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САДРЖАЈ: 

Пре дневног реда: 1 — Читање и усваја11)е за- 
писника XXVIII редовног састанка; 

Днезни ред: - Наставак претреса у поједи- 
ностима извештаја Финансијског одбора o пред- 
логу буџета државних ра&хода и прихода са пред- 
логом Финансијског закона за буџетску 1938'39 
годину и то; 

1   — Претрес  и  усвајање  буџета  расхода 
X раздео       Министарство грађевина. 

Гпиорницп: Мпимстпр гр^ђевина ДобривоЈе Стошовић 
(три путп), AIIHM rioiioniili, Фрањо Хорипт, известилац M;I- 
н>ине Инам Мохормч. Никола Зубер, Винко Горњак, Воји- 
слав Лазић, Живојин Рафаиловић, Владииир Тишиа (у имс 
груне Југословснског клуба), Александар Лазаревић, прет. 
селпик Народне скупштинс Стеван Ћирић (пет пута), Па- 
вао Матица, Новица Поповић, Албин Коман, Душан Мило. 
шевић, Миладин Величковић, Стаменко Стошић, Сава А^м- 
KHII, Радоје Јовичић, Раднсав Вучетић, Чедоиир Сладоје- 
mili, Велимир Bponli. Ђорђе Петковић, Милан Банић, Вели- 
мир Курсулић, Александар Дачић, потпретседник Народне 
скупштине Јеврем Тоиић (четрнаест пута), извсстилац nc- 
IJMIIC Брамко ТоДоровић, 

2 — Претрес и усвајање буџета расхода — 
XIV   раздео — Министарство  трговине   и   инду- 
стрије. 

Говорницн: Министар трговине и индустрије лр. Ми- 
лаи Врбанић (лпа пута), Тодор Топић. изпестплац иањине 
lliian Мохорнч, Миливоје Исаковић (у име групе Југосло- 
пспскс пациоиалис страмкс), др. Мирко Koenh (у нмс групе 
Народног радног клуба), РадоЈе Јовичић, Мирко Компспо. 
mili (у имс групс Југословенског раднкалног клуба), Ђор!)е 
Јевтић, др. Драгол.уб Јевреиовић, Михаило Стојадиновић 
потпретседник Народне скупштиие Раднсав Вучстнћ (метнрн 
пу.та), др. Никола Шијак (у иие групе Народног радног 
клуба), Миленко Глишић (у име групе Независног клуба), 
Душан Перрвић, Војислав Лазић, Бранко Тодоропи!!, Пе- 
тар Стојисавл>евић, Мита ДимитриЈевић, Јован Здравко- 
вић, лр. Милаи Главинић, Радисав Вучетић, Симо Будн- 

1мир, Јосип Бспко, потпретседник Народне скупштиие Јепрсм 
TOMIIII   (девет  мута),  известилац  већине  лр.  Часдав  Ни- 
KIITDllllh. 

Иотпрстсслчик Фрањо Mapiaih: Гошодо на- 
ррдни посланици, отварам XXIX редовни састанак 
Наррдне скупштине. Молнм секретара г. Стојади- 
na Димитријепића да изволи прочитати записннк 
претходног састанка. 

Секретар Сто.јадии Димигри.јевии пррчита за- 
писник XXVIII редовног састанка. 

Потпретседник Фра11>о Mapiaiii: Има ли ко од 
г, г. нарбдних посланиха какву примедбу на про- 
читани записник (Нема!). Примедаба пема, запис- 
ник je ЈеднОГЛаСНО прпмљсн. 
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Прелазимо на дневни ред. Ha днспном je реду: 
Наставак претреса у појединбстима извештаја Фи- 
нансијског одбора o предлогу буџета државних 
расхода и прихода са предлогом Финанснјског за- 
кона за буџетску 1938/39 годину и то: 

1 — Претрес буџета расхода — X раздео — 
Министарство грађевина. 

Реч п.ма Миннстар грађевина г. Добриврје 
Сгошовић. (Одобравање и пљескање у цеитруму 
и на десници). 

Министар rpuhcmnia Добрпвоје Стошовнћ: Го- 
сподо иародни посланици, буџет Миннстарства 
граћевина има за ци.љ да гкжрије у главном две 
велике групе народпих и државних потрсба и то: 

1) одржавање и изграђиваље државних путева 
и објеката na њима; 

2) одржавање и изгра^ивање хидротехиичких 
објекат1а у сврху мелиорирања н саиацијс земљи- 
шта, наводњавања, регулације река, одбране од 
поплаве » снабдепанЈе безводних крајева водом, a 
поред тога у његово старање спада и електрифи- 
кација зсмл.с 

Ова два огромна подручја и no важиости и no 
димензијама у свима модерним државама, код нас 
сс макифестује још у тежој и компликованијој 
iliopMii из два разлога: прмо, што су све покрајине 
које су ушле у склоп Краљевине Јурославије унеле 
у nam .чајоптмки билаис као активу pijane путсвс 
и рђаве ii.-m никакве хидротехничке објекте и 
друго, што je nama нова државна гракица испрс- 
сецала многе путеве и реке, створила «ове саобра- 
liainc центре, a тиме je створила и потрсбу за зна- 
иајпс корекције у шипој саобраћајној сувоземној 
ирвжи. Тс корекције у заједниц« саизградњом по- 
ипх путева које изазива нагао пораст нашег ста- 
nomimiiTna као n пораст привредаог промета уоп- 
iiiTc, претставља за нас двоструки иатеријални и 
техиички иапор у поређељу са другим земл.ама којс 
нису у сличном положају. 

Бумет расхола нодрумног ми рссора, кап што 
here касније видети, задовољава само делимично 
потребе o којима се има старатп icp спн стручни 
расходн иду углапном за тим да би сс огигурало 
редонпо бдржавање neh постојећих граНсвннских 
објеката у извесној мери, док су сумс предвиђене 
за новоградње скоро незнатне. Ова карактсристика 
пије само својстпспа овом буџетском прсглол\т 

који сада разматрамо, пећ je она бнла сталан пра- 
тилац свих ранијих буџета Мипистарства гра1)еви- 
на. Ona реЈзултира свакако из факта да сс такп 
пелики инвсстициопн расходи за изгралшу путеиа 
и објската који трсба да служе деценијама, не 
могу покривати кредитима из једног или нсколи- 
ко буџетсЈсих периода, већ сс п.ихово покрићс мора 
тражити у форми која he се простирати на дужи 
ннз поднна, Док je сасним праведно и рационалио 
да_ н будуће генерације спосс терет за израђене 
објекте којима he сс и omi служити, дотлс je исто 
тако сасви.м неправедно и нерационално ла се из 
године у годину не одржавају постојсћи грађевин- 
ски објекти у нсп^раЕНСМ стању. т. ј. да им сс го- 
дишнјИМ рспарацијама не дода бар оиолико колико 
су употребом илн елементарним непогодама у 
вредноспи сзмањени, 

11 код одређивања висине кредита за одржа- 
вање има један моменат којн иегативно делује н 
ствара „злу крв" намеђу Мииистра грађевина и 
Миипстра   финансија.  Taj   момспат  се  састоји    у 

факту да сувозс.мни саобраћај ne. показује HHKBKBV 
ставку у буџету општих државних прихода л i 
je случај сасвим обрнут код железничког саобт 
ћаја. 

Данас, када изградња 1 км сувоземног модеп- 
ног пута стаје скоро исто толико колико и   i  J* 
железиичиог пута и када су трошковн одржавам 
сасоро нсти, пос-гавЛ)а се питање: да ли je правел- 
но,  да   лн  je   целпсходпо  са   гледишта   државио 
буџетирања и моДернизирања   нашег   сувозелшо 
саобраћаја да се за услуге које један пут  пружа 
плаћа, a да се за услуге које други лут пру>Ка fie 
плаћа ништа im у ком виду н ли у којој фотициг 

Усавршавање    нашег    еувоземног  саобраћа! 
његово модернизоваље и појефтич>ење у тесно? ie 
вези и  чпни зависнш наш општи привредни  на 
предак. Јер свако појефтињавање превозних тоо" 
шкова, свака саобраћајна угодност и сигуриосг 
свако доба  године,  има  за  последицу  чвршћ-у 
сталну повезаност наших унутрашњих и спол>«их 
тржишта, повећање размене добара, т. ј. повећан.е 
броја потрошача a следствепо и повсћаи.с  прпил- 
водње. Отуда од стаља саобраћаја зависи и стање 
наших тржишта, односно величина нашег општег 
волумсна потроши.с и производње. 

Сувоземии путеви v нашем саобраћају играк 
нарочито видну улогу, из разлога што вероватнл 
ни 15% вароши, села и других насеља у нашој 
земљи немају ни железничке mi паробродарске ве 
зе са околипом и гпол.пим светом. Л њихов je зн-i" 
чај no напредак пол>опривреде, трговине и инду" 
стрије порастао jom и више у модерно доба, наро! 
чито појавом механичких превозних сретстава 

Господо народни посланици, ово неколико 
напомена општег значаја учинио сам из разлога 
да би нам било MITO јаснмјс ла je nama земља v 
својој саобраћајној политици достигла тај ниво 
Да морл ужурбано и са великим матсријалним на- 
порпма да ради на модернизирању и усапрта- 
вању name сувоземне nvrne мреже како из прц- 
вредних тако исто из војиих и државно нацио- 
налних  разлога. 

A сала, npe псго што пређсм на излагање 
цифарскога дела предлога бумета Мииистарствп 
rpaljeBima дозволитс ми да вас, господо народни 
послапипи,  уттознам  o  постојећем  стању: 

1) путева и мостова; 
2) хилротехничких радова, и 
3) слсктрификацијс у nanio j Краљевини; шта 

je потребио на овим пол^пма техпичке лелагностп 
vnanurn; затим штп ic v npoiinoi буцетско! г'1- 
динп vpahcno, и најзад шта се памерава радитн, 

A — ПУТЕВИ И МОСТОВИ 
1 — Путеви 

Укупиа дужина главне путне мреже name Кра- 
л.сиппе износи око 42.120 км. Од one дужине до- 
лази na државпе путеве око 10.250 км., од којих 
je 9.750 км. изграћено a око 500 км. пеизграђено, 
a na бановиноке I и II реда око 31.8R0 км.. ол 
којих je 23.280 км. изграђено a око 8.600 немз- 
грађено. 

Остали јавпи путеви категорисани су као оп- 
niTiincKU I и II реда. Њихова дужина није ушла у 
ropii>y цнфру. 

Иесумн.пво je да ме1>у пајважније факторе, 
који условл.авају напредак и благостање једне са- 
времено уређене државе, спадају у првоме реду 
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И добри путеви. Веома нагли развој аутоиоби- 
лизма са његовим многоструким преимућствима 
изискује добро уређсне путеве на савременој ос- 
мови, који су постали неопходан предуслов за 
културни и привредни просперитет сваке земље. 

Постојеће пак стање државних и бановинских 
путева у нашој земЛ)И ne олговара, на жалост. по- 
гребама моторпог саобраћаја, пошто je највећи 
део садање мреже п^тева изра^ен пре светског 
рата BchiuiOM без икакве камене поллоге, већ ui.i.v- 
нак оди. туцаник разастиран непосредно на при- 
родан терен и то на целу ширину пута. Тамо 
где je овај терен стеновит или шљунковит, пут се 
одржава лакше, док тамо где je овај глиновит 
или иловачаст, одржавањс je пеома тешко тако 
да су поједини делови оваквих путева нарочито 
с јесени и с пролећа једва пполазни. 

Први случај имамо у Приморској, Дравској, 
Зетској, и деловима Савске, Врбаске и Дрнпске 
бановине, док у Дунавској, Моравској и Вардар- 
ској и деловима Савске, Врбаске и Дринске ба- 
новинс   имамо  други   случај. 

За одржавање путева израНених са каменом 
подлогом na којој je упаљан туцаник или шљунак 
са додавањем спојног материјала и воде т. зв. ма- 
кадам везан водом —■ како су се израИивали ко- 
ловози на-путевима прс рата —• потребно je го- 
дишње no један км. 30.000 до 50.000 динара, ко- 
лико за редовно одржавање троше нати севернн 
ii западни суседи. Нати путеви у већини случајева 
— као IHTO поменух — нису тако израђени, a 
послс седмогодишњих ратова услед абнормалног 
cao6paliaja и готово никаквог одржавања затс- 
чени су у очајном стању: разрнвени и готово не- 
проходни са порушеним и дотрајллии мостовима. 

Фннанснјска средства која су стављена Мн- 
нистарству грађевина за рсловно одржаваше пу- 
тева бида су лпсолугно иедовољна, —■ јер су сс 
кретала између 6 и 7.000 дипара no један км. Изу- 
зетно овс cv сс суме пеле и до 10 до 12.000 ди- 
нара   no један км. али само кратко време. 

Потпуно je разумљиво што се са оваквим не- 
довол>ним финансијским средствима наши држав- 
ни путеви нису могли довести v задовољавајуће 
стање. Зато сс и данас чују са свих страна оправ- 
ламс замерке o лошем стању наших државних пу- 
гева, због којих сс стране туристе чим уђу у нашу 
земљу због ]i\iia, плата ii.in пратине често враћају 
натраг. I Inje потребно нарочито истаћи тешкоће 
са којима има да се боре na овако лошим путе- 
вима земљорадници да би превезли своје пољо- 
привредне произноде a тргонцп и индустрија сво- 
jv робу и продукте до места определ>ења. Штета 
која сс оваквим стањем путева наноси нашој при- 
вреди  огромиа je. 

Порсд Tora услед сталних кита у 1937 години 
стање државних путева веома сс погоршало n ве- 
лике и дуготраjne поплаве нанеле су велике штете 
како путсвима тако n мостовима који су на мпого 
места одпети. 

Све ове велике штете треба поправити рекон- 
струкцијом порушених објеката и довести их бар 
у првобитно стање, — зашта lie бптп notpe6HH 
ванредни кредити, — јер су средства предвиђена 
буџетом за 1937 38 за one сврхе (300.000 динара 
за целу државу) била n сувише недовољна. 

Повећањем партије за редовно одржавање др- 
жавких путева и мостова од 7.200 на 10.000 дина- 
ра no   1  км. Крал>евска влада учинила je једап ко- 

рак напред у циљу да се снакогодипппим повећа- 
њем one партпје најзад ставе Министарству гра- 
ђсвипа na расположење онолика фппапсијска срет- 
ства колика и друге државе у ову сврху дају. 

A.in ми се овим незнатним повећавањем кре- 
дига ne можемо и не сме.ми задовољити, јср услед 
наглог повећања моторног саоб^таћаја ■колово.чи 
од водом везанђг макадама — какви су углавном 
наши коловозм -- ne могу да одоле овом саобра- 
hajy. Прво услед сисајућег дејства пнеуматика, за- 
тим велике брзине коју кола развијају и најзад 
због всликог оптерећења нарочито теретних ками- 
она n путничких аутобуса. Поред тога на оваквим 
путевима ствара се летп ncenoena прашина a v 
пролеће и у jecen непроходно блато. 

Услед овога појавила се потреба за израдом 
путева са савременим колрвозом од асфалта, бе- 
тона и камеие коцке, којп могу издржати (товећа- 
mi  МОТОрни canopaliaj. 

Израла оваквпх путсва постала je једап од 
најважнијих и најактуелнијих проблема у свима 

•иапрелппм зсмл.ама и п.ему се иоклања највећа 
пажња. Јер израдом модерних путева, поред по- 
дизања благостања једне земље у свима правцима, 
a нарочито v привредном, културном и туристи- 
чко.м погледу, ублажује се једновремено и соци- 
јални проблем - - сиањивањем беспослице и при- 
ливом новца v наррд, док сс пак одбрана зсмлјс 
upu данашњој моторИзацији возила и оруђа не да 
ни замислитв без добро уреНених савремених пу- 
тева. 

Разуме сч- само no себи да je израда савреме- 
них колоио.ча скупља од раније уобичајене изра- 
че водом везаног туцаника, али су зато трошкови 
њихових рдржавања незнатни. Сем тога саобра- 
haj на оваквим коловозима je сигуран у свако 
доба II без блата и прашине a економски губитци 
v погонском материјалу, трошењу гума и кварењу 
кола сведени су на кајмању меру, док се брзина 
и товари иогу искористити до крајњих граница. 

Потреба за израдом савременик коловоза на- 
рочито je неодложна кррз градове и већа насеља 
са веома интензивним саобраћајем, Прред раније 
поменутих разлога још и зато, mro су оправке 
ових макадамскпх коловоза нерационалне јер се 
морају сваке године обнављати a то, с обзиром 
na скупо коштање туцаника, изискује сувише ве- 
лике трошкове. Често годишње одржавање један 
км. кодом везаног макадама у непосредној омоли- 
лини великих градова кошта и no 100.000 дипара. 
У пракси сс показало да je коштање израде савре- 
мепог коловоза са његовим петпаестогодппш.пм 
одржавањем јефтиније од израде иакадамског ко- 
ловоза и његовог редовног одржавања за исто то- 
лико време, иорсл тога mro пружа већу угодност 
и сигурџост. 

Јед11ов1)емено са израдом савремеппх коловоза 
кроз градове са великим саобраћајем првенствено 
na главним правцима, мора се приступити и илра- 
ди савремених коловоза na свима прп.пктим др- 
жавним путевима у ове градове na дужини од 
5—20 км. према томе на коју се дужину распро- 
стире интензиван саобраћај. 

Тек no извршењу ових радова долази на ред 
веза ових градова међусобно савременим колово- 
зом. 

Ha основу ових принципа израђен je програм 
у Министарству грађевина за израду савремених 
коловоза na свима главним  правцима државних ny- 
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тева, водећи при томе рачуна да се у прпом реду 
узму у рад omi државни путеви међународног зна- 
чаја којп везују нашу земљу са суседним држава- 
иа: Италијом, Аустријом, Мађароком, Бугарском, 
Грчком и Албаннјом. Од ових naic иајпре државни 
пут од MaljapcKe границе преко Суботицс, Новог 
Сада, Београда, Тополе, Крагујеица, Јагодиие, 
Ниша, Пирота до бугарске границе код Царибро- 

.да, за коju nocTOJii мс1)ународиа обааеза м који je 
део    интернацноиалног    пута    Лондои—Истамбул 

У исто време потребно je израдити око 500 км. 
још неизрађених државних путева. 

Приолижно коштање ових радова цени се ча 3 
милијарде динара. 

У другом реду долазн ypel)ehbe и израдл са- 
времених коловоза na државннм путевима кроз 
градове и у шиховој околнпи, — као и путсии ту- 
ристичког зпачаја. 

Приближио коштање ових радова цени се на 
2 милнјарде дииара. 

Од ових сзума треба одбити neh утрбшене суме 
из зајма од 578 мнлиона динара тако да je за na- , 
пред предБиђвН€ радове потребио осигурати суму 
од око 4, б милијарди дниара. 

Израда саврсмених коловоза 'предви1)а се од 
ситне камене коцке, од туцаника са камеиом СИТ- 
нежи везанпх цемеотам (цсмсит-бетоп, цемент-ма- 
кадам), '(Vl туцанпка са камсиом сптпежи &езаних 
битуменом (асфалт-бето«, асфалтни макадам) и 
као површииска обрада бнтумоном (спрамек- 
сирање). 

Где he сс који од оппх спстема применитп за- 
BHCIIIIC од техничких оаобраћаЈних и економскнх 
прилика HO,4C!III увек рачуиа да се домаћем мате- 
ријалу да првенство. 

Kao mro видите, госиодо народип посланмци, 
гамо за прву етаиу радова према сасгављеном про- 
гјшму Миннстарсгоу грађевина потребпо je око чс- 
гири п no милијардс дпиара. 

Природно je да се онолика фииаисиска орет- 
ства не магу добити из бумстских прихода. 

Фипансиска сретства за ове радове нису могле 
.створити ии најбогатије .државе једним махом, a 
не би било mi оправдано, као mro сам у почетку 
напоменуо, да ове огромне инвестиције, Kbje се 
чине за дужи ииз година, сноси у потпуностн ona 
генерација која их ствара. Видимо зато да се у 
'имо.м низу држава како америчким тако и епроп- 
ским стиа|);!ј\- смоцпјалис закопске одредбе, које 
са финансиске стране регулишу (I)opcupaiio систе- 
иатско грађење путних коловоза на савремстт 
начин. Te финансиоке законске одредбе израНонс 
cv свуда иа бази да за ту израду има највише да 
доприноси онај који lie да има нспосредно нај- 
Riimc користи од п.е. 

У томо цпл.у створени су у појединим држа- 
вама такозвани путни фондови. И-тхова je сврха 
ла путем зајмоиа прибавс потрсбпа новчана сред- 
пиа с тим, да се ануитети ових зајмова одплапују 
о.ч извесниЛ редовних прихода, који су у директ- 
иој пезн са увећаним саобраћајем на јапним пу- 
тевима. Према томе, са јачом изградњом одпосно 
побољшањем гих путева и са јачнм развитком 
саобраћаја, који се израдом савремених путева све 
HHIIR' амогућава, расгу пропорционално и при- 
ходи тога фонда. 

Каристећи    се    искуством   других   папредннх 
држаиа,   a   парочито   братске   Чехословачке,   Кра- 
л.свска   илада   намерава,  господо  народни  посла- 

ници, да mro скорнје успостави установу путних 
фондова у нашој земљи. 

Ha бази прнхода овнх путних фондова моћи 
!ic се тада закл.учити дугорочии нли средњерочш 
иајмови и мрема унапред утврГ)Спом програму прц! 
ступити планском раду на довршењу још ненз 
граНене постојеће путне мреже и иодериизованд" 
коловоза на државним односно важнијим бано 
винским путевима. 

Када na onaj иачин осигурамо тако нова фц 
маиснска средства за продужење започетих вели 
ких јавних радоиа иа путевима стпориКе се нов 
запослење пезапосленом радништву, неће се Mrt 
рати отказивати служба запосленом стручнох 
особљу у Министарству грађевина и код преду 
зећа, која сада изводе ове радове те hc се тако 
Moiiii искористити постојећа организација за новр 
послове са ueli стеченим искустном. Најзадна ова 
чачин даће се могућност и домаћим предузећнма 
ла уложени велвки капитал у екупоцени инвентап 
за израду савремених коловоза na даљим посло 
чима  амортизују. 

БАНОВИНСКИ   ПУТЕВИ 

И ако će oaimmiHCKii путеви не граде н ne адп, 
жавају из средстава no државиом буџету, налазим 
за потребно; да вас, господо пародкн посланици 
укра-пко обавесткм o њиховоад стању и o cpei' 
ствима u,; којих сс граде и одржавају. 

Стање баиовинских путева mije задовољава- 
i\lie. A\IIOI-II од овпх путсва ирвога реда имају зз 
Tiaim- привреду и caoopaliaj исто тако велику вазк. 
TIOCT као и државни иутеви, али с 'обзиром на не- 
довољне кредите који се за н>ихопо одржапањс 
вотирају немогуће je њихово стан>е толпко no- 

i.mani да би у саобраћајном погледу потпгпо 
вадовољили. Сташе бановинских путева другога 
реда je jom rope. Миоги бпновински путеви cv не- 
пролазнп no кишовитом времену, јер су само npo- 
гсчспи и горњи строј на ncTiiM nuje изграђен. 

' »Ј.ржаваи.е n грађење ових путева вршм се v 
главпом из оредстава предвиђених у бановинским 
буџетима, као и употребом народне снаге у вида 
• MiMHor рада n.iii ii3 iiaii.Kilu'iie откупнине за овај 
ад. 1 Icro тако из средстава прикупљених на име 

лоприиоса за ванредно искоришћавањс баЈговцц- 
ских путева, затити из кредита за јавне радове како 
no државном, гако n no бановинском (|)онду за 
јавне радове и из зајмова закључених у'ову сврху 
v појединим баповппама. 

У И);57 годиип на редовно одржавање бано- 
винских путева и објеката na њима просечно je 
утрошено no једном килкжетру 5.038 дкнара, у KO- 
JOJ суми су урачуиата батвинска средсгиа и упо- 
треба народне онагс. Ова je сума очито псдовољнл 
када je познатр да су лпгоги баповипски путевн 
само no оувсм времену пролазни n да je jom 8.600 
километара баиовииоких путева неизграђено. Да 
се nocrojoliii баповииоки путеви кроз неколико на- 
редппх годппа доведу у добро саобраћајпо стање, 
требало on за п.пхово одржавап.е осигурати naj- 
Maiho 15.000 дипара no једпом кплометру, a за не- 
и  ipationo до.аовс овпх оспгурати засебпе крсдпте. 

[Io, и поред свих ових теткоћа, стап.е баио- 
вкмкжих путева се ипаж у пеколико поправило и 
успева се сваке подине изградпти од 200 до 300 
километара нових путева. Тако je у времеиу од 
1930 до  1937 годше  преко  1.550 нових коловозз 
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изгра1)е1ш и  преко  1.627 килоадетара  ноиих бано- 
вннских путева просечено. 

2 — МОСТОВИ 
Саставни део иутева су и мостови. 
Крајсм лрошле године je укупна дужнна 

искључиво државиих мостова износила око 46,6 
километара; од којих je било око 70% сталних и 
30% привремених објеката. Данас има око 47,6 км. 
мистова, од којнх je 72% сталних и 28% ирнирс- 
мених. Према гоме je за ирошлу годнну иарађеио 
око 1 км. новнх мостова. У овај број нису урачу- 
иати мастови, који су били nspalienn na место 
сгарих мосгоиа. 

И ако je израда прииремених мостоца за ие- 
што јефтинија од израде сталних мостова, при- 
времени мостови трају само мемолико година, a 
њихово идржавање нарочипо пред крај трајања, 
захтева aelie суме новца. Међутим стални објекти 
трају готово неограииченр враме, a њихово одр- 
жавање je иезнатно, нарочито првнх годниа ио за- 
i!j)iiien>y. Због тога Миинстарсгво прађезина насто- 
јава, да све привремене IMOCTOBC замењујемо no- 
степсно сталним објектима. Приликом замене при- 
времених води се рачуна o дотрајалостн и важ«о- 
сти објеката, o расположивим новчаннм средстви- 
ма, као и o томе, да се за стални мост употреби, у 
колико je то могуће, само домаћи грађевиноки ма- 
теријал. 

Да би се искористила богата искусгва при- 
ватних инжињера, Министарство грађевива распи- 
сује конкурсе за пројектовање већих објеката, 
ирема програму и условима које je само саставило. 
Ha тај начин долази до сразмерио .најбољих ре- 
шен>а и до пајјефтииијих и савремелих објеката. 
Сем тога омогућава да приватни инжишери могу 
запослити већи број млађих техничких снага на 
пројектовању, чиме се, доиекле, отклања њихова 
незапосленост. A овакав начин рада дао je врло 
ловољне резулгате јер се повеИава експедитив- 
ност у раду и омогућило се рационално искори- 
шћавање расположивих кредита. 

Јавни радови 
Kao што вам je познато, госиодо иародни по- 

сланици, Краљевска влада je у цил>у oжнвљaвalba 
народне иривреде, сузбијањл аезапослености и 
уашр&ђења туризма, иницијатлвим тадаљег Ми- 
нисгра финашсија a сада Иретседника Владе и Мн- 
нистра иностраних послова г. Др. Милана Стоја- 
диновића донела 1935 годнне Уредбу o финанси- 
рању великих јавинх радова. 

Ha основу ове Уредбе за израду еавремених 
коловоза и неизграђвних делова путева додељено 
je Министарству гра1)евина 578 милијоиа динара. 

Највећи део од ове суме употребљен je за 
израду савременог коловоза за тешки саобраћај 
на државиом путу мађарска гравица — Суботица 
— Нови Сад — Београд — Младеновац — Топола, 
који je саставни део међународног пута Лондон — 
Истамбул. За део пута Топола — Крагујевац — Ја- 
година—Ииш — Пирот бугарска граница заврша- 
вају се пројекти, н чим се осигурају потребна фн- 
навсијска срества приступиће се радовима и на 
овоме делу пута. 

Ледан део зајма употребљен je за израду са- 
времених коловоза у околиии Ииша, Сарајева, Ба- 
ња Луке, Цетиња и на деловима Приморског ту- 

ристичког пута Сушак — Нови, Сплит — Трогир и 
у околнни Дубровника и Котора. Да би се омогу- 
ћила веза од Оушака до Бара дуж нашег 1 јриморја 
присггупљеио je изради неизграђених делова ири- 
морског туристичког пута од Карлобага иреко 
Обровца — Биограда на мору — Шибелика — 
Силнта и Макарске до Меткови^а, као и рекои- 
струкцији делова иута Метшвић — Дубровник- 
Будва—Бар до албанске границе према Скадру. 

Приводи се крају реконструкција и израда са- 
временог коловоза иа деловима државног пута 
Београд — Загреб — ЈБубљаиа — Крањ у околиии 
Београда, Загреба, Љубљане и Крања. И на држав- 
ном путу Марнбор — Шент Иљ (аустрнјска гра- 
ница) врши се реколструкција иута и поиршинска 
обрада битуменом. 

Извршеиа je реконструкцнја дслова иута Ско- 
,ил>е-Иелес и Свети Ђорђе —Демир Kanuja, a 
праоеца се и гради иов пут Велес — Грацко 
Сиеги Ђорђе ради везе Велеса са Демир Капијом, 
камо би се израдом и дела Овети Ђорђе—Ђевђе- 
лија—грчка граиица посгигла долнном Вардара 
веза са Солуном. 

У току завршења je израда ноног 'пута са са- 
времанигм колоиозом Бвограа -Паичево, који je 
део међународаог иута првмо Вршца одиосно Беле 
Цркве за Букурешт. 

У пуиом јеку су радовн на изради врло ва- 
жиог иута жнвопнскои долииом и клисуром реке 
Лима, Пријепоље — Бело Поље, преко кога ће се 
добнти iiona иеза Београда са Подгорицом. Даље, 
при крају су радови на рекоиструкцији најлоши- , 
јих делова државног иута Љубљана — Делнице — 
Сушак. 

Мајзад и радови на изради челичног моста 
премо реке Саве у Загребу напредују нормално. 

Иако je грађввинска сезоиа због честих кнша 
и великих иоплава била врло неповољна за ове 
радове, ипак су многи од ових побројаних послова 
аавршени, a остали радови иа коловозима имају 
бити гогови према уговорима у току 1938 године. 

Потпуно пак довршење са постављењем сиг- 
нала, друмоказа, заса1)ивањем и гаме сличио, мо- 
l.ulie се нзвршити тск по осигурашу потребиих ие- 
достајућих мредита. 

Иначе свс ове радове изводе наша домаћа пре- 
дузећа и извршена псиитивања израђејних коловоза 
ддла су скоро.увек рдличне резултате, ипо дока- 
зује да су nama предузећа дбрасла и способна да 
извршују и oee послове, који се први пут у овак- 
зом обиму код нас нзводе. Морам ово.м приликом 
лохиалити рад надзорних oprana, који су своју 
дужиост вршили савесио, да би извршени рад од- 
гоиарао уговорппм захтевима. 

Мислнм да lio бити од пптсреса, да вам, го- 
сподо иародпи послаиици, пружим извесне податке 
6 стаи.у досада извршеиих радова. 

Тако je до првог јануара 1938 године изгра- 
iieno иових путева око 540 км. a у току рада je 
OKO 445 км. 

Од почетка радова било je код предузећа за- 
гаосленр 123.302 лица, a извршено преко 3,5 мили- 
јона надница. C обзиром пак, да je број лица за- 
послених у каменоломима и фабрикама итд. скоро 
исто толикн колики u na градилишту, то се број 
запослених na јавним радовима може узети да из- 
лосп око 200.000, однооно да je извршепо око 
6,000.000 надница- 
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Земљаних радова извршеио je око 2,800.000 
кубиих метара, бетона и армираиог бетоиа око 
46.700 кубних метара. Челичннх консгрукција из- 
лиферовано je 183 тоне. 

lio врстама израђено je коловаза: 
Од цементног бетона око 238.000 кв. м. 
од асфалтног бетона OKO    510.000   ,,   „ 
од ситне камене коцке око 525.000   ,,    „ 
од остале врсте савременог 

коловоза оки 105.000    ,,    ,, 
од водом везаног макадама 
око 1,027-000   „    „ 

За израду свих ових коловоза утр1ошено je: 
ломњеног  камеиа  и   туцаиика    152.000 вагона 
камене   ситнежи 15.000 
ситне коцке •    .      П.ООО      ,, 
цемента •       1.290      „ 
бутумена •    .    . 330      ,, 
песка   и   шљунка        18-750       „ 

Укуппо око   200.370 вагона 
рачунајући и тампонски слој која je колнчииа 
гранспортоваиа колима, камиоиима, шлепоиима и 
железницом. 

За извршеие послове исплаћено je предузећима 
димара 358 МИЛИОНа. 

За ексиропријацију, „in'me ii материјалне нз- 
датке нздато je динара 17 милпона, укупио 375 
милиона дннара. 

Излицитирана сума до сада усту11Л>ених радова 
износи динара 570 милиона. 

За one радоие било je потребно образовати 17 
теренско-техиичких секција, у кбјима je било за- 
послено 99 инжењара, 137 техничара и 129 зваиич- 
иика, шофера, служитеља и фигураната. 

Радови који су завршени или су у току за- 
вршења на државним путевима и мостовима. 

а) под кредитима из државног буџета; 
Pal)eiH() je иа одржавању државних путева тј. 

иа обновн коловоза и туцаиичког застора. У ту 
сврху набављено je каменог материјала 331.200 м3 

или око 55.200 вагоиа. 
Ma да су кредити за редовно одржавање пу- 

тева л мостова били у прошлој и овој години не- 
доиолјНн, ипак се успело да се известан број до- 
трајалих дрвених мостова замени сталним, пошто 
би израда шових дрвених мостова и п.ихово одр- 
>KaBaibe, с обзиром na кратак век трајања, било не- 
рационално. 

Од већих  мостова довршени  су следећи: 
Арлшрано-бетонски мост преко реке Сане у 

Босанском MOBOM; 
Лрмираио-бетонски мост npeico реке UerHibe 

код Триља, отвора  106 м.; 
Армирано-бетонски мост преко реке Лима код 

МуЈзана. 
За ono грађење утрошеио je око 3,050000.—■ 

динара. 
У току грађења су мбстови: 
Армирано-бетонскн мост преко реке Таре код 

Будечевице; 
Армирано-бетоноки мост преко реке Босне у 

Добоју; 
Армирано-бетонски мост преко рске Уне у Бо- 

саноком Мово-м. 
Укупно коштање ових мостова изнеће око 

14,670.000.— дннара. 
б) ;из   ванбуџетскнх   сретстава  су  завршени 

мостови: 

Haj. 

челични мост преко Белог Тимока у Зајечару; 
челичии мост преко Јужне Mojmae код Te- 

шице; и 
мост   преко   канала   Краља   Петра  у   Бездану 
У току рада су мостови: 
преко реке Мораче у Иодгорици и 
преко реке Бистрице у Призрену. 
Вредност овнх мостова износи суму од 

■■»,120 000.— дииара. 
в) из зајма од једне милијарде динара: 

до еада су пуштени у саобраћај следећи uv- 
теви: Београд—Пови Сад (изузев једнога краткога 
ирекида од 900 м.) Бачка Топола—Суботица Па'. 
лић; БеограД—Панчево; Београд—Младеновац цо 
Милатовачке реке; Црвени Крст—Ниш—Нишка 
Бања и Плоча, Бела Паланка—Загреб—Сесвете- 
Загреб—Подсусед, Дубровник—Цавтат; Будва-^ 
11етровац—Река Железница; Сарајево—Илим;)- 
Скопље—Велес; пуг кроз Цетиње, Цриквсннцу и 
Селце; делови пута Буков Кланац—Трстено—Ора- 
шац; Карлобаг—Трибањ и делови приморско-ту- 
ристичког пута у Приморској бановини. 

У току рада су путеви; 
Нови Сад—Бачка Топола и Палић—државаа 

граница код Хоргоша; Милатовачка река—Тоиола; 
Подсусед—Самобор; Сссвете—Дуго Село; Љуб.Ђа' 
на—Крањ; Босаноса Градишка—Бања Лука; lipu- 
јеиоље—Бело-I Јол^е; Кралзевица —Цриквеница u 
Селце—Нови. 

Ha свима овим иутевима готово сви uocrojehii 
објекти су замењени новим.Тако je поред великог 
броја пропуста и мањих типских мостова до сад, 
изгра1)ено 16 већих мостова и ■нaдвoжlbaкa у вред- 
иости од 16,400.000.— дииара од којих као 
зиачајлнје треба помепугн следеће: 

Мост преко реке Тамиша у 1 (анчеву, Мост 
преко канала Крал.а Александра у Новом Саду; 
мост преко реке Јелашнице на путу limu—Пирот 
и два 11адвожи>ака преко пруге Београд—Загреб 
изме1)у Старе Пазове и Ии1,ије. 

У току рада je још 19 BeliHx објеката — мо- 
стова, надвожњака и подвожњака у вредности од 
27,500.000.—■ дииара. Зиачајнији од ових јесу: 
Мост преко реке Саве у Загребу, мост преко ка- 
нала Краља Александра у Новом Саду, мост преко 
каиала Кр.ал>а Петра 1 у Србобрану, надвожн>аци 
преко железннчких пруга у Панчеву и Маломе 
И1)Ошу и подвожп.аци у Земуну и Петроварадину. 

Крајем 1937 године одржана je лицитација за 
израду двају великих мостова од којих je један 
иреко реке Саве код Босанске Градишке на др- 
жавном путу Окучани—Бања Лука, a други преко 
реке Tuce код Жабл>а на државиом путу Нови 
Сад—Петровград. Вредиост ових објеката износи 
суму око 50,0000.0000.— динара. За љихову израду 
осигуран je један део потребног кредита у ванрсд- 
ннм расходима државног буџета за 1938/39 годши 
j ep се рачуна да he грађење ових мосгова трајати 
око 4 године. 

Резултат ових лицнтацнја je повољан и ускоро 
he бити предложена решења Министарском савету 
за уступање ових послова у рад. 

Б. — ХИДРОТЕХНИЧКИ РАДОВИ 

Ме!)у јавипм радовима, које иредузимају др- 
жава и самоуправе у циљу унапређења народне 
привреде и оживљавањц делатности и радиности 
свих слојева народа, од нарочитог су значаја за 
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иату земљу хидротехнички радопи. Они претстап- 
.^ajj' основни услов за економски, здравствсни и 
културни напредак нашег народа. Њима се задово- 
љава народ у његовим директним и насушним по- 
требама, њима се обезбе1)ују најтрајнији и iiaj- 
сигурнији услови за његово благостање, за соци- 
јални  поредак и напредак државе. 

Потребе за хидротехничким радовима разли- 
чнте су у појединим крајевима наше земље. Ha 
једној страни намеће сс потреба предузимања ра- 
дова na регулисању река и одбрани од поплава, 
како би сс отклониле свакогодишше штете, које 
необуздане бујице водних токова и велике воде 
неу.ређених река наносе народној имовини и при- 
вреди, насељима п саобраћајнш! објектима. Ha 
другој пак страни постоји проблем онабдевања 
водом безводних крајева и насеља, постоји потреба 
да се подводна и баровита земл.итта асанирају a 
непродуктивиа оспособе за пољопривредно иско- 
ришћавање, нарочито у нашим масивним краје- 
вима. Огромна енергија пашнх река до сада je 
незнатно искоришћена на штету развитка наше ии- 
дустрије н мо/^опривреде. 

(>д (>слобо1)еља и уједињења на овамо до сада 
je веома мало учињено иа овом полју јавне делат- 

сти, због немања пскгребних финансијоких срет- 
става. Незнатни кредити no државним и баповип- 
ским буџетима не омогућавају да се врше ни нај- 
нужиије оправке оштећених водограђевина na ра- 
није регулисаним рскама, a o њиховом побол>- 
ша1ћу и реконструкцијама, потребним услед стал- 
пих промеиа рсчног режима, пема ни говора. Ha 
иногим местима .реке су обишле израђење водо- 
грађевине и напустиле регулисана корита или су 
уништиле са много труда и жртава подигнуте об- 
јекте. 

Кредити no држабном буџету, који су за хи- 
лротсхничке радове изпоспли од 1923 до 1930 го- 
дине просечно 55,000.0000 годишње, сведени су no- 
следњих година на 21 1/2 милиона годишње, рачу-' 
најући и ануитет од crno 7 милиона за от.плату зајма 
од 50 милиона закључеиог 1936 годиие за израду 
објеката на снабдевању водом иассл.а у бсзводним 
крајевима. 

Других ванбуџетских сретстава за извршењ.е 
хидротехничких радова одобрено je до сада: из 
лржаииог фонда за јавнс радовс -- почсв од 1934 
године, — гжо 25 милиоиа, a из кшонизацианог 
фонда — почев од 1929 године — око 20 милиона 
линара. 

Из бановин-ских буџета и из бановинских фои- 
дова за јавне радове одобрено je за хидротсхничке 
радове почсв од 1929 године ло данас око 70 ми- 
лиона, a општине и иитересенти организовани у 
водним задругама око 200 милиона динара. 

Између већих хидротехничких радова који су 
извршени последњих година од стране државе 
или  њеиим  помоћима треба по.менути следеће: 

У  Дравској баипитт: 
регулациони радовн на Љубл.аппцп, иа Савињи 

и на пограничном потезу Муре; 
радови на одржавању п побољшању водног 

тока Саве, Драве и Муре на унутрашњвм потезу; 
израђвно je 150 објеката за снабдевање водом 

и започети су радови na изради великих групних 
иодоиода у Сувој и Белој Крајиии за Стари трг, 
Крањ и околину. 

У Савској баповтт: 
радови na регулацији Саве узводно и пизводно 

од Загреба, на регулацији Драве и Речине na no- 
граничним потезима; 

радови na утврђивању обала и одржавању 
водног тока Саве и Драве na осталим потезима; 

местп.мпчпи радови na одбрани од поплаве Р-и- 
барског поља, Црнац и Јелас полЈа; 

oдвoдњaвa^fae језера Блата код Плашког; 
израђено je 160 објеката na сиабдевању водом 

нарочито у Лици, и започети су радови на изради 
већих водовода за Карлобаг, Крк- Александрово— 
Малинску. Кореницу, Дољанску итд.; 

потребно je овде напоменути радове na мелно- 
рацији подручја Би!)—Босудске водне задругс у 
површини око 240.000 хектара, које су интересенти 
предузели и /^ сада утрошили npeko 100 милиона 
дипара. 

У Врбаској бановини: 
настављеии , су радови na мелиорадији под- 

ручја Новиррадске водне задруге (3.500 ха) на ре- 
гулацији Упе, Врбаса и Сане; na одводњавању Ли- 
ванског поља и Подрашнице; 

Израђшо je 94 објеката за спабдевање водом 
и започети радови на пзрадп ррупног водовода за 
села код Санског Моста. 

У  Приморској баиотпт: 
радпви na псушењу Вргорског језера у повр- 

шини од 4.000 ха., на асанацији мочварног земљи- 
nrra у Северној Далмацији, na одводшавању Ли- 
ванског, Петровог и Книнског пол^а и ,на утвр- 
ђивању обала Неретве; 

израђвно je 130 објеката na снабдевању водом 
и започета je израда великог групвог водовода у 
Далматипској Загори, који he снабдевати 35 села 
Дрнишке, Шибеничке и Трогирске општине и же- 
лезничке стаппце, као и израда водовада нспоа 
Велебита за снабдевање Стариграда, Селина и 
других села. 

У Дрппској баиоппии: 
настављеии су радови na одбрани подручја Би- 

јељииске и Обеда водне задруге као и подручја 
1 !()савс,ке код Обре«шца и Оридске водне задруге 
испод Шапца; 

paljeno je на одвођењу Церских вода изван 
подручја Мачванске водне задруге, ma регулацпјп 
ушћа Дринс, Саве код Равња, Бреслице, Железппце 
и Бооне; поред тога настављени су радови na обез- 
беђењу од поплаве подручја МаЧванске водне за- 
друге, чији je средљи део мелиориран сретствима 
||);тда вода; 

израђенр je 85 објекаха na спабдсваи>у водом- 
У Зетској банопини: 
настављени су радови на мелиорацији Нпк- 

шићског поља, na утвр!)Ивап.у обале Мораче, na 
уређен>у водотока у Црмничком пољу и код Вара; 

наставл>ени су радовп na паводп.авању землЈН- 
шта у Метохији и започети радови на уређењу Зете 
v сврху наводшавања Вјелопавлићске равнице кол 
Даниловграда; 

израђепо je 166 објеката за спабдсваље во- 
дом и започети радови на изради новог цетоњ- 
ског водовода. 

У   Дупаиској   бачовиии: 
настављши су радбви na оспгурању обала Ду- 

навца код Блажевице, Вајоке-Бођана, Даље, Чпба, 
72 
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Новог Села, Борова, наспрам Белегиша, Гроцке и 
Смедерев'а; 

затим на осигурању обала Тнсс код Костура, 
Обилићева, Надрљана, испод Мола и Петровграда; 

на регулацији Саве код Раче, Подгорске и Про- 
гарске Лде, Скеле-Кушинова; 

осигурање обала и обезбеђен>е од поплаве 
земљишта поред Всликс Моравс иизводно од 
Орашја до Драговца; 

чишћење корита Карашице у Бараи.и; 
осцгурањс насииа у Панчевачком риту, на 

којем je извршена мелиорација o трошку државе, 
чиме je добијено 35.000 хектара културног зс- 
\1Л>ишта; 

одржавање објеката на пловном каналу Бегеја 
у Банату; 

израђ&но je 65 објеката за cna6ACBaibc водом; 
пвдс треба по.мопути и израду водовода за 

Крагујевац, који добија воду пз басена подигнуте 
велике водојаже у Грошници. као и извршене pa- 
дове у Годоминокој водаој задруви, чију су мслно- 
рацију интересеанти извршили. 

У Моравској бановини: 
регулациови радови и утврђивање обала на 

Великој Морави код Варварина, Ћуприје, Глоговца, 
Марковца, Крушара, Обрешког моста Г. Катуна. 
Д. Вид<хва ii Јовца; 

на Јужиој Морави код Баговишта. Рибара, Ба- 
тушиице; 

чишћење Александровачке рекс у Жупи, рсгу- 
лација Тимока код Књажевца; 

израђено je 180 објеката за онабдевање водом: 
оиде треба  поменути  и  мелпорпцпју Неготин- 

ског рита, коју су предузели интересснти, као и 
водовод у Нишу, који je општина нзрадила. 

V Вардарској бановини: 
регулацисии радопи rta Вардару код Оги.а- 

наца; одбрана од поплаве Скопља; регулација 
Црног Дрима u мелпорација Крушког Поља; ре- 
гулациони радови na Црној Реци испод Битољ- 
еког поља; мелиорациоии радови Скопског 1Пол>а; 

нзрађено je 155 објвката на снабдевању водом 
и започети су радови на нзради водовода Битоља 
и Приштине. 

}I;i подручју Улраве града Београда: 
асаиациони   радови   у   долини   Топчидерске 

реке; радови на Тамишу код Панчева и одбрапи оД 
поплаве Макнша. 

Према потребама које постоје на овом поЛјУ 
државног старап.а и јавне делатности, до сада из- 
вршеии радови прегстављају мали део oirora, што 
треба да се уради да бн сс отклониле свакогоди- 
шње ттете од попла-ва и нерегулисаних река, ко- 
јима. су изложеиа насеља, саобраћајни објекти и 
културна земљишта становнииЈтва. 

Према програму који je Мииистарство грађе- 
вина израдило, погребно je 1.627,000.000 дин. за 
мелиорације око 676.000 хектара поплавног, моч- 
варног и слабо продуктивног земљншта и динара 
1.594,000.000 за регулације наших неуређеннх река, 
међу које спадају у првом реду националне реке: 
Сава, Драва, Морава и Вардар. 

H3Bol)eiby ових радова греба приступити 
плански и iiocTviuio у дужем периоду, према њи- 
ховој хитности за прилнке занитересованих 
крајева. 

Овај се програм може остварити само сарад. 
њом интересената и ваиредшш сретствима државе 
која се не могу добити из годншњих буџета, na и\ 
crora треба прибавити из нарочитих инвестици- 
оннх зајмова који би се отплаћивалн Приходима 
нарочитог мелирационог фонда, који би сс амао 
установити. 

Исто тако огромне су потребе и у поглепу 
снабдевања водом населза иарочито v безводниљ 
крајевима пашег Карста. Израђени програм npei- 
ви1)а ннвестиције од 478 милиона динара за нај- 
хитније објекте како за снабдевање села тако ц 
за водоваде вароши и градова сем бановииских 

И за ове радове који се имају изводнти capa-i- 
њом заинтерссованог становништва и помоћима 
државе, потребиа су ванредна сретства, која се 
могу добпти само из ннвестиционих зајмова. 

Кредити предвиђени у предложеном буџет\- за 
1938/39 годину односе се само на одржавање"по. 
стојећих водогра1)евина и најхитније радове на на- 
шим рекама Сави, Дравн, Мури, Дунаву, Тнси н 
Морави и на предузимању најхитнијнх мера за 
одбрану од поплаве угрожених места, саобраћај- 
них објекагга и пасипа водних задруга. 

Господо народни посланици, верујем да ће вас 
интересирати и стање водннх задруга чији pa-i 
подлежи   контроли   подручног   ми  Министарства 

Kao што вам je познато водне задруге осни- 
вају власпици земљишта у сврху заштите од по- 
плаве тих земљишта и насеља na њима, у сврху 
одводњавап.а баруштина и замочвареног земљи- 
шта као и у сврху наводњавања землЈИшта. 

Водне задруге оснивају се no прописима ва- 
жећих закона o водама, a њима управл^ају ауто- 
HOMiro сами задругари под надзором Министра 
гра1)евнна и јбсгових повереника. 

Укупап број водних задруга у држави нзноси 
149, од тога 121 за одбрану од поплаве и одвод- 
њавања, a 28 за наводњавање. 

Вредност инвестнције свих водних задруга за 
наснпе, канале, путне станице, мостове, зграде 
ит.д. износи до сада укупно прско 1.375,000.000.— 
динара, од тога су сами интересенти платили преко 
920 милиона динара, осгало држава. 

Годишшн прорачунн (буџети) свих водних за- 
друга износили су за 1937 годину преко 132 ми- 
лиона дннара. 

Укупно дуговање свих водних задруга износн 
крајем 1937 годиие око 155 милиона динара, од 
тога Државпој хипотекарној банци око 78 мили- 
она динара, Привилеговапој аграриој банци око 
26 милиона дииара, осталим банкама и приватни- 
цима 51 милиои динара. 

C обзиром на економску и социјалну важност 
ових задруга, чије je iiocTOjaihe н песметано фуик- 
UHOHHcaibe од јавног интереса, намеће се потреба 
да се овим задружннм устаповама гшклања сталил 
пажња и благонаклоност како од стране државе 
тако и од бановнна. 

В. — ЕЛЕКТРИФИКАЦИЛА 
Гооподо пародни пасланици, док су се код 

прва два подручја радова Мииистарства грађевнна. 
г.ј. сувоземних путева и и.ихових објеката с једно 
страие н хндротсхничких радова с друге страие, 
постигли извесип видии резултати, дотле наша 
делатност у подручју електрифнкације готово 
стагнира. 
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Ми немамо изра1)еног катастра водених снага 
за целу земљу. Постоји само катастар за реке Сла- 
воиије и део Далмације и због тога и не знамо 
тачно са коликом водном снагом располаже иаша 
земља при разним водостајима појединих токова. 
Цеии се, међутим, да je мииимална количина во- 
дене снаге у нашој земљи 3.5 милиона коњских 
сгшга, a средња — радна — количина око 9 ми- 
лиона коњских снага. 

Колико je то природно богатство у нашој зем- 
л>и јасно ћемо видети из ynopel)efba ca другим ев- 
ропским државама. Тако при нстом водостању 
(средњој води) Норвешка располаже са око 7.5 
милиона коњских снага; Немачка са око 6 мили- 
она к. с; Фрапцуска са око 9 милиона к. с; Швај- 
царска са око 5.5 к. с; Италија са око 5 милиона 
к. с. и Русија са око 10 милиоиа к. с. 

Кплико je ириродно богатство наше земље у 
воденим снагама joui се бол>е види из упоре1)еља 
односиих uii(l)apa no јачини водсиих спага у појс- 
диним земљама у одиосу иа површину и број ста- 
новниттна. 

У uamoj земЛ)П на 1 км2 повртние долази OKO 
36 к. с, a на 1000 сгаиовнИка око G20 к. с, те када 
ове цифрс упоредимо са одпосним цифрама у 
иапред поиекутим држзвама, излазп да je од иас 
богатија само Швајцарска прсма стаповннштву и 
поврпшии, a према стаиовниттву само Морвешка, 
док je no укупној количини водених сната јача од 
иас само Русија, a равна нам je Француска. 

Али док смо у погледу овог прнродног богат- 
ства скоро на врху лествица, дотле смо на жалост 
у поглелу његовог искоришћења ме1)у последнЈИм 
земљама у Еврогти, јср je у нашој земљи искори- 
niheno тек око 8% од минималне водене снаге, a 
око 3% од среди.с расположнве водене снаге. Овп 
искоришћење снага изложеио у одиосу na повр- 
шину и стаиовништво name државе показује да на 
1 к.м'-' површине долази око 1.07 искоришћених 
к. с, a na 1000 становника акр 18.3 noKopimilieHHX 
к. с. Kao mro ce види процепат искоришћених во- 
лсиих сиага je минималан. 

A када сс упитамо за разлоге оваквог стања, 
онда   их у главиом налазпмо у лвл иравца: a) у 
несташици инвенстиционих капитала и б) у недо- 
статку позитивних закона који би решавали сва 
питања   која   су   повезана   са   електрификацијом. 
Порел тога за овнх 20 година заједничког живота, 
ии jom нисмо репЈпли нити смо начисто с тим: да 
ли  и  у којој  иери држава треба да учествује у 
елекрификационим  nocrpojeibHMa  или  тај посао 
треба   сасвим   ирепустити приватпој иницијативи, 
како ce то v глаинпм радм у већини европских зе 
мал.а?   Било  да   ce   решимо   за  једну   или  лругу 
солуцију, или за комбинацпју и једне и друге, ми 
морамо  mro  хитније створити један ОПШТИ план 
и програм за електрификацију земље, a пре свега 
морамо   пмати   и   основнн   закон   o   умапређењу. 
производм.и и потрошњи електричне енергије, ко- 
јим lic ce регулисати сви одпоси на овом подручју 
лелатности, и којим he ce обезбедити правна си- 
гурност инвестиционих капитала. 

Како сада ствари стоје, код пас ce у главном 
подижу електричне централе са малим снагама, 
које скупо пронзводе електричлу епергију и прсма 
томе и скупо продају, што не иде у корист јачања 
потрошње и искоришћаваља електричне енергије 
код   економски   слабијих,  Треба  иаћн  начипа,  да 

и држава подупре нницијативу за подизање вели- 
ких електричних централа и градп.у великих мре- 
жа високог напона, помоћу којих би ce могли 
електрифицирати и најбезначајнији крајеви, и 
тиме би ce помогло опште соцпјално и скономско 
подизап.е нашег народа. iIaпpeднe• државе Европс 
na и оне 1ч:)је су наши суседи, далеко су отишле 
пред нама у електрификацији na he бити мотребно 
да и ми у томе правцу учинимо велике напоре, да 
надокнадимо ono mro je до сада пропуштено. 

У току су израде уредбе и правилници, за 
које je дато овлашћсње Финансијским закопом за 
1937 38 годину. Ha оспови тих овлашћења израђен 
je преллог Уредбе са закопско.м снагпм o елек- 
тричним иноталацијама и иатеријалу за исте, a 
довршава ce предлог закоиа o унапређењу произ- 
водње n noTpoiniije електричне енергије. 

Доношење оваквог закопског прс.члога je neo- 
ма хитно n од велике важности за правилно раз- 
BHJafbe електрификације земље, јачање потропвве 
електричне еиергије као и за рационално искори- 
шћавање извора природних погопских снага. Сто- 
га ће Крал.евска влада поднети тај закопски пред- 
лог Пародппм Претотавништву на озакоњење no 
свој прилици још у току овог зассдаља. 

Потто у састав Министарсгва грађевина лола- 
зи и Инспскција парних котлова за подручје града 
Београла, то je извршен велики број редовних и 
ванредних прегледа котлова нарочнто ипдустриј- 
ских уређаја. Министа-рство као надзорна власт 
врши Tai<ot-)C надзор пад радом осталих Ипспек- 
ција парних котлова. 

Како ce no садлцш.ем посгупку вршп преглед 
котлова no пет разиих закопа, то je у подручном 
ми Минисгарству нзрађена пова Уредба Са закон- 
ском снагом n прегледу париих мотлова и наплати 
такса. Уредба he бпти донета у најкраћем вреиену. 

Г. - - АРХИТЕКТОНСКИ РАДОВИ 
У буџету Миппстарства грађевина није пред- 

Buhen кредит за подизање државних зграда neh 
само за њихово редовно одржавање и оправке, и 
то у износу од динара 3,750.000. 

Оволика сума уноси ce редовпо сваке године 
v ову сврху. 

Горња сума није довол>на ни за најхптније ни 
најпотребније оправке државпих зграда, с обзп- 
ром na noBehaihe броја ових зграда- 

Поред овог Минпстарство грађевппа врпш 
прегледе n одобрава пројекте a faKol)e води пад- 
зор над грађењем свих државних зграда, a псто- 
времспо одобрава n пројекте за зграде намењепе 
јавпој употреби. 

У години 1937 из ресора Министарсгва про- 
свете отпочето je a делом завршепп грађевппскпх 
радова na зградама у изиосу 'од 50,000.000 дипара. 

Из ресора Мпппстарства соцнјалпе политике и 
народног здравл.а отпочето je a дслом завршепо 
грађевинских радова у сумп од 15,000.000 динара. 

Из ресора Министарства пошта, телеграфа и 
телефопа отпочето je a делом завршено грађешш- 
ских радова у суми од дппара 30,000.000. 

Исто тако су прегледапп и одобравани разпи 
пројекти нз других ресора, a иарочито из рссора 
Министарства финансија (царинске зграде и згра- 
де Управе државних мопопола), као и из ресора 
Министарства правде, за које су одобравапп npo- 
јскти за богомоље разпих вероисповести. 
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Најзад сходно одредбама Грађевинског зако- 
на Министарство грађевина je такође сарађивало 
и na уређајним основаиа каших градова. Расправ- 
љана су миога гштања у погледу регулације наше 
ripccTO'HJine и за уређење града Загреба. Дата су 
упутства за израду или су прегледане и одобрснс 
идејне регулационе скице за уре1)ење града Су- 
шака, Сплита, Осјека, Ниша, Охрида, Плитвнчких 
Језера и Клоасотске Баље, Одобрен je геиералнн 
регулациони план за фад Смедерево. Исто тако су 
дата' многа упугства у погледу изменс регулацио- 
иих планова, наррчито за градове у Јужиој Србији. 
Израђена су упуства sa израду „Правилника фон- 
да за H3Bol)eibc регулација", како би сс на taj на- 
чин бмогућило mro брже и mro боЛ)е урбанистичко 
уређење наших прадова и варкштца. 

Господо народии посланицн, nouno сам вам 
изнео стање објеката и радова у подручном ми 
ресору, прслазим na цифарски део прсдлога буџета 
за 1938/39 годину, који се пред вама налази. 

У предходном излагању казао сам шта je још 
свс потребпо урадитн да бн се сви објскти, који 
долазе у делокруг рссора Мннистарстпа грађевина, 
довели у стањс како то интереси nauic државе и\г 
псративпо иалажу, као n начии на који би се ови 
рад()ви  Mor.in  iiocreiicno — п.ктски  извртити- 

Али, пре но што би отпочсла нова грађења, 
мпрамо п у исто врсмс осигурати сретства и за п.п- 
хово рсдовно одржавање. 

Јср ако нисмо у стању да Bcfi nocrojche објск- 
тс које смо с муком до сада стекли одржавамо у 
исправном стању и да сачувамо од даљег пропа- 
дања, оида не би смели ни помишљати на нова 
rpaljoiba. Ha овој бази почива и овај бумстски 
прсдлог, у чему lierc се из даљег излаган>а и сами 
уверити. 

Предлог буџета Министарства грађевина ч за 
1938'30 родину бо.ч инвестициоиих расхода оста- 
лих министарстава и расхода на пензијске при- 
надлежности износи укупно динара 215,245.536.— 

У односу према буџету који сада важи овај 
буџетски предлог показује rinn(.>lia[i>c од дпнара 
41,421.591.— 

Ово се повећање гтоказује: 
1) код личиих расхода за динара 4,058.891.— 
2) код управних расхода задинара 2,0б9;860.— 
3) код путева и иостова: 
у редовимм расходима за дпн- 29.518.695.— 
у вапрсдиим „ „      ,.      2.4ПП.ПОО.— 
Свсга дипара за путеве n мостове 31,918.695.— 
A) код хилро-техиичких радова:   > 
у редовним расходима за дин.       П1.8ПП.- 
у ванредним „        „       „     2,500.000.— 
Свсга код Јсидротехничких  радова  за  динара 

2,5.61.800.— 
5) код архитектписких радова за днн. 164.500.—■ 
6) код државиих цугова за динара       47.845.—■ 

укупно за дии. 41,421.591 — 
Да би имали mro јаонију слику o овим расхо- 

дима допустићете ми да сваку врсту ових расхода 
аиалнзирамо поссбио. 

A -- ЛИЧНИ РАСХОДИ 
Лични расходи у ово.м буџетском предлогу из- 

iiocc динара 53,311.128, што у односу првма буџету 
који  сада  важп  претставља  повећање укупио за 
дииара 4,058.891.— 

Ово сс noBciia!!>e показује: 
КОД партпје 562 „личне принадлежности" . . , 

за дииара 2,437.297.— код партије 563 „награде 
контрактуалним чиновницима и дневничарима" . ., 
. . . . за дипара 2,195.674.— и код партије 565 „спе- 
цијални додатци на службу" (путни паушал над. 
зорницима путсва ■ за дннара 25.920.— 

Сва ова повећања служе за покриће следећих 
издатака: 

1) За покриће разлике у принадлежностима ко- 
ју повлачи за собом иова Уредба o повбћању прн- 
надлежности држав«их службеника, што претстав- 
ља издатак од динара 2,174.000.— 

2) За покриће разлике у принадлежностима Ko- 
je he сс појавпти у идућој буџетској години на 
основу Закона o чиновницима, било због унапређо- 
ii>a особља, било услед приспелих периодских по- 
вишица илп најзад услед повећања броја чланова 
породица na које сс прнма породични додатак на 
скупоћу. За ове разлике предвиНа се око 480.000.— 
динара. 

3) Због потребе за новим особљем предвићено 
je, да се у идућој буџетској години ангажују но- 
вих 20 инжси.ера, 40 техннчара, 12 надзорннка nv- 
тева и 88 путара-сталних радника, за чије je при- 
надлежгшсти потребно око 2.000.000—- динара. 

Садашњн број оообља, који сс налази у служ- 
би ЛАинистапства грађевина био je подешен према 
пословима ко.ји су сс финансирали из рсдовних 
буиетск«х средстава. Међутим почев од буџстске 
1936'37 године буцет Министарства грађевина по- 
чии.е постепено да се повећава, док број особл.л 
n лал.е остајс скоро исти. 

Поред oiHira предузимају се и иппи ппслови 
Koin со финаисирају из ванбуџетских сретставп: 
из за.јма од једне милијарде лпппра; из зајмоса 
закључених na подлози државиог фонда за јавие 
радове; из заша од 50,000.000 динара закљученог 
за израду објеката у циљу снабДевања водом без- 
вп-ишх мрајева и ioni других финансијских срет- 
става која су прибављала остала Министарства и 
ус7аиово. 

Уза ове ono последњих година повећала сс и 
мрежа државних путева путем финансијских зако- 
na тако, да je Фпплпспјским законом за 193П'37 
год. nvrna мрежа повећана за 310 км. a Фппан- 
сијсхим законом за 1937'38 годину за 55 км. Ha 
свима ови\г путевима било je потребпо поставити 
надзорнике путева и путаре, ла би се ти путеви 
иогли одржати v исправнод стању. 

Најзад требало je још сада иислити и на иопе 
задаће које нас очекују у најскоријој будућности; 
потребпо je израдити елаборате н извршити све 
one техппчкт предрадње бларовремено као тпто су: 
трасирање, снимаше, сондажа терена и пројектр- 
пап.с na грађењу ^ржавних путева и објеката на 
п.има. игго неоспорно изпгкујс и нарочито оообље 
које he one радње обавити. 

Свс нам ov.o указује na то, да je ca досада- 
mn.n.M бројсм техничког и другог стручног особ- 
л.а, којпм je располагало Мпппстарство грађеви- 
на, немогуће било одговорпти свима овим задат- 
цима. Због оврга сс всћ данас осећа преоптсрс 
ћеност особл.а која се граничи скоро са немогућ- 
ношћу ураднрог ошрављања послова, јер није ре- 
дак случај да поједини технички одељци, који обу- 
хватају no четири na и пет срезова, имају често 
само no једпог до два иижињера са јсдним тех- 
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ничарем или су и без тога једног техничара. Пре- 
иа томе ако би сс и даље инсистирало, да се са 
постојећим бројем особља отправљају сви ови no- 
слови, опда Cm, услед неблаговременог свршавања 
гтослова и недовољног стручног надзора дошло у 
питаље не само правилно функционисање ове гра- 
не држапие управе, већ on ризиковали да прстр- 
пи.мо огромну штету при изградњи нових rpahe- 
винских објеката, као и при одржавању BCII пр- 
сгојећиЈС. 

У буџету који сада важи, однос материјал- 
них и лнчмих издатака .je 72,99% :27,01%. Од ири- 
лике исти овај одкос био je и у претходним бу- 
џетима- Данас иеђутим onaj je однос: 75%:25%, 
rirro значи, да je иоип буџетски предлог и у том 
погледу повољнији од претходног. Алн ако се узме 
v обзир, да особље које je предвиђено у буџету 
Министарства грађевина, ne обавља саио оне по- 

ше KOJU су обухваћеии тим буџстом, seli да сс 
M.ijueliii лео послова које оно обавл.а данас фи- 
иаисира из буџета других Министарстава, из само- 
управиих буџета, из раз}1их фондова, заклада и 
других ванбуџетских сретстава, онда се овај одпос 
знатно мења у корист матернјалних издатлка. 

Порсд овога, претежан број особља који je 
' бухваћен буџетом Министарства гра^евипа прет- 
стављају мануелни ралпици, као: надзоршши пу- 
тева, путари, чувари мостова и н.има сличпи, који 
се ни no својој спреми, ни no раду којн обављају 
не 'могу третирати као каицоларијско особље, na 
према томе н издаци за ono особље иогли би npe 
\iiit \г категорију материјалних издатака, иего у 
категорију личних издатака. 

Из свега овога што сам вам до сада изложио 
■. iii'.'iniM расходима jamo te види, да je v погледу 
внсине ових пздатака као и у броју особл.а спро- 
ведвна најригорозиија штеди>а и да би свако от- 
ступаиће од овога морало имати неоспорио штет- 
них  последица. 

Б.  —  МАТЕРИЛАЛИИ  ИЗДАЦИ 

I — Управни расходи 

И код овс врсте расхода показује се извесио 
повећање \ олносу гтрема овим расходима no бу 
џету за 1937/38 годину. Тако: 

1) По партијама '-њ путне, ггодаозие и селид- 
бене трошковс предвиђено je повећање у укупном 
пзносу од 895,960 динара. 

AKO сс узме у обзир да су се послови Мини- 
старкггва праНевина знатно увећали него што je то 
био случај ранијих година, анда логички следује 
да сс и orni расходи морају повећати, јер више 

1 изиокује ii више надзора, a у исто време и 
'U'inhii размештаји ocoo/i.a, да би na raj начии 

бље било pamicMcpiio распоређено према оби- 
иу  послова, како се где iicrn буду изводили. 

2) И код партије за уттравне трошкове, као 
што су: трошкови за канцелариске n машшулатив- 
ite потребс, трошковп за одржавање аутомобпла, 
лробилица. ваљака, мотора и др. машина и гра^е- 
пинског алата — предвиђено je такође једно ми- 
нкиално noncliaibc у укупном износу од динара 
1,143.900. 

И ono noBcliaihc резултира као последица гра- 
1)епиис1<с делатности држане, али псто тако и као 
последица зиатиог повећања цсиа канцслариском 

иатеријалу, огреву и другом материјалу који овде 
долази у обзир. 

Због стално форсиране штедње na овим изда- 
цима MU имамо данас велику количину техиичког 
прибора и инструмепата. као n знатап број rpahe- 
винских машина и алата којн су због недовољппх 
кредита за њихово одржавање и оправкс данас 
избачепи из сваке употребе, што неоспорно прет- 
ставља велику штету, и ако би са штедњом про- 
дужили и даље у овом правцу, оида би у најкра- 
ћем времену остали без свих ових реквизита без 
којих се не може замислити ника^в стручпи рад. 

3) Код партије 570 „опште управпе пртребе" 
прелложепо je nonehaibe за дппара 30.000, од ко- 
јих cv 10.000 динара памењепи као помоћ Југо- 
словенском улружсњу инжињера и архнтеката за 
штамиање техничке термипологије и техничких 
ипрми, јер je лосалањи крелит од 30.000 дппара 
фактички био незнатан за ову сврху, a осталих 
20 000 дкнара предвиђено je наиме помоћи Југо- 
словенском друштву за путеве, које je у тесној 
сарадпл! са Министарггвом граНевина. 

11 — Путеви и мостови 

У овом буџетском предлоту норочнта je na- 
жња обраћена одржавању и оправци путева и 
мостова, na cv и највећа попс^ања кредита наме- 
њена за ову сврху. 

Kao mro n самп знаге, господо народни no- 
сланици, крајње je време било осигурати ово 
повећање кредита, јер ако би продужили и даље 
са лосадашњом нерационалном штедњом на овим 
расходима, онда би за кратко време довели у пи- 
rafbe целокупан cao6paiiaj у земљи. 

Kao mro сам већ напред папомепуо, за одр- 
жавање путева и мостова предвиђено je укупно 
iiOBehaibe од динара 31,918.695. 

Ono се повећање показује код следећих nap- 
тија: 

I) партија 571 „замена дотрајалих привреме- 
них објеката сталним на државним путевима" no- 
већана je за динара 200.000 тј. од 1,300.000 динара 
повећана je na 1 и no милиона динара. 

Многи привремени објекти na државним nvre- 
вима толико су дотрајани, да прегстављају пЈ^аву 
опасност за саобраћај. Због овога се сваке годппе 
постепено врши замена ових објеката сталиим и 
то првенстве-нс тамо, где сс предвића немкновни 
прекид саобраћаја. 

Кад се има v виду колпко стаје израда једног 
сталног моста просечпе велнчине, опда се јасно 
увиђа, да je ово повећате у односу према стварној 
потреби минимално, али се, с обзиром на потребу 
штедње, морамо задовољити и са овим 

2) V партији 572 „хитне оправке и обнова 
лржавних путева n мостова оштећепих елементар- 
ним непогодама ...." предвиђено je nonelian>e од 
700.000 динара, јер лосадања сума од 300.000 ди- 
нара која je била одобрена за ову сврху ни из 
блпза mije била довољпа да задовољи стварну 
потребу. 

C обзиром na конфигурацију земљишта, наши 
путеви и мостови изложепп су врло честим нава- 
лама вслмких вода n бујнца које пм намосе неиз- 
мерне штете, збот чега сс врло често дешава 
прскид саобра1»аја па појсдиним путевима. 
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Ради уопостављања OBOI
-
 саобраћаја Банске 

управе захтевале су Beli до сада око 900.000 динара 
кредита no овој партији, a с обзиром на пролећњу 
сезону, топљења снегова и ниша, до краја грдине 
тражиће ипјмање још толико. 

Према томе предложено иовећање кредита за 
ову сврху потпуио je оправдано. 

3) По партнји 573 одобрено je у буџету који 
са ui важи динара 395.000. 

Из ове суме cv издржаване три теренске тех- 
ничче секције за трасирање државних путева: Кра- 
гујевац—Параћип, Ниш—Параћин и Срсмска Ми- 
тровица—Бшова Јаруга. 

Свс трм ове ceicunje функционкса^е и у току 
целе наредие буиетске године. Ако би која од нјих 
завршнла свој рад и прс одређеног рока, оида би 
се нста имала одмах прсбацнти na трасиран>е пута 
Hum—Ско'пл>с. 

Како сс na осиову ранијих фииансијских за- 
кона Beli ради па елаборату за изградњу пута 
Земун—Брод—Банова Јаруга, то je иеопходно по- 
требно да се и за преостали део државног пута 
Веоград—Загреб—Љубл.аиа блпговремено спрсмс 
потребни елаборати. 

Рали овога у nape.iiroj буџетској години обра- 
зоваМе се join трн терспске тсхничке секције и то 
за леонице: Банова Јарута—Дуго Село; Самобор— 
Ново Место и Ново Месго—ЈБубл^ага. пошто сс 
(vi Дутот Села преко Загреба прсма Самобору пут 
веИ реконструитпс. 

Поред овога на OCHOBV тач. 2 S fiO Финансиј- 
ског закпна за 1930'37 плпоспо § 104 Фипансијског 
закона за 1937/38 годину нма се изралити и лр- 
жавни пут Пелико Градиште—Голубац—Дољи 
Милаповац—Кладоип. 

Пројсктованд' овога пута није се могло ло 
сада прист>^пнти у глапном због неман.а крелита 
за образовање терепске техничке секције. C обзи- 
ром на значај овога пута за наш меИународни 
положај као подунавске лржаве, као и н5егову 
туристичку важност, потребно je и за трасирање 
овога пута образовати тсрспску техничку секцију. 

Поред ових седам тсре1гских гскција, које би 
радиле na путевима потрсбпо je образоватп jnm 
n тпи торепске оекције које би биле затшслене na 
грађењу нових великих мостова и то: преко Саве 
код Босапске Гралишке, преко Тисе код Жабља и 
и преко Таре код Будечевице. 

Рачупајућп са мипималиим расходима за из- 
државање овпх десет терепскпх тсхничкпх секција 
у овом буџетском предлогу предвиђен je кредит 
no партнји 573 у укупном изпосу ОД динара 
1,370.000 тј. за дипара 975.000 niinie него пгго je 
одобрепо no садашњем буџету. 

4) За рсдовпо одржаван>е држаппих путева са 
експроприапмјом n рсдовпо одржавање државних 
мостоиа ii проиуста, као и за пабавку превозних 
сретстава на палзориике путева и алата и опреме 
за лржавис путаре одобрено je no партпјама са- 
дашњет буџета укуппо дипара 74,856.305. 

Дужина мреже државпих путева пзпоси 10.250 
гш. игго зпачп, да je no киломстру пута одобрено 
просечио 7.303 динара. Да je ово фактички недо- 
ВОЉНО пије потребпо парочито доказивати, јер o 
томе нам најречитији доказ пружају сами путсии, 
чије je стање, уопште узев, врло рђаво. Ha поједи- 
пим местима ти су путеви негде остали бсз нкакве 

подлоге a тамо где ове mije било створиле  су 
иногобројне   ударне   рупе,   тако   да   je   na   њим 
саобраћај весма отежап. 

До буџетско 1931/32 године стање овнх путсђ 
je било jom и гивдношљиво, јер je до тс  род^ 
одобравапо   за   одржавање  путева   no   километт^ 
просечно око 12.000 дппара. Ме^утим, од тада o^ 
дотапија почише пагло да опада све до буиетск-! 
1934/35   годипе,   када   je  постигла   свој   ииниапп. 

ocen 

му, 
Поред овога у прошлој и овој години noMiiH-v 

rab ла скачу цене радној онази и материјал^ 
иоред повишења тари(|)е за превоз материјала, чи\\' 
ie ствар ioni више погоршана.*И тако, ло'К смо 
јелпој  страпи постизали   буџетске   уштеде.  до 
смо na другој страпи постпзали сасвим обрнуте р^ 
зултате, — државна имовина рапидпо je пропада 
ла ii3 дана у лап, чиме je n.cna вредност опала v 
знатној   већој   мсрн   од   постигнутих   буџетскм џетсках уттеда. (Ипаи Мохорич: Врло тачпо и жалосн 

Прсма данашнЈем стању наших путева rpc^ 
би за њпхову оправку и редовно одржавање нај 
^г■llI,L, 30.0000 динара no километру, али сасвим jj 
појлг/виво да се од једном ne може надокнадитн 
све оно, mro je раније изгубљеио, na према тч>уе 
за наредиу буџетоку годипу предвиђено je у овоц 
буџетском предлогу за oev сврху укупно 102.500.0(Vi 
динара ri. просечно 10.000 динара по 'Километр^ 

Onaj износ од 102.500 000 динара распоређеђ 
je na поједине бановине с обзпром: на дуж1 
путне мрсже, na 'садатње стањс путева, фреквец'. 
uniN' тих путева и нлјзад на цспу материјала no. 
требног за справку путева na тереторији дотичн* 
баповипе. 

Према Овоме критеријуму предложепо je п 
ћање у укупном износу од динара 27.843.695. 

5) У вапредним расхошма предлаже се nonc. 
hnihe код партије 648 за суму од динара 500.000 

Ona je партија иамењеиа за оправку државних 
путева  тамо  где  су укаже  највећа потреба  и за 
делимичну замену постојећпх и дотрајалих ко 
Боза, нарочпто у околини већих градова и napoum 

Досадање искусгао ттоказало je, да je одржа. 
вање макадамских путева са јаким саобраћајем не- 
рационално, јер кошта више него што би коштао 
пајбољи савремени коловоз, поред тога што je пут 
стално неисправан и гграшњав. Ово се парочито 
опажа на периферији свих већих градова. 

Jhi   би   се   овс.м   злу   макар   у   извесној   мерн 
стало na пут предвиђа се горње nonehaibe, пошто 
je  досадашња  сума  од 284-112 дииара  коликк 
би :■ 'iu'iio за ову сврху у садашњем буџету, 
готово иезпатно. 

6) Kao noMoli за ррађење и одржавање ие 
жавних  путева одобрена   je   no   партији 649 

редни расход за 1937/38 годину сума од 100.: 

дииара. 
Законом o недржавним путевима од 8 ■ 

1929 годиие — § 36 предвиђено je, да се сваке 
године уноси у државни буџет потребна сума за 
noMoli при пзради већих вештачких радова ii,i 
недржавним путевима у тешком терену и то оним 
самоуправама, које из властитих сретстава овакве 
радоие m- би иогле извршити. 

Како бановппски и олштински буџети за радове 
na недржавним путевима и поред рационалне \ 
требе народне онаге нису ни издалека довољни 
доведу недржавне путеве у псправпо стање, то je 
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бзиром на важност и потребу, као и на припред- 
ни   значај   недржавиих путева,  предвиђено у  на- 

џету као помоћ за иедржавне иутспс сума 
2,000.000 дииара тј. 1,')(К).000 дииара више него 

што JL- досада одобрено. 

III — Хидротехничкн расходи 
Хидротехнички расходи повећани су као што 

je већ раније речено за укупан износ од динара 
2,561.800. 

У редовним расходима nonciiaibc je извршешо 
;.  укулном нзпосу од динара 61,800. — Ouo мини- 

to w већање потребно je ради (jopasouafba но- 
вих кишод1ер11их и водомерошх станица на оним 
иестима где je најпотребније. 

У ванредним расходима показује се повећање 
у укупиом изпосу од дииара 2,51)0.000 и то код 
следећих партија: 

Код партије 651 за дииара 500.000— 
Са овом сумом повеКана je позицијаи ове nap- 

inje која je намењена за регулационе 1)адове иа 
осигурању леве обале Дунава наспрам Белегиша 
n Земуна поред насипа Дунавоко-Тамишке иодие 

\алруге. 
У садашњем буџету за ове радоое бнло je одо- 

брено свега ШО.ООО динара, што ни изблиза не од- 
говара стварној потреби, je]) ако би. се продужило 
овако, онда се auaj посао никада ne un завршио. 

Међутшл Дунав се сне јаче пребацује у леви 
рукаи, рушећи свакодневно леву обалу, чп.ме се све 
сие више приближује пасипу Дунавска-Тамишке 
иоднс задруге. 

Стога je неопходно потребно да се onaj посао 
ф(ЈЈ)сира, јер се исти ие може иише одлагати без 
оиаспости за велики и скупоцени објекат одбране 
од лсшлаве н иелиорације иапчсиа-пЈих ритоеа, за 
које je држава уложила око 260,000.000 динара a 
чнме се штити 35.000 хектара државне н приватне 
плодне земље, као и саобраћај са Банагом. 

У партији 652 образована je нова позиција 
■i ca сумом оддинара 500.000 — за регулационе ра- 
дове на рецн Речиии према споразуму са Италијом. 

Ma основу чл. 2 Пептунског споразума o одр- 
жаван>у и побољшању граничие реке Речине, сви 
TPOUJ.K(JHII сталног адржавања регулационих обје- 
ката ii багеровања, као и чишћења корита реке Ре- 
Minre на целом потезу, имају пасти подједнако на 
кашу државу и на Италију. 

1935,30 годиие извршена je оправка постојећих 
i"paf>eiiiiiia na реци Речинн no решењу иешо- 

вите југославеиско-италијакаке компспје. 
J Сдуће подине прсдвиђена je израда поипх no- 

трсбних објеката и чишћење корита између Су- 
така и Ријеке према решењу предње комисије, за 

,   се сирху управо и прелвп1>а овај кредит. 
Поред овога унета je n пона иартија 657a ca 

кредитомод 500.000 динара за регулацију водо- 
а у 11рмничком пољу. 
Црмничко иол.е код Вирпазара, Срез барски, 

Зетока   бановина,   са   површинош  од 500 хектара 
жено je поплавама реке Црмнице и потока 

Грабовика, a поред тога велике штете nanoce пољу 
брдски  потоци Суторман и Бистрица. 

Потребно je, да се уклоне свакогодишње ве- 
лике штете које трпи становништво овог сиро- 
иашног  краја, као и да се мелиорира оио иначе 

плодпо земљиште у крају врло оскудпом у земљи- 
nir_\ за i бра^ввање. 

У ту сврху потребно je извршити регулацпопе 
радове иа помеиутим брдским поач>цима као и 
израдити одбрамбене насипе поред реке Црмнице 
И иогока Грабовнка, a загим искоиом потреоног 
броја одиодпнх каиала омогућити исушење замоч- 
»арепог землшшта. 

Најзад код партије 658 „регулациони радови 
на Великој и Јужној Морави" предвиђено je иопе- 
Кање од динара 1,000.000. 

Катастрофалне поплаве које су настале у no- 
следње време аричивиле су веома велике штете на- 
[Јочито у Моравској долини. 

Слабе и неосигуране обале нису биле у стап.у, 
да прагивстану јаком надирању воде na су услед 

a  na Великој  Морав-в  настала знатна рушења 
: ia и одношење зиратне земље »арочито код Лу- 

liuie, Горп.ег Катупа, Горњет и Доњег Впдона, Че- 
пура, Шаица, Рашевпце, Тршњевице, Јовца, Maja- 

ma, Крушара, Кочиног села и Црквенца, поред 
угрожених мостова код Варварина, Обрежа, друм- 
ског n железничког моста код Т1уп.рије, Глогоиа- 
..  м   n Марковачког моста. 

Пизршпна земљишта које плавп Велика Mo- 
tana износи само у Моравској баловшш око 20.000 
хектара Услед тога je извршење регулације na 
оиој реци постало неодложио. 

! Ia  Јужној  Морапи стап.е mije  пишта повољ- 
није, a нарочито je потребно оситурати обале и 

iuniiiii   регулацију   код   Бујилшра,   Ноздркна, 
Житковца, Бобовишта, Малатине и Сталаћа. 

Ia ових разлога предложено je ono повећање, 
пошто се са досадашњим кредитом од динара 
500.000 није могло кишта ефикасло урадити. 

1V; — Архитектонски расходи: 

Код оиих расхода моји се у главном своде на 
нај«ужније одржавање и оправку државних зграда, 

io je најмање повећање и то у укуппом 
износу од дипара 16-1.500.— 

()ii(j повећање, мислии, да mije потребно иаро- 
iiiTo јобразлјожавати, jep пр€тставл>а мппимум 
стиарпе потребе. 

Господо иародип iiociainmn,. као резултат 
свега овога, mro сам вам до сада изложио, прои- 
зилази, да oeaj буџетски предлог обухвата само 
оне издаткс, који су пемнповпн. Распоред и виспиа 
предложених кредита извршени су са.мо с обзпра.м 
na стварне потребе н наше филансијске могуКпостп. 

Очигледно je да све потребе нису у потпу- 
ности могле бити задовол.епе, a.ni с обзпром na др- 
жавне фииансије и na државне приходе, који се 
могу у наредној буџетској годнни очекивати, nm.io 
се др крајњих рраница у одре!)иван>у кредита .ta 
поједине врсте послова подручиог ми ресора, тако 
да je нови буџетски предлог знатао издашнији од 
ранијих. 

I la крају желео бих још једном да подвучем 
да се noiin радови на тех«ичко] опреми земл>е у 
саобраћај<»ом и хидротехничком погледу, o којпма 
се пма старатн Министарство грађевина, ne могу 
иокрппатп редовним буџетским приходима. Tu се 
радови могу финансирахи првенствеио, или искљу 
чиво ii()M(ili_\p јаппих кредита. Како пак ови радови 
нзискују велике нзмосе капитала, и ако riic.i.na тр- 
жишта капитала, с погледом na прилике, које дапас 
пладају у сиегу, na долазс у обзпр, то се ирограм 
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будућих јавних радова у пашој земљи своди у 
границама наших сопствених иовчаних сретстава. 
Отуда су и иаиори и финансијски н техиички, пред 
којима стојимо и које морамо савладати, всома 
велики, премда he сс овс иотребе покриватн до- 
маћом радном снагом u првсиствено домаћим ма- 
теријалоМ' 

Узимајући у обзир све овс чињсиице, Краљев- 
ска влада he ва.м, I'OCIIOAO народнп посланици, под- 
иети свиј предлог за осигурањс једног планског и 
трајног програма будућих јавних радова у земл>и 
ради повећања општег иародног благостања и при- 
вредно социјалног напретка наше Крал>евине, 

Ja иас молим, господо народни посланици, да 
све ове pasviorc и ooaBcmreiba, која cai\i вам у ивом 
свом експозеу навво, узмете у благонаклоњено ра- 
сматрање и да буџетски предлог подручног ми ре- 
оора за llJ38,3(J године изволите у нотпуиости усво- 
juni. (Бурио и дуготрајно пљескање у центруму и 
на лесиици са усклицима: Живео!) 

Потпретседиик ФpaIbo Маркић: Реч има на- 
роднн посланик г. AliHM Поповић. 

Аћнм Поповић: Господо народни посланици, 
чули смо исцрпан експозе Господина Министра 
гра1)евина o расходу буџета Министарства грађе- 
■ .ima за 1938/39 годину. Ja, као народнн посланик 
и инжењер, интересујем сс за г^ђевинске радове, 
који се изводе нли који треба да сс изведу у Ми- 
нистарству гра^евина, Министарсгву саобраћаја, 
Мшисгарству шума и рудника и Министарству со- 
цијалне прлитике и народнот здравл»а. 

Грађевинска политика једне владе или једне 
државе од првоклашог je значаја, ne само за об- 
јекте, који се имају извести него што lie се за 
иреме изгради.е објеката збринути тј. смањиги 
незапосленост у једној држави, те тиме смашити и 
број незапослених. Ови објекти, који би се изгра- 
})ивали, састојали би се изгради.ом путева, мостова, 
железничких мрежа, регулацијом река, асаиацијом 
мочварних землуишта, пошумљавањем голети, ре- 
гулацијом дивљих потока, изграђивањем многих 
станива и насеља итд. 

Таква грађевдаска политика, господо пародни 
посланици, скопчана je ca великим материјалним 
издацЈ^ма, и, наравно, један редован буџет, какав 
je сад пред нама, који треба да изгласамо није 
у CTaiby да подмири све потребе у нашој држави. 

Ja сам и минулих годииа за врсме буџетске де- 
бате овог Минисгарстаа, говорио и упоређивао ра- 
није буџете Министарства грађевина са целокуп- 
ним буџетом државе, као и у односу са задатцима 
п циљем зашто je овај буџет намењен. Из оваквог 
буџета, ГОСПОДО н&родни иосланици, HeMorylie je 
такорећи ништа ноао подићи, него да се одржава 
Miio mro постоји, већ се мора прибећи посебном 
креднту, такозваном кредиту за јавне радове, којн 
je пеопходан у садашње време. 

Ми морамо, господо народни посланици, 
нстини да погледамо у очи и да признамо, да nama 
саобраћајна ирежа nuje тако р1)ава али пије нн 
сјајна, али се морамо старати да ово поправимо. 

Путеви су уски, подлога средњег квалитета и 
опште кривине с обзиром на данашњи саобраћај, 
те je неопходно потребно да се постојећим пу- 
тевима поклони што већа пажња. Исто тако, наши 
иостови, који су од дрвене rpaije, морају се што 
upe замењивати  гвозденим  или  армирано бетон- 

ском   конструкцијом,   јер   то   изискује   данаилћц 
саобраћај- 

Имао сам прилике да чујем овде у пленуму 
гдс господа пародни посланици критикују pecor) 
Министарства грађевина, јер путеви нису добри 
. .ni кад би дошло да се решава u обавезној радпо! 
снази или да се донесе уредба o путном фонду 
одакле би се цриели креднги за одржавање посто! 
јеће саобраћајне мреже, изградњу нових путева 
(жда би се сваки ид господе народних посланика 
замислио iJira треба да ради no овоме питању. 

Ja и овога пута стојим на гледишту и апелујел 
иа г. Министра грађевина, да што upe донесе 
уредбу o путном фонду како су je донеле и су. 
седне државе (Чехословачка, Аустрија и др.). 

TOM би се уредбом осигурао известгЉ кредит 
који би долазно баш из наплаћене дажбине oj 
оних артакала, који би имали своју примену na 
државним п другим путевима. Taj би се кредит 
наплаћивао од царине na увоз аутомобила, гуме 
нафте, бенаина итд. и raj крсдпт ne би нмао огра' 
ничену MOII у погледу трошења, како je то са др. 
жавним буоетом  предвиђено. 

У вези путева, мепп je мвого стало до тога, дц 
спомепем извеоне радове, који су у везн са путе. 
вима, a то je регулација поједииих река, које na- 
noće огромне штете ne само приватним сопствени- 
иима, пего држави n бановинама. 

Ja ћу са своје стране павестп само једпу рек\ 
која чини огромне штете, као што рекох, државним 
бапоиппскпм објектима као н приватним сопстве- 
иицпма, a то je Јуиша Морава n Велика Морава 

Ми инжењери на својим скуповима оваква mi- 
тања чешће претресамо и дајемо своја стручна ми< 
шљeIbaJ која на жалост остају само na пагшру, jop 
надлежно Мннистарство ne располаже довољним 
кредитом да почпе са радовима. 

Јужпа Морава, која има велики слпв са својпм 
многобројним дивл.им потоцима, чини огромае 
штете, чим изађе из Кончуљске клисуре и плави 
пајплодније земљиште у Срезу прешевском, пчињ. 
ском, масуричком и пољаничком. Ова река само v 
ова чегири среза поплави и упишти усеве у повр- 
шнни од 15.000 хектара најбоље земље no бони- 
тету, тако да прети опаспост расељаваша станов- 
ништва у Поморављу. liga река, господо народаи 
посланици, nanocn огромне штете државном путу 
првога реда Ниш—Скапље—Ђевђелија као н др. 
жавној железници. Мииистарство саобраћаја да бн 
обезбедило саобраћај приморано je да доњн строј 
пруге подиже na оним местима где je угрожена 
пруга од стране поменуте реке- 

Mene једино радује и морам са овога места 
да истакнем да je данашња Краљевска влада ово 
nnraibe, o крме je реч, узела у озбиљно расматрање 
n надам се да he iipniehn у помоћ становништву 
Јужне Мораве. Ja апелујем на г. Мппистра гра- 
IjCHiina да се mro npe и што хитпије формирају 
секције које he свимити и начинити плапопе за ре- 
гулацију поменуте реке да би се притекло у помоћ, 
као mro реках, пе само становништву, пего и др> 
жави, јер свако задоцњење коштаће тешке милионе. 

Исто тако ne могу прећи, a да не спо.менем и 
регулацију саме Велике Мораве од Стала1\а до 
ушћа где се улива у Дунав. .Сама Морава, како 
рекох, има велики слив дпвл^их притока, који ц 
плаховити и падолазе скоро сви од једном, тако ;u 
се све воде сустижу и тиме у до1ием току Мораве 
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наносе огромиу штету најплоднијнм земљиштима. 
у износу од 150.000 хектара. 

To земљиште, господо народни посланици. има 
кав доприпос да мештани na врло малом про- 
ру добијају enoj плод да се прехранс. Овде je 

[итању, господо, преко 50 насеља са првко 60.000 
стаионника, који стрепс свакога дана од поплаве. 
Статистика показује да Морава наиоси штету го- 
.'Uiiuibe скромно  рачунато преко 30 милиона ди- 
нара,   a  како  сам обавештен да постоји  известан 
".'fan регулације Мораве са предрачуном да бн се 

улација могла извести, потрсбио je око 500 ми- 
лноиа динара. Како сс пнди из напред изложелог 
регулација Мораве je неопходна и да би се у року 
од   10  година исплатила цслокупна штета која се 
ианосн. 

Ово je потребно, јер су у питању вслики др- 
жавни  објекти као мост код Ћулрије, који je у 
опасности да га вода заобиђе и прекине саобраћај. 

Регулацијом Мораве може се добкти  пловна 
Морава од ушћа Дунава до Сталаћа. 

Господо народни посланнцн, да бисмо донекле 
регулисали известан број река у Југо-славији по- 
гребна je сума од 1,500.о6о.ООО-—динара и то: 

За Дравску бановину потребпо je дннара 
225.000.000.— 

За    Савску    бановину    потребно 
498.000.000.— 

За   Дунавску   бановину   погребно   je 
000.000.— 
За Моравску баповииу потребно ic 

340.000.000.— 
За Дринску бановииу потребно je 

I I 1000.000.— 
За Вардарску бановину потребпо je 

! 00.000.000 — 
За    Зетску 

30.000.000.— 
За    Врбаску 

15.000.000.— 

бановину    потребно 

бановину    потребпо je 

дииара 

динара 

динара 

динара 

динара 

дилара 

динара 

У погледу регулација река то предњачи Драв- 
ска бановина што je и за похвалу. 

У вези са напред наведеним радовима на регу- 
лацији река у нашој држави има изгледа, да he сс 
извршити и мелиорација мочвариих земл>ишта| јер 
je то питање од неоцељиве вредности, ne само за 
државу што би населила поједиие становнике из 
кршних крајова, пего би се cnacao народ од кома- 
раца, IIOIIITO су таква земл.атта легло маларије. 

У вези са напред наведеним радовима на регу 
ији и асанацији зешБишта, намеће се једно пи- 

тање са искоришћењем водених токова тј. белог 
угља. 

Југославија, која има велики број река које 
би се дале нскориститн за прозиводњу електричне 
^пергије, ja сам са овога места више пута гоиорио 
и апеловао, да сс што пре донесе Закои o електри- 
фикацији, KOJU je од неоцен>иве вредности у no- 
гледу развоја индустрије. Електрицитст je, го- 

до иародни посланици, луша и срж модерис ип- 
дустрије. 

Ja    li.v   бити    најсретнији,   ако   г.  -Mmincrap 
грађевина долесе пројекат закона пред Пленум o 

ктрификацији земље, јер  he сс овим законом 
кренути за корак напред у погледу развијања ио- 
лерие   индустрије,  a, mio je најглавније,  велики 

новца остаће код нас у држави, којн се шаље 

у   иностранство   за   куповину   горива  као  нафта, 
белзин и друго. 

Ja u овога пута апелујем и молији Г Министра 
.■mina за пројекат помбнутог закоиа^ да со што 

пре достави Народној скупштини на узакоњење. 
Господо »ародни посланици, имајући у ниду 

делатност Министарства прађевииа, ja вам саоп- 
штавам известан број кредита, који je утротен 
нли који je ангажован за радове, a TO je сума која 
гаремашује 221.000.000.— дипара. Овом сумом no-, 
дигауто je доста објеката, a неки су и изградњи. 

I — ОБЈЕКТИ ИЗРАТзЕПИ У 193738 ГОДИНИ 

Мз Држаииог буџета 

ирско Сане у Босанском Новом 1,500.000.— 
Мост преко Цегине код Трлл>а (гор- 
њи строј) 752.937.— 

Мост преко Лима код Мурина 800.000.— 

3,052.937.— 

Кз мостаринског фонда Краљсвпие Србије 
Мост  преко  Тимока  у  Зајечару 762.024.67 
Мост  преко  Јужне  Mopane  код Те- 
шице   (горп.и   строј) 2,187.900.- 

(од тога 742.972 динара из бап. бу 
џета Моравске бановине) 

2,939.924.67 

525.401.25 

1,090.470.53 

887.844-87 
265.385.21 

2,243.600.61 

297.027.— 

Из калдрмииског фопда 
Мост  преко Канала  Крал.а  Петра у 
Бездану 

Из баиопииског буџета 
Мост  преко Тимока  код жслезннчке 

станице Табаковац 
Мост преко Топчидсрске реке у Топ- 
чидеру 

Мост преко Жичке реке 2 

Из јавних радова 
Мост   преко   Мораче   у   Подгорици 
доњи  строј 

Из великих јавних радова 
Мост иреко потока Стражилова 151.135.94 
Мост преко Роковог потока 315.280.— 
Надвожњаци  код Ииђије и  Ст.  Па- 
зопе 4,369.314.— 

Потпорни зидови у Петроварадииу 532113.59 
Мост    преко     Тамиша     у     Панчену 

(3,002,923.50 + 400.414.55) 4,409.338.05 
Mi ст преко Јелашнице д.п.бр 16 811.063.32 
Мост мреко Црвене реке 350.718.86 
Мост преко Ратајске и Миоске реке 684.855.23 
Мост отвора  8,000 м- на држ.  путу 
број 32 283.557.22 

Мосг отвора 15,000 м. преко Сељаш- 
НИЦе 273.433.9!) 

Мост преко Виничког потока 173.747.12 
Мост преко Вугровца 252.195.— 

r преко В. Бегеја и Лиловца 580.000. 
Мост  преко канала  Краља  Алексал- 
дра у Новом Саду 2,779.699.06 

16,283-478.48 
78 
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II — ОБЛЕКТИ У ТОКУ РАДА 
По државпом буџету 

Мост преко Босне у Добоју 
Мост прско Упе у Бос. Новом 
Мост прско Таре код Будечевпцс 

Рссаис   v   Спи- 

Из калдрмисапог фонда 
Мост преко Бистрице у Призрену 

По бановинском буџету 
Mocromi   преко  рске 

лајлцу 
Баиовннски пут lp. Бр 10 

Бановински пут I p. бр.  12 
Мост преко Саие у Приједору 
Мост прск-о ВрПаса у Клашннци 
Мост преко Сане у Санском Мосту 
Мост преко  канала  Краља  Петра  у 
Кули 

Мост преко Могилс 
Мост преко Мрежнице горњи строј 

Надвожњак 
трошка на 
M .C.) 

! [адио>ки>ак 
на М. С.) 

I [одиожњак 
I [одвожњак 
МОСТ   прско 

Из јавних радова 
у 
М. 

Младенонц\' 
С) 

(пола 

у Панчеву (пола трошка 
Свега 
у Петроварадину 
Земун-аеродром 
канала  Краља  Алсксан- 

m 
i у 

дра I Ноии Сад на држ. путу Ор 
Мост преко канала Крал.а Петра 
Србобрану 

Реконструкција    моста    преко   Савс 
мод Загреба 7,395.527.04+347.146.45 

Надвожњак еоод Малог Иђоша 
Мост првко Бароке рске 
Доњи строј  моста  преко Црне реке 

на држ- путу бр, I у току рада: 
Доњи  строј   мосга   иреко  Бабуне  на 
држ. путу бр. I 

Мост од 30 м. на држ, путу II 
Роконструкција   камеиих   мостова на 

путу П 
Мост преко Риижс na путу II 
Мост.од 8,00 м. на путу II 
Мост преко Реснице на путу 
Мост од 25,00 м. отвора Трибањ—Ст. 
Град 

Мост од 20,00 м. отвора Трибањ—Ст. 
Град 

Мост од 1G.00 м. отвора Трибањ—Cr. 
Град 

Мост преко Ложпицс на 
Мост у UpiiKBcnmui 
Мост преко Сухе реке у 

лрж. путу 

Винодолу 

2,835.421.40 
2,029.884.40 
9,800.000.— 

14,665.305.80 

349.120.87 

582.210.— 
732.436.— 

1,700.000.— 
1,600.000.— 
1,300.000.— 

874.000.— 
1,578.287.95 
1,400.000.— 

9,666.933.95 

2,050.000.— 
2,050.000.— 

892.397.80 
2,157.791.67 
3,6Ј2.365,20 

845.460.7.'. 

4,912.900.  - 

7,742.673.49 
2,261.861.50 

272.879.— 

229.299.60 

400.000.— 
346.222.60 

773.631.30 
244.576.11 

77.911-67 
85.983.— 

156.616.50 

137.193.— 

112-593.— 
212.483.— 
811.125.20 
485.990.— 

28,872.979.69 

III —  ОДРЖАТЕ  ЈШЦИТАЦИЈЕ 
По државном буџету: 

За   мост  преко   Саве   мод  Бос.   Гра- 
Дишке 21,000.000.- 

3a мост преко Tuce код Жабл.а 24,500.000 — 

45,500.000.— 

1.300.000.^ 

IV — РАСПИСАНЕ СУ ЛИЦИТАЦИЈЕ 
По лржаипом буџету: 

За  мост  преко Јврме  на лрж.  путу 
I [ирот—Цариброд 
По баиопииском буџету: 

3a  мост  преко   Млаве  у  Петруовцу 
динара 

Мост преко Лшма у Беранима 
По калдршшском фонду 
За иост прско Вардара у Скопљ>у 
Из иредита за јавие радове: 
За три моста преко ЕОриваје na држ, 

путу бр, III 
За прпвр. мост преко Језаве у Сме- 

дереву 

1.500, 
l.(i()0, 
3.100, 
e.ono 

000.- 
000.- 
000.- 
000- 

Београд,   28  јануара   1938   год. 

2,328.213,5 

000. 

LM :- 

130. 
2.-158. 

Об.јекти чпје поднзање потребнс 
На држанипм путевима: 

Засведен«   мост   преко Лима   на   км. 
135 ;  132 лрж. пута Бијело Поље 
Беране i 

Армпрано-бстоиски  иост  преко  Цре- 
пул>ск10г   гкжхка   км.   I39H 900   — 
држ. пута Бијело Поље—Беране 

Армирано-бетоиски   мост   преко реке 
Злоречнце   км.   344+290  држ.   пут 
Чакор—Андријевица 

Израда арм. бет. иоста преко Каме- 
иичког потока na држ. путу бр. V 
Израда навоза за  мост преко  Јерме 

на путу Ниш—Цариброд i 
Израда   челичпог   моста   од   10,00   м. 

отвора преко Осаштчке  реке држ 
пут XXVIII 

Израда  челичног  моста  од   Hi,00 м. 
отвора   преко  Врњачкс  реке  држ. 
пут XXVIII доп.и  строј 

ropii.u строј 
Мзрада моста од арм. бетона  преко 
Грачачке рвке отвора  10,00   м.   на 
лрж. путу бр. XXVIII 

11зрада заоведеног   арм.   бет.   моста 
отвора   15,00 м.  преко Товарничке 
реке држ. пут. бр. XXVIII мост 

I [авози: 
Израда сталног арм. бет. моста преко 
Клицанског  потока   na   држ.  путу 
бр.  XXVIII  мост 

Навози: 
Израда засведеиог бет. моспсква. отв. 

15,00   м.   преко   ParniiL-Kc   реке   na 
лрж. путу бр. XXVIII мост 

I Iaiui3n: 
Израда моста гаремо Раоине na држ. 

путу бр. IV 
Израда  моста  преко  Базаличког  no- 

тока отв. 6,00 м. na путу бр. IV 
Израда  моста  прско Блажевскс  реке 

na  путу бр. IV 
Пзрада впјадукта код Псрашницс na 

к.м. 659,458 држ. пута бр. II 1 
Ремоиструкција дрвеиог моста преко 
реке Саве у Гозду na км. 699+398 

(170.710. 

SIO.OOO.-. 

404.600. 

262.645,41 

.500.000.- 

245*. 170,10 

450.897,23 
73.541,50 

173.122,1 

283.000.- 
249.064,43 

129.397,49 
87.769,1(1 

31 1.200,- 
401.332,10 

460.496,8 

150.000.- 

120.000.- 

.272.310.- 
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држ. пута бр. II с пристојним путе- 
ви.ма 
онструкција дрвеног моста преко 

Крке у Кршки Васи na км. 509+440 
пута бр. III 

Грађење   нопог   иоста   преко   реке 
Крке   c;i   приступним   путевима   у 
иену  државних  мостова   na   км. 

523-1-381  и км. 523+929 држ. пута 
бр. II у Костањевици 

Реконструкција дрвеног моста прско 
Камнишке Бистрице у Домжалу на 
к.м.   15+020 држ. пута бр. 50 

Реконструкци j a дрвеног мпста ирекп 
Малог  Грабна  на  км. 3+188 држ. 
пута ор. 49 

Реконструкција дрвеног моста прекп 
Пишнице v Крап.ској Гори на км. 
703 + 282 држ. пута бр. I! 

Реконструкција моста преко Дрппе у 
Птују   на   км.   23+730 држ.  пута 
бр. 17 са приступним путевима 

Реконструклнја   ц веног иоста преко 
Песнице    у    Ослупгевцима    na    KM- 
37+820 лрж. пута бр. 17 

Реконструкција   иоста   преко  Дрине 
на   Вишеграду 

Замена   дотрајалих припрв. објеката 
сталним na држ. путевима 

'ековструкција   каменог   засведеног 
моста  прско   рске   Лнкс   код   Го- 
mnlin (Будачки иост) на лрж. путу 
бр.  36 за.једно са градњом пропп- 
зориог моста 

Мост преко Језаве na држ. путу бр. 5 
Се.м   ових   мостопа   пптрсбпо  je   што 
пре израдити следеће мостове; 

Мост гарвко пеке Спрече код .Побоја 
v км. 422+529 држ. пута бр. ХХУП! 
са  от»ором од 57,60 M' 

Мост   преко реке Једре у Теслићу v 
км.  451+895 држ. пута бр, XXVIII 
отвора 50 м. 

Мост   преко   потока   Савићи 
649+619 држ. nvra бр. 28 

Мост   преко реке  Врбање    na 
путу  бр.   28   између   Масловара 
Котор Вароши отвора 30 м. 

Мост преко реке Ледре у км. 153 I 'У1У'- 
.'•:.  nvra бр, 30 

Укуппо дипара 

км. 

лрж. 
и 

Потребнп објектп 

IJa државпим путевима: 
i   прско рскс Кутинске   na   путу 

Ниш-—Мишка бања 
1 ■ рњи   строј  моста преко Бабуне na 
држ.   путу бр. I 

Горжи  строј мосгл преко Црне реке 
код Стобија 645 

Мост преко Пчиње код Катланова na 
држ.  путу бр. i 

Мост ирско Бошаве код Демир Ka- 
nuje на држ- путу бр. I 

404.372,25 

2.300.000.— 

5.000.000— 

2.000.000.- 

1.190.000— 

975.000.— 

5.300.000.— 

550.000.— 

1.537.820- 

742.000.- 

1,000 000.-- 
1,500.000.— 

5,000,000, 

32.646.323.65 

350.000. 

1.000000. 

615.000. 
1.995.000.— 

1.200.000.— 

2.700.000.— 

Мост npcKo Мораче    у    Подгорици 
горп.и строј . 1.600.000. 

Мост npcKo Угл>ешнЛце на држ. путу 
бр.  I 280.000.- 

Мост  преко реке  Црвенице  na  путу 
Дебар—Охрид 1.600.000.-- 

Мост прско Нишаве на држ, путу Ниш 
—Цариброд 3.800.000— 

Подвожњак na путу Ниш—Цариброд       750.000.— 
Подвожњак na nvrv Топоница—Huni 60'1 ПОО.— 
Мост прско Млаве na држ. путу бр. V 2.000.000.— 
MocTomi na држ. путу бр. II 
1) у сслу Прахову 500 000.— 
2) преко канала Биђ—Босутске Вод- 

ne задруге 507.797,45 
3) Надвожњак код Крал.епа 1.281.433,71 
4) Надвожњак код Вогња 2.500.000.— 
5) Мост ирско Босута 1.400.000.— 
6) Мост npcKo потока Шаркудин 302.000.— 

21-886.231,16 

Из кредита за јавне радовс 
Надвожњак Римскп шанчеви na држ. 
путу бр. III 1.100.000.— 

Из каллрмппског фсшда 
Мост преко Купе у Карлопцх- 4.500.000.— 

Мостопи na баповинским путевима 
Мост преко Морапе код Жлбара 4.000.000.— 
Мост прско Зрмаље код Обровца (г. 

строј) S00000.— 
Мпст преко рекс Љига код nap. Љпг 1.000.000.   - 

5,800.000.-7- 

Мост иа опттпнском путу 
Мост прско Тимрка код Желсзипчке • 

станице Тамиич 1.600.000.—. 
Укупно v раду или на лицитацијама издати 

радови у вредности од 221.095.629.90 динара. 

ИЗВЕШТАЛ O НАПРЕДОВАЊУ РАДОВА 
Ha  rpaljcibv путова   из   кредита   за велике јавне 

радове од  1  милијарде динара 
УредбРм o финансиранзу великих јавних ра- 

тппа у cnpxv оживљења пародпс привреде, сузби- 
iaihe незапбслености п упапрсђење туризма од 
2-II-1935 године, a према пасппредппи ретпењу Ми- 
мистпрског савета бр. 243, од 23 марта исте годинс 
одобрена je сума пд 578 милиона динара за гра- 
ђење nvTonn предпићених овим регаењем. 

Beh исте године полапп су птпочели, a у току 
1936 и 1937 интензивно наставл>епи, тако да ће у 
1938 fiimt завршени. 

Досада je израђено: 
Путовп од пемептпог бетопа км    40,0 

„ .      ,,   асфалтскпг бетопа „    90,0 
„        ,,  ситпа коцка „    90,0 

Макадамских путова и осталих   колов. ,,   260.0 
Гпега sa тежак саобраћај свих позила 220.0 км 
Свега за лак саобраћај 260,0 „ 
Укупно nsrpaheno путова 480,0 км 
Укупно темељно оправљено путова 60,0 „ 

Свега 540,0 км 

За ове радове утрошено je 316 милиона дин. 
и око 6 милиона надница. 

73* 
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1937 годиие пуштсни су у саобраћај следећи 
путови; 

Пут  Београд—MORH   Сад  (два  кратка  про- 
лаза макадамским путом). 

Пут Бачка Топола—Суботица- 
Пут Београд—Панчево на целој дужини- 
Пут   Београд—Младеновац   до   раскрснице 

за Аран^еловиц. 

Beh су у саобраћаду путови; 
Црпсии  Крст—Ниш—Нишка  Баи.а  и  Плоча 
Бела Паланка. 
Загреб—Ссспете. 
Загреб—Подсусед. 
Дубровник—Цавтат. 
Будва—Петровац—р. Железница. 
Буков Кланац—Трстено—Орашац. 
Сарајево—Илиџа. 
СкоплјС-—Велес- 
Крпз Црикпеиицу и Нови- 
Израђени делови приморског пута. 

У onoj годипи остаје да се заврше путопи 
Мони Сад—Суботица—Гпреко Србобраиа—Бачкс 
Тополе, Милатовичка Река—Тополл, Подсусед— 
Самобор, Сеспстс—Дуго Село, Љубл.ана—Крап., 
Бпња Лука—Нопа Градишка и Пријспол.е—Бн- 
јсдо Пол>е. 

Да би смп репшли name техничкс радове по- 
требап je један зајам од 5 милијардиЈ како сам 
v прошлогодишњој дебати предложио. 

Господо народни послапици, ja морам са 
овога места join јсдну ствар да покреием и да 
заинтересујем г. Мииистра гра^епииа, Министра 
правде и Мимистра социјалне политике и парод- 
иог злравља. 

Ви сте у последње време, госполо народни 
посланици, читали v дневној штампи o Етажиој 
enojnim. Ono питање, no иишљењу стручњака и 
шире јавности, од велике je вредрости. Ja ne могу 
npchn, a ла ne кажем коју реч v корист поменутог 
питаи.а, јер знам да не стоје никакве сметње ни 
са правне, a јпш viaibe ca тсхничке стране. 

Извесне сталешке организације претресале су 
ово питан>е join пре иеколико годипа, na je чак 
постојао један амандман полнст од стране Глав- 
ног залрун<ног савеза Мипистру пол^пппивреде, 
радм подизања кућа no прппципу етажне својине. 

Ono питање шгтепсггјс нарочито Општину 
беогпалску, na и остале вароши у натој држави. 

Кпл Cm сс усвојила етажна својина, онда би 
сс дошло до бржо изградње, добрих хигијенских 
стапопп и са.мп варош би сс изградила и добила 
хигијенска насеља, a нзбегло би сс подизање 
периферијских уџерица  и  цивљих насел>а. 

Ja hy набројати опде ко може имати користи 
од етажне својине a то су грађевинајзи, јср би се 
грађевинарска делатност развила у земљи, од чега 
ће имати сваки користи a највише сама лржава. 
Р.копомистн кажу да би сс деблокирали многи ка- 
питали који су уложени у пспокретпост, a многи 
дужпици бп сс решили повол.ио својих хипоте- 
карних дугова. Социолозн пак наглашапају да би 
својпна no спратовима дала прилике економски 
слабијим привредницима и намештеницима да 
свој буџет иајвећих издатака који односи закуп- 
пипа станова CMaite. 

Кућсвласпицн исто тако захтевају озакоњен.е 
етажие  својине, да  би  се  продајом  станова  или 

спратопа рсшили својих дугова a при томе  сачу- 
вали своје куће. 

Кирајџије псто тако траже допошење етажне 
својине из разлога што плаћају скупе кирије, а 
кад би сс и.мала оваква етажна својина, онда би 
кирајџије у року од неколико година посталц 
сопственици својих станова и тиме обезбедилн 
кров над главом за цео живот. Ово je нарочито 
важно за чиновнике. Друга група кирајџија исто 
тако тражи допошење етажне својине, јер би 
цене стаповима пале, те Iie се и ослободити стп- 
нова no подрумима и периферији, a за исте новцс 
становали би у хигајенским становима у центру 
вароши. 

Овај предлог je иарочито важан за Beorpai 
јср би се брзо изградио центар Београда и тиме 
решили иного урбанистички проблеми, комуналнн 
и социјални проблеми, који при овакпом стању не 
могу за пиз година решчти се na рационалан н 
савремени начин. 

Kao mro рекох, ono je питање од велике ва- 
л<ности, почевшн од радника, као и за све чинов- 
нике витпег n нижег рапга у нашој држави. 

Да би заврпшо спој говор, ja ћу на крају на- 
пести следеће: ако бп Крал>евска влада присту. 
чила организацији предложених радова, као што 
сам напред навео, тада he резултат бити следећи: 

1) Узхгчмо на.јмање заптересопаних 25000П 
људи (породица^ no овом nTiiaibv; 2) за изгрпћи- 
ваи.с сличиих кућа потпебан je обрт 10 милијарлн 
динара у времену рд 2 годинс. који би бно капи- 
тал делимично наших новчаних завода, ако буд« 
потребно и страни капитал у времену од 2 године 
дана; 31 за one радове упослило би со 100 милиона 
надница; 4) развила би се гра^евпнска индустрија' 
5) унапредила би се домаћа техника; R) градови у 
држави би се изграђивали плански на принципима 
савременог урбанизма; 7) подигли би се хигијен- 
ски станови; 81 нестало бп несоцијалних и нехи' 
гијенских Јгасељп; 0) нашло би спој сопствени 
кров нал главом најмање 2ПП.000 породица. 

Господо народни посланици, jn hy ono. што 
сам напрод навео, у неколико речи да образложим 
да би сте имали јаснију и видљиву слику o овоие 
п чену fe реч Порет хрпио, ваздуха, олсвања, стп- 
новање je најнажнија чопечија потреба. Како се 
nmac поклања велика пажња храни и одевању 
тако псто би се плжња требала поклањати и гтп- 
новању. МеТ)утим, на подручју становања владаК 
кад нас стратчтте прилике за ниже и средње стп- 
новништво, a из следећих разлога: 

1> Станови су скупи. 21 Станови немају савре- 
мени Komhop. 31 Велика •количина станова je не- 
хигијенски саграНена. 41 Зп подизање кућа н стл- 
иова не може сс добиттг кредит, a лко се добн|е 
он je сувише скуп. 51 Плацеви су веома скупи. ft) 
Уогцтце станови су нерационално изграђени. 7^ 
У свима градовима и насељима изграћена cv див- 
л,а насеља, легла болештине, 'невал>алства и пре- 
вратништва. 81 У центрима насеља no подрумима, 
шупама и рупама као подземне животшће станује 
велики Onoj становништва. 01 Кпо антитеза овом 
очајном стању један много мањи део rpal' 
станује у палатама препуних комфора. 

Госиодо народни посланици, без ефикасније 
интервенције државе овај превише важан проблем 
садашњице ne може се.решити. Пптамо се, шта 
би сс морало учинити, да се реши овај проблем, 
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jop ми као народни посланици морамо се забри- 
нути за становништо one лржапс и морамо гп 

[бнљно расматрпљс, јер je пажне прн- 
роде. Мор.чло би сс приступити изградљи хиги- 
јенских и савременх кућа. Ако би се те нопе куће 
Нзграђивале na нстим принципима, no којима се 
са ui подижу Kvlic, онда би унапрсд пропала свака 
акција. 

Јср криза данашњег становништва није то- 
лико у оскудици станопа,- колико у недостатку 
иатеријалних средстапа, која су потребна за пла- 
Кање једног доброг стана. 

Дакле, у чему се састоји нопи пут којим би 
ваљало поћи? 

Пптрсбпп je Kvhv изгралити тако, да не буде 
скупа, a да одговара свииа захтевима хигијене и 
проблема савременог чопека, јер само јевтнна 
кућа  ie приступачна и за шире слојеве." 

Како hc се градити јефтино. To нас највише 
ннтерссује. 

П Са папионализацијом пројеката, са пројек- 
товањем станбених простприја, баш тако великих 
колико je потребно. Тиме сс смањује квалратура 
изграли>с површине, a, према томе, и цена коштања 
je ОД  15    20% маи.е. 

2) Са рационализацијом vrpomihe гралилн- 
шта, плацева, градилиште троба да je толико ве- 
лико, да се im њему смести кућа у којој ће бити 
станбене тшсторије потребис за време од 9—15 
часова. Тиме се постизава уштеда на кућовини 
градилитта ол fifi—75%, a код пеликих гралили- 
ШТа  ii joni nelia уттеда- 

3") Ca планском изградњовј стакбених коло- 
ииј.ч, vniTeljvje се ип земљишту, на конструкци- 
јама грађевинског материјала, као и na комунал- 
ним просторијама, путевииа, половодима и лру- 
гим инсталацијама итл. 

Ова уштеда изнаша око 1г> -20% на ур.бани- 
заци|ским издацииа. 

A) Ca изградњом централних погонских про- 
сторија, као ложионица, периоиица, сутпионица, 
игралишта и друштвених просторијп. 

•Т) Са изградњом кућа na принципу етажне 
својине, даје се могућности интензивне'изгралње 
цсптра града, a да при томс суделују и сирома- 
1ИИИ   слпјови. 

П> Са сигурним и јефтиним кредитом, Mehv- 
тим, и код гтап.их уобичајених камата ол Qnn 
за оваку врсту зајмова noh не би за дужника био 
великн терет одгтлаћиван>а иа ппостог разлога. 
што за јефтину кућу није потребан пелик зајам. 
[ep би се применнли изведени принципи како гам 
p.'iiiHJe иапеп. 

Kad mm сам напред навео ла се опаква ак- 
ција око подизања станова и кућа не може оста- 
miTii приватној иницијативи из простог разлога. 
IHTO појединци imev v стању ла савлалају све ове 
иоменте правне, урбднистичке, социјалне и финан- 
сиске природе. које би при остварењу изгрпли.с 
мскрсапали. 

Само држава или општина су у стан.у да реше 
ефикасно станбено питање. Лужиост je општине 
i.i ликвидира дивља насеља и да се побрине за 
своју градску сиротињу. Дужност je државе да се 
побриие за изградњу станова v ггрвом реду: a) 
за све државне чиновнике и б) за све оне rpahane, 
који имају средстава за изгралњу кућа или ста- 
нова у овакој колективној акцији, али немају до- 
вољно срсдстава за изгради.у куће, јер су препу- 

iinemi   сами   себи.   Оиих   има   врло   много,   који 
имају   капитал  од  ЗП~80.ПП0  лииара,  no  ca тим 

:-м ие могу пншта на ичливидуалној бази за- 
почети, иеђутим, на колективној бази сигурно могу 
доћу до своје куће. 

Конкретно, ако лржава преузме на себе ла из- 
гра ni станове н куће за споје чнновпнштво, тада 
je рачун рентабилитета следећи. 

Врој станова: лржава има ол прилике 2G0000 
чиновника, од којих поселује свој стан од при- 
лике 60.000 чиновника ,i i тачи, има потреба за 
изградњу око 200.000 стапопа. 

Финансијска   гпелства:   за   изградњу   200.000 
станОва  потребпа   je  спота  ол иајмање 200.000Х 

Г.().000=.10.000.000.000.—  линара.' 
Порекло зајма: зајам би се у ieo из наших 

новчаних завода и из пиостранства. 
Зајам би се v.ieo за преме од лесет голина, 

евентуално за ^'голина. Месечни ануитети били 
би знатно мањи него што je просечна месечна ки- 
pнja. AKO се узме . ла he просечно na једну поро- 
дицу отпасти no 50.000 динара зајма, то значи, да 
he просечни ануитет изнашати 560 липара. To бн 
пдговарало стану за који се лапас плаћа 800— 
1.000 динара- 

Ha овакој финансијској базн били би задо- 
вољни: П чиновници, јер би плаћали зпатпо мање 

je, a након десет голина би стап, олпоспо 
кућа, Гшо њихов; 2) лржава, јер би изпршила по- 
гао oi кбјег би имале корпсти и у фипансијском. 
социјаном, хигијенском и политичком погледу, и 
3) зајиодавап. јер би onoj капитал шшестирао у 
добав и nirvpan norno. 

Истолпто бн држава учинила за чипопшиптпо 
Mi-.m Гт организовати и срелП)И сталеж. који ра- 
сполаже са ловољним иатеријалним срестпима за 
нзградњу стана или Kvhe, na овој рацпопалној 
бази. Тиме бп се активирало лругих десет мили- 
јарли динара, и то,оног новца; који сада прет- 
ставља мртви капитал, јср io уштеНен у разним 
кућним б шгајнама. 

Kao mro пмлпте, господо пародии посланици, 
ово je iiiniM', као што рекох, од врло важне ко- 
ристп за државу, за парол. за индустрију и т. д. 
иа |е потребно да ее Мппистарство грађевина или 
Министарство соиијалне политике и паролног 
здравља, као и Министаоство ппавле заинтересује 
за onv ствар и организује јелпо тело. којс hc ono 
питање прстрегти и спропести у лело. 

Ja сам слободан, господо народни посланици, 
са |ош иеколико другова ла јелап аиандман у 
овоме смислу поднесем госполину Мшшстру со- 
цијалне политике n паролпог здравл>а, ла бп се 
no и.ему почело радити на корист великог лела 
стапоппшптва name Краљепипе. 

Имајући  у вилу рал КралЈепске  владе и  све 
иоје добронамерне примедбе, које сам изнео, да he 
бити оц користи n да he бити узете у расиатрање, 
изјављујем да hy гласати за буџет. (Пл>ескање на 
KTimnn И у центруму). 

Пптпрстсслппк Фрањо Маркпћ: Рсч има na- 
родни посланик г. Фрашо Хорват. 

Franjo Horvat: Gospodo narodni poslanici, g. 
Ministar građevina u svome ekspozeu danas je bio 
vrlo dobar kritičar svoga budžeta, i sa Izlaganjima, 
koja je tamo naveo i u kojima se kritizira ovaj bu- 
džet, ja mislim da bismo se mi svi mogli složiti, sa 
samim budžetom- 
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I ja držim, da će se jedva naći poslanik, ne samo 
sa levice, nego i sa desne strane, koji bi bio zadovo- 
ljan sa ovako predloženim budžetom. (Glasovi sa de- 
snice:   Mi smo zadovoljni!)   Blago vama! 

Gospodo, u bogatijim državama pa i u siromaš- 
nijim državama nego što smo mi, u većim i manjim 
državama, iznosi.budžet javnih radova ili budžet Mi- 
nistarstva građevina često i deset od sto od čitavog 
budžeta. A kod nas se predviđa suma od 215 milijona 
dinara od čitavog budžeta koji iznaša 12,180.000.000 
dinara, što dostiže jedva 1,6% od celokupno^ držav- 
nog budžeta. Svakako, jedna vrlo slaba dotacija toga 
resora. 1 dok se ovaj državni budžet povećao za u- 
kupno 1,270,000.000 dotle se povećao budžet Mini- 
starstva građevina za samo 43,266.000 dinara. 

Ovakvo tretiranje Ministarstva građevina ne mo- 
že se ni opravdavati ni opravdati, a kamoli odobriti, 
Jer van svake je sumnje da su dobri putevi, uređene 
reke baza, na kojoj počiva daljnje izgrađivanje na- 
rodnoga blagostanja. Sa ovakvim ograničenim sred- 
stvima može se jako malo postići. Mi, gospodo, sva- 
ke godine o tome govorimo a Sto je još interesant- 
nije, navode to i gospoda resorni ministri građevina 
pa i, pored svega toga, poboljšanje je jedva primet- 
Ijivo. Ili se neće da se tu pomogne ili zaista ministri 
građevina nemaju nikakvog autoriteta u komitetu 
ministara da bi mogli potrebne sume za svoje radove 
u svome Ministarstvu da dobiju. Ja, prema lome, ne 
bih mogao glasati za ovaj budžet ni onda kada bih 
imao poverenje u ovu Vladu, a pogotovu, kada ne- 
mam poverenje, ja ne mogu da prihvatim ovakav 
budžet. 

Sa nekoliko opštib primedhi ja ću da napome- 
nem neke cifre. Počnimo sa putevima koje smatramo 
za izvor narodnoga blagostanja. Ja ću vam, gospodo, 
napomenuti jedim izjavu koju je u svoje vreme re- 
kao bivši pretsednik Sjedinjenih Američkih Država, 
Huver, prilikom putnoga kongresa u Vašingtonu: 

»Gospodo, Amerika je bogata država, Amerika 
ima i dobre puteve.'Ali Amerika ima dobre puteve 
ne zato što je bogata već je' Amerika bogata zato 
što ima dobre puteve!«. 

Iz ove značajne napomene vidi se, da se bogat- 
stvo, napredak, i vrednost jedne zemlje prosuđuje po 
dobrim putevima. A i kulturni stepen pojedinih ze- 
malja prosuđuju neki ne više prema kilogramima u- 
troSenog sapuna jednoga stanovnika već ga prosu- 
đuje prema broju kilometara valjanih puteva koje 
ima pojedina zemlja. I to vredi kako za poljoprivred- 
ne puteve tako i za velike prometne ceste, naročito 
za automobilski promet. Gde nema puteva nema sao- 
braćaja, nema rada. nema blagostanja, već tu vlada 
beda- U Sjedinjenim Američkim državama investi- 
rano je pretprošle godine za izgradnju puteva oko 
4,000.000.000 dolara. Svakako i za ovako bogatu 
zemlju to je takode velika suma. Francuska i Italija, 
koje se ni izdaleka ne hvale prosperitetom kao kod 
nas ipak nadu mogućnosti da svake godine investi- 
raju po nekoliko milijadi lira ili franaka za izgradnju 
puteva. Međutim, njini Ministri finansija ne hvale se 
suficitima budžeta. 

Pored ostalog zavisi od dobrih puteva i razvoj 
automobilizma. Mi u Jugoslaviji sa kojih 12.000 au- 
tomobila bili bi u Evropi na zadnjem mostu da nema 
jedne manje siromašnije zemlje na Balkanu koja nas 
od toga jadnoga položaja spašava, tako da smo na 
predzadnjem mestu. Razume se da se kod ovakvoga 
stanja naših  puteva  ne može kod nas da se razvija 

automobilizam, ali zato nemamo ni dohotke koje 
stvaraju u budžetu država sa razvijenijim automobi- 
lizmom, koji prihodi iznašaju više milijardi. 

Ja ću uporediti izdatke za izdržavanje puteva kod 
nas sa nekim drugim zemljama, i to ne u relaciji na 
ćelu državu nego na Savsku banovinu, koju najbolja 
poznajem i koja važi kao privredno bolje razvijena 
naša banovina. Savska banovina dobija za izdržavanje 
puteva prema predlogu ovog budžeta 14,800.000 di- 
nara, /a banovinske puteve, samoupravne puteve, 
Savska banovina ne dobija ništa. Za isti broj kilome- 
tara, koliko ih ima u Savskoj banovini, daje se u Ita- 
liji za državne puteve oko 110 miliona dinara, a, po. 
red toga, dalje država za pokriće puteva takve ter. 
rije subvenciju od oko 180 miliona dinara. Ukupno, 
dakle, Italija daje 290 miliona dinara, ili za 18 puta 
više nego što mi dajemo. Razume se da su prema 
lome i ceste tamo posve drugpjačije nego što su kod 
nas. Onda nije čudnovato da nam se u inostranstvu 
izrugavaju se našim cestama, da plaše strane turiste 
kod žele da dođu k nama, jer da neće moći da proda 
kroz naše ce te 

Pre nego što je došao gospodin Konte Cano u 
ograd, inznele su italijanske satirične novine jednu 

lepu ilustraciju odnošaja puteva između Italije i Ju- 
goslavije. Po italijanskom putu auto putuje sa lako- 
ćom, a kad prede granicu pa dođe u Jugoslaviju za- 
pregnuto je šest volova, da bi vukli auto napred, 
Time se svakako ne privlače turisti da dođu u našu 
zemlju. (Ivan Mohorič: Zato se on vratio avionom!) 
Jer se bojao autom natrag. 

Austrija, koja ima pola stanovništva kao naša 
zemlja a budžet joj je nešto veći, koja uvek priča i 
plače kako je gladna, kako nema čime da namiri pri- 
marne potrebe državne, daje za puteve, za koje mi 
dajemo 15 miliona dinara godišnje, čitavih 155 mi- 
liona. A u Nizozemskoj, koja je bogatija i naprednija 
zemlja, daje se za ovoliki broj kilometara 185 mili- 
ona dinara. 

Halje vam, gospodo, ne bih uavadao, jer po pri- 
lici je svuda daleko bolje nego što je kod nas. Kod 
toga ćete se vi sa pravom pitati: smemo li mi danas 
opteretiti državni budžet sa toliko većim izdatcima 
za ceste i koji bi bio finansijski efekat, da i mi da- 
jemo isto tako obilne kredite za državne ceste, kako 
se to daje i u drugim državama. Ja ću samo jedan 
primer da vam  navedem, prema jednom  stručnjaku: 

Kod malo boljih cesta mi bismo mogli da raču- 
namo da će nam godišnje doći u zemlju oko 20.000 
turističkih automobila. Neka svaki prevali samo 2.000 

»metara, to ze ukupno 40 miliona kilometara. Na 
tih 40 miliona kilometara dobila bi država samo na 
trošarini od benzina oko 40 miliona dinara, ne ra- 
čunajući ovamo sve ostale dohodke, koji su daleko 
veći, koje bismo mi imali od ovih turista. Na ben- 
zinu dobili bismo skoro polovinu one svote, koja je 
sada potrebna za izdržavanje državnih puteva. 

Za. regulisanje izdataka za izdržavanje putevi 
bezuslovno bilo bi potrebno, kao što je i sam Gospo- 
din Ministar građevina danas napomenuo, da se pri- 
stupi osnivanju putnog fonda za ćelu državu, ali ta- 
kode i putnih fondova za održavanje i građenje ce- 
sta u pojedinim banovinama, dakle, državnog put- 
nog fonda i banovinskih putnih fondova. U te fon- 
dove trebalo bi bezuslovno da ulaze svi prihodi od 
puteva, koje ubira država ili banovina, a koji su 
bilo na koji način u vezi sa putevima. Ti će se prihodi, 
kao i u drugim državama, svakako povećavati sa po- 
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boljšanjeni cesta. Potrebno je da u putne fondove 
udu: carine, poreze, takse na sve vrste motornih vo- 
zila, bicikle, .sve delove tili vozila, gume, pogonski 
materijal i mazivo, poreze i takse na garaže, razni 
troškovi, uopšte sve što je u vezi sa prometom na 
putevima. Treba predvideti da ovi putni fondovi 
mogu podizati zajmove koji će se otplatiti iz gor- 
njih prihoda kako je to u drugim državama. 

Prelazeći na kuluk, ili propise o podavanju  na- 
rodne snage, smatram da je on raspisan na način vrlo 
nezgodan. U prvom redu trebalo bi ga preinačiti tako, 
da se ustanovi princip da treba platiti otkupninu koja 
se može odraditi, a ne, kao sada, obratno, da se odre- 

đuje rad koji se može i otkupiti. U Savskoj banovini, 
bivšoj  Kraljevini Hrvatskoj, ukinut je taj  kuluk još 
1873   kao   nesavremen,   a  ustanovljeno je plaćanje, 
Plaćanje toga doprinosa radne snage za puteve tre- 
balo bi odrediti tako da svaki državljanin, koji navrši, 
recimo, 20 godina, treba da plati po tri nadnice sa ne- 
kim  određenim minimumom, koji bi se odredio; onaj, 
koji ima svoju spregu za svoju potrebu platio bi dvo- 
struko, a ako se bavj kirijom, trostruko ili već prema 
tome kako bi se ustanovilo da je najbolje; onaj, koji 
se  bavi  takvim  radom za koji su u većoj  meri po- 
trebni putevi, taj bi, naravno, plaćao veći prirez i svi 
ti prihodi imali bi da idu u putni fond. Mi imamo ba- 
novinskih puteva pet puta koliko državnih a opštin- 
skili   puteva  deset puta  toliko  koliko  državnih.  Po- 
trebno je da mislimo da se i ovi putevi dovedu u red. 
Danas nemaju ni gradovi   ni   opštine   osim   kuluka 
skoro  nikakvog dohotka za  ceste,  već  udaraju  pri- 
reze i  takse poput države i banovine na automobile i 
pogonski   materijal  te  time  sprečavaju   motorizacju 
u  zemlji. Trebalo bi, dakle, da se od prihoda, koje 
ubira država, na račun puteva stav^ jedan deo banovi- 
nama a jedan deo opštinama i gradovima na raspolo 
ženje prema vrsti prihoda i broju puteva. Time bi 
udovoljilo davnoj želji građana i opština da i one: 
dobiju srazmeran deo prihoda. Trebalo bi, dalje, od- 
redili   da  se  kuluk  može  održavati  u  blizini  stano- 
vanja   i to na državnim, banovinskim ili opštinskim 
cestama.    Koliko   je    nezadovoljstvo    kod   seljačkog 
naroda da se prisiljava da radi na udaljenim banovin- 
skim  putevima, jer su u istom srezu, a koji su često 
mnogo bolji od njegovih neprolaznih opštinskih pu- 
teva- Selo ćemo moći najbolje podići ako ono dobije 
potrebne puteve i to njegove seoske, koji se njega 
najviše tiču. 

Prilikom izdavanja radova trebalo bi osobito pa- 
ziti na način kako se to izdavanje vrši. Trebalo bi sa- 
svim izbegavati radove u vlastitoj režiji države, ba- 
novine pa i opštine. Stručni organi koji su u držav- 
noj službi treba da nadziravaju izvođenje radova a 
ne da ih sami izvode, jer ko će nadziravati izvođenje 
tih radova ako ih državni organi izvode, zar oni sa,a, 
-L-1)C.

J
 Dalje, treba odustati od principa da dobije ra- 

dove onaj koji je najjeftiniji. Ceste treba da su so- 
lidne, da traju tako reći večno a to se ne može po- 
slići najjeftinijim radom. U tu svrhu trebalo bi izme- 
niti Zakon o državnom računovodstvu, koji je zaista 
velika prepreka solidnim i valjanim preduzimačima. 

Ja bih ovom prilikom napomenuo da bi bilo po- 
trebno a i pravedno da se preduzimačima koji su 
primili u izvođenje radove za vreme poslednje dve 
godine od kako je poskupeo j građevinski materijal 
i radna snaga, kojoj je pored toga fiksirana mini- 
malna nadnica, te su nsled toga pretrpeli neoprav- 
dano  velike štete usled sticaja prilika, koje oni nisu 

mogli nikako predvideti, da se nade načina kako da 
^e njima pomogne i što je pravedno da im se nado- 
knadi. Mi treba da podižemo domaće preduzimače 
za sve grane rada a ne da ih uništavamo na sve mo- 
guće načine: poništavanjem licitacija, traženjem ne- 
mogućnih popusta, nepriznavanje izvedenih radova 
i t. d. kako je to uobičajeno u Ministarstvu građe- 
vina. Zar nije nezgodno i za samo Ministarstvo tla je 
sa tolikim solidnim preduzimačima vodilo i vodi pro- 
cese, tla te procese kod sudova redovno gubi i da 
onda ne plati ono na što je sudovima osuđeno. Što se 
tiče stranih preduzimača, pod kojim god imenom oni 
radili i pod kojom god formom oni k nama dolazili 
bezuvjetno je potrebno da ih i/, izvođenja državnih 
radova sasvim enminišemo- 

Za nove investicije trebalo bi sastaviti program 
rada prema predlogu stručnih organizacija u pojedi- 
nim banovinama i po tom programu pristupiti radu 
a ne određivati radove prema simpatijama g. Mini- 
stra ili njegovih bližih, a pogotovu ne po partiskoj 
pripadnosti. 

Ja smatram da bi bilo potrebno da se radovi 
koje je danas napomenuo g. Ministar i kojima dola- 
zimo u vezu sa inostranslv om t. j. državni put Su- 
botica—Beograd—Niš—Istočna granica države da se 
pospeše ali isto tako da se pospeše i radovi koji spa- 
jaju zapadne granice preko Ljubljane i Zagreba pre- 
prema Beogradu. Na tome delu radi se malo ili go- 
tovo ništa. 

Kod toga bih ja napomenuo sa čudenjem da je 
kod radova koje je napomenuo g Ministar posve 
izostavljen zaobilazni pul kod Zagreba koji je već 
prošle godine bio obećan, za koji se već omia istaklo 
od kolike je važnosti za tranzitni promet. On bi 
ujedno i zaštito Zagreb i okolinu od poplave Save a 
ipak u svome ekspozeu g. Ministar ga je ovog puta 
sasvim mimoišao. 

Još gore nego sa putevima stojimo sa uređenjem 
naših reka i vodotoka uopšte. Nova uređenja ne rade 
se gotovo nimalo ili samo minimalno, a i šio po- 
stoji od pre ne održava se u dovoljnoj meri. Mi 
imamo partije 651, 652, 653 sa ukupno 6 miliona di- 
nara od koje svote otpada 2,600.000 za regulacione 
radove na međunarodnim plovnim rekama, a samo 
2.400.000 za regulacione radove na rekama duž dr- 
žavne granice, pored toga i doprinos banskim 14 ra- 
vama za regulacione i melioracione radove u iznosu 
od ukupno 3.600.000 dinara. S tim se zaista može 
vrlo malo učiniti. Zato nam naše reke svako godine 
čine tako velike štete, zato velika privredna područja 
leže i po pola godine pod vodom. 

Zar ne bi i tu bio jedini izlaz, da se načini plan- 
ska osnova nakon temeljitih studija, da se u dogo- 
voru sa tehničkim i privrednim stručnjacima odredi 
red kojim će se ti radovi izvadati, te da se po nekom 
sistemu pristupa samom radu, a ne da se onamo gde 
se najjače pritisne baci kakva mrvica, da se na časak 
utiša "Vika i jauk oštećenih a da od toga nikakve 
prave koristi nema. 

Ja bih ovde napomenuo da bi i rijeku Savu bilo 
moguće učiniti plovnom i to sa razmjerno malim 
troškovima do Zagreba. Prije rata pristupilo se tome 
radu kod Hrvatske vlade, ali rat je te radove omeo, 
a posle rata radilo se tako, da je i ono što je prije 
rađeno propalo. A van svake je dvojbe, gospodo, 
kada bi se ozbiljno pristupilo tome radu, od strane 
Ministarstva građevna u zajednici sa Ministarstvom 
saobraćaja, da bi taj deo bio brzo dovršen, da bi*od 
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toga bilo i velike direktne koristi, jer bi plovidba na 
Savi zahvatila sasvim drugi opseg, kada bi dopirala 
do tako jakog privrednog centra, kakav je Zagreb. 
A od kolike bi važnosti bio taj spoj za promet ro- 
bom, napose za žitarice iz Podunavlja i Donje Posa- 
vine. 

Melioracije su, gospodo, posve maćinski treti- 
rane u ovom budžetu, upravo jadno, a ipak mi ne 
možemo da podignemo poljoprivredu bez meliora- 
cija, natapanja i odvodnjavanja. A što je najgore i 
same sume određene za pripreme za buduće melio- 
racione radove upravo su neozbiljne. Tako za pret- 
hodne radove i izgradnju projekata za melioraciju 
zemljišta za čitavu Savsku banovinu, određena je 
suma od 24.000 dinara, a za tu sumu ima se još izra- 
diti i katastar melioracionih područja. Mnogo bolje 
nije ni u drugim banovinama, a u nekim još i gore. 
To nije više bedno, to je zaista neozbiljno. U izra- 
zito agrarnoj zemlji, kakva je Jugoslavija tako po- 
stupati sa nastojanjima oko meliorcije zemljišta, 
toga najvažnijeg rada, ne vodi nikakvim rezultatima. 
Ja ću ovde da napomenem, da je kod kulturno-teli- 
ničkog otseka bivše Hrvatske vlade u Zagrebu pre 
rata bila za svaki srez doznačena u budžetu suma od 
4 do 5.000 kruna godišnje, što bi sada odgovaralo 
60 do 70 000 dinara, dok je sada za svakih 70 srezova 
votirano za ove radove svega 24.000 dinara. Naravski 
da je rezultat prema tome nedovoljan, pa i da mi 
prema tome ne možemo biti zadovoljni. 

Gospodo, treba da se sa nekoliko reči osvrnem i 
na elektrifikaciju naše zemlje. Gospodin Ministar u 
svome ekspozeu naveo je cifre koliko potencijalnih 
snaga imaju naše reke, i on je kazao da naše reke 
imaju potencijalnu snagu 9,000.000 konjskih snaga. 
Možda je gospodin Ministar oprezno rukovao ci- 
frama, jer po nekim računanjima naše reke dostižu 
i do 12 miliona konjskih snaga, a od čega je do sada 
iskorišćeno samo 215 hiljada konjskih snaga, dakle 
oko '1%, od čega se najviše troši za osvetljenje, nešto 
za industriju, a za poljoprivredu, koja bi se pomoću 
jevtine električne snage mogla podići do neslućenih 
visina, kada bi električna snaga bila jcvtina, ne troši 
baš ništa. I samo racionalno vodenje mlekarstva izi- 
skivalo bi veću električnu snagu nego rasvjeta. 

Prvi početak za elektrifikaciju naše zemlje bilo 
bi donošenje zakona o elektrifikaciji. Gospodin Mi- 
nistar nam je kazao da ćemo još u ovom skupštin- 
skom sazivu dobiti projekat ovoga zakona. Ali mi, 
koji smo već nekoliko godina u ovom Domu, svake 
godine čujemo to obećanje, pa se bojim da će i ove 
godine ostati samo na obećanju, da ćemo dobiti ovaj 
zakon koji je toliko potreban za privredni razvitak 
naše zemlje. Radovao bih se ako bi g- Ministar izašao 
i kazao ovde, da sam mu krivo učinio. Gospodo, bez 
ovoga tako valjanoga zakona o elektrifikaciji mi ne 
možemo, kao što treba, privredno da se razvijamo i 
da postignemo kulturne zemlje kao one na zapadu 
koje su, baš tim putem idući, postigli svoje veliko 
blagostanje. 

Ja bih, gospodo, želeo da progovorim još neku 
reč i o personalnom pitanju, ali pošto mi je vreme 
poodmaklo, ja ću napomenuti samo to, da bi bilo 
poželjno, da onaj veliki broj nameštenika u ovom 
resoru, koji su sada samo privremeno namešteni, do- 
bije svoju stalnost. Radovi koje obavljaju ti inžinjerl 
veoma su važni za državu, s obzirom i na velike 
sume koje su ovde u pitanju, pa držim da bi ovim 
službenicima   trebalo   što  pre   dati   stalnost,  jer   od 

stalnog nameštenika možemo uvek očekivati bolje 
rezultate nego li od onoga koji je privremeno na- 
meštan. Sem toga, i pravda zahteva, da oni, koji 
svoje najbolje mlade godine posvete državnoj službi 
mogu biti sigurni, da će i ostalo svoje vreme pro- 
vesti u državnoj službi, a ne da nakon dovršenih 
poslova ostanu na ulici. 

Pored ovog smatram da treba urediti stvar i sa 
dodatcima za terenske radove i učiniti, da ti terenski 
dodatci odgovaraju faktičkim potrebama i da se na 
vreme isplaćuju. Terenski su radovi, gospodo, vrlo 
teški i iziskuju mnogo napora i mnogo troškova, 
pa je s toga i pravedno da oni ljudi koji te terenske 
poslove svršavaju budu pravedno nagrađeni. 

Gospodo, ja smatram, da ovaj sadanji budžet 
nije nikako dovoljan za potrebe naše zemlje, pa ću 
stoga i glasati protiv ovoga budžta. (Odobravanje i 
pljeskanje na levici). 

Потпретседиик Фрањо Маркић: Има реч изве- 
стилац маљнпе, народни посланик г. Иван Мо- 
хорич. 

Izvesiilac manjine Ivan Mohorič: Gospodo na- 
rodni poslanici, dužnost mi je, da se u svojstvu izve- 
stioca manjine, osvrnem na govor g. Ministra gra- 
đevina. Ja žalim, gospodo, što gospodin Ministar 
građevina nije, po uzoru svojih kolega, ovaj svoj 
ekspoze oštampao i razdao nama ranije, jer u njemu 
ima mnogo tačaka na koje bi se u ovoj diskusiji 
mogli osvrnuti. A sva pitanja pokrenuta u njegovom 
dvosatnom ekspozeu mi ne možemo, zbog kratkoće 
vremena, koje nam svakom pojedinom poslaniku 
stoji na raspoloženju, da pretresemo tako iscrpno, 
kako bi to zahtevala sama važnost materije o kojoj 
se radi. 

Gospodo, budžet resora, koji se sada nalazi pred 
nama, iako ne možda cifarski, a ono po svom zna- 
čenju za zemaljsku odbranu i kao preduslov privred- 
nog rada i kulturnog napretka zemlje, mnogo je 
važniji nego li budžet resora Ministarstva saobraćaja, 
a najmanje jednako važan kao resor Ministarstva 
pošta. A kako se ovde u Skupštini shvata i ceni 
važnost toga resora, to nam najbolje pokazuju 
prazne klupe, pred kojima se ovaj budžet danas 
raspravlja. 

Gospodo, ekspoze g. Ministra građevina je i 
pored onih zamašnih cifara o hiljadama vagona tu- 
canika i zemljanog materijala za te radove, fatalan, 
on je upravo očajan. Priznanja koja je g. Ministar 
dao sa ovoga mesta, koja su bila iskrena i prikazi- 
vala pravo stanje stvari, takva su, da bi neko morao 
da povuče konzekvence za ovako stanje, koje u iole 
normalnim prilikama ne bi trebalo da bude. Ja bih 
kazao, gospodo, da pod ovakvim prilikama ni u kom 
slučaju ne bih želeo da budem titular ovoga resora 
kome se ne daje ni ono što je tako skučenim bu- 
džetom predvideno, kako nam je g. Ministar u svome 
ekspozeu izneo. Taj njegov ekspoze je potpuno re- 
alan i ne samo realan nego je on još ćutke prešao 
preko mnogih nevolja i pojava koje bi trebalo izneti 
pa da se tek dobije prava slika naših javnih komu- 
nikacija i naših javnih radova. 

Prvo što želim da konstatujem, to je da se sva- 
komesečnim iskazima koje nam daje g. Ministar fi- 
nansija, na primer pokazuje da je u roku od osam 
dvanaestina dakle u#dve trećine budžetskog peri- 
oda — bio predviden kredit za javne građevine 115 
miliona dinara a da je od loga izvršeno svega 6-1 
miliona, odnosno 55% odobrenih kredita. Ja, gospo- 
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do, prema tome moram da zapitam, zašto mi onda 
ov-ij budžet primamo? ili je nekome stajalo cio loga 
da se sa nama zabavlja i mi da ovde samo kritiku- 
jento neku cifarsku lutriju, ili je to budžetiranje 
realno, kao što Vlada tvrdi da je realno, onda sa 
kojMi razloga i koji je taj odgovoran faktor koji no 
(liijt: da se u onome resoru gde je najočajnije stanje 
izvrše predvideni krediti i kako to, da se tu govori 
o nekom postizavanju štednje i uštedama, da u tome 
resoru stvarno nema para, pored svih izjava Vlade 
o milijardama zajmova na Javne radove, da se pored 
svega toga barem ovaj mali budžet resora u potpu- 
nosti izvršuje. To je, gospodo, jedan paradoks, a 
takvih paradoksa ima u tiaSem budžetu mnogo, i ja 
mislim ako hoćemo da ne izgledamo sasvim smešni, 
da branimo autoritet ozbiljne rasprave budžeta, da 
bi trebalo da nam se pokaže, da nam se objasni kako 
i od kuda to dolazi da se 100",; i preko 100% izvr- 
gavaju krediti u drugim razdelima budžeta i reso- 
rima kao na primer kod razdela Vrhovne državne 
uprave 100%, kod rudnika 134%, kod monopola 
107% i;,,,^ Pržavn.e hipotekarne banke 101",; itd. 
dok baš na ovaj resor, gde je stanje najteže, da se 
za taj resor od angažovanih kredita otvara i izvr- 
■-ui/jedva 55%. To Je, gospodo, jednu konstatacija 
da se vidi kako Je nekonzekventno i bez logike ope- 
risanje sa tim budžetskim ciframa, kakva nekonse- 
kventnost vlada u tim pitanjima, i kako je nekon- 
zekventan stav ove Vlade koja na Jednoj sirani nema 
mogućnosti da efektuira ovaj mali budžet u celosti, 
■i na drugoj strani stalno raspravlja i govori o tobož 
nekim velikim Javnim radovima. To je pitanje koje 
nam nije dovoljno objašnjeno a koje bi trebalo da 
bude objašnjeno, Jer Je vrlo važno i potrebno bi bilo 
da onaj odgovorni faktor koji Je uzrok tome povuče 
konzekvence za takav svoj postupak. 

Gospodo, konstatacije g. Ministra bile su takve 
nrirode da nas moraju ozbiljno da zabrmu, bez ob- 
ziri na kojoj se strani Skupštine nalazili, a moraju 
da zabrinjavaju naročito nas o kojima se načelno 
zna da nećemo da glasamo za ovaj budžet, i zato 
bih i želeo da sa nekoliko reči iznesem nase gledište 
u ovom pitanju i da ujedno obrazložim opravdanost 
toga  našeg stava. 

Gospodin Ministar građevina u svome dugač- 
kom ekspozeu rekao je, između ostaloga, i sli 
»Ako bi se produžila sadašnja neracionalna štednja 
onda bi se doveo u pitanje celokupni saobraćaj u 
zemlji«. Na drugome mestu svoga ekspozea kaže: 

►Stanje se iz dana u dan pogoršava« i na tn 
mestu: »Održavanje puteva u današnjem stanju košta 
više nego što bi stajao savremeni moderan kolosek«. 

Sve su to izjave, gospodo, koje potvrđuju da je 
stav   manjine   u   Skupštini   pravilan,  ako   ona  bezu- 
slovino traži da, kada se donosi Jedan budžet, m 
<e stvari izvesti načisto, da se vidi I kako Je stanje 
administracije   i   kakve   su   državne   potre! I 
njihovo zadovoljenje dovede u sklad sa moguć;. 
finansiskih prilika u zemlji. 

Gospodo, ove godine je učinjen Jedan veliki 
napor ne samo u pogledu budžetskih kredita nego 
i u vanbudžetskim operacijama, ali resor Ministar- 
stva građevina ne prolazi najbolje u tome okviru 
predvidenih povećanja. G. Ministar građevina ostao 
nam je dužan odgovora na Jedno pitanje koje je 
najvažnije. Mi znamo da je g. Pretsednik Vlade dr. 
Stojadinović svojim izjavama angažovao ćelu Vladu, 
a naročito ovaj resor, a i sam g. Ministar građevina 
U   više   prilika   na   skupštinama   inžinjera   i   drugih, 

govorili su o potrebi izgrađivanja Javnih radova i 
0 milijardama koje će se u tu svrhu kao zajam stvo- 
riti, .leđnom prilikom nam Je od strane Kraljevske 
vlade rečeno: ako ne bude za Javne radove dovoljna 
jedna milijarda, mi ćemo naći drugu milijardu, ako 
ne bi .oljna  ni  ta  druga  milijarda,  na( 

., pa ako ne bude dovoljna ni treća, naći ćemo 
i četvrtu milijardu! I Ja mislim, gospodo, kad Jedan 
ministar u tako visokoj funkciji govori pred javno- 
šću, da se moraju sa potpunim autoritetom shvatiti 
njegove izjave, i da se moramo prema ovakvom 
slanju zamisliti kako Je sa angažovanjem tih kredita 
za te velike investicione radove. Naročito se nameće 
to pitanje kada čujemo da >e govori o putnonie 
fondu. Ja se nikako ne bih mogao složiti sa gledi- 
štem tla se to pitanje rešava putem Uredbe. Pitanje 
je i suviše važno i nedopustivo bi bilo da se na 
osnovi Jedne uredbe podižu milijarde zajma za koji 
će morati jedna cela buduća generacija da doprinosi 
u vidu dažbina za ukamaćenje i amortizaciju. Nas 
interesuje, pod kakvim uslovima, sa kakvim planom 
amortizacije i sa obe/.bedenjem kakvih prihoda, se 
nameravaju realizovati ti Javni radovi. 1 tu imamo 
Jednu paradoksalnu situaciju: mi imamo Jedan ne- 
iscrpan rezervoar radne snage, imamo veliki prira- 
štaj stanovništva, imamo nezaposlenog novca u ban- 
kama. Mi smo, međutim, čuli g. Ministra građevina 
kako se žali da nema mogućnosti dobiti dovoljno 
kredita za ono što on sam naglašava da je neop- 
hodno potrebno, naročito u pogledu melioracije i 
regulacije reka, što bi bilo neposredno rentabilno 
iz razloga što bi se štete koje se danas nanose tim 
putem za vazda uklonile. 

Gospodo, nama se nameće i pitanje ko će odre- 
đivati prioritet za te javne radove? Mi znamo da tih 
potreba po javnim radovima ima na svima mestima 
toliko, da ni 60 milijardi, koliko su inženjeri, ako 
se ne varam, izračunali da bi bilo potrebno samo za 
savremenu modernizaciju naše putne mreže, da ni 
sa tih 60 milijardi ne bi mogli da izađemo na kraj. 
Ko će sada, ako mesto ПО milijardi imamo u naj- 
boljem slučaju na raspoloženju samo 2 do 3 mili- 
jarde određivati prioritet tili Javnih radova? Ili Će 
to biti partiski ključ, ili će biti banovinski ključ, dl 

. biti jedan preterani centralizam izvođenja u pi- 
tanju određivanja raspodele Javnih radova? Gospo- 
do," to su  vrlo važna  pitanja koja  imaju i te kako 

i političku pozadinu i odjek u svima krajevima 
zemlje. 

Gospodo, nas interesuje i pitanje administracije 
tog putnog fonda. Nije svejedno, i vi vicijte po orga- 
nizacijama koje su zauzele svoj stav, da je vrlo važno 
pitanje da li će to biti jedan centralni upravni fond 
ili će, pored centralnog fonda, glavni dco biti prenet 
ha banovine, kao što je i briga za održavanje puteva 
preneta na banovine, i da će banovine same u okviru 
svojih -ranica da se brinu za izvršenje tih radova. 
Na sve to, gospodo, mi smo očekivali, mi smo imali 
prava da tražimo odgovor, ali mi u ekspozeu na sve 
ono što  je važno, što Je za građevinsku politiku od 

udnog značaja, na sve to nismo do sada čuli od- 
govor. 

Gospodo, ja moram da učinim Još jednu konsta- 
taciju. Ministarstvo građevina ima u pogledu zako- 
nodavstva vrlo nesrećnu ruku. Ministarstvo građe- 
vina donelo Je Jednu Uredbu 0 vanreduom doprinosu 
za prekomerno iskorišćavauje puteva. .ledna Uredba 
koja  je   na   vrio   nesrećan   način   sastavljena,   jedna 

7-1 
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Uredba koja zavodi nove dažbine i mogućnost opo- 
rezivanja, gde sn interesenti izloženi potpuno arbi- 
tralnom oporezivanju od strane onih organa koji 
vrše tehničke poslove koji nikad nisu imali sa raz- 
rezivanjem prireza ništa zajedničkog. Tu se ide tako 
daleko da se žele opteretiti i oni, koji kupuju izvesnu 
robu franko vagon utovarna stanica ili na koji 
drugi način. Gospodo, pored stručnih mišljenja koja 
su bila dala, koja sn prikazala svu nemogućnost i 
ncodržljivost prvobitnog projekta, ipak vidimo da 
je instiktivno tvrdoglavo ustrajalo na svom prvo- 
bitnom tekstu da se on uvede u život. Gospodo, to 
nije dobro, ja nemam ovde namere da plediram za 
one interesente koji su pogođeni nego i sa čisto ad- 
ministrativne tačke gledišta nije oportuno da se 
ovako postupa. 

Zakon o elektrifikaciji, čiji je nacrt u Ministar- 
stvu izrađen, daleko je od loga da bi akuražirao pri- 
vrednu inicijativu, koja je sada skučena. Jer vi znate, 
gospodo, u kome se stadijumu naše bankarstvo na- 
lazi. Ono mora da drži četiri do pet puta više go- 
tovine u svojim kasama nego u normalnom vremenu 
pa će se svaki privatni preduzimač da predomi !: 
da pod ovim uslovima, koje predviđa taj projekat 
pravi neke investicije u pogledu iskorišćavanja vodne 
snage i u pogledu elektrifikacije. Gospodo, tu se 
predvide jedan sistem koji je potpuna kolektiviza- 
cija. Tu je jedan princip totalitarnog shvaćanja dr- 
žave sproveden u tolikoj meri da sa našim privred- 
nim stanjem, sa našim malim prilikama, sa našim 
individualnim gazdovanjem i shvatanjesm apsolutno 
ne može da bude doveden u sklad. 1 nemojte se ču- 
diti ako vidite da u velike poslove elektrifikacije 
ulaze samo stranci A kakav je efekat loga? Vi ste 
videli na primer „Dalmasien". Tu su date velike kon- 
cesije a najzad, gospodo, stranci nisu izvršili ništa, 
i pre dve godine morali su da se nateraju da pristupe 
reviziji loga ugovora. Na drugoj strani imate En- 
gleze, koji na jedan bezdušan način uz visoku cenu 
za struju eksploatišu pojedine krajeve zemlje gde 
su podigli elektrifikaciju, ili su najzad neke strane 
mašinske firme, koje su postavile takve uslovc da 
ta struja ne može da bude jeftina. Protiv ovakvog 
postupka država treba da brani privredu kada je in- 
teres javnog snabdevanja strujom u pitanju. Tu 
intervenciji nema mesta kada su privatne fabričke 
pogonske centrale u pitanju, jer je interes i ovako 
svakog producenta, da ima što manju režiju pogona. 

Gospodo, tu ja ne vidim nekoga plana, ja ne 
vidim mogućnosti, da bi mi od jedne konjske snage, 
koju mi danas iskorišćavamo, mogli da napredujemo 
a do 36 PM., koliko imamo raspoloživih za iskorišća- 
vanje, vrlo je dalek put. Ja mislim da će trebati iz 
temelja revidirati osnovne principe toga projekta 
zakona, ako se želi koristili privredi. I Gospodin 
Ministar će dobro učiniti, da u buduće ne sluša 
savete nekih svojih referenata, koji mu možda pre- 
poručuju, da se uredbenim putem ili putem amand- 
mana ili ovlašćenja ovakve stvari regulišu, jer on 
će, gospodo, naići na našu lojalnu saradnjii', koju 
smo mu na primer pružili kod Zakona o autorizo- 
vanim inžinjerlma. I taj Zakon izašao je iz Skupštine 
sasvim drugi nego što je izgledao u projektu i bio 
je sporazumno donet. 1 na taj sporazum u čisto pri- 
vrednim pitanjima, ja mislim mogu mirno da kažem 
Ministar može ne samo sa strane desnice nego i sa 
levice uvijek da računa. Jer ta pitanja pogađaju sve 
interesente podjednako, bez obzira na partijska 
opredeljenja.  I zato poslanici u ovom pitanju ilvek 

će zastupati samo stvarne interese i stvarne mo- 
mente i nastojali da oni dođu do pravog izražaja u 
donetim zakonima. (Pljeskauje na levici). Ako se ovi 
zakoni stave pred Skupštinu, ja sam uveren, da ima 
Skupština kvalifdkovane ljude sa dovoljnim stručnim 
iskustvom, sa mnogo dobre volje, ima i inžinjera 
i privrednika i ekonomista, koji će dati sve svoje 
najbolje znanje i po svojoj najboljoj savesti dopri- 
neti, da ova pitanja u zajedničkom radu rešimo omi- 
ko kako treba. Jer, gospodo, tu će biti pogođen u 
svojim posledicama — ako vladina većina uzme 
jedno jednostrano rešenje na sebe — ceo narod i 
njegov budući razvitak. Nije, dakle, oportuno da 
ovakvu odgovornost uzima neko na sebe. 

Gospodo, u pogledu javnih radova, koji su u 
loku i koje je Gospodin Ministar ovde izneo, ja, na- 
žalost, moram da konstatujem da u pogledu Dravske 
banovine nismo videli da se preduzima ono što geo- 
grafski položaj te pokrajine neophodno iziskuje 
jer se nalazi u jednom klinu između Italije, Austrije 
i Mađarske, a koja je jedna vrlo važna tranzitna 
provincija, gde ide saobraćaj sa severo-istoka u 
pravcu jugo-zapada. I danas je tamo takvo očajno 
stanje državnih puteva, da promet sve više ide na 
banovinske iputeve i nije daleko vreme, da će i ti 
banovinski putevi biti upropašćeui, jer umesto 15.000 
po kilometru na državnim putevima u poslednjim 
godinama troši se 6.900 dinara, dakle ispod polovine 
onoga, što je kao minimalno potrebno, a na bano- 
vinsklm  dapače samo 3.700 dinara po kilometru. 

Ja verujem tla je to nesavremeno i skupo i zato 
bi trebalo da se pristupi modernizaciji. Zna se da 
je u Dravskoj banovini najgušći saobraćaj i da bi, 
prema tome, (u prvenstveno trebalo da se te deonice 
tranzitnog međunarodnog karaktera što brže mo- 
demizuju. ЛИ, iskustvo koje imamo, naročito u po- 
gledu kako se radilo tamo od Št. Vida prema Kranju, 
način kako se tu postupilo, koliko je vremena taj 
put bio zatvoren, to je za »Ošišani jež«. Tri pune 
sezone, kada je bio ceo diplomatski kor na Bled;; 
i hiljade stranaca, moralo se sa dve strane, obilaznim 
putevima da ide na Bled. Mi gubimo posle ovakvog 
iskustva oduševljenje koje smo imali i koje bi želeli 
da imamo u pogledu javnih radova. Treba taj sistem 
malo po malo modernizovati. Ja sam video kako se 
javni radovi izvode i vrše u drugim zemljama, sa 
koliko brzine se ide na posao i ja mislim da radni 
tempo kod nas ne bi morao da bude tako spor. 

Mene iznenađuje da danas ovde čujem od G. Mi- 
nistra da mora da spremi elaborat za modernizaciju 
puta Beograd—Zagreb—Ljubljana. Ja sam ga bar 
tako čuo, možda sam ga krivo razumeo, ali tako je 
glasila izjava, i ako tek danas sprema taj elaborat, 
gospodo, to me iznenadjuje. Sa ovih 230 inžinjera 
koji na vagone rade planove u Ministarstvu građe- 
vina, ja sam mislio da je već odavno, bar pre 10 go- 
dina, spremljen laj elaborat za modernizaciju te ko- 
munikacione  osovine  naše  Kraljevine. 

Gospodo, činjenica da mi na jednoj strani, kako 
nam je g. Ministar naveo, dovršavamo 540 km, a u 
radu imamo 445 km, dok na drugoj strani ne odr- 
žavamo postojeće puteve, nego pustimo da ovi pro- 
padaju, a čuli smo one cifre koliko će milijardi tre- 
bati da se nanovo uredi to što je upropašćeno, go 
spodo , dokazuje jednu nelogičnost koja nam teško 
pada. Nama nije stalo do toga da uživamo u kriti- 
kovanju, ili do nekih ličnih aluzija, daleko smo od 
toga.  Nama je stalo  do same suštine  stvari,  nama 
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je stalo do problema, da se on pravilno uoči i da se 
pravilno reši. 

Gospodo, ja moram još na jednu stvar da se 
ovde osvrnem. Prvi govornik iz vladine većine kazao 
je §ta bi trebalo da ide u putni fond. Ja moram da 
skrenem gospodi pažnju da je sve to u Dravskoj 
banovini već iscrpljeno. Mi imamo i trošarinu na 
pneumatike, opštinske i banovinske dažbine na sve 
moguće naslove i titule, koje mogu da se natovare 
na transportna sretstva, sve je to Iscrpljeno. Pored 
toga imamo cestne odbore koji naplaćuju jedan ve- 
liki prirez koji ostale Banovine uopšte ne poznaju. 
Gospodo, ako se onda pristupi jednom novom fon- 
du, sve to treba uzeti n obzir. Mi smo toliko biper- 
trofno opterećeni tim dažbinama da je danas to zai- 
sta prešlo krajnu još podnosivu granicu. Gospodo, 
ja ću pružiti tu g. Ministru, jer mu verovatno to nije 
došlo do ruku, jer je to bilo upućeno Ministarstvu 
za vreme njegovog prethodnika, koliko je danas op- 
terećen jedan putnički automobil. Dakle, jedan te- 
retni automobil, registrovan u Ljubljani, nosivosti 4 
tone sa prikolicom, lozine 1.500 kilograma, potrošak 
benzina 20 kilograma, ulja 2 kilograma na ion kilo- 
metara, koji će prevaliti 0.3П0 kilometara, mora da 
plati godišnje na fiskalnim dažbinama ukupno, go- 
spodo,  33.302. - dinara  Hi   okruglo  2.800.—  dinara 

■čuo, dakle preko 130. dinara za svaki radni dan 
na ime tekućih direktnih i indirektnih fiskalnih daž- 
bina. Gospodo, pored lo§eg stanja naših nutcva, ovde 
je opterećenje automobila toliko kao. ni u jednoj 
drugoj zemlji. I ove olakšice, koje je Ministar Jinan- 
sija dao, dao je po poznatom principu: na jednoj 
strani daje a na drugoj strani uzima, i on je to tako 
podesio da je opet u efektu poskupio ceo moderni 
saobraćaj. 

Gospodo, ja mislim da sam vam ovde dovoljno 
obrazložio one motive zbog kojih ne možemo da 
se složimo s vama na tretiranju važnih pitanja naslh 
putnih komunikacija i Ustrajući pri ovom načelnom 
stavu manjina mora da glasa protiv ovog budžeta. 
(Odobravanje i pljeskanje na levici). 

Потпретседиик Фрањо Маркнћ: Реч има Ми- 
нистар грађевина г. Добривоје Стошопић. 

Министар грађевчна Добривоје Стошовић: Го- 
сподо народни посланици, у вези напомена које 
je учинио г, Министар Мохорич сматрам за по- 
гребнода у овом моменту изнесем jnm нека изре- 
сна накнадна обавештења. Г. Министар Мохорич 
nujo узео v обзмр да се радови Министарства гра- 
Кевина финансирају, поред прихола из редовног 
буџета, још и другим сретствима. Финансирају се 
из великог милијонског зајма, финансирају се из 
цругих сретстапа која се ctan.i.ajv Mmmcrpv гра- 
Кевина на расположење. Из п.егопих напомена nn 
бисте добили утисак као лаје за преме Владе Г. 
Милаиа Стојадиновића финансирање тих јавних 
радова застало, замрло, и да je ono, може бити 
испод просечног нивоа за последњих 20 година од 
дана Уједињења. Ja сам, господо. узео реч сада 
само да исправим v колико се створила таква 
импресија ... (Иван Мохорич: Ja нисам имао na- 
мсру да то кажем!)... Пе кажем ла сте имали 
намеру, али се само створила таква импресија, Ja 
сам добио Tv импресију. 

Господо, тачно- je да су наши путеви рђави и 
греба имати куражи na то казати. Moja je дужност 
као MmmcTpa грађевина да то кажем и да кон- 
статујем,  али  из тога пикако не проилази онај 

закључак који сте ви истакли, да због тога mro 
су pbanu путеви, без обзира да ли сам ja Мнннстар 
грађевина или ко други, да треба неко да повуче 
за то консеквенце. Путеви се, господо, у нашој 
земл.и ne изграђују преко nohu, ne изграђују се у 
јглпом буџетском периоду. Mu смо већ имали 
искуства колико je времена требало ла се изради 
ових 4—500 километара пута. Смер и главна нота 
у мом експозеу, где сам ja приказао тачно стање 
наших путева и уопште хидротехничких објеката, 
ono je raj да се иокаже како je прло миого пропу- 
штено, врло много времена у прошлости je про- 
пуштено u mije урађено што je требало урадитн. 
Али, г. колега, nn морате признати n ако пнсте 
припадник странке којој ja прппадам, mi морате 
признати да je Влада г. др. Милана Стојадиновића 
npna од Уједињења na до данашњег дана која je 
питању модернизовања нашег саобра^аја покло- 
нила пажњу. 

.lema je стпар, господо, допотете једпога за- 
k-ona и уредбе, a друга je стпар постарати се да се 
raj закон фактички примени у жпвоту, нарочито 
кад извршење тога закона захтева велика матери- 
јална сретства. Тачпо je да je Уредба o извртеи.у 
јавних радова донета за време Владе г. лр. Boro- 
л>уба Јевтића. Али je тачно и то да je иницијатипу 
ia :o!'onicii.c те уредбе V3eo omamn.n Миппстар 
Финансија a салашњи Претселнпк Владе г. лр. 
Мплан Стојадиновић. ^а спровођење у живот те 
Уредбе такође je г. др. Стојадиновић стпорио и 
сретстпа из којих се данзс npme јавни радови. 
(Радивоје Нпколић: Значк, ii>erona je иницијатива 
била и за изборе?) Me за изборе, реч je o јавним 
падовима и ja сам изнео да je љегова иницијатива 
била за извођење те Уредбе. Ja сам, господп, из- 
neo којп cv ралопп свршени, који cv радови v току 
n кал he бити свршени. (Рпдппојс Николић: Пп cne 
ono што ne ваља бацате на прошле пладс). Me 
бацам, noro гматрам ла je дужост и опозиције 
и владине n^hune да изнесемо опле npann стање 
стпари, iep cv то факта, кпо што рече г. Мохорпч, 
n ко.јима иорају да воде рачуна и једна и друга 
страна и да помогнемо да се стпарн општпх на- 
роплих интереса регулишу како треба 

Има jom јелпа стппр за KOJV сматрам да je 
потребпо да се na њу оспрпем, v поглелу кредита 
ко.ји cv очобрепп за одржавање путева. Ла сам на- 
поменуо ла cv кредити, олобрапапи за одржавање 
путева, били до 1031 r. 12.ооп no клм. Пл 1931 г. 
nn сте онда били у влали, мислим, тп се кредити 
смањују и достижу у 1034 г. enoj минимуи, када 
je било 7000 динара no клм. Ha тај се периоД од- 
носи ио.ја констатаци.ја, да ако се пастави са штед- 
n.ом у том правцу која je била установљена од 
1031 до 1035 г., ла IiCMo доћи до руинирања na- 
mer саобраћаја. (Иван Мохорич: To се наставља, 
55% кредита даје вам се у тс спрхс!) Me пастппл-)а 
re јер no салапш.ем предлогу буџета имаћемо 
10.000 дин. no км. To je ппак јелаи n^nop. који 
протстапља укупан ефекат од 27—2R милиона ди- 
нара. Me иоже се у јелном буџету накнадитн ono 
што je за послелп.пх 5—0 буметских периола про- 
путтепо, — у томс je поента. 

Има jom једна напомена на коју желим да се 
осврнем, a то je питање начина рада наших при- 
ватних техничких предузе^а, јер се г. колега Мо- 
хорпч жали na сметп.е саобраћају за прсме радова 
na путу Шентвид према Крању. Ja вас молпм да 

74* 
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иматс у виду слсдеће: да се ланас иолерии коло- 
вози рале први пут кол нас у нашој историји. To 
je посве нов посао за наша техничка прелузећа. 
To je била прпа голина кала су се она учили и 
пробали cnojc способности на томе послу. Разуме 
се, ако желимо да радимо са нашим ломаћим пре- 
дузећима и са домаћим ипжињерима.а не са стран- 
цима, KOJU имају пппгс искуства и пите спреме, 
мн морамо очекивати такво стање у npnn време 
na томе послу. Али данас je већ за 50% боље, 
људи су прибавили маишнб, имају више искуства, 
видели су све своје мане и у будуће ићи lie лалеко 
боље. 

И зато сам ja и олао признање нашој технич- 
к'ој служби у нашој земл>и. 

To je, гпсполо, IHTO сам имао ла иапоменем у 
вези са напоменом г. Мннистра Мохорича, a гпто 
сс тиче Закона o електрификацији, као тто caxi 
казао у свом експозеу, ja желим да се тај Закон 
донесе у Народиој скупштини, a не да се доноси 
путем уредбе. пошто тангира виталнс иитересе 
нате земље, (Вурпо одобравап^е и пљескање у цен-- 

груму н на лссмици). 
Пптпретселтпс Фрањо Маркић: Рсч има на- 

родни  погланик г. Микола Зубер- 

Ннкола Зубер: Господо наролнн гтосланици, на 
ову говорницу ловелп ме je једно животио пмтање 
Црпо Горе, питање исушења Скаларског језера, na 
како свима вама лежи на срцу лобро и напредак 
свију лелова name отаибине уверен сам, ла ћете 
Mv и Bit поклонити ваше жипо интересовање. 
(ВоЈислав Лазић: Ми хоћемо, али Влада неће!) 

Два су упрапо питања од којих зависи, не при- 
вредни прпсперитст Ирне Горе, него њен опстанак 
и то: изградња Јадранске железнице и исутење 
Скадарског језера. 

У изградњи Јадранске железнице т. ј. желе- 
зничке npvrc тпироког кплосека од Рашкс или Ми- 
тровицс за долину Лима, Берана, Мојковац, ,Та- 
лранско морс • Крал^евска влада предузела je 
кораке за довршеи>е трасирања исте, н надамо се 
да ho Joni овс голппс из иовог кредита за јавпе 
ралове олрсдити сумс потребпс за рал. Како je 
Влада г. лр. Милапа Стојалииовића за тако велике 
приврелне потезе ппказала и ло сада вслико ра- 
зумевање и одлучност, a и са лакоћом стварала 
матбријална срслства за те пелике полухвате, ja 
сам тпрло vBcnoii да he ono питап.е ступити v своју 
одлучну фазу, na зато xohv ла вас заинтересујем 
за ово друго ne маи.е важип питање —■ за ису- 
iiion.c Скадарског језсра. 

Скаларско језеро захппта простор ол 350 до 
5ПП км5. У п,ега се слива пипге већих река, a излива 
се Бојапом v Лплрапско морс. По ппису путопи- 
саца из римског лоба и Крстаткпх ратова, Ска- 
ларског језера скоро није било, сем неколико ба- 
руштина пко река, које су текле кроз Зетску рав- 
minv. Отуда у тој плолпој равппци Римљани и са- 
зидаше своју лепу Диоклеју, a Срби осповаше cnn- 
ју прву државу. Ту и Спети Сапа полиже прву срп- 
ску Митрпполију. Tv Лелена Урошсва поднже ма- 
иастир Пречистс Крајинске. Ту na шумовитим бре- 
жуљцима владари Зетски сазидаше храиове, на 
Хомг, Бешки, Морачпику, алн то су данас пуста 
острпа у Скадарском језеру. Сал постоје рушеви- 
ne, коje нам свелоче ла je Зета пекад била богата, 
да сс je имала гле развијати свест o српској др- 
живи. Данас тамо нема богатих равница, тамо je 

језеро, баруштине, маларија, a станоппшптво се 
разбјегло no оним врлетима и чека да му Војво- 
дина пошље шаку кукуруза да се прехрапи. Ja ми- 
слим, a и Ви зпате, да тај горштак, тај заточник 
тај петовјековни борац за вјеру и слободу није 
баш таку судбину заслужио. 

Скаларско јсзеро овакво какво je дапас поста- 
ло je године 1846. Te године река Дрим се je cpv- 
чила у Бојапу, a до тада je текао ол гралпћа Дања 
како га Арбапаси пазивају, Вауленс, — поред .Tbe' 
ша у мпре ниже Мелове. Дрнм je ca својих трц 
хиљале кубика воле у сскунли сузбио Бојану ка 
језеру, засуо je муљем, тако ла сад Језеро пропу- 
шта Бојаном једва 300 кубика воле у секунди. To 
je била прва јака ппплава, a друга већа и фатал- 
нија пл ове v зиму 1858/69. Te су године остала 
пол водом богата насеља: Старп Матагуж, Пл.ш- 
иица, Коробеж, Гостиљ и Салковнна, чувени вино- 
гради пко Кома и плодне пранице око Вранине и 
Вира. Ол 1859 го.липе Скаларско Лезеро сталио 
расте, вода све nmne плави, све пише гпири пу- 
erom n маларију. Налморска je висина језера 6,65 
и. a за вријеме поплаве попне се н ло 12 мета 
ETO, тако je постало Скаларско језеро благодарећи 
Дриму и ријеци Киру. 

Шта je радила v оно време црногорска влада 
кад je прва поплапа наступила? Разумс се и no 
иеђународном уговору ne сме јелна држава пл 
хчптрб друге vпnтpeбљaвaти јавно лобро. Вода ie 
Прима изашла из кприта и тако je настрадала 
Цриа горп. Влада прпогорска je покушавала na 
овоме злу стане na nvr. Joni 1R70 године иптерве- 
нисала je у Цариграду код Порте да би се преба- 
цио Доим v гтаро корито поред Љеша. Турска je 
наредила ондашњем команданту Скадра ТПефкет- 
паши лп сс изгради брана и окрене Дрим na стари 
nvr. On je то учинио, паправпо једну брат- од 
npvha и насипа, али |у je први пораст Дрима од- 
нео. Друга je интервенција црногорске влале 18^0 
године, Беолинским уговором било je стављепо у 
дужност TvptKoj да окрене Дрим v стлрп корито, 
и ла са Цоном Гппом регулише Бојану и оогтособи 
je за плошглбг. Рплпви cv отпочети године 1882, 
али cv на неооећу прелУзииачи Француз Мпног н 
Аустпијанац ХоЛер оба нашла смрт у валооима 
Дрима, и рал je обустављен. 

Године 188i рад ie настављен. Ha чишћење 
гтлпог копита n подиза№е бране утрогаено je 
^'•^ПОП златних (ђоанака. Полигла сс ienna брана, 
али та боана ie била нижа за читав један метлр 
o-i Дримп за вријеме поплаве, тако. ла ie и TV 
боану отпела вола. Рлт ге imie наставио збпг тогл, 
mro cv rc становници 'Задриме. Бунтата и ./Benia 
бунили ien им није конвенирало ла Дрим иде 
старим коритом, јер оу н.имс натапали своје земље 
и подигли сппје полепице. 

Готипг 1806 билл ie опет клтастргмћплпа nn- 
плава. Te године je nnmi пут вода поплавила ппи- 
земл^е кућа v варошима Рије«е и Вип-Плзара. Пд 
те годипе то сс поплвл.а скооо свлке голппе ако сс 
cioliaTe и ове ie голиие прекинут саобраћај нз- 
меНу Цетиња и Подгорипс. Te 1896 подине Ото- 
манска Влада je послала гувериеру вилајета Скл- 
дарскога турскнх златних лира 4G.000.— опет за 
девијацију Дрима у старо корито. On je тај noca 
поверио једноме француском инжењеру Брио-у 
који je joni 1884 годипе ралио на том послу, али 
нажалост дао му je само један дио новаца, a BCIIII 
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je потрошио на друге сврхе. Тако су слиједиле no- 
плаве п протссти са Цетиња cne до 1910 годипс. 
Te године je Отоманока Влада склопила урпвор са 
„Ла Режи женерал де шмеи дс фер е траво пиблнк". 

189G године турска царевина понудила je јед- 
номе друштву, које je управљало регулисањем реке 
Неретве, да студира пптање исушивања Скадар- 
скога језера и предрачун je био 13,000.000.— злат- 
них франака ла се окреие Дрим у старо корито, да 
се регулише Kup и да се регулише река Бојаиа. 
Тада je створен само предрачун али до уговора 
није лошло. Тако je остало до 1910 године када je 
Отомаиска Влада створила уговор са »La rćgie ge- 
nerale do chemins des fers et des travaux publiqiies« 
француским друштвом, и то на бази прслрачуна од 
1882 године. Ha бази предрачуна инжењера Брио-а, 
склопљен je уговор за 10,000.000.— златпнх фра- 
нака за коју суму je друштво имало да изврши 
све потребне радове :ja исушење Скадарскога је- 
зера. Уговор ie склопљен али до рада није дошло. 
Наступио je Балкански рат. Ми смо освојили Ска- 
лар пл смо и напустилн Скадар. Ha Лондонској 
конференцији 1913 године одрсђено je бнло 40 ми- 
.nirma златннх франака за исушење Скаларскога 
језера и то путем ме1)у11арод11ога зајма. To значи 
да je питање тада постало европско питаи.с и да 
mije вкше претсгавл.ало локално питањс Црне 
Горе. Kao што рекох, програм je бно да сс изврши 
девијација Кира v језеро, враћање Дрима у старо 
корито, регулација и багераваше реке Бојане. У 
кмс пројекту предвиђено je било спуштање je- 
зера за 2.50 метара нспод нормале, чиме би се до- 
било 5.000 ха у Албанији, a 15,000 ха у Цриој Гори, 
ггоред оног mif) илани вода и иитги усспе. Kao 
mro рекох, Лондонска конференција била je пред- 
видела raj међународни зајам од 40 мнлиоиа злат- 
них франака, али mije се дошло ни до тога зајма 
јер je наступио Европски рат. 

После Европског para, после свечанога уједи- 
њења, ono питање je дошло опет na дневни ред. По- 
креиуто je овде у Народкој скупштини од стране 
црногороких народних послаиика. Још 1923 године 
Одређена je била једна комисија која je бнла са 
стављена од лва чиновника-стручњака да na терену 
проуче питање исушива11>а Скадарског језера. 
Њихов рад ми није познат, али рад се никакав 
није предузимао. 

Албанија се такође бавила пнтап.см исушеп.а, 
јер Скадар све више страда ол поплава. Њена ко- 
мисија, под по1)Ством инжењера Кадо, прихватила 
ie пројекат инжењера Брио-а с том разликом, што 
[едан део Дрима води коритом између Брдиие и 
Зефјаил поред брда Барбулаша за Велнпол.е и 
језеро Лунерс. 

Године 1928 одреНена je друга комисија, ко.|а 
je детаљно испитлла и премерила Скадарско је- 
зеро, cne око Скадарског језера, и изралила геие- 
рални прорачун. Године 1930 комисија je подиела 

ркистарству граНевина свој извештај на уввђај. 
Благодарећи Господину начелнику хилротехничког 
одељења ja сам прегледао те радове. Ту су исцрпии 
падоии no томе послу. To су пројекти, који прихва- 
тају оно исто што je предлагао и onaj француски 
кнжињер и што су предлагали скоро спи ппжсње- 
ри, који су то пптате проучнли, али су они исто- 
npe.Meiio прихватили и то да ne иде линија само ста' 
рим коритом Дрима, него да иде једним каналом из- 
међу Зефјана и Брдице, да се опусти у језеро, којс 
се налази између ушћа Бојане и Медове. Onu су 

предвидслп у томе пројекту 690 милиопа дпнара 
за исушење Скадарског језера, за подизање пасипа 
око северног дела Скадарск^г језера, и за ису 
шење баруштина, које би постојале na северној 
страни насипа. 

Како садашњи стручњаци, са којима сам ja 
разговарао, мнсле да je та цифра мало повећана, 
они палазе да on се цео тај nocao могао пзрадпти 
са сумом од 550 милиопа динара. To on ипак била 
већа цифра него што je она, коју су предвиђали 
француско друштво, аустријске комисије и албап- 
ска KOMiicnja, која je раДила на томе 1923 године. 
.lep, албанска комисија била je предвидела за тај 
nocao 25 иилиона динара златних франака, a то 
je скоро половина од овога urro предвиНа ова nama 
комисија. 

Kao што видите, господо, ово питање je жи- 
вдтно питање Црне Горе. Ово питање се вуче, ево, 
већ ()0 годипа. Ово питање било je у евојс време 
европско пптаи.е. Ово пптање, слава Богу, дапас 
je питање Београда. Није то umne европско nn- 
тање. Mn ne можемо очекивати од Ллбаније да 
она води у љему прву реч, него ми, јер иако нам 
je Албанија пријатељ, за пзвоНење таквих радова 
ми смо надлежни, то je пашо пнтањс. Ми решење 
гога питања чекамо ево neli скоро 20 година све 
од уједињења. 

Ja ca овога места молим 1Срал>евску владу да 
би ступила са албанском владом у преговоре o на- 
чину рада na исушењу, o начину финансирања и 
експлоатацији предузећа, како би на време no- 
требне суме користили из кредита за јавне радове 
у ове три идуће године. 

To очекује од Београда Црна Гора, да joj се 
једиом оствари тај стогодишјви сан. To очекује од 
овога Дома, од one Краљевске владе ona маса 
r (адНих бескућника, пострадалих од поплава n бо- 
лестп маларије. 

(Jiu) je, као што рекох, у своје време било 
свропско пптап.е a сад je питање Београда. Ila 
и кад бисмо имали, господо народни пос.ипшци, 
где да се селимо из Црне Горе, из сгних врлети, ja 
мислим да je боље да ми останемо тамо где смо, 
јер n onaj крај треба чуват^и и бранити. 

Завршујући ово своје излагање p Скадарском 
језеру, ja сам уверен да he Краљев<жа влада r. др. 
Милана Стојадиновића, крја je, као mro рекох, са 
pa (умевањем и схватањем решавала велика питаша, 
и ово наше црногорско питање решити na задо- 
зол>ство Црне Горе. - (Војислав Лазић: Зар се 
отвара и црногорско питање?) Немојте, Bojo, да 
мп импутирате! Ja hy гласатн за onaj буџет. 
(Одобравање и пљескање у центруму и na деспици). 

Потпретседник Фрањо Mapunh: Реч пма на- 
родни посланик г. Винко Горшак. 

Vinko Gornjak: Gospodje narodni poslanci! Ko 
sem sledi! razpravam o posameznih ministrstvih, 
sem imel priliko prepričati se, da je zanimanje za go- 
spodarske resore oc! stran' vlade, ki jih očividno za- 
postavlja, kakor tudi od strani poslancev, tako de- 
snice kakor levice, zelo majhno. Jasno se vidi, da v 
naši vladi in parlamentu prevladujejo politični mo- 
menti, medsebojna obračunavanja, osebni napadi itd. 
Posledica tega je, da se zapostavljajo in zanemarjajo 
nujna in važna gospodarska, socijalna prosvetna in 
dru^a vprašanja. 

Ministrske in poslanske klopi so ob takih prili- 
kah navadno prazne. Kakor hitro pa se zasluti, da bo 
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s te provornice izneseno kakšno manj ali bolj važno 
politično vprašanje, kaka izjava ali napad na enega 
ali drugega ministra, in čini večje neresnice in dema- 
gogije se je nadejati, tem gostejše so zasedene mini- 
strske in poslanske klopi. 

Jasno je, da tak način dela zelo kvarno vpliva 
na podeželje kjer rodi vsestransko težke posledice- 
Nesreča je tem večja, ker narod radi cenzure nikoli 
ne dozna čiste resnice. 

Tudi iz današnje razprave se jasno vidi, kako 
malo zanimanje vlada za ministrstvo zgradb, ki je po 
mojem mnenju eno izmed najvažnejših ministrstev 
in ki pri pobijanju brezposelnosti nesporno igra naj- 
važnejšo vlogo. Zato se ne čudim, da javna dela pri 
nas tako polževsko napredujejo, kar dokazuje tudi 
poročilo finančnega ministra, iz katerega se med 
drugim posname, da je od miljardnega posojila, na- 
jetega leta 1935, uporabljeno do danes, to je v do- 
brih treh letih, komaj 700 miljonov dinarjev. Od te 
svote pa ozemlje bivše mariborske oblasti skoraj ni- 
česar ni dobilo. 

Državna cesta št. Ilj—Maribor—Slov. Bistrica, 
ki veže preko Ljubljane Trsta in preko Zagreba naše 
Primorje, se je še le začela graditi in še to tako 
slabo, da bo v nekaj letih taka, kakoršna je bila 
poprej, če ne še slabša. 

Predvsem je moja dolžnost, da opozorim g. Mi- 
nistra na cesto med Mariborom in Slov. Bistrice«, ki 
je od nekdaj že v skrajno slabem stanju, katero se 
je pa lansko leto zbog stalnega deževnega vremena 
še pogoršalo. 

Vsi lepi, poučni in vabljivi članki, ki se servirajo 
inozemski publiki o idealnem stanju v naši državi in 
ki imajo namen inozemce privabili k nam, se tem 
potnikom takoj razblinijo v nič, kakor hitro preko- 
račijo prag naše države. Razočaranje in nezadovolj- 
stvo je seveda tem večje. 

Naj navedem en primer? 
Iz Avstrije se je pripeljal veliki osebni autobus 

poln angleških potnikov, v Slov. Bistrico. Namenjeni 
so bili na naše morje. Toda v Slov. Bistrici so bili 
komaj po 23 km vožnje prisiljeni ustaviti se ter se 
okrepčati, kajti vožnja po slabi cesti jih je izčrpala 
da so bili popolnoma zdelani. Marsikatera pikra in 
bridka beseda je padla na račun naše države. Hoteli 
so se vrniti nazaj preko Avstrije, in komaj smo jih 
potolažili in opogumili za nadaljevanje vožnje. 

Sličnih primerov in slučajev je pa pri nas zelo 
veliko. In ti primeri nam jemljejo ves ugled pred 
inostranstvom. Menda bi bilo boljše in koristnejše, 
ko bi se ti mUjoni, ki se izdajajo za propagando, 
v porabili za temeljito popravilo naših cest, ker 
potem se bo denar, izdan za propagando tujskega 
prometa, res isplačal. 

Radi zgoraj navedenih dejstev zahtevamo čim 
hitrejšo rekonstrukcijo vseh državnih cest v Dravski 
banovini, ki jih je sorazmerno itak malo. Predvsem 
pa predlagam podržavljenje dosedanje banovinske 
ceste Slov. Bistrica—Rogaška Slatina—Zagreb in 
njeno temeljito rekonstrukcijo, da bo na ta način 
dobila cela srednja Evropa dostojen dostop do 
morja. 

Nadalje predlagam, da se predvsem cesta Mari- 
bor—Slov. Bistrica - - tlakuje z granitnimi kockami, 
ki se izdelujejo na Pohorju. Transportni stroški bi 
ne bili visoki, ker so kamnolomi v bližini ceste, do- 
mača zaposlenost bi se dvignila, prihranile bi se de- 
vize za dragi asfalt in, kar je najvažnejše, tako 
cestišče bi bilo najbolj odporno proti  teškemu pro- 

metu, k; se na tem delu ceste vedno bolj razvijaj 
Pripomniti je tudi treba, da se na naših cestah v 
veliki  meri  uporablja še živinska vprega. 

GosDoda ministra opozarjam na obcestne na- 
sade, med katerimi so najštevilnejše jablane. Ti na- 
sadi so potrebni, ker v slučaju vojne cesto maskira jo 
predvsem pa dajejo dohodke, iz katerih se krijejo 
stroški za vzdrževanje cest. Na žalost in na našo 
sramoto je pa to drevje popolnoma zanemarjeno jn 
zapuščeno, a zraven tega leglo raznih glivičnih bo. 
lezni ter živalskih škodljivcev. Na mesto da bi 
omenjeni nasadi služili kot vzor vsem sadjarjem in 
obenem kot živa priča našega napredka pred ino. 
zemsko potujočo publiko, so pa ravno nasprotno 
— žalostna priča naših razmer. Zahtevamo, d 
minister za zgradbe preskrbi zadostna sredstva /a 
vzdrževanje teh nasadov in jih da na razpolago na- 
šim cestarjem, ki imajo tozadevne tečaje, ali pa da 
te nasade kasira- 

Že v lanskem svojem govoru sem povdarjal 
nujno potrebo, da se osuši veliko močvirnato ozem- 
lje, ki se razteza od železniške postaje Pragcrsko 
preko postaje Slov. Bistrica do Poličan. Osušenje 
tepa dela ic potrebno iz gospodarskih in zdravstve- 
nih ozirov. Seda i se na tem zemljištu orideluje kisla 
konjska krma, ki pa iz leta v leto-zgublja na vredno- 
sti. ker se potrošnja vedno manjša. Znano je tudi, da 
je to močvirje leglo komarjev, ki povzročajo mala- 
rijo, od katere je lansko leto v teh krajih mnog 
ljudi obolelo. 

Gospodu   ministru   je   dobro   poznana   zahtev; 
mesta in okolice Maribor po zfrraditvi drugega m 
preko Drave, ki naj bi vezal Melje s Pohrežjem. Ta 
drugi most je sedaj nujno potreben, ker je predpogoj 
za napredek in izgraditev mesta. 

Že za izvedbo naštetih del v mariborskem srezu 
desni breg so potrebna velika finančna sredstva, 
Dvajsetletna izkustva nas na uče, da ima Beograd 
zelo malo smisla za potrebe Slovenije, posebno je 
njen severni del zapostavljen. Banovina na tem 
ogromnim potrebam ni kos, ker nien proračun niti 
za najnujnejše izdatke ne zadostuje. 

Državni dohodki stalno naraščalo, kar ie razvid- 
no iz letošnjih proračunskih dohodkov, in to ie 
dokaz, da ima ledino državna uprava v Beojrradu 
naiizdatneiše vire dohodkov v svojih rokah. Od teli 
nienih dohodkov na banovinske in občinske finance 
nimaio nobenih koristi, ker deistva pričajo, da se 
z naraščaniem državnih dohodkov niso dvignili tud 
samoupravni dohodki. 

Edino rešitev vidimo torej v najširših banovin- 
skih samounravah in sprejet in zakona o samouprav- 
nih financah. Dravska banovina mora imeti 300 mi- 
lionski proračun, in to brez povišanja dosedanjih 
dajatev, ako hoče zadovoljiti vse sodobne potrebe 
svojega prebivalstva. 

Ker so pa tozadevni izgledi zelo majhni, ne 
morem imeti zaupanja v vlado, ter sem primoran 
glasovati proti proračunu. (Odobravanje in ploskanje 
na levici). 

Потпретседиик Радисап Вучетић: Реч има на 
родни посланик г. Војислап Лазић. 

Војислав Лазић: Господо иародни посланици, 
иако су upadne кмупе посланичке, ипак ja налази.м 
да   m-cianiiK   којп   жели   да   пршн   споју   дужн 
оиако како му je народ дао поиерење, on ту cuojv 
дужност треба да изврши na макар клупе биле и 
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празне. Госиодо, мене чуди десница да она тако 
слабо појима своју дужиост. (Један глас са де- 
снице: Нема im левице!) Гооподо, један господин 
добаци да нема ни левице, алн, господо, левица има 
сиоју посебну дужиист, опозицију може и мањи 
број посланика да претставлЈа, али Владина већина 
мора у Скупштини чииити својој влади кворум да 
не буде оборона. Алн, гооподо, кад већ с те стране 
дссиица не сматра за потребно да присуствује скуп- 
штинскији седницама, оида ме чуди да није дошла 
да чује свога Министра грађевина којп je ca nap- 
injcKOM значком J.P.3. дошао на ову седницу да 
ирочита свој експозе, и тако маиифестује иарги- 
зански рад (ine Владе. 

Ja, господо, иако сматрам да господин Ми- 
нистар ne треба тако видно да испол.ана и мани- 
фестује своје партијско осећање онда кад врпш 
званичну дулшост, он не би требао са том партиј- 
ском зпачком да парадира оиде у Мародчој скуп- 
штини, ja hy npeliH на критику овога буџега. 

Росподо, oeo Министарсгио има први задатак 
да г.ради и да одржава путеве у нашој земљи, и, за- 
тим, други задатак, да врши регулацију река, да 
спречава поплаве и ирши исушивање мочвара. To 
су, господо, у главном задатци које има ово Мини- 
старство. Да видимо сад да ли, било у једном, 
било у другом своме задатку ово Мииистарсгво ове 
задатке извршујс оиако како то народни miTepeon 
захтевају. 

Гооподо, ja hy upe свега да пређем на путеве. 
Путевн, господо, у iiamoj земљн, мора да се каже, 
су у врло р1)авом IH мизериом стг.п.у. Ja не знам, 
господо, чему то служи да ми из годнне у годину 
идемо у томе погледу свс на горе, уместо да идемо 
na боље. Уместо, господо, да имамо у земљи боље 
путеве ми сваке године долазимо у горе стаље. Г& 
сподин Мииистар говорећи o путевима, он сс за- 
држао само na држаиним путевима. Али, господо, 
ии   има.мо  три   врсте  иутсна:   има.мо  државие  пу- 
геве,  и.мами бановинск« путеве, и нмамо општин- 
ске   путеве.  Гооподин  Мииистар смаггра за своју 
дужност да пред очима има са.мо државне путеве, 
и на тај оначи« он пршебрегава one друге путеве 
Ja мислим, да пред љеговим очима и П1)шењу ihcro- 
ве дужности, онморада има у виду целокупну мре- 
жу саобра^ајну у земљн, јер мрежу cao6pahajEiy не 
чине само државни иутеип, већ саобраћајну мрежу 
чине у врло малом делу државну путеви, a глаииу 
мрежу чипе баноиинскн и оииггппски путеви. И кад 
би ови државпи  путеви у колико их имамо били 
заиста  у добром стању,  a ca аогледом  какви су 
нам    баноппнски   n    општински   UVICBH,   онда   за 
народ, за целину, за државу, то ne би бог зпа шта 
значило. Зато, господо, ja сматрам да je дужност 

отодина Министра и Владе да води рачупа o nc- 
супној   тој   саобраћајној   мрежи.   Господр,  али 

лржавпи путеви, o којима Влада једипо води ра- 
чуна, нису у добром cra]by no прпзпању саме Владе, 
али im овај буџет ne даје иама никаква уверења да 
lie ти   путеви бпти тако уиапређеии као што нам 
господин Мппистар обећава. 

Ja ћу, господо, да Вам скренем пажњу na ne- 
колш.о буџетских партија, na да видите да ли 
смемо иероиати да he Плада пспгго учппитп за 

be уређен>е државних путева, Имамо партију 
571. Ona буџетска партија предвиђа за одржавање 
н оправку државних путева И .мостова и за замену 
дотрајалих привремених објеката сталним, na др- 
/канпи.м путевима  1,о()0Ј)00 дннара. Сума од један 

милион и iiercTOTiina хиљада дипара na снпма др- 
жавви« путеаима, то, господо, заиста ne прет- 
ставља ништа! 

Затим, господо, пмамо партпју: na хптпе 
оправке и обнову државних путева и мосгова 
оштећених елементарним непогодама за успоставу 
најнужнијега саобраћаја цифру од 1,000.000 ди- 
нара. 11 ona je сума, господо, сасвпм мала. Ta сума 
не даје паде, да he н овако мали број државпнх 
путева у случају оштећења еле.мептарппм непого- 
дама Mohii да се одржава као mro треба. 

П.ма.мо n партију G4S. Ta партија гласи: За 
оправку државних путева у целој Краљешши, где 
je то пајпотребпнје, и за делимичпу замепу дотра- 
јалих постојећих коловоза  784.112 динара, 

сподо, мспе чуди, како je гисподпп Минпстар 
могао да прорачупа баш и на динаре, na je, поред 
ове aelie цифре од 784.000, пррнашао и ову цифру 
од 11_' динара. 

Ви, господо, можете и сами замислити, шта 
значи та сума кад се ona има да употреби за 
оправку државних путева у целој Краљевини, a 
поред тога, из те суме има да се изврши n дели- 
мична замена постојећих дотрајалих коловоза. Са 
тако малим парама, господо, ne могу ти послови 
да се ураде ни na десет километара, a камо ли na 
пеколпко стотнна километара. 

Господо, оволико што се тиче државних пу- 
тева- Сматрам да Влада тим путевима није досад 
показала довољпо пажње, na стога верујем, да 
he п.м joui мање поклањати пажље и у будуће. 

^ ад хоћу да пређем na такозване самоуправне 
путеве. 

1 исподо, ти самоуправни путеви, бановински 
и општински, испод сваке су критнке. Кад би про- 
шлп кроз целу земљу па прегледали све те путеве, 
гребало on пам пеколнко дапа да говоримо o тим 
путевима у каквом су бедноме стању они. Ja 
стога neliy да говорим o свему томе, него ћу да 
изнесем ono што свакодневпо имам прилике да 
видпм. Гисподо, пут: Београд—Обреновац Уб— 
Ваљево, тај je пут од Београда до Обреновца пут 
Дунавске бановине, a од Обреповца ка Ваљеву, до 
места званога Словац, то je пут Дринске бановине. 
И једпа и друга бановипа, као да су у нехату и не- 
раду poljene сестре, оне су овај пут толико зане- 
мариле, да je то право чудо, пако je то једап од 
н.ајважнијих путева у земљи, ипак je он у таквом 
стању, да je na томе путу врло често na знатном 
делу његовом прекинут caoopahaj. 

Ja мнслим, господо, да ви сЉи можете да про- 
цеппте од колике je важпости овај пут, којим je 
везапа престоппца са неколнко округа, и■колику 
штету трпе сељацп n општа прпвреда кад настане 
прекид саобраћаја на томе путу. Свакога пролећа, 
кадгод се излнје река Сава, ona поплави овај пут 
na месту званом Борач и одмах настаје прекнд 
саобраћаја. To се дешава свакога пролећа, Сава 
поплавп n тада no месец дапа, na n месец и no 
дана на љему лежи вода no метар и метар и no 
дубока, и за све то време, док je он покривен во- 
до.м, na њему нема cao6pahaja, пего се саобраћај 
врши само путем чамаца n дереглијама- И, na- 
равно, путпици који за Београд путују, било да 
noće храну или да нду на сточну пијацу, мора да 
се укрцавају у дереглијама заједно са коњима и 
колима и са пуним товарима, и једино на тај на- 
4I1II да до1)у у Београд, na се исто тако, на исти 
начин, морају да враћају пз Беогрда. 
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Ja сам прошле године уиутио питање г. Ми- 
иистру гра1>евина да ли r. Минпстар жели да на- 
реди да се то место пута издигне, јер паралелно 
с ni.M II)TC.\I иде железница na, иако Сава изврши 
поплаву, железница увек саобраКа јер ne може да 
иоплави железннчки насип пошто je он толико из- 
дигнут да поплава не може да обуставн железнички 
caoopaliaj. Тако исто као што je нздигнут желез- 
нички насип, требало би да се издигне и насип 
овога пуга, a аки би се то учинило, инда кад бн н 
највећа поплава била, cao6paiiaj иеби бно ирекинут. 
Тражио сам да Министар нареди да се подизање 
насипа овог пута, на овом месту изврши и пут од 
поплаве спасе. • Мииисгар грађевина у то време 
био je г. Кожул. On je изјавио ca ове говорнице 
да ти није државни пут Beli бановински али да 
lie ипак наредити баиовини да изврши подизање 
насипа овога пута н да ra обезбеди од поплаве. 
Ilira je Министар по гоме урадио не знам, алн 
1лавно je да je пут ocrao у истом стању какав je 
и иио. И ове године, иред Божић, кад je било иај- 
нужније сељацима да иду у Београд ради продаје 
својих производа, опет je била иоплава и за 15 до 
2U дана вдадао je потпун прекид caoopahaja. Пре- 
ма томе, госиодо, ja не верујем да he та бановииа 
то место обезбеднти да cao6paliaj буде потпуно 
осигуран. Али сматрам за дужност н данас са ове 
говорнице да уиозорим г. Мииистра грађевнна да, 
ако Helie бановина ова да нзврши, да on предузме 
из државних сретстава да се raj пут доведе у та- 
ква стање да ne .би народ остао без саобраћаја. 

Даље, raj пут од Обреповца ка Ваљеву он je 
у теш]>о jiljaBOM стању, пако га вода тамо не 
плави, алп се on тамо ne одржава и зато пропада. 
Гами je caoopaliaj тако опасан да са својим това- 
ром сељаци зебу како he тај пут да npoijy. Тамо 
су велике рупчаге и џомбе да кад човек nanije ca 
товаром упропашћује и кола и запрежну стоку у 
колима. Ja сам прошле годпне Tai<oi)e протесто- 
вао зашто се тај пут не оправља и једва једном 
баповина се смиловала да ra оправи. И сад je тре- 
бало правити плапове и прорачуне, a зато нашој 
господи треба дуго времепа јер ту има да се из- 
врши једпа дугачка адмпппстрација и ти планови 
u прорачуни у roj нашој н таквој адмипистрацпји 
шетали су се неколико месеци док нису прошли 
кроз стртину капцеларнја док једва једпом нису 
били одобрени. Извршепа je лпцитацпја, пут je дат 
предузимачу да ra он onpann. Сад je опет насту- 
иило шетање ове лицитације од Ваљева до Сара- 
јева, од Сарајева До Ваљева, од Сарајева до Бео- 
града, радн одобрења и док су прошли десетак 
падлештава n у сваком надлештву задржали су се 
no неколико дана, a пајвпше je то било задржано 
у Сарајеву, впше од месец дапа, иако je требало 
да се акта препесу само из једне канцларије у 
другу. Тако je дошла и зима док je једва једпом 
приступљено оправци тога пута. Предузимач je 
почео да ради у новембру и један мали део je 
израдио и to наопако, .na je морао да одустане, 
даље више ннје могао да ради и преко целе зиме 
парод je због тога што овај пут пијс оправљеп 
целе зиме муку мучио. Ja верујем да тај пут неће 
бити доведеп у ред пи сада позпавајући како се 
no бановпнама радп. Па зато тражим од г- Мнпи- 
стра да овај пут од Београда преко Обреновца ка 
Ваљсву до места Словац прогласи државним пу- 
тем. A зашто тражим да се прогласи државпим пу- 
тем? Тражим зато што има мпого дрл<авних пу- 

тева који нису у толико великом обиму оптере- 
liCim саобаћајем na су државпн путевп. A овај 
je толико олтерећен саобраћајем да важи као нај- 
оптерећенији пут саобраћајем у околини Вео- 
града- Зато ja тражнм да се тај пут прогласи др- 
жавним и да се одржава у реду како треба. A да 
je пут заиста у овако тешком стању ja бих замо- 
im) г. Министра ла се прошета једаппут аутом до 
Обреновца, Уба и Ваљева na he видети у каквом 
je стању raj пут. 

Господо, ево да видите колико се Влада брине 
o iii.\i гакозваним самоуправним, n.m недржавним 
иутевима. У партиј« 649 предвиђена je прмоћ за 
грађење и одржавање недржавних путева 2 милио- 
na динара. Ето са коликом сумом Мпнистарство 

HI да води рачуна o тим недржавним путевима. 
Па, господр, тта та сума значи за целу Краљевину? 
Ona не значи ништа. Коме he да помогпе и како? 

Важност општинских путева у пашој земљи та- 
кође je од великог значаја. Иије мпого значајно, 

: i : јспода моћи да сс возе једним асфалтним 
путем да што-лепше у својим луксузпим аутомо- 
билима уживају, него за мене je зпачајпо то, да 
лп he моћи сељак enoje производе да изнесе на 
пијацу n.ii! ne и колико се злопати кад те своје 
производе износи na пијацу. У једној сељачкој 
землЈИ где сељак подпоси највеће терете, сељак 
се у сваком погледу највише мучи, na и у погле- 
iv саобраћајних сретстава. O његовим cao6pahaj- 
ним сретствима нико ne води рачуна. Ми имаио 
бановинске путеве првог и другог реда и бановн- 
не воде рачуна само o путевима првога реда где 
нду господски аутомобили a од путева другога 
реда, куда ne иду аутомобили, баповине су потпу- 
no дигле руке. 

И према томс, господо, ja захтевам дасеопу- 
тевима и бановинским и општинским од стране 
бладе поведе рачуна. 

Господо, да пређем сада na овај други део 
дужности Министарства грађевина. Али пре него 
што бих npeniao na овај други део ja морам да 
истакнем још једну врло важпу ствар, o којој се, 
тако рећи,В0ди слабо рачупа. Веза крајева пред- 
раТне Краљевине Србпје и крајева паших, који су 
раније припадали Аустроугарској држави, врло 
je мало подигнуто мостова или путсва, који тре- 
ба да вежу једне с другима na мпогобројпим при- 
вредним местима. Господо, овде у Београду има 
везе са Сремом na затим та веза има чак у LUanuv, 
дакле одавде до Шапца немате пикакве везе из- 
међу Србпје и Срема. Ту преко Саве људи na јел- 
ном дугачком простору преко 100 километара н 
са једпе n ca друге страпе ne могу ме1)усобпо ла 
саобраћају другим, осим чамцима и дереглијама, 
He мисли се na изгра1)иваље путева и подизање 
мостова преко реке Cane na најважпијим местн- 
ма у привредпом саобраћају. Ja зато, господо, 
тражим да се том питању поклони највећа пажн>а 
како na рсци Савп између Србпје n Срема, тако 
м na [)ецн Дрини пзме1)У Србије и Боспс. (Одобра- 
вање na левици). Господо, то захтева општа при- 
врсда, то захтева интерес сељака и са једне и са 
лруге стране ових река. Onu имају међу собом 
много прпвредппх послова a, ме1)утим, они су од- 
сечени један од других зато mro тс саобрапајнс 
везе пемају. И сматрам за дужност, господо, да 
са овога места упозорим иа то и да захтевам да 
се у том прапцу отсада боље води рачупа. 
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Што се Т/Иче, господо, онога другог пробле- 
ма, o коме треба ла се бави Министарство rpal)e- 
вина: за регулисава;:^ река, спречавање поллава, 
и исушивање мочвара, ту je, господо, мало ура- 
ђено, врло мало или скоро пишта. Овај буџет у 
том погледу je врло слаб, врло мршав, тако, го- 
сподо, да можсмо pehu да се не можемо надати 
иикаквим радовима у том правцу. (Ледан глас са 
деснице: Хоћеш ли да гласаш na да повисимо бу- 
џет?). Да смањимо онамо где треба смањити, a да 
повисимо оиамо где треба повисити. 

Госгшдо,  Ja   сам   преглсдао  тачно  onaj  буџет, 
шта се даје на ове послове и нашао сам у томе бу- 
џету  ово: за регулацију река и за спречавање од 
поплаве и за исушивање мочвари све то износи 17 
милиона динара. Па, господо, mra значи 17 милио- 
на линара на многобројне потребе у томе правцу. 
Ja,  сам, господо, у мају месецу пуговао на Север 
inune  земље и враћао сам се отуда и све од Ма- 
рибора, Птуја, Вараждина и Загреба, na од Загре- 
ба   сне   до  Београда   испрестаио  сам   гледао  само 
море   од водс, na целоме томе простору свуда. У 
Хрватском  Загорју тамо  иа  оној  виснни,  и тамо 
погледате мало-мало, na виднте читаво море воде. 
Пије   регулисана  ни једна  речица,  нису регулиса- 
ни потоци. У доба киша, у доба бујнце, вода нема 
куда да оде него стоји, лежи и ynponamliaBa зем- 
љиште.  A шта да говорим o овим другнм већим 
рекама,  као што су  Сава, Дунав, Драиа, Морава, 
Дрина  итд? Господо, ja мислим да једанпут треба 
озбиЈино да сс приђс peiiiaBaiby тога питања. Ко- 
лико   сс  изгуби само у једној   години,   mro   про- 
падне  због тих поплава! Наше велике реке, наро- 
чито   Сава  и Дунав, кад поплаве, онда земљиште 
остане  под водом no месец, два na често пута и 
три   месеца  и онда  апсолутно то землЈИште вода 
упроиасти. AKO je у jecen била засејапа пшеница, 
пшеиица   пропадпе.   Али,  нажалост,  im   пролетњн 
усеви не могу да се засеју, зато што задоцпе. Вода 
касно   изађе  na усеви који  се после  воде  засеју 
ne  могу да стигну да сазру, и тако тај парод из 
тих  крајева, где вода плави, остапс за целу годи- 
иу без  плода na своме землзшпту. 

Господо, ja зато сматрам, да je овај буџет ne- 
довољ.ан, да je овај кредит врло мали и да ова 
Влада не поклања никакву пажњу овом питању 
и не мислим, да he ona Бог зна шта у том правцу 
урадити. 

Претседипк Стеван Ћирић: Господипс посла- 
пиче, Ваше je време истекло, молим Вас да за- 
вршитс. 

Воднслав Ј1а:ш1. (паставл>а): Господпн Мини- 
стар каже нам: јавни радовп. И ето од јавпих ра- 
дова ћемо да запослимо свет, од јавппх радова 
ћеио иароду да помогнемо. И ето благостања од 
јавних радова! Господо, јесте, јавни радови су no- 
требни. Против јавних радова ne треба пнко да 
кажс: na не требају они. Али, господо, ова Влада 
ne можс се с тим јавним радовима много да по- 
хвали, прво, mro пх ona није пројектовала, него 
их je пројектовала једна влада пре ове, и сада, 
господо, ова Влада треба да изведе те послове, те 
јавне радове. Алп ова Влада те послове изводи 
врло слабо, изводи nx често пута и партизански, 
и ne задовољава потребу парода. A, господо, из- 
води их још na један мало незгодап начин. У сви- 
ма случајевима изводи те радове путем предузи- 
мача.  Taj предузимач редовпо дође до велике за- 

раде a послови илИ ne буду свршепп na време 
или онако како треба али предузимач редовпо 
заради, a сиротиња редовно губи и ради џабе. Ja, 
господо, имам један случај да изнесем који се 
десио у мом крају. 

Прошле године река Сава продрла je одбран- 
бени насип у срезу посавском na неколико места. 
Када je вода почела да се повлачи власти су на- 
редиле да се направи неколико продора како би 
вода могла да се вовуче из попланл.счшг терена. 
Сада je требало те продоре поправити и довести 
у првобитно стање да ne би друга поплава извр- 
шила ono mio je извршила она ранија. У јесен 
касно приступило се томе послу. Одре1)ена je ли- 
аитација да се путем лицитације то свршп. Један 
предузимач узео je raj посао за 90.000.— динара 
да те продоре nacne. Taj ирсдузимач, господо, 
тражио je да му парод, сиротиља, ради no врло 
ниској надници тако да no надници коју je он na- 
роду обећавао, њему би требало да остане 60.000 
динара, a on бп утрошио na то свега 30.000.—■ ди- 
нара- Народ, видећи ту мизерну падпнцу, није при- 
стајао да ради no тако ниску цену n онда je он 
покушао да довсде неке Маџаре, долазили су неки 
други људи опет којп су њему нудили прпличпо 
вслику зараду. Чак су му кудили да on заради 
равно половину. Међутим, он mije прпстајао, и на 
крају крајева nocao je остао несвршен, дошла je 
пова поплава jecenaniiba, кише су биле јаке и no- 
четком децембра, кад je пајтеже било за сељака, 
га иста села, која су издржала поправу од месеца 
марта na све до месеца јуна, та иста села морала 
су да трпе поплаву и у месецу децембру. Како je 
поплава настала у месецу децембру, када je na- 
ступио мраз, када je вода почела да се леди, ja 
мислим, господо, да ту ne треба објашњења какве 
je певол^е тај народ претрпео. Ево, видите, због 
таквих паших предузимача и због таквог рада 
колико трпп и народ и колико трпи и пародна 
привреда. 

Господин Министар каже: na мп IICMO да на- 
б.тл.амо оретсгеа за оправку путеваиз наше земље. 
Ja ne бих казао, господо, да je и TO тачпо. Мснп се 
чинп да се впше употребљавају сретства која се 
доносе са страпе, парочпто за грвђење овог тако 
званог европског пута. Мало се употрсбЛ)ава или 
скоро никако nam материјал пего сс употребл>ава 

: l,n матерпјал n велпки део добити од овпх јав- 
i!iix радова оти^и he na страну. Зато ja, господо, ne 
могу вероватп onoj Влади да he ona од сада нешто 
бол^е радити. 

Господо, nam послаплчкп друг г. Зубер којп je 
upe мене говорио износио je потребе Црпс Горе и 
завршио je рекавши: na, гбсподо, поклоппте мало 
Biime пажње црпогорском пптању, и додао je да 
се on нада да he ова Влада овоме црногорском пи- 
тању поклонити велику пажњу, да he п.еговс молбе 
бити услишене И да 1>е on стога гласати за овај 
буџет. A ja, господо, пасупрот Њему кажем оиако: 
iiHTaibe које се појављује у Црној Гори ne 
сматрам да je црпогорско. To je питање уопште nac 
свију. Сматрам да греба училити у Црној горп 
све'"опо што треба да се учипн за дрбро парода. 
Треба исушивати Скадарско Језеро, треба и путевс 
тамо градиги, али, господо, ja верујем да he веро- 
вање и надање г. Зубера бити узалудно. Ja сам 
чоиек који мало верује обећањима док ne види 
дела   Пошто оиој Влади, која je влада чпсто изра- 
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зитог капиталистичког систсма, Влади која свакн 
рад цени и ради по томе систему, не могу веро- 
вати 1ништа, na паравно не могу версшатн ни у Ми- 
нистарство грађевина да lic оно учннити нешто 
боље и што трсба за народ и за земљу, зато hy 
гласати против овог буџета. (Одобравањс и плјС- 
скање на левици) 

Прстседипк Стеван Ћирић: Реч има иародни 
посланик г. Живојин Рафаиловић. 
Живојии Рафаиловнћ: Господо иародни по- 

сланици, ne долазим на ову говорпицу да дам ка- 
кву спшириу критику no буџету Министарства rpa- 
ijeamia. Ja то остављам да чине друговн који имају 
више стручне спреме за тај посао iiero ja. Ja iiy ce 
задржати само на извесним мојим примедбама, 
управо na пзвсспим псправпчпостима и неправил- 
ностима којс проистичу пз пссавссног и рђаваг 
iipiiMCibnuaiba бумета. 

Госиодо, мој говор неће бити дуг јер ћу ce ja 
ограничити само na мој нзборпи срез, Срез бо- 
спл.градскн. Говорићу o путевнма или, управо, o 
бешућу које у љему влада и изпећу још иеко- 
лико  прнмедаба  o  жпвоту  парода  у  томе  крају. 

Господо, Срез босилзградски je један тапак по- 
јас који смо ми мпровшш уговором примили од 
Бугарске. У томе срезу живп једап мирап, добар 
и вредан парод, али народ који ne може да жипп 
од земље коју има. Тамо су сама брда и камсп, 
равнице ии nc/vka, тако да je оиамошњи свет бно 
n[iiinyl)en да ce за свој живот посвети једипо печал- 
барству, зидарству и тесачком послу, и да тамо- 
inibii народ нема тога рада on би Beli давпо био 
слишћеп са лпца земље. Господо, овај срез за 
време Бугара, или управо, бол3е ре1ш, на бугарској 
страпи, имао je врло добре везе. Имао je леп ауто- 
мобилски пут од Клисуре за Трн, пмао je други 
пут од Боснљграда за Ћустендил, док дапас npe- 
ма Србпји он пема апсолутпо пикаквог пута или 
има пекаквпх траса, нечега што и ne заслужује име 
пута. Ja hy да пабројим те путевс, господо. Једап 
од тпх путева je тако зпапи државпп, a то je пут 
Корбевац — БосплЈград. Траса тога пута je тако 
necpchno спровсдепа да je нзбила преко Беспе Ко- 
биле na висину од 1700 метара и, што je још горе, 
спроведепа je севсрнол! страном те велике пла- 
nnne тако да je тај пут од половипе новембра na 
све до почетка маја потпуно завејап спегом да ce 
u ne позпаје да постоји. Ha томе путу објекти су 
изра1)ени од пајпримитнвнијег материјала, тако да 
суутоку ових 15 годипа, колико on постоји, сви 
мостовп пспропадали n nuje то редак случај да ce 
преко лета no пеколико аутомобила са путпицима 
скрхају зајсдпо са  мостовима у реку. 

Други пут, то je пут Сурдулица—-Власипа— 
Округлпца—Божица—Босиљ Град. To je баповин- 
скп пут али «и то име не заслужује, јер je и он 
употребл>ив само преко лета. И сама Власина пла- 
nnna je впсоравап која ce псп>е до впсипе преко 
1500 метара n ona je преко зиме завејана снегом, 
тако да je и тај пут пвупотребљпв. Трећи пут 
који ce звапичпо води да постоји то je само траса 
Вал.авица—Претвор—^Г. Лисппа—^Боспљград. Че- 
твртп пут иде од Власнпе за Клисуру. И тај je пут 
употрсбљив само преко лета, јер je пајобпчпији 
сеоскн пут. IЈајзад, последњи пут, који je само no 
жељи пута, то je Босиљград—Бистар—Крива Па- 
ланка. Траса од Босиљграда до Бистра постоји и 
то je иут који ce још и може употребити за кол- 

ски пут, али од Бистра до Криве Паланке још ннјд 
ни трасирап. Ме^утим, то би била једипа веза Бо, 
сиљграда са Кривом Палапком, са Јужпом Србц, 
јом, где би овај свет извозио своје воће, a Ha 
Овчем Пољу куповао храну за своје потребе. и 
као што рекох, други део овога пута пије ни тра' 
снрап n, према томе, ne може бити говора o каквојц 
пугу који би директно везивао Босиљград са Крц, 
вом Паланком. Кад сам описао ових пет путева 
ja мислим да je за вас jacno да ce ne може гово' 
рпти o путевима, nero o беспућу које у томе срез\ 
илада. У Срезу босиљградском ne успева ни пше, 
пица пи кукуруз, управо кишта друго до хељда ц 
мало кромпира, a у три општине најбоље, најпле. 
мепитпје врсте Boha. Kao што видите, цео iaj na. 
род сву храпу за себе н своју стоку мора да до. 
носи са страпе, a како he допети кад путева нсма 
Te трп општине: Босиљградска, Бресничка н Bpaiu 
ковачка дају Bohe које ce може такмичити са нај. 
бољнм воћем пашнх крајева, али опи то воће не 
могу да извозе, јер пемају путева и највећи део 
свога Boha употребљавају за храну својих свнња 
Можете замислптп како то изгледа кад ce мајбоље 
јабуке „калвела" n „малиповка" морају давати сви- 
шама, јер ce ne могу довестп na пијацу. Грех » 
поступати овако према једно.м срезу ма да верујек 
да нма још срезова са сличном судбипом, али u 
остављам господи пародним послапицима ових 
срезова да onu o приликама у тим срезовима го- 
воре. Ja hy да поменем још један пут ван Босиљ. 
градског среза, али у области старог округа Врањ- 
ског. To je пуг од Грделице за Владнчип Хан, no- 
ред кога мде и државпа главна пормалпа пруга за 
Скопље. Грделпшка клнсура, пекада пуна роман- 
тике и лепоте, док je имала шуме, дочекала je TV 
судбппу да je дапас ружна јер je скоро сва ш\м',: 
посечепа. Видимо само оголела стабла, услед исе- 
чених грана за лиспике и читаво нанизано гробље 
од пањева посечепог дрвећа. 

И, разуме ce, плапипске бујице, писле плахих 
Knina, које су врло честе, чине да ce тај државнц 
пут првог реда сваке године no пеколнко пута 
страховнто кварп од поплаве. И троши ce на сто- 
типе хнљада дипара годишње na поправак тога 
пута, a пикада да ce поправп и доведе у ред. 

Ja верујем да би сума, која ce троши годишње 
за оправак тога пута, била довољна за ануитет 
једпе суме употребљене за рациопалан оправак 
овога пута, или за измештање тога пута, ако сс 
он не може јодаппут за увек уредити да буде ка- 
кав треба. 

Господо, пека ми ce ne замери, да ће ми ово 
неколико реченпца битн депласирапе, ако учпним 
малу скскурзију до Миппстарсгва соцпјалне поли- 
тике и Мпнистарства фипапсија. До МннистарстЕЈ 
социјалне политике идем због тога, да бих указао 
како у овом срезу Босиљградском којн броји 11 
onniTnna, пема nn болпице, нн амбулапте, нема ни 
једног болпичког кревета. A, сада, зампслите, ro- 
сподо, судбппу тога народа, парочито у зимске 
дапе када завеју сметови, како he ce тај народ 
лечити, када 'сем једпог лекара пема пикога да му 
лекарску noMoli пружи. 

Ja сам, господо, још 1936 годипе иптервснпс. 
код г. Мппистра социјалпе политике, којп je н да- 
nac na томе положају, уверавајући га у неопход- 
пост потребе, да ce подпгне једпа ма n најмшк 
болпица. Управо, пема шта пи да ce подиже, пошто 



СТЕНОГРАФСКЕ БЕЛЕШКЕ 595 

постоји зграда за болницу још из Бугара<ог вре- 
меиа опде, али je даиас улотребљена за лруге спр- 
хе. Кад би сс у ту зграду иамесгило бар 30 крс- 
вета, потреба би била задовољена. 

Г. Мипнстар социјалне политике упутио je пи- 
смени акт банопини. пошто то долази у делокруг 
и.сиога рада, да оиа у буџет за 1937 год. уиесе 
потребан кредит за поднзаље ове болнице. Ja сам 
сс, прапо да вам кажем, много обрадовао, чак сам 
u пријетеље известио да he у 1937 год. имати бол- 
ницу, али, господо, како je оида тако и данас: ни 
болнице, ии амбулаите и ни једног јединог болиич- 
ког кревета у целом срезу Босил>градском. 

До Мниистарсгва финаксија чнним малу ск- 
скурзију да укажем na потребу, да тај срез Босилз- 
градски, који преставља појас у дужнпи до 55 
KM., a тесаи je до те мсре да негде није шири од 
5 м.. има, и то схд скора, само једну царинарницу 
у селу Стразимировцу код клнсуре. И замислптс, 
господо, када je она намештена баш на дну среза, 
како je тешко кореспондирати с том царинарни- 
цом онима, који треба да превале 55 км, са дру- 
гога краја среза, да до ње дођу. 

Очито, да je потребиа једна ма и најмања ца- 
риларпица, ([)илијала, илн иска се зове како било, 
само да сс то кореспондирањс може вршити на 
uiTO Kpaiin начин. Када би та царимарница била на 
Браиконс-ком мосту, онда би чак и ono воће кпје 
трули и, као што сам рекао, које со баца, могло 
бити изнежсно и у Бугарску, чија желсзиичка пру- 
га од тс тачкс није далеко. 

Ja caiM чинио, гооподо, напоре и за једно и за 
арусо, али иисам имао уопсха и оида, господо, 
» ja и сва гоопода из ојпозиције, која деле исту 
судбину у CBOjiiM срезонима, долазимо до уверења 
да je ОВО ne само иеправична ствар, него као да 
се овако и иамерио ради. 

Изгледа као да би се са страпе режима хтело 
ха се народ тих срезова уведи у то, да нема ра- 
чуна да за посламикс у Смупштину шал.с лица која 
hc бити опозиционо расположсиа, и да je бол>е да 
ти срезови HMajv владине посланике, na би добили 
све mro тражс и желе. 

AKO би то било тако, господо, оида бих ja ;мо- 
uif) м чламове Краљевске пладс и члаиове Пладиие 
ricliniie   да   ирестану   са   употребом   речи   ,;демо- 
кратија" ira својим зборовима, јер ту реч они врло 
чссто    искортпћују  и   од и,е   чпие   злоупотребу. 
СОдоГ)ранап.е na левпци). 

ГТарпд срсза босил^градског живео je под две 
фжаве: раније под Бугарском. a сада под пама. 
Нарад у томе срезу je у положају да чини упоре- 
1)Сн>е државних управа, и ja сс бојим да суд тога 
парода  fie падне na nainv штегу. 

,F;i liv због свсга овога, господо, гласати про- 
тмв буџета Министарсгва прађеоина (ОдобравапЈе 
и пл.ескгпие на левици.) 

Претсслиик Стеван Ћири1|: Рсч има пародпп 
посланик r. Пасил> Костић. (Гласови: Иије ту). По- 
што г. Костић ннје присутан, сматра се да je оду- 
стао сгд речи, Реч има у пме груие ЈугословеЈгског 
клуба иародни послаатк г. Пладпмир Тишма. 

Влалимир   Тишма:   Гооподо   народнн   посла- 
пипи. у пачелпом делу овогодишње буџетске дс- 
бате узео сам реч, да прикажем опште полигичко 
прилике кроз призму краја, који ме je овамо no- 
слао.   Маглашанам то  „кроз  призму onora краја" 

јер се збилЈа цела политика тамо другачије одра- 
зује него у осталим крајсвима Југославије. 

Ви сте чули зашто je то тако, ne само од мепс, 
псго и од свих говорнпка Савске бановппе, n то 
без разлике да ли опи седе на деспици илп лсвици. 
Десило се, господо, и то, да je на пр. лсвпца ОДО- 
бравала говорпнку Савске баповине са деспе стра- 
не, 1сада je говорпо објективпо o полнтнчким при- 
ликама у Саиској oaiinumm, — као и обратно, што 
сс деспло, да je дссппца пажл.иво н мирпо и са 
пупо oceliaja пратила излагап>а говорпика Савске 
бапоиипе, који седе na левој страни овога висо- 
ког Дома. 

Ja верујом, да није потребно тумачити, улазе- 
hii у дстал.е, зашто je то тако испадало. Али, го- 
оподо народеи посланици, ппак дозволите ми, да 
спомепем у вези са тим, ради чега се та заједпмчка 
пит -провлачи кроз гсворс говорппка Санскс ба- 
новине, без обзира где onu седе у овоме Дому. 
To cv, ГОСПОДО, како je пекп дан у своме збил>а 
говорничком ronopv рекао, nam посланичк« друг, 
г. JoCHli Цвсшћ: To су две мере, које се приме- 
њују тамо данас na терепу. ne само у чисто и у- 
заМО пплптпчком смпслу, Beii у свпм другим no- 
гледима, дакле, у екопомном, просветпом и оста- 
лима, na, господине Мипнстре, дешава се и то у 
Вашем ресору. 

Господо пародпи посланици, и лањскс године 
имао сам част, да са овога места говорпм o пред- 
логу буџста овога ресора. Ja сам сс n опда огра- 
ппчио a и сада ћу сс ограпичити да то учиним, 
само na прилике у Савској бановИпи, a којпма ли- 
ригује ресор Мипистарства грађевина. Морам при- 
зпати кад упорелпм оВогодишњи пројекат буџета 
са лап.скнм. да сам ове годипе задовол.пнјп него 
mro сам био лапс, a ево зашто. Зато што cv nap- 
T*fje предложепога буџета у овој годпни за Сан- 
ску баиовину у најглавнијим позицијама повише- 
ite, иако ne v сразмери ca потребама као што су 
пекп говорпицп наглашавали, a ono у иптенци- 
јама побоЛЛиања прплнка na које се те партпје и 
позицијс олносс. Тако партија 586 na стр. 36 прсд- 
ложеиог буџета, партија која поси наслав днев- 
нице n гроткови за службеиа и селидбепа путо- 
вап.а, повпшена je за 174.875 динара те изноои 
500.П00 динара, према лаи.ској, у којој je изно- 
сила 325Л25 дипара. 

Иако сам ja члаи леве страпке овога високога 
Дома пачелно против повећаи.а буџета, ипак, изу- 
зстпо у овоме ресору, морам да отступпм од тога, 
јср сам на тсрепу стекао искусгео да се. збиља, 
са'рапијим, релатнвгш малнм свотама кредита не 
може очекпватп пи тсоријско решсн.е ма каквог 
проблсма a гкамо ли очскиватп њетово практично 
pemcn.e. Да бих умирио своју саоест и своју прин- 
ципијелпост, показаћу то баш na овоме примеру 
n na onoj лавсденој партпји. 

Господо, у момс Срезу постоје потребе, које 
cv виталне за народ и o којима води бригу onaj 
ресор- У првом реду, господшге Мипистре, то je 
nnran.c спабдевап.а iinjahoM водом, јер Срез до- 
п.о-лапачки припада no свомс географском поло- 
жају неспетпомс и паспвпоме краскоме подручју, 
где je и Бог — хвала му и слава to пека ми не за- 
мери mro hv рсћи — био у подели воде илп ткр- 
тијп, na ie није свуда дао, или сс преварио " уви- 
ђавности одговорних, коЈи трсбају да његов по- 
клон онолико, колико га je дао, техничким срет- 
стаима поделе ономе жедпомс пароду. 

75* 
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И пре мога послаииковања су и људи онога 
краја, a и љихови претставници у овоме високомс 
Дому и њихови претставннци у жупалијама, обла- 
стима и баиовинама скретали пажњу иако, можда, 
ne онолико колико то ja чиним na ово несношлЈИИо 
стање. 

Па знадете ли, господо .народни посланици, 
где су се њихови захтеви и њихове молбе ломиле. 
Ломиле су сс баш na овој партији, јер су им 
се молбе враћале или остајале у фпјокама рсфе- 
репата и начслиика са примедбама, да нема кре- 
дита пс за идвођење радова око дово!је11>а воде 
из постојећих извора или 'Подизан>а цнстсрпа, већ 
са примедбама да нсма кредита за дневнице и 
трошкове службених путовања стручннх лица, 
која би на терену требала да копстатују могућно- 
сти извађања радова, и  и>11хову цроведбу, 

A какпи су појмови o тим и таквим образложе- 
њима у оним крајевима стваранп ne трсба да вам 
наглагпавам. Колико je парод губио веру у оптте 
старање o њему, каква су неправедна пребацивања 
од стране иарода доживелн сви они, који су, са 
Btiiue или мање разумсвап>а али са много л>убави, 
хтели помоћи у то.ме питању томе народу. мисли.м, 
господо, да спи ви, који имате сличпу ситуацију, 
добро разумсте, a она господа, која нсмају, увс- 
pniic се из даљвг мога излагања. И то тим upe 
ћсте, господо, разуиетч, mrn Je -народ лишен ие 
само стварног помагања у решавању ж.ивотних пи- 
тања. већ je чак лишен n спољашњег знака, да се 
ма нко од меродавних n њему стара. 

A сада се обраћам na Rac, господнне Мпии- 
стре грађевииа, и ja Вас молим да сс овс повтпи- 
цс no onoj партији могу Вашом 'коптролом сто- 
процептио корисно искористпти, и то да сс пско- 
ристе на путовап.а служббНИХ лица, која путова- 
ња треба да cv nocaclicna и целисходпа са испити- 
вањем, констатацијама и уклањањкма неаоља на- 
родних, која трсба Ваш ресор својски и са пуно 
разумевања да нскориспи a не можда, да сс та 
партија и њепо повнптеп.е искористи, He дај Боже 
—■ у непотребпо сел^акап.е чгтотппптиа. бојпдиса- 
но можла уском политичком бојом, или чипоппич- 
ком хнјерархпјском нстрпсл.пвошћу. Ja верујем 
ла he бити оно прво. Да идемо, господо, даље у 
проматрању прсдложеног пам буџета овога росора. 

Господо, псто тако као тто рскох за партију 
•^SO важи и за партпју SRR. Ja као посланик n на- 
род кога заступап овдс, свеспи CNto да повтппсњс 
тс паргије неће дирекпго лодирнути ни једним 
једиким дппаром nam срез, na ипак се раду.јвмо, 
nno je та партпја повншепа и задовол.пп смо TOM 
повишицом, која nnjc мала, јср пзпоса 4,0C^.W]0 
дпнара, и треба да се утроши na одржаван>е n 
оправку   лржавпих   путвва  у целој   Савској   ба- 
1ГОВППП. 

Ja сам спремаи да верујам. да he очајпо ста- 
ii>e тих путева у Савској ба/новини том повишицом, 
колпко толнко, бити псправл.епо, a исто тако сам 
сппемап да всрујем, да he и онај радпп иарод, 
који je за те путеве својпм радо^ и својом жи- 
вотиом егзистенцијом везаи, бити у потрогањи те 
noBHimine V3CT у обзир. 

Видите, господо, колико ja објсктпвпо и мир- 
но разматрам овај предложепи буџет, na ми не- 
IICTC замсрптн, да се na оспову тога смем падати, 
да here ми приписатп исту ту објекти.ност, кад 
будем говорио, да сс га пекпм тачкама предложе- 
ног буџета не слажем, и да их критикујем. 

Ja ћу, истина, ту бити кратак, јер сам и лан>, 
ске године имао прилике да 'подробпијс o тоц* 
говорим. Дакле, павађам које су то партије. TQ 
су партнје 589 у којој су o6yxBahe]in трошков!. 
око студија сондаже, снимања и пројсктовања, ^ 
знамо nira то чини н какву улогу игра у Министар, 
ству грађсвина. Па онда, имамо партију 590, којл 
обухвата хидрографију, водпе токове и водне сна, 
ге, na онда имамо партију 591, са својс две no, 
зиције o мелпорацији землЈИШта у Савској ба^ 
«овипи. 

Kao nno рскох, ja сам лањскс годинс подроб> 
nuje говорио o зиачају свега тога, na не жслим д« 
се сада враћаи n понављам. Једипо ради везе сл 
оппм што o томе лањске године рекох, додајем, да 
се у свему овоме још лута и да се зпачај, и то 
oniinii државпи значај ових питап>а — судећи 
цпфрама предложешим у овим партијама —■ повр, 
шио расматра и суди. 

Господо народни посланнци, ja сам у почетк\ 
овога свога говора набацпо, да je срез који ме ј^ 
овамо послао, у niiTaibiiMa рссора Миппстарств;! 
грађевина, ne само потребап noMohn n пажње, ве^ 
сс палази у псиздржл>ивом стању и очајштчко«! 
очекиваљу penien.a тих животних његових потреба, 

У првом реду рекао сам да je то спабдевање 
водом n народа и његовог сточног иман>а. Беда jf 
у томе толика, господо, да се ma њу мора обазрстц 
n отклопитп je, јер боље би и поштеније било pa. 
селити   onaj   народ,  него  га   пустптп   да   редовао 
свакс   годпне  у  легп.пм   месецима  губи   ишвогге 
снагу и своју и свога иметка, жедаи и без noMnlin 
Господо,. ono  нешто  цистсрпа  што  постоји  licu. 
ibaaa свој циЛ) и одреНеље само у пролетљим и je- 
cejfjiiM  мессцима,  док  лети,  кад je  пајпотребнијс, 
зијају празпс, покааујући ужасну слику и села ii 
парода и, Бога мп, n омих којп су дужпп у томе  ; 
се o пароду брину. 

A, господо пародни послаиици и г. Министре, 
ко од нас није свестан улоге села n сел.ака. 
извора целокупне снаге namer народа и наше лр- 
жаве? 11c сачии.ава ли name село са најсиромп- 
пшпјпм својим ло.мовима главпи n осповпи прО" 
блем name националне и државне политике, na, 
ако хоћете, и егзистенције? Па кад je то тако, оида 
n пајобичнија памет, свесна тога, a свесна одговор- 
пости у вези с тим, захтева и иалаже, да се сва др. 
жавна акција, na и акцпја овог реоора, упутп u 
управи у првом реду na то живот1Н.о врело и нацијс 
n лржаве, да се упути na село и сел.ака. 

Господо, селу и сељачком народу треба захв 
лити за све mro данас имамо, алп не саио за: 
лити, трсба му се и одужити — na како се то чини? 
Ero, чнпи се тако да се тај народ пушта да умир« 
не само од глади већ и од же1)11! Срез, који ме je 
почастио посланичким мандатом, спада у ред очај- 
пика  у  погледу  ciiao/ienan.a  у  водп,  али  и  у ред 
мпрппх и џентлменских   личких   поверилаца   којн 
очвкују да му се iiocyl)eiiH имегак у крви и зној] 
врати бар у води. (Јсдап глас: A шта ради Лети 
Летица обећааа! 

IIITO су тако чипилп одговорни за време no 
Kojiie Аустрије може народ то да схвати и да pa- 
зуме. Да, Аустрија je знала да Лапачки орез дншс 
другачије, nero што je ona то тражпла, na к.г. 
није могла да народну душу и ocehaje кротн no- 
моћу жандармерије и помоћу затвора, пореза и к\- 
лука, ona их je држала у граннцама које je могл: 
толерирати, nc>Moiiy глади n помоћу же1)и. Да, ro- 
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сподо, Аустрија je знала да je доњолапачки срез 
99,9% српски, али Југославија, даиас слободна Лу- 
гославија, греба да зна да je из тога среза било 
860 добровољаца и да je 99,9% југословенски. Па 
питам се, господо, после тога и ja a, Бога ми, да- 
номице се пита и онај народ, зашто даиас jom 
кружи фантом жеђи no срезу, no селима, no кућама 
и no празиим цистернама, да, данас, када тај 
народ има своју народну државу, којој je за време 
Светског рата часно и поштено дао' свој део од 
преко 800 добровољаца, зашуо данас да трпи >Keh?! 

Г. Министре, ja апелујсм na Вас у име ■опог 
жеднога народа да скинете ову невољу, иеправду, 
na, ако хоћете, и срамоту и државну и пационалну 
са дневнога реда. Ja Вас уверавам да ћете са мало 
добре воље — a спреман сам да верујем да je Ви 
имате, —• лако моћи то учинити. 

.Ja сам сс лањске годипе рбратио Вашем прет- 
ходпику, мипнсгру r. лр. Кожулу у томе питању, 
обратио сам сс и Банској управи Савске бановине 
и то не јаданпут, већ постоји читава преписка из- 
.\icl)y мене n овпх v поглсду <)тклан>аиЈа ове велике 
народпе певолЈе. И призпајем са овог места да смо 
се и ja и народ срели у томе разумеваљу, и ствари 
су доведене у стадиј завршни. Дакле, г. Мнпистре, 
може бити ja сам мало сувише брз и сувише сс 
бацам у будућносг, али верујем да се у питању 
безводице у Лапачком срезу дошло до таквог ста- 
дија да једпим потезом nepa може да решн. 

Me желим да овде улазим у детаље, јср hy 
бити слободан да v имс парода срсза Доњолапа- 
мког у повврвном Вам pecopv будсм и даље тумач 
тих народпих жеља и потреба. 

Господо пародпн посланици, пптаи.е снабде- 
вања водом у безводним крајевима уопште има, 
осим локалног зиачаја за те крајеве, још и значај 
опште државне политике, na. ако хпћете, и значај 
одбрапе саме nainc земље, јер no копфпгурацији 
паше земље и државне заједнице ови безводни 
крајеви на срећу или на несрећу леже na сами.м др- 
жавним праницама. Ja молим, дакле, г. Мшшстра 
гра1>евина да се заинтересује у питању снабдевања 
водом доњолапачког среза, ne самп из разлога, 
који сам навсо, нсго и због тога, mro je тај срсз 
у том погледу типичан пример цслог безводног 
сектора, који се протеже од планпне Динаре преко 
Осечспице, na додирује унутрашњу копнену страпу 
13елебита и завршава сс Пл>сп1евпцом, Иигде се 
парод тако пе мучи за воду као овде, a понова на- 
глашавам, да нису у питању ни материјални из- 
л.ти, који су тако мали према величппи бсде и ne- 
воље и њихових последица у народу, 6aiu ради те 
небриге и пссаиеспости да се једанпут учини крај 
гоме. 

Ja бих своју тврдњу могао поткрепит*! са сто- 
ти«е и cTOTnne иримера, али hy навесги само два. 

1) Читава Добросел>ачко-"Дољанска долина, 
која Упском пругом добија специјалан значај у 
орезу Доњолапачком, са својим селима и засео- 
цима толико трпи беспотребно у песташици воде 
да пружа најбеднију слику безводног краја, пружа 
слику iCKopo пустиње. Шта лије парод и како се 
мучи за воду сваке године у месецпма: мају, јупу, 
јулу и августу нека пооведочи ово: сирофиња у 
тим месецима остаје иотпуио без подс. Принуђена 
je да на слабој марви иде 10 до 15 километара да- 
љине и да ноои 50 до 100 литара воде no најрђа- 
вијим путевима. A na домаку од 4 километра да- 
лжине   и 300 метара виоиноке разлике прприда je 

дала тако звапе Брезовачке точкове, са дневним 
капацитетом од 384 хиљаде литара воде, која у 
даљини једног километра пада у понор, да се 
пикада више ne покаже ономе жедпоме пароду. — 

Ja сам, као mio споменух у почетку свога го- 
вора, обратио eeh прошлих годипа na ово свима 
меродавним пажњу. И, господине Мниистре, као 
niTo сам рекао на своме месту, приведеио je све 
крају, јер се ради o изпенадном финансирању из- 
градње овога водовода. Учипите крај свему овоме, 
na ћете ne са.мо решити једно крупно питање no- 
вереног Вам ресора, већ here морати ући у раиг- 
лпсту Мичистара грађевииа, реформатора и ства- 
раоца. 

2) Други пример кога бих навео јесте село Ос- 
ретци са својим засеоцима. To село мора, господо 
народни послапицп, због 70.000 динара кредита, 
да no списку, кога сеоски сгарешина сачини сваке 
године према броју луша појединих кућа, у своје 
судове no дежурству чекати на ред од 2 до 3 сата, 
na да са пзвора Грбпћа ухвати 10 литара воде у 
бреме или вучије. Господо, ово ja нисам измислио 
алп у томе селу ради воде, која добија зпачај Jop- 
дапске водс, мора крттење, тај верски акт, да се 
одложи за пеколико сати ако су родител>и повог 
хришћанина заборавили да донесу воде. 

Ссло Днопол>е са засеоцима Биропача и До- 
липа Опачић, истина, има доста своју велику цис- 
терпу, али ona, као што сам рекао, лети зјапи 
празпа. Ме1)Утим, у селу Cpnehoj и Тишминој 
дразп постоје врела, чијом би се каптажом и до- 
водом воде до ссла, ако ништа друго, учинило 
рправдање пздатака, за оиу празпу цистерпу- A 
трошкови око тога бн изпосили једва 300.000 ди- 
нара, ако се узме, у шта ja верујем да би и парод 
то поздравио, својом радном снагом, коју, ето, 
нико од меродавпих ne зпа, или nehe да органи- 
зује и нскористи. Тиме бих, истакнувши најну- 
жније у рвоме питању, прешао на друге потребе, 
које и срез и овај ресор тапгирају. To je питање 
путева. 

AKO бих и ja и народ среза, кога са пуно воље 
и поноса заступам као срез, где сам рођен, и чијс 
свс потребе и невоље осећам као прави син, — 
ако би ми добили бар обећање, да ће се и на нас, 
v питању воде обазрети ополико колико je то бар 
праведно, ja бих у осталим тражењкма, na макар 
и na штеу свога гласа. био стрплзнв и без велеких 
захтева. Али mro не смем опде прећи, то je пи- 
тање пута: Кореница—Фаркашић—Даменско—До- 
њи Лопап. 

ITe смем га npchn BCII због тога, ШТО тај пут 
ne улази само у саобраћајпс пптсресе среза Доњо- 
лапачког, већ mro његов значај, у вези Унске 
пруге, коja се радп и трсба да буде предапа сао- 
браћају 1941 године, као и у вези пруге Карловац 
—Плитвичка језера—Бихаћ, o којој сс говори, 
улази ne само у мрсжу пајважппјих путева него n 
v мрежу onnrre комуппкацпјс чптаве једпе покра- 
jnne, a прекб тога добија парочити значај и за 
одбрану земл.с у скоријој или даљој будућпости. 
/laj Боже за овај последњи случај! Тражим, да се 
v ресору Министра граНевина поведе више рачуна, 
ne само o овомс путу, већ o свему што изложих; 
тим више и тиме npe што, како сам чуо на надле- 
жним местнма, ово све улазп у 03бил>Н0 расма- 
грање. Па када та расматрања ne остану само рас- 
матран>а, гласаћу за, a сада hy гласати против. 
(Одобравање и пљескање на  левици). 
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Претссдппк Стеван Ћирнћ: Има реч народни 
посланнк г. Алсксандар Лазарепић. 

Александар Лазаревић: Ни један најобичннји 
посао не може се корисно обавити без унапред до- 
бро смишл.енога плаиа- Плана мора бити да би се 
унапред знало шта нам je за један рад потребно н 
под којим he условима и како исти бити спршен. 
Па кад ii1 то тако код ситиих послова опда код 
крупиих не може бити двоумљења. Једиа грађе- 
винска политика, без једног унапред доброг сми- 
шљеиог плана, ис иоже се ни замислитн. 

И сам г. Министар грађевина није задовол.аи 
са овом политиком коју води.' И он нам износи 
немогућност cripoHoljen.a добре гра!)евннске поли- 
тике овим сретствима која му се стављају на распо- 
ложење. A кад je и сам r. Мимнстар уверен да ни 
овај буџет, овакав какав je, неће бити у потпуно- 
СГИ својој оствареи, онда можемр мислити колико 
се уопште мало 'Поклања пажње оваком јсдпом 
државном нитању, као пгго су јавни радови, које 
спроводи i-. Министар грађевина. 

Оппггс je познато, да je иаша земл^а у вођеР1>у 
јавне грађевинске политике далеко изостала од 
многих других културпнјих земаља- Ми можемо 
комотио рећи, да живимо у једној неизграђеној 
земл.и. Ми немамо, ne у довсљној "мери, него ми 
иема.мо ни у најнужннјем броју употреблЈених пу- 
тева. Ми трпнмо огромне штете због рђавог сао- 
opahaja, због учесталих поплава које долазе због 
нерегулисаннх речних корнта- Ми у нашој земл>и 
пмамо огромиих природних богатстава, али смо 
зато ипак најсироматпија земл>а. Шта то значи? 
To значи да сс у овој земљи не ради корисно. У 
нвшој се земл>и ради и много ради, алн се од тога 
иема користи. Користе се појсдипци. Богате се 
napo;utH мепријател.и, a иарод и даље остаје да се 
мучи и пати v нвјвећој беди- 

A зашто? Зато тто сс код нас ради све без 
довољног разумепаи.а, без унапред смииЈљеног 
плапа, a, mro je најважније, то je, да данас не по- 
стоји никаква одговорност. У овој земљи нико и 
ии за mra не одгоиара, He одроварају, на првом ме- 
сту, иинистри, a када они не одговарају, онда још 
мање могу и други чиниоци одговарати. 

A када би сс завела једна строга одговорност, 
онда сам унапред уверен да се не би логодило да 
се ма ко прими једног посла који не разуме и sa 
којм нема пстребне стручне спреме. Када би се 
v нашој земљи одговарало и за сваку најмању гре- 
шку, онда ja верујем, и пико од нас ne би у то 
посумњао, да би један нестручњак могао имати 
толико смелостн ла сс прими једиог овако важног 
neoopa као што je Министарство грађевина. Ако и 
јелном ресору трвба стручи.ак — то je баш ресор 
Мииистапства грађевина који ни један карак на- 
пред не би могао креиути без стручног знања. 

Г. Министар видимо да није задовол.ац са ци- 
(bapcKHM делом буџета и кажс да je недовољан- 
Ту му ми прнзнајемо и кажеио му да има пуно 
нраво, с обзиром na важност послова којн се кроз 
тај ресор имају обавити, али пак, с лруге стране, 
када знамо да je г. Мннистар за те послове не' 
стручан, a уз то и велики партизан, онда ка- 
жемо, хвала Богу, што му ннсу дате веће суме на 
располагање, јер сам уверен да hc иарод и држава 
и код оваког буџегирања претрпети огромие 
штете, a можете помислити колике би све недо- 
гледне штете бнле, кад би овоме Министру биле 

стављене   на   располагање   jom   мкого   веће   суме 
иоваца. 

Зато je за народ и за општу ствар много боље 
када се овако нестручиим министрима не'поверапа- 
ју иослови Beher обима. Чак би било много корис- 
није када ови и овакви мннистри не би ништа ра- 
дили, јер би у таквим случајевима штета била нај- 
минималнија или никаква. 

Посдови oimiTc народни могу бити попсренц 
само способним лицима и омима који могу на 
своје и партијске послове да забораве када се баве 
опште народипм n државним пословима. Ако ио 
могу да забораве на своје личне и партнске послове 
онла je најбоље да сс ти и такви људи ne примају 
општепародимх послова. A ако re ти и такви људн 
ипак приме, онда у напред знамо да he ти по- 
слови бити само од нелике штете за народ и др- 
жаву. (Министар грађевина Добрпипје СгошовиА- 
Онда бн Ви требали да саставл>ате буџет за мини- 
стра!) Сигурно je ла би то било много болзе, na 
Вам зпто и лржим ову лекцију, Господине Mn- 
пистре. 

Када једаи иинистар носи нл '■■■би знак пар- 
тије ЈРЗ. као што je случај са г. Минисгром Сто- 
шовићем, онда се тај министар сам унапред обе- 
лежио као пристрасап и као министар, који стоји 
на томе гледишту да o п.еговим личним и парти- 
ским интересима мора водити рачуна пре спега и 
изиад свега. (Чује се са десиице: O личним не a 
о партиским можс бити!) Значи, признајете да' г. 
Миннстар 'води Јтачупа само o партиским интере" 
сима, a партиски интереси нису опттенароднн 
партиски и лнчни иитсреси за мене су једио исто' 
(Министар граНевина Добривоје Стошовић: Нису 
ни лични ни партискиП Па овн са деснице кажу да 
водите строго рачуиа o партиским, a ja кажем, u 
o личиим интересима. 

Овакав министар, господо, не може нмати оп- 
шти план у својој грађевинској политнцн, јер, и 
када би га имао, тај не би вредео. Партпски ннте- 
реси бнли би пречи од општенародних и у једиом 
најбољем плану партиски интереси .направили би 
такву збрку, да je ппак боље што једна оваква 
партизанска Плада нема свога плапа. 

Нема добрс грађевинске политике без плапа, и 
нема добрс граНевинске политике бсз лјуди који 
би je стручно водили тако да при таквим јавним 
пословима na своје сочствепс послове забораве. 
Овако организована грађевинска политика и од 
пвако стручних и објективних личпости спрово 
Кена, једино може битн од стварне корпсти народу 
n држави. 

.Тавни радовп морају бити извођени из јавнпх 
зајмава, који се морају наћи под поваљним усло- 
вима било у земљи било na страни. Из зајмова се 
иорају изводити због тога, mro једпа генерација 
He можс да cnocn rcpere, од којих би доцније 
многе гепсрације ималс кормсти, a не би ии право 
било да се свс то свали на једпу генерацију. Ови 
јавни радови морпју сс na овај начин изводитп и 
због тога, mro je потребно дати запослењс толп- 
ком радничком свету који данас стојп без посла. 

Алп како се сви пајпужпији јавни радовп не 
могу обавити im пз новца буџетом предвиђеног, 
im из новца којм ои се путем јавних зајмова до- 
био, то би било udi крајње време да сс једном 
донесе n у нашој земљи закоп o обавезној рад- 
ној служби. 
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Овај je закон толико потребан да o тој по- 
треби пс ои требало иарочито ни доказивати. 

Mu смо једна, слободно се може рећи, бес- 
путна земља. У зимским месецима не може се ни 
у једно село дс^и na колима- Сељаци no неколико 
месеци ништа из села не могу дотерати у град. 

I in бановинским путевима no илажном вре- 
мено не може се проћи, a o општннским путевима 
и да не говорим. 

У .моме срезу оиленачком има села као што 
су: Клока, Загорица, Рајковац, Маскар, Белосавци, 
која преко зиме немају везе једно с другим, a ии 
остала села као mro су: Шуме, Трнава, Пласковац, 
Винча и други нису у Оољем положају. 

Па зар се ие би овдс могло нешто noMohii? 
Зар овај селЈачки народ ие заслужује да има, ако 
ne удобне, a ono бар Moryiie и пролазне путове? 
Зар je наш сељак ocyl)Cn да вечито живи у глибу 
и из далека посматра како луксузни амтомобили 
јуре асфалтним путем кроз плодну Шумадију? За- 
што се и нашем сељаку ne би паправили бар про- 
лазни лутеви, којима би он добио везу са обли- 
жним  селима и најближим градовима? 

Али шта мени вреди што ja све ово износим? 
Ова Влада ne води бригу пи o мпогим важнијим оп- 
ппенародним потребама, a ja тражим да се она 
стара и o сеоским путевима. 

Ова сеВлада постарала да се сељак, и када 
успе да се из оног сеоског глиба извуче, не пусти 
на државпп друм са колнма ако нема прописне 
широке innne на точковима. 

Од сељака се тражн да na своја кола намести 
прописне широке шине како са узапим шпнама ne 
би кварпли државни друм, али ова Влада не пита 
тог сељака како he он са тако прописннм широ- 
ким шинама моћи кроз онако запуштене и каљаве 
сеоске путеве од своје куће изићи до државног 
друма. 

Зато нека се nam народ не нада неком побољ- 
шању које би му могло доћи од Владе др. Милана 
Стојадиновића, која ne води велику, општепа- 
родну, привредпу полнтику, већ ситну, непародпу, 
партизапску политнку- 

Наши Мипистри врло често праве екскурзије 
no   страним земљама на рачун   пашег   народа   и 
тамо  свакако види да се у тим страним земљама 
много  више води рачуна o нациопално-културпо- 
историскнм објектнма, но што се то код нас чини. 

Господо народни послаппци, сви ви врло добро 
знате  да ,у nanioj зсмљн постоје свега два света 
места, на која се сваки странац приликом звапичних 
посета води, a то су Авала-Гроб Иезпаног јунака 
и Топола,   одпосно   Оплепац.   Сваки   странац   на 
путу  за Оплецан очекује да види и, поред оних 
светих   гробова, и  пеку, бар мипијатурпу културу 
нашега  народа.  Очекује да види изграђене неке 
културнс установе.   Очекује да види   једпу   лепу 
ypeljeHy варошнцу, чисту и прнјатпу- Али од свег.а 
тога  сваки странац може доживети само разоча- 
рење- Топола и Опленац, осим онога што су наши 
Краљеви подигли, ништа новога нема. Држава се 
o овоме светом месту пије старала ни ранијени 
данас,   што je истина за велико чудо. Уместо да 
има у Тополи све ono што би у једној малој пре- 
стоници требало да има, ono ми, на пашу велику 
жалост, у Тополи видимо велику чамотпњу и за- 
мрлост. Пема туризма, пема промета, нема ничега. 
A како би тога свега било, када Топола до данас 

joni ни железпицу није добила, a o свему другоме 
n да ne говоримо. 

Захтевао сам н од других Мнппстара, a зах- 
хтевам и од овог да се na Тополу обрати много 
Beha пажња и то ne у пнтересу Тополе већ у ин- 
тересу наше државс и целе наше нације. 

Како пема паде да he се овим мојим захте- 
вима изићи у сусрст, иако су оправдани, то из- 
јављујем да liy iviacarn против авога буџета- (Пље- 
скање na левици). 

Претседник Стеван Ћирић: Господо народни 
посланици, сада tie.Mo седпнцу прекипути н наста- 
вити рад у 16 часова. 

(Седница je прекинута у 1,30 часова.) 

(Наставак седнице у 16,15 часова) 

Потпретседник Леврем Томић: Гошодо народ- 
ни посланици, настављамо рад. Реч има народни 
посланик г, Павао Матица. 

Pavao Alatica: Gospodo narodni poslanki, mi 
imademo pred sobom budžet Mimstanatva građevina, 
koji je budžet, istina, povećan ove godine za dinara 
43,236.000. Ali ako pogledamo potrebe, osobito što 
se tiče cesta, što se tiče ostalih javnih građevina d 
uređenja reka, onda možemo reći, da je taj budžet 
premalen i preneznatan. Makar sam u opoziciji, ipak 
sam se usudio to tvrditi radi toga, jer su faktičke i 
stvarne potrebe naše zemlje u tom pogledu vanredno 
Velike. Gospodin Ministar građevina uspeo je, da 
poveća za toliko budžet, ali s tim povećanjem opet 
neće moći da udovolji svima onim potrebama, koje 
bi morale biti izvršene. Ne samo da iz ovoga redo- 
vitog budžeta neće moći preduzeti nekakve nove 
gradnje, osobito što se tiče cesta, nego smairam, da 
i one stare državne puteve, koji već postoje, neće 
moći da uzdrži na onoj visini, na kojoj bi oni morali 
biti п današnje moderno doba, kad su tolika prome- 
tala, osobito automobili. Jaki prometi saobraćaja, ne 
samo automobilima, nego i ostalim vozilima deru te 
državne ceste, te državne puteve iz godine u godinu 
u tolikoj meri, u kojoj se ne popravljaju. Osobito 
za vreme krize, koja je trajala par godina, i kad je 
bilo minimalno davano za izdržavanje tih puteva od 
strane Ministarstva građevina i državnog budžeta, 
došle su te državne ceste i državni putevi u vanredno 
derutno stanje. Ja bih hteo upozoriti ovde g. Mini- 
stra građevina i Narodnu skupštinu na derutno 
stanje državnog puta, koji vodi iz Zagreba prema 
Varaždinu. To je stara cesta još iz rimskog vremena. 
1 ta državna cesta, mogu reći, da je u tako slabom 
stanju, osobito [u zimsko doba, da na pojedinim 
deonicama toga državnog puta ne mogu da prolaze 
automobili, pa mestimice ni seljačka kola._ Isto je 
tako i na drugom državnom putu, koji vodi od Za- 
greba preko Oroslavlja, Krapine na Rogašku Slatinu 
prema Mariboru. Evo baš danas jedan od naših dru- 
gova Slovenaca, g. Vinko Gornjak, spomenuo je, 
kako je jedno društvo Engleza išlo .i htelo proputo- 
vati ka .lugu Jugoslavije prema Primorju, i kako je 
zapalo na tome putu i moralo se vratiti natrag, i 
onda preko Austrije i Italije da dođe do našeg Pri- 
morja, do naše morske obale. Gospodo, to je žalo- 
sno, i'ne samo da je to žalosno za nas, nego je to 
i jedna sramota, kojoj bi morali stati na put. Od 
strane Kraljevske vlade obećavaju nam se javni ra- 
dovi; obećava nam se mnogo. I moguće je, da je 
nešto od toga učinjeno, ali tako malo i neznatno 
da se to jedva vidi. 
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Gradi se jedna cesta od Beograda prema Subo- 
tlci i dalje prema Nišu, koja iniade biti internacio- 
nalni put. Ta se cesta izgradnje i Imade biti posve 
moderna cesta. Možda je malo preuska, ali, dobro 
izgradnje se. Ali to građenje traje tako dugo i ti 
izdatci za javne radove, čini mi se, da idu samo na 
tu cestu, dakle se cesto u ostalim krajevima zapu- 
štaju, što mislim da nije opravdano. Mi bismo mo- 
rali, prema principima dobrog i razumnog doma- 
čina, u dobrom stanju držati i čuvati ono §tO imamo, 
i to treba izdržavati iz redovitog godišnjeg budžeta. 
Nove stvari, nove ceste, koje imaju da se grade ili 
stare ceste, koje postoje, pa se moderniziraju, bilo 
što se asfaltiraju, bilo što se kamenim pločicama 
popločavaju, te ceste trebalo bi graditi iz izvanred- 
nih kredita, koji se daju iz javnih radova. To se 
odnosi i na ova dva državna puta Zagreb—Varaždin 
i Zagreb — Oroslavlje Krapina — Rogaška Slatina 
prema  Mariboru, koje sam  spomenuo. 

Isto tako moram spomenuti cestu koja se ima 
sagraditi između Zagreba i Beograda. Ta cesta iz- 
među Zagreba i Beograda gradi se lako polagano 
da će, ako se ovako produži, biti eventualno gotova 
za svojih 30 do 40 godina. Godišnje se izgradi možda 
2—3 ili 5 kilometara, a za to vreme one deonice, 
čijoj izgradnji treba tek da se pristupi na tome dr- 
žavnom putu, potpuno propadaju. Tako taj državni 
put, koji ima da kreće od Dugog Sela do Banove 
Jaruge na ponekim mest ima je u vrlo derutnom 
stanju tako da je promet modernim srestvima go- 
tovo nemoguć. 

Ja sam hteo da ovde upozorim Narodnu skup- 
štinu i g. Ministra na te stvari i da tražim u ime 
stanovništva onih krajeva da se ti postojeći državni 
putevi dovedu u ispravno stanje, da se ti putevi koji 
već postoje kroz 100 godina učine urednim i spo- 
sobnim za javni saobraćaj a isto tako omoguće za 
moderna vozila. 

Gospodo,   hteo   bi   da   upozorim   još   na   jednu 
stvar, a to je da mi za regulaciju naših reka ne tro- 
šimo   gotovo   ništa.   Ako   pregledamo   ovaj   budžet 
videćemo   tamo   od   partije   (547   pa   do   partije   658 
neke  manje  sume  od par  stotina  hiljada  dinara  ili 
koji milion dinara da se daje za regulaciju pojedinih 
reka i potoka. Gospodo, na ovaj način nikada neće 
moći biti uređene naše reke i potoci, a, međutim, to 
je od preke potrebe. Ja bih hteo ovde specijalno da 
upozorim na regulaciju Save. Reka Sava protiče kroz 
tako  reći  najplodnije  krajeve  naše zemlje:  Srcm   i 
Banat, Podrimlje i Pomoravije i Posavinu. Gospodo, 
niti toj Posavini niti tome Pomoravlju ne posvećuje 
se ona briga koja bi im se morala posvetiti. Ono što 
pati   narod   u   Posavini   svake   godine   to   su   velike 
muke  i  strahote. Da  se  samo  setimo  Sta  je  bilo  u 
decembru mesecu 1937 godine, baš oko Nove godine. 
Vidimo  i čitali smo u  novinama, a oni koji su bili 
na licu mesta ti su i osetili strahote koje je narod 
u  onim   krajevima  pretrpeo  i  prepatio.  To je cela 
Slavonska Posavina, Bosanska Posavina sve do Obre- 
novca.   Gospodo,   novine   iz   toga   vremena,   od  28 
decembra pišu da je  voda dvaput plavila i uništila 
pšenicu i kukuruz, i ne samo da je u polju uništila 
pšenicu i kukuruz nego je uništila i čitava sela. Evo 
isto tako u broju od decembra meseca pišu novine 
i kažu: pontonirski put spašava stanovništvo iz po- 
plavljenih sela  Bosanske i Slavonske Posavine. Ceo 
puk pontoniraca, pionira, bio je angažovan da spa- 
šava pučanstvo. Ljudi su bežali na tavane i na stabla 
i čekali čitave noći i dane da dođe neko, da ih spase, 

da se ne utope. Kuće su se rušile, čitave porodice su 
smeštene po vagonima i po susednim selima. Vi 
znate, kakva je bila ciča zima koncem decembra i 
početkom meseca januara, pa možete shvatiti, koliko 
je taj narod patio. 

Imate ovde izveštaj iz Slavonskog Broda od 17 
decembra prošle godine, koji kaže: »Sava je noćas 
poplavila 40 sela u okolini Broda. Stanovnici peri- 
ferije Broda evakuisani su u vagone«. Ne samo iz 
Slavonskog i Bosanskog Broda, nego i iz ostalih sela 
morale su cele porodice bežati iz svojih kuća i do- 
mova, i morale sn se pustiti na milost i na dobro 
irce susednim selima, koja nisu bila izvržena toj po- 
plavi, morale su se na milost dati državnim vlastima, 
da ih spreme u vagone da se onde s porodicama 
smeste. Te su porodice bile smeštene u vagone za 
stoku. I u lim vagonima, koji se ne mogu grejati 
na onoj ciči i zimi te SU porodice bile po jedna, dve, 
Hi strpane zajedno u jedan vagon i tu su tavorile 
i mučile muku dok se ona voda smrzla, jer je došla 
ciča zima, i ostali su tako u snegu i ledu njihovi 
dovomi preko čitave zime. 

Koliko je tu samo postradalo zdravljem, koliko 
je ljudi izgubilo svoje imanje, svoju stoku, koliko 
je izginulo stoke i koliko se ljudi potopilo, ne 
anamo, ali se u jednom izveštaju kaže, da se u Oku- 
čanitna, tamo blizu Save, potopilo sedmorica mladih 
seljaka, koji su žurili da spasu svoje svinje, koje su 
onamo naterane u žir, da ih spasu od poplave, i sed- 
mom mladih ljudi, mladih domaćina, potopilo se. 
Ostale su porodice bez svojih hranitelja, koji 
ostavili svoje žene i decu i izgubili svoj život. 1- 
tako čitamo, da su i kod sela Kupinova sedmorica 
mladih ljudi poginuli, a svakako da je poginulo joJ 
i mnogo više, što nije objavljeno u javnosti, i što 
nije niko registrovao. 

Dakle, preka je narodna potreba, da se pristupi 
regulaciji reke Save sa jedne i sa druge strane, da 
se reka Sava bageruje, da se načine dobri nasipi, da 
se osuše oni krajevi, jer ćemo time dobiti na hiljade 
hektara rodnog zemljišta i obezbedićemo porodice, 
koje žive na obalama Save, obezbedićemo ona sela. 

Gospodo, zdravstveni razlozi sile na to državu 
i Kraljevsku vladu da pristupi tim radovima. Ne samo 
zdravstveni razlozi nego i socijalni razlozi, da taj 
narod iz Posavine oslobode od te patnje i muke, koje 
mora podnositi svake godine, livo od godine na 
godinu reka Sava plavi svoja područja! 1 to više puta. 
U jesen, i u proleće. kad se počnu naglo topiti 
snegovi. 

Dakle, zdravstveni i socijalni razlozi, kao i eko- 
nomski, sile na to Kraljevsku vladu da pristupi tome 
velikom poslu i radu. 

Gospodo, da se reguliše reka Sava, da se korito 
reke Save uredi, ona je ne samo posle plovna do 
Siska i Zagreba, nego i sva ona polja, koja su rodna 
i plodna, ta sva polja bila bi obezbedena, ta sva polja 
donosila bi obilje roda, dala bi život onim ljudima, 
koji su tamo naseljeni u području Posavine, u pod- 
ručju reke Save, ali bi i otvorila nova polja, ko 
su  svuda pod vodom  i  kojih  imade  veoma  mno 

Samo Lonjsko Polje iznosi preko 40.000 jutara, 
a Jelac polje preko 10.000 jutara, a i ostala p 
koja inače sada leže neplodna i beskorisna, sva bi SI 
ona privela kulturi i prihodi bi bili i za državi. 
blagajnu i za narod bolji. Dakle i ekonomski razlozi 
govore za regulaciju reke Save. Ceo naš narod, hvab 
Bogu, umnožava se, mnoga sela su popunjena, mnogi 
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domaćini imaju premalo zemlje i ne mogu sa poro- 
dicom da žive, - pa zašto da se ne stvore nova ze- 
mljišta. Sto čine ostale kulturne zemlje;' Ostale kul- 
turne zemlje regulišu svoje reke, isušavaju svoje 
močvari i čine neplodno zemljište plodnij'im. Gospo- 
do, kaci bi se područje reke bave uredilo, ja sam 
uveren da bi se našlo života za nekoliko liiljada 
ponodica koje bi mogle živeli pod novim uslovima 
/.ivota, dobro i dostojno seljačkoga života. Ja se 
nadam, i ja bih želeo, i radi toga sam i uzeo reč, da 
^e novac, KOJI se misu dat] za velike javne radove, u 
prvom redu upotrebi za regulaciju reke Save. Prora- 
čunato je, gospodo, tla bi regulacija reke Save sta- 
jala 46U—5U0,UUI).UUU dinara. Gospodo, ako bi se 
uredila reka Sava i područje reke bave, ja sam uve- 
ren i osvedočen da ni se, kad bi država dala 4—500 
miliona dinara za regulaciju reke Save, dobila od 
onoga pučanstva našeg, dobila bi ili direktnim ubi- 
ranjem doprinosa za regulaciju, a još više preko 
trošarine i preko direktnih i indirektnih poreza i 
preko toga što bi narod postavši ekonomski sposob- 
niji, mnogo više trošio, i država bi na taj način 
dObijala i na monopolu i na raznim drugim taksama. 
Gospodo, šta bi bilo od rodnog, plodnog Banata, da 
nije uređen i regulisan, da nisu kopani kanali? Sta bi 
bilo od Pančevačkog rita i zar on ne bi bio močvar 
kao što je. i bio pre regulacije? Kad bi regulisali reku 
Savu oživela bi i bosanska i slavonska Posavina i 
država bi ono što bi uložila u investicije dobila dese- 
tostruko više za kratko vreme. Zato, gospodo, ja 
apeliram ovde na Narodnu skupštinu, apeliram na 
gospodina Ministra građevina, da si uzme brigu na 
tu regulaciju reke Save. Učiniće jedno dobro delo 
narodu u Posavini, uradiće korisnu stvar za našu 
zemlju, uradiće korisnu stvar za našu državu, otvo- 
riće nova vrela prihoda našoj državi. Daće hrane i 
života hiljadama porodica koje će se moći osnovati 
u području reke Save kad se to zemljište kultiviše, 
kad se to zemljište, koje leži pod vodom beskorisno, 
privede kulturi, kad se isuši i reguliše reka Sava. 

Gospodo, još bih jednu stvar hteo tla spomenem. 
Spominjući puteve koji vode od Zagreba prema Va- 
raždinu i prema Krapini i Rogaškoj Slatini, moram 
da upozorim g. Ministra građevina i Narodnu skup- 
štinu  na još jednu stvar. 

Gospodo, onde u Hrvatskom Zagorju, koje ima 
11 srezova, sa nekih (300.000 stanovnika, ima samo 
jedan tehnički odeljak, i lo u Varaždinu. 

Jedan dio tih srezova pripada pod taj tehnički 
odeljak u Varaždinu, a drugi dio pripada pod teh- 
nički odeljak u Zagrebu. 1 ovaj tehnički odeljak п 
Varaždinu, i onaj tehnički odeljak u Zagrebu koji 
ima čitavo područje tamo blizu Karlovca, Križevaca 
i Bjelovara, dakle, ako se ne varam, nekih 10 —15 
srezova, preopterećeni su jako. Gospodo, za 25 sre- 
zova postoje samo 2 tehnička odeljka i, naravno, da 
ti činovnici i uz najbolju volju ne mogu da vrše 
posao" onako kako bi trebalo, i ne mogu da vode 
kontrolu i nad državnim putevima, i nad javnim zgra- 
dama, i nad javnim radovima u onoj meri u kojoj bi 
ta kontrola bila potrebna. 

Zato ja ovde apeliram na g. Ministra građevina, 
da on osnuje tehnički odeljak u Krapini za srezove: 
krapinski, predgradski, zlatarski, donjostubički i 
slunjski. Za tih 5 srezova da osnuje odeljak u Kra- 
pini, tla bi taj odeljak mogao tla nadzirava i one 
državne puteve, a onda, naravno, svakako imaju za- 

tlačil tla natlziravaju i banovinske puteve, kojih ima 
još u većoj meri nego državnih puteva, dalje tla 
nadzirava javne zgratle, koje po tim srezovima po- 
stoje, kao škole i ostale javne zgratle, da vodi 
poslove, kada mnogi građani nešto grade, tla im 
i/daju građevnu dozvolu, da ne moraju ići čak do 
Varaždina, koji je udaljen 80—90 km. od Klajnica, 
da ljudi ne moraju putovali ili u Varaždin ili u 
Zagreb, nego tla imaju laj odeljak blizu. 

Dakle, gospodo, razlozi i za kontrolu državnih 
puteva i banovinskih puteva, te razlozi javnih zgrada 
državnih i banovinskih i radi građevne delatnosti 
i radi nadzora, koje treba da ima građevni odeljak, 
potrebno je svakako osnivanje toga građevnog odelj- 
ka u Krapini. 

Ja apeliram na g. Ministra da taj tehnički ode- 
ljak što pre osnuje i tome otleljku ove srezove 
podvrgne. 

Gospodo, budući da su li putevi državni tako 
zapušteni, da se u javne radove u one krajeve ništa 
ne daje, a koje krajeve imam čast ovde da pretstav- 
IJam, budući da imam slabo nade da će se uz oprav- 
dane i dokumentovane moje zahteve ovo ispuniti što 
sam tražio, i budući tla se ne slažem sa politikom 
Kraljevske vlade, izjavljujem tla ću glasati protiv 
ovog budžeta Ministarstva građevina. (Odobravanje 
i pljeskanje na levici). 

Потпретбедник Јеврем Томић: Реч има народ- 
mi послшик г. Лука Аврамовић (Гласови: Huje 
шрисутан). IloiuTo г. Аврамовић mije присутан, 
сматра се да je одустао од речи. Реч има народни 
ПОСЛаник г. Михаило Ђуровић (Гласови: Huje 
прпсутаи). 1 louno г. Ђуровић пије присутан, сма- 
тра се да je одустао од речи. Реч има народни 
посланик г. Радисав Вучетић. (Гласови: Huje при- 
сутан). Пошто r. Вучетић «нје присутан, сматра се 
да je одустао од речи. Има реч народни посланик 
г. Новица Поповик. (У овоме моменту у дворану 
улази иародни посланик г. Радисав Вучетић n 
стуша иа говориицу na кажс: Знао сам да има не- 
колико поворника пре мене na сам свој ред чекао 
у своме кабинету). Морамо подједпако да посту- 
na.vio према свој го-споди народним посланицима 
na због тога има реч народни посланик г. Новица 
Поповић. 

Новица Поповић: Рооподо народпн посла- 
иици, одлучпвши се да говорим no предлогу бу- 
џета Министарства грађевина одмах hy у почетку 
да нагласим, да je Мпнистарство грађевина једна 
од тајважнијих грана државне управе. И сам на- 
зив поменутог Министарства jacno приказује да 
je то Министарство рада и ствараља. Јасно je да 
caoopahajne прилике у држави свестрано дјелују 
на целокугши жнвот народа н на његово природно 
економско јачање. Уређши caoopahaj игра важну 
улогу у животу једпога парода исто онако као 
mro су вепе у човечијем телу. Ако се вепе закрече, 
цнркулација крви онемогуће,на je и у том слу- 
чају организам изумире. Исто тако, ако je једној 
држави нема уређеног саобрађаја, прнвредно еко- 
.номски живот укочен je и наступа мртвило. Би- 
једа и сиромаштво главне су одлике, којс оцрта- 
вају један тежак привредно-економски жнвот. To 
je повод за сва незадовол>ства, која се с времепа 
«3 време манифестују противу државе u држав- 
inor уређаја. Колико пак моћно дејствује уређени 
саобраћај на целокупни ток државлог жнвота ја- 
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сно нам .показујс историја данашњице. Зар Фбии- 
чани у своје доба нијесу преполовили велики дио 
сиијста, нс само овојОМ робом, већ и кулгуро.м. 
Зар 1 [емачка није успсла преко дибро уређеног 
саобраћаја да спшри ид umne немачких држаиа 
јсдну јединствену националну Немачку. Зар то 
исто mije учинила Италија, Еиглеша и у најско- 
рије нреме  и  Русија. 

Да би нам јаснија слика била у иашем саобра- 
ћају, његовом уређењу, потребно je да бацим лс- 
тимичан поглед ina склоп наше држаие. Она je ca- 
стављена из двије бивше крал>евине: Србије и 
Црне Горе, дјелоиа аустро-угарске монархије и 
Лулсне С()бије, која je била шод турском уиравом. 
Србија после свога дрл<авног формирања била je 
у бољој могућностн да се поснети изградњи саи- 
браћаја. Црна Гора и у гоку своје самосталносги 
била je оскудна да иаграђује саобраћај. Ona je 
била ВОЈНИЧКИ логир и усхићивала се Царевим Ла- 
зом, Вртијељком и Вучнјим долом. Јужна Србија 
за време Турске владавине je била пуста и неуре- 
Ijena. Турци су онамо за 500 ['оди.на само оргијали. 
Дјелови name Отаџбипе, који су били под аустро- 
угарском [монархијам били су нсшто бол^е среће, 
јер je онамо Аустрија пешто радила. Ero, отуда и 
данас су саобраћајне прилике у Зетској бановини 
и Вардарокој најгоре, с том разликом, што Вар- 
дарска банонина има ii3pal)eiHe железиичке пруге, 
a Црна Гора нема пн једне. Прнговара се, да се 
од Уједин>ен»а до данас иосиетила највећа брига 
уре1)ењу Србије и то служи као Потстрек разним 
партнзаиима, да развијају мржњу код Срба у Цр- 
ној Гори противу Србнјанаца. Ja лич«о иикад ни- 
јесам дијелио to миШљење. Напротив, сматрам, да 
je корнсно и добро учиљешо Југославији, ако се 
ма чиме иобол.шала Србија, јер je то она заслужи- 
ла, када je пошла на Голготу и дала себе за ствара- 
ihe Велике Југослапије. To je ona Србија, која je 
претвореиа у прах и пепео од неПријатеља за наци- 
оналну слободу и добро свих Југословена. Зар та 
Орбија me заслужује економско и привредно јача- 
ibe и оздрављен.е. Ja жалим што се није присту- 
пило Изградњи Ладранске лруге толнко обећаване. 
Ja жалим само то што надлежии пијссу посветплн 
дужиу бригу и Црној Гори кад су |Могл1И. Можда 
he се pehu, да иије било новаца за изградпЈу Ја- 
дранскс пруге и за изградњу добрнх путева, да 
би овај саобраКај могао препородитн иамучену и 
иасивну Цриу Гору. Ja постављам unraibe: шта би 
са Блеровим зајмом, којп je искључиво закључвн 
за изградњу Јадрапскс пруге, a шта би са репа- 
рацијама? Зар оие нису послужиле за лично бо- 
гаћење и за изграђивање вила no разпим краје- 
вима наше државе. Ову пеправду Црногорски na- 
род oceiia и често je манпфестује било у којсм 
облику. Разумљиво je, јер од Ослобођења до да- 
nac стално се у Upinoj Гори агитовало са Јадран- 
оком пругом, али од ibe ни трага «« гласа. По 
оној из „Горског вијепца": ,,Ил je 1)аво ил су ма- 
1)ИЈе, ил je нешто горе од обојс". Ипак тврдо сам 
увјерен, да he ово круппо нациопалпо питање pn- 
јешити Прегседник Краљевске владе, јер истински 
воли n нацију и Црпу Гору. 

НесумЊИВО je да сиаком Црпогорцу гешко 
пада na душу, кад na једпој crpann посматра ас- 
фалтиране путеве, укрште^е железничкс мреже, 
добро уређене остале путеве, a код нас у Зетској 
бапЈовини  видите   искривудапе   уске  !путеве,   пот- 

пупо излокане n за саобраћај  оиаопе. Главпа ар. 
герија пута у Зетокој баповиши јесте пут  Подго- 
рица—Аадријевица—Пећ. On везује  Јужну  Срби- 
ју са Цр.пом TopoiM. Овај пут замењује Јадранску 
пругу* У каквом се он сада положају налази? Онм 
који су ускоро њиме путовали знају да се  њнме 
ne могу разминути Ии  два  луксузпа   аутомобнла. 
Мостовп na истима веКишом су од дрвенарије. Онц 
су слаби п под теретним аутомобилима сурвавај} 
се и учестале су катастрофе. Ипак техничари и даи 
данас  копструкцпју моста ne  замењују  каменои, 
Beli  n  даље  употреблзавају  чамову  rpal)y.  Кад се 
узме у обзир, да je Црна Гора главни  потрошач 
свих производа, који се иалазе у Мегохији, a с о{ј. 
зиром што се  OBH'M путем прсвози шумска  прађј 
до Ilehii то je овај пут једап од пајважпнјпх еко- 
помскпх путева у Зетској бановипн. Да би  могао 
кориспо  послутити  за  свс врсте  трапспорта,   no- 
грсбпо  je да  се  приступи  прошнрењу  исгог  mi.: 
што upe. Ово импсратпвно захтсвају  пародпп  ии- 
тереси. Onu којп су ималп прилике да зими пут\'ју 
овпм путем, видели су, како je  зими очајан  cai 
браћај n како се трапспорти преко Чакора вршо, 
ne mi na коп.у него бременицама. 11, наравно, сви 
производи,  због таквог  и тешког преноса  осетно 
поскупљавају.  И  може  се pehu  да  смо   ми   прави 
Југословенски  Сибпр.  Шта  се учинило до  данас, 
да  се  олакша  и  успостави   потреба   саобраћаја у 
оппм крајевнма? Благодарсћп  увиђавности   г.  Д( 
бривоја Стошовпћа, одлучно je за снег тракторе 
добивати за чишћеше спега, чимс he се и зими одр- 
жати саобраћај. Истоврсмепо овом прнлпком морам 
да Дотакнем два важпа nnTaiba у ресору Министар- 
ства  грађевина,  a  na  име  o   издавању   радова у 
акордији и рад у режији. Тачно je да се технпчх 
одељци залажу за рад у акордији, доказујући да je 
изградња путева је(|)тинија солндвија и лакша, na 
се  жучпо боре  протпву рада  у режији, навоДеЈа 
да  ипи   пемају  довол>по тсхнпчке снаге   за  пзво- 
Ijetue   радова у режијп.   Ствар   да   поставимб   на 
своје место. Да видимо којс je тачпо, na пр.: je- 
дап киломстар пута који сс ради на најтежем тс- 
рену, где се пробпјају снаге Дуб—Цуце  кошта j 
режпји   од   100.000  дппара   a   innpnna   пута  5  M; 
тара,  a у  акордпји  ЦетинЈе—Обзовица  no  динара 
250.000 a 3 метра ширине и тако један и други nyr 
раде се под   једним   околпостима — лробија   \ 
creiije.  За  једап   километар   пута  у   акордији  дат, 
јМожсмо да добије!Мо 3 км. у режији. „Ero куд се 
ђеде Цар Немаше благо." Јасно je сада ко заго- 
вара изградњу путева лицитацијом. Прво, акорда- 
ти, надзорни ипжиљери и свн ови, који су у вез 
са лицитацијом. Акордати се унапред картелишу- 
опоразумеју, једап другомс за одустапак  iicn.iarc 
na тако задужени   праве   смишл>ену   лицитацлјз 
После долази преглед радова, o>uo6pcibc ситуација 
n п>ихова исплага. Све то повлачи известан дохо 
так — ето, то je главни разлог зашто се поједшп 
стручна лица грчевито залажу за изградњу путе 
лицитацијом.  A ко су  вам  предузимачп? Обнчно 
л.уди без стручне спреме, обични радници, a гото- 
во у нзвеоном броју и вели«!! шпекуланти, који ej 

•извеспо време daBelui сс радовпма стекли  праксј 
и добили предузимачко право. Радом у рсжијп nj- 
uno  бп   се  таквпх  лица  Довољан  број,  да   вршо 
надзор  na  изградњи државних путева  за  обнчн\ 
падппцу. Ha тај иачин парол се лакше упосли. i 
радови  јефтшшје коштају,  a  профит  који  оствј 
за предузпмача остаје држави за изгpaдIby пу 



СТЕНОГРЛФСКЕ БЕЛЕШКЕ 603 

и упослења сиромашног народа. Оиим путом избе- 
гле би сс one вслике и страшне злоупотребе од 
појединих предузимача, којн нередовно или ни- 
како не исплаћују раднике и изазивају револт у 
народним масама, na ипак omi сс као такви и да- 

■нас толерирају и таквим сс и даиас радови усту- 
пају. Из овог јасно резултира да изпођ^ње про- 
стих јашшх радова ш изградњи путена за парод 
и државу јсдиио je корисно, да сс изводс у рс- 
жији. И тиме сс онсмогућава она несрећна крила- 
тица   „корупцнја". 

Друго питање, no коме hy да говорим, то je 
питање кулука. Кулук je старог латума. Њимс су 
се највише служилн у изграђивању путева Турци. 
Отуда je кулук непопуларап п омрзнут. По овом 
питању говорио сам и прошле годипе у Финанси- 
ском  одбору и тражио укилање истога. Наглашл- 
вам да je no овом питаи.у пачелиик за путене г. 
Боучек подмео и свој предлог „0 иачину искори- 
luhaeaiba радне снаге" и врло јасно подвукао све 
рђаве стране кулука. Ja hy укратко дотаћи се свих 
иегативних страпа кулука, a позитивних нема. Пр- 
во, кулук захтева тешку и гломазну адмииистра- 
цију за гтрављење спискова, расподелурада, моби- 
лизацнју техиичког осоГша нтд. Лично сам руко- 
вао   кулуком у  својству  Претседника  општине  и 
постизаван je успех, који je раван нули. Ево како 
то изгледа у пракси. Кулук се у читаппм срезу јед- 
иовремспо  закаже,  na чак и у читавој баиовини. 
Tv се кулучарн мобилишу и дођу без икаквог алата 
за  нзградид' путева. Допесу слабе мотике, са ко 
јпма треба да врше искогт раднице. Наравно при 
ово.м удару мотнка се ломи или je нарочито сломп 
И он целог дапа шибљачИ. Прилнком нзгралн.с пу- 
тева нема техпичких лица, да врше надзор, већ ово 
чиие  самоуправни чиповиици, којн често пута да 
удовоље маси, радипштво распусте пре Hito сс и 
сви  сакупе. У nelumu случајсва бслеже у списчо- 
вима,  да су кулуку присуствовали и оии, који за 
кулук уоптте и ие чују, осим тога у брдским ripc- 
делима нико нема кола, теглеће стоке sa гтрсвоз 
камеиа, већ ono врше лнчно радници, тс тпме за- 
бугпе  време носећи no једаа! камен na рамену. Ha 
овај иачии често пута, ако сс вршп опрачтса neher 
нзгра1)еног nocTojelicr пута, може сс десптп, да га 
пишс  покварс, исго што га поправс. Овај пачин 
кулука из више разлога треба укинути и заменити 
га откупнином, која би се прикупл>ала преко no- 
рсских  властп  и употрсблЈавала na изграднзи др- 
жавиих путева. Овај би пачин бпо ]00% кориспи- 
ји, јер би сс изградња путева вршпла под иадзо- 
ро.м технички способппх лица и оно што би било 
изграђено било би солпдпо. C друге страпе. спро- 
гиња   би  вазда  иашла запослеље и никада  ne би 
била npiHnyl)eiia да гражи милостипл', a огкуппипу 
би могао  свакидаплати   na и пајсиро.матпнј^,  јер  . 
би иадиице биле толпкоиелике да on превазилазиле 
висину откзчшнпе, a ona  ne  on  требала да буде  ве- 
лика. Систем за одмераваше мога^ би остати исти 
гј. прогрссивап. Морам да сс позабавим пптапЈем 
регулације  ријека и  мелиоризације   пол>а. Herto- 
битпи je факат, да je све впше 'помапжап>а зпрат- 
иог зсмљишта и да- ћсмо бнти прннуЈјспи, да ово 
отимамо од природе и да се са њоме боримо. За 
Црну Гору пајкрупппјп je проблем, после Јадрапске 
пруге,  псушеп.е Скадарског језера, јер би тада Лу- 
гославија добила свој Miicnp у Цриој Гори. Онда 
Цриогорци не би моралп да се растурају no мето- 

хијскпм орсжуљцпма и шумама, где су постављепи 
у ставу   обичпих   1пнл>бока. Не BO;IC1III   рачуна o 
томе, да те фамилије трсба да живе, да се економ- 
CKii  подигпу и каотакве да буду једап пациопални 
фактор у Метохпјп, тврдим, да све владе до сада 
пијесу ушле у проблем, пити су желеле да то учипе. 
Ja верујем у полптичку смп1пл>с.пост Претседппка 
Крал>свске владе, да Iie и ово горућс iiiiraibe узети 
у ре1павап>е n да lic ra решити, n ca решеп.см опих 
n  оваквих  питања улићс код Црпогорпца трајпу 
.члбаи   прсма   Југославпји   n   Лутословепству-   Од 
ријека у Зегској баповинн, која се излива и пот- 
копава  n   носи   обраћвна  зсмљшпта јесте  Лпм  са 
њвговим притчжама. Лпм са овпм прптокама чппи 
грдно огромпс ттете, јер пајплоднију земл>у сваке 
голмне  iincrcneiro  noen.  МелпоЈшзацпја  пол^а из- 
међу Плава и Гусчт.а пре-гставл>а проблем за чита- 
ви   оппмопш.и  крај.  јсдап  на.^важнији  проблем  и 
pemoii.i'M пвога тшоблема парод би бпо маторпјал- 
нр потггуно обезбећен. Са задовољсгоом копстату- 
ieiM mro je ово miran.с узсто у решавањс n да je 
Г.  Mmmcran rpahcBiina одпсдпо тсрслит за изгра- 
Нивање дефинитивНОТ елабооата. Нс могу ла пре- 
ћутим, a да се ne дотакпем рада поједиппх тсхппч- 
ких  одељака.  Bn  ca  левицс  чссто  пута  приговак 
рате,  да  Плала  врши  прогол  чпповпика,  који не 
npnmrmiv .I.P.3. a мп ca деонице можамо са пра- 
вош pelin, да mi јсдпа влада до лапас mije толерп- 
пала својс полнтпчке протнпппкс, који отворспо и 
iamio или пс раде или niin'no рачс. Ла ne би ова 
ствап изгледала више фоазерока, ja by ла изне- 
грм  ie-ian примвр, како се v Мппистарству грађе- 
mina ~ рднрсчо, V појелииим техмичкпм олел.цима 
бпзо ciipnianaiv ствапи. Про лре и no годипс про- 
глатон  ic nvT Плав.—Чакор, бановижжим т-гем. 
ГТоавац nv^v ie утврћен решењем бппске управе и 
neincn>cM Миппстарства граћевина. За лве и no го- 
finne дана m>mn сс rpaica пгта оч 2 км. Обавл.ају 
се Г) лииптација и v свакој со смшпл.етго остави no 
пека празшта, ла би лнпитаппја била попшптена. 
И na ор.ом д|елу ш-та. који ie нзлат на  nminanuin. 
Hlod) техпичко!- окм.ка v Бепанима MHJenia ппавац, 
ne слаже се са палзорпп.м инжињером све поралп 
тога, да  би  саботпрао  нзгралп>у noiMenvror nvra. 
Наравно, после сваког ^тмоЈтажсм^п  •гола.чи обпл- 
зовање комисије, да лаје стручпо мишљење и ima 
се  ради:  Само сс тлте двс  и no  годппс   мсрп  n 
премерава   (едно   псто земљиште,   тако да je тр 
постало смешно n самим сел.ацима ц у рааговору, 
кал xolie кога ла прскори. народ каже: „Море, пдп, 
свршићу ja теби тај посао као технички одељак 
пут Плав—Чакор". 

Овај сам прпмер само павсо радп нлустрациЈе, 
да смо MU посланици из Владплс већипс дожпвелп 
оваквс скандалс n овај господип и дан данас се 
налази na истом положају у Берапама. 

Ha крају наглашавам, да je Плада Г- др. Сто- 
јадиновнћа једина била која je поклопила пуну na- 
жп>у саобраћају Црпс Горс и у току п.еговс вла- 
давппе отпочела je ca пзградњом железппчкс пру- 
ге Никшић—Требпњс n почсла je пзградља других 
колскнх путева кроз Зетску баповпну, као Бсраие 
—Рожај—IIOBU Пазар, међу којима спада и пут 
Плав—Чакор, КОЈИ има пепосрсдпо да веже naj- 
лепшу околпну у пашој држави са Метохпјом. По- 
сле изградп.е овога пута, Плав—Чакор—Гусите до- 
биће другу физпопомпју, да постане други југо- 
словсиски Блод. O чаробпнм лепотама писало сс 

7ti' 
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много раннје a шрочнто o Плапском језеру и ње- 
говој околини писао je nam највећи научник пок. 
Цвијић. 

Прапо je и време je, да крај у коме су Нема- 
њићи имали cnoje летњнковце, понрво добије свој 
првобитпи значај. Исто тако важан je економски 
пут Mapcemiha ријека—Шекулар Ругова, јер про- 
лази кроз најбогатије комплексе шума и овим пу- 
тем саобраћај je и зими омогућен између Црне Po- 
pe и Метохије. Нараипо, имајући rivno rioBepeii)C у 
Госполина Мипистра гра!)евила, који свесио и са- 
весно води грађевинску политику, гласаћу за овај 
предлог буџета. (Олобраван>е и пљескање у цен- 
труму и на десници) 

Потпретселпик Фрањо Маркић: Има реч на- 
родни послаиик г. Милан Вукићевић. (Гласови: 
Није овде). Попгго г. Вукићевић mije овде, сма- 
тра се да je одустао од речи. Има реч народни 
посланик г. Урош Недељковић. (Гласови! Није 
овде). Ни г. Нелелжовића нема овдс, значи да je 
» он одустао од речи. 

Има  реч иародни  посланик г-   Албии   Коман. 
Albin Koman: Gospodo narodni poslanici, sret- 

stva iz jedno? milijardnog zajma koji je bio 1930 
godine određen za izvrSivanje javnih radova većeg 
obima; idu kraju. Suma u visini 422 miliona upotre- 
bljeiia je bila za građenje novih željezničkih pruga, 
ostatak od 576 miliona pak bio je dat na raspoloženje 
Ministarstvu građevina za obnovu ha§e mreže sa sa- 
vre.menim kolosekom. 

Razdeoba ove sume iz to^ zajma na pojedine 
banovine klasičan je primer, kako se Slovenačka u 
ekonomskom pogledu, a naročito kod velikih inve- 
sticionih radova države, zapostavlja i kako je štetno 
i nepravedno gazdinstvo s različitim fondovima, u 
koje se centralizuju određene javne dažbine i dota- 
cije, a iz njih se dele obično u obrnutoj razmeri sa 
doprinetim   finansijskim   žrtvama  pojedinih  krajeva. 

Sad za ovaj put ja ću se pozabaviti samo raspo- 
delom sume predvidene za radove na putevima, koji 
su za Dravsku banovinu od posebne ekonomske i 
kulturne važnosti. 

Najveći javni rad u obimu započene savremene 
obnove naSe drumske mreže jeste izgradenje moder- 
ne ceste od Subotice do bugarske granice kao na 
našu državu pripadajući deo međunarodne veze Lon- 
don—Indija. 

Saobraćajno-turistička vrednost ove ceste bez 
sumnje daleko ne odgovara potrebi modenili drumo- 
va u zapadnome deiu države, posebno kod nas u 
Siovenačkoj. 

Međunarodni turistički saobraćaj ieste, kako je 
poznato, upravljen prema pokraJMisko interesantnijim 
krajevima u Alpima i na Jadranskom moru. 

Ali svejedno je za pomenutu cestu izdato već tlo 
sad samo iz sredstava jednomilijardnosr zajma 323 
miliona, ukupno sa pre spomenutim izdacima, kao, 
na primer, za Zemunski most i vezu Beograda i Ze- 
muna čak 723 miliona dinara. 

Za izvršenie celokupne ceste, na kojoj treba 
izgraditi još ЗПП km. modernog druma, troškovi se 
povećavaju na veliku suitui 1050 miliona dinara. 

Gospodo, svaki može lako da vidi narodno eko- 
nomski i saobraćajni dobitak te skupe cesfc, koia 
proždire ovakva ocromna sretstva, da bi ona mogla 
udovoljiti modernizaciji naisaobraćajnijih drumova 
za prvu hitniju potrebu u svima onim krajevima, gde 

je turistički saobraćaj glavni pribod i uslov ekonom. 
skog stanja. 

Gospodo narodni poslanici, s kakvom malom 
smptrenoSću i s kakvim nacrtima izvršuju se radovi 
na našim cestama, neka služi kao primer i doka/ da 
se istbvre/nerio izerraduje cesta kroz dolinu Lima u 
bivšem Sandžaku kao ..vrlo lep turistički put", koti 
neka bi privukao sa svih strana pošto ide kroz vrlo 
romantički predeo. 

Sigurno ie, da se je kod topa zaboravilo — na 
kakav način bi ti autnmobilisti mogli doći do ove 
vanredovne  interesantne  i  moderne  turističke   ceste 

Naši krajevi, u kojima ie turistički saobraćaj 
važan sastavan deo gazdinstva te oreko koje <ra j« 
mo<Mićc razviti turistički saobraćaj i u drueim DO- 
kraiinama. nošto idu nreko Slovenije svi najvažniji 
međunarodni, cestni dolaski i/ inostranstva, ne uče' 
stvuiu u tome vanrednom smislu za razvitak turizma 

Od 574 miliona dobila ie naša Banovina 33 niili^ 
ona  i po ili  manie od 6 od sto od celoknnne sume 

Kad bi se zajam za javne radove podelio prema 
razmeri lavnih dažbina pojedinih pokrajina, onda bi 
morala Slovenačka primiti najmanje 92 i po miliona 
dinara. 

Prema toj računskoj kalkulaciji, mi smo oštećeni 
za skoro 00 miliona dinara ili za dvojnu sumu od 
onotr što smo stvarno i nrimili. 

Još srore ie pak kad se nomisli da se amortiza- 
ciia ovo;'' zaima, ukoliko se i/ toir zaima izeraduiu 
cestni radovi, ne vrše iz redovnofr budžeta полтп h 
naročit o"- fonda za izvršivanie javnih radova u koii 
ide celokuoha trošarina na cement i deo one tro- 
šarine na benzin. 

Isplata amortizaciia niie u budžetu nicđe pred- 
videna, netro se kriie i/a trošarine na cement u visini 
godišnte kvote od 27 miliona dinara. 

Pošto Dravska banovina plaća eodišnie na toi 
trošaruii oko 10 miliona dinara, a u čitavoj državi i? 
toea sakupi se oko 00 miliona. onda lako možemo 
izračunati, da bi se cestnim radovima u Siovenačkoj 
otnlati') potpuno sav zaiam za vreme od tr: <rodinc. 
odnosno da bi u tekućo i rodini već isplatili sve r.i- 
dove. koil su u toku. s tim kad bi se ovi iavni radovi 
nremwfili noiedinim banovinama ;Ii niena sretstva 
podelila u istom razmeru kako su i sakupljena. 

ЛИ tu se opet pojavila nesretna ustanova — 
»fond« - koia se ie pokazala kao naiuspeliji nbl'k 
kada ie u pitaniu činjenica, da treba nekoga finnn- 
siski  i ekonomski  oštetiti. 

U fond za javne radove plaća slovensko grazdin- 
stvo šesti deo od svib fondovnib orihoda. dočim je 
ono iz t oca fonda dobilo samo sedamnaesti deo. 

Po tom računu proizlazi, da smo za naše ceste 
primili samo 00 miliona manje, nepo priboda prema 
našim davanjima. 

Ove podatke treba baš u ovome momentu u jav- 
nosti ponoviti i osvetliti. 

Raznosi se čak i vest, da su preduzeti koraci, da 
se dodc do novog zajma, do nove milijarde za javne 
i adove. 

Ukoliko se to odnosi na cestne radove nije po 
svemu jasno, ali se je sa time'propustila misao o 
cestnim fondovima, u pogledu kojih je naša celokup- 
na javnost jednodušna, da moraju biti decentrilizi- 
rani prema načelu, da se sretstva upotrebe u korist 
cesta u pojedinim banovinama n onoj srazmeri kako 
su bila i sakupljena. 
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Zamisao o centralnom ccstnom fondu naišla je 
i u drugim predelima naše države na suviše jak otpor 

; nije isključeno, da će se isto postići i sa novim 
zajmom, kod kojega podeljivanja će biti opet ošte- 
ćeni naši interesi. 

Gospodo narodni poslanici, zhoij ove.dosta va- 
rovat ne mogućnosti već danas kategorički mi traži- 
mo, da se sretstva budućeg zajma ne smejii deliti 
samo pravedno u srazmeri s davanjem, neiro se mora 
ovom prilikom ispraviti i ona krivica i nepravda 
oštećenja kod samog prvog zajma, odnosno nodeiii- 
vanja iz tog zajma za cestne radove n Dravskoj 
banovini. 

Ako je merodavan za oodelu novaca neki kline. 
onda mora biti samo klinč: razmer opterećenia, 
koieera naša banovina unosi u zajednicu s drugim 
pokrajinama. 

Ali ako zauzmemo stanovište solidarnosti i za- 
iedničkili interesa, onda se vanredni i nrvostepeni 
interes modernizacije cesta u Slovcnačkoj mora 
osmotriti sa stvarnoe. svedržavnos' gledišta, da se, 
u orvome redu, moderna rekonstrukcija cesta izvr- 
šuie J<od nas trde je motorizovani saobraćaj i među- 
narodni turizam najrazvijeniji, najjači i ekonomsko 
na (važniji. 

Gospodo, treba da znamo da se samo preko 
dobrih i uređenih cesta n Slovenačkoj mogu i osta- 
lim predelima naše lene države otvorili vrata turizmu. 

Za to su, gosoođo, na što skorašniem nredeniu 
modernizacije naših drumova u Dravskoj banovini 
zainteresirane i sve ostale pokrajine, a pogotovo 
naše Primorje, kojemu bi nova moderna cestna veza 
Siovenačke s morem donela nove ekonomske moguć- 
nosti za razvoj turizma. 

Gospodo, naša javnost orima obe alternative: 
ključ prema uplaćenoj sumi ili nepristrasno presuđi- 
van je potreba cestnih radova, pa i kriterija saobra- 
ća inosti te sa stanovišta važnosti za međunarodni 
turizam. 

U prvom slučaju morali bi kod jednakomernog 
podeljivanja od celokupne sume 57R miliona dinara 
primiti za naše cestne radove DG miliona dinara i kao 
nadoknadu iz prvog zajma oštećenih 60 miliona di- 
nara,   to bi značilo ukupno  156 miliona  dinara. 

Udrugom slučaju, na osnovu podeljivanja zajma. 
prema saobraćajnoj i turističkoj važnosti, moralo 
bi se za modernizaciju drumova U našoj Dravskoj 
banovini odrediti barem polovina celokupnog iznosa, 
kako bi se po izvršenoj rekonstrukciji najglavnijih 
međunarodnih dolazaka u Sloveniju mogla preduzeti 
modernizacija  cestnih  radova  i  u  unutrašnjosti. 

Kod prve milijarde za javne radove imali smo 
dosta veliku školu, koju srno vrlo skupo platili. Zato 
tražimo, da U buduće budu interesi Dravske banovine 
kod eventualne druge milijarde dovoljno zaštićeni, 
te da joj se da onoliko koliko ima prema proporciji 
da   dobije. 

Gospodo narodni poslanici, pre dve godine naša 
država je eksproprisala pobrebno zemljište za pro- 
širenje i uravnanje državne ceste Ljubljana—Kranj. 
Glasom ekspropriaciskog zakona, država je obavezna 
da tokom jednog meseca, posle preuzimanja zemlji- 
šta,  isplati ugovorenu sumu. 

Ali danas je već dve godine od kako je država 
preuzela ona zemljišta, cesta je skoro dogradena, 
ali za sva ova zemljišta nije država platila do danas 
ni pare! Zabadava zemljoradnici mole, da se imaju 
iznosi za oduzetu zemlju da isplate. 

Rez   uspeha   tvrde   ovi   selfaci   kod   pbreskih 
uprava, koje od njih traže zaostale iznose na ime 
neplaćenog poreza, da je niima država dužna za eks- 
proorirano zemljište. Poneka noreska uprava otpise 
im bar iznos, koji ima da dobije na ime poreze od 
sume, koja treba da se isplati za  prodalo zemljište. 

Poreske vlasti za ovakve molbe su nepristu- 
pačne. One fetovremeno oduzimaju seljacima po- 
trebnu stoku, vozove itd, iako im država duguje 
mnogo veće  izose nego što su oni  dužni  za  porez. 

Ja moram najodlučnije protestvovati protiv 
takvog postupanja. 

Pitam _ vas, gospodo, je li čudo ako narod pro- 
testvuje i izražava svoje nezadovoljstvo radi takvog 
postupanja upravnih vlasti. 

Ali ono. što je najgore pri svem tome, to su oni 
nesretnici, koji ne mogu biti zadovoljni s takvim 
nostupanjem, pa se zbog njihovog negodovanja na 
brzu ruku proglašnju komunistima. 

Pitam vas, gospodo, ko stvara komunizam? Ko 
stvara negodovanje medu narodom? Ko radi pro- 
tivno zakonu? 

Na sva ova pitanja odgovorite vi sami! 
Gospodina Ministra pak molim da naredi pot- 

činjenim organima da se kupovina za eksproprirano 
zemljište odmah isplati. 

Gospodo narodni poslanici, imam da dodirnem 
još jedno pitanje a to je regulacija reke Save od 
Medvod do Litije. 

Za ovu regulaciju potreba je vrlo hitna, pošto 
se periodično javljaju u Dravskoj banovini poplave 
koje nanose narodu ogromnu štetu. Veliku štetu 
nanosi državi na njenim javnim napravama kad voda 
izide iz korita reke prilikom poplava. 

Poplava odnosi proizvode, odnosi obradnjnćn 
zemlju, narušava ceste i mostove, pa i kuće i kućište. 

Uzduž reke Save imaju seljaci i radnici svoje 
domove, ekonomske zgrade, vodenice i mlinove itd. 
Tim ljudima stalno preti pogibao dok se ne reguliše 
Sava. 

Gospodo, da bi se spasao seljak uzduž reke Save, 
treba što pre pristupiti regulaciji reke Save od Med- 
vod  do  Litije  te   izvoditi  barem   najnužnije   radove. 

Pa ako nije moguće ove regulacije na jedanput 
п celosti izvršiti, onda je ipak potrebno i to po 
svaku cenu doći do potrebnih sredstava, da se urede 
najopasnija mesta i najvažnija mesta odbrambenim 
nasipima  i rampama. 

Kako se (lobija novac za druge javne radove, 
tako treba da se ilobija i za ove radove kod regu- 
lacije reke Save, koji ne trpe nikakvog daljeg odga- 
gan'ja. Isto tako treba pospešiti tempo regulacije Sa- 
vinje i Mure i pristupiti sistematskoj regulaciji reke 
Drave. 

Gospodo narodni poslanici, pošto nemam pove- 
renja u Kraljevsku vladu da će raditi za dobro na- 
roda i države, pa i zbog nepoverenja u ličnost Mini- 
stra građevina gospodina Stošovića, koji se je po- 
kazao vrlo rdavo kod »uređenja prilika u prosvetnoj 
politici« U Dravskoj banovini, glasaču protiv. (Odo- 
bravanje  i  pljeskanje  na levici). 

Потпретседник Раднсав By4eTnh: Реч има na- 
родни посланш г, Вукашин GnacoBuh'. (Гласови: 
1 Inje овде!) Iloiuro г. Спасовић nnje прлсутан. 
с.матра се да je одусгао од речи. Реч пма пародпп 
noc.iaiiiiK г. Mn.ieiiko Глишић. (Глаеови: Huje овде!) 
Пошто г. Миленко r.immdi nuje npiicvian, сматра 
се да je одустао од речи. 
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Реч   п.ма   иародни   гшслаиик   г.   Душан   Мило- 
lUClillii. 

Душан Милошевнћ: Господо народни посла- 
иици, гариликом претреса буџета Министарства vpn- 
Ijcmuia доаволите ми да изнесем прилике н бедно 
стање у погледу путева у моме срезу. Ja сам прет- 
ставник Среза власотиначког. Moj Срез власоти- 
пачки броји 20 општина са око 60.000 становника 
ii са 14.000 правних гласача; Kao mro видите; овај 
Срез иијс тако мали и трсба му поклонити што 
већу пажњу да би се задовол>иле н»егов€ потребе и 
жол.с. Од ослобо1)ења има већ 20 година и могу 
смсло да тирдим да je за onaj срсз учињено врло 
мало илн roioBci im мало. Грађаош мога среза то 
су већином печалбарн и, да би исхрапили себс и 
сиоје породице, oim у pano пролс!^ нду у печалбу. 
Omi се занимају свима заиати.ма. Omi су цигљар«, 
.тдари и пиитсри. Они у pano пролсће крсћу у 
eno крајеве наше држане. Можда их п.ма пет до 
шссг хил.ада који сваког пролећа иду у печалбу. 
Они преко лета цело лето раде, муче се, спавају 
na голој земљи да Cm се у позну јесен иратнли сво- 
јпм домоаима и са зарађеиим ио-вцем прехраиили 
себе и своју пароднц\- прско зимс, јср у платши 
це рађа тшгга ло овса и кромпнра. To je њихова 
главна храна. Преко лета пак домаћице, да би пре- 
храииле дсцу, иду саме у Власотиице да купују 
жито. Оип помају коваца ла платс какво превозпо 
сретство II да пренссу житр него морају саме да 
посе на лс1)има 30—40 кгр. кхкуруза. Било јо 
таквцх призора гдс жепа, поред кукуруза, иоси na 
леђима и дете, јср код куће нема коме да га остави 
да га чува. Цео иарод мога среза муку мучи целога 
века без путева и ■саобраћајних орестава. Могу да 
вам мавсдем такав примср из мога среза, да дете, 
к-оје ciipnm оспоипу тколу 'na ДОђе у парош, оно 
прпи uvi ипди кола n гочкопс и чуди се томе, јер 
пх nuje никако до тада видело. У мом-срсзу ие по- 
стојс никакви путетт ncli само сеоскс стазс. Преко 
зиме те су стазе завејаие снегом и онда су нспро- 
ходне. 

Момс орезу најмањс се пзлазнло у сусрет. 
Можда je та трагсдпја у томе, mro je мој срез 
потпадао прво под Врањски округ, и тада je био 
на периферији. Ви знате да се o nepmliepnjii врло 
мало подп рачуна, Центри се зидају, a периферија 
не. И ако су прађан« мога среза плаћали све лр- 
жавпе и самоуправне дажбнне, нпје им ништа учи- 
ii.i'iio. Доцпијс je мој срез nornao под Мишкп 
округ, и ono je тамође на периферији. Затим je 
потпадао под Ппрогскп округ, na кад je nocra.ia 
I ImiiKa област, потпао je под Птпку област, и тада 
je ono na перифврији. Даиас потпада под Пар- 
дарску бановину и сада je na лсрпфсрпјн. И o тој 
папоимпи слабо се подп рачуна, јер се Вардарска 
бановина сматра kao пасторче. Друге бановине до- 
бијају много umne кредита, него л« Вардарска ба- 
noiiima. Ja молпм Гооподина Мттстра прађевина 
да o оио.мс поведе рачуна и да баповппским бу- 
цетом предвиди већу суму за Вардарску баповииу 
n поједине срезове. 

Хоћу да папомепо.м и то, да у момс срезу живе 
добр«, Miipmi људи, који су веома шгедл.тт. За- 
ддвољавају се само са хлебом, a другог зачппа ne- 
Мају. Задовољавају се, дакле, са оним што je najno- 
трепппЈс. 

Да вам кажем, господо, још и то, Код nac по- 
стоји једап  пут,  који  ВОДИ  ка <'>\гарској  граипци. 

За време Бугарског рата војници су просекли пут 
и од тога времепа o њвму се mije воднло рачуна. 
И кад je требало да се мобилише војска према гра- 
ппцп, Бугарока држава пмала je добре 11утеве u 
иобилисала je своју војоку за 24 сата, a код нас je 
т1)сбало 5—6 дана да се поседнс граница услсд пе- 
мања путена. 

Најглавннјп пут, који треба да буде главма 
артерпја за срезове, са кбјима he се везати ова села 
најглавппји пут, који води за Брдо и Црцу Траву* 
требало би да се веже са путем, који постоји ка 
t')\i арској rpaminu. Онда бн nHTaibe путева у моме 
срезу бнло регулнсано. Taj nvr je трасиран"и није 
дужи од 16 км. Зато молим Господпиа Мииистра 
да из овога буџета одреди потребан кредит, како 
би иароду мога среза изашао на сусрет no п.егоним 
оправданим молбама n жел.ама. 

Од  многих   колега   слушао   сам,   да   су   напа- 
ла.т дапапт.п режим, дапашњу Владу н поједине 
Мттстре, што rone чиновнике; mro rone чиновни 
штво у опште n mro га тероришу. To, међутим   no 
стојп у ncTiimi. Ова Влада баш најмање то ради 
Било je мпого већих гоњеп.а n прогањања. Навешћу 
шта je било самном   приликом   прошлих избора 
Како ja, тако н сви моји пријатељи били смо гон.е' 
mi као дивље звери пако сам ja био na лпсш  г 
Јватића, Moj противкандидат испремештао je и цо- 
вео све чиновнике, који су радили за њега да no- 
IHTO пото буде капдпдат. Могу вамтштврдптп, да im 
један од службопика и служитсл>а, колико nx има, 
mi у јолпом падлештву нису гласали за мене сем 
тројица, Свуда су растурепи no целом срезу да по- 
што 'пото буде on капдпдат. 

Ла сам дошао пз јсдне велике и веома јаке 
борбс и дошао сам само пзгласан од народа a nn- 
како од властп. Нпкако помоћу власти нисам 
дошао као претставппк тога среза него само из 
народа n за парод. Зато одбпјам све прекоре и 
пападаје ca črpane левице, управљене na поједтк- 
Мпппстре као да onu врше repop на чшовништво, 
Бнло je iielinx премешгаја n веНег терора нсго што 
je дапас. 

Имајући пуно повсреи.е у Министра г. Стошо- 
вића да he се одазватп жел.ама и оправдаппм мол- 
бама парода мога среза, иадајући пуно поверење 
у КраЛ)евску владу којој je na челу наш добри 
вођа г. др. Милан Стојадиновић, ja Uy гласати за 
предлог овога буџета. Сматрам да као што су чо- 
веку потребна плућа да жпвп тако je и држави no- 
требан буџет да може да егзиспира п да жнпи. 
(Одобравап.е n пл>ескан>е у цептруму n na де- 
cnmui). 

Потпретседиик Радисав Вучетић: Има реч na- 
родпп iiociamiK г. Алексапдар Дачић. (Гласовп: 
Нема га), Пошто г. Дачић није присутан, сматра 
се да je одустао од речи. 

11ма реч пародпи послаппк г. Мпладпп Г>с- 
.im'Koniili. 

Миладнн  Величковић:  Господо  народни   по- 
слаппцп, поверењем народа Среза пол>аничког, ja 
сам посланик већ пет пуних година. (Пљескање на 
десници). За тих пет годппа краз onaj високи Дом 
(Bojiicjnm ЛпзпИ упада). I le крејп. . . Прошло je 
пет државппх буџега. Пратпо сам рад свију влада 
минулих и рад свих ресорппх Мппистара. Ja мп- 
слим, господо, да je Југославија nama општа кућа 
и да смо мп crni равноправни члаповп у њој који 
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испуљавамо своју дужност. Према гомс, омаграм 
да cv минуле владе требале да чпие, у колико je 
могуће, подједнако свима крајевима наше велике 
отаџбине. To сам очекивао a.in, ншалост, од про- 
шлих влада ja то нисам дочекао. Неким покра- 
јинама давато je п шаком ii капом дон другим 
покрајинама често није давато тако рећи ништа! 
Ja, г-осподо }[ароди11 посланици, нисам против мо- 
дерних путева, нксам upornu туристичкнх путева, 
алн једним крајевима давати и једне и друге пу- 
теве, a другим не давати ниједне, сматрам да je 
грех. Господо народни посланици, међународни 
пут Београд — Ниш — Скопље—>Ђевђелија, то je 
главна артерија у организму name држаис On др 
доласка овс Владе кл>уцан je негде no пегде, a ca 
пст до niecT клпна нигде. Ono није један међу- 
мародии пут него je то безпуће. Северна Србија 
тим бедпупШ одпојеиа je од Јужне Србије, Го- 
ОПОДС) пародни посламнци, 6д доласка Владе г. 
д-ра Милана Стојадиновића сви Мштстри окре- 
нули су глаАу иа TO иасторче, na те nanie јужпе 
крајеве! (ОдобравћЊб). Отпочео je иптензииап 
рад. Мочелп су тн путеви да се поирављају и при- 
цоде сс скоро крају. У овој Ку1ш, у onoj приој, 
био сам иа левој сграни и посматрао сам n мпслио 
да ли треба за nnar бити у опозицијн na гласати 
и против онога, mro je добро, плн npiilni н пома- 
гати владу која радн за општс добро звмље. 
(Одобравање код Bclinne). 

Господо народнИ послапици, и ако je садаи.п 
Министар грађБвина г. СтошовпК тек ушао у no- 
сао, (ju je у овој Влади бацно гЈогЛед na те кра- 
јене. Ла могу смело pelin, a то зпају моји другоип 
и са деснице и са левпце, да je Плада r. д-ра Сто- 
јадиновића за моје сироге Пољичане учпппла 
више него mro je учии.ено од ослобођења од 
Турака na до данас. 

Ja бпх био највећн песавесппк, ja бих бИО 
против народа и протпв своје савесгп, кад ne бих 
ову Владу .помагао. 

Верујући у рад one Владе, верујући спецп- 
јалНО у рад г. СтошовмИа, ja liv помагати ову 
ВЛаду, ja hy гласати за овај буџет и бићу sa ове 
људе и кад буду у опозицпји. (Одобраваље и 
пљескање у центруму И na доснпци). 

I/oTiipcTCc/uniK Радисав Вучетић: Реч има на- 
|)одни послашк г. Милипко Милутшбвић. (Гла- 
сонм: Нема ral). Homro г. МилУтиновић imje овде, 
с.матра се да je одустао од ре'чи. Реч пма народпп 
посланик г. Јован Здравковић. (Гласови: Мије ту!). 
ПоШтс господпи Здравковић mije присутан, сма- 
тра се да je одустао од речи. Реч има пародпи no- 
(маиик г. Мпхајло Љешбвић. (Иијс ту!). Потто 
г. /bcineBiili nuje ту, сматра се да je одусгао.од 
речи. Реч пма пародпи послаппк г. Симо Будимир. 
(Гласови: I Inje ту!). Пошто г. Будимпр nnje ту, 
с.матра се да je одустао од речи. Реч пма народни 
послаиик г. Стеван CuMiiii. (Гласови: Ilnje ту!). 
Iloiino г. СиМИћ nnje ту, сматра сс да je одустао 
од рсчи. Реч пма народни послаппк г. Стамепко 
C-roinuh.   (Узвици: Ево ral Ту je! — Граја и смех). 

Стаменко Стошић: Господо народни посла- 
ници, ja унапред кажем, да ово Мчпистарство 
неће мени да помогне, јер господин Министар- 
кад je био Мипистар просвете, on je учинио једно 
ловро натем срезу, што je затворпо гпмпазпју. 
(Др. Часлав Никптовић: On je и отворпо ту гимпа- 
зију!).   И  свакако ne могу пи да тражим путеве 

од tefera. Али DUD чштм no cBttjoj дужнлсти као 
народни noc.ianmc прсма својим бираЧИма; a у 
исто време бојпм се да ми не одузме државни 
пут који je једини пут у овом срезу, Надам се, 
можда he за време буџетске дебате бити овај i. 
Министар присутан, a овај he буџет да искористи 
неки други Министар, na he да погледа стено- 
графске јЗелешке, na he видети да сам и ja тра- 
жио neiino, na he да Mii да. (Гласови на десници: 
ХоКе лп то бити тврј Бобић? - Др. Часлав Ники- 
товић: Окрепуо je на ma.iv!). Ja мпслпм тако, 
да xphel 

Господо пародпи посланици, Срез кривопала- 
пачкп, кога ja пма.м част заступати, пма 50.000 
становника. (Бранко Тодоровић: Je ли то повориш 
у име својих бирача?). Ja говорим o своме срезу 
и молим, господине Тодоровићу ,да ме не оме- 
тате, јер ако ja I3ac почнем да крпим, Bn here да 
се чудите! (Бранко Тодоровић: Што cn се тако 
збунио?). Ja се нисам збунио и не умем да се 
збуним, јер сам биран у своме родном срезу, a 
ппсам се наметнуо народу онако, као mro cn сс 
m наметнуо! (Одобравање na левици). Јер ти 
спадаш у ред оних народних посланика, за које 
се зпа, како су дошли у Народну скупштину, 

Onaj срез, господр пародпи посланици, п.ма 
свега један једини пут, то je државни пут, који 
води из Куманова за Криву Паланку и везује се 
са Ћустепдилом. To je тај једппп стари пут, којп 
су Турцп паправплп. Од ослрбођења 1912 године 
na до данас у томе срезу ниједан метар колскога 
пута mije направљБн, To ja тврдим и знам. 

У кривопалапачком срезу један пут je траси- 
ран који треба да веже Криву Паланку са кумаиои- 
ским путсм. Пут je трасиран 1924 год. од страпе 
окружног Одбора у Врату, алп na том путу побн- 
jenn су само кочићи, a ми пугем кулука, путем на- 
родне cnaie сваке године коиамо људпма шиве, ли- 
ваде, воћшаке И шуме. Нн од страпе баисхвинске 
Управе, нитн од страпе опдашше Обласне ci:yn- 
шгппе, пити данас од стране Мппистарства rpalje- 
вппа, na пи раннје пије иикада ништа дато моме 
срезу тако да je onaj парод остао na мплосг и ne- 
мплост. Moj срез, у коме 90Ж народа купује житр, 
у коме људи не знају ни шта су кола, a камо лн 
да зпају шта je аутомобпл, где носе жито na ле- 
ђима, веома je сиромашан. Toj срез je пасиван, a 
иза мога среза je Босиљградскп срез, којп исто 
тако пролази кољима преко мога среза н идс за 
Врање или за Кумапово. Taj паснвпн срез храпн 
се од пијаце, o чеМу je даиас говорио и г. Жика 
Рафајловић. И тамо je потребап пут који би всзао 
Боспљ-Град—Бистар—Голеш—Дубровппцу и Кри- 
ву Палапку и који бн се везао за кумаповскп пут. 
Ja молпм Господппа Минпстра да ово узме озбпл.- 
но, јер je пут Врање—Трговиште—Крива Палапка 
Боспљ-Град—Крива Палапка неопходно потребап. 
AKO писмо Јерсза, ми смо бар презнмењаци, a ова 
држава nnje Јерезовска кад се ради o путевпма, 
нарочито оппх забачепих крајева у Црпој Горп 
илн у Јужној Србпји, na не треба да се гледа na 
Јерезу илн на радикале или демократе, nero треба 
да се' гледа како he onaj народ да живи. И када 
бих знао да he г. Мшшстар бар nemro да учини 
од овога, ja бих гласао за овај буџет, али kako 
унапред верујем, да he да учини upe пеком пз Је- 
резе, него мепи, ja hy гласати против. (Одобрава- 
ње иа левнци) 
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Потпрстссдиии Раднсав ВучетиИ: Рсч има на- 
ридии послшик г. Caua Мнкнћ. 

Caua AliiKiili: Господо иародин иислааици, 
грађевииска делатиост у иашој земљи ид ослобо- 
Jjeiba ди данас заиста je била огродша и велика. 
AKO се сетимо ПОСЛб иашсг иаридииг oc.'iooul>ciba 
ii уједињења шта смо имали у погледу техиичких 
иоЈската које je илшло да радн Мшшстарспш гра- 
l>cBHJia и шта имамо даиас, морамо доаи до за- 
кључка, да je грађевшкжа делатност била игролто 
велика. Упркос гешкоћама на jeoje сс наилазили, 
уиркос свему ономе што je акција Минисгарства 
грађевина имала да саилада, проброђене су миоге 
TeuiKolie и ми видимо гра1>еиинску полнтику у пу- 
НОШ cbOMc делоиашу, ми видими иа свнма стра- 
иама оевбриј великих оијеката којн чине част иа- 
шај rpaljCBnucKoj слулши. 

Ja iie иих хтео да улазим у нсторијат свега 
uiiora, шти се je учнннло од ослооо^еша до данас, 
јер би иас то одвело веома далеко. Ja не бих л<е- 
лео да залазим у дегаље o раду у томе Мшшстар- 
сгву, a ларочито у раду од доласка Владе г. др. 
Милана Стојадшшвића, јер каи што je ca ове го- 
ворвнце у безорој махова исгакнуто, то je рад све- 
fao, иут части и похвале и од народа и од свих 
ОНИХ, кији npaie пилитику данаш1ве Краљевске 
владе. 

Kao што рекох, ja ве лселим да улазим у сва 
та питања, јер су то господа предговорници са 
десиице лепо истакли, a тако1)е неКу да се освр- 
Кем на извеше сгоари, које су нзнели наши дру- 
гови са левице, јер свн ирнговори лотнуно отпа- 
дају, ако се yi)e у детаље и види правилност рада 
и целокушшг пословања у томе рссору. 

Остаје, дакле, MOJU света дужност, да се иоза- 
бавим питањима мога изборног краја у коме je до 
сада иајмаше paljeno и где je природа дала много, 
али људска рука ништа. 

Господо, Лимска долина, то je један леп крај, 
који je од пајстаријих времеиа био јсдан крај, 
који je много дао за иашу општу сгвар, a специ- 
јалио за сриски део нашега народа. Taj део, на- 
лсалосг, дапас je у сваком погледу остављен забо- 
раву и томе делу и тој покрајини лајмање смо 
обратилн пажње у погледу пугева, лшлезиица н 
уопште саобраЈшјних средстава. 

Ja могу да кажем само толико да се je тек 
по доласку Владе г. др. Милана Стојадиновића по- 
чела o6paliaTH пуна иаж1ва томе крају и ми да- 
нас имамо, хвала Богу, у изградњи један огромно 
иелики н важан пут, a то je пут Пријепоље—Би- 
јело Поље. Taj пут када буде довршен, a већ je дат 
цео у израду, тад ћемо имати брзу и коначиу везу 
Србије за Зетском бановнном, управо везу свих сс- 
верних крајева са Зетском баиовином. 

Taj пут je од врло велике валшости, и не само 
да he бити проходан преко целе зиме, него he и 
путоваше мпого мање трајати, пошто смо до сада 
требали два дана и две ноћи од Београда до Бе- 
paita и Бијелог Поља, a сада he се моћи тај пут 
превалити у току једпога дана. 

O важпостн тога пута не желим да говорим, 
ueh xoliy ca овога моста да одам пуно признање 
овој Влади што je обратила толику пажњу Лпм- 
ској долини. 

Али, господо, има још миого других ствари, 
где би тр^бало још иораднти и учинити. Има и 
други пут o коме je ca овог места било говора, a 

то je пут Нови Иазар—Рол<ај, којн je већ изра^еи, 
али чији део од Рол<аја до bepana још није uspa- 
ljen, a то je врло вал<аи иут, jep je најкраћа веза 
Сронје са Црпом Гором. 

Ja ичекујсм и иадам се да he г. Мшшстар гра- 
heumia, кији je за ово кратко време даи много, у 
томе иравцу наставити и дати опакие резултате, 
као што je даи у Мииистарству просвете. Ми na 
ibcra иуно рачуиамо, да he и тај део пута од Ро- 
;каја до Берана бити доиршеи и да ћемо na тај 
начин бити бар путевпма везапи са осталнм бано- 
випама na Северу. 

Господо, мп нмамо даљс наставак овог пута 
за Јадран, a то je: Бијело Поље—Мојковац—Ила- 
тпје Ипкиле Јоваповпћа—^Подгорпца којп je вр.то 
важап за Зетску бапоинпу n ja сс падам да ће Кра- 
Јвевска влада na челу са г. др. Мпланом Стоја- 
диновићвм, пупу аажњу обратити и томе путу. 

Тек тада ми бисмо мбгли pehu да имамо лт- 
пупу везу са северпим крајевпма, и да би тада 
могли брже стнзатп у ссверне цептре. 

Нема месгга да говорпм o самој Лнмској до- 
лини и плодпости тога краја и од колнке би Ko- 
pnem бпло када би тај крај бло везап путевпма. 
Ha бар кад пемамо лселезппце, да имамо изра^ево 
oue путеве. 

Бпјело Поље палази се у цептру Лимске до- 
липе у цептру Новопазарског сапџака. Ono се na- 
лази na раскрсплцн псколико путева, за Сјеницу, 
за Колашпп, за Иријепоље, за Плевље, Беране итд. 
na иако je ту било пуио држанпих надлешгава, 
која су сва била одатле исељепа, jep je, raKopelui, 
иви место бпло очсрулапо од својих суседа, no- 
што nnje нмао ко да га заштити. Тамо je посто- 
јала грађевкшжа секцпја, односно техппчкп одс- 
љак, na иако Бијело Иоље има такав положај у 
Сапџаку, да му ^сви орезови гравитирају, илак je 
тај технички одељак још лре две годппе укипут. 
Додуше, кад je био Мппистар г. др. Кожул он je 
наредио да се тај одељак успостави, али Банска 
управа je то одбпла, jep пије имала особље за raj 
одељак. Ме1)утпм, доласком повог Бана г. Ива- 
нишевића KUJU je ммоге ствари поставио na cuoje 
место, on je готои н то да поправп. Иадам се да 
hcMo ускоро добити и raj технички одељак попосо 
у Бијелом Пољу, пошто сад нема сметшп ни у Ба- 
иоиипи im у Министарству. 

Ja ne мпслим, господо, да треба укпдати тех- 
пички одељак у којем другом месту, лошто Бн- 
јело Поље пма велику мрелсу путева и важап ио- 
ложај на раскрсппци са целим северппм делом др- 
жаве, na због тога пије потребпо да се технички 
одељак укида у Бераппма, Beh je ово у везп са 
luiiiiiM путем који се ради изме1)у Прпјелоља и 
Бпјелог Поља. 

Дал.е, господо, Бијело Поље нема ниједне лр- 
жавпе зградс од тврдог матернјала. Сва падлештва 
палазе се у зградама од врло слабог материјала, 
тако, да je то управо једна беда и певоља. Захва- 
љујуЈш баш (Глас 'Ca левнце: Овој Блади!) баш 
овој Владп, морам да кажем n г. Мнппстру Сто- 
ujOBiihy, којн je дао толике добрс резултате у Мн- 
пистарству просвете, on je као Мипистар просветг 
увидео, да je потребна гимпазија у Бпјелом Пољу 
и on je и одобрио те плапове. Мени je мило и дра- 
ro, што je on то дело почео n што he га он завр- 
шити. Ja сам у Фппапсијском одбору поднео један 
амандман за ту гимпазијску зграду у Бнјелом По- 
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љу, иа коју je досада утрошеио 600.000 динара. 
Али како банска управа иије у могућности да ову 
грађевину доврпиг, то апслујем na г Министра 
грађевина да уиесе у државни буџет ванредни кре- 
дит од милијоп дииара за довршење гимназије у 
Бијелом Пољу. Ла се иадам, да he г. Стошпвић, 
који je првн потегао то питаље, да he )ву гимиа- 
зију и довршити и наЈж срестава за u eno 
ловршеше. 

У вези са свим тим, имајући пуно поверење у 
Краљевску Владу, a нарочито у Миннстра rpal)c- 
вина, којн агилно ради и води мудру грађевинску 
политику изјављујем да hy гласати за буџгт Ми- 
нистарства грађевина. (Одобравањс и пљескање у 
центруму и на десници.) 

Потирстседиик Јеврем Томић: Реч има г. Фраи 
Зупанчич. (Гласови: Иије ту). Пошто пије ry, зна- 
чи да je одустао од речи. Реч нма народни посла- 
лик г. Максим Тешић. (Гласови: Мије ту.) Пошго 
иије ту, сматра се да je одустао од речи. Роч има 
народни посланик г. Радоје Јовичић. 

Радоје Јовичић: Господо пародни посланици, 
узимајући реч да говорим o иројекту Министар- 
ства грађевина намеће ми се дужност да из- 
кажем потребе свога краја, потребе које зависе 
од овог Министарства, и које су рак рана на 
здравом организму мога краја. 

Када je Краљевска влада предузела добрс 
мере за санацију и регулисањје привредног живота, 
и када сс труди да обезбеди народно благостање' 
иислим да je дужност да у јавие радове, поред 
нзградње саобраћаја, посвети нарочиту јачу бригу 
(Јегулисању, корекцијама река, мелиорацији јем- 
ЛјИштз, исушивању мочвара-бара и ритова.' 

Колико je то горуће питап.с у погледу пора- 
ii националног дохотка, верујема да je још веће 

у погледу народног здравља. 
У мом Срезу пожешком, има тако рећи једна 

дивља   река.  Зове  сс  Офапеж.  IbeHo  корито  нс 
само да je плитко, него je н страховито искриву- 
даио. Тако, од најмање кише бежи из свога корита, 
плави   и  ништи  род са 4.000 хектара мајплодније 
земл>е.  Напада и пустоши   сваке   године   ту   зи- 
ратну земљу, највећу житарицу у бившем Ужичком 
округу.  Nam вредни земљорадник   у   зноју   лица 
свога  образа, пооре и иосеје ту своју земљу, али 
i" je. дивља   река   na   та   неман   руши   н   o6api, 
сне   плави   и   носи-   Кажем   носи   и' односн   плод 
жуљевитих руку,   и својом  дивљом  ћуди   ствара 

■•    немаштину н  плач   у иоме   крају.   И уме- 
сто, да иој крај извезе  хране  стотинама  вагона, 
он мора, подвлачнм то, мора да стбтинама вагона 
увезе no цеиу великих жртава ради своте nacviunc 
прехране. 

Честим штетама од поплаве не погађа се само 
сопственик поплављеног имаша. Ta пајезда, та ini- 
вазија, погађа цслокугшу околину у њеним жи- 
вотним  потребама- 

Опет истичем да !|удљива, дивЛ)а река, односи 
илод вредних зе.мл.орадиичких руку, али зато н 
доноси огррмну штету државном, бановипском и 
onnn mrcicoM фиокусу, a да ne говорим o смањи- 
вању укупног националног дохотка. 

Корито ове реке, цао што сам нагласио, стра- 
ховито je искривудано, тај простор у дужини из- 
поси 50—60 к.м. до утока у Западпу Мораву. Ма- 

i   корекцијом,   111)00011611^x1   n   хватањсм   праве 
линије  ,тај би се  простор свер испод једне тре- 

ћине. И тај рад, рад na тој малој корекцији донео 
on велику благодет народу мога краја. 

lipe 15 година, за премс мога претседипко- 
вања у Општини, мислећи o овом виталном пи- 
тању за звмл^орадника, успео сам да издејствујем 
онда, као претседник, једну комисију стручњака 
да дође na терен од стране г. Министра пољо- 
привреде и вода. Комисија je радила неколико ме- 
сеци, снимајући положај и радећи план. Резултат 
рада: утрошено je кеколико стотина хиљада дн- 
нара. Зашто onaj рад mije успео, зашто je зане- 
марен, и зашто сс no помаже народ у овоме крају, 
ja незнам разлог. 

I le троба да пстпчем да јо важпост оваквих 
проблема велика. Протлогодитп.а и овогодишња 
поплава доказале су TO огромним штетама, a све 
зато mro се не паклања довол>на пажња сузби- 
јању ових несрећа н осигурању плодова од којих 
CDII  ЖПВИМО. 

Чиним задњи апел na росорног г. Мимистра, 
и молим га, да за ову животну потребу парода 
мога краја nacrami рад na корокцпји n регула- 
цији реке Скрапежа, јер тај рад донеће и даће све- 
опште користи- 

Други предлог слободан сам изложити поме- 
нутом Министарству у слодоћем: 

Буџетом сс даје кредит na помоћ сиромашним 
општинама у погледу израде и поправке општип- 
ских путева. Ми сви зпамо да добра комупикација 
претстав.1.а пола благостања, да су добри путевп 
жила куцавица у народном организму, да су до- 
5ри   путеви  израз,  огледало културе и цивилиза- 
ције једног народа. Алп, нажалост, у моме крају 
PO со no ocoha. Ja ne тражим много. Радну снагу 

.Uilio дотпчпо стаповппштво, али ту je потробпа и 
помоћупотребе јцржашшх или баноеиноких вал>ака. 
A за иостове, минииална помоћ за набавку мате- 
ријала- У поменутом Мпппсгарству постоји молба 
најсиромашније општине у моме срезу, за поди- 
'an.e  моста. У n.oj сам изложио потребу помоћи 
и нагласио хитну прешност. Јер сви они, којн пре- 

a е преко .платница na реци Скрапежу трпе ве- 
■IIIKO  незгоде, na  чак  и тошке жртве топљења у 
времену излива one реке.   A шта   бива?   Ha   мој 

(ахтев, одговорено je: „Стојп у евиденцпји." Сма- 
трам и палазпм да je ово нсоправдапо. У толико 
npe,  jop то noMolin нису баспословпе. Све то за- 
васи од 4—5000 динара- 

Надам со, да lio Мшшстарство прихватитн ово 
ije предлагање и да h§ учинити један корак ка 

побол>шан1у подизања економског  стања  и  при- 
вредног живота у момс крају. 

Гласаћу за  овај буџет.  (Одобравање  n  пље- 
жање у центруму na десници). 

Потпретседипк Леврем ToMBh; Реч има народ- 
mi посланик господнп Спетозар Тасић. (Гласони: 
Hnjo овде). Пошто nnjo прмоутап, то je изгубио 
право na реч. Има реч народни послапик г. Радп- 
сав Вучетић да гозорп на место Ђорђа Јевтића no 
споразуму. 

Радисав Вучетн!!-" Господо пародпи посланици, 
као што сте чулп ja долазим na ооу говорницу na 
иесто друга Ђорђа Јевтића no нашем опоразуму. 
Ла сам .мало npe требао да говорпм n у моменту 
кад сам прозван ja сам ушао у салу, али ме го- 
сподин потпретссдпик није приметпо и рокао je 
да со нисам одазвао. To je било на нарочпто enop- 
гичан захтев друга са левицс, који не жели да се 

77 
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miKO Biiuie чује да говори o селу и сељаку сем 
њега. (Војпслав Лазпћ: Био седети у Скупштини, 
ira ис би изгубио право на реч.) 

Onaj буџет Министарства грађееина износи 
расход од 239,267.360 дин. и веКи je за 43,266.415 
дииара од прошлог буџета. 

Господо, висина овога буџета за пашу земљу 
веома je иала. Питате ме, зашто, - na зато, mio je 
nama зс.мл.а пољоприаредна земља, и ако xolie.\i() 
иокрено истини у очи да погледа.мо, мн немамо 
mi једнога доброга пута и, према томе, буџет Ми- 
нистарства rpaljeumia треба да je доста већи na да 
се нешто учини у томс погледу. Ми, господо на- 
родни посланици, видимо да, као што рекох, ни- 
где немамо добрих путева и, господо, нарочито 
морам да кажем да их немамо у оним срезовима, 
који су прстежно произвођачки, пољопрпиредпи 
срсзовн. Ла liy нарочито да подвучем мој изборни 
Срез тампански, којн имам част да претстављам у 
овомс внсокомс Даму. Moj нзборпи Срсз тамнав- 
cMi један je од оних срезова који извози огромпс 
количиле тмснице, кукуруза, сена, сувих и снро- 
вих шљива, дрва и свега другога, али, нажалосг, 
гооподо, тај мој срез има свега један добар пут 
a то je онај који идс од Ваљева кроз Уб и Обре- 
копац за Бсоград. Свн бановински путеви су у жа- 
лооном стању. Пут -који иде од Уба на Пресаде, 
који трсба да везује западиу Тамиаву у таквом je 
стању ла je њиме немогуће проћи. Ту јеиарод из- 
вукао кулуком извесну количкну камена али бано- 
ни.на се није постарала да тај камен истуца и да 
га искорнсти за оправку пута. Камен je извучен, 
побаца« у рупчаге и данас се налази у таквоме ста- 
њу да сс нс зна шта би сс са њим могло учииити. 
Путеви су у томе моме крају у таквоме стању да 
кад се човек вози по њима, зажали mro иијс на- 
micao тестаменат код куће, јер му и живот долази 
у питаље. 

I Imirra није бољи ни пут Бели Брод—Бргуле 
—Стублиие. Taj пут je од нарочитог аначаја за 
јсдан део 'Среза талшавског .који иде на пнјац у 

(>брен6вац, јер na Уб ne може да дође. И тим пу- 
тсм не може да се лро1)е и то због тога пгго сс 
налази у долипн Колубаре и Тамнаве, где камсиа 
псма. III.bviiKa има у Колубари, али бановина 
Дринска тжад се ne сети да одпоји већу суму да 
се купи шл.унак. 

Ja мислим, господо, да би било крајњс врсмс 
да се и на тај Срез тамнавскн пружи једиа рука 
доброте и да се томо срезу оправи бар ппогод, 
јер on нема, господо, никакве пољапривредне 
школе, иако то заслужује, иема ни ништа лруго. 
Ти су му путеви потребни, али они се не оправл>а- 
ју. У прошлој години je Дрпнска бановииа закљу- 
чила један зајам од 30 милиона динара код Др- 
жавпе хипотекарпе баике у Београду за оправку 
путева н других јавних ррађевина на тсрнторијн 
Дринске бановине. Али, господо, иако Срез там- 
павски плаћа, мислим, више него 10 и 15 срезопа 
пасивиих, ииак, иако he тсрст тога зајма одужити 
скоро једну петтииу Срсз тамнавски, од тога зајма 
прппада Срезу тамнавском 116.000 ди}гара за јавне 
радове и ништа више. Ja мислим, господо народни 
посланнцн, да тако ne би требало да буде. 

Господо народни посланиц«, ja hy сада да 
npel)C.\i na једну ствар, која врло иезгодно у наро- 
ду одјекује. Мислим na то, да није ваљда судбина 
ове Владе да уведе у лшвот сие назадпе одредбе 

ранијих режима. Ствар je у овоме, господо на- 
родни послапици, постоји нека Уредба o заштитц 
бановинских путева. По тој Уредби, господо на- 
родни послапици, свака ссл.ачка тсретпа кола мо- 
рају битп широка мстар и no од осовипе, a морају 
имати 6 см. широке наплатке и 6 см. широку шину. 
Ранији режим покушао je да уведе ову Уредбу 
у живот, али када je видео да je та Уредба на- 
задна,  устукнуо  je. 

Алп да вадите, господо народнн послапици, 
шта се сад дешапа. Технички оделЈак Банске улра- 
ие у Сарајеву, — ево наредбе, — наређује да пу- 
тари најсгрожије мотре ко наиђе бановински« пу- 
тсм без тако прописапнх кола. A, господо моја, 
ниједаи од сел>ака, ne само у Тамнави, nerc ja ми- 
слим, na читавој територији Дринске бан<Јвине 
пема таква кола. Omi путари су, придржавајући се 
овог наређења, реферисали јоден огроман број 
л.уди полицијским властима, и ona брже бол>е 
казнила je преко 100 људи, a jom, можда, постоји 
преко 400 до 500 реферата. Људи су се побунили 
n питали се шта да раде. Стара кола треба да Sa- 
цпмо на буи>иште, алн немамо пара да направ: 
nona кола и мп треба да седимо код кућс, јер ».и- 
куд маћи ne смемо. 

Ja сам поводом овога, господо народни no- 
сланици, приликом сенатских избора mnao код 
Начелпика технпчког оделења npn Банској управи 
и on Mii je рекао: Јесте, то je iiiaiue наре!>ењо, али 
то тако пише у Уредби, ми морамо ту Уредбу из- 
вршити, a Ви видите код господина Министра, он 
je надлежан и on може обуставити нзвршење re 
Уредбе. 

Ja због тога молим господина Мипистра, 
eno ja ћу му дати ово наређење, — да најхитније 
нареди да се обуставн увођење у живот те na- 
задне Уредбе и да настоји да се те казпе, које je 
власт Среза тамнавског у Убу изрекла са no диа, 
три .и пет дана затвора, — a то je за једног се- 
л>ака мпого, — да пастане да се те казне аиу- 
л-ирају. 

Езо господппе Мииистре, Bn here видети из 
овога да у селу нема кола која имају шест санти- 
метара широке niiino и шест сантиметара ши; 
наплатак-. i-l кад би, господо, сељак имао гаква 
кола, он се њпма ne би могао користити, јер су 
сеоски путеви тако рђави да on сеоским путсм не 
on могао доћи na баповппски пут, a то бн било 
катастрофа-m ;, и то je оио mro сам ja казао, да 
бирократизам подгриза свапси режим na и onaj. Ja 
предајем господину Министру ово наређење због 
кога je 500 њпх реферисано и кажњено, и молим 
да нареди да се исто повуче јер се то ine може из- 
држати. 

Господо народпи послапици, јабих рекао дапо 
овом буџету ми имамо сувишних издатака на личне 
издатке. Ми имамо у овом нашем прорачуну пуно 
лнчних нздатака који би се могли мирне душе бри* 
сати, a тај псвац употребити на отравку путсва, 
пегулисање река n na све (MIO IIITO je потребно ce- 
љаку n сеоској привреди. Морам подвући то, ла 
ниједна влада од ослобођења до данас, a које су 
биле у бољем положају no што je ова садашња, 
нису поклањале доволту иажи.у селу и сељаку, a 
да je тако, пропутујте, господо, кроз nama села пл 
Кете видети да негде ne можете mi коњем доћи. 
Кад пак у село до1)ете и уђете у судницу, у којој 
стоје  слике Његових Величанстава, ви видите да 



СТЕНОГРАФСКЕ БЕЛЕШКЕ 611 

та судница више личи im колебу no na судницу. 
Тако исто немамо no селима ни добре ижоле, a Uč- 

IMO ни сапацију села т.е да сс види да je држава 
повела рачуна o селу и ссл.ацима, али ипак зато 
ne можемо кривити дапашњу Владу, која je за ове 
две годиие дана како je на влади дала доста, ма 
да je у тежем положају иего што су биле све ра- 
пије владе. 

Сад хоћу да гтроговорим joni пеколико рсчп o 
нашим рекама. Господо народни послаиици, ми смо 
сви живи сведоци да пам сваке годипе рске својим 
изливима   односе   милионе   најбол.их   плодова   са 
наших  најплоднијих равница, јер na регулисању 
река   ништа нпје учињено. Ниједна река код нас 
пијс   регулпсана,  нити  су направљеии одбрапбеии 
нисипи да би се те плодпе равнице сачувале од 
огромиих   штета  које  им  рске  учипе.  Ja   hy вам 
овде истаћи један случај, из кога Кете видети, да 
има људи, који ипак толерншу то стање, које има- 
ио, и то у даиашње време, кад трсба реке чиститн и 
регулисавати a ire по&тављати бране на рекама ко- 
јима  због тих нелозвољших брана треба да про- 
падне   летина   na  500—600  хектара  земЛ)е.  Такав 
један   случај je у моме изборном срезу, ама, го- 
сподо, баш у моме селу. Нски Радомир CpehKOBnli 
19.46 годипе полпео je молбу да му се дозволи no- 
дизање воденице и начелник срески са пеким. при- 
ватним инжењером изишао je на лице места и дао 
му дозволу, али за подизање покретне бране. Ме- 
Иутим, он je поставио сталну брану, док не постави 
покретну.    Подигао   je   и   покретну   брану   али 
према впсипп покретне бране, за колико му je било 
дозвољено, en nuje могао ца натера na своју воде- 
ницу нимало воДе, on je подигао темеље, али вода 
продрла испад насипа и покретна брапа je остала 
као ребро. On je, затим, поставио сталпу брану га 
брега v брег и због тога, при најмањем рашћењу 
воде,   500—600 хектара je под водом. Крп.-^счска 
баиска уппава, no жалби заиптересовапих лица, no- 
ништила je дозволу али тек 27 новембра  1037 го- 
дине, даклс, после подину дана. Али прошлог лета 
л>уди   cv трпелп Штету због сталпе бране. Пони- 
штавајући ову дозволу Крал>евска банока управа je 
лепо   пекла, ево тога pcnien.a,  гле се каже:  ,,Тре- 
бало   je v смислу § 71 Закона o употреби водених 
спага    Срећковића    казнити    и   паредити   му   да 
штетну иепокретпу брапу уклопн, како ne би cnpe- 
чавала   слободно отнпап.е воде". И ima мпслите. 
гооподо, im до лапас ова стална брана није укло- 
псна 'из речног корита и сада наступају пролећне 
поплаве и ова ће сталпа брана наиосити штету a 
видите, технички одељак неће да уклони ту брану, 
неће мн cnecKii начелник, na сам и ja личпо интер- 
венисао  николико   пута.   (Један   глас  са  левице: 
\   зппп-о  неће?)   Ono се,  госпрдо.   одиграва   под 
мм коју ia помажем, али верујем ие с њеним 

ишњем neli због бировфатизма нижих администра- 
тивних    чипоипика  и  због  тога  сам   ia  VIIVTHO   и 
једно   писмо г.  Корошцу, захтева.јући да нареди 
сроском   начелнику  као  надлежном,  да  ове  л.уде 
који бесправно држе брану v реци Тамнави натера 
да je уклоне, и, ако хоће г. Мипистар грађевина, 
нека  нареди  и техкичком одел>ку да то изврши. 
Ово тешко погађа, господо, л>уде, јер onaj ca воде- 
иицо.м   не може ни за   10 година добнти  прпхода 
колико може за једну годину направити штете и 
да  ja   iracaM бремзовао људе можда би onu сами 
разорили  брану. 

Господо народни посланици, ja сам на завр- 
шетку сиога говара n хоћу да кажем оно: Надам 
се, na кад сс иадам и верујем у то, да hc г. Ми- 
ппстар one сугестије примпти и паредити што je 
потребно де се ове погрешке исправе, јер, господо 
народни послаиици, мислим да je очигледно ono 
што сам ja истакао, na према томе, ja liy за овај 
буџет гласати. 

Господо народни посланици, народни послаиик 
г. Новица Поповић, мислим, папоменуо je како се 
извеспи чиновници прогањају a ja xohy да кажем 
ов,о: баш пије im добро држати једног државног 
чиновника да се укотви у једном државном над- 
лештву ако ради рђаво и треба га уклонити na за- 
меппгп бољичљ. Kao што сам казао, верујући ла he 
моге сугсстије г. Mnimcrap примитп, ja liv гласати 
за onaj буџет. (Одобравање и пљескање у цеп- 
груму и na десници). 

Потпретседипк Јеврем Томић: Реч има на- 
родни послаиик г. Чедомир Сладојевић. 

Чедод-тр Сладојевић: Господо пародни посла- 
ници, долазим na ову говорницу да кажем неко- 
лико речи којима желим да Краљевској влади 
укажем na извесне особито важне народне потребе 
у Срезу никшићком, који срез имам част заступати 
у оио.м Дому. Ja hy, гооподо пбсланици, да вас 
не бих замарао, одмах прећи na најкраће изла- 
гање тнх потрсба. 

Позпато je да у Црној Гори na и у Срезу ник- 
шићком има много и премного кршевитог тсрена 
и великп број пасељепих мсста у којима нема 
довољно воде, услед чега становници оваквих 
места мпого трпе n страдају, a нарочито лети кад 
су приморапи са даљине од више километара до- 
носити поду својим кућама, a такође cv примо- 
рани тсрати своју стоку na cvaninc удал.епа појила. 
Стоп je грађење цистерни у овим местима не- 
одложпа потреба. Истипа, од доласка na власт г. 
д-ра Стојадиновића учињено je доста за поди- 
зање цистерни, што се мора признати, али остало 
je још мното безводних места у којима се људи 
злопате и страдају. Особпто cv позпата као без- 
водна места: Пјсшивци, Трспча, Вап.апи, Вучи До, 
Опутна, Рудипа, Голија, Броћанац, Луково, Обла- 
тно и друга места. 

Пошто je парод ових крајева веома сирома- 
inan, a бановина иема сретстава да ове пародпе 
потребе подмири, молим Краљевску владу да само 
продужи свој благотворпп рад na подизању на- 
роднот благостап.а и подмиривању народних no- 
треба и да нађе сретстава да се честитом и хра- 
бро.м народу оних сушних и безводних места гра- 
beibcM цистсрпи притекне у помоћ. 

Даље, Срез никшићки има врло мало колских 
путева. Има читавих општина у којима у опште 
пема колскога пута. У Општипи бањанској, која 
je једна од најпространијих општина, у којој je 
варошица Велимл.е, где je раније било сједиште 
среског начелника, у тој општини прнступл.епо je 
грађењу колскога пута upe више година и пошто 
je направљено no неколико километара са обе 
стране радови су прекинути. To je тако трајало свс 
до доласка Владе г. д-ра Стојадиновића, када су 
радови понова отпочели. Још има да сс доврши 
свега око пет километара овога пута. 

Друти; такође важан пут, који je држава no- 
чела градити upe више од 12 година јесте пут 
Никтић—Крстац—Автовац.   Од овога пута nanpa- 
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пљеио je и то од Никшића до Вира око 10 кило- 
метара и од Аптопца до Крстца око 20 киломе- 
тара. Остало je нсдовршсио око 30 километара. 
Овај пут je идеално пројектован, без и једног ве- 
licr и скупог објекта, био би лако одржаван, јер 
ис.ма никаквих опасности од померања терена од 
усопа нли од другнх природних опасности a уз то 
on био иролазан у спако доба године. 

У економском погледу овај пут би бно од ве- 
ликог значаја пошто би, спајајући два врло важна 
државпа пута и то: Гацко—Мсвесиње—Сарајево и 
пут Никшић—Подгорицп, непосредно спојио два 
релативно богата среза нккшићки и гатачки, a 
преко овнх везала би се Црна Гора са северном 
Херцеговином. 

Изградњом рвога пута омогућила би се екс- 
плоатација шума у околним планинама између 
којих бн пут пролазио, a нарочито би се омогу- 
liii.io кскориШћавање великог шумског комллекса 
у планини Голији, mro би за народ онога краја 
било од велике кормсти, особито стога mro rv ове 
шуме зреле за експлоатацију и mro им сваког лега 
прети иелмка опасност од пожара, који бн их пот- 
пуно уништио, iiiTo сигурно и претстоји ако се 
држава ire iioopmie, да у mro скоријем времену 
изради овај uvi, и тако омогући искоритКпвап.с 
ових шума, да народ од њих види користи п да 
му се пружи могућност ла ради.и зарађује. 

ДалЈе, овај пут био би од великрг значаја \ 
туристичком поЛпеду, јер пролази кроз историјске 
горске кланце и места где су били чести и велики 
ркршаји, битке и мегдани између Цриогораца и 
Турака. Пролази кроз чувсиа и у народним пје- 
смама опјевана мјеста Дуге и Голије, испод ста- 
рих турскнх тврђава: Ноздара и Злоступа. Исто 
овуда у старо врнјеме био je римски пут, a за 
вријеме Турака овај пут био je главна саобраћајна 
веза између Скадра и Сарајева. Према томс, види 
се, да овдје има пуно услова, да овај пут буде 
један од најинтересантнијих туристичких путева, 

Неоспорно je, да би овај пут био и од великог 
стратегијског значаја. 

Како je изградња овога пута препуштена Зет- 
ској бановини, јер пут je бановински првога реда, 
a очигледно je, да бановина нема могућносхи, да 
ra направи у скорој буду^иости, то ja апелујем на 
г. Министра грађевина и молим га, да овај пут 
прогласи за државни и да се побрине за изградњу 
пвога у сваком погледу тако важнога и пријеко 
погребпог пута. 

Поред изложвнога сматрам за дужност, да 
укажем na велику потребу грађења два моста у 
Срезу HUKiiiHiiKOM. 

Један мост иа ријеци Грачапици на путу Ник- 
шић-г-Озринићи. Ha овој ријеци нема никаквог 
моста. Тако je народ a нарочнто сељаци села Оз- 
ринића, Bpiiina, Кунка и других сусједних мјеста 
приморан да гази ријеку и да се излаже великим 
рпасностима no живот, јер миоги je нашао смрт у 
мутним валови.ма брзе Грачанице. Нарочито je га- 
жси.е рве ријекс ппасно no дјецу из поменутих 
мјеста, која похађа школе у Никшићу n која су 
тако, стицајем прилика прпморана да прелазе и 
газе ову опаспу ријеку. ^—- 

Други мост требало би подигнути преко ка- 
нала код Шпроке улице на путу Никтић—Броћа- 
нац. Прије шест година овдје je подигнута, тако да 
кажсм, једна половина моста. Утрошсно je око 
60.000 до 70.000 динара, na je рад прекинут и тако 

стоји и данас. По читавих шест мјесеци редовно 
сваке године на овоме пугу л^уди се превозе na 
т. зв. керепима сплавовима и тако се излажу всли- 
ким опасностима. Апелујем на г. Мипистра гра- 
ђевипа, да се заузме да се овај мост nno прије 
заврши како треба. 

Даљс, познато je, .да je једина већа равница 
у срезу Нпкшпћско-ПолЈе. Али најбоЛ)И део овога 
Поља од Сланога na до села: Кунка и Озринића 
редовно сваке годинс плави ријека Зета, и тако 
сопствемицима њива и ливада наноси велике 
штете. Нити могу na вријеме посијати, нити ље- 
тину сабрати- Ове поплавс могу се спријечити н 
отклонити, no иишљању стручнЈака, продубљењем 
n npomnpcii.cM корита ријеке Зете и канала од 
врела Сланога na до Сливља, гдје понире ријека 
Зета. Такођер бпло би потребпо проширити отвор 
понора у Сливљу, како би могао примити сву 
воду, крја протиче, тако да се вода не бн могла 
задржавати и плавити околна поља. 

C тим у вези било бп потребно регулисати и 
корито ријеке Грачанице, (о којој сам мало прнје 
рекао), притоке рпјеке Зете, која пагло устаје и, 
услед брзих притока и великог нагиба земљишта 
којим тече, често мења своје корито и у ријеку 
Зету напоси огромпе количине мута и пјеска ii 
тиме кочн ток ријеке Зете и доста доприноси 
плављењу. 

Дакле: прављеп.е цистерна, правл^ење пута Ве- 
лимље—Јасен и пута Никшић—Крстац—Автовац, 
прављење иостова: na ријеци Грачаници и преко 
канала код Широкс "улице, као и регулисање ко- 
рита ријекс Зете и њене притоке Грачанице, то cv 
најпрече и најважније иотребе Среза никшићског. 
Поново молим г. Мппистра гра^евипа да овим no- 
требама поклони своју високу пажњу и побрнне 
се да се ови радови што прије остваре. 

Завршавајући ово своје кратко излагање ис- 
тичем, да je Влада г. др. Стојадиновића и sa срез 
Никшићски као и за целу Црну Гору учинила 
пише пего скупа све раније владе. 

Иако je Влада г. др. Стојадинови^а дошла клл 
cv биле врло тсшке прилике, и била често изло- 
жена пезаслужепим пападима и сметњама, она' je 
поред свију тешкоћа, успјела да у једном релатив- 
но кратком времену постигнс толико добрих ре- 
зултата. 

Ona je изврпшла многа вслика и веоиа знз- 
чајна дјела na свим пол-.има државног и народног 
живота и свуда показала успјехе и HanpeiaK h 
нећу набрајати те успјехе и та дјела, {ep су то 
ствари познате, ствари ноторме, које никаква "кри- 
тика нијс у стању оспорити нити уматвити шнхов 
значај. 

Част ми je помагати onv Владу и гласаћу si 
буџет. (Одобравање и пљескање у центруму и m 
десници). 

Пптпретседиик Јеврем Томић: Има реч наро- 
дни посланик г. Јоца Георгијевић. (Гласови: Нема 
га), Г. Гсоргпјсвића нема. сматрам да je одустао 
од рсчп. Имп реч народни посланик г. Велимир 
BpGnfi. 

Велнмир Врбнћ: Господо народпи посланици, 
претставпик сам народа из пасивпог краја ужчч- 
ког, коме шедостају многг потребе, a највише eno- 
собни путеви за caoopahaj и везу са селима и on- 
штинама које не могу да извезу "своје сировине Hs 
пијацу, да их уновче и набаое најбитније потреб« 
за опстанак свој и своје породице. Кроз мој срез 
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ужички пролази један главни пут, али, јер je не- 
проходан, њиме се не може приЈш ни једној општи- 
ми. Тако за пут који води нз Ужица за Златнбор ио- 
требан je један пут за везу прско општине Качер- 
ске и Шљивовичке до na железничку станицу 
Кремиа. Народ би -raj пут и сам оспособио, али 
ne достају две ствари: помоћ стручњака за трасу и 
упут у раду. Друга околност je та mro народу 
кулучећем треба дати алат и експлозив за разби- 
јање тврдих предмета на траси. Наш сел.ак «сма 
споообног алата за прокопаваље пута, јер га нијс 
у стању да набави, тако да и са великом муком на- 
бавља мотику да би окопао кукуруз. 

Овај пут би помогао сељаку да окрепи сзвоја 
имања u одужи својс обавезе. Има појединаца 
који из овога забрана не могу ннједан метар дрва 
нити сена, сламе и друго извести na пијац, јер су 
пролази на главни пут нспроходни. 

Ha крају молим. г. Министра грађевина да ове 
иоје оправдане жеље узме у обзир и у општсм 
ннтересу мога краја учини све што се може од 
и>егопе стране, ma и преко Бапскс управе, како 
би сс jonr na пролсћс ириступилп просецању 
опога пута. 

Овај пут je категорисан као пут другога реда 
од rtpe десет година, mro je Баиској управи поз- 
нато, тс би грехота било ову важну народну по- 
требу -не остварити. 

Остајући у нади да hc г. Мшшстар кпо nam 
одличан др.уг из партије и пријатељ народа изићи 
na сусрет заједно cn Бапском управом овој народ- 
ној жслјИ, у TO имс изјавл.ујем да hv гласати за 
буцет Министарства грађевина. (Одобравање и 
пљескање у центруму и на деоници). 

Претссдтгк Стеван Ћирић: Има реч народни 
посланик г. Tmpho Петковић. 

Ђорђе Петковић: Господп народни послани- 
ци, jom од ратова маркантно je да je свака влада 
досада обраћала највећу пажњу на гвоздене пу- 
тсве, трудећи сс да питање гвоздених путсва што 
RUIIIC обради и изведе пачисто, a и с друге страие 
насупрот томс, сувоземни путеви стављени су v 
подређени положај према гвозденкм путввима, 
тако да се слободно може pelin да су нашм суво- 
зсмни путспи готово у исто онаквом стању кпкви 
су били jom пре 30 година. 

Господо, да се у овоме буџету за 1938/39 го- 
дину спрово;ш таква пста политика служи за ДО- 
каз и сам буџет Министарства фађевииа, који no 
сво.јој величипи, с обзиром na целокупни државии 
буџет, не претставл^а можда ниједну тестину од 
'»иога, што би требалп ла прппадпе na Мппистар- 
ство гра1)евипа. Ресор Ми-нистарства грађеоина je 
од особите важности и с рбзкром на то mro ce 
бави сувоземним путевима требало би да игра 
исту улогу као и Мипистарство саобраћаја, које 
се бави спровођењем гвоздеиих путева. Са тих 
разлога ja мислим да и Влада, олиосио сама лр- 
жава, трсба ла сс постара да буцет Мипистарства 
грађевипа, с обзиром na велики опсег материјала, 
који има да обради тај буџет, буде повећап, 
јер повећање тога буџета ради што ефикаонијег 
обра^ивап.а сувоземпих путева имало би знатнога 
утицаја и na здравствено и еконорско и социјално 
стање  целокупног нашег народа. 

Kao послапик из Мораве ja hy се у поглелу 
критике овога буџета осврнутп на две ствари, које 

потпадају под ово Министарство, a које су врло 
важне за мој крај. 

Пре свега, питање Мораве. Једна у нашој др- 
жави (Најиемирнија река, то je Морава. Оиа сама 
no себи тако je нвмирна, да наноси оргомне штете 
народу, униттавајућн и пребацујући са једие 
обале na другу читаве комплексе зе|мл>ишта и тиме 
ствара велике спорове и читава села оставља без 
онога тто iiM je најпотребппје, без земл)е. Од 
ymha Јужне и Западне Мораве, од Сталаћа, na дуж 
целе Велике Мораве, a напосе долипом Велике 
Мораве до Велике Плане, raj je терен толико po- 
вмт да Морава рути земл.ишгс са једпс страпе, a 
намеће и наноси на другу обалу, као што je na 
пример случај у селу Милошеву. те je читаве хи- 
љаде хектара зсмлттта пребацпла na другу стра- 
ну и тпме то село потпуно осиромашила. Kao mro 
видите, ca те својс особипе, то je једна врло пез- 
годна и тешка река. Поред тога, ona je јако водо- 
плавна. Њена водоплавност долази отуда што 
пролази кроз један крај земљишта, који je поро- 
зан, и noiirro joj само корито mije лубоко, изли- 
иап.см Моравс чини велике штстс оиим селпмп п 
насељима, која се налазс уз Мораву. Прошле no- 
дине пмали смо осам повлава, које су почеле у 
марту a завршиле се у новембру, и те поплаве 
страховито су оттстиле усеве свих о.них села, 
који се 1налазе у близипи Мораве, тако ла су се- 
љацима потпуно упропашћене летине ва и земл.и- 
ште nocejano репом и сточпа храна све je пропало, 
тако да je, после тих великих поплава, Морава 
била препуна шашом, која je пароду потпуно 
пропала. 

Kao mro впдите, господо, Морава претставља, 
с једне črpane, велику благодет за крајсве кроз 
које пролазп. a, с другс črpane, папоси опоме на- 
роду велике и огромне штете. И природно да та- 
ква једна ситуација упућује на то, да би дужност 
била Министарства грађевина, o чему je било речи 
и у Инжињерском дому и na једпом предавању, 
да се mro upe изврши регулација Мораве. Ha taj 
начин cnacao би се n onaj живал> који je изложен 
разним болестима и епидемијама зато mro су му 
куће под водом и влагом, a, с друге стране, били 
би опасени велики комплекси плодног земљишта 
ол поплаве. Несумптво да би се то постигло регу- 
лацијом Мораве. Ja знам да je то питање везапо са 
великим трошковима, али je несумњиво да би ре- 
зултати били одличри и убрзо би се исплатио сав 
онај издатак који би био потребап за регулацију 
Мораве. 

Овај буџет свакако предвиђа и осигурање Мо- 
раве, Али, господо, осигурање Мораве са сумом 
која je предви})ена у овом буџету, која, морам да 
прнзпам, да je ове године повећапа за милпоп ди- 
нара, ona претставља цифру од 1,500.000 динара, 
немогуће je, јер je ова сума недовољна ne само 
за ре.гулацију Мораве, пошто се ona под тим на- 
зивом води у буџету, него je немогућа и за оси- 
гурање оних објеката-мостова, који као такви no- 
стоје na Великој Моравп и који су као такви под 

■ чптптом самог Министарства грађевина. Јер, го- 
сподо, услед оваквог немира Мораве прети ona- 
сност да he мост код Варварина остати na суву, то 
исто важи за мост код Ћуприје, то исто важи за 
мост код Глоговца, то нсто важи за мост код 
Марковца, односно Свилајнца. Ова сума од један 
милион и ner стотина хиљада динара која има да 
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сс распростире и на Јужну Мораау, no ономе шта 
има да сврши, мала je. И онда шта ће бити? Buhe 
то, господо, да ћс опи мостови који су главна и 
једина сретства, која везују једну и другу обалу 
Мораве, бити на суву, a ми иећемо имати могућно- 
сти, да ту опасност, која претн, са 1,500.000 дина- 
ра спречимо и регулишемо. 

Данас, Господин Министар, у свом експозеу, 
између осталих, поменуо je баш ове мостове као 
опасна места на којима Министарство грађевина 
предузима извесне радове. Јесте, гооподо, преду- 
зима. Али сви ти радови са сумом, која je пред- 
виђена у буџету, недовољни су да изврше обезбе-. 
beii.e. Ja ii\' само да потсетим Господина Miinn- 
стра, jop он Moinlic тпм IIVTOM пролази ca спојим 
аутомобилом, да je између Јагодине и Ћулрије 
цариградски друм, главни друм, који пролази до- 
imfOM Мораве и везује исток са западом, за преме 
поплава no три недеље непроходан, јер на про- 
стору између Јагодиие и Ћуприје Морава га у то- 
ликој иери поплави да je за то време немогуће 
iipoim тим путом. Како тај пут води за Бугарску, 
несумњиво да би n.ora требало осигурати mro 
пре. Осигурање би требало учинити тако, што 6ir 
со сам raj гпт подигао, a подизање тога иута не- 
сумњиво да lio коштати 500 до 000 хиљада дина- 
ра. Видите, господо, ми имамо предвиђену своту 
за све радове на Морави само иилион и пст сто- 
тнна хил.ада динара. 

Господо, ако би се узела рсч o путевима, ja 
иорам рећи да Срсз ресавски нема државних пу- 
това. a свакако да би Гооподин Миттстар могао 
да каже да то ис спада у њепову надлежност, већ 
то припада Банској управи. Али, господо, према 
счому томе, иако je ово тачно, Госпо.чпн Министар 
м( pa да се позабави и оипм путевима, a то због 
тога што ови путеви сами no себи 11ретставл>ају 
велику важност како у погледу трговино, тако и у 
погледу саобраћаја не саадо измоКу села и измс1)У 
срезова, Hfeno и између округа. Иако су ови пггеви 
првога рсда, прва груиа баиовинских путепа no ра- 
спореду, како je предвиђено no Закону o путевима, 
ппак се тп путеви налазе у тамо бедном стању, да 
nmiio o п.има ne можсмо говорити као o путевима, 
Boli можемо говорити оамо као o каљугама, кроз 
које се и стока и људи даве у блату, те тгећу да го- 
ворим o nciipo,-in;ni(4-Tii тако тешких нвприродних 
путева, који претстављају читаве баруппино, гако 
да су људи iipiinyl)cnii да скидају товаре са кола, 
да би лх пребацили до тржишта, где треба v\ про- 
даду своје про>изволо. 

Кроз Ресаву пролази једаи пут, крји везује Хо- 
м()л>о, Млаву, Горњу и JIoii.v Ресаву прско Свилајн- 
na, iiaiiipo'iiiM IIVIOM na Марковац ДО жолсзнице. И 
тај пут ио само mro nujo уопште пут, noro се onaj 
простор, onaj доо пута између Марковца и Сви- 
лајнца, палази у тако бедном и жалоспом cran.v, 
да je немогуће корпстити ra, иако тим IIVTOM про- 
лази опрома« нзвоз пшенице, стоке, a нарочито cmi- 
ii>a, jop je Сви.тајпац јако извозничко место. Чст- 
he iivra немогуће je извозити no неколико дама, не 
само због тога, MITO je тај пут водоплавап, него 
због тога, што je иепроходап. Иајвећа фаталпост 
лежи у томо, mro тај пут no припада Моравској 
бановиии. noro једним делом Дунавској бановиии. 
I! баш због тога, што со налази na граници према 
јолпој и другој баповним, тај се пут налази у та- 
квом стању, да je уопште непроходан. Од првих 

поплава, које су почеле ([јебруара месеца прошле 
године одпет je један мост. Taj мост пије нн до 
сада оправљеи, Taj мост, који je однела MoipaBa, 
no оправља се и преко њега се прелази na тај на- 
чип, IHTO се преко чамових дасака пуштају возовн 
са највећом несигурношћу да и сами пропадну пре- 
ко тога места, гдо треба да буде поставл>еп мост. 
Чинили су се корацн и код јолпо и код друге ба- 
новине; али без успеха. Гоеорећн o овој ствари, o 
путу између Марковца и Свилајнца, ja сам то учи- 
нио са тога разлога, што у буџету Министарства 
грађевина има једна партија, која има да послужи 
за одржавање гих путева, однооно помоћи тим 
путевима. Даје со тако зван« државни допринос, 
који пма да послужи као помоћ за самоуправне nv- 
теве. Свакако да ова IIOMOII државна, која се сма- 
тра као једно од средства за одржаваше пслр- 
жавних путева, и у овоме буџету предвиђа једну 
цифру, алн која je цифра, налазим, и сувише мала, 
јер ■изпоси за целу земљу 2 милиона динара. Према 
томс, ако се узме, да ових два милиона динара 
треба да се распрострс на целу зеадљу, онда се пи- 
там: да ли бп'се могло помоћи спима онпма, који- 
ма je то ноопходно потрсбпо. A како je то до 
сада било? Господо, и овога пута ових два милиоиа 
отики he на друге страпе, алп опдо, где су потр 
гле сс нарочито осећа потреба, у Срезу рссавск м, 
nelio тамо отићи. Акобп мепитали: зашто неће отн- 
ћи, — одговарам да пеће отићи, као mro nuje оти- 
шло ни прошлих три буџета нити ранијих буџ. 
mro je Росава била у томс положају, да никада 
свога претставника није слала у Скупштину, који 
би припадао владиној већипи, всћ je била вечито у 
опозицијп. И nomro jo бпла исчнто у опозицији, He 
надам со да he и овога пута добити помоћ. Али 
ипак, како je садаи.и Господин Мпппстар гра!)еви- 
na близак нама no бившо! његовој партији n no 
томе, што се у Рссавп и у Топлици јслио исто i 
ha, ja верујем, да hy добити блапонаклоност Госпо- 
лппа Министра да he овога пута дати помоћ Рс- 
сави, како ona no би остала пастроче ове п ратшјнх 
влада. 

Господо, јслап од претходника [ione, да cv 
лички n материјални издатци овога буџета огром- 
im, И збил.а, ако се погледају пифре, половпнл 
oiHora, mro je предвиНено у буџету за Микистар- 
ство граНевтна, отишла je на личне и иатеријалне 
издатке. Свакако, да су ови цздатц« неопходно no- 
требни, jeip ia верујем да се боз њих no може. 
\ ni баш зато. mro cv ови издатци тако велики и 
зато mro je Господип Минпстар грађевина могао 
свакако у Влали да појача буџет Министарства грп- 
ћевина, ja налазим да му се с те страпе ne може пре- 
баипгм, да пчio могао да учини штогод. Ja ne ве- 
рујем да je он пасторче Владе, коме сс mije хтело 
изаћи v сусрет. 

Због овога налазим, да Министар граНевпна 
мора и дужност му je да нађе зруга сретства и 
мзворо, којима he ове недостатке, које нма садаш- 
n,ii буџет, да исправи na тај пачип mro ће сс из 
и.чмаиролппх кредита nalm могуЈшост nonehama бу 
пета, како on се на тај пачпп ликвидирало n п.ита- 
ње свих оних потреба, које трсба извршити у ре- 
сору Министарства грађевина. 

Како имам слабу наду, да he господин Мипи- 
cap да се сотп n na своју прошлост, ja због тога, 
чекајући да видим да лн he учппптп ono mro се na- 
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да Ресава, ja hy гласати против. (Одобравање   и 
пљескање на левици). 

Претседник Стеван Ћирић: Реч   има   народни 
посланнк г. Радивоје Николић (Гласови није овде). 
iloiin;;. г. Николић није присутан, оматра се да je 
дустас од речи. Реч .има народни ■покглани« г. Ми- 

лаи Банић. 

Milan Banić: Gospodo narodni poslanici, ja bili 
hteo i vašu pažnju, a i pažnju Gospodina Ministra, 
da obratim na jedno pitanje, koje je u istinu intere- 
santno. Iz milijardskog zajma za javne radove, kako 
znate, grade se u našoj zemlji i turistički putevi. Ti 
putevi imaju za zadatak da privedu turiste, strance, 
u našu zemlju. Prema tome, bilo bi logično da se ti 
putevi grade, pre svega, sa periferije, sa granica 
državnih, prema unutrašnjosti. Ali to se ne dešava. 
Ako se internacionalni put Subotica—Beograd, gradi 
iz Beograda prema Subotici, to još mogu da razu- 
mem. Valja centar države, prestouicu, što pre vezati 
sa periferijom; prema tome, mogu da razumem po- 
stupak, po kome se taj put izgrađuje iz Beograda 
prema periferiji. 

Ali, gospodo, kakvo obrazloženje čovek da dade 
izgrađivanju, na primer, turističkog puta, koji treba 
da ide kroz naše Primorje i koji se gradi ne sa 
periferije, ne sa granica državnih, nego, na primer, iz 
Splita  prema Šibeniku i dalje pod Velebit?! 

Dešava se — i to je* stvar gotovo notorna -- da 
turiste, automobiliste, dođu na našu granicu, recimo 
na moju granicu kod Sušaka, kod Rijeke, na granicu 
talijanško-jugoslovensku; dođu čitave kolone auto- 
mobila i autobusa; dođu do Rijeke i tu stanu i dalje 
neće. Zašto neće? Jer nema uređenog puta od same 
naše granice niz Primorje. Informiraju se automobi 
liste-turiste na granici, kakav je dalje put, pa kad 
saznaju da je loš, odustaju od putovanja automobi- 
lom ni/, naše Primorje, jer im ne konvenira da upro- 
pašćuju automobile, ili da prosleduju putovanje po 
bednim, uskim i vijugavim puteljcima s novim, mo- 
dernim velikim autobusima. Razume se, tu situaciju 
iskorišćava tuđinska konkurenca našem turizmu. Kad 
dođe jedna kolona automobila iz Austrije, ili N'emač- 
ke n. 'ipr. do Abacije ili do Rijeke (Fiume), saleta je 
tucet agenata koji agituju protivu prelaza te kolone 
automobilista turista naš teritorij, i agituju time da 
kod nas nema puta. I uistinu ga nema što je vrlo 
značajno — baš na samoj granici! 

Ja bih obratio pažnju gospodinu Ministru na 
činjenicu, da se, na primer, kod nas, na Gornjem Pri- 
morju, izgrađuje turistički put na sektoru od Novog 
Vinodolskog premaCrikvenici, pa dalje prema Kra- 
ljevici; a baš od Sušaka, od granice prema Crikvenici 
taj se put uopšte ne uzima u gradnju. 

Molim gospodina Ministra da loj anomaliji 
učini kraj! 

Znam da ima izvesnih tendencija koje se protive 
izgradnji turističkog puta, prioritetno od granice, 
od periferije. Ima nerazumnih ljudi na svima strana- 
ma: Г<ао što se n. pr. beogradski kućevlasnici bore 
protiv zakona o etažnoj svojini, koji bi stvarno bio 
njima u interesu, i pre svega njima -- prosto iz ne- 
razumevanja! — tako ima u našim pomorskim kru- 
govima ljudi koji računaju: kada bi se izgradio 
turistički put sa granice, to jest od Sušaka dalje ni/. 
Primorje u pravcu Splita, da bi time bilo pogođeno 
naše pomorsko brodarstvo, naše parobrodarstvo. Ovo 
tako izgleda kada se na probleme gleda površno. Ali, 

kada se ude dublje u problem, onda se vidi da bi, 
nasuprot, izgradnja ovakoga puta prvenstveno od 
granice u unutrašnjost zemlje, odnosno uz morsku 
obalu, znatno  unapredila i parobrodarski saobraćaj! 

Prema tome, ja bih molio g. Ministra, ako ima 
takvog nerazumevanja i takve kratkovidosti - a 
znam sasvim pozitivno da ih ima! - da suzbije takve 
negativne pojave i sugestije, i da učini mogućim da 
se što pre počne da gradi turistički put sa naše gra- 
nice, sa italijansko-jugoslovenske granice t. j. od Su- 
šaka dalje niz Primorje. 

To je jedno. A u drugom redu, molim g. Ministra 
da poradi tla se takode što pre počne izgradnjom 
turističkog puta od vrlo važne austrijsko-ju^osloven- 
ske granice, od Maribora prema moru, prema Sušaku. 

Kada sam kod toga, spomenuo bih, - razume 
se, Sto kraće — još jednu stvar. Koliko znam, kre- 
diti zajma od 1 milijarde za javne radove ima da 
budu povišeni još za 500 miliona, što znači da će se 
izvodili novi javni radovi. U vezi s tim, bio bih slo- 
bodan da upozorim g. Ministra na još Jednu ano- 
maliju: Kod nas, u blizini moga rodnog grada Su- 
šaka, izgrađena je pruga na Bakar, bakarska pruga 
— pruga koja je stajala nekih dvadesetak miliona 
dinara. Time smo dobili još jednu železničku vezu, 
na Gornjem Primorju, do mora. Ta bakarska pruga 
izgrađena je već preci 4—5 godina, ali ta pruga do 
danas nije" iskoriščena, nije valorizirana, iz prostog 
razloga što na moru, u bakarskom zalivu, nema pri- 
staništa, nema operativne obale uz koju bi mogli 
da pristaju parobrodi. Ja mislim tla je to krajnji 
apsurd! Kad se je već utrošilo dvadesetak miliona 
dinara na izgradnju pruge, ne može se, u racional- 
nom gazdinstvu, dopustiti da ta pruga bude mrtav 
objekat, da to bude mrtva investicija, nego valja Sto 
pre investirati još 5—6 miliona dinara, da bi lađe 
mogle da pristaju uz obalu, na koju izlazi ta pruga. 
Uostalom, slobodan sam upozoriti g. Ministra na to 
da tu nije potrebno da se gradi jedna zidana, ma- 
sivna operativna obala nego je dovoljno da to bude 
jedan kej, izgrađen na pilonima., na pilonima bilo od 
armiranog betona ili čak i od drveta. Pored toga, 
nije ni potrebno da se odjednom pristupi izgradnji 
čitave obale (koja bi imala da bude duga i preko 
jednog kilometra) ali je skandal tla se nije pristu- 
pilo barem postepenoj, parcielnbj izgradnji te obale. 
Zato, upravo insistiram na tome da se ove godine 
počne sa izgradnjom te obale, da se ove godine 
utroši na to makar milion dinara, i da se kasnije 
izgradnja keja u Bakru nastavi, i da se tako stvo- 
ri' mogućnost da ova, od Boga dana, prirodna 
luka kao što je Bakar, bude iskorišćena u svrhu 
naSeg pomorskog saobraćaja. Jer na našem gornjem 
Jadranu imamo relativno velik pomorski saobraćaj; 
tuda tendira ne samo promet naš, jugoslovenski, 
nego i tranzitni promet koji gravitira iz Lehoslo- 
vačke Austrije i Mađarske — tranzitni promet, koji 
će još znatno biti pojačan izgradnjom veze između 
Slovenije i naše-' mora. Sav taj promet ne može da 
primi samo sušačka luka, te je -- mislim -- sasvim 
prirodno, tla jedan tlet) to.i,r saobraćaja apsorbujc i 
Bakar, bakarska luka. 

Istina, ima projekal da se proširi i Izgradi su- 
šačka luka, kako bi ona mogla da primi sav taj sao- 
braćaj. Mada sam roden Sušačanin, ja mislim da je 
normalnije tla se dade Bakru jedan deo tog saobra- 
ćaja, i da ga se, uz minimalne investicije, osposobi 
za to, nego da se u Sušaku podižu nova lučka po- 
strojenja uz daleko veće investicije. Eto, gospodine 
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Ministre, ništa  drugo  sem  ovc  dve  stvari.  (Odobra- 
vanje i pljeskanje u centrumu i na desnici). 

Ирсгседтп; Стеван TiMpuh: Реч има народнн 
послаппк г. Велимир Курсулн11. 

Велимнр Курсулии: Господо народии посла- 
иици, неиа сумље да Министарство гра1)евипа у 
склоиу савремене држаине уараие има једну изван- 
редну важву улогу. Посебно иак у nauioj земљи, 
Мшшстарство 1ра1;евина нма огроман делокруг ра- 
да у голико upe, шго наше прилпке зах1евају да 
се свим питаљима која спадају у деликруг оиог 
Министарства поклони најсвестрааија naiKiua. Из- 
градња великих јавних објеката, добрих сувазем- 
них саоораћајних веза, постављаље водовода у ве- 
ликом ироју иасеља где се oceha пуна несташица 
здраве nnjahe воде, регулацнја рска и низ других 
радова ове врсте, јесу питања којима ово Миии- 
старство мора да посвети своју иригу и старање, 
јер то у првом реду захтевају највнши државии и 
иародни интереси. 

Ma колико, господо народнн посланиди, да се 
од осло6о1)ења у овом правцу радило, учишено je 
иеома мало н мн морамо признати, да се пи no до- 
бро изграђеним иутевима na и ни no чему другом 
у погледу опште гра^евинске дслатности, ие мо- 
жемо уиоредигн са другим напредним земљама 
које су данас испресецане пајмодернијим аутостра- 
дама, a сва пасеља повезана спгурннм и стабилним 
аутомобилским путевима. 

Влада Господнна др. Милана СтојадиновпКа, 
са гледишта општег народног проспсритета и 
обиове земље, без одлагања узела je низ питања 
из грађевиноке делатности у расматраше n одмах 
приступила њпховом решавању. Мо;ке се, госпо- 
до народни иосланици, критиковати рад Владе Г. 
др. Стојадиновић, али при томе сви критичари 
морају признатп једну непобитну истину, наиме, 
да je ona Влада за две и no године урадила више 
пего што су учинили сви други режимн од осло- 
бођења na до доласка на власт Господипа др. Ми- 
лаиа СтојадииовиИа. Сетпмо се, господо, у каквом 
се стању иалазио раиије nam жељезнички саобра- 
liaj, сетпмо се, господо, да се кроз чнтаве кра- 
јеве наше земље пије могло jipolm честито, ни 
колнма a камоли аутомобилом, међутим, хиљаде и 
хнљаде туриста, којн се раније нису усуђивали да 
до1)у у Југославију, данас нам одају прнзпањс, a 
гуризам у нашој земљи допоси стотипе милиопа 
дипара сигурпог прпхода. Изпо1)еи>е јавпих ра- 
дова са ретком предузимљивошћу и у највећем 
опсегу, спада свакако у пајзпачајннјс дело Владе 
г. др. Стодииовп!^. Југословенске геиерације којс 
долазе за нама, биће стоструко захвалне Госпо- 
дииу др. Милану Стојаднповпћу на овОлМ раду од 
кога оу како поједипе покрајипе, тако и цела зем- 
ља ималп неизмерне користи. 

Господо народни посланпцн, уважепи потпрет- 
седник nauie страпке и Министар саобраћаја г. др. 
Мехмед Спахо у свомс експозеу, н са ове говор- 
иице, npe неколико дана, пагласио je да he ова 
Илада иаставити са извођењем нових великих јав- 
них радова. A када je Министар г. др. Мехмед 
Спахо изговорио ове речи, зпачи да су one резул- 
тиране из закључака Краљевске Владе. Друкчије 
речено, Влада г. др. Стојадиновића, створила je 
план за нове јавне радове који he отпочетп сва- 
како у пајскорпјем  времену, јер ми знамо,  a до 

сад смо се уверили, да речима Господина др. Сто- 
јадиновића и љегових сарадника следују дела. 

Господо, ja се радујем што се сада, када eeh 
отпочнње ова пова велика гра1)евинска акција коју 
предузима Краљевска влада, на челу Министарства 
грађевина, ради наш посланнчки друг Министар 
г. Стошовић, који као претставник наших вите- 
шкнх Топличана зна врло добро прилике и окол- 
ности под којнма паш народ живи. Он hc нам бити 
гарамција да he нови јавни радови бити упућеип 
правцем задовољења иародних потреба у оннм 
крајепима где су те потребе najnehe и где не трпе 
оцлагањл. 

Кад je реч o овоме, ja користим прилику да 
Министру грађевина, у име среза Студеничког, упу- 
гим апел у нади да he жеље и интереси овога краја, 
који претставља колевку старе Српске Немањићске 
државе a истоиремепо и пајпрнвлачнију тачку за 
турпсте у границама шредратне Србије, бити нај- 
правилније схваћели, 

l'ucnoAO, у моме срезу налазе се многе старинс 
које тако речито говоре o пашој славиој прошло- 
сти u спомениди наше средшевековпе кудтуре којн 
српско име ароиосе шпром целога света. Ту je у 
првом рсду манастир Студепица једна од пајстарп- 
јих Немањићоких задужбина. И нема, господо, из- 
летника који пролази живописнсш ибарском доли- 
пом ада ne зажели да види ово велико архнтектон- 
ско дело. Међутим, пут од "iVaiha до Студеиице на- 
лази сс у таквом стању да се можс мирне душе 
рећи, да претставља нашу пационалну срамоту. Чак 
n у летљим месецима, после најмаше кнше, овај 
je пут без onacuocin no живот тако pelm непро- 
лазан. Зато je неопходно потребно да се овај пут 
доведе у исправпо стање, како би могао одгово- 
риги нптереспма јавног caoopahaja и задовољиги 
основне захтеве за развој n унапређење иашег ту- 
ризма. Тако1)е би било потребно овај псти пут, 
којп, пажалост, носп назив бановипски и који од 
макастнра Студепице пде преко општппе Ђако- 
вачке и Мланачке до Деспоговпце и Ива1Бице ко- 
начпо завршити. Изградша другог дела овог пута 
од Студепицс до Деспотовца отпочета још npe 30 
година, али још није прпведепа крају, ма да би се 
завршнн радови моглп пзвестп са мипималпим ма- 
тернјалнпм сретствима. 

Господо пародии посланицн, поред Студеннце 
и других мапастпра, огромпо иптересоваше турн- 
ста привлачи манастир Градац, задужбпмл Јеленс 
Лажујске. До овог мапастира отпочета je такође 
npe 30 годпна изградња пута. Меродавни су уви- 
дели зпачај ове cao6paiiaJHe везе и мојим насто- 
јашем помоћу Министарства грађевина и Банске 
управе na Цетнњу пастављен je рад на изгра1)нвлњу 
овог пута од града Брвепика у Ибарској клисурн 
na до Градца и Рудна. 

Најтежи део овог пута, који спаја седам пла- 
пппских ominima, представљају11И јсдппо шихоиу 
саобраћајну везу са главним друмом у Ибарској 
клисури, иалази се у изградп.п, али се ne може ДО- 
вршити без нових кредита, и no прорачуну струч- 
њака, требало би само још 400.000 дипара na да 
се овај пут дефинитивно доврши. Можете мислн- 
ги, господо, како смо ми изгледалиу очпма страна- 
na кад je француоки посланик са једном великош 
прупом фра«цуских турпста пошао у Градац, na се 
са пола пута вратио и једва свој аутомобил са no- 
KCWU'KO пари волова пзиукао из Брвепкчкс реке. 
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Исто тако морам указати 'на неодложну по- 
требу изградње моста на Ибру код села Богомнра, 
који je недавно порушила вода a који преставља 
једину везу свих насел>а са лесис стране Ибра са 
њиховим имањима и пашњацима којн се налазе иа 
icBoj обали реке. Са нсстанком овога моста неко- 
inivC) je села одсечоно од школе и железничкс ста- 
иице које се налазе на лсвој страни реке, тако да 
je било впшс случајева давл.сп.а, a када Ибар иа- 
дође, прилаз железничкој станици и школн je пот- 
пуио немогућ. 

Гооподо иароднн, послаинцн, ви сви знате да 
Копаоник no својој огромној ииспни, no лспоти 
смучарских терена и no конфигурацији самог зем- 
љишта претставља једно од наЈлепших паших пла- 
пииских излетишта н праву атракцију за мпого- 
бројне туристе к-ојн га noceiiyjy n зими и лети. Ко- 
ппоиик je истовремено n главно излетиште Reo- 
rpaijnira који na њсму траже и забаве. Дпректпа же- 
лезничка веза лолази Ибарском долином до пспод 
самог Копаоника, до жслезпнчке стаппце Руднице, 
од које до највишег врха, Сухог Рудишта, има cne- 
га 16 'KM. МеНутим, господо, нс постоји никакав 
гхут који би олакшао туристпма долазак на Копао- 
пик. Ja Mo.iiiM зато да се не само у интересу овога 
краја мего н v духу општих лржапних n пацпонпл- 
них иитереса посвети заслужна пажња и велики 
туристичкн лом na Копаонику споји ма каквим пу- 
гем са железничмом пругом и да сс пстовремено 
ггостави телефсжока линија између Рашке и пла- 
пинске куће на Ксташику где би требало ооновати 
и једну сталну уговорну пошту. 

Г' ■ппло народни послаиипп, мој срез je nne- 
тежио сточарски и воћароки. Али зббг пелостатка 
путева сељаци cv апсолутно v исмогућибсти ла eno- 
je прочзводе лпцосе до своје прве експортпе ста- 
нице. Иак-о се onaj срез налазп, такооећи, H i ло- 
Maicv Београда, његова насеља micv мећуообно eno- 
jeifa ии опакиим путевима који би заловол.авали 
најчхзновније живптне потребе овог сиромашног 
■i ni вредног становништва. 

Поред путева; у извсспим насел>има oceha се 
IIIK;I несташица у води-, a ona проузрокује често 

пута низ заразних обољења од којих стаповитпгво 
сваке године страда. Чак и сама Јошаничка бања, 
која je позпата no својој лековитости, нема пијаће 
воде и оио je главнп разлог што lijena посета mi je 
обилттја. Ме1)утнм, под самим Копаоппком, na ла- 
■i.HHH ол два километра налази се одличан аланин- 
ски извор чијом би каптажом и изградњом иодо- 
вода оиа пеодложна потреба Јошапичке бање бпла 
чалово.ч.епа. Рашка као пептар среза n једпо од 
најлепших и пајважпијпх места у предратпој Cp- 
бији, коje лети ггосећују страпци, и ово мссто OCKV- 

дева у пијаћој води, na je иеопходно потребиа no- 
■i"ii ;i(mo\)CU,a воде. 

Господо  народни  посланици, такођбр cv no- 
гребне маи.е суме за доиршеп.е довода воде у Ру- 
дну,  Павлнцн, Плани и Бистрици    где се ОСКудева 

;i пијаћом иодом. 
За изградњу пута Јошаннчка бања- Млоча ис- 

за са Жупом, за довршењб пута Рашка—Павлица, 
ГТискња—Вил.апоиац, за довршење пута Рудница 
Бистрица Г)лажево, за доврш^ље пута Ратка- Тр- 
иаиа —Шереметовица веза са I Јвањицом, за доврше- 
ње пута Рашка—Радошићи—Бадањ—^Семетеш, за 
доври1ен>е пута Општине Плапске са главним ny- 
гови у дужипи од .'5 кплометра, за пзградњу моста 

na реци Ибру, псза између Пнскања, Брвепика са 
Ивањнчкнм путом и прплаз железннчкој стаиицн, 
обратио сам се Бапској управи na Цетињу, na мп- 
лим господина Мннистра да ме помогие. 

Одајући пуно признање Влади шефа name 
сграпке r. лр. Стојадиновића, a пмајуЈш пуно no- 
верење у исправа« рад r. Министра прађевша из- 
јавл.ујсм да liv гласати за овај буџет. (Одобравање 
и 'ПЛ.ескап.е у центруму н деспнци). 

Претссдппк Стеван ЋириИ: Рсч нма пародмп 
.послапик г. Алсксандар Дачић. 

Ллександар Дачић: Господо пародпи посла- 
мицп, пека je и мепп дозвољено, као првтсгавнику 
Среза мачванског у овом-високоМ Дому, да у ре- 
сору Министарства грађевина изнесем извесне ау- 
гентичне податке и тешко стање овога среза. 

Мачвапски срез, житпородпп Kpaji којн je no 
ciiojoj noupiminn обрадивог землуиишгса преко 50% 
подводан, плављен водама преко целе године, 
onaj крај, наша Мачва, (^д свога псгдашњег богат- 
ства остао je дапас најсиромашнији. 

Овако тешко стање мачвапског землЈорадника 
у истини jeнеподношл>иво. lipo para, Мачвајебила 
богата, јер друкчпје оеше живот и ciaibe уопште 
пего што je данас. По рату прилике су се зпагпо и 
знаггно измениле, јер за време para Мачва je била 
шшрпште пспрпјатељскс ипвазије да од тога и да- 
нас иного трапжа има. Сеоски живаљ у Срезу мач- 
папско.м после para МНОГО je nanopa уложио око 
иивестиције најооновнијих погреба за пољопри- 
вреду и жииот његов. Отуда je после пада one до- 
бре коњупктуре дошла и презадужепост, јер заду- 
жујући сеу доброј коњунктури mije имао im време- 
na да врати дугове, пошто пад цена землјораднич- 
ким производпма веома брзо стиже. Kao порески 
doiieanuK Мачиа je ca првом класифпкацпјом, 1921 
годппе, била преоптерећена, a послсдп-пх годипа 
извесне исправке нису учиниле ништа, na да ово 
onope3HBaibc буде у сразмери према другим краје- 
ипма n правпчно. Данас Мачиапскп срез плаћа преко 
9,500.000 порезе, плаЈии) je раније до прошлогоди- 
nm.er снижења у 33% преко 14;000.000 динара, али 
Мачвапп naimi никада mi речце ne би рекли да im 
je ono oim'pecliihc тешко ако икада има земл.е до- 
вољно оопиливо. Позната je вредноћа Мачванинова 
на добром култивисаном раду мачванских пол.а. 
Мачвашт je добар произвођач жита, добар сточар, 
добар воћар и у свакој грани привредиој Мачванин 
je први. 

Али, господо, пма још једпо твшко n болно пн- 
тап.е у жпвоту Мачвапског сел.ака, a TO je што га 
je притиснуо и терет водног доприноса no оспива- 
ii,y Водне задруге, a која иије у првим дшима ов« 
оргапизацпјс дала one резултате који су се очекп- 
вали у onoj потребпој оргаппзацији. 

Мачиапп м дапас плаћају водпп ДОПрИНОС na 
земљишта na која плађају и државни порез. Дру- 
ром речју, једап вслпкп део мачвапског земљорад- 
ништва плаћа дв.е порезе na једно те исто зомл.и- 
штс, иако je законодавац предвидео ослобођење 
пореза na земљиште до свршетма мелиорациош« 
радова. Последње године Краљевска je плада у мно- 
гоме допринела да се прилике Мачванске водне за- 
друге једпим делом сашграју n ncnpaue pannje изве- 
ene грешке, зашта je мачвапскп сел.ак истпнскп 
благодаран. 
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Битно питан.с опстанка и жипотии иптерес 
Мачве јестс, да се овај крај што пре спасе н обсз- 
беди од воде, мочварн и поплаве. 

Мачва je угрожсна од гтоплавс рскс Савс и 
Дрнне, од поплаве река које сс сливају са планине 
Цера. Гоотрафски гголожај овог краја je веома не- 
згодан, зато што сс налази изме1)У 1К)да. 

Мачва има око 84.000 хектара зиратног земљи- 
шта, односно земљишта иа које народ мачвански 
плаћа земљарину, a од овс повртине од водс je 
угрожено преко целе године 48.000 ха, другим ре- 
чима, преко 52°,; необрадиве je земље због сталних 
гтпплава, баоуштина и мочвари, које се протежу 
кпоз np.Tiv мачванску равницу. 

Пво ie пгпоман губитак у привреди за станои- 
нике тога Kpaia. na и за целу државу. Због овакпог 
стања. рачунајући да привреда губи просечно само 
no 500 динара no хектару годити.сг прихода. онда 
би укупни приврелпи губтак овога кпаја бно ГОДИ- 
пт.е око 25.000.000 динара. Према томе, за послед- 
11.их 20 година привреда н држава изгубили су само 
у Мачви око пола милијар.чс динара. 

Друге државе изгубиле су велика фииансиска 
средства да би што више земл.е отели ол воде и 
оспособили je за обоаду. Te се зомл.е поиосе својим 
радовима као са највећом привредко-култупном те- 
ковпном. Случај понтијских пол>а v Италији где je 
Италија створнла само 15.000 ха обрадиве земље, 
дакле три nvra ман»е површине нег.о mro je првр- 
mmia Koia би се требала обезбедити од поплаве у 
Мачви. Тали.гани се nomoce овим, чак cv ii иашег 
Претсолиика Крал>евске владе, за време његове по- 
сете Италнји. овим иптересовали и показали му 
понтијска поља. 

Дубоко сам убе!)ен и падам се, да he Краљев-ска 
влада и овога пута посветити своју обнлату пажњу 
и датн потребна средства да сс Мачва претвори у 
Југословенска понтијска пол>а, исуупи и обезбеди 
од вода, непрегледних бара и момвара и да се na 
тај начин, поред прнвредног добитка, уклани и из- 
вор многоврспих болетгина. Маларија и губерку- 
лоза сталпо сс попе^ава у Cpesv мачвапском, тако 
да данас у Мачви болује преко 22.000 становника од 
маларије, a o тубсркулози и да ne говорим. Свс je 
ово у узрочној вези са оваквпм стањем прилика 
Мачпаиског среза. 

Поред папрел изложеног интереса, народна 
одбрана захтева. да се у Мачви одгаја здрав под- 
младак, док, међутим, сада je то искључено, јер 
се у свим селима и око села налазе отромне и ne- 
прегледне баруштине b че.му, вероватнр ,има no- 
датака и господип Мипистар социјалпе гтолитике 
и народпог здравл>а. 

Интерес народне одбране захтева, да јужпо од 
реке Саве буде што внше плодних житпнца, јер су 
iraine садашње ЖИПШЦе, Баиат и Бачка, сувитс бли- 
зу границе, док, међугим, Мачва je na врло погод- 
пом географском положају, a везана je железнич- 
ком пругом са главиим железпичким артеријама 
Београд—Загреб и будућом централном пругом: 
Чачак—Вал.ево—Лозница—Зворник—Тузла — Ба- 
ња Лука. 

Да оно све бол.е буде и да ОД Мачве и народ 
мачвански и држава има користи, те да ocnocoo- 
љавап.ем земллшгга за обраду земл.орадпик Ма- 
чве плаћа већи порез, може се све постићи ако 
се Мачви цслокупно земл>иште заштити  од воде, 

ослободи поплава и тиме омогући што интензив- 
није искоритћаваиЈе овога земљптта. 

Поред тога, наводим, да he, према прсграму 
Краљевске владе, у Шапцу да сс пзгради житцц 
снлос капацитета од око 1500 вагона, из чега се 
впли да се тиме придаје важност овом крају као 
будућој житипцп name земље. 

Највећи прираст становнпштва у нашој зем- 
л>и јестс у Дринској банопинн. Позната je чин^. 
пица, да у тој бановини пема доволуно земље npe- 
ма onojv становништва, као n то да je то велпкц 
т)(;блем који треба да решава Кпал.енска влада 
Становништва je свс вшпе, земл>е je све ман>е. П:; 
проблем биће допекле peiuen ако се изврше радопц 
којс ћу иижс пзложпти. 

Ha оснаву напред изложеног, за садање стпн.с 
v Мачим неопходно je, да се v што краћем времену 
извршс   Beh   започети  шзвесии  'мелпорациопи 
дови u то: 

1) Продужење ископа  главцог гравитационог 
капала за одвод церскпх вода иа лужипи око 2о 
километара и то од села Majvpa до села Рибара, 
За све ове радове гтотребна je свота од око дц. 
иапа 1.800.000. Овај канал копа се да би се 
чице м волотоци. који сс сливају n плаве Мачпу, 
одвели гравктацијом у реку Саву. Капал je почет 
ла се ради пре лве годипе. a ова би сума била 
потребна за довршење нстог са потребним објск- 
тима   мостовима и др. 

2) Изгралња пумпне станипе и канала на io- 
peniKOM полручју ca капалом. За ове ралове no- 
требна ie свота од око 2,500.000 динара. Са ORHV 
радовима биле би каналисане свс баре иа Јере- 
шком полручју Мачве и благовремено одвелеиа cv- 
Biinina количина воде у реку Саву. 

3) Изградња   једног   сифона   na   Битванс 
подручју са  качалом. За  овс  радове  потребпо je 
свега око 300.000 дипара. 

Пвим радовима омогућило би се пребашгеање 
vn\ тарње поде у реку Саву за случај већих киша, 
као urro je то бпло у 1032 године, прошле и ORJ 
године. 

4") Изградп.а enojnor канала nruiehv Битпе u 
главпог капала за олвол церских вода. За one pa. 
лоне потрсбпа ie спога o;i шко 000.000 лиипр) 
Овим каналом, дужипс од 13 километара, O.TBCIO 
би се гравитацијом у реку Саву око 50^ воле i 
сала тече капалом ка пумппој стапипн на Чеврн- 
тији и тиме би се избеглп пепотрсбпи троил 
пумпања воде. Псим тога са овим каналом извр- 
шила би се канализација околних бапп и асанапии 
гела Штитара, Дубл.а, Белототћа, Богатића, Мет- 
KOBiilia. која су села вечпто под устајалим 6apv- 
штинама, Koie парочпто грозс здрављу становни- 
штва ових  села. 

Б) Изгралп>а пумппе стапице n канала на 
савичипом no;ipv4iy. За оис ралопс потрсбна io 
свота од око 2,500.000 дипара. Са овим би се ису- 
шиле ■пспрегледнс барс и мочвари обрасли у Tpcw 
и до сада неискор-ишКсно земллппте око Засавицс 
Раденковића, Салаша Ноћајског и Равња. 

6) Довр111еп>е радова на повећап.у n појачшм 
одбрапбепог насипа поред реке Саве, измеНу Шап- 
ца  n Дреиовца. За ове радовс потребна je свота 
од 260.000 динара. Са овпм радовима спречил 
се  провала и преливаше рске Савс  преко нас 
jcj)  би   насип   nniiTiio  целу Мачву  од  рекс  Савс 
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Према напред изложеном, укупна свота no- 
фебна за Aoupiucibc мелиорационих радооа у Ма- 
'inii jecre 7,960.000 динара. 

i жи издатци, према напред наведеним огром- 
aii.M штетама за народну привреду, Шли on сраз- 
иерно мали, na сматрам, да ne гооподин Мнни- 
eiaj) грађевина on m веран тумач код Крал>евске 
владе за оправданост наших захтева и хитно до- 
де.ипи потреоне кредите. UHO утолико ири, што 
je и сам господнн Mminciap (pmiancuja у с^оме 
сксиизеу Hcraicao, да je циљ Краљевске владе да 
сс народиа приврда што внше потспцира, a иидс 
je у иитању крупно државно и опшгс корисно дело. 

1 оспиди народни послаппци, налазим да ne 
Крал>евска влада гакође дати велику важност и 
нзградн>и државног цснтрално! пута, који везује 
ijcuipii,; ca LajiajcDUM n дуориинпки.м. оа сада je 
HajKpana иеза иутем иеиграда са eapajeuo.M преко 
Шапца. lijKjuj.ie подине oeiiocoo;ben je аутомооил- 
еки саоораћајни nyi између иореновца и Шапца, 
a Краљевска оанска управа Дркнске oanounne ове 
године предузела je радове и na оправци oano- 
винског нута Шаоац . мзаница, да o и се и uuaj 
де(Ј iiyia испосоиио за аути.мооплскп cauopaiuij. 
^редсгва, са којима располаже краљевска оаиска 
управа, недовољна су, n unaj пут у скором времену 
neiie Moiin да оуде оспосоољен ja аутомооћлски 
caoupaliaj. Ки.шка je важНОСТ овога пута МОЖе се 
оценити n nu гоме, шги ако би се исги осписооио 
за ау гомииплски caoOpahaj из beorpaAa у Киии- 
л>ачу, Сарајево иЛи Дубровник стизало он се за 
једаи ii ии час раипје neru шти je сада могућс др- 
жавним путем преки иаљеиа. иво ол било могупе 
иј разлига што je ивај пут краћп, прав, широк и 
СКОро иез нзгуољеппх падова, дик то mije случај 
са државним путем преко Ваљева. Aico сс у ско- 
pu.\i року ucnucuon u бановински пут Шабац—Ло- 
зница за аутомооилски caoOpahaj, TO he оитн од 
огромног значаја, jep се исти пут у Шапцу сече 
еа државппм путем Иетриварадип—Шабац, na ол 
и у том случају опла пајподесиија веза азмеђу 
пптериацноиалпог пута Суоотпца—11етровараДИН— 
Београд са Босном н Јадранским Морем. 

Оспособ.вење овога пута за пајоржи саоора- 
haj између Београда н Сарајева од огромпиг je 
значаја и за пародну одбрану, na се пада.м да he 
ГОСПОДИН Mnnnciap i paljenima доделпти ИЗ кре- 
дита спога ресора своту од l.OUO.UUO дннара, те да 
Г»и сс са средствима, која има na расположешу и 
Банска управа, још у току ове године исти пут 
ocnocoGiio за аутомобилсии cao6paliaj. 

()на молба je оправдана у толико пре и из pa- 
ЗЛОГЛ што je пут Шабац—Лозница до 1929 годппе 
био државни пут, na je, затим, као неизграђен за 
аутомобилски саобраћај, проглашен за бановински. 

Осгали баношнски путеви у Мачвн др про- 
шле године бнли су непроходаи и за cao6pahaj n 
ca обичним колима, али са одобреним кредншма 
Краљевске банске управе и уз огромну сарадњу 
народне сиаге — кулука -    донекле су оправљени. 

Молим господпна Мшшстра грађевина за деј- 
ство код Банске управе, да се обезбеде norpeomi 
кредити за одржавање ових путева у Мачви, како 
m већ кредити не би били узалудио бачени. 

C обзнром на важност и функцију овога ре- 
сора баш no пнтату асаиације нашнх села и Оољу 
привреду, гласаћу за предложени буџет. (Одоора- 
вање и пљескање у центруму и na десннци). 

Ирстссдпик Стеван Tnipuh: Господо народпп 
посланнци, листа говорника je псцрпепа. Реч нма 
Mmmcrap грађевина г. Добривоје Стошовић. 

Минисгар грађевина Добрнвоје CTOUIOBIIII: 
Гошбдо народни посланици, после ове исцрпне 
дискусије no буџету мога ресора, сматрам за осо- 
биту дужност да се захвалим свима говорницима, 
како са левпце тако и са деснице за тпхове објек- 
тивне напомене и примедбе у вези са пословпма 
мога ресора. Све ге примедбе, гбсподо, слажу се 
потпуно n у потпуној су хармонији са оним што 
сам ja у своме екопозеу јутрос навео, a наиме: да 
су naimi путеви како државни, тако бановински, 
a тако исто n општински у доста лошем стању. 
Навео сам такође да су и наши хидротехнички 
радови paljenu у једном врло малом опсегу за no- 
следњих 20 година, тј. од уједпњеша до дапас и 
да n у једном и другом подручју ми стојимо пред 
огромним задацима. Нарочито у ово модерпо 
доба кад су механичка возила дошла до преимућ- 
ci na над свима возплпма која се употребљавају у 
сувоземном саобраћају. 

Господа предговорници су изнели овде лоше 
стање путева у њиховим крајевима и све скула 
према мојој оцепп, да се тн путеви за које се omi 
ппгересуЈУ noiipane и доведу у ред, требало би око 
50 ДО 60 мплпопа динара. Кад би само то пмало да 
се урадп na nainoj сувоземној мрежн, ja бих могао 
још вечерас пред вама свима да прииим ангажман 
\ п.ме Краљевске владе, да се то извршн још у току 
one грађевинске сезоне. Али,, с обзиром na стање 
путева у нашој Крал.епппп, како државних тако 
и бановинскпх, ja тај ангажмап ne бих могао 
да уз.мем, пз простог разлога што данас je- 
дан километар иодериог коловоза иа држав- 
miM путевима кошта толико исто колико један ки- 
лометар железничке пруге, дакле, око милион до 
мплпоп и двеста хпл.ада дппара. Ако узмете у 
обзир да je цифра милион динара и да ми имамо 
v земл>и око десет хиљада n нешто више киломе- 
тара путева државних и ако то помножите са јед- 
иим мнлионом, онда ћете наћи да je потребпо 10 
милијарди динара за модернизацију путне мреже 
класиране као државне (Војнслав Jlaanh упада). 
He мора да буде, али с обзнром на повећање мо- 
торног саобраћаја, господине послапиче, ми ћемо 
иорати у врло скорој будућности све наше држав- 
не путеве, a добрим делом и бановинске путеве 
првога реда, оспособптп за тежак саобраћај, a 
ако пх хоћете оспособити за тежак caoopaliaj ко- 
штаће мнлион динара један километар. 

Дакле, господо, то seli имамо потребу за  lu 
милијарди, које треба наћи. 

Ви сте чули овде, a с тим се слажем и ja, да 
су бановински путеви 1 и 11 реда исто тако од врло 
велике важности као и државнп путевн за наш 
привредни промет, за иаш туристички иромет, за 
нашу, ако хоћете, повезаност националну, држав- 
nv к'административну као и за војне сврхе. 

" Ви знате да има тих иутева у нашој Краље- 
вини 32.000 км. и знате да су ти у дерутном стању. 

Moi предговорпик господин Ђорђе Петковић 
мало ni е je ре'<'1() 'ia СУ то каљУге' и> заиСТ?' Ш1' 
Га „нје ipeTepao, када се «мајуJ зиду^звесш 
бановински путеви, фактично то су ^^Уге; ^а ^ 

тшчм) iiv колико толико и овн путевн за моторни 
^:б ;L^,peбahe прс.сечмо no 500^ динара 
no KM. обзиром na данашње цене радноЈ снази и 
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материјалу. Ето вам друга цифра од 16 милијарди 
динара', коју треба наНи с неке стране, 

Општииски путеви, o којима je говорпо ro- 
оподин Boja Лазић, такође су од првокласног зна- 
чаја; Забадава су нам и држаани и бановински пу- 
теви, ако пскљопривреда уопште не може да дође 
до тих бановиномих и државних путева. A, ми 
знамо врло добро да у прјединим крајсвима од 
децембра мссеца или од половнне новембра, na 
све до априла мсссца, поједини крајеви не могу 
да извуку своје пррдукте до бановинских или др- 
жавних путсва. To je случај у BCIIHIIH крајева наше 
Краљевине и тим путевима мора се поклонита из- 
весна пажња, извесна помоћ од стране државе. 

Господо, када упоредите буџет Миинстарсгиа 
грађевина са овим велнки.м потребама, разуме се, 
mi тамр neliere nalili одговарајуће цифре, да се 
кблико толико задовоље ове прешне народпс no- 
требе. 

Ви пх iielicre Haim mi у једном од ирошлих 
буџета од дана уједин^ења na до данас, и ни један 
режим од уједињења na све до Владо i. др, Мн- 
лана Стојадиновића — то licre и ви, господо, са 
левпце признати - - пије поклонио толико пажње 
изпрађивац»у name сувозвмне мреже, колико ре- 
жиш г. др. Мплана СтојадипоииИа. (13yi)ii() одобра- 
вање у центруму и на деспнци n повици: Тако je! 
— Jouau Здрапкотћ: CB;I су истн!) Да говорпмо, 
гооподине посланиче, сасвнм објективно, први пут 
од нашег уједињења до данас утрошено je na 
нзграђгаање мрдерних државиих путева за две 
годипе поЈ^ед креднта, који су одређвни за одр- 
жавање државног пута, 600 милиопа динара за 
модернизбвање наших државних путева. (Милан 
FleTKomih: Из one милијарде, којује закључила 
влада господина Б6гол>уба Јевтића!) Није закљу- 
чил&,ја сам имао јутрос прилике, господппе np- 
сланиче, да то објасним. Једна je ствар донети 
\ редбу, a друга je ствар поткрепити ту уредбу фи- 
иапоиским средствнма, да би та уредба дошла до 
изражаја. (Милап Петкопић: Али потстпцај je до- 
шао од владе Богол.уба Јевтића!) Не, онда je до- 
нета само гола уредба n то, господпие послаппче, 
na иницијативу опдашњег Мппистра финансија и 
данашњег Претседника Крал.евске владе г. др. Ми- 
лана Стојадимовића. (Милан Петковић:'1о кажите 
п>има, onu fie иам всроватп, a ne пама!) To ja зпам, 
јер опда нисам бно пародпн посланпк, алн сам са- 
ра1)Пвао na тој стиарн у својству гепералпог ди- 
ректора Аграрне банке, када jč господип Прег- 
седпик Владе, рндашњи Министар финаноија, 
позвао све новчапе установе и питао нас: .,Ук()- 
ЛИКО можете да иам na овом послу помогпете?" 
(Мплаи ПсгкоппИ: To je била идеја Богол.уба Јеп- 
тића, a ne Мииистра фипапсија! - - Граја.) 

Претседник Стеваи Ћирић: Господине Петко- 
nntiv, немрјте да упадате. 

Мцнистар грађевииа Добрнвоје CTOUIOBHII (na- 
ставља): Идемо дал.е, кажсм, no први пут мп смо 
инввстирали у модернпзацнји наших путева 
воо.ооо.ооо динара, no првп пут од уједињења. 
Али, иако je то огроман капитал ипак то je према 
onoj цифри, коју сам вам ja малопре изнео, сасвим 
једна безначајна цифра. (Војислап ЛазЛћ: Колико 
je исилометара паправљвно?) Ви сте били јутрос, 
господине прсланиче, кад сам то изнео, направље- 
IIO je 540 км ii 450 км cv у градњп, што h"e се до- 
вршити TOKOM ове године. (Jonan Здраикови!,: Je 

ли ту урачунат и међународни пут?) Јесте, рачу- 
iiajylin и (међународш! пут. (Joisau Здравковић: To 
je ме1)улародпа обавеза!) Међународну обааезу 
има и Бугарска и Турска и распптајте се докле cv 
onu дотерали, a ми пашу обавезу хоћемо да испу- 
пимо без обзира зашго raj пут има да служи. A 
прођите тим међународним путем до Новог Сада, 
na liere видети ко се све њиме служи. 

Дакле, господо, и та сума од G00.000.000.— 
дипара према свима нашим потребама, које, као 
што ere чули, пду на десетине милијарди динара, 
разуме се да je пезнатпа. Али, оно што морамч 
тражити n од оас са левице да наи се лризна, то 
je, да смо прчели да поклањамо нарочиту пажњу, 
n ne само да поклањамо пажшу, него да изналази- 
.\u) срества, да се извршп модерпизација иаше су- 
хоземпе мреже, и да чппимо ми првн од ових влада 
у Краљевшш Југославији. (Пљескање na десници n 
у центруму). 

И ми ћемо тим иутсм iiliH. Kao што сам јутрос 
напоменуто, на сретства са страиих тржишта у да- 
нашњим приликама кад се цео свет oopn да уопо- 
стави аутархију у своме систему, да буде самоста- 
лап, MU ne можемо рачупатп na неки капитал са 
странога тржишта. 

A у овоме олучају ne би било nn препоручљи- 
ио, да  упитребпмо  страни  капитал, јер  je   жел.а 
свнх nac n inirepec je земље, да модернизацију ej 
хоземне мреже пзвртими сопетвепим снагама, cim- 
стиепом техппчком службом n пашим материјалом. 

Ihiajvliii то све за ЦИЉ, мп, господо, мррамо 
бити свеспи — ja сам јутрос то у своме експозеЈ 
напоменуо —■ да се програм будућих јавних радо- 
na, mro се тиче путева, мостона и хидротехничких 
1)адова пма да креће у граипцама name ссшствене 
(l)iinanciijcKe MOIIH. Свима би нама било пријатно н 
мило, да се omi путеви пзграде једним врло брзпм 
темпом, алп, впдпте, да ту увек п.ма n извесних 
бремзи. 

To јесг морамо се пружати, као mro каже na- 
род, према губеру. 

Tu je, господо, што сам пмао да кажем као 
одговор na примедпе које су пале. 

.Ioni бих жолео да папомепем у везп примеда- 
ба, које je упутно мој делимичпп имењак г. Ста- 
менко CromHli, да се Влада при расиодели овпх 
кредита за јавне радове руководила некаквнм пар> 
тизаиским цпљевима и није воднла рачуна o срезо- 
вима, којп су овде заступљепи народним послани- 
цима којп припадају левици. To, господо, ne стоји. 
To on бпла врло рј)ава влада, са чисто партпзан- 
ског становишта, када би тако поступала. Напро- 
тив, MU желимо, n паша je дужност upe свега да 
равномермо радимо свуда. 

Ево баш г. Лазаревић, који je критиковао рад 
Крал.евске владе, може да буде потпупо аадонол.ац 
n захвалап баш овој Крал.евској влади. Јер, om- 
дите сад, прошетајте се до Тополе, n ви herc ви- 
дети брда од материјала, ви ћете видети стотиие 
Ko.ia, баш дапас, из његовог среза, која вуку камсн 
n која зарађују no 100 до 150 динара дневно. 
(Алоксапдар Лазаревић: Какве вајде сељак има кад 
ne може да приђе том путу?) Даклс, кажем, кад не 
би Влада обраћала пажњу и na те срезове опози- 
циопе, ona бјИ у партп јском погледу била врло лоша 
влада. 1 laiipornii, мп морамо радити тамо, и ми 1>е- 
мо радптп у Опленачком срезу n парод Оплепач- 
ког среза впдеће шта je урадила Влада г. др. Ми- 
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•lana Стојадиновића и мислим да he Влада г. др. 
Милана Стојадиновића моћи и апеловати на иду- 
IIHM изборима баш na народ у Оплвначком орезу! 
који сада има посланика у опозицији. 

Господо,  пма jom једаа  ситна  примедба,  на 
коју жслим да одговарим, a то je питање, које je 
покренуо Потпретседник Наррдне скупштине г. Pa- 
AHcas  Вучетић у погледу употребе наплатке од 6 
см. Заиста постоји таква уредба. Она je донета из 
пррстрг разлога mro ови уиои наплатци врло много 
штете наносе модерним колопозима. C једпе стра- 
не ipomiiMo милионе за те коловозе, a с друге стра- 
не не чинимо ништа да се опн заштите од евенту- 
алног  квара, који може да се нзбегне. Ta уредба 
постоји и ми heMO морати, 1осподо,лагано, посте- 
пено,   навикавати наш сел.ачки парод, који сс слу- 
жи  колима, да мора постепвно уиодитм наплатке 
иало шире. Јер, господо, шта вреди прошити милио- 
не на ове модерне путеве, кад дођу после оии уза- 
im наплатци na пх све исеку. Олет се хнага ску- 
пље сељаку, који доприноси за тај пут. (Алексан- 
дар Лазаревић: A сел^ак опет не иоже да сс служи 
путевима!) Ради се o томе да се постспсио поправе 
сви путеви, као и бановински и ссоски. 

Ради зиап.а напомињем да сам nch учикио прс- 
длог Министарском савету да сс одложи извршење 
ове урсдое jom за годину дана. 

У исто време чиним апел na све пас, госппдо 
мародни посланмцп, да и mi ca своје стране оба- 
вестите и утичете на народ и уверите га o пптрсбп 
да се ти наплатци морају једном сккхрије или кас- 
није напусгити. (Bojucmm Лазић: Впшс су аутомо- 
били кривп niTo се кваре путеви, nero наплатци!) 
И на крају желео бих да се оснрпсм na примедбе 
г, Банића. Г. Банић има право кад каже да je 
потребно при изради туристичкпх путева да сс 
npno израдс прелази преко граница т. ј. прелази 
преко cmijv ових путева који везују нашу Крал.е- 
вину са суседним државама. Жао ми je тто г. Ба- 
инћ mi јо UHO јутрос оиде кад сам држао спој 
експозе. Г. Банић би нашао пасус гдс сам казао да 
у будућем програму јавних радова и иодерниза- 
ције путева у првом реду долазе у обзир ти прс- 
лази баш na нашим границама са нашим суседима. 

Господо, завршујући ове моје папомепе, ja сам 
упереи да here ви сви како с ленице тако и с де- 
снице гласати за буџет подручпог ми ресора на 
чему ва.м ja унапред благодарим. (Пл.ескаИ)е у цеп- 
труму и na десници). 

Потпретседиик Јеврем Томић: Господо народ- 
пи послапнци, пошто je лнста говорника исцрпена 
то je претрес у појединостима предлога буџета pa- 
схода X раздео — Мннистарство грађевина завр- 
шеи. Прелазнмо на гласање. ГласаИе се no парти- 
јама седешем и устајањем. Господа пародни по- 
(•.ктици. KOJU npii.\iaj\- прочитане партије нека из- 
нолс седети, a који но примају, нека изволе устатп. 
Молим известлоца г. Бранка Тодоровића да изаоли 
прочитати партију 562. 

Известплац Бранко Тодоровић прочита парти- 
ју 562 — X раздео — Мииистарство грађевипа са 
предложепим амапдмано.м Краљевске владе, KOJU 
гласи: 

X    РАЗДЕО   —   Л1ИПИСТЛРСТВО   ГРАЂЕВИПЛ 
ГЛАВА LXXXV1  - МИНИСТАРСТВО 

Редовни расходн 
Л.   JI и ч и и   p a с х o л и 

Парт. Поз. 
5()2 Личнс принадлсжиостн: 

i П.татс — периолгкс 1ИЈМИШИце служмпм..! 
Субпоз.  1   иесто: „2i) служитеља:  2-1-3, 

1-2-1 итд." стаиитп „21  СЛужитеЛ|; 2-1-:!, 
12-1, 3.11.2, 3-11-1  и   i-ll" n  повећати ca   :   2.940 

6 Додати .тчни н мородичим 

I MiiiincTapcTBo 
Субпоз,    l a)    Чиновника,   лични,    сиа- 
љити   са — 2.i) 10, 

Потпрстссдппк Јеврем Томић: Прнма ли На- 
родна скупштина прочнтану партију 562 са пред- 
ложепп.м амапдмаиим Крал>евске владе? (Гласоип: 
Прима! — Me прима!) Ona господа пародпп noc.ia- 
ннцп KOJU при.мају, нека нзволе ссдети, a којп не 
примају, нека изволе устатп. (Већина ссдп). Behiina 
седи, прсма томе објавл.ујем да je партпја 562 са 
11|)сдл()жсппм амапдмапом Краљевте владе ueliii- 
ном гласова примљена. Изволите чути iia|)iiijy 563. 

— За овим je Народна скупттпна. гласајући 
содеиЈем и усгајањем o свакој појсднпој партији у 
омислу чл. 102 Устава и § 67 Закона o послоином 
реду у Иародној скупттпип већином гласова усво- 
јила у поједипости.ма све партије прсдлога буџета 
расхода X раздео — Мппистарство гра1)епииа од 
партпје 563 до партнје 567 закључно. — 

Потпрсгселиик Јеврем Томић: Изволнте чути 
партију 567a ca предложеппм амапдмапом Краљев- 
ске владе. 

Извсстилац Браико Тодоровнћ прочита nap- 
тију 567a са предложеиим амапдмапом К1)ал.свске 
владе, који гласи: 

Вапредни расходи 
IV Зетска банска управа 

Парт. Поз. 
5С7а       Мссто:  „за рсгулацчју   Црмиичког  поља:  стапптп^ 

„За ypci)Cii>c нодотока у Црмпичком пољу" 
Укупио   X   рвздео   ....     

Потпретссдиик Јеврем Томић: Прп.ма лн На- 
родпа скупштипа паргију 667a са прочигаппм 
амандманом К^ал>евоке владе (Глаоови: Прииа! — 
Ис ири.ма!) Ona ГООПОДа Иарбдии mic.iaiinuii КОЈИ 
пришју, нека изволе седети, a који ne пришају 
нека изволе устатп. (Већкна седи). Heliiina седи. 
према томе објавл.ујсм, да je napnija 567a ca про- 
чптапим амапдмапом Краљевоке нладс већинам 
гласова примл^-на. Изволите чутп партију 568, 

Изпестилац Браико Тодорови1| прочита парти- 
ју 568. 

Потпретседиик Јеврем Томић: Прима ли На- 
ррдна скупштипа прочпгану партију 568? (Гласо- 
ви: Прима! — He прима!) Ona господа народли по- 
сланици који примају, пека изволе седети, a којп 
не примају пека пзволе устати. (Беђина седи). Ве- 
Iiuna седп, према томе објављујем, да je прочптапа 
партија 568 веКином гласова прнмљепа. Изволиге 
чути партију 569. 

— За овим je Народна скупштина. гласајући 
седењеи и устајањем o свакој поједииој партији, 
у смислу чл. 102 Устава н § 67 Закона o пословиом 
реду у Народној скупштини већином гласова усво- 
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јнла у појединостима све партије предлога буџета 
расхода X раздео — Министарство гра1)е.вина од 
»артије 569 до партије 665 закључно. 

Потпрегседтт Јеврем Томић: Господо иарод- 
ии посланици, пошто je предлог бумета расхода 
X раздео — Мипистарство гра1)евина no свима пар- 

'тијама појединачно примљен, објавлЈујем да je цео 
предлог буџета расхода X раздео — Мшшстарство 
rpaljeunua прнмљен (Бурно пљескање и одобрава- 
п.с у цептруму н на десници). 

Прелазил^о иа прегрес у појединостима пред- 
лога Оуџета расхода XIV раздео — Мпннстарство 
трговине и иидустрије. 

Рсч има Министар трговине и индустријс r. др. 
Мнлан Врбанић. (Одобравање и пљескање у цен- 
труму и на десници). 

Ministar trgovine i industrije dr. Milan Vrbanić: 
Gospodo narodni poslanici, predlažući vam budžet 
Ministarstva trgovine i industrije za godinu 1938/39 
dozvolite da sa nekoliko reči prikazem i ocrtam situ- 
aciju u prošloj godini u onim granama i oblastima 
naše narodne privrede, o kojima Ministarstvo trgo- 
vine i industrije vodi brigu. Ono to čini u stalnoj 
saradnji sa ostalim resorima, u čiju nadležnost ulaze 
privredna pitanja. Podvlačim to zato, jer smo baš u 
tom pravcu u poslednje dve godine mogli zabeležiti 
jedan napredak, koji je za samu stvar i za vodenje 
državne privredne politike bio od velike koristi. L)a 
u vezi s time pomenem neke stručno-tehničke orga- 
ne kao na pr. Odbor za kontrolu uvoza, koji eto 
već godinu i po radi kod Narodne banke i Koordi- 
nacioni odbor kod Ministarstva inostranih poslova. 
U tim su odborima zastupani u konkretnom slučaju 
interesovani a pre svega privredni resori i tim je 
putem data mogućnost, da se između njih održava 
stalan kontakt u tretiranju tekućih dnevnih pitanja 
i da se sporazumno sprema materijal i vrši sređi- 
vanje prikupljenih podataka za rešavanje krupnih 
privrednih pitanja. Tim je osigurano jedinstvo akcije 
i  ušteđeno mnogo  vremena. 

Za našu privrednu situaciju može se mirne duše 
ustvrditi da je u poslednje dve i po godine iz duboke 
depresije i stagniranja snažnim poletom prešla u 
razdoblje oporavijanja, živosti i — u izvesnim prav- 
cima, a naročito u toku 1937 — istinskog prosperi- 
teta. Posebni komentari nisu tome potrebni, jer zato 
govore cifre. Najvažnije podatke u tom pogledu ja 
ću biti slobodan da navedem u daljem toku svojih 
izlaganja govoreći o pojedinim sektorima privrede, 
za koje je Ministarstvo trgovine i industrije nadležno. 

Prelazeći na pojedina pitanja i probleme dozvo- 
lite mi, da se najpre osvrnem na stanje našega pri- 
vatnog bankarstva, jer je u središtu privredne krize, 
kako se je ona kod nas razvijala, pored pitanja cena 
agrarnih proizvoda i teškog stanja našeg zemljo- 
radnika, kojima smo na prvom mestu morali poklo- 
niti pažnju, stojalo pitanje privatnih novčanih za- 
voda. Njihove teškoće u jesen 1931 bile su najzna- 
čajniji simptom akutne ekonomske krize i njezina 
polazna tačka. Već prošle godine ja sam sa istog 
mesta mogao da konstatujem, da su se u tom po- 
gledu prilike znatno popravile, i ta se je poboljšica 
produžila i u toku prošle godine, kod nekih zavoda 
u jačoj meri, kod nekih u slabijoj, no u prošeku 
svakako ona je stvarao nastupila i stanje bankarske 
pijace popravlja se i oživljava iz dana u dan, što 
je i prirodno s obzirom na opšti privredni polet i na 
mnogo   jače   i   življe   strujanje  privredne  delatnosti. 

Nema sumnje, da je za tiormalizovanje slanja 
privatnih banaka bilo od velike važnosti i povoljnog 
uticaja definitivno rešenje pitanja zemljoradničkih 
dugova. U prvom redu nestalo je neizvesnosti i ban- 
ke su mogle prečistiti svoje stanje i povući konačan 
bilans. U drugom redu mesto velikog broja dužnika 
one sada imaju posla samo sa Privilegovanom 
agrarnom bankom, od koje potražuju 50% svoga 
zemljoradničkog portfelja i kod koje imaju jemstvo 
da će servis plaćanja anuiteta biti vršen tačno o 
roku. U trećem redu za preostalih 25% imaju dr- 
žavne obligacije, čiji je kurs -već danas dosegao i 
čak prekoračio 70%. A konačno su interesi ulagača 
ostali netaknuti, jer banke dobijaju i više od 75% 
ustupljenog agrarnog portfelja iu slučaju, kad polo- 
vica akcijskog kapitala i rezerve nedostaju za po- 
kriće gubitaka. Preuzevši na sebe taj teret država 
je položaj privatnih banaka i njihovih poverilaca 
uveliko olakšala i stvorivši čiste račune i jasnu 
situaciju dala je neosporno solidnu bazu za dalji 
razvoj bankarskog poslovanja i za vraćanje povere- 
nja u rad privatnog bankarstva. To se je naročito 
ispoljilo i pokazalo iu toku prošle godine, kad je 
počela da se primenjuje Uredba o likvidaciji zemljo- 
radničkih dugova, čije se praktično »provođenje do- 
kazuje sve više i više, da je onako kako je rešeno 
ovo pitanje rešeno na najbolji i najcelishodniji način, 
a da ne govorim o tome, da je već samo njegovo 
skidanje s dnevnog reda imalo blagotvoran uticaj 
na naše privredne i socijalne prilike, koje je nere- 
šavanje ovoga pitanja kroz više godina počelo da 
paralizuje. 

Posmatrajući stanje naših privatnih banaka 
treba razlikovati zavode pod zaštitom otl onih koji 
zaštiti nisu pribegli. Ili je možda još tačnije kad se 
kaže da treba zasebno posmatrati stari posao, a tu 
podrazumevam zamrznute plasmane i uloge, a za- 
sebno novi, koji se naročito kod većih novčanih za- 
voda pod zaštitom delimično vrlo povoljno razvija, 
dok je kod novčanih zavoda bez zaštite sav po- 
sao  nov. 

Danas je stanje ovo. U zemlji imamo svega 620 
privatnih banaka i (31 samoupravnu štedionicu. Od 
toga su danas pod zaštitom 322 privatne banke i 
23 samoupravne štedionice, dakle svega 345 nov- 
čanih zavoda. 

Od banaka koje su dobile zaštitu, 275 banaka 
dozvoljeno je odlaganje plaćanja, 18 banaka dobilo 
je odlaganje plaćanja i dozvolu za primesmi sanacio- 
nih mera i to u šest slučajeva pretvaranjem jednog 
dela ulagačkih potraživanja u akcije odnosno spe- 
cijalne rezerve, a u 12 slučajeva sprovedena je sana- 
cija dobrovoljno povećanjem sopstvenih sretstava 
zavodskih. 

Trideest dva zavoda tražila su vanstečajnu likvi- 
daciju, dok je kod 14 banaka naređena vanstečajna 
likvidacija, tako da se u vanstečajnoj likvidciji na- 
lazi   danas  svega  46  novčanih zavoda. 

Devet zavoda, koji su imali odobrenje za odla- 
ganje plaćanja, odrekli su se zaštite i danas nor- 
malno rade. 

Devet molbi za odobrenje zaštite još je u po- 
stupku i biće rešeno, kad se izvrši pregled tih banaka. 

Kad bi se uzimale u obzir samo ove prednje 
cifre, onda slika, koje one pružaju o stanju našeg pri- 
vatnog bankarstva, ne bi bila potpuna. Nije važan 
samo prosti broj zavoda pod zaštitom, već je važno 
da se njihovo stanje i u detalju analizuje, a naročito 
s obzirom na kretanje uloga. 
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Zamrznuti Likvidni ti 
m-i dm. 

31-Х11-1936 4.308 3.647 
31.Х1М936 3.844 4.321 
31-VI-1937 3.599 4.955 

Kod zavoda pod zaštitom likvidni ulozi fzv. novi 
novac ,dakle i stvarno novi ulozi i nepodignute oslo- 
bođene kvote starih uloga iznose 

31-Х1М935    491  mil. din. 
31-Х11-193Г)    708    „     „ 
31-VM937 1.045    „     „ 

Kretanje   uloga   kod  svih  privatnih   zavoda   u 
zemlji daje ovu sliku: 

SVCIM 

7.955 
8.165 
8.554 

Iz prednjega proizlazi, da su zamranuti ulozi u 
""(lini i no dana smaniili se od 4.308 mil. din. na 
3 599 miliona dinara t. i. za 709 mil. din dok su novi 
Ulozi п isto doba porasli od 3.047 mil. din. na 4.955 
mil.   din.   t. i.  za   1.308  mil. dinara. 

Na žalost — kao obično u toku budžetske de- 
bate — ne raspolažemo još sa podatcima za konac 
erodine 1937, no se sumnja da će oni dati još po- 
volmiiu sliku. (. i. dalje smanjivanje zamrznutih ulo- 
ga i dalje veliko povećanje novih nlosra. 

Povećanje novih uloga znači povećanje i va- 
Spostavljanje poveremja i — što je isto tako važno 
—  jačanje smisla za Štednju. 

Opravdana ie nada, da će otkravljivanje zamrz- 
nutih uloga t: toku ove srodine noći ioš bržim tem- 
oom i to u prvom redu zhog općeg nobolišania pri- 
vredne situacije, skoka сепа i sledstveno lakšeg rea- 
lizovanja zamrznutih aktiva, a dok- u drugom redu 

- to vredi svakako u nroseku. ako i ne u svakom 
konikretnom slučaju — ooradi (konaćne likvidacije 
zcmlioradničkih dugova i mogućnosti lombardova- 
nia za privatne banke tih njihovih potraživanja kod 
državnih novčanih usitanova. Kažem u drugom redu, 
jer prema prikupljenim sitatističkim podacima iznose 
morat'orna t. j. zemljoradnička potraživanja, koja se 
pretežnim delom nalaze kod zavoda pod zaštitom 
svegra 15,32% svih potraživanja. Kad se uzmu u ob- 
zir samo zavodi pod zaštitom onda taj procenat 
iznosi  20,08%. 

Iz prednjeg proizlazi, da i reirulisanjc i mobili- 
sanje zemljoradničkih notraživanja još samo po sebi 
ne znači potpuno raskravliivanje zamrznutih uloga. 
Ono je jedan važan korak ka prečišćavanju situacije 
kod banaka, a kod izvoznih naročito manjih novča- 
nih zavoda, kod kojih se zemljoradnički portfelj 
penje i do 70, 80, pa čak i 90%, mobilizacija toga 
portfelja znači i mobilizaciju uloga. No uglavnom, a 
naročito kad su u pitanju veći i veliki novčani za- 
vodi, Jednu radikalnu i brzu likvidaciju zamrznutih 
ido-j-n može da omogući samo privredni polet i po- 
voljna opšfa konjuktnra. I baš zato možemo daljem 
povoljnom razvoju OVOga pitanja ići U susret sa 
najboljim  nadama. 

U oblasti spoljne trgovine prošla je godina obe- 
ležena — kao i ona ranija - velikom aktivnošću 
i stalnim iznalaženjem novih mogućnosti za povoljno 
unovčenje naših zemaljsikih proizvoda. Minula je go- 
dina prošla u znaku velikih političkih zategnutosti 
u svetu, ubrzanog izvođenja ogromnih programa 
naoružanja i grozničavog gomilanja rezervi Hrane 
i sirovina. Pored svega to,Lra a možda delimično i 
poradi toga, prošla je godina u razvitku svetske 
privrede  zabeležila   nov  napredak. 

Svetska privreda u 1937 godini pokazuje od ze- 
mlje   do zemlje veće ili manje  razlike, s obzirom na 

specifične uticaje i privredne prilike svake zemlje. Od 
interesa je, međutim, konslatovati da su privredne 
prilike u našoj zemlji pokazale znatno povoljniji raz- 
vitak nego u većini ostalih zemalja. Fakat, da smo 
u privrednoj 1936/37 godini, kad je žetva u svetu pod- 
bacila, raspolagali veoma obilnim prinosima žita i da 
smo naše agrarne i mineralne sirovine mogli povolj- 
no plasirati, bla^odareći kako opštoj konjunkturi 
tako i povlasticama koje su nam obezbedene trgo- 
vinskim ugovorima, doveo je u prošloj godini do ta- 
kve intenzivnosti privrednog života kakva se kod nas 
već godinama ne pamti. Kupovna moć sela, koja je 
od presudnoga uticaja za naše privredne prilike, 
osetno je porasla, U industrijskoj i zanatskoj proiz- 
vodnji zabeležen je u toku cele godine snažan polet, 
koli se pokazao u većem procentu iskorišćenja indu- 
strijskog kapaciteta, u količini prerađenih sirovina 
i polufabrikata, i U povećanom broju uposlenih rade- 
nika. Obim spoljne trgovine dostigao je visinu kakvu 
nije imao ni u jednoj godini od 1930, a prema 1936-oj 
povećan se u izvozu za 50%. u uvozu za 30%. Sao- 
braća i kako kopneni, tako i pomorski pokazao je 
takođe u 1937-0i codini mnogo življi promet nego 
u prethodnoj godini. 

Pri ovako povećanom prometu nada u oči činje- 
nica da su se istovremeno cene u našoj zemlji popra- 
vile i zadržale tokom cele godine na relativno viso- 
kom nivou, i pored ooštega popuštanja kurseva na 
svetskom tržištu. Indeks cena na veliko, koji je u 
1936-oi godini varirao između 65,4 i 71,2 (prema go- 
dini 1926-oj = 100) iznosio je u januaru 1937 70,4 i 
popravljao se stalno do oktobra, kad je dostigao 80, 
na kome je nivou u glavnom ostao i u decembru pro- 
šle godine (79,9). Povećanje cena naročito je osetno 
kod biljnih proizvoda kod kojih se indeks popeo od 
66,5 u januaru na 86,4 u decembru. Kod industrijskih 
proizvoda indeks se povećava od 74 U januaru na 82 
U oktobru, da bi zatim nešto popustio (u decembru 
je iznosio 80,4"). 

Dozvolite, gospodo narodni poslanici, da vam o 
razvitku naše spoljne trgovine u prošloj godini nave- 
dem neke cifre. U snoljnoj tugovini godina 1937 po- 
kažu ie i prema prethodnoj i kada se uzme' sama za 
sebe. doba jakoga daljeg razvoja. To važi i za uvoz 
i za izvoz, kao i za strukturu našega uvoza i izvoza. 

Obim spoljne trgovine (uvoz. i izvoz zajedno) 
izneo je u godini 1936-oj 8,45 milijardi dinara, a u 
godini, 1937-oj 11,5 milijardi dinara. To je porast od 
gotovo 50%. 

Po tome obimu 1937 godina je najbolja od po- 
slednjih sedam godina. 

Ona je takode jedna od najboljih godina još i 
po postignutoj aktivi u spoljnoj tugovini. 

Izvoz: 6,272.40 miliona dinara 
Uvoz: 5,233.77 miliona dinara 
Aktiva: 1,038.63 miliona dinara. 

Toliku aktivu nije pokazala nijedna druga go- 
dina od 1924 godine, kad je aktiva trgovinskog hi- 
lansa jznela 1,317.000.000.—- dinara, čija je vrednost 
bila, međutim, daleko manja od današnje njegove 
vrednosti. 

Jasan pogled 0 razvoju našeg eksporta U 1937-oj 
godini daju nam do sada objavljeni sumarni službeni 
podatci 0 izvozu pojedinih glavnih artikala i glavnih 
grupa artikala. 
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Izvoz je izneo po vrednosti; u 
[■937 godini        6.272.40 miliona dinara 
1936 godini 1..47(i.l5 miliona dinar,-] 
Porast   izvoza      1.896,25 miliona dinara. 
Po glavnim grupama izvoz je iznosio (u mdliorii- 

ma dinara): 
1936 1937 

Stoka   i   stočni   proizvodi    .    .    1,422.38 1,507.88 
Cerealije       557.88 1,371.83 
Rudo,   metali   i   kopovi    .    :    .       650.83 1,136.08 
Drvo   i   drvne   izrađevine     .    .       597.98 1,053.31 
Industrijsko i  lekovito  bilje    .      421.87 399.77 
Voće  i  povrće       245.34 209.64 
Hemijski  proizvodi    ....        69.14 71.92 
Ostalo       410.70 521.81 

Sreg-a    4.376.] 2 6,272:21 

Kao što se vidi, svaka od prve četiri glavne 
grupe pokazuje porast u 1937-oj godini. Na prvom 
mestu i ч   toj,   kao i u   prethodnoj   godini,  grupp 
„stoka i stočni proizvodi". Tn je izvoz dostigao u 
И)37-()ј godini milijardu i po dinara. Ostale tri glavne 
grupe pokazuju snažan porast: cerealije od preko 
(SOO miliona,   rude i kopovi   porast od nepunih   pola 
milijarde, i drvo takode od nepunih pola milijarde 
dinara. 

Svaka od te četiri glavne i osnovne grupe nažeg 
izvoza u 1937 godini iznos1 preko milijardu dinara 
po svojoj vrednosti (stoka i stočni proizvodi mili- 
jardu i po; cerealije, milijardu i nepunih 400 miliona; 
rude i kopovi milijardu i sto miliona i drvo preko mi- 
lijardu dinara). U 1936 godini pak samo je prva grupa 
(stoka) imala izvoz, od preko milijardu (milijardu i 
četiri stotina miliona), dok je svaka od triju ostalih 
daleko zaostajala od milijarde  dinara. 

Osim toga učešće tih glavnih grupa u našem iz- 
vozu ide ovim  redom: 

U 1937 godini stoka, cerealije, rude, kopovi i 
drvo; 

U 1936 godini stoka, rude i kopovi, drvo, 
cerealije. 

Grupa stoka i stočni proizvodi je na prvom me- 
stu i već dve godine pokazuje jak porast i razvoj. 
To naročito važi za osnovne arrkle te grupe: živu 
si oku (svinje, goveda, sitnu stoku i živinu); sveže 
meso (zaklanu stoku, klanu živinu); svinjsku mast, 
jaja i  nečišćene kože  (naročito od sitne stoke). 

Izvoz žive stoke pokazuje porast od punih sto 
miliona dinara, dok su kod ostalih artikala promene 
manje. Cerealije, kao druga glavna grupa po redu, 
pokazuju u poredenju sa 1936 godinom najveći po- 
rast vrednosti eksporta (dva i po puta više)." Izvoz je 
izneo ti milionima dinara: 

1937 1936 
kod pšenice 561.4 431.85 
kod kukuruza 699.— 91.6 

Izvoz pšenice povećao se blagodareći povoljnoj 
sit naciju na svetskbj pijaci, koja je već kroz dve 
kampanje neobično pogodna po nas, a zatim blago- 
dareći visokim cenama. Izvoz pak kukuruza beleži 
silan flforast u 1937 godini, jer smo imali jak izvoz ne 
samo u proletnoj i u jesenjoj sezoni negd i u toku 
samoga leta (u julu i avgustu). 

Izvoz ruda metala i kopova već dve godine ima 
stalnu tendenciju razvoja i povećanja. U 1937 se go- 
tovo udvostručio prema prethodnoj  godini. 

Najzad, četvrta i poslednja po redu od glavnih 
izvoznih grupa obuhvata drvo i izrade od drvet a. 
Porast izvoza u 1937 godini, blagodaireći u prvom 
redu regulisanju trgovinskih odnosa sa Italijom posle 
ukidanja privrednih sankcija, a zatim i drugim po- 
voljnim okolnostima, iznosi prema 1936 godini nekih 
pola milijarde dinara. Glavni porast izvoza pada na 
drvo za gradu. 

Prema ćelom našem izvozu u 1937 godini mi se 
pretstavljamo kao ono što jesmo t.j. kao jedna pre- 
težno agrarna zemlja. U koliko izvozimo industriske 
izrađevine, to su najvećim delom proizvodi agrarne 
industrije (klanične, mlinske, etivaža, konzerviranje 
voća i povrća) i industrije drveta. U čisto pak indu- 
strijske artikle došli bi za sada proizvodi naše hemii- 
ske i topioničke industrije (karbid, cianamid, amo- 
niačna i kaustička soda, sumporna kiselina, bakar, 
olovo, aluminijum (i mali broj finalnih artikala) 
emaljirano posude, tuljci za šešire, cigar-papir i ne- 
što tekstila i metalnih izrada). 

Godina  1937 beleži  i jak  razvoj  uvoza, ma  da 
ne tako veliki kao kod izvoza. Prema  1936 uvoz je 
porastao za preko milijardu dinara. Uvoz je iznosio: 

1937 godine 5,233.77 miliona dinara 
1936 godine 4,077.— miliona dinara 

Porast      1,156.77 miliona dinara. 
Na uvoz tekstila pada-preko 34% sveukupnog 

uvoza. Najveći deo toga (preko polovina) pada na 
pamuk i pamučne izrade. Kod uvoza tekstila težište 
leži u uvozu sirovina i prediva. Taj je uvoz u 1937 
godini porastao prema onome u prethodnoj (1936) 
za četvrt milijadre, t.j. za nekih 250 miliona dinara. 
To je posledica daljeg razvoja tekstilne industrije u 
našoj zemlji. 

Pregled spoljne trgovine u 1937 godini pokazuje 
i izvesna pbmeranja u našim trgovinskim odnosima 
sa raznim zemljama. Italija je u prošloj godini zau- 
zela mesto medu najvažnijim zemljama, učestvujući 
u našem izvozu sa 9,36% prema 3,13% u 1936 godini 
i u uvozu sa 8,21 % prema 2,49% u 1936. 

Ova promena je rezultat obnove prijateljskih i 
privrednih odnosa sa Italijom, koja je nastala posle 
zaključenih sporazuma od 25 marta 1937. Obim naše 
trgovinske razmene sa Nemačkom također je znatno 
porastao i izneo preko 3 milijarde dinara prema 
2,100 miliona u 1936 godini. U našem izvozu Nemačka 
je učestvovala sa 21,7% (prema 23,7% u 1936) a u 
uvozu sa 32,38% (prema 26,68% u 1934). Ovde valja 
primetiti da je uvoz iz Nemačke jače narpedovao 
nego izvoz u tu zemlju, što je stvorilo povoljnije 
odnose u platnom prometu, takav obrt u situaciji 
rezultat je Berlinskog sporazuma od juna 1937, ko- 
jim je naš izvoz stavljen u zavisnost od uvoza iz 
Nemačke. 

Naša razmena sa Austrijom povećala se prema 
1936 u apsolutnim ciframa, ali je relativna pozicija 
Austrije ostala bezmalo ista. U našem izvozu Austrija 
je učestvovala sa 13,52% (prema 14,63% u 1936) a u 
uvozu 10,29% (prema 10,30% u 1936). Pozicije Čehe- 
slovačke u našoj spoljnoj trgovini osetno su popu- 
stile u 1937. U našem izvozu učešće te zemlje izno- 
silo je 7,86% (prema 12,3% u 1936) a u uvozu 
11,09% (prema 15,35% u 1936). Stanje platnih od- 
nosa sa Cehoslovačkom je takvo, da otežava naše 
kupovine, a naše prodaije su se smanjile poglavito 
abog nedovoljno interesa Cehoslovačke za naše žita- 
rice u prošloj kampanji. Isto tako popustile su do- 
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nekle i pozicije Mađarske i Švajcarske. Ukupno uzev, 
naša trgovačka razmena sa zemljama Srednje Evrope 
i Italijom pokazuje ovu sliku: u našem izvozu one 
pretstavljaju 57,78% prema 59,84% u 193G, a u na- 
šem uvozu 66,41",; prema 60,91 Ж u 1936. 

Od interesa je takode zabeležiti znatain porast 
našeg izvoza za Francusku, od 86,2 miliona (1,97%) 
u 1936 na 339,3 miliona dinara (5,41%) u 1937, što 
je rezultat pšeničkog posla zaključenog 8 decembra 
1936; zatim porast izvoza u Belgiju — od 5,18% na 
8,27%   i u druge zemlje. 

Ako posmatramo kretanje naše razmene sa 
klirinškim i neklirinškim zemljama možemo konsta- 
tovati osetno smanjene uvoza iz ovih poslednjih i 
povećan je iz prvih. Ukupno smo iz klirinških zemalja 
uvezli u 1937 godini 73,14% prema 71,42% u 1936, 
a izvezli za te zemlje 76,81% prema 76,26% u 1936. 
Iz neklirinških zemalja uvezli smo u 1937 godini 
26,86% prema 28,58% u 1936, a izvezli smo 23,19% 
prema 23,74% u 1936 godini. 

Veliki napredak  naše spoljne trgovine u prošloj 
godini duguje se svakako i oživljavanju međunarod- 
nog  privrednog  prometa i okolnosti da nam je pri- 
vredni  položaj naše zemlje n svetu dopustio da isko- 
ristimo   postojeću   konjunkturu.   Ali   uvažavajući   tu 
okolnost  u  punoj meri, ja  moram  naglasiti, da vrlo 
veliki  deo pokazanih uspeha u spoljnoj trgovini pri- 
pada našoj planski i umesno vodenoj trgovinskoj po- 
litici.   Već sam  napomenuo da  povećanje SVetske  tr- 

. ino u  1937 godini prema prethodnoj godini iznosi 
presečno oko 28%, dok taj prošek za evropske zem- 
lje dostiže 24%. Međutim ,naš izvoz je u 1937 godini 
povećan po kvantumu za 67",; a po vrednosti za pre- 
ko 50%, prema prethodnoj godini. Povoljni trgovin- 
ski  ugovori koje je Kraljevska vlada prošle godine 
zaključila ili dopunila sa raznim zemljama neosporno 
SU  stvorili   mogućnost   za   tako obilan  plasman   naših 
izvoznih viškova, kao  i za njihovo povoljno unovče- 
nje,   blagodareći  specijalnim   povlasticama  koje  smo 
od  dotičnih zemalja dobili. S druge strane autonom- 
ne  mere koje je Kraljevska vlada preduzela u cilju 
celishodnog  regulisanja  izvoza raznih proizvoda do- 
prinele su da se ugovorne povlastice do maksimuma 
iskoriste. Bez ovih ugovora i novih autonomnih mera 
razvitak  naše spoljne trgovine, a sledstveno  i njeno 
dejstvo na kretanje cena u zemlji, dali bi van sumnje 
sve  daleko slabije rezultate. 

Od ujedinjenja ni U jednoj godini trgovinsko- 
politička aktivnost nije dobila toliko maha kao u 1937 
Mulini. Sa raznim državama mi smo zaključili 24 ugo- 
vora, sporazuma i protokola u cilju da regulišemo 
naš  trgovinski i platni promet. 

U svrhu racionalnog iskorišćavanja preferenci- 
jalnih sporazuma i održavanja povoljnih cena u ze- 
mlji, Kraljevska vlada bila je prinuđena da nastavi 
politiku intervencije i dirigovanja izvoza za razne 
artikle. 

Kao organ direktne intervencije na tržištu, Pri- 
vilegovano izvozno društvo imalo je prošle poslovne 
godine izvanredno težak i delikatan zadatak da odr- 
žava cene pšenice, suvih šljiva, uljarica i opiuma i da 
obezbedi izvoz zamašnih viškova tih proizvoda. Ono 
je u toj godini izvezlo preko 44 hiljade vagona razne 
robe u kupovnoj vrednosti od 737 miliona dinara, 
prema 8600 vagona u 1935/36 u kupovnoj vrednosti 
od 140 miliona dinara, dok je prodajna vrednost te 
količine sa preferenci j alima iznela oko 830 miliona 
dinara   prema   169  miliona  u   1935,36  godini.  Ukupni 

promet Prizada u dotičnoj godini iznosio je dakle 
preko 1500 miliona dinara. Prizad je ceo ovaj ogro- 
man posao obavio bez povećanja svojih režijskih tro- 
■kova, a obavio ga na trgovačkoj osuovici'sa lepim 
uspehom. Taj uspeh ogleda se ne samo u višku od 
102 miliona dinara koji je realizovao i koji će, poja- 
čavajući fondove, poslužiti kao rezerva za eventualna 
teža vremena i kao sretstvo za unapređenje naše 
agrarne proizvodnje, nego tako isto u načinu na koji 
je izvršio svoje zadatke i sproveo kako kupovinu 
tako i izvoz robe. Bez malo za sve vreme toga rada, 
Prizad je plaćao za pšenicu cene koje su bile za 
20—30—40 ipa čak i 50 dinara iznad svetskog pari- 
teta. Prihvatio ćelu ponudu na našem tržištu i otpre- 
mio robu u razne zemlje bez prigovora. Šljivarski 
posao, iako mnogo manji, doveo je do raznih teškoća 
i prigovora pri kupovini zbog kvaliteta koji je Prizad 
odredio. Međutim, na ovome poslu Prizad je poka- 
zao da se objektivnim i energičnim radom može 
mnogo učiniti baš u pravcu popravke kvaliteta šljiva, 
koja je uslov za održavanje naših pijaca na strani. 
()piuniski posao je obavljen kao i ranijih godina, uz 
određene cene. Uopšte uzev, Prizad je u ove posled- 
nje tri godine popravio sve ranije nedostatke, finan- 
sijalno je ojačao i spreman je i za periode deko- 
njunktnre na svetskim žitnim pijacama, i tako je 
postao jedan moćan i efikasan instrumenat Vladine 
privredne politike. 

Drugi organ naše privredne politike, isto tako 
važan i efikasan, koji služi ne za direktnu intervenci- 
ju, nego za regulisanje i koordinovanje izvozničke 
delatnosti je Ured za kontrolu izvoza stoke. U ovo- 
me domenu rad je, kako s obzirom na prirodu ar- 
tikla, lako i na potrebu dovođenja u sklad interesnih 
sfera pojedinih interesenata u izvozu, bio još mnogo 
delikatniji. Kraj svih teškoća koje je Ured imao da 
svlada i kraj svih prigovora koji su činjeni na njegov 
rad, mora se priznati da je on vrlo dobro i vrlo uspe- 
šno poslužio izvozu naše stoke i stočnih proizvoda. 

Naš izvoz svinja živih i zaklanih kretao se u glav- 
nom u Austriju, Čehoslavčku i Nemačku, a izvoz go- 
veda u Italiju, Austriju, Nemačku, Grčku, Svajcarsku, 
Maltu, Palestinu  i Egipat. 

Nema sumnje da je povećanje cena stoci i stoč- 
nim proizvodima i njihovo uspešno održavanje na 
tome nivou — a isto važi i za žitarice i ostale proi- 
zvode poljoprivredne o kojima je imao da vodi brigu 
Prizad —■ imalo za posledicu poskupljenje života u 
zemlji i dizanje općeg indeksa cena. No samo ovako 
bilo je moguće da oživi i da se barem delimično 
oporavi naše selo. A s obzirom na to da preko 75% 
našega naroda pripada zemljoradničkom staležu, po- 
voljne cene zemljoradničkih produkata imale su bla- 
gotvoran uticaj na čitavu privredu i one su prvi i 
glavni činilac općeg privrednog oživljenja. To na- 
ročito vredl za stoku ,čija je proizvodnja porazde- 
Ijeua po celoj državi. 

U pripremi je nova uredba o izvozu stoke, kako 
bi se na osnovu dosada stečenih iskustava sam izvoz 
i raspodela kontigenata u budućnosti vršili po mo- 
gućnosti još bolje nego do sada. (Jovan Zdravković: 
Hoće li ta nova uredba da pomogne?) Uradićemo 
što  možemo! 

Odnosno industrijske politike Kraljevske vlade 
neka mi bude dozvoljeno da i ove godine ponovim 
ono što sam imao čast izjaviti i prošle godine sa 
ovoga mesta naime, da se naša industrijska politika 
planski i konsekventno vodi u skladu sa opStjm pri- 
vrednim interesima zemlje i sa interesima naše poli- 

7!) 
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tičke nezavisnosti. Drugim recima, naša industrijska 
politika ne gubi i/, vida agrarnu komponentu naše 
privredne strukture, a pri tome, u odgovarajućoj 
meri, vodi računa i o zahfevima industrije potrebne 
zemaljskoj  odbrani. 

Nesumnjivo je, da smo mi, sa ovakvim stivata- 
njem industrijalizacije, danas prilično usamljeni U 
Evropi, što najbolje pokazuje jedna jedina cifra. 
Vrednost uvoza stranih gotovih fabrikata pretstavlja 
70% ukupnog našeg uvoza ,i taj se procenat ne me- 
nja već punih 12 godina. Ovaj svakao redak slučaj 
u posleratnoj privrednoj politici dokazuje, da smo 
mi intenzivniju i ubrzanu industrijalizaciju žrtvovali 
forsiranju izvoza naših agrarnih proizvoda, na su- 
prot ostalim zemljama, koje su raznim restriktivnim 
merama nastojale da smanje uvoz gotovih fabrikata. 
Mi, dakle, nismo dozvolili da se protekcija industrije 
vrsi na teret sela, već smo nastojali da se evolucija 
industrije vrši postupno i u harmoniji sa kapacitetom 
domaće potrošnje. 

Prilike u našoj industriji u prošloj godini razvi- 
jale su se, razume se, pod uticajem opštiii privrednih 
prilika u svetu, koje su baš u godini 1937 obeležene 
naglim naoružanjem i oskudicom u sirovinama. U 
vezi sa ova dva momenta naša industrija, koja pro- 
izvodi sirovine i polufabrikale za .strane pijace, po- 
većala je svoju proizvodnju. S druge strane povoljna 
žetva li kampanji 1936/37, veće zaposlenje u rudar- 
stvu i izvodemje javnih radova povećali su kod nas 
u velikoj meri kupovnu moć stanovništva i prema 
tome i zaposlenost industrije, koja proizvodi za do- 
maće tržište. Sve u svemu naša je industrija dakle 
imala u prošeku i opšte uzevši povoljnu godinu. 
(Jovan Zdrav kov ič:  Vrlo  povoljnu!)   Mogla   je   biti 
bolja! 

Ako kao merilo zaposlenosti naše industrije 
uzmemo broj članova radničkog osiguranja, pove- 
ćanje zaposlenosti u industriji ml avgusta 1936 do 
avgusta 1937 godine iznosi 12%. Najveći napredak 
u broju članova radničkog osiguranja pokazuje gra- 
đevna industrija i izgradnja puteva. Samo ove dve 
struke zaposlile su u 1937 godini 20.000 radnika više 
no u 1936 godini. 

Osim broja članova radničkog osiguranja, ima- 
mo i drugih indikacija, koje nam pokazuju povoljnu 
konjunkturu u prošloj godini. 

U nemogućnosti da se ažurnom i detaljnom kon- 
trolom obuhvati rad svih 3.000 industriskih pretlu/.e- 
Ća, koliko ih U zemlji imamo, područno mi Ministar- 
stvo, od dve godine na ovamo, stalno ispituje i de- 
taljno prati rad 166, ako tako smem da kažem, re- 
prezentativnih industriskih preduzeća u zemlji. Po- 
datci 0 ovim preduzećima pokazuju nam. da su dobra 
žetva i veliki izvoz agrarnih proizvoda u pretprošloj 
i prošloj godini povoljno uticali na tražnju industri- 
skih proizvoda, jer je seljak, došavši posle sedam go- 
dina krize, do novaca, pohitao da zadovolji svoje naj- 
nužnije materijalne potrebe. Prema pomenutim sta- 
tističkim ispitivanjima ovih 166 reprezentativnih pre- 
duzeća prodala su 1936 godine za oko 4% više, no 
što su u istoj godini proizvela. Tražnju dakle, nij*. 
zadovoljila samo proizvodnja, nego su trošene i 
zalihe. 

Odnosno kapaciteta naše industrije u velikom 
delu njezinom postoji i/.vestan hiperkapacitet, naro- 
čilo kod nekih predratnih Industrija, koje su računale 
sa mnogo većom potrošačkom oblasti. Nova predu- 
zeća opet tehnički SU savršenija i uređena po moder- 
nim principima racionalizacije. Tako je u našoj indu- 

striji stvoreno stanje, koje čak za naše prilike izgle- 
da ponekad paradoksalno, da jedan znatan broj pre- 
duzeća neiskorišćuje svoj kapacitet kadšto ni sa 50%. 
U prvom polugodištu 1937 godine važi to naročiui 
za poljoprivrednu industriju. Pivare iskorišćuju svoj 
kapacitet sa ll'o. a potrošnja piva pala je poradi 
razloga, 0 kojima je već u ranijim godinama bila 
reč, prema 1928 za 71",,. Mlinska industrija iskori- 
šćuje svoj kapacitet sa 29J£, i zato je prošle godine 
osnivanje novih mlinskih industrija vezano za do- 
zvolu. Fabrike za preradu mesa iskorišćavale su 593 ■ 
a fabrike jestivog ulja 64Jg svog kapaciteta. Indu- 
strija prerade drveta radila je sa 34",,  kapaciteta. 

Važan datum u našoj industriji gvozda u prošloj 
godini je puštanje u rad grube pruge u Zenici. Ve- 
like potrebe Zenice kao i nestašica starog gvozda u 
svetu, navela nas je, da povećamo proizvodnju siru- 
vog gvozda u zemlji. Tako su u prošloj godini pro- 
radile dve visoke peći u .lasenicama i Majdanpeku. 
Podizanje novih visokih peći jedan je od najvažni- 
jih zadaitaka naše industrije gvozda. 

Još jedan važan datum u našoj metalnoj indu- 
strij: zabeležen je u prošloj godini podizanjem fa- 
brike aluminiuma u Lozovcu kraj Šibenika. Zahva- 
ljujući odličnom kvalitetu našeg baoksita i moder- 
nom načinu prerade, mi imamo danas najbolj; sirov: 
ailumiuium, čistoće 99,9%. OpSte iskorišćenje kapaci- 
teta u metalnoj industriji povećalo se u prošloj go- 
dini prema pretprošloj godni od 32 na 57",;. 

U tekstilnoj industriji prošla godina zabeležila 
je naročito povećanje brojai kudeljara, i to mahom 
u Bačkoj, kao posledicu velike potražnje od strane 
Memačke i povećanje pamučnih predionica u Drav- 
skoj banovini, kao posledica iskustva stečenih za 
vreme sankcija protiv Italije. Novih kudeljara po- 
dignuto je 18. Broj pamučnih vretena povećan je od 
ИШ.ООО na 200.000. Kako jedno montirano vreteno 
košta 3.000 dinara, to je u nove predionice prošle 
godine uloženo 120,000.000 dinara. U Mariboru je 
proradila prva naša fabrika šivaćeg konca. Osim toga 
proširen je veći broj tkačnica pamuka i veštačke 
svile. Iskorišćenje kapaciteta u tekstilnoj industriji 
povećalo se u prošloj prema pretprošloj godini od 
37 na 63 %. 

Industrija prerade kamena u zemlji bila je i u 
prošloj godini slabo uposlena i ako se procenat is- 
korišćenog kapaciteta u prošloj godini povećao od 
25 na 30%. Ovamo spadaju u prvom redu fabrike ce- 
menta, od kojih pjrimorske fabrike nailaze na sve 
teže mogućnosti izvoza. (Jovan Zdravković: Ali zato, 
gospodine Ministre, nisu spuštene cene u zemlji!) 
Nisu  ni  dignute,  gospodine  Zdravkoviću! 

Hemijska industrija u prošloj godini koristila je 
jedva 50% svoga kapaciteta. U toku prošle godin« 
započeta je gradnja velike kemijske fabrike u Šapcu, 
i ove će godine početi proizvodnja oleuma, sumpor- 
ne kiseline i plavog kamena u toj fabrici. 

Industrija kože i gume povećala je procenat is- 
korišćenja kapaciteta od 54 na 68%, dok je kod 
elektro-tehničkog preduzeća ovaj procenat pao sa 
79 na 75%. 

Kada je reč o prosperitetu naše industrije, po- 
trebno je da se osvrnemo i na pitanje cena naših in- 
dustrijskih proizvoda. 

Kretanje indeksa cena, koje registruje naša Na- 
rodna banka, pokazuje nam da se razvoj cena po- 
ljoprivrednih i industrijskih proizvoda obično ne po- 
klapa već pokazuje  razliku, koju nazivamo »maka- 
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гатах cena.  Ov;i  razlika, koja se kod nas pojavila 
19,32 godine, postojala je skoro u svim zemljama. U 
industrijskim   zemljama   sa   izrazitim   agrarnim   pro- 
tekcionizmom i sa ograničenom agrarnom  proizvod- 
njom   i  potrebom  uvoza  agrarnih  produkata ova  je 
razlika bila manja, dok je n atgrarnim zemljama, ^de 
se   cene   proizvoda   poradi   izvesnog   viška   određuju 
na svetskoj pijaci, razlika bila veća Naročito veliku 
razliku   izazvao  je  kod   nas  pad   kursa  dinara   1932 
STodine. Padom  dinara za oko 30%   poskupile su si- 
rovine,   polufabrikati  i  ostala  srestva  koja   naša   'n- 
dustrija  uvozi,   te  su  prema  tome  srazmerno  pove- 
ćanju   troškova  proizvodnje,  povećame  i  cene  final- 
nih  produkata. Pad dinara, međutim, nije se preneo 
na cene naš li poljoprivrednih proizvoda. Te su cene 
padale i dalje, da se tek u  193,1! podini počnu na^lo 
dizati.  One su krajem  1936 čak kroz izvesno vreme 

prevazišle   cenu   industrijskih   proizvoda.   Od   toga 
vremena, izuzev manji pad u julu 1930, cene agratrnih 
i   industrijskih   proizvoda,   pokazuju   tendenciju  stal- 
nog  i  paralelnog kretanja. 

Na prošlogodišnju opštu hosu na medunairod- 
nom tržištu, mi snio, kao i većina poljoprivrednih 
zemalja u manjoj meri reagovali. Dok su cene in- 
dustrijskih proizvoda na svetskom tržištu u avgustu 
1937 godine skočile za 43% dotle one na našem tr- 
Ž'štu sitoje za 13% iznad cena u avgustu 193Г) god. 

Kad je reč o povećanju cena industrijskih proiz- 
voda ;kod nas se obično smatra, da su (ome krivi 
karteli. 1 u ovom, kao i u mnogim drugim zaključ- 
cima o kartelima, ima mnogo proizvoljnih pretpo- 
stavki koje u velikoj meri zamućuju nepristrasno 
gledanje na kartele i kartelsku politiku. (Jovan Zdrav- 
kovi: Čujmol). 

Рге svega uticaj kartela na našu privredu nije 
ni blizu ovaj, koji mu se u javnosti pripisuje. U 
Jugoslaviji je do sada regtstrovano 78 kartela. U tih 
78 kartela učlanjeno je 345 firmi i to: industrijskih 
130, zanatskih 159, trgovačkih dve, saobraćajnih dve 
i osiguravajućih društava 44. Ma da su industrijska 
preduzeća učlanjena u tri četvrtine kartela, ipak 
industrijska preduzeća čine svega 37°,; kartelisanili 
firmi. Prema ukuipnom broju industrijskih preduzeća 
u zemlji, (oko 3.000) broj kartelisanili preduzeća 
(130) iznosi svega 4,37?,;. Po pojedinim granama 
najviše je kartelisana hemijska industrija, industrija 
hartije i kartona i metalna industrija. U našim naj- 
razvijenijim granama u poljoprivrednoj, drvnoj i 
tekstilnoj industriji kartelisano j e svega oko 3% 
preduzeća. U mnogim drugim granama industrije 
nema nijednog registrovanog kartela. (Dr. Mirko 
Košić: Ima ih i registrovanih i neregistrovanih). Za 
one druge ja ne znam! 

Za najveći deo naših kartela ne može' se reći 
da su održavali ili da održavaju nesrazmerno visoke 
cene. Od 78 registrovanih kartela u toku 19.37 go- 
dine svoje cene je menjalo svega 10 kartela. (Jovan 
Zdravković: Šta je cilj tih kartela?) Rećiću Vam! Od 
tih su dva kartela (kartel ci^le u Sarajevu i kartel 
jedaćeg pribora) smanjili svoje cene a 14 kartela je 
povećalo cene. Ovih 14 kartela mogu se svrstati u pet 
grupa i to: karteli papira (omotnog i kuverata), 
gvozda (devet raznih kartela), prerada pamuka (lep- 
ljena vata), izrade od bakra  (kablova)  i  nafte. 

U svima navedenim slučajevima rad' se o pred- 
metima čije se cene uslovljavaju u inoslranstvu. na 
svetskom tržištu. Iz prikupljenih podataka cena vidi 
se, da je pSoticaj za povećanje cena kod nas došao sa 
svetskog tržišta  i da su cene kartelisanili proizvoda 

počele da rastu u vrlo iimerenoj meri tek kada su 
cene na svetskom tržištu dostigle svoj najviši nivo. 

Dakle skok cena proizvoda kartelisanili predu- 
zeća nije inicijator, već pratilac opšteg povećanja 
cena i na svetskom i na domaćem tržištu i to prati- 
lac, koji u velikoj meri zaostaje iza opšteg skoka 
cena, koj;  dolazi sa slobodnog tržišta. 

Ranije sam spomenuo da naša industrijska po- 
litika ne gubi iz vida agrarne interese naše zemlje 
i da se naša industrija ne razvija ha račun sela. Na- 
protiv, tamo gde je to moguće i opravdano, mi smo 
pristali da naša industrija jedan deo svojih prihoda, 
daje u korist sela Mislim tu na doprinose, koje do- 
maća industrija daje unapređenju kulture uljarica, 
pamuka i svile. 

Već prošle godine sa ovog mesta ja sam bio u 
mogućnosti da dam \\n tom pitanju potrebna obja- 
šnjenja. Ovaj put hoću samo da spomenem, da je 
prošle godine primenjena prvi put Uredba o otkupu 
domaćeg pamuka. Sa 12 d'n. od 100 kg uvezenog si- 
rovog pamuka i pamučnog prediva, domaća indu- 
strija predenja i tkanin pamuka omogućila ie da se 
krajem februara prošle godine utvrdi otkupna cena 
očišćenog pamuka sa 17.50 dinara. Sa ovom cenoin, 
koja je za 115% veća od cene pamuka »midling« na 
Njujorškoj berzi, pamuk je postao najrentabilnija 
biljka na našem Jugu. što pokazuje i povećanje za- 
sejane površine za 100% (od 1.500 "ha u 1936 na 3.000 
ha u 1937 godini). 

Naš je pamuk po kvalitetu jednak indijskom pa- 
muku i ja sa zadovoljstvom mogu da konstatujem. 
da se baš ovih dana u predionicama u Dravskoj i 
Savskoj banovini prvi put prede pamuk iz Sreza stru- 
mičkog. Uz odgovarajuća tehnička unapređenja, uz 
bolju organizaciju proizvodnje, mi ćemo postepeno 
doći u mogućnost da u mesto indijskog prerađujemo 
domaći pamuk. Time bi naš uvoz pamuka rasteretili 
za jednu trećinu današnjeg uvoza tj. prosečno za 80 
miliona dinnra godišnje u korist preorijentacije 
biljne proizvodnje na Jugu. 

Po svojoj strukturi, po svom socijalnom polo- 
žaju, po svom nacionalnom značaju i po svom men- 
talitetu zanatstvo zaslužuje naročitu pažnju i treba 
da bude objekat posebne brige državne vlasti. Posle 
seljaka ono je naš najbrojniji proizvodni stalež. Broj 
zanatlija u celoj zemlji iznosi danas prema prikup- 
ljenim podacima nekih 100.000 lica, broj lica koja 
žive od zanatske radnje dakle zanatlija i njihovih 
porodica i pomoćnog osoblja dostiže nekih 750.000. 

Problem zanatstva u doba napretka industrijske 
tehnike i velikih kapitaUstičkih preduzeća postaje- 
stalno sve teži i složeniji. Naše zanatstvo se nalazi 
u sredini naše privrede: na sredini između zaostalih 
i naprednih oblika privrede, na sredini između rada 
i kapitala, na sredini između poljoprivrede i gradske 
privrede. Njegovi su interesi čas zajednički, čas su- 
protni interesima proletarizovanog radništva, patri- 
jarhalne poljoprivrede, individualističke trgovine i 
kapitalističke industrije. 

Zbog toga njegovog centralnog položaja u pri- 
vredi, naša zanatska politika vodi se kroz kompro- 
mise između socijalno-političkih i privredno-politič- 
kih mera. 

Od prilike dve treć'ne našeg zanatstva je vezano 
za poljoprivredu; bilo stoga što stanuje na selu, bilo 
stoga što svoje proizvode namenjuje poljoprivredi, 
ili poljoprivrednicima. Zato i sudbina natšeg zanat' 
stva zavisi od prosperiteta u poljoprivredi. 

79* 
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Zanatstvo je opštu privrednu krizu počelo ose- 
ćati već 1929 g0fline. zbog pada cena agrarnih pro- 
izvoda. Sledeče godine kriza u poljoprivredi vukle su 
na niže i zanatstvo, koje se u svojoj većini nije opo- 
ravljalo sve dotle, dok ivje nastao običan obrt u po- 
ljoprivredi, a to je bilo tek 1935/36 godine. 

Za vreme krize ukupjan broj zanatlija nije opa- 
dao mnogo. Ali je opadao broj zaposlenog osoblja u 
zanatstvu. Otpušteno radništvo koje nije moglo naći 
zaposlenje, nastojalo je da stekne majstorsko pravo 
i tako je popunjavalo proredene redove zanatlija. To 
padanje bilo je najveće u gradovima i malim varo- 
šicama, gde je još 193fi g. broj zanatskih radnja za 
jednu četvrtinu manji nego 1929 godine. 

U velikim gradskim centrima (Beograd, Zagreb) 
broj obustavljenih radnja popunjen je novim radnja- 
ma, a na selima znatan broj radnja spasla je natu- 
ralna privreda. 

Početak poboljšanja naše zanatstvo je oset:lo 
prvo u poljoprivredi, a nastupanje prosperiteta u 
gradskoj privredi, u oživljcnju građevinske delatno- 
sti. Dobra žetva 1936 g. sa visokim cenama poljo- 
privrednih proizvoda i opšti polet u gradskoj pri- 
vredi otvorili su novu eru napretku našega zanatstva. 

U toku 1937 g. primećuje se porast zaposlenja 
i porast zanatskih radnja skoro u svim vrstama za- 
natstva,  ne  samo gradskog nego  i  seoskog. 

Naročit porast beleže građevinski zanati, čiji se 
broj u prvih 8 meseci pirošle godine povećao za 871. 
Po srezovima, dakle po selima i manjim varošicama, 
povećao se broj zanatskih radnja više nego po sa- 
moupravnim gradovima, a u velikim gradskim cen- 
trima više nego po srezovima. 

Dva su pitanja za koja se zanatski krugovi već 
duže vremena a naročito i danas posebno interesuje, 
jer su oba i važna i aktuelna. 

Jedno je pitanje ilegalnog rada. Već u više na- 
vrata, a ponovo pre neka tri meseca izdana su na- 
ročita upustva nadležnim vlastima, knko bi se apre- 
čio i progonio nadriobrt. Koliko su god u doba teške 
privredne krize i depresije obziri socijalnosti i hu- 
manosti mogli donekle opravdati izvesnu blažu ili 
obazriviju primerni odnosnih propisa, toliko je danas 
aipsolutno na mestu striktno tumačenje i primonjiva- 
nje zakonskih naređenja u tom pogledu. Pored toga 
— pošto u smislu danas važećih zakona nema za to 
mogućnosti — spremljena je već i biće izneta na 
pretres pred Ministarski savet uredba o merama ne- 
posredne prinude tj. zatvaranje lokala i uzapćivanje 
lokaila i uzapć:vanje alata protiv lica, koja se pro- 
tiv zakona i bez spreme i ovlašćenja bave zanatskim 
radom. Na taj način, nadam se, da će se situacija u 
dogledno vreme u tom pravcu osetno popraviti. (Dr. 
Mirkn Kosič: Prebacite ih onda u Socijalnu politiku!). 
,Ta sam, gospodine poslanice, u prvom redu pozvan 
da štitim interese zanatlija, iako znam da je to teško. 

Sto se tiče obaveznog osiguranja zanatlija za 
slučaj bolesti, iznemoglosti, starosti, smrti i nesreće, 
kako je ono predvideno u 51. 384 st. 1 i 2 Zakona 
o radnjama, to poradi rainijih teških privrednih i ži- 
votnih prilika nije do sada bilo moguće da se to osi- 
guranje organizuje i sprovede u život. Još prošle go- 
dine velik broj zanatlijskih udruženja izjasnio se za 
odgodu osiguranja bojeći se novih tereta. Samo za- 
natlijske komore odnosno zanatski otseci zajedničkih 
komora tek su se pre kratkog vremena na zajednič- 
koj konferenciji održanoj u Beogradu složili u tome, 

da je došao momenat da se to osiguranje sprovede. 
Nema sumnje da je sprovodenje u život toga osigu- 
ranja jedan postulat humane i socijalne skrbi, koju 
država treba da vodi o ovom privredno i nacionalno 
tako važnom staležu. Isticanje toga zahteva u sa- 
dašnjem momentu jednovremeno je nov dokaz o ve- 
likom poboljšanju privrednih prilika i životnih mo- 
gućnosti zanatskog staleža. Poradi toga će ovo pita- 
nje biti uzeto već u najskorije vreme u svestrano 
proučavanje na osnovu materijala i predloga, koje 
sam po tom pitanju primio sa strane pomenute ko- 
morske konferencije. 

Po pitanju stručne nastave treba konstatovati da 
se smisao i interes za stručne škole Ministarstva tr- 
govine i industrije sve više širi i postaje sve jači. U 
trgovačke Akademije upisano je: 

U školskoj  godini   1933/34 2.909 učenika; 
u školskoj godini 1934 35 3.113 učenika, dakle 

više 204; 
u školskoj godini 1935/36 3.764 učenika, dakle 

više 651; 
u školskoj godini 193037 4.572 učenika, dakle 

više 808; 
u školskoj godini 1937/38 preko 6.000 učenika, 

dakle više   1500 

dok je nekih 1500 učenika odbijeno od upisa zbog 
nedostatka prostorija i nastavnog osoblja. Sličan je 
porast i u ostalim stručnim školama, a naročito ic 
velika navala za upis u dve ženske stručne učiteljski.' 
škole, koliko ih svega ima u Beogradu i Zagrebu, 
gde sam bio prinuđen da maksimalan broj učenica 
od 40 za upis u prvi razred svedem na 20, s obzirom 
da u Ministarstvu i u Banskim upravnima ima preko 
500 molbi svršenih učenica ovih škola, koje godinani:i 
čekaju na postavljenje. 

Da bi se ovo pitanje barem donekle popravilo 11 
je u budžetu za 1938'39 po ličnim i malerijalivm iz- 
dacima za stručno školstvo predvideno povećanje od 
3,505.125 dinara a nema sumnje da će i u idućim go- 
dinama biti potrebno da se te pozicje budžeta još 
mnogo više povećaju, kako bi stručnoj nastavi mo- 
gao biti dait onaj polet, koji prilike bezuslovno za- 
htevaju. Apsolventi tih škola neznatnm delom ulaz« 
u državnu službu, koja je i onako pretovarena či- 
novništvom. dobijaju mahom privatna nameštenja i 
to posle dovršenja ovih škola bez svakih daljih stu- 
dija i tako se postepeno stvara naš nacionailni ne- 
vredni podmladak, koji nam je toliko potreban. 

Poradi tih razloga u toku ove školske godine 
dvorazredne trgovačke škole u Karlovcu i Daruvaru 
pretvorene su u 4 razredne trgovačke Akademije dok 
su po ovlašćenju u § 74 st. 3 Finansiskog zakona za 
1937'3R u novi budžet uneti potrebni krediti po lič- 
nim i materijalnim izdacima, kako bi sa 1 aprilom 
o. g. ti Dubrovniku i Somboru mesto gradskih Aka- 
demija bile otvorene Državne trgovačke akademije, 
jer je najzad i no zakonu u prvom redu država dužna 
da se brine za stručnu nastavu. No pored svega tosra 
— poradi nedostataka budžetskih mogućnosti, a ve- 
like potrebe — odobrio sam te je u školskoj godini 
1937,3S otvorena i počela da radi pod državnim nad- 
zorom Trgovačka akademija Udruženja trgovaca u 
Zagrebu i Trgovačka akademija Trgovačko-industrij- 
ske komore u Osijeku. 

U resoru Ministarstva trgovine i industrije na- 
laze se danas: 
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Tr^()\;ičkc akademije  21 
Pomorsko-trgovačke akademije   .   .'   . 3 
Srednje tehničke škole       7 
Ženske stručne učiteljske škole    ... 2 
Dvorazredne trgovačke škole   .... 6 
Muške zanatske škole  22 
Ženske zanatske škole (sa banovinskim) 240 
Odnosno našeg turizma čija je važnost za našu 

nacionalnu privredu sa sviju strana priznala i ne 
treba ju dokazivati, pojavile sn se u toku prošle go- 
dine bojazni, da ćemo zaostati za rezultatima pred- 
proSle godine. Naročitu opasnost pretstavljala je za 
nas konkurencija starih turističkih zemalja sa savr- 
šenim receptivnim aparatom, koje su devalvirale 
valutu i tako za inostrance pojeftinile boravak, i 
svetska izložba u Parizu koja je bila tokom čitave 
godine jaka atrakcionđ tačica za turiste. Najzad su i 
klimatske prilike kod nas izuzetno prošle godine bile 
nepovoljne. Pored svega toga postignuti rezultati 
dobri  su i zadovoljavaju. 

U uporedenju sa pretprošlom godinom dobija se 
ova slika: sveukupni ie broj turista iznosio u 1936 
944.916 a u 1937 1,012.421. dakle pošle godine više 
67.500. od toga je bilo domaćih u 1936 087.326 a u 
1937 706.016, dakle pošle godine više 18.700, inostra- 
nih u 1936 257.590 a u 1937 306.406 ti. u prošloj 
godini više 48.800. 

Višak u prošloj godini svodi se dakle većim de- 
lom   na inostrane turiste, što je vrlo povoljno. 

I broj noćivanja porastao je. 
U godini 1936 iznosi on 5,265.600, a u godini 

19,37 iznosi on 5,666.444, dakle prošle godine više 
400.844. 

Broj noćivanja domaćih turista porastao je od 
3,571.905 na 3,954.567, dakle za 382.662, a broj noći- 
vanja inostranih turista povećao se od 1,693.695 na 
1,711.877 dakle za  18.182. 

Možda je poskupljenje života kod nas uticalo u 
izvesnoj meri da dolazak inostranih turista, koji su u 
ranijim godinama bili već svikli na našu gotovo po- 
lovičku jevtinoću, nije još više porastao. Ipak podi- 
zanje cena naših zemljoradničkih proizvoda i njihovo 
održavanje   na   izveanpj   visini   mora   ostati   i   dalje 
glavni cilj naših nastojanja a da bi se izišlo na susret 
turistima   preduzimaju   se   i   preduzimaće   se   druge 
-hodne mere. Pre svega je već u toku maksimiranje 
cena u našim gavnim turističkim mestima, kako bi se 
izbeg"la zloupotreba i ucenjivanjc turista čega je bilo 
i čega na žalost ima. S druge strane i mi smo prošle 
godine, povodeći se za drugim državama, zaveli turi- 
stički   dinar tj. kupovali smo u stvari devize i strane 
valute po višoj ceni od pijačne, kako bi turiste jevti- 
nije    došle   do   dinara.   Prema   raznim   relacijama   i 
mogućnostima ta se je razlika kretala od 3—12%  tj. 
za   taj   su   procenat   inostrane!   jevtinije   dolazili   do 
našeg   dinara.  To  je  naravno  išlo  na  teret   državne 
kase, koja je u tom obliku dala za turizam mnogo i 
daleko  veće  doprinose  od  onih,  koji  se vide  u  bu- 
džetu.   Da  je  to   imalo  uspeha pokazuje  na  primer 
fakat,   da je  broj engleskih turista  u prošloj godini 
prema  1936 poskočio od 10.798 na 19.318 a noćivanje 
od 47.000 na 74.829. Broj nemačkih turista poskočio 
je od  37.000 na 76.000 a broj njihovih noćivanja od 
189.600   na   334.000.   Turistički   dinar  ostaće   i   dalje 
dok   su   monetarne  prilike  u  svetu  onake  kakve  su 
danas,   važan   instrumenat   naše   turističke   politike. 

Naš receptivni turizam treba da ide u korak sa 
našim aktivnim turizmom tj. neophodno je potrebno 
postupno usavršavanje i povećanje broja naših hotela 
i pansiona i udovoljenje najhitnijim higijenskim po- 
trebama u svim našim turističkim mestima. Tu naro- 
čito apeliram na sve naše interesente, jer turisti ne 
smiju da iz naših kupališta i letovališta i klimatskih 
mesta odu bilo u čemu nezadovoljni već sa željom, da 
se opet vrate. U prvom redu treba da se za to brinu 
opštine, kojima je to stavljeno u dužnost i dosada- 
šnjom Uredbom o turizmu a biće to pojačano i 
dopunskom Uredbom, koja Će do skora biti izdana 
na osnovu lane dobijenog oviašćenja u Finansijskom 
zakonu. 

Vrlo ozbiljan problem našega turizma je naše 
hotelijerstvo, koje ne može da dođe do potrebnih 
investicionih i obrtnih kredita. To je pitanje predmet 
najozbiljnijeg proučavanja, a sa strane interesenata 
podneto je Ministarstvu trgovine i industrije neko- 
liko predloga po ovome pitanju, koji pretstavljaju 
vrlo interesantan materijal i korisne sugestije. Ja se 
nadam, da će u toku i/odine biti moguće naći jedno 
zadovoljavajuće rešenje ovog pitanja u interesu 
našeg turizma. 

Nedavno je dovršen u Ministarstvu trgovine i 
industrije nacrt Zakona o dopunama i izmenama Za- 
kona o radnjama i dostavljen svima interesovanim 
privrednim komorama i ustanovama na proučavanje. 
Tako je i pitanje novelacije Zakona o radnjama, koja 
na osnovu stečenog šestogodišnjeg iskustva bez 
sumnje i potrebna i moguća, stupilo u aktuelan stadij 
i nadam se, da će već doskora moći da bude sazvana 
jedna anketa privrednih krugova, da bi se izvršila 
potrebna konsultovanja. 

Prcdloir budžeta prihoda i rashodpi Ministarstva 
trgovine i industrije pokazuje prema tekućem bu- 
džetu jedno povećanje od 6.500 000 d'nara ti. dinara 
51,850.828 prema dinara 45,350.828 u tekućoj bu- 
džetskoj godini. 

Najveći deo povišice odnosi se na nastavno oso- 
blje kod stručnih škola resora, dok ic jedan znatan 
deo povišice uslovljen i povećanjem nlatn odnosno 
dodatka na sknnoću nrema Uredbi od oktobra me- 
seca prošle godine. Ja vas, gospodo narodni posla- 
nici, molim da taj predlog ovakav kakav je pred vas 
iznet usvojite. (Živo odobravanje i pljeskanje u cen- 
tru i na desnici) 

Претседџик Степан Ћирић: Реч има народни 
iioiMamiK г. Тодор Tomdi. 

Тодор Toiinii: Вилели смо овде u чулп из екс- 
позеа господнна Миннстра трговипе и пплустрије 
да je nama cno.i.ua тргоиппа v прошлој годшш пма- 
ла огромаи успех, какав mije постигла за послед- 
њих 12 година пиједанпут, да смо од 1924 годаше 
герви пут имали за премо милијарду динара активан 
тргонински биланс. To je, господо послаиици, сва- 
како значајан догађај који иора&и? сви једнодушно 
ПОЗДравити. Onaj успех name СПОЉНе rpromiHe до- 
нео je nainoj дпжаип огромпу активу, обезбедио 
joj сигурпа u стална тржишта за пласмап наших 
произпода у иностранству, унео je у зсмлјУ знатне 
суме noima који je повољно дејстповао на акпшп- 
ЗИрање ne.'ioKvmie uaine пародпе шривреде и ОМОгу- 
lino je произвођачима, првен-ствено земљорадшпш' 
ма да за своје производе постигну добре цеие. 

Onaj и овакав успех наше спол.не трговине мо- 
рамо поздравити n одати заслужно иризнање Кра- 
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љевокој влади и »з тога разлога што je то без- 
мало све њен успсх u њсна заслуга. Истина, про- 
шла годинл je била изванредио покол.на и услед 
међународних догађаја и овсолности које су изван 
угицаја наше трговинске политике, али je ипак му- 
дра политика КраЛ)евске нладе у.мела и успела да 
поволјНо и до максимума искоржсти овако сретан 
утицај поволуних околности, да многобрјним iiu- 
вол>ним трговинским уговорима, рааним споразуми- 
ма крииредпс природе и другим аранжманима на 
i ei ународној бази осигура нашој земл>и у међу- 
народној тргоиинској размсни ону улогу коју она 
неоспорно, no своме богатству и свом повол.иом 
географском положају, и заслужује. 

Али, посподо, (иако одајем све ове заслужене 
зсвале Краљевској влади и реоорном Мииистру г. др. 
I'poaimiiv, не иогу ипак, у нашем општем иитересу, 
да пређем преко неких замсрки и примедаба, које 
ne иду толико на рачун ове Владс, колико на ра- 
чун прошлих влада и досадашње опште уобичаје- 
Н€ праксе. Морам своје примедбе да изнесем и с то- 
га, mro оне неће бити микаква критика Владнипг 
рада, — jep њен рад негативну крптику н ne заслу- 
жује него ради тога да бих указао на извесне гре- 
шке наше опште привредне политике које се могу 
у ov.ivlie исправити и које he Влада, верујем, и по- 
КУшати да исправи у интерссу наше нацисналне 
привреде, a првенствено у интерсу оних сталежа 
чија je заштита у питању и који су у овој при- 
вредној сарадЊи теоно везани; индустрпјалаца. 
занатлија, трговаца и радиика. 

llpelm hv одмах иа главну ствар и рећи o 
чему се ради. У питању je заштита наше домаће 
текстилне »ндусгрије, која je за мој крај од or- 
ромног прнврсдпог, националног и соцнјалног зна- 
чаја, заштита наших грговаца и занатлија. 

Говори се и пише да je nama тексилна пнду- 
стрија најјача и најшажиија индустријска грана у 
држави. Да ona једппа напредује упркос кризи Ko- 
ja je хвалу богу сада већ на измаку и да ona по- 
стиже огромне успехе a и зараде. To мишљење a 
приори пијс тачно. Да паведем само један од 
главиих разлога свог тврђења и једну од најве- 
iinx ометњи развоју наше текстилне индустрије, 
допустите да се упустим укратко у анализу једнот 
дела наше увозпо тргсвппс. 

Године 1936 MU с.мо увезли за близу 800,000.000 
динара памука, n прерађевииа од памука, a исте го- 
дппс увоз вуне и вуненнх прерађевина изнео je 405 
иилиона, Од тога само na увоз разних врста го- 
тових памучиих тманина отлада преко 200 милиоиа 
динара, a na увоз вунених тканина издато je око 
180 милиона. 

Ирошле годипс raj увоз се mije смањио. Он сс 
чак и повећао jep омо 1937 године увезли у звмљу 
разних па.мучних тканина за иреко 246 ■милиона 
динара, a вунених ткапина окоро за 230 милиона. 

Значи, да ми, и поред тога mro имамо јако 
развијену текстилну индустрију, уиозимо сваке го- 
дине у земљу огромне количиие текстилпих произ- 
вода. A готово свп ти производи ne увозе се ради 
тога mro ми у земл.н немамо фабрпка које би про- 
изводиле исте, него и поред тога, jep наше текстил- 
ne фабрике призиодс гогово cne те производе које 
увозимо почев од најтросгијих канапа и гајтана, 
na до најфмнијих штофова кој« се успешно могу 
такмичити са страном робом исте врсте и no квали- 
тету n no солпдпост пзрадс материјала и no својој 

лепоти. (Јонаи Здравкрвић: Слабо Бога ми!) Јеете, 
господине Здравкошћу, дођите у Лесковац, na na- 
re се уверити. Дођите у. Параћин, до1)Ите у Леско- 
вац, дођите у Вучје, na heie се уверити да je тако! 

У нашем увозу у прошлој години на првом ме- 
сту je стајала Немачка, затим редом Чехословачка, 
Аустрија, Италија и Енглеска. 

A то су већипом и земл.е, које највише увозе 
текстилпе производе код иас и чији се пропзводн 
ne појављују на нашим тржиштнма услед оску- 
дице домаће производње, nero као конкурснтски 
произволп, којп услед повољних царппскпх ставо- 
ва и другпх повлашћења могу успешно да конку- 
ришу нашој роби, и тако отимају тржиште од na- 
me текстилпе иидустрије, сужавају ње« делокруг 
рада, ограиичавају iiien капацитет или je у поједи- 
iniM случајевима сасвим уништавају. 

Лесковац je. као раскрсница на важној саобра- 
liaj'Hoj артерији Београд—Атина, услед погодносш 
свога земЛ)Ишта, густе 'насел>ености и јевтине рад- 
ne спагс и коиструктивие предузимл>ипости и ра- 
диностп icsora станопнпттва већ одавна постао је- 
дан од пајиажпијих патих и.ндустријских градова, 
значајна текстилна покрајипа са развијеном nn;u- 
стријском радиношћу која je давала тон целоме 
томе крају и аружила велике користи становнп- 
штву које je посредно -или непосредно налазило за- 
послеи^е у тој индустрпјп. 

Захваљују^и годинама привредног полета пре 
кризе Лесковачка текстплпа ппдустрија je као и 
све name пршредне гране, напредовала брзим 
темпом. 

Потребе су биле толике да joj није могла кон- 
курисати увезепа страпа роба, и она je дуго година 
давала запослење највећем броју радшгка, произ- 
водећи пггофовс, сукпо, шајак, платно памучпо n 
лане-но, "жапију, гајтап, вуниц^ укратко све што 
n увозимо. Taj увоз са страпе, као што рекох у 
почетку, mije с.метао развоју домаће тексилне ИИ- 
дустрпје, jep су потребе становништва биле толике 
ла су трошиле не само сву домаћу робу, него и све 
количине увезенс стране текстилис робе. 

Али, дошла ie криза која je погодила у свету 
n код пас umne или Maibe свс .rpaiic приврелне де- 
латиостп. Она im je поштедела ни нашу текстплт- 
ипдустрију. Лесковачка пндустрија, налазећи се у 
полету и развоју, са великим инвестицијама, са ду 
повима које je верујући у дужи просперитет ми- 
слила да he лако отплатипи, можда je том кризом 
најосстппје била погођена, Она сс je истина одр- 
жавала захвал.ујући несаломл.ивој енергији и умес- 
пости својих вођа, али je криза ограиичила ше'н 
капаиитет na половину na чак n испод полонипс 
ранијег капацитета, a поред тога појавиле су се и 
шруте тешкоће финансијске и тржишне прнроде. 

Тада су производп страних текстилних ипду- 
стрија које су биле фипансијски јаче, n које су се 
ушешније могле борптп са кризом, преплавиле 
nama тржнтга, чиме je nama текстилиа индустрија 
jom minu.' бпла погођена. Ona je све mune губила 
домаће пијаце, a на извоз својих продуката у nno- 
странство mije могла mi помитл.ати, jep су се 
одмах са кризом појавиле у многош државамл 
аутархијоке тежи,е које су ишле за тнм да ојачају 
своју натионалну производшу и учине je у сва- 
ком погледу самосталном н независном од ино- 
страпства. 
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Отпочсло je отпуштање радника, смањење по- 
сла, обуставе рада и иаша гсксшлиа иидустрија, 
IIJ)I;CHC гисио Лесковачка, налазила сс у безизлазном 
положају. Истина, после ирип.ч налета кризс при- 
лике у ii>oj су се, заједио са општнм приликама не- 
што поправиле, али велики део тешкрћа које каче 
н сиутавају њен рад и даљи развој још увск по- 
сгоје. A једна од најзначајиијих још уввк је.ве- 
лика ксишсрунеција ииистраис роос. 

Раније владе су уводиле извсснс заштитнс ца- 
рине на страну гекстилну робу, али те царине иису 
ииле   довољне да заштите младу Лесковачку тек- 
стилну   индустрију фниансиски још нсдовољно ja- 
ку. 1 Чаводило се често као разлог везвогућоост уво- 
oeiba н(јиих и већих царина да ми мора.мо страшш 
државама да дајемо извесне погодности и олакши- 
це за увоз њених текстилних производа због тога 
пмо  те  државе нама дају могућности да код њих 
n.iacupa.Mo   нашс   1шл>()прии])сд11е   продукте.   Ja  не- 
мам   ништа  да  приговирим у  начелу  против  овог 
(ЈПЈзавданог становишта, али ипак оно    сс    могло 
спровести на други начин без штете за нашу тек- 
стилиу   иидустрнју.  Маша  земља  оскудева у  мно 
гим техиичким сретствнма, у пол.оириирсдинм спра- 
вама   и   алатима и другим индустриским  произво- 
ди.ма који се још нс изра1)ују  код нас, na су се  лако 
иогле crpaiuiM државама дати повластице и погод- 
nocTii за увоз тих артикала у замену за иигодиостн 
које   оне   аружају  пашсм  увизу   пољоприврсдних 
сијјовии;!. (Зво бн се могло учннити у толико пре 
што  скоро свс државе кијс конкуришу иашој тек- 
стилној  индустрији имају развијене и остале инду 
стриске   гране  кијих кид нас нема  a  за  чијим се 
производима код нас oceha иитрсба. 

Смшиењем или потпуним укидањем царина на 
те  производе, a увођењем већлх царина на стране 
uivcrii.iiic гародукте, не би трпео ни наш извиз, ни 
државни фискус, a наша текстилна индустрија би- 
ла би  saiurulicHa од инвазијс, од даммиига стране 
робе и  могла би несметано и снажно да се развија. 

AKO се помогне текстилној индустрији заштит- 
ним царннама или другим мсрама (евентуално уво- 
.'јсијСМ неке врсте увозннх контингената слично из- 
иозним контингситима којн сс у нашој сползној тр- 
говиии   Bch практгасују) тнм се неће помоћи само 
једна важна грана наше народне привреде, чији je 
значај велики и несумшив и са нациоиалног, при- 
вЈЈедиог ii ооцијалног гледишта, као н са гледишта 
мародне одбране, него ћс те мере имати онажан и 
возитиваи II социјални ефекаг. Уклањањем тешко- 
ћа које   данас притискују и спутавају Лесковачку 
иидусгрију омогућиће се ii>eniiM власницима да ио- 
бсввшају економски и социјални положај запосле- 
них радника, који данас, no једнодушном призна- 
љу, заиста тешко живе, да прошире своје тржиште 
н   гнме    повећају   н   капацитет своје   производпЈС, 
чимс   lie   бити у стању да пруже могућности сто- 
тинама,   na и хил.адама иових раднпка да до1)у до 
запослеи>а, до рада и пристојне зараде. 

i Inje потребно нарочито истицати да je криза 
погоди-ла у још јачој мери n трговину и занатство. 
Др данас су у Леоковачкој чаршијп пропале многе 
нелике и угледне трговачке фирме, док оне које су 
се некако одржале у лсивоту једва успевају да ила- 
liajv разне дажбипе и сачувају уз велике матери- 
јалне напоре и жртве свој углед и неокаљано име. 

Занати су прошли још ropc. Лесковачко занат- 
стио je пропало. Доволлго je напомснути да je не- 

када било ужара и салера no хил.аду и више као 
самоста.ших мајстора, док пх даиас има тек ПО 
стофиму две, a у многим запатскнм пранама чак и 
испод стотине, li го што je остало налази се у са- 
мртничком прнвредио^! ропцу. 

И Лесковачке занатдије, те некадашње ипони- 
ре пациииалнс иривреде и културе и творце Леско- 
вачке чаршије, ne треба оставити да под старе дане 
дочекају после славне прошлости неславаЈН и ту 
жаи крај, да издишу под иритнеком разноврсних 
материјалних недаћа и тешкоћа. 

Тврди се да je ипдустрија упропастила заиатс 
и да umi ne мшу више иаиред. Прогив индустрије 
не можемо се оорнтн, јер го би значило борити 
се притив напретка, против општих културних те- 
KOBiina. To би оила гежња за враћање у средн*ове- 
мовну кућну и ручпу радиносг. 

Алн, и кад би ова гирња тврђења била тачпа, 
mije тачио да je занагство осуђено na пропаст u да 
ono мора да изумре као једна врста привредне де- 
латности која je тобиж преживела. 

Има још уиек заиата у које иидустрија nuje 
гародрла и које ona још дуго nciic моКи освојити 
својим пачшкЈ.м и евојо.м гехпиком рада. Има их 
иак који могу успешно допуњавати ипдуетријску 
делатпост, развијај.ућн се песметаио уз њу и ниред 
me, a сем тога и.ма пајзад и могућности да се из- 
вршл преојријентација занатске радипостп, да се 
популарише у широкпм сељачкпм и градским сло- 
јевима norpoiiin.a занатоких производа, као mro 
то у Београду сада врши успешно задруга „Руко- 
творина". 

Али, да бп се сае овб извело, да би се у sa- 
натсгво иовЈштила иекадашља спага и некаДашњи 
живот mije довол.па самопооиоћ самих занатлија 
који су и сувише (к-промашили у борби са крпзом 
п многобројним другим недаћама, које je ona 
произвела, него je потребиа и снажна потпора н 
iiOMoh државе, у првом реду, a затим морална и 
материјална подршка и осталих чинилаца. (Одо- 
бравање). 

Леоковачко занатство, у целинн, без изузетка, 
прежјивљава данас тешке и судбонооне дане. A ono 
има пуно услова за свој попован процват и полет. 
Међутим,  њему  као  и  великом  делу  Лесковачке 
иидустрије и чаршије педостају у довољпој мери 
шквидни каиитали које би се могло инвеспирати 
за своје оживл>авање. Док индустрија, уз извесне, 
иако врло тешке услове, joui може и да до1)е до 
потребних капитала, занатлијама, као екопомско 
слабил! јединицама, уоптте je пемогућно данас 
доћи до потребиих кредита. 

Кад му je кредит преко потребап. занатлпја га 
јелипо може добити уз несиошл.иве камате и друге 
тешке услове, чиме се са.мо још нише заглибљује 
и jom дубље пропада. (Пл>ескање). 

Зато се пеодложио naviehe као прва мера за 
спасаваше од проласпи заиаглија Лесковца и целе 
Лесковачке кот/пше oriiiin:m.e једпог новчапог за- 
вода који би запатсгву пружио у довољној мери 
потребпе кредите 1К)д повољни.м и за ibera прихват- 
л.ивпм условима, илп да му држава преко својмх 
иеК постојеКпх повчаппх усганова у mro скоријем 
времену пружи такве повол»не кредите; (Гласовп: 
Так'о je!) 

A j(mi upe тога требало би да ДОђу и друге 
зпачајпе мере за заштиту занатлија, у прном реду 
регулисање  заиатлијских  дугива  и   социјална  за- 
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штита целокупног заиатског сталежа у случају бо- 
лести, старости, изнемоглости, смрги и незапо- 
слеИости, као што i^ спроведемо за раднике и при- 
ватие службенике. 

Сличну заштиту очекује од Крал.еиско владе м 
меродавних и цела Леоковачка чаршија, нарочито 
ситни гровци које je криза нај&ише погодила и 
којн су поред удараца кризе, чије се дејсгоо још 
и данас ocehaj потођеш! и другим недаћама, као 
што je тешка презадуженост, филијални систем 
продавница поједнннх велнких-индустрија као што 
су „Бата" и „Тивар", торбарење, бесираван рад и 
друге гешкоће, чије су нсртве у првом реду обу- 
ћарл и кројачи. 

ТрГОВЦИ, као mri) иапоменух, ОНИ ситии на 
ирном Mcciv, очекују да се н њима пружи слична 
заштита коју je Влада успешно и корионо пружила 
зе.мл.орадиицима, да се растерете од старих ду- 
poea који их притискују <и спутавају њихову де- 
латност, a које су они до сада разним зелена- 
шима у облику камате Beli no неколико пута 
вратили. 

I lupe/i, тога потребио je пружити и трговачком 
сталежу, који je у моме крају, услед општег осиро- 
машеи.а и већ помснутих недаћа, нарочито у те- 
шком положају, и социјалну заштиту обезбедпти 
a за будућност која je за њега у данашњичи при- 
ликама мутиа и неизвесна. 

Све те мере, и многе друге које изискују по- 
трсбе иидустрије, занатстиа и трговине мога краја, 
Лесковца и околине, могу повратити живот оним 
привредним гранама, спасти од пркотасти хиљаде 
људи и десетине хиљада чланова п.пхоиих поро- 
дица, a све те мере Влада може извести без вели- 
ких тешкоћа, без магеријалиих жртава, KOje ii ако 
их учиии оне 1>е joj се многбструко иоплатити 
(Поклици: Врло добро!) 

Ja иерујем, да he ресорип Посподин Министар 
и цела Крал>ев<жа влада поклоиитИ пажњу свим 
мојим ири.медбама и захтевима и да he ускоро 
мстм iiMaliii у сусрет низом зиачајиих мера које 
he (ПОВОЉИО угицати na целокулан nam упутрати.и 
иривредни живог, na стварање хармоније између 
класа и сталежа и на орећан жпиот и лепшу бу- 
дућ-ност мога краја, као и осталих мрајева наше 
државе.. 

Зато mro у то верујем изјављујем своје пуно 
поверен>е г. Министру rpioBime и иидустрије и да 
hy гласати за предлог буџета његовог ресора. 
(Живо и бурпо одобравање и пљескање у центруму 
n na десници), 

Прстссдиик Стеван Ћирић: Реч има извести- 
лац мањине Иваи Moxopn{i. 

Известилац мањине Иван Мохорич: Господо 
народни посланици, ово je већ трећа ноћна еед- 
ница на којој расправљамо привредне ствари. По- 
чели смо са пољопривредом која je најважнији 
ресор, na смо наставили са саобраћајем који je 
један од најкрупннјих раздела у нашем буџету, a 
сад смо код Миннстарства трговипе н индустрије 
којему je опет посвећена једна заморна ноћна сед- 
ница. Господо, ово третнрање ових разноврснпх 
привредних проблема у Скутптини je карактери- 
стично за схватање које се показује a карактери- 
стично je како се гледа на потребе привредпих бу- 
џета и на њихово удовољење. Ми видимо да je 
ранжирап   буџет   Министарства   трговине и инду- 

стрије непосредно иза буџета Министарства за фц- 
зичко васпитање. Министарство за физичко васпн- 
таше, гисподо, носи рекорд да има најмањи буџег. 
1Бему следује Министарство трговине чији буџег 
нзноои 0А% целокупниг државног буџета, jei) се 
сваке године успева да се тај буџет све више сма- 
њује, na je најзад смањен на нето 50,000.000 ди- 
нар.а. A с обзиром да још има ивај реоор 7,000.000 
динара сопствених прихода од централие управе 
мера, тек онда видимо да износи заправо нето б\- 
џет тога Министарства само око 43 милиона 
динара. 

Госиодо, међутим трговац и добар занатлија 
увек je био носилац и пијонир не само привредне 
идеје него и културног живога нарочито у про- 
виицијн, a он je upe рата много добра и мното ко- 
рионога створио за општи напредак земље. Зато Se 
једна велика заблуда када се хтело проширити 
једпу крилатицу у јавности да ток времена иде 
против привредника, да je он данас излишан no 
средник и паразит, да га данашње друшгво које 
сад усмерава своје иово ф<>рмиран»е треба н 
да се његов ред може да ликвидира. Ja сам видео 
да се и у овом Дому то гледиште врло често sa- 
ступа нарочито, када се гшшрп o задругарству И 0 
задружпом покрету. Ме1)утим, господо, у земљама 
као што je тоталитарна Пемачка, трговци имају 
своју чврсгу позицију, и то одличну и званично 
признату позицију, они имају регулнсан положај 
и њима се даје она посредничка зарада која према 
важности њихове фуикције њима припада. Према 
томс пидпмо, да једна тако дубока реорганизација 
привредног, социјалног и саобраћајног живота као 
што je нацистички покрет не налази за потребно 
да иде и да ради са мерама против привредника, 
него напротив утвр1>ује и признаје његов положај. 

Господо, стање name привреде обично се мери 
no спол.иим иојавама a једно такво мерило je и 
стање nauie сиол.пе трговине. Природно je да je 
после 1936 годнне, која je била година санкцнја, 
кад je Италија са мплијардом долара учешћа испа- 
ла потпуно из наше спол>не трговине, и кад je вла- 
дала велика политичка и привредна затегнутост у 
целој Евроии, 1937 година да je морала да испадне, 
ако се упоређује са 1936 годином као рекордна го- 
дина. Господии Мипистар трговине и индустрије Je 
образложио међутим jom и друге елементе који су 
утицалп na постигнути ефекат. Морам да кажем, 
да ако би био присутап господии Мииистар фп- 
нансија on се ne би много обрадовао облазло- 
жењу Минпстра трговине, јер господип Министар 
финансија поставља сасви.м другу тезу него што 
СМО чули из стручпог изветтаја господппа Mnmi- 
стра трговипе. 

Гооподо, свега су три, одпосно четири артикла. 
који су створили тај милпјардскн и активнн салдо. 
1 Ipno je била једна ванредно рекордна година у 
кукурузу са 53 мплиона метароких центи приноса. 
дакле, плодпија nero ли ona најбогатија од 1930 
године. Ta жетва je дала сама прихода 698 ммли- 
она динара од извоза. Сем тога, руде са бакром 
заједно опет једну милијарду, a другу je мпли- 
јарду дало дрво које се после укидања санкција 
морало да извози у Италију у великим количи- 
нама. Само one три групе артикала износе 2 милп- 
јарде   и   700   милиопа   динара. 

Али шта иам ово све користи ако ми то не 
можемо  да  паплатимо?  Какаи  je  тај  билапс?  To 
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нам овде није рсчено, a ja као известилац мањине 
налазим да и то треба да сс овде зна. Господин 
Министар   трговине   ie  опдс  констатопао  да  три 
четвртине, дакле 73%  од упоза и 77%  ол изпоза 
иде у  клириншке земл.с. A ти клириизи су забе- 
лежили крајем прошле године 445 иилирна потра- 
живан.а   u 333  милноиа  лугопања.   Компсизација 
између појединих земаља, између активних и па- 
снвних клири«га меНусобно, иема, ircro имп.мо чак 
са појединим земљама, na пример са Италијом, и 
гто_ три конта. Један je из прсмсна пре санкција, 
чија ликвидација иде врло споро, лруги je лирски 
конто из промета одмах после укндан>а санкццја, 
a TPL'IJH je сасвим нов, динароки. Но под оваквим 
условима, ако ми дајемо робу на кредит, ми мо- 
жало увек nalm купце за ono огто ми произво- 
димо, нарочнто у времену кад сс свст наоружава 
и кал   внамо да има земал.а које с\' су nocvic те- 
шких   политичких догађаја прилично истрошиле. 

Али ono за nac нијс лобпт. Ja у томе не видим 
тгкакпоу успсха. Ja бих био много срећнији да |е 
активни салло спол,нс трговнне маи.п, али ла смо 
ми за  то добили леппзе n да нисмо моралн упо- 
зити толнко злата за Мародпу банку КОЈе СМО KV- 
пнлм  ini Лондонстсој бсрзи, иегп ла смо гп добили 
за   робу   коју   с.мо   лали   у   ипостраиство.   Трсба, 
лаклс,   имати у вилу II  наличје мелал>е, na да се 
разуме прапа ситуација у којој се налазимо. 

Господо, ja бих желео да се оспрпем n ма нвке 
иоменте из извештаја госводина Миннсгра за које 
ематрам  да cv врло важни a o којима овде пнјс 
било довољно ronopa ни од стране посподе ппед- 
говорника, na im у самоме експозеу г. Министра 
торрвине. To je питање name унутрашње грговине. 
Господо   то jo унутрашња трговина, која се cacrn- 
вља   са   95%   малих  ситних детаљних радњи.  Ta 
трговина жини данас под врло тешкши гтриликама. 
Ka једној je страни мрежа индустријских прадава- 
оница,   којс имају један наронити систем пррда- 
вања који им знатно олгакшавд пословање у коику- 
ренцији са другим лстаљним фирмама, којс морају 
да воде ииз артикала за избор на оаојимстовари- 
штииа.   Тирелови осећају данас join друти при- 
тисак.  To je прнтисак од стјране задружних про- 
давница.   Mn  смо,  господо, мнслили, да би било 
приролније да задружне продавнице дођу под рс- 
сор Мипистра трговине, алн смо доживели то чудо, 
да су оне и ланас, и ако се бавс искл.учиво трго- 
вачким    пословима,   дотле   у   подруч|е   Мттстпа 
пол.оцрнвреде, који нм даје и рааие "привилегије, 
na прнмер, да могула продају и нечлановпма, итд. 

Трећа  околност која врши притисак na рад 
детал>не    трповине,    то    je    поплава    такозваних 
горб^ра.   Господо, то je једна поплава којп je из 
године у годину ene neha. Мпого апела je унињено 
на Министра трговине, али ии до оада ппсмо ви- 
лелн   склоност —  можла je  било  и лругпх  npc- 
прска — ла се ono питање регулише како би било 
корисио   и потребно за заштиту ситних трговаца. 

Осим тога, гоопода, имамо и peiiien.e земљо- 
раднинких  дугова.  Ту je трговац, у палч да  he 
добити  позајмљени новац натраг, ложинсо горко 
разочарсм.е. Ми имамо у Дравској бановини  Слу- 
цајеве,   кој«  се  могу узети  као  мерило у ислој 

л м(,  да je трговачки робни крелпг, лат земљо- 
' i пгичким  редовима,  био aelin  иего  nno  je била 

1HOCT целог стоваритта и обртип капптал поје- 
диних трговаца. И ти су људи данас у много го- 

рем положају пего onu, којп.ма je 50% отппсано и, 
кал би onu и тих 50% у готову могли добптп 
одмах исплаћело, били би много задоволлгаји него 
са овим начипом, којп je у Уредби o раздужењу 
земл.оралппка предвиђен. Међутим, садаши начин 
caniipama банака na рачуп уложиика je јако 
једнрставан и од мпогпх новчаних заврда искрри- 
Шпаван. Ja позпајем мпоге новчапс заводс који су 
дрбили заштнту нако je Влада тајавила да неће 
тај^рок продужавати, ona га je ипак продужила ло 
фебруара месеца, a није тжл.ученр да he и сада 
ДРПи ло даљиег продужења тога рока, мада je nel. 
скоро прлрвину завода пол трм заштитрм, "ла ти 
заврди ол своје страпе немилрсрднр нзлажу про- 
дајама споје дужнике, тргопцс и занатлијс. 

Ha другрј страни постоје пови терети. Ту je 
лошло всигурање протипу старрсти, ивнемрглрсти 
н смртп и то je једна нрва ствар крју треаба да под- 
носу привоедници n која треба из нжхових редрва 
да узмс 100 мплиопа динара годишње. 

Таква je, ртприлике, госполо. оитуација mro сс 
тнче онога што претставл>а гро у namoj ситпој 
трговини, a крја je меррдавна и која je ааправр 
карактеристнка за тај сталеж. 

Сада ла пре^емо на заиатлијс. Мн видимо да 
Mopajv запатлпје непрестапо да волс борбу на cne 
гтранс.  To  je,  npe  спега,  бопба   протпву  концсн- 
трисаппх индустрија n затим борба противу држав- 
mix завода којн сс сне више проширују. Ми вн- 
димо како готово сва лржавпа иаллеттва, na и ona 
коja  cv  иајмње  прзвана  за  то, како  прелазе  на 
ивдустрију. Код монопола, v ресору правлс, npo- 
cifie n војске,  јелпи раде све произволс ол хар- 
тије, други одећу, трећн дугмад, итд,  Ja мислим, 
рршодо, да nama војска, поред свег првзнавања и 
прцгтовања крје ja имам за њену упрапу. да н.ој 
нпак није најнужнији nocao да ona иарађује луг- 
иад п јрш пеке друге прривврде. Исто такр Управа 
ирнопрла могла би такрђе тај nocao да иаостави. 
To се питаи.е може решити na једап простији na- 
чпп n Kopncniijii u no саму ту нпституцпју a n no 
прпврелу, a  raj je, да cc компспјски утврлс цепс, 
na прд тпм одређвним ценама и пр утврђенрј му- 
стри да се лиферује. И ja палазим да тр скспери- 
менхисање са улажењем надлештава у послове за 
које  onu   нису лорасли, да  ne  можс дати ДРбре 
резултате n ла je пггстпо no лржавпе финансије. 

Што се тиче повчарства, ja сам већ у пачелпој 
■uicKvciijn  крнстатовао да  ми  пмамо данас само 
стране банке крје су iiornvno ликвидне, да имамр 
код свију банака 4 др б гтута више готовог нрвца 
у касама пего mro би бплр пормалап случај и да 
je то једаи пробле« крји још mi ол крга није рс- 
manan. Mn ВИДИМР да je се Иаролна бапка која раз- 
imja велику амбицлју да диригује n крнтррлише 
ne само name повчарство пего n iianiv спРЉну тр- 
грвину тек у рктобру  1937 годипс сетила да no- 
стРји нека банкарска криза и онда je отвррила 
једну анкету која mije имала никакврг значаја и 
пикаквог ефекта mnn би могла у фактичком стан.у 
ма шта ла помогпс. 

11 ПРред Tora niTO су ТИ namn СИТНИ Л»УДИ И3- 
ложени толпкпм пепрпликама, najnehe пепрпликс 
дрлазе од страпе фнпапспјских управа. Mn, го- 
спрдо, имамо тако једнр комплпковапо и гломазпо 
закополавство n пррписе o таксама, тарпфама, ца- 
рипама n скуппом порезу, да пијелап niKOJonan 
човек ne може у томе да се cnabe и да то ажурпо 
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води. Ту je прско три хиљаде ставова које би 
морао један приирелиик да држи у глави да не 
погреши да не би био изложен кажњавању у пето- 
струком изнбсу. И немојте се, господо, оида чу- 
дити, кло IHTO сам ja г. Министру финансија ncii 
изложно, да je толико велики број егзекуцнја, 
одре1)ених од стране Окружнога уреда и од стране 
пореских управа. Све со то тпвари на леђа малога 
припрелиика. Иако се са једне стране нпгллшава, 
IHTO je природно после 5 година кризе, да je ипак 
нешто стаље мало олакшано, што се закључује из 
чињенице да сс отварају иеке нове радње, нпак у 
ствари промет се иије битно промспио, on сс ннје 
бИтно променио u није се ни из далека вратно na 
онај преткрнзни степен. У тим случајима имате 
повећање режије на једној страни, смањење обрта 
na другој странн, тако да то из дана у дан све 
внше упућује ка пролетаризацији тих људи који су 
— како ja имам прнлнкс na терену ла посматрам 
— данас у много тежем положају него опи који 
су v службепнчком одпосу, na прнмер, који су у 
металургији и другим гранама запослепи. 

Таква je стварпа ситуација, господо, која пам 
се пружа и редоип тпх ситппх људи данас осећају 
да су јако нзоловани v спојој борби. Onu силом 
прплика ne впде у држаки опога јаког заипитппка 
кога би требали да виде. Ти људи сами морају да 
воде борбу na свпма страпама. Ha једпој страпи са 
Мипистарстиом социјалпе политике због оперозппх 
одредаба o заштнти радпика итд., a na другоЈ 
страни због фискалних терета од страпе Мнпи- 
старства финансија, a у самомс Мппистарству 
трговине опи доживљавају једно раЗочарење за 
другим. 

Тако нама je ooehana н заиста поднета Мини- 
старском савету Уредба o сузбијању нелегалног 
рада. Али та Уредба никада нпје доживела да буде 
оппародовапа, псгде успут je нсстало те Уредбе". И 
ja се питам каквим осећајима ти л.удп слушају 
речи o привредном оживл.сњу. Onu he сасвпм дру- 
гу критику да дају « томе што се са зваппчпе črpa- 
ne изпоси и претставља F<ao разлог. И они данас за- 
иста не очекују пи од дапас обећаиих уредаба бит- 
не помоћи. Међутим, o тнм једииицама треба да сс 
води рачупа. Г. Мипистар je сам изпео шта опи ци- 
фарски као социјалпи ред, као једпп друштвени 
ред и као соцнјалан сталеж претставл3ају. Њпх'.и 
ред je толнко јак да треба да се o њпма водп ра- 
чуна и то треба да увиди ne само господпп Мппн- 
стар трговнне него и његове колеге v Мпнистар- 
ском савету. Очекују сс хитпс уредбе n у погледу 
TOp6apeii.a, и у погледу 'плегалпог рада н у цогледу 
других нерсгулисапих питања. 

Господо, у спол.ној трговпни има join један 
други моменат, то je интерполација „Призада". Он 
се данас појављује са све већим амбицијама. Сада 
прошпрује делатност na воће. Говори се o једном 
правилнику. Господпн Мипнстар пол.опрпвреде 
спао je просто на такав сгепен да je у своме експо- 
зеу na свакој страницн цитирао „Призад" ,и захва- 
љујем му да je одредпо јсдпу малу свотицу од диа, 
три или пет милиона за помаглњс једне, друге илп 
треће rpane пол.опривреде. Иагледа, да mije далеко 
време да ће „Призад" преузетп и финаншрање Mn- 
иистарства пољопривреде, na чак и Минисгарства 
трговине, 

Господо. говорп се o једпом правилппку 0 
nohy и једап брбл^ав    чиповиик казао je:    UCIICMO 

сада то да вам кажемо него ћемо да вас ставимо 
пред cnpinen чин када буду контпгепти раздељепи. 
Ja молим господина Мппистра најљубазније да тај 
правплник да ппстптуцпјама, којих се тиче, благо- 
времепо на мишљсње и омогући да према томе за- 
узму стручни став. 

Ja бих скрепуо пажњу na још један прелмет 
ко\и иптересује Дравску бановину и Војводину. To 
je хмел> који се 98% извози, a чпји je пзвоз данас 
врло проблематпчап. Ту je била одрсдба Mapouie 
бапке да се мора извозитн за девизе. A, господо, 
ми знамо, да ии нисмо калрп да вршимо извозну 
тргопипу дпрсктно, псго да je за nac врпгс бечкс и 
пештапске фирме v велпком обиму. To нам пока- 
зујс и последпЈП споразум o кукурузу, који сс неће 
појссти у Бечу пего he се транзирати од стране Д\ - 
стрије за девизе у Нордиске земље. Тако je, роспо- 
до. и у погледу хмеља. Ми иисмо у стању да ra ли- 
ректно пзвозпмо и зато je потребно да сс пама 
осигурају потрсбпп контингенти да можемо пласи- 
рати производ култура која постоји всћ преко 10П 
годппа. 

Господо, ако тако посматрамо спгуацију впли- 
мр ла има, пасупрот прпповссти o просперитету, 
озбил>них момената којп пам показују другу слн- 

■ку, гдс ми вилимо да ono, што претставља гро v 
nanioj привредп. да то дапас ne можс да потврли 
излагап.а, која кам je г. Миппстар овде пзнео и 
чије псрспективе за будући рад ne отварају баш 
пајповол.нију слику. 

Господо, има оз6илјних момената, који нам п ■ 
казују. да идемо v сусрет повпм комллоткацијвиа, 
У Марибору je већ пре месец дана у предионицама 
памукп извртена релукцпја, ралп се свега 4 дана 
педсл.по и то само no 7 часова. Спда редуцирају 
остале предпоппце. To доказује, да je примарна 
иидустрија, која прва рвагира, копстатовала, да je 
иаша трговина препуњсиа робом и ча гоонзументн 
Tv робу пису и ne могу атгоорбирати. Видимо po- 
кордну цифру од 43 мплпопа килограма ч^воза па- 
мука у прошлој голтшп, што претставл.а 10 мили- 
ona кг преко опога, тто сс у раиијпм годпипмп 
копсумпрало. И таквпх реакцпја биће и na др\' 
пол.пма. Пплите, и код поморскс тонаже, да je у 
опадању и да влада neh огромпа пезапослепост it 
ла ie спала nena прсвоза na 1/3 од рани.је цене. 
Даклс, господо, јавл.ају се озбпл.пп моменти, koju 
нам лпктирају опрез. 

Стап мањинс Фипапсијског   одбора познат |е 
On je начелап и on lie и код опога рссора зато тлко 
исто гласати протпв. (Бурно олобрпваи>е и пље< 
и.с na левици). 

Потпретседипк Фрањо Mapimti: Реч има у 
групе  .Тугословспске   пациопалпс  странке  napi 
посланик г. Миливоје Исаковић. 

Миливоје Исаковић: Господо народни  посла- 
ници, трговппа n запатство у животу народа и 
жавс имали су од вајкада велики значај. Занаггсп 
има једпо гареимућсгео више, јер непосредно r 

велике услуге ЗемалЈСКој рдбрани. Због тога и 
жава мора поклонпти сву своју пажњу овим najna- 
жнијим грапама пародне привредс; мора им ci 
рнти услове, којп he да им обезбедс благостање н 
проспсритет.   Иако су трговппа и занатство веом 
важан и значајан нзпор државпих   прихода, 
лржава ii3 овнх двеју грапа црпе највећи део 
јпх новчаппх сретстава, ппак ona, баш у свомо 
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ственом интересу, мора водити рачуна, да дажби- 
ие, које им ona камеће, буду правичне, социјалне 
и сношлЈИве. 

Принцип прогрссивног оморезивања од радње 
ir самосгалног зашшања како je код нас, комбино- 
иам груписањем пореских обвезаика у неколико 
груиа, које нешружају довољно гаранције o велн- 
чини прихода, непотпун Je, јер, док један мали дсо 
плаћа недовол.ио, огроман број осталих грца под 
укуппим теретом дажбина. 

< )во долази отуда, што je код друштвеног no- 
реза прогресија у допунскоме порезу везана за ви- 
сину рвнтабилетета. 

Овакав начнн опорезивања, ис само да иије у 
складу са принцнпо.м прогреоије, него се поуздано 
претвара у дегресију, ствара неједнаке конкурент- 
не односе са чега долази до неједнакости опорези- 
впња. 

Сем овога, м систсм гакса, и трошарнна, које 
ripnMeibyjy orniiTiine и бановине, т«мође je, у ocim- 
ви, неправичан, антисоцијалан и штетан за tij):imi- 
лап и успсшаи развитах разменс добара. Због тога 
сс ми придружујемо захтеву нашег привредног 
света и тражимо: сиошљиво, правнчно и соција.шо 
опорезнвање народне прнвреде, н погпуно укпда- 
ње општинскпх п баиовинскнх такса и трошарниа, 
које погађају продукцију. 

Једно зло, којс притискује наше трговце н за- 
иатлије и које их доводи до очаја јесу: велики 
магацинп. Код нас су ти магацнни у Лзубљани, 
Стремицки, Кастнер и Едлер, у Загребу, „Тата" н 
„MHTHII" у Бсограду и други. 

Осиову њиховог рада чнпн реклама. Сваконе- 
дел.пи напиои na чнтапнм странама иаших днсвпих 
листова најбол.е доказују onaj навод. Спојим ре- 
кламама иагацини сугернрају сиромашиог потро- 
шача да за њих раде, приказз'ју се као фактори 
прогреса, a јевтине цеие образложавају рациоиа- 
лизацијом рада! 

Главни мамац су: ииске цсне које потнчу са пс- 
солидног н лошијсг квалитета робе, коју прикри- 
вају елегантннм паковањем и сполЈашњим изглс- 
дом. Ледни се служе т. зв. отплатиим системпм, 
коЈи je у суштини заробл>авање читавих друштвс- 
ннх редова. Искориш^ујуНи незапосленост, они 
бездушио сксплоатишу noMoliiio особлЈе. 

I to правилу, сви велшси магацшш успевају да 
нзбеглу правично и правилно поосско onrepeheibe. 
Ови великн магацшш проводе ислојалну конкурен- 
цију и тиме упопашћују мале приврсднике,    тирс 

iy и доприносс соцпјалиом пемиру. 
Напосе, огромне штете чине ишроким потро- 

шачким слојеиима, јер дају лош квалитет. Под ути- 
цајем рекламе потрошач купујс и оио uno му ne 
треба. Вајвеће je зло што су велики магацшш мо- 
сиоци изигравања Закоиа o радњама. 

Искбришћујућн беду пеког занатлије, или тр- 
говца, omi прагоколишу радионице на имс тога, na 
се користећи тиме, богате, Само у Београду једап 
велимн магацин има 53 такие радионице. 

Занатлије су поред свега парадокса трн у оку 
изпссиој индустрији. Због тога je ппдустрија npii- 
бегла тако званом фнлпјалпбм спстему, који треба 
да дотуче занатлије. Код nac су до сада прибегли 
филијалном спстему отварајући продавнпце свугде 
где je рентабилно и то: „Dara", „Бостоп", „Пеко", 
„Тивар" Соко-хлеб n други. 

Крајњп цил. филијалног система je: мопополи- 
саи.е гржишта, У њему je школскп прлмер пело- 
јалне конкуренције, on je иајзгоднији облнк пзи- 
гравања н избегавања фискалких обавеза. Фпли- 
јалпим оистемо« велика нндустрија у односу na за- 
паггсгво долазн, као а1сцио«арско друштво, у при- 
iiiMenicann положај. Филпјалии систем такође екс- 
гтлоатише радну снагу и поиоћж) особље. Сетиио 
се само опога штрвјка у „Тпвару", који нам je от- 
крпо сву страхот\- експлоатисања радника и по- 
Moiinor особл.а. 

У пптересу наших трговаца и наших запатлпја 
MU тражимо: укпдап.е филијалног система. 

Целокупно name запатлпјство, већи део при- 
вредних кругова, добар део јавпостп, усталп су као 
једап човек upornu фирие „Бата" a. д. Поводом 
овога одржапа je апкета под руководством г. Mn- 
НИСТра трговппе n ппдустрпје. Претставппци запа- 
глијстаа том прилпком нзпелп су деталЈпе податке 
o iincrno.M раду поиенуте фирме no запатско-ко- 
жарску прерађивачку браншу. Подвучено je нзи- 
граиаи.е закопскпх прописа. 

Не упуштајући сеу оцену свпх навода и у раз- 
матрање оправданости оптужаба, ми хоћемо да ов- 
де, са овога места, пстакпемо једну непобптпу ис- 
i;m\: (|)iii)Ma „Бата" допела je до просјачког штапа 
читав обућарски, папучарскн, мнзмарски и опап- 
чарски сталеж којп претставлла стогпне хпљада 
најбољих напшх грађана н бранилаца наше отаџ- 
oinie, и, пред iiiM фахтом пропастп толике наше 
браће n сестара, ми подвлачимо пемарпост Краљев- 
ске владе да mi прсто.м nnje мрднула да овом злу 
стапе na пут и да ово тешко питање решп у корист 
паших запатлпја n ЊИХ06ИХ захтева. 

По статпстичкпм податцпма пз 1936 годппе 
које показује извештај Запатске коморе у Београ- 
ду бпло je беспрашшх мајстора 12.184, бесправппх 
помоНника 22.943, a бесправних ученика 17.0S0. 

Из истог пзвештаја пиди се да су политичко- 
управпе властл једва стигле да у 1936 реше тек 
3.866 прсдмета ове врсте. 

Кад се зна да се бесправап рад извп1)а no зва- 
ппчпој дужности, онда m основу свега овога јасно 
je разумети колики се грех чини према правппм за- 
натлијама ове земл.е, којн дају Богу божје, и 
цару царсво. 

Mn, којп живимо у упутрашњостп, врло добро 
знамо од куда долази ово зло, које дави паше пра- 
ве занатлије, 

Бссправап рад пајзгодннје je сретство iio.ni- 
тпчко-управпих пластп за добпвање присталнца ре- 
жпма n за добпјањс гласова за режпмске људе. Са 
рефератом у руци „уверавају" људе o стању, да се 
vmicvjv у Владину страпку, или да гласају за Вла- 
дппог капдндата, a што се тпме газп закон o рад- 
шама, што правпе занатлнје ппште до пеба, то се 
nineora ne тпче. 

Добро cxBaiien, ne само пнтсрес правних занат- 
лија, него општп пптерес. палаже да се у овом по- 
гледу стрпктпо и експедптпвпо прпмењују прописп 
Закопа o радњама, кад се peh nclic да усвоји зах- 
тен запатлпја: да се донесе посебан закоп за сузбп- 
jan.e бесправпог рада са којпм се захтевом ми 
слажемо. 

И трговппу n запатство подједнако давп још 
једно зло, a то je: тзв. торбарење. Шпром целе зем- 
л>е креКу се поједппцп без пкаквог овлаш11ења и за- 
копског права, са куфефвша добро папуњешш po- 
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бом лошег квалитста и сумњивог порекла и пл>ач- 
кају гштрошаче, a yiipoiiaiuliyjy занатлнјс и тргон- 
це. Врло често такви упадају и у чиновничкс каицо- 
,i;ipiije na чак и у срсска аачелства и несмстаио 
„тргују". Ми тражимо да се овоме без изговора и 
бсз милости стаис na пут и ово патпуно забрани. 

И сама држава успешно вршп копкуј^епцнју 
тргсжиии и занатству. Кад ово кажсм, ja имам пред 
(Јчи.ма радпоипцс казиеиих заиода, државпу ттам- 
иарију н неколико десетина других штампарија 
државиих устаиова, државне продаваштце свиле 
na дегаљ и друге сличне. Ми против овога одлучно 
поднжемо свој глас и тражимо, ne само да ово пре- 
стане, него да се сва Ова предузећа деетагнзирају. 

Једно од највсћих зала, које бездуппш експло- 
arinne потрошаче и угрожава, не само трговипу и 
запатство, nero и целокупну пародпу ириврсду, 
јесу картели. Регисгроианих, или јавних картела 
пма 78. Нерегистропаннх, нли тајних ^картела, ако 
mije више, сигурно je толнко. 

Регисгривани картелн су углавиом ови: картел 
карбида (домаћи), картел карбида (ме^уиародпи), 
картел цијапо.тда, каргел феросилицијума, картел 
itlfcHepa; картел писаћег штамларског папира, кар- 
тсл oivioTHor папира, картел кувсрата, тугкала, осо- 
випа, пИђара; киасца, угл.снокопа, танииа (ме1)уиа- 
роднп), нафте I, шрафова, сирКетне кисолипс, дс- 
стилације дрвета; оловнпх бксида, чарапа, гвожђа 
(ме!).) у каме je и ^епица, гаожђа (дом.), нафТе II. 
иаппрних кеса, ОСИГуравајућиХ друштава I, II n III 
сијалица, лимспе робе, браварске робе, углЈене ки- 
селине, сијалица, плегене жице, ланаца, цемента, 
жице и жичамих ексера, хлачевине, једаћег при- 
бора, иеска n шл.унка, нафте III, кисеоника, сир- 
ћетне киселнне (ме1)унар()днн) дестилације дрвета 
(међуиародни), реторног дрвеног углзена, бродар- 
ских преду^-сНа, окоиа, л1епљен6 вате п други.' 

Како и у KOJOJ мори сксплоатишу и регистро- 
ваш! п iie|>enicrp{)naim картелн потрошача n ко- 
лико угрожавају народној привреди, показујс 
следе1је: 

Први пример: картел мсталне иидустрије: У 
овом картелу je n државна жеЛ)езара у Зенпци и 
jom једна држаина фабрика, порсд других при- 
иатиих. /1,растичну експлоатацију по.казаКе пример 
са шрафонима. Сировипа за шрафове стаје од 3 
до 3.20 динара no клгр, ручна израда стаје 2.50 до 
7 дииара no килограму. Државпа жел.сзара лнфе- 
рује тој фабриЦн сировипе no горњој neim, a ова 
опет лиферује држави шрафове no 10—20 Динара 
no килограму. Колика je ту зарада која иде у при- 
ватпи џеп. 

A колпка je тек ппета за државпе жел>езппце, 
кад one за своје потребе купују све потребне ко.тп- 
чипе ШрафОва no горњпм цепама. Истп je случај 
са ексерима, истп са бетопоким гвожјјем. Чак су 
n прпдавцп бетонског гвож1)а сгворплп подкартел 
n зарађују преко онога што им даје среди.еевроп- 
CKii картел гвожђа још no 2.000 дипара no вагопу. 

Други пример, картел стакла: Док нисмо ималп 
(|)абрику стакла у земл.и, довозилп смо из ино- 
сграпства n ii.'ialnu'iH no метру 12—18 динара, na- 
pune 12.000 дппара no вагону. Сад, кад имамо фа- 
брпку у земл.п, стакло je поскупило са 40—50%. 
Откада имамо фабрику стакла у земљи цени се да 
je држава na царпнп нзгубила око 120 милиопа 
дипара, a народна 111П1вреда преко 150.000.000 
дппара. 

Па сс чудпмо зашто све mnne видимо прозоре 
залепЛ)епе  харгпјом? 

Tpelin примср, каргел цемепта. Према ИЗВе< 
штају државне устапове Dp. 8672/35 продајна цена 
цћмеита фраНКо утоварена у лађу износила je: за 
Шпански Мароко 100 килограма \2,7'Л ,4niia[)a; за 
Капарска осгрва 11,30; за Сирију 14 дпн.; за Египат 
13,17; за Афрпку 13,17; за Грчку 12,30; a за југо- 
слонепске државпе железпице 5(5,80 динара. Ако 
држава потроиш 75 хил>ала вагопа, a толико no- 
троши, опда држава годишње umne плати 11- 
мплпјопа  дппара. 

Податци, jdojfi овде употреб.-павам објављенн 
су  H'3(i годипе. 

Ga картелима се ne може борптп Уредбама. Са 
њима се мора поступптп опако, како су заслужплн. 
I Iaie(|)HKaeiiiija срества у порби nponiuv бездуШННХ 
картела, бплп onu регпстровапи, или тајпп, јесте 
n остаје: 

I) укидањс забрапе увоза, или пОВећање 
увозних контпгсната за one пропзводе, којн се 
иврађују у подузећнма учлањени>м v картелу, и.ш 
Koju пЈтмеп.ују тајне картелске споразуме; 2) сии- 
жеп.е заштитних царнна на проивводе увезенв из 
ппострапсгва, a тако ИСТО и епижеп.е иодвозчих 
ставова за ове производе, и 3) унидање 0ВИХ кон- 
necnja n лицепцирап.а у onoj rpann привреде где 
се примењује картелни споразум. 

Широке погротачке пародпе масе морају лр- 
жвви бити прече од оппх, којп ове вкоплоатишу, i 
у голико пре, mro су капптали у картелпма Belnin l 
страпог порекла. 

Немајући доказа да je КраљевсКа влада удово- 
л»пла захтевима namer пЈшвредппка, mrrn поно- 
peiba. да Ке им удовол.птп, Клуб послапика ,Iyiv- 
словспске пациопалне страпке, у име чијс говорим. 
r.iaeali)- противу О&ОТд и окаквога предложепог оу- 
џета.  (ILhecKan.e n одобравап>е na левпци)- 

Потпретседиик Фрањо Маркнћ: Реч има у име 
групе Народног радиог клуба нарОДНИ послапик 
г. др. Мпрко Kocnli. 

Др. Мирко Kocnh: Hehy говорити o картелима, 
! Гећу упркос тога, што je г. Миппстар трговпнс и 
индустрије сматрао за потрсх/но да истакне на- 
водно добре етрапе картела. 

Расправл.ати o пптап.у картела уопштс, колико 
су од корпст-и a колпко штетпи no народну прн- 
вреду, то би захтевало чптаво једпо предавање од 
једпога cara, и TO предавап.е само o дејству кар- 
тела. 

Ja liy да се бавпм јсдпим другим питаљсм. 
Ja сам у Фппапспјском одбору, господо на- 

родни послаппци, у дискуспји буџета Мтшстар- 
ства трговппе, поред осталих пМтања, пајвише се 
задржао na једној стпарн, која je, no моме ми- 
пивсњу, од врло крупнога значаја no name поли- 
тичке нарави или, како се то каже, no политички 
морал. To je питан.е рада namera Завода за спол>нј 
трговипу, npc свсга Урсда за пзвоз стокс. У М)] 
стварп ja сам постао парочпто осетљив од када je 
Г. Мшшстар трговипс оспорио тачпост мојих на- 
вода, парочпто једпога податка који je начелно 
врло озбил.нога домета a то je она цифра од 35 Ba- 
rona нзвоза масти TOKOM 1937 године која je одо- 
бреиа за време клириншког система као посао на 
бази прпватпе компезације, случајно, једноме по- 
сланику владине веИппе. Господин Мштстар eno- 
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рио Je тачност тога податка na je гирдио да није 
на тај иачим извезено 35 иагона већ да je извезено 
s,->. Ja сам био толнко пажл.ин na сам казао, да, 
ако би се испоставило да cau нетачно био обаве- 
mien да hy ее драге воље извииити. Али сада, из- 
гледа, да je ред на другога да се извини, јер дру- 
пога дана после те расмраве у Финансијском од- 
бору изашао je билтен тога завода н у оилтену 
тора завода стоји лепо и јасно написапо да je на 
поменупи иачип пзиезено 35 вапона, a не, како je 
тврдио Господнн Миннстар, 8 иагоиа. 

Даи каспије нзлази у томе онлтену који je у 
јучерашњем броју тврдио да je за Немачку изве- 
зено 35 вагона, излази ислравка na се каже да je 
ro „омашко.м" објављено, да je на компензационој 
бази ^извезено 35 вагона уместо да je објавл.ено да 
je то извезепо као екскоитишент. Ишравка иде na 
i<> ла објавн да то mije извезено ua компензаци- 
оној бази него у виду ексконтингента. И та 
испранка je лажна. 

Ta испранка je донета 27 a већ 29 у „Времену" 
je допето да je raj извоз учињон на компензацисшој 
бази. Дакле, остаје ono mro еам ja тврдно да je 
нзеезено 35 вагона na приватиој компепзацно^ој 
бази за вре.ме клириишког система! Л шта то значи? 

I o зиачи да док су сви други морали да путем 
клнрикга врше обрачунавања дотле je једно лице 
лобило овлашћење да на приватној компензаци- 
оиој бази, дакле на бази двострукога посла извоза 
n уноза, извезе 35 вагона. И то се крсти „екскон- 
тиигепт'". Ja знам и за иаучну и за популарну тер- 
мирјологију, али овај нзраз „екскомтингенг,, из- 
гледа да je створеи код Грчке Крал.ице. (Миипстар 
тргоипис п пидустрпјс др. Мплаи Врбанић: Ja ннсам 
иикад био код „Грчке Крал.ице"). Ja знам да Ви 
ие идете код „Грчке КраЉице", ja знам да сте Ни 
КОд ,,C|)ricKoi-a Краља", алп ja само тврдим да je 
овај .израз иикао тамо у томе мил>еу. Taj „екскон- 
тингент иије екс то je екстра контингент a то 
значи, конгиигент који се изузетно и специјално 
даје једноме лицу за разлику од других. Нико па- 
ИВТЗН не зна пгта би тај „'ексконтипгент" могао 
лруго да буде. 

Али, десиле су сс друге иезгодие ствари у вези 
са нашом дискусијом у Финансијском одбору. Пије 
изашао само деманти гврдње у зоводоком бнлтену, 
лисгу Миписгарства, н у владином листу „Време", 
него je г. Министар сматрао за потребно да после 
те дискусије донесе једно решење, којнм разре- 
Шава од рада комиснју, коју je био одредио 20 
октобра прошле године да нзвидн све неправил- 
ности, o којима je било много речи у нашој јавно- 
сти, али још више no Прагу и Бечу, да разреши 
комисију. (Мплојс PajiiKOBiih: Комиснја je завр- 
шила рад!). ile, него напротнв за проучаван.е 
овога предмета образовао je нову комисију, ne 
зато што je завршила рад, него што je претпо- 
ставл:,ао да није завршила рад. Само, десио му се 
малер, јср ona je била фактично завршила рад, 
тако да ова нова комисија није имала да прави 
пове реферате, него je добила готов реферат. 

Ja сам чуо, rai-copeliH, својим ушима како je 
г. Министар са запрепашпењем коистатовао опа- 
сност да постоје све сами „шппјони" око њега. 
Ja сам поставио питаи>е одакле je то Мипнстар- 
ство трговиие гепералштаб да се боји птијуна, 
који  осавештавају народне претставннке? 

Ta ко.мнсија имала je да псиита   рад и nenpa- 
иилност у тим јавним држаВНИМ    установама  
(Miuiojc Рајаковић: To je нелојалиа борба чинов- 
ника!) Друго су мотиви појединих људИ. Ja у то 
никада ]ieliy да улазим. Ja никада нећу да улазим 
шта je мотив некога II. 11. илн другога Н. Н. ако не 
постоји јасна индиција, али ono што се нас тиче је- 
сге то како он служн државн, како то дејствује na 
опште интересе, a из којих je побуда он посгупио 
то се мене пишта не гиче. Друго je да лн je то ло- 
јално или je пелојално. Алн je једно извесно да 
ако одговара чињеничном сгашу извештај онда се 
ту ради o другом питању, a ne o лојалности пли 
пелојалносги. (Бранко Тодоровић: A ако не одго- 
вара чпњеничком стању?) Доћи IICMO и na TO. 
(Bpaiiho Тодороипћ: Kao mro изгледа!) To само Ba- 
ма изгледа! (Браико ТодороииИ: Господипе Косићу, 
будите учтиви и будите парламептарии! Како je то 
„само Вама пзгледа!" Исто тако миже и менн да пз- 
ГЛВДај као што n Вама!) I!ii сте последње лнце које 
може мени давати лекције o учтивости.... 

Иотпрстссдиик Фрањо МаркиМ: Господипе 
ТодоровиКу, ja Вас опомиЊем на ред. (Бранко То- 
дороипћ према др. Мирку Коснћу: Ниоам ja Bani 
ђак!) 

Др. Мирко КосиН (наставља): Немате за то 
кнплтрпкације да пожете бити мој ђа«! (Брапио 
ТадоровиБ: Немојте, господнпе, тако, јер ћу се Ja 
ca Вама на други иачин обрачупати!) 

Иотиретседпик Фрањо Mapunh: Господине 
Тодоровпћу, кажњавам Вас записаном оиоменом 
на ред. (Браико ТодоровиБ према посланнцима Из 
uelinue: Ви моЈ)ате еви то да осудите! Жагор и об- 
jamiheiba.) 

Господо, пемојте ме присиљавати да преду- 
змем друге мере! {Mura Димитријевић показује na 
иародног послапика Бранка ТодировиИа: Овај чо- 
век малтретира целу Скупштину! To je страшно!) 

Др. Мирко KocHh (иаставља): Доћи ћу ja већ 
на то: ако изгледа, ако не изгледа! Какав je то ред! 
(Брапко Тодороиић: Господппе Косићу, буднте уч- 
тпви!) Ви сте последњи који hete то да мн кажете! 
(Mura Ди.мптријеиић жучпо протестује). 

Нотпретседник   Фрањо   MapKiih:   Господине 
Днмитрнјевнћу, ja Вас опомињем na ред. Господпне 
KoiOiil^, изволите наставитн своје излагаље. (Mn- 
лојс Рајаковић: Ако je Тодоровић испао према Ko- 
сићу, пема права Мита Дишпријевић да прави 
неред!) 

Господине Димитрнјевићу, mije парламентар- 
но да и Ви учсствујете у целом овом сукобу. Изво- 
лите, господипе Коспћу, наставнти.    . 

Др. Мирко Kocni. (паставља): Ono што je 
битно у овом питажу то je да ли je постојао дово- 
л.аи разлог да се једпа такиа комиснја одредп, a 
ако je постојао довољан разлог, који je разлог да 
се таква комисија разрешп и то разреши у моменту 
када она завршава свој рад, свеједно којпм резул- 
татом. Kao резултат тога рада ге комиспје пзбнло 
je штошта н у широј јавности јер није само допр- 
ло до једпог или другог народног послапика шта 
je та компсија устаповила, него се то почело да 
говори и, што се каже, „у чаршпји", зпачн na улн- 
ци, кафанама Дознало се много што шта. Када 
ica.M ja говорпо o појавама у раду тога уреда, ja ни- 
сам онда имао никаквог увпда у извештај комиси- 
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je. Ja сам тек поподис, a говорио саи пре подне, 
либио један ексцепт који je колао seh два дана upe 
тога no граду, циркулирао, и raj ексцепт добио je 
у руке оаш r. Мига Димитријевић случајни. Дакле, 
када сам ja опда рашрављао u тиј ствари, ja писа.м 
имао никакве всзе са самим извештајем o раду ко- 
миоије, нисам познавао ни резултате. Они што сам 
зпао, то je оила кампања која je uočena ио раду 
Tuia уреда, и чињепице које су у пашој јашшсти 
caoiuuTauaue и раније, ие свагда у озоиллшм орга- 
нпма, али сс испоставило да су то бнле чињ&НЈице, 
без обзира у каквим органима, у каквој шташга су 
објављтане, и ouo што се могло у иностр-анству 
чути o раду уреда. 

Ja xoliy једну ствар iiajnpe да кииетатујем, 
10С110Д0, a то je ово. У последње време са извесних 
страиа грвди се, паоацује се, да je тиоил^е та кам- 
паља upuTiiB личиости Kuje воде уред за извоз сто- 
ке, да je то нека борба против „аречана" у Minm- 
старству трговине и нпдустрије или специјално у 
TOJ установи. Говорило се o ти.ме да je ту иостијаи, 
тако рећи, иекп кштинуитет ви1;ства пречаиског, 
ШТО je био г. llnjhd a сада овај r. Пегр-ошћ треба 
да будс na челу тога завода и да би та акција била 
тако pelin дириговаиа неким региоиалним разлози- 
ма .нетриељивошћу према пречапима. 10С110ДО, вп 
знате да сам и ja пречашш, ирелш томе тај дштив 
код мене не би могао постојати. Ja лично не иозна- 
јем ту господу, ja ne знаи нн како изгледа 'iaj г. 
Ueipoanh, можда са.м га вндео, a можда н ннсам, 
али ja га не позиајем. Ja нисам нн извозшвк стоке, 
иисам ии товљач, аемам никакве везе са целом том 
пословном стварн. UHO што мене интересује у це- 
лој стварн то je ово. 11ли стојл да су ie тврдње, 
оптужбе које се чују aeh годинама, -— то ннје од 
дапас него годинама ■— иропш рада водећнх лнч- 
пости у тој усгаиови, или one одговарају чињепи- 
цама n онда im морамо тражнти неке санкције, или 
пак, ако ne одговарају чншепицама, онда треба за- 
иста, једанпут за овагда, npeeelm ту кампању. Una 
се може иресеКи само тако ако се установи несум- 
шиво да нема ништа na ствари. 

Господо пародии посланици, када се погледа 
тај досије, тај извештај, :— a има два извештаја по- 
дробпа која сам ja -имао случано у рукама, — када 
се то погледа, опда се види да je то једна врло за 
машна ствар, To je једна од крупних корупциоиих 
појапа у послсратном нашсм времену и ne бн смело 
да се око тога пнтања тако стварају нове верзије, 
изазивају пове сумње. 

Гроподин Мппнстар трговине и индустрије 
сматрао je за потребпо да одреди једну комисију, 
која he да извидн ту ствар. Ова комисија je завр- 
шнла свој посао и поднела један принремени изве- 
штај за који je г. Мипистар тргоиине и индустрије 
тврдио 25 јануара у Финансијском одбору, да га 
пије joiu проучио, јер га je добио тек 15 јануара, 
a у ме1)увремену г. Мипистар je добио други изве- 
штај, којн je дефинитивни извештај. И сада се 
одједанпут образује једпа нова комисија од три 
држапна чипонипка, (Милојс РаЈаковић: To je 
право Министрово!), Није реч o праву, ja ne спо- 
рим никоме право, алн na основу материјала који 
садржи извештај тих ЛЈуди који су били у коми- 
сијн, a који су свакако уживали пеко понерење 
г. МиНИСтра трговипе и ипдустрије када их je ио- 
ставио у комисију, то су свакако били његови 
органи,   које  je  требао   познавати.  Дисциплински 

поступак je нешто засебно и када су у питању 
индискрециједо je било потребпо, да се на основј 
извештаја те комисије читав предмет преда држа< 
виом тужиоцу. To je ono што би било умесно 
јер у трме извештајуј и у оном привременом и у 
UHOM коначном има довол>но основа за покретан.с 
судског ислеђења, o томе пема пикакве cyMibe! 
(Др. Бранко Миљуш: Ако се узме да je cee 
веродостојно!). Ви понављате исто што je казао 
г, Рајаковић, Ствар je потпупо засебна и no тој 
ствари може г. Министар трговине н индустрије 
да покреће нротнв њих дисциплински поступак, 
али сасвим засебно je питање шта се чини и како 
се поступа према људима, који су у државној 
служби, ако их терети извештај комисије. Када се 
дође са позитивннм резултатима и na основу којих 
треба да ее предузму извесне мере, ne може се 
онда казати: lle, ne, ja нисам желео тај резултат, 
ja сам желсо нешто друго, и не треба ми та коми- 
"сија, сада требам другу комиснју. (Милоје Раја- 
КОВИћ: Иама треба материјална истниа, a то исго 
н ми хоћемо, али не смемо да верујемо једним чи- 
новницима na штету других!) Ви правнте две групо. 
Оии коjn воде ислеђење И onu против који се води 
ислеђење. (Др. Бранко Миљуш: Министар има 
право да коптролнра исле1)ење!). Меоспорио, имл 
право, али оно што ja спорим, то je пецелисхол- 
ност оваквог поступка. 

Потпретседипк Фрањо Mapicnh: Господо no- 
сланици, мислим да r. говорпику ne сметају упа- 
дице н радо улазн у дискусију, али бих вас ипак 
молно да ne упадате г. говорпику у реч. 

Др. Мнрко Kocnli (наставља): Uno што морам 
замерити у овом случају, то je да се ne сачека да 
заврши рад комисија, коју je одредио сам Мини- 
стар трговине и ипдустрије, пего се je разрешида 
комисија у момепту када завршава свој извештај, 
— ona га je подпела пакнадпо — и одузпма цео 
материјал и поверава другој тројици чиновника, 
Шта lie та друга три чиновника na оспову тога 
материјала, који je комисија прикупила и обра- 
дила у свом коначпом нзвештају? Шта iie Mohii 
из тога да закључи?    i 

To не видим, јер закључци се намећу са но- 
\ митном логиком у овом случају a то je да je било 
несумњиво неправилности новчаних, кесумњиво, у 
експозитурн у Прагу, да те пеправилности као 
један систем који je трајао годинама нису могле 
да флорирају и да се изграде у систем a да то није 
било омогу11ено бепеволспцијом цептрале, шефа, 
И друго, ono што je песумњиво, да je цео тај сн- 
стем примењивања и тумачења размих правилника 
n уговора био у руци шефа Уреда овде и да je no 
његовим тумачењима, примењивашу и толерисању 
извеспих погрешних примена које су супротне иа- 
m UM привредним интересима могла да се развије 
једпа пракса која je толико штетпа за нашу из- 
возну трговину a као рефлекс штетна и за наше 
продуценте. Ko се користио? Користили су се оан 
KOJU су тај марж остварили оваквим примеп.и- 
uaii.e.M и оваквим тумачењем уговора, који су o 
томе одлучнвалн и додељивали користи страним 
комисионарима, односно увозницима. (Један глас 
из центрума: Je ли комисија установила са колико 
je држава оштећена?). Има пеколико ПОЗИЦИЈа 
које су утврђене. Молнм вас, ви сте питање поста- 
вили, no мом мишл>ељу, и погрешно и сувншно, јер 
ja сам малочас прецизирао ствари, ja сам казао, 
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несумњиво je ла je тумачсИ)С уговора у примени 
било на штету наше мрипредс тимс што су препа- 
љивани извесни трошкови на наше извознике и у 
рефлексу сигурно и на произвођаче, o томс нема 
никакве сумње, што су изиесне таксе плаћали наши 
коЈе  cv требали да плаћају ондатп-и и та дифе- 
ренција  која   je створена била je на дишозицији 
тих лица која cv ту праксу увела. Не мора да буде 
државна   благајна   оштећена,   него   општи,   јавни 
интерес name привреде, иат општи интерес. Али 
било je и кривица новчаних који дирсктио танги- 
рају државну благајну, има их и таквих. Ono пгго 
je упадљиво у овом случају. то je да сс чине на- 
пори који нису уобичајени. По мом знању нигде. 
Xohe   се да  се у  овом случају ствар пребаци на 
други   терен. Један Министар трговиис кад одрс- 
ђује  некога у комисију, онда трсба да зна кота 
'|лре1)ујс,  поготову у овако једном крупиом слу- 
чају који диже толику прашину у јавиости и који 
нам  rioroTr)i!y у иностранству не чини част. У так- 
вом   случају не ради  се да једиу комисију деза- 
вуише   upe  него  што je  завршила  рад, иего  се 
нешто  друго чини на основу њеног извештаја и 
њеног   предлпга у извсштају. Ла  имам, ако xdhy 
дал»е да водим истрагу, ако нисам задовољан, да 
предузмем нешто сасвим друго. — mro je сасвпм 
пропуштено, — a то je, да суспендујгм са  поло- 
жаја, на коме сс малазе ти органи, против којих сс 
иоди истрага и против којих je та исгражиа комч- 
сија, v коју сам ja имао повереља, већ поднела иа- 
тери.јал, довољан као оонова за сумњу — дасе мора 
обезбедити могућност даље слободне истраге. (Је- 
лаи глас: Комисија je водила истрагу na лии\' мс- 
ста!).   Многа  лица  ис  иогу  слободио ла  искажу, 
не могу да поднесу податке, ис мпгу све исказати 
само зато mro су они, ирптив којих треба да дпју 
исказс,  na високим положајима. од којих п.ихпви 
интереси зависе и mro се упорио одржава верзија, 
да he ти људи бити поставл.сип иа чело завода, од 
чијих  he функција зависити егзистенција тих лица 
која  треба да дају податке! Према томе, нека по- 

гоји   и  сенка сумње да те оптужбс имају неког 
основа, a постоји много BHUie него сенка, постоји 
и   основ,   треба  да   се  обезбеди  сместа   слободно 
вођен>е истраге тиме, mro iic се ти људи скнпутн, 
ма  и   само привремно, са власти, јер je то власт, 
ra  функција тих лица од којих зависи сгзистен- 
ција Тих људи који треба да дају податкс. To je 
пропуштено!  Ие  само да   се  та  лица  ие  разре- 
шавају, исго се доводи друга комисија. Ja iieiiy да 
улазим v аиализу те друге комисије, премда би се 
могло   улазити  и  у то! Али, na крају крајева, за 
чланове комисије довсдепа су лица која се сигурно 
нису наметнула г. Министру трговине п индустрије, 
него их je on слободно одабрао, одредио. Према 
томе,  ако има места приговору да ли hc бнтн та 
лица   незаинтересована,   или довољно  енергична, 
то  пијс посао тих лица него то може бити само 
недостатак од стране г. Министра трговине н инду- 
стрије кад je одређивао ову другу комисју, пошто 
изгледа ла je било неких недостатака код одре- 
Innian.a прве компспје, јер зашто on oceha потребу 
да  поставља другу комиоију? Изгледа, да он пр- 
знаје своје л.удс тек кад поднесу извештај! (Један 
глас:  Министар nnjc крив!).   Ko je до сад тврдио 
да je  Министар крив?   Ko je тврдио да je г. Mn- 
нистар крив, за nna крив ti за коју кривицу крив? 
(Милојс Рајаковић: Mu na то гледамо као на неки 
чиновнички  рат, Министар je пзвап тога чинов- 

ничког para!). Шта то значи чиновнички par? 
Мппистар je шеф једног ресора и on je одгово1>а1|! 
(Милоје Рајаковић: To cv њихове чиновничке тр- 
завице!). Ама нису то њихове „трзавице", то je 
њихов службени рад који се коси или ne коси ča 
законом, који je штетан или mije штетан no др- 
жавне интересе, A те њахове трза&ице, то мене ne 
чктересује. Њих има и у позоришту и na универ- 
зитету и v MiinncrapcTBV, то ме се ништа ne тиче, 
то се тиче дисциплинског суда! 

To се тиче дисциплипске власти, a то сс мене 
ништа ne тиче. He тиче се уошптс nac, јер нисмо 
дисциплинска власт, него nac се тиче само у то- 
лико у колико тапгира јавап пптерес. 

Једпо je питање да ли je поступак закопит, 
v то ia ne улазим, јер ко би то тврдпо да госпо- 
дпи Министар пема права да разреши јсдпу коми- 
сију и да постави лругу? П томс нема cyMihc, али 
оно што ja критикујем то je политпчки пптсрес, 
nnraibe noBepcifja које ми и јавпост треба да пма- 
ио у јавну службу. To je јсдап политички моменат, 
то иијс право, и mije питање да лп je noiipcljcn 
iipomic Урсдбс o оргапизацпјп Мпппстарства плп 
o Врховној управи или Општој управп, него како 
изгледа та цела ствар, да ли се овим питањем за- 
иста долази до ypel)cn>a чиновничког стања, и за- 
што сс служи овим поступком. Ja ne разумем, како 
се може, после овако једпог исцрпног извештаја, 
којп пма и 310 орпгиналпих прилога, како се може 
после тога рећи: ствар ми још ne изгледа довол.по 
зрела за прогоп, чак ии дисцнплннски, пи судскп, 
пего да вндимо шта he казати ова друга комисија, 
од ових добрих л.уди које имам при руци n којп 
he ми поднети пов извештај, пове сжолности и 
моиенте! Какав извештај? Ha оспову оппх 310 до- 
к\'мепата! Јср да се. господо, дође до пових чи- 
ПЈеница, неопходпо je потребпо да сс учпнп ono 
IHTO сам тводио, да господпп Мпнистар није учи- 
пио, a то je ла ce суспендују та лица. Онда he 
Mohn да ce .lohe ло повнх околности и до нових 
момената, иначе нећемо доћи до никаквих нових 
ОКОЛНОСТИ и момсиата, no до друге пптсрпретацпje 
матери!ала и ствар je nopcpciiia или пеповсреп.а, 
да ли je та интерпретација правилнија, нвго one 
првс комисије. 

Госполо паролпи послаппцп, ja ne тајим, ja 
немам никакво поввреше у празилност интерпрета- 
nnje код људи којп споре jacno n одређено пред 
Финапснјскпм одбором n v Наролпој cKvimirmm, 
којп enope тачпост полатака, за 'којс ce после 
vrnphvje да cv тачни. После тога ja пемам пове- 
рење исто тако кол л^ули. код којпх изгледа ла je 
главна кривица, и око чега ce врти цела ствар, пи- 
тање дискреције или ипдискреције, како je омела 
и могла ствар да ло1,е у PVKC јсдног народног no- 
сланика одн. лео материјала из тога извештаја. .Ta 
наглашујем да иисам имао никакав иатеријал кад 
гам говорно, пего сам ra добпо тек каспијо. A.ni 
nnjc v томе тсжиппт. Није то што треба да иите- 
pecvjc росподина Мкнистра као неприсграсног 
шефа pecnna, nero ono што je главно, како jo то 
могло да буде уопште, и како сс могло годинама 
толсрпрати такав један систем који je функциони- 
сао у поједиипстпма, a кад до1)С до тога да троба 
irmiMciimn сапкппје, опда паступа једно певсро- 
ватно колебање и устезање; управо, зашто? 

Господо пародпп посланици, ja имам jom јс- 
дап разлог затто ме интсресује ова ствар. Ja ни- 
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сам пријатсљ тих извозних цснтрала. To je, строго 
узев, систем бољшевимкс припредс. Кад би се код 
нас enc подржавало у тим цеитралама, кад би се 
остварно идеал тога г. др. Петровића: да доби- 
јемр и једно прнвилсговаио друштво за извоз 
стоке, као mro всћ имамо Призад за извоз цсрс- 
алија, кад би добили дакле још неколико оваквих 
друштава, онда би се код нас у суштини завсо 
систем бол.шсиичкс привредс, и онда би имала 
само да доИе једна промена у личностима: да мс- 
сто г. др. Врбанића ло1)е др. Сима Марковић. и 
онда би имали пптпуно бољтевичку приврсду. Го- 
сподо, ja иисам пријател. тих централа mro ми- 
слим да je и>нма местр у оквиру једног саовим 
друрог поретаа. Ja нећу сада да улазим у оцеиу 
тога: ла ли je тај друпи привредни систем гори 
или je болт; нећу «и да указујем на то које су 
iberoBc добре a које phane стране, али у сваком 
случају у нашем привредном систему то je једаи 
стран, један ту!) елемеиат. 

Ja зиам, ла више исма слободне, лнбералнс 
прирреде, али напуштање либерализма у привред- 
ној полнтици ис зиачи ппелажење на подр>кавл>е- 
ii.с тргрвине као таквс. To ne значи (Лсдаи глас: 
To je лирнгопан.е приирсле). Ово, мс^утим, иије 
само дириговање, него то прелази меру диригова- 
и>а. Мема CVMH.C, фуцкција тога урс.да била би да 
, лиригује". To би била његова фупкција. Али код 
лиригоиаи.а цривреде има неколико ступњева ин- 
uMi.iiin'ia лиригова11>а. И кал се дођедоједног ia- 
ког ступња тога интензитета, онда то није само дн- 
imroBaihe, иего je обапл>аИ)С послова. обавлЈаи.е 
иослона у јсдном незакопитом ортаклуку. У неза- 
коиитом ортаклуку фактички. Јер у послован.\- 
(мшга урела посгоји јслиа чии.еница која je врло 
ипжиа, a то je ова: ла cv за послелњс три године 
v Чехословачку извозеие, иа такозваии контигснт 
иидустрије и потротачких залпуга не 23—24 хи- 
љада комала свип.а, колико je званичио ческп кои- 
тигвнт ппелпидсо, нсго je извезспо преко 40.000 
кпмада. Зиачи, ла je ово лириговап>е ишло и мимо 
нашу званичну трговинску политику, мимо спора- 
зум који je одраз те званнчне полнтике, нсго ла 
cv ти л.ули волили и јелпо своје прнватно дири- 
говаље, да су створилн нски континге1гт који \то- 
иором rmie прслвиђсп. (Једап глас: To су Чсси 
створили!) Овај пример тто сам ja вапсо, то смо 
створнли ми. (Јслап глас: A Чеси cv одобрнли!) 
Чесн cv одобрили 23.000 a одавле je извсзсио пре- 
ко 40.000 тако што je OFIO IHTO прелази чстки кон- 
тигент уступљђно другим интересентима. Шта ви- 
ntc дешава се и тп да je велики 6poi тих извоз- 
ница, тих дозвола, ставл>€Н шгмо pcmen.a струч- 
ног одбора, јер на тим решен>има није било mi 
гтотписа оригиналпог, него je употпсбл.ои факси- 
\III.( х-правиика завода на миого већем броју него 
mro je on зиао да ie стављен. Е, то je всћ нешто 
лруго a ис дноигована приврсла. Kao mro je и 
ona midipa од S вагона, господиие Мипистрс, само 
тако могла ла вам буде саопцггена од вашега ре- 
(l)epeitTa потто ie преко одбопа прешло 8 вагона. 
Алн јо мнмо одбора протло јот 27 вагона na je 
тек доцније \- стручном одбору накнадно легали- 
зоиапо свих 35! 

Зпачн, да ту нма праксе која се не обзирс ни 
на какве иравнлиике, mi na какие службеие форме, 
mi на какнс ^.аконскс npomicc, исгп се радн no im- 
гуицнјн   rproiiaMKoj, као да човек водм своју при- 

naiiiv  радњу  кад диригује  привреду! To  je  оно, 
господо, што се mi у ком случају не сме толери- 
ригн. Није овде реч само o томе да један чиновник 
mije водио леловодне иротоколе, да није обрачу- 
цавао диференције на осиову товарних листва, да je 
mi сноме имсну водно таксе које се наплаћују од 
сртане увозника, није, дакле, само o томе реч, иако 
су то не само днсциплипски пропусти него дслом 
н кривична дсла, него je главна ствар у томе да се 
ис смс толсрирати да шеф једнога урсда, коме су 
поверсни тако пажни и јавни интерсси, да он можс 
да импровизира   једну   чисту   своју   политику.   П 
онда сс питамо: заигго се то толсрира и како се 
можс јслиомс човеку да дозволи да — да се нопар- 
ламситарио мзразим —■ брл^а no нашој екппомској 
политицн? И ja  сам сс, госполо, пнтерссовао no 
тпј   ствари,  јер  мснс  Т€  ствари  интересују објек- 
тивно, које су биле побудс, које су руководиле те 
л.уле ла  их држе и заклањају и  mrino  у таквпм 
пословима. И речено ми je, да тога г. Петровића 
ипсско цсни г. Пил>а. iioMohimK Мннистра иностра- 
них дела за спол.ну трговипску политику. Кажу да 
га високо цени, — a нека ме извини г. Пиља, по- 
MoimiiK мпиистра иностранпх дсла, ja нисам имао 
a im дпнас исмам пикакво велико мишљење o ње- 
говом  стручном знању за спол.иу трговинску по- 
литику уопште. За н.ега се говори да je on поли- 
глот, да зиа кинески, персиски, mro ми не можеио 
•ra контролитсмо, јер нико од nac re језикс ne зна. 
пи mro се тиче окономских политичкпх проблема, 
ja сам имао прилнкс ла с њиме вишс пута разго- 
ваоам и видео сам ла on o тим стварима ни појма 
i4'\ia.  (Др.   Браико   Miuhvui:  Маучно?)   lln  паучно 
im ненручно, fep у економској политици нема иа- 
V4HO mi исмаучио.  Друго je трговина као радња 
приватне трговачке праксе, то je о«ај којп купујс 
и поолаје: a лпуго je онај који одређује смерииде 
оазвоју   екотчмскнх   односа   —  ту   нема   разликс 
IISMCIA' научног и неиаучног. (Чује се: To cv разна 
мЈипљешаП Нема TV разних мишљења! (Чује сс: 
Стручни свет, приврелни кругови то AIV признајуУ 
Ии то, господо. ne стоји и  ia сам баш TV недаЈВНО 
путовао  са  мзвеспим  л.удима из тих  „приврслнвч 
кругова". они cv билм из брапже извоза „кпмилпе", 
и onu cv га предампом na сва уста ррдили што Ie 
v спооазуму ca Немпима у Дубровнику пропустио 
да обевбеди тај nam извоз. (Чујс се: To му при- 
знају и трговачко комооеП Ни то ne мора ла стојн. 
само разуме се ла га Mopafv хвалптп док io na томе 
иолпжају олн. ла  ra ис смеју грдитп  јер onn sa- 
mice  од п.ега.  (4vie се:  On   ie олгопорни  фактор 
за   тпгор.ииску   политику').   Олговорни   фактоп   за 
грговинску политику у овомс случају јестс Minm- 
СТар трпшипе и инлустрије. 

Ja сам се, као IUTO рекох, иптересовао за ту 
установу и пптсресовао сам се који су ти разлози 
који чине да се једно или друго лице фаворизира и 
лржи на тим положајима. Вама je, разуме се, сада 
друга ствар од mnepeca и стало ва.м je да кажстс 
да ту у ствари дема иичега, да се je „увек jom од 
Рамзеса крало"; n тако се може резоповатп малл 
ти mije никакво озоил.ио разумевање и схватање 
ове ствари. Пи, дакле, морате тако правдатн ту 
ствар, ]ер вам са шиитичког гледишта то тако кои- 
векира. Отуда се и говори са тих страпа, отуда, да 
се ne може једаи или други чииовпнк суспендоватл 
ИЛИ \ic,i()iiimi ca тих иоложаја, иаки има стваринх 
усл-ова 3u то, алп сс каже да сс то не може учи- 
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иити зато, mro je on „неопходан". Међутим, и ту 
има   један стереотипан одговор: na шта би било 

1  би тај  чове« умро, као што се одговара и с 
даром   на   поједине   државнике   и   друге   поли- 

гичке људе? 
Међутим, гос одо, има једна друга ствар која 

i'i- го неопходнија нег!о једно лице a то je ии- 
рес јавнога морала! Он je мнаго неопходнији за 
[ну заједницу и њену егзистенцију, У овоме слу- 

чају јавни морал неће бити неокрњт ако се пређе 
npi era тога, ако се смењивањем комисија и 

[н   шењем нових нзвештаја, који могу бити кон- 
[дикторни no резултату са првш извештајем, a 
изгледа да се желело, кад се већ други л.ули 

употребЛЈавају,   ла   сс   желело   да   добије   нешто 
друго: и mro je најглавније кад се бежи од суда. 
И мо.је je мишљење, господо, да Мииистар трго- 
вине  v тој ситуацији, у којој се налазио кала je 

'eo да je то ствар која интересује широку јаа- 
1    и   да  je  та  ствар  избила  ite  само  у  нашој 

штамтти него се нашироко препричава и у другим 
'.илта. и ка.ча ie зпанична комисијЈа поднела већ 

иноштво   материјала   који   може   да   служи   као 
основа за ислећење од стране суда, да je г. Мипи- 
стар требао узеги can тај материјал и ставити га 
ra   расположење  државном   гужиоцу   —  ja имам 
формално  поверење  у државно тужиоштво иако 
оно није независно. — али нека то државно тужи- 
оштво  оцени и »ahe да ли има места, на основу 
тога материјала, за прогон тих лица за разне зло- 
употпебе нли нема. Г. Минпстар тргопине, ne знам, 
са којих разлога inije nomao тим IIVTOM, 

Ja желим јако то, и право да намкажем, из јед- 
ног чисто психолошког разлога a то je овај. Ja ра- 
зумем господииа Министра тјрговине и нндустрије 
иако сс не слажем са многим његовим гтарима. Ja 
m  paav.MCM  опако као човека,    као    психолошког 
типа.   Ja сам јелаитт прошле    голпие са великим 
иптересопаљем пратио на његовом лицу како ie он 
гтрелпио слутао гопор immer лруга протс г. Божи- 
ha. Било je у генералној дебати. Г. Божић говооио 
je cacBfKM у идеолопгји косопског роиантизма. Пот- 
ri\iio iinin чопек, пационалаи, can v историској po- 
иантици, нијс се психолошки одмакао за 300 годи- 
ira. Оличење нашег националног   тила.   Господин 
MHffHcrap rpioRitnc ca извеошм куриозитетом пра- 
тио je излагања г. Божића, као човек потпупо са- 
времен, KOJU се сав-ршеио налази v 20 веку. И то ин- 
тернациоиалан, каггиталистички рационалан човек, 
u к'пј'и није могао да paavMe миоге мотипс TI чистс 

ha'jne >томснтс код г. Божића. И тако сс чудио, 
кч'4    if^a" VVDHOSVM na  ic посматрао. Ja сам no- 
сматрпо u једног ii лругог. Иптсрссопало ме. Tn ie 
рлсттон наш историски за послед11>их неколико сто- 

а година ол једног и другог човека. Ми немамо 
миого људи који су потпуио у 20 веку icao mro je 
г. Bnfininili. To ic cnrvpHO чист рационалац. A кад 
ie иско тако исто рационалац. онда ja не могу да 
видим  onaj рапиопплап разлог,    разуман   разлог, 
који може једног   чисто рациожалног   човека   да 
определи да овако nocrvnu како je ои nocrvmio. a 
ne онлко као mro ia мислпм да Пи снаки други ми- 
пистап  или. не иора бити мипистар, псго лпрсктар 
банке у 20 поку v F.npoiru поступпо, na да je узео 
адвоката да иде на суд, или, v опом случају, мппп- 
стар да  je узсо државног тужиоца. Ja то не разу 
ием,    ипачс ja мислим ла психологију r. Врбамића 
као ^ioBeica мог>г да схватим. To je психологнја ра- 

ционалног капиталисте, И из те психологије рацио- 
калног капиталпсте on je малочас уверавао ла нису 
сва дсјства, сви ефекти картела у народној привре- 
ди штетни. On je имао у томе сгварно право. Ja hy 
ла будем толико лојалан, нако сам добацио да су 
картелп иа штету потрошача, да признам, да кар- 
тели могу ла нмају п лругпх дејстава, могу да бу- 
iv n корпспи за ппролчу прпирслу.   Само   питање 

je: пол којпм околностииа и у каквој мери   имају 
картелп више позитивна, a под којим околносгима 
и у KOJOJ мерп Biiinc негативких   својстава,   то бн 
вас врло лалеко одвело. Алн jom једно je извесио: 
ia je nam економски ПОЛОЖај такап ла je on за ка- 

ггаталистичку привреду у стварп једаа колошјја не 
правна n политичка, али фактички једна колонија 
ia мећународни капитализам, у коју on улази сипм 
сиагама, n ко зна na колики рок може да npmn скс- 

[оатисање  пошто су основи капитализма у свету 
пољуљани, na глела да извуче користи што брже 
које се могу извући. Ту je повол^по лсјство карто- 
ла, Koic могу ла имају   картели пол извеспим дру- 
гим околностима, једва приметно. Дакле, г. Мини- 
стар Врбанић, несумњиво човек разу&тности еко- 
номске н no enoioj приватној екочомск-ој струци, 
пс   човек   економске   политике   пего   екопомскс 
активности приватне, као банкар, морао je бити 
рациокалац, a то ie лако бити, пошто je он, no 
своме бићу, у својој професији, рационалац. Али 
on v овом случају није nocrvnuo рациопалпо, тако 
да се сви људи питају: na који cv разлози и мотиви 
за то? Знате, прс рацпопалпости код примнтнвца 
постојс  магијски разлози.   За саврсменог   човска 
могу ла постоје и иистичне спагс. 

Ja ne знам, да ли je господин др. Врбапић пол- 
лбжан   мистичним   спагама,   алп.   у   том   случају, 
треоа да их npenece na nac, ла би могли разумети, 
који cv то разлози. Јер кад сс v нечијем рссору 
годинама врши кампања обзпром на извесна лс- 
шавања v том ресору и извеспе појаве, голппама 
сс  npinn  кампаи.а  v  штампи  n  v  ппострапству  и 
овде  v Наррдном  претставништву, у јавпости у 
најширем значељу, oma неоумњиво има разуман, 
раппоналап човек, који седи na челу тога ресора, 
највећи шгтерес да што прс, што јаснпје, што ол- 
ре1)спије без сваке труике CVMII.C, без сенке румље, 
■iv ствар да извиди, да м\г се тппта не може при- 
гопорпти. Па и aico десет пута има права ла за- 
Bpnm ислеђење, треба да каже: ne, ja се ne служим 
тим правом, него подносим све то једном трећем 
форуму — суду. И онда je скинуо у сваком слг- 
чајг. сваку сепкл- оумње за ссбе. ,Та ћу да додирнем 
|ош јепан момепат, зато што тај момеппт није пи- 
како  моја   пптерпреташпп.  пего   јелпа   чињеница: 
тим ппс треба тако  ла nocrvnu IIITO no тој исто] 
улици.  „чаошији"   (авности, званичној и ne зва- 
ничној. кафани птл., анонимно курсирају перзије 
n ко<нкретизирају се: зашто и ол куда извесни об- 
"">и, извесно прелхто стрпл.еи.е. ако хоћете, из- 
веона превслика мекост. благост г. Миппстра трго- 
mine n ппллхтрнјс премл тпм људима И према тој 
vcranoBii. Te перзије могу бити, и ja се палам, да 
јесу ii3  oenona  измпшл.епе, да немају  апсолутпо 
im трупке тачности v себи. Али те верзпјс већ no 
себп довољан cv разлог. лп се та ствар, што ради- 
калније, mro неумитније и без сваке сенке cv\in.e 
рашчисти. To није само приватан интергс roeno- 
дина лр. Bp6aniilia, on je паравпо јелини паллежап 
да води рачупа o томс, nerc то je иптерес и нас 
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свију политичких људи. Јер, господо народни no- 
слаиици, мн у једдој ствари нс смемо бити лако- 
мисленн, a то je ово: Mu морамо водити пајозбиљ- 
нијег рачуна o снима тим појапама у јавности и 
у народиим масама, o нојавама сумн.е, иојавама 
више но сумње него неверс у јавни морал, у зако- 
нитост рада јавних с|»уикциоиара, na ма те верзије, 
ма те сумњс и неиере немале каквог стварног 
осиова, самим тим што ухватс корена дуГмжог, IID- 
стају једна опасност, и јесу опасност и то реална 
опашост. To je разлог што ja не могу да се no- 
мирнм са системом гушења слободе штампе. Јер, 
господо, гушење слободе штампе то je у основи 
повод за неодговорне, —■ и писмеие и усмене 
„штампе" — и за све оне верзије које су често 
пута врло фантастнчис a свагда веома штетне, које 
се шире невероватном брзином и нема неке могућ- 
ности да се сузбију, јер нигде нису јавно се поја- 
виле. Mu немамо, ja лржим, више у том ноглсду 
да пропуштамо много, госиодо иародии посла- 
ницн, због тога, mro je nonepen.e народинх маса 
у исправност Врховне лржлине упрапе необично 
важпа позиција у инвентару наших нациоиалпих 
снага. Јер ja вас иптам: како he изгледати распо- 
ложен.е и морал те нацнје, ако сутра, не дај Боже, 
Ло1)е до тстких искуЈпсња, ако ту иацију не воде 

, Е.ули v које она има понерен.а. Ту je cviiiTima 
ствари! 

И то je разлог зашто ми свн подједилко, и ви 
са лспицс и пи са деспице подједнако, треба да 
тражимо и да захтенамо upe свега: спака ствар 
која je избила у јавиост, na n иелегалну јапиост, 
која се може ухвапгт n показати: eno стојп та 
верзија, тврди се то и то.свака та оптужба, спака 
тврдња мора на једап несумљиво објективап начип 
бити Ј^асветљена и обескрепл>ена, a несумЈБИво, no-, 
лицијски извештајн, господо, na уживају пове- 
рењс. Вуднмо с тиме на чисто! (Један глас са ле- 
вице: Онда ne 5и било пола Лугославијс!)... Ствар je 
ироста: трсба лати слободну штампг и оила неиа 
„пола Југославијс". (Узвици na левици: Тако je!) 
Оцда пи оиа ствар бмла у слободној пггампп ра- 
систл>ена и расправл^на, опда би један и лрути од 
господс, која сматрају да то ције ништа, могао да 
напише исто тако свој докумептовап члапак као 
и оип којп сматрају да то јесте псшто. Алн, онда 
сс бојпм, да би сс onu устезали да се пзјашњавају 
онако како се сада нзјатп.апају. To je тај крупап 
интерес који нас мора да ружаводи када ми и фор- 
ма ino поставл.амо захтев, једипо из тога интереса, 
захтсв na сваког од господр Министара, на сваког 
од претстаипика разпих лржавних усганова, да 
имају да поступају na пајстрожијн начин, да увск 
бирају onaj пут који ne оставл>а ни трага сумње код 
расветл.апапк! сипх тих оптужаба, тпрдп.ц и верзи- 
ја, да поступају што бржс у сним такпим случајеви- 
ма. I Inje name да водимо рачуна или да vnvlivjcMO 
na то како једап тјлтј лругн човек схвата ннтсрос 
спог личпог углсла и свог морала, то нмје name. To 
морамо свакоме оставити. Али, nanio право je и 
дужпост да захтсвамо од прстставника Прхоиио др- 
жавне управе, да у јапном иитересу враћања' гкпн- 
рења народних маса у своју упрапу, да из тога јав- 
пог иптереса поступају неумитно, и никакви обзи- 
ри, апсолутно никактзи обзири не могу их задржаги 
од тога јединог коправног пута. Овде je постојао 
један материјал оптужби који je докуменгован са 
310 докумената, не знам колико je тачака оптужбе 

несумн.иво утврђено, алп једпа добра половина чи- 
њенпца nocrojn, то се види, објективан човек r-o- 
ли.м OKOM може да установи, да има места судском 
ислеђењу. (Један глас из центрума: Сада ona друга 
половнна да се утврди, na онда na суд, г. Косићу!) 
Koja je половппа несумњива, молим иас, то lie суд 
да установн, јер могло би да буде и нешто друго, 
да се ескамотнра и једиа и друга половина. И то би 
могло да буде, и мн не видимо рационалних разло- 
га за овај поступак. 

И друго neiino. Mu овом приликом упућујемо 
г. Министру још један апел, a то je ово: mro мање 
тих аутономних централа, што мање тих припиле- 
говапих установа (Узвици na левици: Тако je!).... 
у којпма врло лако, л>уди смо, врло лако може да 
ухвагги корена ако ништа лруго, да сс размане ам- 
бииија појединих људи, да „стваралачки", „оамо- 
стално" нешто раде мимо закопа, прско закона, 
мимо правилника, против правилпнка. Illro мање 
тога! 

Приврелна делатност у напгсм пршфслном no- 
ретку наиме je контролисаиа, јер ono лирпговаи.с 
то je једпа врло опасна појава. Ja сам чуо једног 
г. Министра, који im je овле за овим клупама обич- 
но када каже: ,.знате, ми живимо у лнригованој 
демократији." Шта вам je то диригована лемокрп- 
тија? To значи пема лсмократије. Демократија je 
баш нешто mro ие може бити лириговамо. Такои 
ова лириговапа слободпа привреда! Нема слобод- 
не привреде која се тако диригујс. Контролисана, 
KI je нешто друго. (Др. Јордан Аћимовић: Ово ie 
мпторпзопаи;! демократија!). Што мање тога! II 
jom нстто! Код свих тпх коитролисап.а, код св«х 
тих мера скономско - политичких треба да буд« 
једно руководно начело свих одговорних еко- 
комаких и (јптансијских политичара. a то je ла 
што вите воде рачуна o томе ла je ово земл.;) 
мадог човека! Што впше! To, када се граде сил< 
да не иопадну велики силоси за велике жптно 
трговце то кала се праве иентрале за извоз, да 
ne испалне да неки Краус, Фушек или како се гол 
му драго зовс, да ne носи све. Ja товоркм 0 прин- 
ципу, ово би бмли само примсри. Свуда да се во 
o томе рачуна, n када се дају рефекције за извоз 
вина у тарифи жслезипчкој, оида то пије само зл 
вагопски утовар, птд. Код тих мера мора се водити 
рачуна o томе како се то одразује, како се то po- 
флектује на гтоложај екоиомстсо-политички, на с 
ње малог човска који на својим ле1)Има има да носи 
OBV државу када буде дошла у тешку ситуацију. За 
кота смо стваради лржаву? Ми смо стварали државу 
да свн булу v iboj слободии и да буде социјалне 
правдс v n.oj. To Je бпо салржпјмп смчсао чит 
идеологије name напионалистнчкс и свих паших 
борби за ослобо1)Сп.е. Хтело се слободе, хтсло со 
правде. Од слободе пема данас ни трага, a o np:1 

бол.е je да овде и ис гопорим. 
Ja мислим да г. Министар трговине и miivc! 

je, ма какве он имао формалне управне или дисци- 
плиискс и псзпам какве разлоге. да овако покушава 
да nocTvnn v овој ствари, да он, ако жели да се скн- 
nc ппед jaBHomliv свака сумња која je за OBV сгвар 
заинтересовапа и na жалост ne само nama јави 
јер се o тим стварима зпа v целом Дунавском блзо- 
ну, да he on добро учинити да цсо досије савије 
доставитп га државном тужиоцу. Лли, on има још 
јелиу другу MorvliHocr. Ta друга могућност je oeo; 
да нареди томе г. Петровићу или, како се они свн 
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зову, који су ту умешани, да за ову „клевету", за 
коју има разних чињеница, да они туже све нас 
суду који смо ето казали, да „има нечега трулог", 
да ствар базди и то далеко базди. Само, у томс 
случају, господин Министар треба да зна и то, када 
се ствар расправи, онда за ту оптужбу неосновану, 
за клевету према нама je одговоран у томе слу- 
чају и сам г. Министар трговине и индустрије! 
(Одобравањс н пљескањс на левици)- 

Потпретседиик  Фрањо  Маркић:  Реч   има  на- 
родни иосланик г. Радоје Јовичић. 

Радоје Јовичић: Господо народни посланици, 
намера .ми je, да код буџета Минисгарства тргови- 
не и индустрије, који ресор ценим као врло важан 
за наше приврсдпо-трговачко поље, да као трговац 
истакнем значајнс и ирвокласне погребе нашег за- 
натства и трговине. 

Овде мн се дала прилика да сс осврнем и на 
РОвор upiioi- говорника владине већине, уваженог 
колеге и мог пријатеља г. Ота ГавриловиИа. Ja 
поштујем и цсни.м г. Гаврилоеића и ja не желим 
и још мање ми Je намера, да критикујем r. Гаври- 
ловића као личност, већ само излагања у говору 
иога уваженог колеге. 

Г. Гавриловић je нарочито подвукао у своме 
говору, да je стандард живота малог човека, зана- 
тлије и ситног трговца у порасту, и гледајући њи- 
:ове пуне радње н ИјНхов обрт констатовао je про- 
сперитет. Изјављујем, да говорник, када je ово 
тврдио у Окупшшни, супЈтину ствари није на тере- 
ну проверио, a за једну непроверену ствар морам 
рећи да je ona гледана иреко брда. A да je г. Га- 
врилови!] гледао са врха брда у долину, верујем, 
да би у тој долини чуо и видео плач и беду тога 
малога човека, за кога он тврди да je у пуном 
напрепку и просперитету. Јер, место побољшања 
стандарда живота код овог сталсжа, и.егово je ста- 
н^е из лана у даи ове теже и очајније. 

Прошредни интереси, укрштени у опШти сплет 
интереса, не могу, што je чињеницом доказано, да- 
ги задовољавајуће резултате, ако се поједини ин- 
тереси штите на рачул других. Стара je истина да 
je изолација осуђена на пропаст. A тај мали човек, 
од појаве светске кризе до данас није заштићен 
нити je заштићаван. A, према речима г. Гаврилов«« 
ha, изгледи су, да he и дал^е бити оставл.ен самом 
себи, да се у својој невољи и беди бори док још 
буде могао и да коначно подлегне тешшим неда- 
iiaMa које су га снашле, a које га ne напуштају. 

Какан je проспертиет овога иалог човека нај- 
5ол>е зна г. Министар трговине и индустрије. Bani 
ових дана са хрпом молби тражио сам помоћ од г. 
Министра из Државног завода за заштиту гргови- 
ne, индустрије н занатства, По овим молбама г. ЛАи- 
нистар ми je изишао у сусрет са мннималном по- 
иоћи, на чему сам му ипак захвалан. 

I [екада најпродукттивнији елеменат, трговци, 
дитераин су до просјачког штапа, занатлије су 
своју ивицу пропаети давно прошле, a младс (})а- 
ланге необезбеђених људи пристижу у огромном 
броју. Зато ja и жалим mro r, Гаврилоеић није 
сишао у народ, рде би се уверио, да je мали човек, 
грговац  и ззнатлија, највећи наш паћеник. 

I laiuer занатлију немилосрдно уништавају 
стране фирме са нелојалном конкуренцијом коже и 
обуће, a иапкт трговца даве страшно велики ма- 
гацини, бесправна трговина свуда и на сваком ме- 

сту и разна торбарев.а трговачких агената. Систе- 
-штскн се уништавв пристојна егзистеиција тога 
малог човека, од кага држава тражи све, a као 
Дамаклов мач витла се над њиховим главама зло- 
употреба правила потрошаччљих и пабавл.ачких 
задруга, које тргују свачнм и ca сваким. 

Ja немам потребе да демантујем г. Гаврило- 
Bniia. Ту je резолуција ЈРЗ донета прошле године 
oaiu у времену жетве. Између осталог она иодвлачи 
n потребу заштите занатлије и малог трговца. 

Г. Гаврилови11а o добром просперитету тог ма- 
лог чоиека демантовао je г. Претседник Краљевске 
владе 14 маја прошле године, када je консти- 
туисан Месни одбор ЈРЗ за град Београд, Земун 
и Панчево. Носилац владине политике o београд- 
ским трговцима рекао je ово: 

„Mu, као Београђани, не смсмо заборавити, да 
je у њему трговина застала, јер њу, изме1)у осталог, 
уништавају страпцн, који нам се свакодневно насе- 
љавају. Док .Југословени ne само да не могу да 
иду ни у једну страну зсмљу, да траже хлеба и за- 
раде, иего губе месга и тамо где су ra и до сада 
имали, дотле Југославија, a Београд на првом ме- 
сту, изгледа као једна обетована земља у којој еми- 
пранти целог свега словенске и несловенске крви и 
порекла могу наћи уточишта за све, na врло често 
n све вочасти, које су некада у својим земљама 
уживали, a можда својим грешком изгубили. Стога 
се у интересу Београда н београђана намеће, сама 
собом, једна оштра контрола. У југословеиском 
Београду   Југословени   морају   имати   ирвенство!". 

Г. Гавриловића дема«товао je и сам г, Мини- 
стар трговине и индустрије na свечаној конгресппј 
седннци трговаца. Тада je г. Миппстар консгатоиао 
много неправде у нашој трговини, и нарочито иста- 
као потребу интервенцпје државе у погледу сло- 
бодне тргсЈви.не, у погледу раздужења и у погледу 
великих страпих кућа. 

Опет ми се намеће једна изјаоа Претседника 
Краљевске владе r. др. СтпјадишшиКа, која je na- 
ла на конгресу Ј.Р.З и која ме je необично ииого 
i фадовала, поред оне прве, јер je нашу трговину 
уздигао на достојну висину једног важног при- 
вредног фактора у земл.и. Тада je рекао: 

„Ja се celiaM једнога дана, када су ћутке и 
мирно без агитације освануле све радње и дућани 
затворепе у Београду. Београдски трговцн, инду- 
стријалци и запатлије постали су ппрајкачи у знак 
протеста због немогућих пореза. Кад се такво ne- 
задовољство створило код буржоазије, код иајдр- 
жпвотворнијих елемевата, како je тек бнло код 
друтих? I lani привредпи програм ne сме да забо- 
рави im пнтересе трговине, н;н интересе индустрије 
и занатства. 

A до сада.у погледу трговине и занатства није 
ништа урађено, те, no речима г. Гавриловића, том 
малом човеку, изгледа ми, 'сви ми одреда добацу- 
Јемо повике: „Стрпи се до прве прилике, и коме je 
мука .нека кука!" 

Резултат тешке борбе за хлебом може се рећи 
да je апатпја. Дубоко урезан •' душу народа еко- 
ипмски поремећај, изгледа, потиснуо je баш сасвим 
у позаднну остале поремећаје. Иије добро када се 
у землзи, која je моћна и јака, чује оправдана кук- 
њава. Само задовољан грађанин лл'би, воли и жрт- 
вује све за своју земл.у. 

Ono задовол>ство изискује се у толико ttpe, 
mro je Крал.евској влади позпато да су варошп n 
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варошице универзитети за све радње на пољу ско- 
номије, хумаиитета, патриотнзма и осталог кул- 
турног политичког пропреса. 

Изненађује ме mio Краљевска влада mi до да- 
нас imjc учинила шиита са страним тргоиачки.м 
емигрантима у нашој земл>и. Шта више и далзе je 
OTBOiK'iia кагшја широм целс Лугославијс то.м не- 
жел>сно.м еломенту да кроз њу уле11е раановрсним 
својнм предузеКи.ма, са којима загрожавају и за- 
грозише оисганак нашс тргоииие и занатства. Та- 
кође ме изненађује, што и поштовани и цењснн г. 
Министар трговиие и иплустријс иијс благовремено 
прихватио поднету интерпелацију no којој сам 

тражио заштиту наших занатлија-обућара у погле- 
ду стране фирме која сс зове „Бата", односно про- 
даје гуменсм" апаЈНка и одиоспо лозвол>еног фили- 
јалског систсма у целој земл.и. Ja сам на основу 
мишљења Главног санитета у Београду тражио да 
се гумени опаиак не употребљује у погледу здра- 
вља оних који их носе, ј&р од стране ових струч- 
њака при Министарству социјалне политике и на- 
родног здравља оглашепа јг ова обућа као ие- 
хигијенска, 

Пре иски дан у „Политнци" од 20 лрошлог 
месеца прочитао сам да je Министарски савет у Бу- 
гарској донео закон, којим се у Бугарској забра- 
њује npi нзводња обуће са гуменим ђо«ом. Цил. 
сивога закона je ono да се заштите домаће занат- 
лије, a специјално обућари од фабрикантске кон- 
куреицпје. Повводом овога стан.ч.ам овде miiaii.c r. 
Министру: да ли жели Краљевска влада лл поведе 
бригу n према нашим занатлијама, a с погледом и 
па научно мишљење да je гумени опанак и свака 
обућа са ivMcmiM ђоном no пародно здравл.е 
штетно? K'VMII.M Вас Ботом и Свстпм Јоваиом, за- 
.мтавтс коначн«> упропашћење наших домаћих 
обућара и опанчара и не гурајте их у табор пау- 
iii'pa и пролетера. 

За овпм, ne угрожавајте интерес нашег стбчар- 
сгва, јер уместо кожне обуће од домаће рировине, 
mi форсирате увоа гуме на штету биланса спол>не 
трговине. 

Пропаст n посрташе наших великих кућа мора 
се зауставити, Последњи je час куцнуо, да ее оз- 
опл.пг n хитне мере предузму, те да с one стране 
итице грабљивице отселе пз name обетоване земље. 

Да, треба пх ачистити na корист namera за- 
натства и TiproBHHe, на корист паше домаће ради- 
поотп, a за срећу отаџбине и сигујрност наше на- 
родне одбране! 

Апелујем на Краљевску владу, a нарочито na г. 
Министра трговине и индустрије, да mro пре реши 
ова miran.a како у погледу олакшица o раздужењу 
заналија и трговаца, такс нсто у п.огледу туђи- 
наца, страних емиграната и бесправнрг рада, и да 
у   последк.ем  часу опасе, што се спасти    може! 

Дал^е, у домен г, Мини<;тра тркмите n пнду- 
сгрије спада вођенЈб рачуна o коитроли отвараЉа 
радњи. Савест и дужност указује ми опет na једну 
болну социјалну чињшицу, бол.е речено, социјално 
зло. Ушравне и самоуправле власти трхимице до- 
звољавају обављање радњи за ародају алкохол- 
im\ nnlia. Kao печуттке, кафане, механе и крчме 
ничу свуда и на сваком месту. Ile пшншља се 
какве све последице произлазе од оваквих мпого- 
бројних радп.п. II, mro je најжалосппјс, већим 
лом посетиоци таквих радњи јесте таква омладина. 
Ту  се  бапчи  поред ужпвања  аклохолпих  пића  n 

(.> мп.ивпх жепа. Ту се коцка. Ту се Ствара простп- 
туција и све он што je нездраво за једну солидну 
омладииу. Ta младост која je оличена у стваралач- 
Kii.M умовима, који граде баш данас историју, уме- 
he победити тесногрудост начетог ксшзервагизма. 
1 lama омладпна социјална до сржи, без икаквих 
предрасуда, схвата и појми живот целине као је- 
дппке, те као таква и постиже свој циљ. Наша 
омладина јесте несебична, неизвештачена, ona je 
практична и она присно oceha своју битну замисј 
Само joj греба дати могућности и треба je помоћи 
здравим саветима. 

I le води добру када се свакодневно, радним 
даном n празником, посматрају no сеоским кафа- 
нама млади л.уди како се коцкају и пнју. Ja Hehj 
да ратујвм протаву алхохола, иако мислим да je 
заблуда алкохол хвалити. Спн знамо да оиај којн 
га и сувише узнма, трпи зле последице. Алкохол 
ум ромрачава, наводи na криминал, убија пород, 
убија понос и углед човека, алкохол je главни кри- 
вац: mro човек човека уврштава у ред теглеће 
марве. И ja ca овога места улажем протест у ко- 
рист name омладине. Јер, господо народни посла- 
ници, бољи je лскар који сирсчава болест да не 
i агризе здраво тело, него о-нај лекар који лечн 
оолесног човека. 

По старој Уредби o механама и кафанама, 
много je тежи услов био за отварање ових радњи, 
јер се водило рачуиа o ствариим локалним иотре- 
бама.-А сада? За љубав таксе a парочито дијурне, 
ne избегава се ни близина наших богомоља, a осо- 
бито школа. Најмањој уџерици у селу дозвољава 
се обављаЈое овакве радње. 

У мом срезу некада je било пет-шест сеоскпх 
механа, a данас их има пет до шест пута  вишс. 

По варошима н варошицама ово je стање још 
несрећније. Ja знам једну паланку са 300 домова, a 
ca 40 механа, кафана н крчми. 

Штетност и убитачност оваквог начина рада je 
очигледиа. И у иптсресу наше младе нације апелу- 
јем на г. Мннистра да стане на пут отварању ових 
и сличннх радњи. Затнм, да се пашим просветним 
радницима, учитељима n лекарнма да могућност ia 
се упуте на пропаганду н обрате озбиљну пажпл 
нашој омладини да се клонн овнх јавних радњи ii 
овога зла. 

Убеђен сам, ако се буде стало са издаваљем 
дозвола за ове радње, ако се плански води пропа- 
гапда, и ако сс посвети већа контрола државннх 
власти, онда lie у пашој земљи бити мање: убиста- 
ва, разбојнишгва, кра1)а( проституције, хазардкнх 
нгара, a као круна свега тога, неће бити болеспих 
ii кржљавих војника у нашој омладини на штеп 
name нацпје. 

Молим господина Министра да прнхвати ове 
моје сугестије и изјављујем да liy гласати за буџет. 
(ПлЈескање на десници и у центруму). 

Потпрстседипк  Радисав  Вучетић:  Реч  има v 
име групе Југословепског радшсалиог клуба г. Мир- 
ко KOMIICIIOBHII. 

Мирко Компеновић: Господо народни посла- 
ппци, туристика и саобраћај странаца je у свима 
земл^ама једна врло важпа и уносна привредаа 
грана. Важност ове гране признајемо n мп само у 
колнко сабирамо љепе приходе не инвесгирају!!): 
потребнс суме за њен развитак n обезбеђење. i 
ме моме мншљењу најбоља je потврда г. Мнннстра 
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трговнне и индустрије у мало пре изреченом експо- 
зеу, у коме се дотакао при крају са исколико речи 
туризма, истичући колико смо ми меда од страиаца 
сабрали, али нс говорећи нншта шта he се урадити 
за просперитет нашег туризма. У нас ова грана 
привреде није рационалио искориш11Сиа, всћ као 
онај сељак који na своме земљишту узгаја увек 
једну и те исту културу не повраћајући земљи оду- 
зето све дотле, док се ово земљиште ne претвори у 
ледину. Такву једну ледину преставлзаће ускоро 
иаша туристика, ако што брже нс крснемо правим 
путем. 

Ja сам приликом предлога буџета Министарства 
трговине и индустрије за буџетску годину 1926/27 
узео реч no истом предмсту као данас. 

To je био уопште први говор o туристици у На- 
родној скупштиии. Пошто je, нажалост, све остало 
no староме, актуелно je да само укратко, један мали 
део тога говора, рекапитулирам. Истакао сам да je 
наша земл>а створена за туристику, истакао сам 
природне лепоте наших крајева: нашега цијелога 
Приморја, Плитвичких Језера, Словеначке, Босне, 
Јужне Србије итд. Истакао сам, да су потребите 
јаке кнвестиције као што то чине остале државе, 
да he се уложени новац стоструко повратитн у др- 
жавну благајну, a при тоие да ће се сиромашнп.ме 
иароду у пасивпим крајевима, који су no природи 
најлепши, пружити зарада и тиме отпасти потрсба 
његовог издржаваша, П)егове псхране. 

TOM приликом један мој друг, уважени парла- 
ментарац, a при томе професор Упиверзитета, изја- 
вио ми je: Врло je ннтересантно што сте нам изни- 
јели, али je то за нас све ново! 

Када се претресе рад свију влада до укЛ)учиво 
данашње, сгтоменута изјава je, пажалост, тачна jom 
и данас, јер питање унапређења промета странаца 
никако да се макне са мртве тачке. Туристика je за 
nac terra ineognita! Да видимо, господо иародни 
посланицн, да ли je тако? 

У предлогу буџета Министарства трговине и 
ипдустрије за 1938/39 годнну било je предвиђено 
650.000.— динара. Нашло се, да je ова сума преве- 
лика, na je снижена na 418.000.— динара. Ова сума 
je нииггавиа, управо мизерна! To je једна сума која 
ве претставл.а ии десети део опога што нам треба 
да скромно вршимо нашу туристичку аропаганду. 
A где су други паноси који су потребни за рецеп- 
тивни турнзам: градњу хотела, подизање плажа, 
паркова, жичаних желсзнпца, иобољшаше саобра- 
iiaja. Me говори ли оиа цифра речито, колико се 
иало, или, бол>е, ннмалп не полаже на пажну при- 
вредну rpam' туристике? To се не испољава само 
у onoj цифри, него n v чињеница.ма, да послије 
двадвсет година тобожње бриге за туризам, ми 
иемамо jom закон o курортима, нити фонд, o 
којему се поодавно говори, за санирање, креди- 
тиранЈС и подизшие хотсла, нити једну стручпу 
школу за хотелски подмладак. Поред свега овога 
не постоји толико потребита координација потре- 
битих ресора за успјешно унапређење namera ту- 
ризма. Да координација постоји ne би се могло 
догодити да са прним априлом сви путпици кроз 
нашу земљу имају олакшицу за повратак, само 
пемају чланови привредних установа, као, на прп- 
мер, чланови хотелског савеза приликом њихових 
конгреса, који су од велике важносги за развијање 
туризма. 

Истипа je, да су у појединим бановинама пред- 
виђене суме за ynaiipel)eibe промета странаца, али 
то je само кзплјз у мору. 

Kao пример навађам прошлогодишње бано- 
виноке буџете: Савока бановииа предвидела je 
1,250.000.— дннара, Дравска бановнпа предвидела 
je 700,000.— динара, Приморска бановина предви- 
дела je 300.000.— дннара, Зетска бановина предви- 
дела je 280.000.— дипара, Дунавска бановина пред- 
видела je 200.000.— динара, Вардарска бановина 
предвпдела je 120.000.— дипара, Дрипска бано- 
вкна предвидела je 10.000.— динара и Моравска 
баповина предвидела je 5.000.— дппара. 

Како видите, за Зетску баиовину je било пред- 
ви1)ено 280.000.— динара. 

Ja иас питам, господо, шта се може учинити 
са овом свотом у једној запуштеној бановиии, a 
i.pn томе цсптру туризма у nanioj држави? Да.1.с, 
ii3 овога видите ла je у Дринској бановини било 
одре1)ено за унапређење туризма 10.000.— дипара, 
a за Моравску бановину, са свима њеним бањама, 
5.000.— динара. 

Овакеим начином рада немогуће je иштз добро 
на пољу нашег туризма посвршавати, a то je Богу 
плакати кад се, уз огромну државну корист, може 
iioMohn ' сиромашпом   пароду,   који   муку   мучи! 

У Мипистарству трговиис и иплустрије постоји 
отсек за туризам. Ово je ирава иронија! И поред 
најбрље волјс господа која тамо раде шта могу да 
ураде, моли.м вас, са свотом од 418.000 динара који 
су намењени за каицсларијскс троткове « за ре- 
кламе?! 

Ми смо, посподо, имали наш павил^н на Пари- 
ској изложби. Ви сте чули од самог госгшднна Ми- 
нистра трговиле и индустрије шта je рекао уопште 
0 изложбама. 1 [зложбе уопште имају дз послуже 
престижу држаие, националној привреди, даклс, у 
првом реду, изложбе имају да мослулсс туризму. 
Да лије наш павиљои у Паризу свему овоме од- 
говорио? Л^и то učil данас сви у земл.и знамо да 
mije. 

Ham павиљон стајао je нашу државу 5 мили- 
она фрапака, a Румунски 25 милиона франака. Наш 
павиљон најман>е je користио туризму. Нити je 
могло бити cpehe ca неколико изложеппх фото- 
графија из наше земље. 11ајвишу рекламу за нашу 
, емљу учинио je, веровали или ne, ne nam пави- 
љон, adi Чехословачки, ca великим натписом na 
улазу: „Путујте у Југославију!". (Веселост). 

Kao што je познато, центар туризма je Дубро- 
вник, којп не би вредео да се не допуњава са 
BOKOM Которском, као mro je сви зову, певестом 
Јадрана, и њеним залеђем, Кривошијским плани- 
нама: Ловћеном и Дурмитором. He могу a да не 
цитирам ima iinmc, поред осталпх, америкапскн 
бродовласник и светски туристз, мистер Артур 
Кертиз Џемс: „Ово чаробно море, које изгледа 
mune него предивно са околишпнм брдима преко 
којих лете облаци! Утнсак, који je na мепе учинио 
пут од Котора до ЛовКепа, тако je дубок и ne- 
избрисив, да нешто слично нисам никада у животу 
видео, a то особито поглед са високпх планина 
na залнв! Обишао сам цео свет, алн такву пано- 
раму ннсам видео! Путовао сам преко узвисине 
Гравд Kopirne у Ници, o којој се каже, да je овај 
предео пајлеппш у Европи, али ja тврдим, да mije 
раван путу од Котора до Цетиња!". 
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Данас je, господо нарбдни послаиици, joni 
величавственије, јер je ca новим бановински.м 
путем UeTHihe—Будна стпореио иопо чудо ири- 
родне лепоте. 

Погледајмо, шта нмамо да внднмо са плаиии- 
ских висова преко којих вијугају државне цесте 
Котор — Будва — Цетиње! Ma подножју планина 
видимо јединствени залнв коме пара нема, видимо 
иајидеалнијс и чувене плаже на једној од којих 
се налази двор нашег узвишеног Краљевског дома, 
али унакрст целе Боке видимо запуштеиа моста, без 
воде, без осветљења, без потребних хотела са коп- 
фором, са врло слабо одржаним и уским путввима. 
O асфалтираиим путевима ни говора! Са асфалти- 
рањем путева почело се из Дубровника. И кад би 
се брзо радило, далек je пут до Цетиња! 

Послије двадссет година од уједињења — ба- 
рем je пут који веже Цетиње са Боком морао бити 
ирвокласан. Када Црна Гора нема него једну же- 
лезницу коју je трчећи за опкладу престигао је- 
дан млади Цриогорац, барем да има један уређен 
асфалтирани пут до седишта ■бановине. Државна 
цеста из Дубровпнка a особито део којн пролази 
Херцегновску Рииијеру неће моћи још дуго из- 
држати, a да саобраћај ca залијевом и Цстињем 
не буде прекинут. Поједина иеста, особито она која 
су своју националиост и у ропству испољавали, и 
согтственим жртвама нешто створила na пољу г\- 
ристике, треба их, мислим, помоћи, како бп ' 
штине биле у могућиости да и саме унапређују 
туристику. Ради се напротив. .Херцегновом je оду- 
зета Јгчитељска школа, a отворена у Дубровнику- 
У Херцегновоме je смијепггепа пошта у једпој 
згради која се могла наћи само у некада) 
Адис-Абеби. и која слун<и на срамоту државе. 
Странцн се снебивају кад уНу у пошту. Сиромашна 
(мппгина Херцепкшска купила je згодпо земл.итте, 
утрошила je за п.сга 150.000;— дииара и држави 
га je за изградн.у поштанске зграде подарила. Др- 
жава je земљиште већ усвојила. Биле су три ли- 
цигације, али без успјеха, те je Мшшстарство гра- 
ђевина повисило цијене, али Министарство пошта 
и телографа je нашло за сходно да новац који je 
био предвиђен и осигуран jom у 1936 години за 
херцегновску пошту, подијели ових дана Сплиту 
и Скопљу, за ■ изградњу тамошњих поштанских 
зграда. 

Ево, господо пародни посланици, како се ради 
у корист саобраћаја страиаца. 

Неопростиви je гријех према држави и народу 
MITO се најлепшем крају нагпсг Приморја и уопште 
гуризму ne посвећује дужна пажња, и што се ту- 
ризам замсљује са партиском политиком. Не треба 
замрзнти Светог Јоваиа ради Јована. У овом слу- 
чају ja сам тај Јован. 

Зашто да сс нс угледамо na остале државе. 
Угледајмо се иа сусједну Италију- 

Италија даје само за пропаганду туризма 60 
милнона лира годншње- За санацију хотелијерства 
прибавила je пре две године кредит од 2 мили- 
јарде лира! Овај новац je скоро већ враћен, јер 
о.громним приливом страиаца у последње две го- 
дине onaj заја.м je амортизован. 

Ово ради Италија чија je земља једна кул- 
гурна атракција, и чија je хотелска индустрија на 
завидној висини, a и.езнни туристички објекти 
давио  амортизовани, дочим се код нас власници 

боре на живот и смрт са дуговима, порезима и 
таксама. 

Румунија, која у туристичком погледу не прет- 
стазља Бог зна шта, троши у последње време 
стромие своте за туризам. 

И у овогодишљем предлогу буџета предви- 
ђено je 30 милијона леја, и no 2 леја за сваку же- 
лезиичку карту за иностранство. Ако тако и даље 
потраје, ми ћемо скоро бити не до ње него 
задњи. 

Само управа нашег напрсдног Београда увид- 
јела je важпост турнзма na je Туристички одбор 
Градског поглаварсгва града Београда предвидео 
у буџету 1,250.000 динара за туристичку пропа- 
ганду Београда. Ово je врло добро. Београд до 
сада није пишта у ту сврху трошио. 

Треба да једном мјеродавни погледају и до- 
иро отворе очи, јер опасност за наш туризам je 
на прагу. У своје доба кад су одношаји између 
Италије и Немачке били затегпутн све немачке ра- 
дио станицс свршавале су своје говоре са рије- 
чима: „Reisel niciit nacii Italieii! —■ Esset nicht itali- 
enische Pomeranzen! — Значи; Пс путујте у Ита- 
лију! — Не јсдите талијаиске неранђе! Како знате 
ствари су се измијениле. Ham туризам опада. Не- 
пријатељи су постали пријател,и. Немци, na В 
наши посјећује Италију. Ми не можемо даконку- 
ришемо. Ми морамо створити један интернацно- 
иални туристички дептар и поставити наш турн- 
зам на солидне ноге, како не би био изложен раз- 
ним политичким коњунктурама и променама,' a 
зато имамо са иашом за туризам Богом даном 
земл>ом све услове — само хтети и умети. 

Да je гријех занемаривати туризам доказаћ\ 
вам и цифрама, које се односе на прошлу годину, 
a раније je било боље. 

Према податцима самог Министарства, посети- 
ло je у току прошле године nama турпстичка мје- 
ста: 306.000 страпих и 706.000 домаћих туристЈ 
Може се рачунати, да су ти туристи донслн око 
900 милиона, од чега je имала држава директ«) 
користи преко фикса око 150 милиона динара a u 
Пбриод од 1930 до укл.учиво 1935 посетило je нашу 
земљу 1,307.127 страпаца н оставило нашој земл>8 
3,968.177.060 динара. ПЈта ouo значи за наш при- 
вредни, културни и политичкп жппот сувишно ie 
истнцати. 

Политички значај туризма je врло велик. По- 
служићу се и у овом случају са Италијом. За ври- 
јсме рата Италије са Абисинијом, и за врнјеме 
санкција, Италија je само у Француској продала 
једну милијарду франака туристичких лпра. Овлм 
начином Италија je, поред зараде код француских 
туриста, вршила своју пропаганду и то са успјех« 
Питам, шта je ca нашим туристичким дннаром? 
Како je дапас, ne одговара. Требало (m да се дефи- 
пптпвпо утврдп релација између туристичког и 
другог дипара, a ne да се сваке годипе постављају 
релацпје пре.ма разним зсмљама. Уопште сам ми- 
шљења, да би регулисање туристичког динара има- 
ло да води Мипистарство трговине и пндустрпјо,. 
ne Народпа бапка. 

Дапас се турнзам погрешно посматра искљу- 
чнво са привредпе тачке гледишта, дочим овај иш 
једап врло крупап зпачај којему би требало посве- 
тити парочиту и марљиру студпју. 

Са саобраћајем страпаца људи у појединим 
државама долазе у доднр, упознавају народ и зем- 
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љу, ослобођавају се разиих прсдрасуда и нетачиих 
обавештења и мишљења, што без сумње много 
утиче na приближавање народа, a mro може чак 
да IIM.I добрих резултата са сваког гледишта. 

Сем тога, престнж једне државе, јсдног народа 
у свијету, ne стиче се само војском, својнм трго- 
вачки.м бродовљем, кн>ижев«ошћу и умјетношћу, 
већ свакако и са туризшш, јер ту странац има 
ирмлику, да својим очима види и vnosna стање и 
нрлиис другога народа,' друге државе и лј^уге 
нације. 

Beli смо сити јалових конференција у корист 
namer туризма, које увијек лијепо свршавају, али 
сталио имају минус, mro се изгубило иеколико 
лапа у разговорима п предлоаима и слушала обе- 
lian.a, која сс никад нијесу испунила. 

Једна свјетла тачка коју морам да истакпсм 
je наше од посталка до данас много заслужно дру- 
iiiTBO „Путник" као mro сведочп n успела тури- 
стичка изложба на београдском Сајму, којс je 
својим радом у земл>и и изпаи namc земље гтожн>с- 
ло признање народа, али којс, наравно, својим 
сретствима не може да удовољи свим великим 
потрсбама иашсг туризиа. 

Приватна иницијатива je преслаба, треба да 
лржава у своје рукс одмах предузме у велнком 
стилу обрађивање туристичког поЛ)а, као што су 
и остале држапс учиниле, ипачс he бити касно. 
Господми Министар можс са једпнм амандмаиом 
лоста да поправи. 

Кад сам године 1926 говорио као присталица 
тадање владе млатио сам празну сламу, јер се није 
кренуло ништа на боље. Остало je ene no старом. 
Да - - ако будем боље cpehe данас као опозицио- 
нар. Гласаћу против! (Одобравање и пљескањс на 
левици). 

Господо пародпм посланици, при дпскусији 
буџета .Миипстарства упутраит.мх послова тражио 
сам од господина Прстседпмка Народне скупштипе 
реч за једно личпо објатњење. Реч нисам добио 
али ми je господип Претседник Народпе скупттипе 
обећао да lie ми дозволити да ja прнликом опога 

џета могу узети рсч, и то сад и чиним. Бнћу врло 
кратак. 

Господпм Министар Драгиша Цветковић изја- 
вио je, да je он био оплашИен од Главног одбора 
народне радикалне страпке, na n од самог шефа 
наше страикс господииа Аце Cranojcnnha да води 
преговоре са господином Ботком Јевтићем o ула- 
зу радикала у 11>егову Владу. (Бранко Тодоровић: 
To потврђује и господии Љуба Божановић, који je 
кум господнну Аци Ста«ојевићу). Ми у натем 
клут- овде у Народпој скупштинн иисмо поверо- 
вали овој изјави и то из разлога: што су у оно 
доба кад су се имали да иоде преговори, сви чла- 
нови Главног одбора Народне раднкалне странке 
били у животу и били су здрави и чили a исто 
гако и сам во^а господин Аца Станојевић. Осим 
тога, мама je епима било позиато да г. Драгиша 
Цветковић mije ono члап Главпог одбора, већ 
mnpcr и да je у 1932 годппп радио против Главпог 
одбора, агитирао да се постоје!ш Главни одбор 
измени. Из тога разлога, ja сам. господо, упутио 
\ej&gy дспешу господипу Anu СтапојевнГху поводом 
те изјаве. Ta депеша гласи овако: 

„Господипу Аци Станојевпћу. 
Драгита Цвегкови!!, данас пред Иародпом 

скупштином пзјавпо je, да je upe распнса избора 
ono делегаг name странке, a папосе Ваш. 

Молим одговор експресппм писмом. 
Мирко KoMnenoBnh". 

Кад je г. Ђуровић узео реч и говорио при- 
ликом дискуснје o Мттстарству упутрашп.их 
послова, on je рекао да сам ja добио одговор од 
гоптдина Аце Станојевића, да je тврдња roeno- 
дина Драгише Цветковића, коју сам вам сада про- 

i ■, нетачна, и да oa mije био овлашћен mi од 
Главног одбора, нити од њега самога, јср да je он 
преговоре само лнчно са г. Левтпћсм без посред- 
ппттва водно. Господпп Драгпша Цветковић Je 
рекао upe свега да on сумња у ту депешу, и тражио 
je да се та депеша покаже и том прплпком je из- 
јавно још, да пијс псправпо mro се та дспеша ne 
показује. 

Господип Ђурови}) му није могао да покаже 
депсшу, јер ona пије ни била у п.сговнм рукама 
nero у мојим, тим пре, што je на мепс бпла и 
адресовапа. И од мене je господин Цветковпћ тра- 
жиб ту депешу, кад сам прншао претседппчком 
столу. Тако псто тражио je од мене и господип 
Мпппстар Корошец, али му ja ту депсшу нисам-дао 
из.простог разлога, што ппсам могао допустити 
да ниједан мој друг у Иародпој скупттипп, a нај- 
мање мој бивши друг у Владп господпп Цветковић, 
може посумњати да сам ja кадар подпетп Народпој 
скупштини какву мистификацију. 

Kao што сам казао, депеша je тако и гласила, 
a ja je рапије писам хтео дати пз разлога, које сам 
павео, јср je то бпло једно неповерете прсма мепи. 

У погледу ових вођених преговора ja бпх 
пмао да каи(ем jom и ово. Преговори су се водплп 
пре избора у кућп господпна Ђуре Јанковића Mn- 
нпстра na расположењу, ма иако je on мој поли- 
тички противппк, ja се ипак на њега позивам. Ту 
v п.еговој кући су се водили прегопори ИЗМеђу 
гооподина Ane Станојевића и господина Бошка 
Јевтића. Случајпо баш кад су се ти преговори во- 
лили бпо je у истој кући и господпп Драгиша 
Цветковић. али je on био у побочној собп заједпо 
са г. Ђуром Јапковићем и не само овога пута него 
никако ни on na im нико друпи mije присуствовао 
оппм преговорпма које je водио господпп Аца 
Стапојевић са г. Јевтићем. Прсгопори nnov довели 
im до кавог резултата из принципијелних, na- 
челних разлога: господип Аца Стапојевпћ, nepan 
прпгрпму Иародпе радикалпе страпке, тражчо je 
народне слободе, док се господин Бошко Јевтић 
држао шсстојапуарске политике. 

Пволико сам свега нашао за схолпо да кажем, 
n да објасним. зашто сам тражио реч ради личног 
објапт.еп.а. (Пл.ескап>е n одобравањс na левици). 

Пптпрстседппк Раднсав Вучетић: Има реч na- 
родни послаппк г. Ђорђе Јевтић. 

Tioplje Јевтић: Приликом буџетскс дебате no 
буџету Мпнпстра ■грговипе и ппдустрије у npo- 
шлој годани, ja сам изложир крптипи р«д „При- 
зада" м рад „Уреда за кснтролу извоза стоке". 
Iiiinid досада није учињена потребна реформа 
ових учггакова, ja желим да н оиога iivra сдсренем 
пажп.у na нзиеспе чињеппце којс убијају утлед 
„Призада" и дају могућности да се пропосе разпи 
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гласови. Тако на пр. тврди се да један од директо- 
ра „Призада" има блиског рођака, који има жи- 
гарску радњу у Псгровграду. И пошто je г, m- 
ректор благопремеио обавсштси кад he бити цене 
од стране „Призада" оборене na дрле, то он свога 
рођака обавести, да „Призаду" прода што веће ко- 
личине, за којс he се доцнијс покрити кад цене 
буду ниже, или обратно: кад му ро1)ак директор 
јави, да he цене да сс попну за две хиљаде динара 
no вагону, онда господин no нижој цеии откупи 
Belic количине, тс их доцније уступи ..Прнзаду". 
Зато се мора забранити да у службн „Прнзада" 
буду људи који имају црионе пријатељ-оке, по- 
словнс или родбиискс- везе са оинм лицима илн 
фирмама са којим je .ДТрнзад" у ПОСЛОВНОСИ пд- 
носу, 

Ради тога потребно je изменити пословну no- 
литику „Призада" у следећем: 

1) Куловину „Призад" мора да брши једино 
на јаииим берзанским састанцима, и да свакоднев- 
no објављује купл>енс количшгс са назначеи.ем ку- 
повних цена и имеиа оних, од КОЈИХ je куповипа 
извршена. 

2) „Призад" не би смео извршити ииједап за- 
кл.учак док не стскне уверен.е да понуђач фак- 
тички располажс робом коју нуди. 

3) Куповипу од задругара треба вршити само 
npeko задружних савсза. У целокупном пословању 
„Призада" треба дати првснство задружним саве- 
зи.ма, као преставкицима интересената произвођа- 
ча, у чију je корист ..Призад" и основан. 

4) Потребно je да „Призад" закључи са за- 
дружним савезнма споразум да се днепио пријав- 
ЛЈене количине уз потрсбну гараицију имају сма- 
трати као закључак који се може исплатити одмах. 

Тако исто потрсбио je да „Призад" са инте- 
Ј1есентима претставницима задружппх организаци- 
ја н извозницима држи редовне састанке ради ме- 
Iivcoonor обавештавања у трку кампаи.е у ;u)6a кад 
je каштања најживља. Onu састанпи морали би се 
држати сваких  10 дапа. 

Код предузимања робе задружне организапи- 
је, кад Beli нису фаворизнраис, морају бити бар 
изјелначспе са прнватпим трговцима. Досала се 
кмпавало да cv берзанскн агеити примали прови- 
зију, која je ускраћена задружннм савезима, mro 
се ne може инкаквим објскптним разлозима 
оправдати, пошто задружни савези имају исте оне 
трошкове које имају и посредници. 

Напомиљем да je нарочито потрсбип да се 
предузму потрсбпс -мсрс како разлика између је- 
сење и пролетиЈС цене ие би била прснелика. 

Питање цена je једно од најважнијих у унов- 
чавању житарица. И прво питање које се постав- 
л.а са тимс, то je висина ценс. 

Да земљорадник не би био жртва прекупаца 
потребно ic да се одмах пре кампаи>е утпрди цена 
no којој he Призад преузети робу. Техкичко пре- 
узиДање пшешшс ис конвеиира ни произвој^ачима 
ни задружппш органнзацијама. И ту je потребна 
следећа рефррма. „Призад" мора ићи за тим да 
задружшш оргаипзацијама олакша рад. Минимал- 
иа колнчина коју „Призад" треба да прсдузме ne 
би смела бити пет вагона, него да се можс прими- 
ти један или два вагопа. У цил)у лактег преузи- 
Maiha, потребно je да „Призад" отвори своја скла- 
диигта у свима мало веЈшм местпма да продавци 

ne ои оили приоиЛ)епи да рооу терају до шлепова 
n железпичких стаппца. 

..Призад" располаже са капиталом од 250 мн- 
лиона дипара. Према томе, у MoryhHOCTH je да от- 
купп половину жстве joni у почетку кампање, и 
i n то м фа чинити да произвођач ne би био при> 
моран да on иза жетве даје пшеннцу у бесцеп.о. 

Потребпо je, господо, ono што важи за „При- 
зад" да његови директори не би смсли бити у 
родбинским и пријагел.ским веза.ма са извозници- 
ма, да то исто важи и за ..Уред за извоз стоке". 
И тамо се води родбииска политика, јер шурак 
води филијалу у Прагу, a његов зет je овде дирек- 
тор у Београду. 

IIITO сс тпчс тога Заврда за унапређење спољ- 
ne трговине, одпосно Уреда за извоз стоке. још 
приликом формирања тога завода била je нам( 
од страие Министра т.рговипе, да помоћу те ин- 
ституције регулише цене стоке и сточних произ- 
вода на тај начин, штп he преко целе године омо- 
rvliiiTii пашим земл.орпдницпма — одгајивачима 
стоке — рентабилну цену. Даље се очекивало да 
lie Уред за извоз стоке, којп има неограмичену 
власт у погледу додел>ивања извозних континге- 
nara, регулисати извоз тако, да цене стоци, a наро. 
чпто свињама, буду преко целе године приближно 
једпакс и рентабилне. М^ђутим, вишегодишња 
пракса нашег извозног Уреда показује да су онла, 

a стижу тако звапе сељачке свиње, — a ми 
зцамо да je то у највећој мери од октобра na 
јапуара — цене увек ниже, a од јануара до априла, 
када имају једино великопоседници и трговци, 
одношо лосредпицп, иене су увек Behe. Тако, на 
пример, оее годипе наш зе i ■ чкгпшк - произвоКач 
продавао je своје свиње од 6.50 до 7 динара у 
месецу новембру или децембру, a целога јануара 
и фебруара наши великопоседници продавали 
своје свиње од 9 до 10 динара килограм. 

Великс промене у цепи показују да Уред нс 
врши добро своју \-логу, јср у једној диригова- 
ној или рсгуларпој привреди, као што je случај 
са извозом стоке, нс смеју да буду тако велико 
промене. Постоји сумња да Уред намерно поде- 
шава извозне контигепте тако, да би у nepito.iv 
када стиже гро нашпх свпп.а, цена била ниска, a 
касније буде миого neha, када буду продавали ве- 
ликопоседницп и трговци. (Гласови са левпце: 5t 
ли се тп слажеш са таквом политиком када гла- 
саш за буџет?) Нико у овој зсмлјИ пије узео мо- 
нслол опозиције na да, ако један чиновник не 
ваља, да се ne сме казати да не ваља, јер ми не 
бп одгпнарали својој савести ако би дозиол.авали 
да се вршп пљачка на рачун Владе и владиме 
већине. 

Може се са оигурношћу тврдитп да, кала б- 
Уред водио прапилпо своју извоз,ну политику, 
може се са CHrypHouihy тврднти, да би се цене 
стоцп и сточпих производа, нарочито у годинама 
као mro je била ова, могу подесити да преко целс 
године буду прпближпо исте и реитабилне. 

Познато je, да право na коптиигснтс имају 
one фирме које се уносе у посебан регистар кој 
Урсда за извоз стокс. Закопом o оргапизацпјп и 
контроли извоза стокс и сточних арсхизвода од 14 
децембра 1035 годше као и касиијим правил! 
пима било je тачно предоиђено, које услоне тр 
да испуни једна фирма, na да стичс право реси- 
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страције, односно праио на извоз, na ронову кон- 
тингента. 

Каква je била пракса Уреда приликом реги- 
страцнје код појединаца, нећемо се овде упушта- 
IH. Али, довољно je наиомеиути, да ми данас има- 
мо два илн три пута више регисгрованих тргонаца 
— извозника него ли што смо нх имали за врсмс 
слободне трговнне. Ово доказује јасно да се Урсд 
приликом регистрације поједнних извозника ппје 
држао закона и аравилника, већ je no свом iie(l)y 
регистровао кога je хтео. Зато je потребно да се 
изврши ревизија регистроваиих нзвозпнка, те да 
се они сведу на праву меру. 

Одавно се говорило у јавности код нас, na чак 
и у страној штампи, да постоје нвке крупне iienpa- 
вилноспи код претставништва Завода за унапређе- 
ше спољне трговипе у Прагу. Ова препричавања 
најзад су добила потврду у одлуци r. Министра 
тргоаине од 28 октобра прошле годние, када je 
била постављена једна комисија од пет члапова да 
испита рад прегставннштва Завода за унапређење 
спол>не грговине и Уреда за извоа стоке. Комисија 
je радила преко 3 месеца и шен рад je познат како 
г. Министру трговине тако и осталом послонио.м 
свету. Комисија je утврдила стари које доказују 
да се je у Уреду за извоз стоке зацарила коруп- 
ција, чији најмаркантнпји претставннк био je 
Озрен Бузаџић, делегат Завода за ynaiipel)Cii>c 
спољне трговине у Прагу, шурак др. Милутина Пе- 
трови1га, шефа Уреда за пзвоз стоке. Комиспја je 
утврдила да г. Озреп БузаџиК, који je имао преко 
три чиновннка у Прагу, пије водио уопште пи- 
какве књиге од 1932 годипе, када je тамо дошао, 
na све до 1936. Што je најинтсресантннје, Уред 
за извоз стоке слао je неколико пута ревизију a 
исто тако п шеф Уреда r. др. Петровић бпо je 
иеколико пута у Прагу, и нпје НИКО нашао за no- 
требно да прнмети, да je г. Озрен Бузаџи1» од 
Претседпиштва завода за унапређење опољне тр- 
говине направно своју приватну агенцију за 
зараду. 

Даље je комисија утврдила, да je г. Озрен 
Бузаџић утајио приликом наплатс возарипских 
разлика 80.674 круне. Дал.е, г. Озреи Бузаџић je 
наплаГжвао 50 Кч. no вагону na основу уговора од 
1934  год. и од те суме утајио je 94.411 Кч. 

Поред ове утаје државног новца, г. Озрен Ву- 
заџић je вршио n масе других нсправилности изи- 
гравајућн уговор <> слободпом избору комиоио- 
napa   и na тај   начип   зара1)ивао   велике милионе. 

Још je утврдила комисија да je r. Бузаџи!!, 
паравно у заједпици са др. nerpoanlieM, дозволио 
ческим комисионарима да зарачупају гремнјалну 
таксу нашим извозницима, те je тако оштетио ју- 
гословепске нзвознике са неколико милиопа крупа, 
a паравно, он je то лепо делио са Сапезом ческих 
комисионара. 

И сад, у место да господин Министар трговине 
na основу ових и другнх констатација отпусти 
Озрена Бузаџића н Д-ра Мнлутпна ПетровиИа, и 
овог првог пријави државном тужиоштву за утају 
државног повца, он својим недавннм решењеи, 
upe неколпко дана, суспепдује ранију комиспју, 
која je све те стварп утврдила и поставЛ)а пову ко- 
иисију од три члаиа, која треба у року од две 
неделЈе да му подпесе псцрпан извештај o свим 
тим неправилностнма у Уреду. 

У почетку писмо могли веровати да je то г. 
Министар трговине учибио, a парочнто када смо 
впделп која господа сачињавају ту комиснју. Нова 
комисија je састављена овако: 

Др. Лазаревић, начелник Мипистраства трго- 
вппс; др. Крпан, наченик Министарства трговине 
и r. Буда Цвијановић, начелник Министарства 
пољопривреде. 

Ja мислим да je r, Мппистар трговипе морао 
водити рачуна приликом именовања комисијс o 
i.мс, какви су односи између д-ра Милутина Пе- 
гровића с једне стране и именоване комисијб. 
11ада у очи, да су два члана комисије, и то: др. 
Лазаревић и г. Цвијаповн!!, бивига политички дру- 
гови и iipiijarc.i.ii самосталне странке, којој je ра- 
mije 111)1111адао др. Петровић. 

Ледан од тпх члаиова псраздвојпи je друг д-ра 
I (етровића. 

Г. Лазарени!) п.ма иеке иптересе у погледу из- 
воза CBiin>a, који су нашим привредним круговима 
врло добро познати, a г. др. l\'])iiaii je редовни гост 
д-ру Милутину Петровићу на све ловове које г. др. 
Милутин Петровић врло често прире^ује и где 
препарира свије пријагеље и заштитнике. 

Ja иислим да се у објектшност једне такве 
комисије ne може веровати п да je Министар трго- 
mine учинио велику грешку, када je суспендовао 
пређашњу комисију, која je врло савеспо и риго- 
розно извршила свој nocao. 

У интересу je југословенсхе привреде, у нпте- 
ресу je данашње Владе a нарочито Министра трго- 
mine, да једапиут пречисти ono стање у Уреду за 
пзвоз стокс. 

ЈОсподо пародпи посланици, ja сам био прб« 
UMI' године у Прагу и морам да будем искрен n да 
кажем да у Прагу не можете да живите од коми- 
сионара. Било je пеколико народнпх послапика, 
међу њима спомињем Милановића, Дачића и пот- 
претседника Вучевића. Блокирали су их комисно- 
нари и нису оили у стаи.у да се снађу, јер су јед- 
нако Boijenn ca imlui na забаве и ппсу моглп да 
чују неправилности. Ja сам случајно испао из те 
групе и испричали су мп мпого што-шта o nenpa- 
вилном раду. Чак шта впше прпчало се, како je 
г. Бузаџић издао налог комисионару да сс једпој 
особи нсплати 300 шилинга, када се та особа вра- 
||ала пз једне чешкс бање преко Беча. Тада je Бу- 
заџић   гоиорио:   „Мени   за   то   ништа   ne   могу!". 

Господо пародии посланици, ако r. Министар 
жели, ja hy именовати сведока пред којим je ко- 
иисионар зајмодавац то говорпо. Дакле, није било 
потребпо да г. Бузаџи!! једнрг ресорног мпнистра 
увлачи у такве ствари. Ja нисаи, уосгалом, пмао 
намеру да o овоме говорим. Л ja могу да именујем 
п сјведоке. Рецимо сведока г. Михајла Јовановића, 
дописника „Политике" из Прага, и посланика у 
[Трагу, г. npoTulia, који зна извесне ствари г. Буза- 
uiil.a," јер му je одобравао рачуп провизије, na je 
то дошло до руку г. IIponiliv. (Јосип Беико: Када 
се тиче Бузаџнћа, ro je друга ствар!). Ви сте из- 
возник и умешани сте у то и вн пемате права да 
говорите o томе! To се name коже тиче! 

Господо народни послапнцн, да npebeM сада 
na индустрију шећерне репе у namoj земљп. 

Највећа пољопривредна индустрија у пашој 
земл>и несумњиво je нпдустрија meliepa. Да ви- 
димо да ли ona пољопривредпа ипдустрија заиста 
служи пољопрпвреди илн ona постојп само радп 
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доброга профита својих зкционара. Нема сумње, 
да je код подизања индустрије шећера, приен- 
стверо вођено рачуна да она служи пољопривреди, 
и, ради тога, свака држава давала je и даје ПОГОД- 
НОСТИ такаој ИНДустрИЈИ, било у виду заштитних 
царина, било у инду великих субвеиција. Hama 
држава даровала je ову иидустрију великим за- 
iiimiHiiM царинама да би joj омогућила развој и 
просперитет, али не да та индустрија целокулну 
висину заштитне napune узима sa себе, већ зато да 
би та зашпппа царина благотворно деловала na 
развој сировина у интересу самих пољопри- 
вредника. 

Међутлм, код iiac je баш обратно. I lama инду- 
стрија шећера завила je у црно стотине и стотине 
домова произвођача шећерне pene. И да није било 
Уредбе o заштити земл>орадника, још би многи 
до.шжи отишли иа добош. Нарочита повика била 
je иа ову индустрију у доба њеног златног про- 
сперитета од 1925 до 1931 годт.е, када je она sapa- 
ђивала no i килограму mel.epa 3 до 4,50 динара. 
na и данас се na њу виче, a ии знамо no оној 
народпоЈ: J дегод шушка, има иетто живо!" — 
значи да и данас mije све v реду. 

Господо народни посланици, дозволите ми да 
мало пролистам писанија no овој грани наоодие 
привреде У нашој држави има 9 фабрика шећера 
и то: Фабрика шећера у Ћуприји, на Чукарици и 
Пе ровгрпду. Поиом Врбасу, Црнепкп, бтфом 
fin«^' „БРаН1ИНОМ ВР^ " Усорн. Од свих 9 фа- 
орика, 2 се налазе у рукама државе: Чукарица и 
Брањин Врх, a остале су у Ру«ама страног капи 

;•■ ;- Д"к je Једна Једина у рукама чисго нацио- 
нал, ка.ттала n то оног малог, a то je фабршса 
\  Старом Сивцу, Koja je сада под стечајем 

Капацитет сших фабрика je, pa.ivna'ivlui  пое 
раду репе за 24 часа, медећи: ЋупЖ^а™ 
f«o    За 24 ТГ око  120 li^>^'  И^ !'о r   .д    к 180 вагопа;  11овп  Врбас OKO   180 вагоmr ЦмеП 

ои вагана, Чукарица око 130 вагона; Брањин BđX 
OKO 120 вагана; Старп Сивад око 20„а.оиа        ' 

Укупан капацитет прераде за 24 часа износи 
код свпх фаорика 1200 вагона. Од овога пада на 
фабрике које су у рукама страног капитала око 
.Ш вагона днев«е првраде, a na остале до 270 ва- 
га«а. што значи, да страни каштал држи naiuv 
шећерну ппдусгрпју преко 77',',; у својн.м рукама 
ид ових 0 фабрика фабрике у Петровграду и Но- 
вом Вроасу евојмиа су мађарског капптала „Фор- 
галми вш Керешкеделми" банке из Пеште, Црвенка 
и ИуприЈа својина су англо-чешког капитала Пра- 
шке кредитие банке, a Ооијек и Усора својина cv 
Жнвностенске банке нз Прага. " 

Mu иемамо шпита протпв тога што je страпп 
капитал улржен у ова предузећа, и ми треба да 
томе капиталу, иако je стран, омогу^мо гтрисгојну 
зараду, али mi морамо бити прохив тога, како 
onaj капитал ради и вршља no овој грани народне 
привреде. Mn ne можемо дозволитп да on има 
више потодности него mro га има nam домаћи 
капитал ма у KOJOJ грани пародпе привреде. 
Странп капптал се може трпети све дотле, док он 
благотворно делује у нашој земљи, a чим иређе 
те праиице треба му стати na пут! A страни капи- 
тал у meliepHoj peiui прекардатио je меру! 

Државпе фабрике mehepa уместо да" буду ре- 
гулатори иа тржишгз' цепп mehepa и шећерне репс, 

оне су се преИутно подпукле под скут осталих фа- 
брика mehepa n њнхов се утицај ini најмање no 
осећа како na тржншту mehepa тако и na тржи- 
шту mehepne pene. Они којн воде државне фа- 
брике шећера морали би иматп више социјалног 
n naniiona.inor смпсла и ne дозволити осталим il)a- 
брикама да се возе преко њихових леђа. Једна 
фабрпка шећера која je покушала реформу у со- 
цп.јалпом и националном n задружпом духу у овој 
rpann пародпе пјшнреде, била je одмах no својој 
iiojaiiiiЛтутепа п, пажалост, у овој земљи nuje če 
пашло могућпости mi за 10 година, да се оиом 
пациопалпом покрету притекне у гтомоћ, aeh се до- 
зволило, да се raj пародпи покрет n за.мука малих 
л.удп налази у рукама адвоката, којн су експо- 
непти страног капитала у namoj шећерној инду- 
стрији. Када je држава могла даги помоћи за многе 
незаслужније покрете, гребало би наћи пута и на- 
'lima, да се опасе фабрпка mehepa у Старом Сивцу, 
коју су прдигли у Beimnii произвођачи шећерне 
репе. 

Питањс уновчавања шећерне pene ни до да- 
nac mije регулпсапо и ако се од 1924 године про- 
извођачн палазе у борбп протпву фабрика mehepa 
које nx сграшпо експлоатиту. И ове године у ja- 
нуару месецу изашло je у повипама, да je одр- 
жапа једна конференција у Министарсгву пољо- 
привреде између произвођача pene n фабрика ше- 
hepa« да сезавршилабезрезултата. Чак шта више, 
са те конференције mije дато никакво званично 
саопштење, иако су na ii>oj узимале учешћа све 
фабрике mehepa n седам разпих пољапривредних 
установа, као и претставиици трговине и инду- 
стрије, пољопривреде, финаисија п војске. Ако je 
та копферепција имала да решава питање пропл- 
водње n откуппипе цепе ineliepne pene, цене me- 
hepa као и остала питања са овпм у вези, требало 
je то објавптп да се зна o чему се радп и шта je 
урађено. Поготову требало je објавити да ли je 
neiia meliepiioj репи noBiimena или ие, јер то про- 
пзвођачп pene треба да знају унапред. Ja се пи- 
та.м, шта je руководило Мнпистра трговине, по- 
љопривреде и фипансија, да се o томе и данас 
ћути? Huje лп ono у питаЊу картел, за којп с« 
говорп да je свемоћан у namoj землт? Ако сс 
жели днрпговатп прпвреда, у n.oj морају учество- 
ватп сви заинтсресовапи. Тако треба "n мора да 
буде и у шећерној индустрији. Me треба дозво- 
лити каргелу, којп има једностраи ннтерес, већ 
све заиптересовапе треба повезати. У овом слу- 
чају треба произво1)ача n потротача једиом урел- 
бом повезатн и nalui координацију њихових im- 
тереса под контролом државе, a ne једноставио 
дозволнти фабрикама mehepa да one вршљају no 
своме нахо1)ењу, бсз да имају коитролу осталих 
који су заинтересовапи у овој rpann народне при- 
вреде. 

1 Еедавно сам добпо писмо од једног мог при- 
јатеља из Софпје, којп мп јавља (ja ne знам да 
лп je то тачно) да je nam Минпстар господин Вр- 
банић педавно бпо у Бугарској na сахрани своје 
рођаке, и да ra je у Драгомапу дочекао n пратио 
за цело време пута пскп Бошњаков, који je neh 
био суђен no оном чувеном члану 4 Закона o суз- 
бпјању корупције. Taj господип je претставник 0v- 
гарске ineliepne ппдустрпје и, како еам чуо, iionv- 
дио je семе mehepne pene. Hama држава после гога 
купила je велику колпчппу семепа mehepne peni 
И то неко старо семе, како ме мој пријатељ оба- 
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вештава, које те фабрикс нису могле ранијих го- 
лина   продати. To сс.ме но можс да клија. 

Господо народни иослаиици, свв што земљо- 
радник произведено доиесе на пијацу за све no- 
стоје узуси геродаје, за све посгоје норме. Ако 
земл>о.ра|Дник на инјацу дотера ракију, квалитег 
се мерп степеиима јлчпне, в-ино на малигаио, nme- 
ница na хектолитарску тежину, сува шљива на број 
комада, a оно што земљорадиик купује, за то ne 
постоји норма. AKO купује једну тканину, не по- 
стоји норма, rio којој би се морало знати, од ка- 
кве je вуне, односно прслива. колшсо je на јед- 
ио.м квадратном сантиметру жица гтотке и ко.тико 
основе, и земл.орадник као иеупућеп всчито je у 
полржају да буде преварен. 

Рецимо. американ платно које nam сел.ак мно- 
по -rpoimi, продаје се у тр^лбама на кој^има ггаше 
»40 Y;irrli« што бн, окренуто na иетар, значило 36 
иетара н 56 сантиметара. Међутим, та труба никада 
не мери више од 36 метара, што значи да na сва- 
ком камаду фабрика украде 56 саптимстара. Зато 
je потрсбно да се mro upe донесе закон o југосло- 
венскмм нормама за свс мпдустријоке производе, 
a иарочито за текстилну индустрију. 

Ja сам прошле годинс упутио једну иптсрпсла- 
цију   na  г.  Минисгра  трговине  и  индустријс  no 
питан^у „Зорке" a. д. југословеиоког друштва за 
хеиијску индустрију у Суботици. Ова фабрикв je 
ca Министарством трговине склопила некакав фа- 
мозаи  уговор no коме би илаии камен пролавала 
према   цсни бакра у Лондопу. Taj уговор „Зорка" 
[е оае године прекршила, јер je дигла nenv за чи- 
тавих 2 динара no кплограму више од цепе бакра 
која je била у јапуару и фебруару код фабрикс за 
прераду   плавог  камена.   Овим  својим   посгупком 
,.Зорка" je оштетила виноградаре за нсколико дс- 
сетина милиона динара, a пашу приврсду за пско- 
лпко  сготина   иилиона динара,   iep земљоралник 
nnje   био  у  могућности  да  сс  спабде  довол.иом 
количииом плавог камепа, тс je за толпко npnnoc 
винограда подбацио. Ja бпх замолио г. Мипистра 
да раскипе тај уговор са „Зорком". Ja исрујем да 
ie потребна индустрија прераде зато, што се изве- 
сне киселине употребљавају за наоружање, алн ja 
са.м недавно био v Ческој, na сам сазнао, ла тамо 
постоји концерн фабрика комс припада и ,.Зорка", 
и видео  сам  из годишњег изпештаја да je  1936 
године цеитрала „Зорке" зарадила 14 милиона че- 
хословачкпх круна. Ако су и Чеси, иного je. Нека 
сс укину заштитпе царнпе, na ћемо купопати плави 
камен   од  Италије  као  и  Бугарска,  no  2 дипара 
јсфтиније пего што купујемо ми. 

Било je речп o картелима. Држава, то се можс 
слободно poiin, иде na руку картелима. Картел це- 
мспта добио je повластице у тарифским стаповпма 
тако да он возп из Сплита вагоп цемепта преко 
Београда у Ђев1)елију за 1.800 дппара. Нама ће сс 
рсћи: na добро, нека onu л.удп тамо јефтиније 
купе. Алп, то je само због тога што у овој земљи 
гп)стоји једна фабрика вап картела. To je фабрпка 
,.,'1спси;1п" код Скопља. (Брппко Тодоровић: И ona 
je сада у картелу!) Док ona nuje постојала. у Ско- 
пљу je џак цемепта бпо 52 дипара. Када je дошла 
фабрика „Лепепац", опда су га сељаци добили за 
32 дипара на гра1)евини, само благодарећи сниже- 
HH\I подвозним ставовима којп иду na то да се 
помажс картел. Ако би био ПОДВОЗ за пољопрп- 
ирсднс   продукте  пстп  какав je за цемент, ми бп 

ово поздравили, али дога1)а се то да они продају 
скупље млевени камен nerc што ми продајемо ку- 
курузпо брашпо, н ja бих молио да се ле кука 
мпоро mro je р1)ава прођа код фабрика цемспта, 
iionno je то страпи капнтал, и да се дозволи осни- 
вање нових предузећа како би се картел разбпо. 

Ja се падам да lie г. Mnnncrap проверити ове 
паводе и да je њему стало да г. Бузарџића преда 
суду и г. Петровића, којп je водио фамилпјарпу. 
политпку и који je омогућио свом шураку да 
опљачка државу, уклони са тога положаја. Можда 
се са овпм мојпм говором неће сложитп onaj који 
буде последп.п говорио у овој буџетској дебати 
зато mro je и он извозник и сачувао се да буде 
последњи, али ово ипак пијс последњи дан дсбате 
na hcMO и ми MotiH опет после њега да говоримо. 
Надајући се да he г. Мнпистар учинити тто треба, 
ja liv да гласам за његов буџет. (Одобраваље у 
центруму и na десници). 

Потпрстссдипк Радисап Вучетић: Реч има na- 
родни посланик г. др. Драгољуб Јевремовић. 

Др. ДраголЈуб JeBpcMOBHli: Господо народни 
посланици, буџет Мииистапства трговине и инду- 
стрије. не можемо стећи утисак, ла je ono Миии- 
дин. Ja не опадам v one који би no сваку цену хтели 
mro мањп 6VI,ICT. И повећап OVUCT можс да зиачи 
успех, ако би се корисно употребио за смггпгл.спу 
п планску акцију за мнапрећење namer занатства, 
тпготгпе n индустрије, те би народ мпого лакше 
поднео и повећан буџет nero ли смањсн али неко- 
рионо употребљен. 

Посм-праi\liii досадап.п  рад оврга Министар- 
ства na унапређењу занатства, ■пртчзвине и инду* 
стрије irc можемо crelin \-тпсак, да je ово Мини- 
старсгво имало нехм утврђени rr.rair за свој рад, 
na nnje rm чудо да «и резултати нису о^накви какви 
су моглп и требали да буду. Чак можемо pehrr. да 
je Мпнгктарство много пута оставило name зана- 
тлије и трговце na милост и псмплост крупних ка- 
питалнста, чија  их je грамзпвост довсла до пот- 
пуне пропасти. За доказ овога ja ћу вас потсетити 
na узбудљиву и трагичну борбу наших обућаоа и 
onamrapa v борбн ca Батом, У тој бо-рби обућари 
и рпзнчари niicv  патлп  потребно разум€вак>е  за 
CBOjv rman код Министра трговине и индустрије 
и као слабији   поддегли  cv v хој  борби a Мкни- 
сгарстно niiie im прстом мрднулр да заштити ова 
два врло важна nama заната, који су у нашој на- 
циондлној борби водили no надшм варошима прву 
оеч. Наше занатлије у ппелратпом нашем прегау- 
Ку за пационалио ослобоНеп.с, кала тргопипа im je 
била развијеш и није водида прву реч у пршреди 
као mro је.данас случај, кажем. тс name запатлпје. 
ти naum ситни људи полпелп cv лајвсће и матеои- 
јалне и моралне жртве за name ослобођење. Но, 
посде рата,   v   проширеној отаџбини, name зана- 
тлије imev паишле na потребпо разумевап.е и јелап 
no   један   запат   постаје   плеп   крупног   кап.итала 
миого npe nero што би то било када би Мииистар- 
стао трговине n пилустријс имало иотребно разу- 
Mesaibe за те иашс   ратом   пстрошене   занатлије. 
Но пе само mro ппсу запатлпје паишле na разуме- 
вање код овог Мгшистарства за ову ствар, запа- 
тлије су дочекалс то разочареп.е, ла je Министар- 
ство стало na страиу   круппог   капптала,   који  je 
заиатлпје гутао и претварао их од самосталшгх a 
ситггих прпвродгтка у пропалс отптинскс ПЗНДУре 
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нли просте раденике. док су други Још несрећнијс 
завршили у крајној беди као потпуно незапослени. 
To што се десило са обућарима и опанчарима у 
борби са Батом, сада се дешава ситним тргонцима 
у борби са Татом. И ту видимо Министарство тр- 
говине и индустрнје да није знало да заузме један 
начелан став за или против велетрговине. већ се 
дуго колебало и најзад се одлучило, мало неси- 
гурно, али у сваком случају за велетрговину на- 
супрот гледишту не само београдске чаршијс исго 
насупрот гледишту свих беотрадских трговацп и 
трговаца у држави. 

Министарство Je ипак дозволило OTBapaiLe ne- 
летрговнне ако не потпуно слободно a оно уз 
дозволу самог Министарства. Каква je разлмка у 
овом? 

Разлика je та, што he се адвокату за издој- 
ствовање дозволе за отварање велетрговине пла- 
тити место неколико хилЈада дннара десет или 
двадесет nvra толнко, али, велетрговииа биће 
отворена. И тако ћемо присуствовати не само про- 
падању нашег занатлијског сталежа BCII и трго- 
вачког, те ће и Мшшстар спцијалне политике 
имати и већи посао и повсћан буџет. A то спе зато, 
mro ово Министарство нема један нзраПсни плач 
и јслан јасан став за пробломе свакодиевиог жи- 
вота у везн  са ресором опога  Мииистарства. 

To исто посматрамо   кад   бацимо   један ма  и 
летимичан поглед на  наше банкарство.  Контрола 
» директива која би требала да долази од самог 
Мииистарства  mije  скоро   ннкаква.  И  ии,  с  једне 
стране, присуствујете пр.опасти занатли.ја и малих 
тргобаца дејством великог капитала који одузима 
рад занатлијама и трговцима директно a, с друге 
стране, то раде и банкс индиректно. Лнчни кредит 
je   потпуно   изумро.   Постојн    само   хипотекарии 
кредит, и кредит «а залогу. Банке дају занатли- 
јама  и трговцима кредит само на залогу н>нхове 
робе и на све стране   виднте   нстакиутс   иатписс: 
..магацин те и те баике" a у ствари то je н магацин 
и роба неког иесретника, кога je банка усрсћила 
својим кредитом. Но и то би им jom опростио под 
садањим jom уввк пссре^еним и несталним прнли- 
кама. Али има једно што им се не може опростити 
и што   je   довело   трговие и занатлије v великој 
мери v данапга.е   стаи.е.   To je тто   све   fiawK€ нс 
дају самр новац na зајам уз одређену камату већ 
свуда траже да учествују и v заради, KOJV тако^е 
као и дати новац осигуравају на сто могућих на- 
чина, спе на терет и тротак  'несрећног   дужиика. 
Тиме се режија страшно повећава, те су и дужпици 
'принуђени да улазе v рискантне послове, који се 
v много случајева  завршавају с неуспехом и тр- 
говци ппеко ноћ пропалају. Сав извоз кредитнраи 
je на тај начин. Сви јавии радови већег стила крс- 
дитирани cv на тај начии, јер предузимачи доби- 
jajv   крелит од банака   само уз учешће v добнти 
пооед законом   дозвол>ене   камате.   Ha тај начин 
јавни ралови коштају много скупл.е, извозна тр- 
говина постаје за трговце неоентабилна, рискантна 
и онда кала ризика и не би било no прироли самог 
посла, али га банка сама ствара својим несолндпим 
и бездушним   радом   према   дужнику, са кошм je 
ортак само na заради али не и на штети. Овакав 
паразитни рад банака   Министарство   ничнм im je 
спречило, те ICBOJOM ласивношћу потпупо активно 
упропашћује оне, које баш треба да помаже. He 
могу   да   верујем да je све ово   непозиато   Мини- 

старству a исто тако нс могу да схватим разлоге 
са којих сс Ммннстарство држи овако пасивно тамг 
где je iberoBa активиост императивно поавана. Iv 
таквог   стања   ствари   човек се пита: na зашто i 
ово   Мнпистарство   и   потребио?   Његова   се   OBI 
актнвиост    своди   иа   персонална   питаља   и   некч- 
стручну школску политику.   To свс,   no моме мм, 
шљењу,   није   довољно да  оправда   једну    озако 
скупу устапову као што je Мипистарство тргонпц. 
n индустрпјс. Ту школску политпку, ако само радц 
n.c треба да постоји ово Министарство, мож( 
води и јсдап   отсск   npn   Мипистарству   просвете 
којп би имао специјалну дужност да води струмцу 
трговачку паставу. 

До које сс мере ово Ми.нистарство не воли B« 
бави правим својим послом павешћу вам једа- 
склатантан доказ. Прошле године износила 
субвенција Институту за п)>ивредна проучавап>1 
динађа 2.030.0ПП a ове годипе ona je само u" 
220.000 дсж je у претпоошлом буџету та субвеи. 
ција била динара 1.900.000. 

Шта   треба ла зпачи ова овако  бедна   сумтн 
од липара 220.000. прома двема ранијим од ко1их 
ie {една дипара 2.030.000 a друга линара 1,000.000^ 
Или cv та проучаваља пои крају или сс Ми«истар. 
CTBv   досалило   да   се   бави   таквпм   стварима,  m 
CBOJv делатпост у то.м погледу сводп на wn\y 
меру? Ja сам врло жељап да чујем одговор г. 
пистра no оволте питању, a пптап.е je пво: Да лн 
je ова сума овакп ма.тп. mro cv проучаваша за?р. 
mena илп се Мпппстарстпо ne жели и даље ла ба 
интензивно оваквим проучапап>има прско овог Ин- 
ститута  и  са којих разлога жели ла прекине тз 
nnovnaBan.a? 

Ho jom једном да се вратимо питању велпких 
магазина  и волотрговипо.   Кад je Beli    MnnucTnjv 
ство стало na гледиште,   ла   се  велетрговина 
челно не може укинути и да je треба чак и лозво- 
л.аватп, зашто се није искористила прилика, na да 
се за велстрговппс   пррпишу   тежи   услови  v no- 
глслу радног времепа као и v погледу осигурЈ 
особља. To зато, што сс v велетрговппама персо- 
нал мпого внше искоршпћује него иначе na je 
Мииистлр соппјалпс политике тпсбао дп сс  ci 
v  заштиту персонала  кал   je већ  Мпппстар  трго- 
вине n инлустрије жртвовао занатлије и тогопчс 
KovnnoM капиталу- Пвако имамо и персопал веле- 
трговпне остапл>сп најбездушнијој сксплоаташпи, 
те je тако и Мппистар социјалне политике nponv- 
crno да испуни cBojv дужност na овом пол>у својг 
делатности. 

Кад ствар   овако   стојп.   кад  je Мппистарств^ 
трговипе и индустрије пропустило у толпким при- 
ликама да штогод   урали и за   name   занатлиј 
тпговпе, може ли се од овог Министарства очскп- 
вати бар једпа ствар, која би колико толико 
правпла толике тешке грешкс  према   овим   стале- 
жима ради којих ово Мипистарство и nocrojiP I 
мнслим да се можс само ако сс xoiio. A n крајич- 
ic врсме.   ако vonniTC   није и сувнше   доцкан. T 
што се  jom само лопекле можс учинити јестс, 
се најзад  регулпше и презадужепост  занатлија 
трговаца као  n  свпх  осталих  приврслппх  ред 
Кажем за ово je всћ   скоро   доцкан   јер су мн 
бесповратио изг\'бл.ени за нашу привреду.  MehV' 
том, кад cv бапкс бпле у тешком положају, v к 
СУ   ДОШЛе   СОПСТВСПОМ     КРНВПЦОМ,     јср   CV   СС   n:i 
шпекулацпјом   n   трговппом a ne својим   послои, 
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кажем, кад су банке биле у таквом положају, ono 
им je Мннистарство притекло у помоћ на разпе 
иачине. Па н сама Уредба o регулисању сељачких 
л\това није ништа друго псго санацијп банака im 

i yh рачун док су земљорадници били тск 'Ha дру- 
гом месту na им се ии ту mije исшто нарочито 
учинило, као што сам то изложио прошлс годннс 
приликом буџетске дебате. Сада бих хтео да учи- 
MiiM апел na г. Министра да сс mro upe донесе 
одлука п раздужсњу и осталих приврсдиих рсдо- 
ва, које je криза довела у тежак положај. Чиноћи 
crna] апел, ja хоћу ла при том дам извесне суге- 
стије, тс да и одлука o раздуженЈу занатлија и 
трговаца и осталих приврелиика ие нспаднс опет 
нека санација бапака као што je то био случај са 
Уредбом o разлужењу ссл.акм. Ta je Уредба ималп 
ооновну грешку, што je као осиовицу за раздуже- 
ње узимала величину дуга a ие платсжну могућ- 
ност   дужника. 

Ja предлажсм да платежна способпост лужпи- 
ка игра главну улогу, то јест да платежна спо- 
собност дужнкка буде основнца за ■величину кпо- 
те, коју да дужник плати своме повсриоцу. 

Према томе, мој предлог за раздужен>е свих 
привреднка који нису обухваћени Уредбом o раз- 
дужењу земљорадника био би: Један минимум 
импви!1е, сличаи оном чупеном § 471 србијапског 
TpahaucKor судског поступка. no кпмс се за на- 
плату дуга сељаку није могло узети пст лана зем- 
ље са потребним му алатом н стоком, трсба оста- 
гшти дужнику на слободио руковап.е и без икак- 
вог ппава за повериоце да сс са тога миинмума 
илплаћују. Taj MIIIIIIMVM Cm могао ла сс креће од 
25— 30.000 динара, то јест имовина те вреднрсти 
нс може се узети за наплату луга, те ако дужник 
има само толико од имовпне, он се ослобаћа свмх 
својих лугова a имовина му остаје ослобрђена 
свих дугова na слободно располагање. У случају 
ла би доцније он зарадио и већу ииовину. из тс 
nehe имовпис нпје дужан платити те старс дугове, 
гем aко то не учини сам добровољно, сматрајући 
своје старс дугове 7<ао дуговс части. Cna већа пмо- 
вина уступа са повсриоцима да се из n.o наплате 
сразмерно својим потраживањима a дужник се 
ослобађа својих старих дугова v потпупостп за 
VBCK, те старе лугове неће платнти имовипом, коју 
би могао creliH, сои ако то сам ne учппп драговољ- 
irn као са лугом части. 

Противан сам најенергичније да сс држава 
залаже na ма који начин за прпватне дугове na ма 
чији ппи били n ма ко био повернлац ne npaiicliii 
пикакпе разлике .мс1)У повсриоцима na ма били onu 
Народна банка или која друга прпвплсговапа лп- 
жавна или приватна установа или задруга ма к-оје 
ирсте. Сви су поверпоци лавалп крсдите no својој 
слободној вољи a оваквом интервенцијом државе 
у овим одпоспма копстатује се само јсдно стап.е, 
за чију олговорност држава нити хоће нити може 
иити треба ла сноси макаквс жотве као mro je то 
потпуно погрешно учињено у Урелби o разлужс- 
њу земљорадника, те тако, v ствари, држава je бан- 
каиа затарантовала ono, mro cv one својнм neca- 
весним радом n шпекулацијама за увек биле из- 
губиле. 

Сем самосталних привредника. требало би узе- 
ти у обзир, оиом приликом, и државне и приватне 
службепике. који такође грцају под дуговима и 
које  je врло тешко и крајње нечрвечно погодпо 

Закон o пзвршепЈу. Onaj Закон o пзвршењу, који 
je ступио na снагу 1 јануара ове године, у спојпм 
§§ 241—253 дозвољава да поверилац за наплату 
свога потраживања узме чиновппку од плате све 
што прима више од динара 500 мссечно, тако ла 
се дужпику за живот оставл^а само динара 500 мс- 
ссчпо a свс остало можс му се узети за наплату 
дуга. Питам ja вас, ла лп je могуће да чиповшж 
са породпцом живи ол 500 линара. Таква одредба 
je потпуно печовечпа na олпосила сс ona na лр- 
жавне или припатие службенике. Стога je хитно 
потребно да сс те нечовечне одредбе у новом За- 
копу o извршењу укипу n за раздужен.е државних 
n приватпих службепика поступп no следећем: 

Чиповпицп који немају веће мессчпс припад- 
лсжпости од 1500 динара ослобаНају će свих сво- 
јих лугова, a и у будуће чнповпику се можс era- 
вити забрана само за пајвпте 30^; од принадлеж- 
носгп. које месечно изпосс випге од 1500 динара 
и забрапа се може ставнти само на тај вишек за 
najmnnc 30%. 

Могло би се pelin да ће чпноппппи na овај 
начпп пзг\'бптп у будуће крслит. Ja na то одгб" 
варам, дп чиповпицпма n ne треба лопустпти за- 
дужење, јср га немају од чсга отплаћиватп. Чп- 
новници треба да живе само n јелпно од гвоје 
платс и ако onu не могу од ine живстп, како ће 
опда jom и лугове од исте плате отплаћпватп. Ово 
би био пајсфикаспијп пачпп забрапе да се чппов- 
nmni задужују, јср презадужспп чиповтшп no мо- 
гу бити савеспм чпновпшш. Onu пак, којима je 
плата мала и ппсу њоме задоврљни, задуживаше 
ne пружа пачпп да поправс enoje стање neh нека 
пступе пз службе и nahv лруго лукративније за- 
шшање, које ће им дати Bche кготућносги за за- 
довол.еп.с п.пховпх прохтева. 

Ja сматрам ла оваквом пптервспцпјом за рс- 
ineibe раздужсп.а свпх осталих прпврлппка, којп 
кису земљорадниш] те нису били nn обухваћени 
Упсдбом o паздужеп.у зсмл.орадппка, држава само 
констатује једпо стање за могућност плп пемогућ- 
rtocr наплате поверплачкпх потражпвап>а n омо- 
гућава да сс према фактичном стању тих иећу- 
собппх одпоса створп пова чпста ситуацнја, v ко- 
ini би n попсрпоци зпали шта фактпчкп могу да 
очекур' од својих дужпика те да се впшо ne за- 
вапава1у оним, што ре постоји, a ла се и дужпици 
оспоообе за поп гтосао иа у пстп улазили само 
као Физички способан. Ло сала, услед поезадуже- 
imcTii, га многим тужницима nnic се могло рачу- 
нати nn као na физпчки спосоГше Л>уде. којпма 
mi заоада за голо издржавање пије била слободш 
од поверплапа, Koin cv будно прпгп.чи гпакп по- 
кпет гвојих дужника. Тако cv ти дужници, иако 
(-погобпп бар sa затду за лично издржавање били 
na терс-гу свотх ближих и лал.пх по1,ака, те cv 
бплп na терету оппх којп привређују, a сами cv 
остали као лп су n фпзичкп паралитици. 

Овакав пепрпродап положај куражно треба 
прекппутп n све стварп n л.уде поставитп na n.n- 
хово право место. 

rioniTo сам напред изнео да у раду оврг Ми- 
нистарства нисам видео никакав смишљен плански 
рад na унапређењу нашег занатства, тргођине и 
индустрије, пошто нисам сигуран да he то Мини- 
старство бар у будуће свој рад поправити a не 
знам im да ли he прихватити и иој предлог за 
раздужење и свих осталих привредника, којн нису 
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обухваћени Уредбо.м o раздужењу сељака, ja сам 
ириснљсн да гласам и против овог буџета. (Одо- 
бравање на левици) 

Потпретседник   Радисав    Вучетић:    Реч    нма 
иародин посланик г. Миханло Стојадиновић: 

Миханло СтоЈадИНОВИћ: Господо народни по- 
сланици, ПОМСНућу ире сиега да др. Стојадиновић 
скршана   многе   крупне   и   важне   ствари   за   ono 
кратко иреме како je na нлади. Овом прнлнко.м iiy 
иагласити наррчито улогу занатлнја и трговаца у 
иашој ранијој na и новијој историји, какву су onu 
улогу имали у националном  погледу и какву су 
иажпост имали у своје  прсмс. To je у иашој др- 
жави елемент,   који je no својој бројности одмах 
после земљорадника и no привредној улози у сва- 
ко.м погледу конструктивап н радан. Ja нећу ци- 
фарски  износити  овде  њихово  стање.  Нагласићу 
само ово и подвућн нарочито да треба узети v за- 
штиту занатлије од бесправног рада. Ако узмемо, 
господој om,, да n у казпсппм заводима сс данас 
млађи   napamraj   пзучава  разним  запагпма,   поред 
многобро-јне сирочади која у бесплатНим школама 
и занатлијским радионицима изучвва занат, онда 
ћемо вндети у каквом се тешком положају палази 
занатлија. On тешко долазн до свога праиа, јер je 
то скопчано ca великим грошком, a треба му да 
проведе бар 10—12 годппа да постане правни мај- 
стор. Данас je заштнћена свака класа. Почнитс од 
адвоката na до бабице, свакл je заш1>ићен и инко 
ne може радитп оно за што нема спреме и за што 
нема положепог испита. Међутим, onaj који je већ 
све то снршио ii морао да положи испите, који  je 
провео 10—12 година у свом раду док je дошао до 
тога права, on заштите неиа. .la сам још у прошлој 
годипп   ГОВОрио   0   naiuoj   cnopoj   адмппистрацпјп. 
Наши судови, наше пзиртпс в-ласто, вуку TO no 3 
u 4 годппс. 

AKO до1)е до извеше забра«е, да се нокоме 
забрапл-је да ради, то се Н€ извршујс. To je било, 
то бива n onlic и треба предузеПи оштре мере да 
се то спречи. Поред своје породицс, један занат- 
лија мора да плаћа осигурање радника a сам себе 
imjc ocnrvpao. Зато молим Господина Мипистра, 
да обрати пажњу и да три пута иодвуче да се при- 
мењају строге забране ономе ко бесправно ради. 

Господо, напоменућу овде нешто и o iianioj nn- 
дустрији. Господо, nama индустрија предузима из- 
весне 11:;словс које раде мали људи. 11.ма ваадан дру- 
ni\ послова којс би могли кагтиталисти, бпло naiim, 
било страни да раде и да уложе велике капитале. 
Међутим, ми впдпмо да они узимају послове naincr 
малог човека, даве га и пс дају му да жиаи. Ј-а hy 
навести само оно, што je говорио и г. Јевтић, од- 
nocno фабрике хомпјске „Зорка" у Суботици. Ми 
п.мамо само ту једну фабрику и nama привреда 
грпп од т га mro Je то скупо. Плави камен, ribo- 
јива и супер фоссјјатп, то бп се MOIVIO да производи 
50% јефтиније, него mro га onu продају, Од тога 
трпи наш радпи сг.ст п самс зсмл.орадиичке за- 
друге иогле би да узму на себе да оснују такву 
једну фабрику и имали би те производе миого јеф- 
гииије и не би то иното стајало. Они ба-своедовно 
зелике суме зарађују. Код свих наших предузећа 
ушла je манија Да се за кратко време обогате. 
Док су раније људи радили no 40 до 50 година док 
се обогате, данас људи xolie за годину дана да се 
обогате. Треба цене максимирати, јер ако бакар 
(■K(MIII   10%   onu  подигпу  цену  за  30—40%.  Тако 

нсто и са падницима, ако онс мало скоче, оии 
одмах калкулишу 30—i0% скупље. Ла сам прошло 
годиие у Фннапсијском одбсру подвукао и поднео 
један предлог г. Министру војном и самом г. Прет- 
седиику Владе. Omi су донели одлуку да се у Бор- 
ском рудпнку уведе рафинерија бакра. To je добра 
ствар, од таквог бакра може се израђивати све 
mro треба за наше приватне потрошаче и за нашу 
вбјску, и raj се бакар можс мсснти као тесто. Али, 
видите, оши производе само блоковс пречишћеног 
бакра у блоковима, као mro су они који еу пре- 
чишћени у učim n њих извозе на страну, ма да би 
ми могли сами да га прерађујемо у землзи, a ие да 
после узвозимо и пет пута скупље плаћамо прсл- 
мете који су нам потребпп. Треба основати једпу 
(|)абртсу која би impaimiuuia све такве предмете 
који су потребпи за муницију. 

Сем тога, та фабрика би производила све оне 
потребе војне mro се раде у војно-техпичким за- 
водима, али војно-технички заводи допосе полу- 
прерађен материјал na га израђују и у случају para 
ne би могли да добнју материјал који je потребап 
За државу ne on била велпка штета да се уложи 
raj капитал, јер би проспсритет био унапред оси- 
гуран. Зато што би се производило код нас, a нс 
би било потребе за другим, то би се могло употре- 
бити за привреду, на пример, код железнице, где je 
колосална ПОТрОШЊа. 

Сем трга. у времеиу када не би било para имали 
би ипак просперитет у тој фабрици у томе, mro 
би naum најближи суседи као mro je Турска, Бу- 
гарска, Грчка, Румунија итд. који немају бакра и 
немају raj артпкал, тима би се могло извозити, 
зато што смо у непосредној близини и запослило 
бп се преко 100.000 паших радника у разним фа- 
брикама. Ha то треба упутити капитал бнло страпи 
или nam, a ne дозволпти да се ради онако на унп- 
штавању иалог трговца и занатлије, као што ради 
„Бата", „Тата" „Тивар" итд. 

Ja сам са овим завршио, и пошто верујем да 
he Влада др. Стојадиновића узети све напомене, 
које су долазиле ča ове или са онг стране, a које 
су умесне и примити их и да he извсети ueo свој 
npoVpaM убудућности, гласаћу за овај буџет. (Одо- 
бравање  и "пл.ескап.е  na  деспици). 

Иогпретссдипк Јеврем Томић; Реч нма народни 
послаиик г. Илија Михаиловић. (Гласови: Ннје 
присутан). Пошто г. Михаиловић није присутан, 
сматра се да je одустао од речи. Реч има у име 
групс Пародног радиог клуба народни послаиик 
г. др. Никола Шијак. 

Др. Никола Шијак: Господо народни посда- 
minu, да ne бих сувите ишористао стрпљеи.е ro- 
споде тиориика који долазе послс меие, нећу ПО- 
iK.iiHTH ome прппжоре, које су изнели моји пред- 
говорниц-и, већ liv се у својим излагањима ограни- 
чити na један део послона OBOI- ресора o којем до 
сада није ни један гоиориик ништа изнео; наиме 
ja hy "ее ограничити на наше приватне новчане за- 
воде, у вези са заттитпим закоподавстиом, како 
бих овде, пред вама самим, законским прописиш 
доказао, да Министар трговине и нндустрије фаво- 
ризује својо.м политиксми велики капитал на штет) 
малог капитала, да помажс велике новчане заводо 
na штету малих новчаних завода. 

Да то докажем nehe ми бити тешко, јер ћу се 
служити сами.м прописма Закона, односно самим 
иропнсима Уредбе  коју  je  издало Мипистарство. 



СТЕНОГРЛФСКЕ БЕЛЕШКЕ 655 

Вама je, господо, свима поанатр, нарочито 
онима који сте са села, какву су улогу играли наши 
мали новмани заводи, којп су постојали у селима 
и нашим иаланкама, који су у »звеспо време тако- 
рећи једини кредитирали нашег зеА1л>орадн1Ика, и 
то онда када je nam земљорадник био најлотреб- 
нији за кредит, када му je требало да плати по- 
резу, прирез, да иаиапи пољопривредне справе, да 
наОави семе, евентуално да набавн потребно издр- 
жаван>е за себе и породицу. 

Он je добивао кредит само код малих аов- 
чаних завода, којн су ималн разумеван.а за њега, 
и кој-и иису као велики новчани заводц тражили 
гаранције, које он није могао да пружи. Док су 
велики новчани заводн врло ретко кродитирали 
земљорадника, и то обично пндпрскптм путем 
преко мањих новчаних завода, са жиррм тих 
иањих новчаних завода, na чак и супержиром 
ман.их новчаних завода. 

Када je тешка припредпа, специјално пољопри- 
иредна криза захпатнла у пуној мери n пашу земљу 
морула je ц сама држава да посесне за раднкалпп.м 
и далекосежни.м мерама, да би опасла наш најмно- 
гобројнији сталеж од тоталне пропасти. Ради тога 
je тада донесен Закол o заштити земљорадника од 
19 аирила 1932 године, којим je проглашен тако- 
pefin оптти иораториум за све земљорадничке 
дугове. 

Kao прна конзеквенца тога мораториума за 
земљорадничке дугове, морала je да уследи зашти- 
та свих мовчаннх завода, који су кредитнрали na- 
mer земљорадиика, a којн .ру услед тога морато- 
риума дошли у тежак положај плаћања, и иису 
иогли да измире своје обавезе, морали су како се 
каже, да затворе своје шалтере. Beii у томе За- 
кону o заштити земљорадннка доиесен je § 5 ко- 
јим Je предвиђена заштита за те иовмане заводе. 
Саио то mije било довољно, na да уреди свс од- 
иосе тих иовчаних завода, и осим тога o томе па- 
раграфу петом морало се за сваки завод да се 
донесе посебна Уредба, што значи, да бн ималн 
велики број Уредаба, те се хако указала потреба 
за једном спецнјалном уредбом, којом би зашти- 
гили те и такве новчанс заводе, a уједно и iL.nxoBe 
веровиике. Ta н таква Уредба донешеиа je била 22 
новембра 1933 a касније je замењена са иовом 
Уредбом од 23 новембра 1934 године, која je и 
данас иа снази. 

Једна од најосноппнјих одредаба те Уредбс 
je nap кондицио омниам креднторум — то јест, 
равноправност свих заводских веровника, што се 
видело из саме одредбе Уредбе и читавог духа те 
Уредбе. 

Међутим, тај принцип не да није консеквентно 
проведен, него није уопште проведен. Одмах, уса- 
мом почетку, онемогу^ен je тај принцнп, јер су 
била изузета потражнваља државе и држанних 
привилегованих завода, као Народне банке, По- 
штанске штедионице, Прпвилеговане аграрие бан- 
ке. A, ме1)утим, тај принцнп, који je био донессн у 
интересу малог човека, касннјс je потпуно осује- 
iien, што hy касније доказати. 

У члану 19 те Уредбе o заштити вовчаних за- 
вода и њихових веровника нор.мирано je, да ка- 
матпа стопа no текућим рачунима ве може бити 
мања од два од сто ни већа од четири од сто го- 
дишње, « то бруто камата. Ме1)утим, још пре те 

друге Уредбе o заштити .повчаиих завода n ii)iixi)- 
внх вероипика 3 августа 1934 године донесеиа je 
од стране Мнинстарства трговпие и ипдустрчје, a 
усвојена од Министарског савета, Уредба o мак- 
симнрању камате, којом je било одређено у члану 
3 тачка 2 да новчанн завод ие може од другог 
иовчаног завода наплаћиват<и већу камату од &% 
годишње у колнко се кредит састоји у рсесконту 
меничних пограживања, no којима су дужници 
земљорадници. a та дуговаша су регулисаиа no- 
себним заковским прописнма у погледу рока nc- 
плате и камате. 

Дакле, како видите, већим новчаним заводима 
je дата могућност Уредбом o макспмпрању камата 
да од мањих новчапих завода могу наплаћивати 
S% камага, иако ти м.аши новчапн заводи нису 
могли од земљорадника наплаћивати толику ка- 
љштну стопу. A ти мањи новчани заводи, оии су 
непосредно кредитирали земљорадннка, што je 
благотворно деловало na namy прнвреду. Сад су 
onu, ме1)утим, моглн да наплаћују много мању ка- 
мату од one, коју су они морали да плаћају ре- 
есконтним веровницима. Овде je нелогичност n 
конграднкторност тих закопских пропнса a врху- 
нац иелогичности и контрадикторпости се налази 
у прописима Уредбе o ликвидацији земл.орадпич- 
кнх дугова од 26 септембра 1936 године и Правил- 
нвка за изиршење те Уредбе. 

У чл. 3 тач. 8 ове Уредбе je одређено, да вс- 
ровник који je непосредно кредитирао земл.о- 
радника, ако je ту тражбину обухваћену Уредбом 
рессконтовао, ломбардовао или цедирао код једне 
кредитне установе, не може од ње тражнтн one 
олакшице које je сам морао дати дужннку no про- 
ппспма Уредбе. 

Према прописима те Уредбе o ликвпдацпјп 
земљорадничких дугова, сва су* звмљорадничка 
дуговаља иовчаним заводнма предата Привилсго- 
ваиој аграрној банци, која нмаде веровницима за 
14 годииа исплатити 50% у готовом новцу a 25% 
у 3% обвезницама, док остатак од 25% губе ти 
НОВЧани заводи које су кредитирали земл.орадпп- 
ка. У чл. 15 тач- 3 Правилника за извршеље те 
Уредбс предвиђено je, да се сва потраживаша ре- 
есконт.ног дужпика према Прпвмлегованој аграр- 
noj бапцн везују — блокирају — и служе као 
обезбе1)С1ве у корист веровпика no реесковту до 
укупног његовог потражпвања из ових послова 
према   првом   веровнику   зсмл.орадника. 

Овпм пропнсо.м je нарочито осујећен, господо, 
онај принцип равпоправности свих заводокнх ве- 
ровника, јер no томе веровници no реесконту има- 
ју да буду првепствено подмнренн са цслнм сво- 
■јим потражнваљем и то са 8% камата, док осталп 
веровницн могу доћи до подмирења тек послс 
њих, разуме се, ако шта преостане. a тешко да he 
ишта преостати када новчани завод, као реесконт- 
ни дужник, мора реесконтном повериоцу ;из вла- 
ститих средстава да доплати још 5% камата na 
оних 3% што добија од Привилеговане arpapne 
банке, што за 14 годипа изиоси 70% целокупног 
главиога потраживања тих рессконтних веров- 
ника. Шта he остати улагачпма, шта ће остатп 
оном сиромашиом штедиши, који je. откндао од 
својих уста, да би себи ушпарао неку пару за 
CBOiv старост? Шга може да остане? Me иоже ии- 
шта," јер су сви повчани заводи морали да прекппу 
сваки рад. 
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Госиодо, ja бих ишао и даље и не бих рекао 
да je ова нелогичност и конградикторност у npo- 
иису закона случајна, јер да je случајна ona би 
до данс била коригована, тим upe, јер су пад- 
лсжпи у Мнпистарству обанештенп и o иелогичии- 
сти и o контрадиКтарности тих законских прописа. 
Зашто се то ne коригује? Ja мислим само радн 
тога што je систем политике one Владе тај да фа- 
воризује велики капитал на штету малог. Ради 
Tora изјављујем, да liy гласати против предложе- 
ног буџета. (Oдoбpaвalbe на левици). 

Лотпротседиик Јеврем Томић:   Има   реч   иа- 
рОДНИ иосланик г. Миленко Глишић. 

Миленко Глишић: Гооподо посланици и дру- 
lOBii, пре iiL'io mro пређем Ua onaj нажаи i)ecop, 
o коме ere ви сви раиији предговориици говорили, 
хоћу да кажем једну ствар. За жаљење je шта ви 
ово радите. Ми овде мучимо оиај пероонал и му- 
чнмо еами себе. Говорммо 111)ед lipasUHM клупама 
и бућкамо воду у ступи. Какве he бити вајде, ако 
се овоме оеобљу буде дао неки хонорар, када lie 
они за 30 дана и ноћи да изгубе здравље, a и ми 
гако WCTO?! 

Ja мислим да je то један грех и оних који 
араве овај распоред, јер мисле да ово онако филм- 
cKdM ојјзином прераде, rra измешају и плеву и 
сламу и све у џак, a кажу, да je — жито! 

Ja мислим да je то грех. Право да вам кажем. 
ja мислим, да нигде, ни у једиој државн не постоји 
да се целу noli ради. Какав je TO рад, господо, кад 
ми у 3 и 5 сати пред зору овде радимо?! Ja мислим 
да ту нема рада, — сем ако хоће човек онако да 
говори. 

To стављам једну примедбу. Ово he се нама 
РОрко светити, a cBernlie се и Влади, јер ово нде 
na штету љепу. Ми n.oj чипимо медвеђу уелугу, 
јер не дајемо one услуге које ^смо д>'жп11 према 
заклетви. Сад ћу са тим да завршпм и да ripeljeM 
na главпу ствар. (Јоиаи Здравковић: A грех нека 
падне na ову Владу!). 

Гисподо послапицп, кад говорнм o ресору Mn- 
пнстарсгиа тргбвине ja сматрам да je ово толико 
деликатно и велико шпање, у толико upe, што евп 
памегпп пародп у свету полажу na трговипу врло 
мпого. Ja мислим да и Енглеска, и Немачка, и Фрап- 
цуска n Амерпка ne смаграју то празшш чабро- 
впма — пего сматрају трговипу као темељ у својој 
Kylui. Док, шта бива код nac? У предратпој Ср- 
бији трговипа je била алем камен, који je прет- 
ставл>ао украс n вредност државе. Шта je дапас? 
Дапас je дошла у пеку пзгужвапу архиву, бачена 
je на збрл>пште. 

Иема ту куКе, пема ту cpehe. Ja хоћу овде да 
будсм пскреп. Ценећи г. Miinncrpa као свог доброг 
пријатеља, a ja сам њешв пријатељ, xoliy да му 
ово послул{и као обавештење, шскрепо са срца и 
давање могућпости да он види, зашто je постала 
nama држава. Само зато што je у њој бпло реда, 
било поштовања. Ми дапас изгледамо као нека 
маса, од које сс само njiaBe некп опити, a кад се 
погледа — на крају nnje ппшта. Ми све овде гово- 
римо лепо и причамо a од тих прича, изгледа ми, 
да je слаба хаспа. И ja мислим да he се то нама 
горко светити n осветиНе се n јсдној и лругој 
страпи, ocBCTiilie се n нама којп кочнмо да не оду 
кола na пиже a и вама којп гурате, и ми ћемо бита 
крнви с вама, јер смо ту манџу заједпо с вама ку- 
валп. Ja iiy рећи шта мнслим, што сам савеспо за- 

мислио и што имам обавсзу према души својс^ј да 
рече.м. Паметан човек порапи пзјутра pano кад 
iioljc na пут a кад буде мрак има ona nama посло- 
вица која каже: II кокотка од (i0 napa гражи рано 
копак. A inra ми радимо? Ми no целу noh преби- 
јамо клупе и дремамо a cyTpia нам je криио што 
je искочило овако n опако. 

Дакле, да  пређем  na  ствар.  Једно бољно mi- 
тање које све  nac noralja у namoj држави, то je, 
господо, не гледајуКп пи na лево im na десно, свп 
сте ви људи из парода и имате  обавезе за које 
lieie морати полагати рачупа, na ii мц и ви имамс 
једап грех na души. Beh je пеколико година како 
nam прпвредпп живот пзумире, како nam пословии 
Трповац и занатлија чами и издише као ono кап- 
дплце  кад  пестаје  уља  у  onoj   чаши.   Тако  исго, 
господо,   цсо  nam  народ,  да   се  ne  лажемо  и   iu 
обмањујемо,  on   пздише   потпупо.   (Један  глас:  У 
целом свету je гако!) He nnje, господпне, Bn можда 
доста знате, али ja впше путујем и видпм где je 
трула која ћуприја и уверавам Вас да нема нигд« 
пезгодпије пеко  код  nac.  Xoliy  да  кажем да nu- 
словпи   малп   човек,   запатлија и  трговац,  сграда. 
Ви   сте   сви   људи   из  парода,  вп   и.маге   шустерл, 
опапчара, ужара птд. n ocehare њихове боле како 
они   изумпру   a  то  je   јсдап   велпки   грех.   Ja  вас 
молпм, господо, да ме саслушате a молим г. Мппи- 
стра да он ово болпо  питање,   које je на души 
његовој, na души Владипој, na души namoj, скине 
са душе наше и њсгове, јер je то велики грех. Да 
се лепо ово пптање муке и несреће доведе у no 
CTOjannje, нека се даду могућпости и занатлпјп и 
трговцу да се и њихова дуговања учине као и зем- 
љорадппчка. On ваљда ne чека да мајка умре, na 
после да даје лекове. Вал.да се ne  чека да дођЈ 
пзборп na опда да се дају неке пароле: Ево, тр- 
говче, ево, запатлпјо, ово ћете спасти! Ja мпслим 
да je то грех, јер брза noMoli најбоља je IIOMOII 
Мпого вишс  lie  се  добитп   користи   ако   ии  лепо 
ожпвимо тај  мали  привредни  живот  занатлије и 
трговца, a та мука nnje дошла његовом кривицом, 
него кривпцом целог света. Треба да ra оопоообимо 
да nocrane јунак a не болпик и рањеник, и да a 
то пптање одмах pemn.  Ја молпм г. Мпппстра да 
on целој  Владп умини   гај  апел и спгурно he тадл 
дутп   својој   учипнтп   места  у   рају,  јер   nncv 
nape,  ini  куће,  ini  власт  cpeha,  пего  су  nape on 
тто човек пма у срцу и у души. Ja «е желпм   . 
имам стотипу палата, a ne верујем пи ви, јер mije 
ту баш сва cpeha. Ja мнслим да замолим r. Мпни- 
стра, ако xohe да својој души нађе места у рају, 
да помогпе, да код Владе ургпра да се ово болно 
питање сиине са тела и дуте малог трговца и за- 
натлпје. Дуговн прптискују тога занатлију n тр- 
говца, то je, господо, веома болпо, може.мо се ми 
замлаКивати    и    замајаватп    колико    хоћемо,    али 
пмајте уверсња кад год прођелк) поред тога м. 
привредпика у земљи, зпајте да on гледа у вааи 
непријатеља, мисли да већете да му учините и  , 
ra спасете и ja то изпооим овдс, a како heTe ме ви 
разумети, то je споредна ствар. Ja хоћу да npe- 
песем  овде  болове  n   муке  сваког  мучеппка, којн 
гледа и na вас и na нас, a сад да ли lie меродавни 
ово разумети, то je њихова ствар. 

Xohy сад да npeljCM na једну другу ствар. 
Аграрна бапка постала je у Београду да catfflpi 
дугове земљорадничке. Ja сам увек говорпо н ба- 
зирао na томе, да je то једап грсх. Ja сам увек 0 
томе  говорпо да  смо  ми  направили један кадар 
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чиновиички, који he живети 30—40 година на 
рачун земљорадника. Ja r>;ix, гтраво да вам кажем, 
са мипго мањим рецептом све то пречистио. Сељак 
je један велики мученик, један велики болник, ja 
бих узео сунђер na бих те његове дугове пребри- 
сао и оспособио r;! као ратника који je рањен, ja 
бих r;i излечио и извидао, na му после пушку дао 
ла сс бије, a не кроз мозак рањеног, кроз трбух 
jom да га мучимо п товаримо. Зашто? Зар он није 

m, за 20 година рата, mro га je експлоати- 
сала држава и сви лиферанти и операнти, зар ne 
треба да му, као момку кад пође на причест, no- 

•панке! Ми бацамо ма којекакве ЛЈ^хсузе 
i; спрдње no мплијарду динара a to више значи 
као да ро1)ени отац свом детету вади очи и каже; 
Деде, нижи ми перле и ђинђуве. 

сам,  i ато да зам 1лим  господина 
Министра трговине, да on у колегијуму Министар- 
ског савета п i то, и ja ово што предлажем 
то   je   стога, ристим   Влади,  иако  нисам   у 
Вла m треба na знају ад ако учине то, они су 
учинили севап Богу, и да су учинили севап својој 
души. Поред земљорадника, Влада треба да пов 
рачуна п o трговцу и да га нс товари 
ммого да га сломије. но, иппротив, ла гледа да га 

>и, na ■ нда имаће -■i1' н и земља. 
Сад iiv, гооподо. да преНем на ств.ари које тан- 

тарају roem дина Министра трговпие. Ш\ сс овде 
римо и цела земља у нас гледа, да ли heno моћи 
■ MI  да  дамо какве благодати, и ja иислим да 

IM   жел,у   спих   наши> ва,   да   ии   сви 
намере добре, и да свак« од нас треба да 

онолико   колико   може.   Ми   смо   овде 
[итивали, зашто рамље nam привредни жнвот, na 

■ и, како оии к( Влади, тако и 
■ којп су против Владе, да je овакав живот He- 

noкч-ан за наше прилике и за нашу земљу и нашу 
Ih, пример, господо, у Амарици Koja je 
I-M спремиија од нас за пос lose, a тамо 

ie с no живети, 'к кпл li,,h'- 
mro рекао господин Косић, ми, изгледа,кукамона 
бољшевизам, a ми стварамо боллиевизам. Шта ће 
нам   Призад  и  шта  he  нам  Уред.  Какав  При 

ав  јад! Па зар оии недају да жиаи 14 милиона 
душа, него су створили једну јазбину у којој  се 
створило неколик    махера        математичара, који 
мис v сан мозак свих nar поцрпли и управ- 

,i   нама  као  да  омо  нека  дивљач, и само 
ба да и,\с зауларе, na да нас воде. To je Један 

грех- Зашто, господо, la имамо тај Призад, н шта 
he иам Прнзад. Па ми смо у малој предратној Ор- 
бији радили такве послове, липсктно ла смо задо- 

,;i m uro свет u зинтересовали смо све државе 
uporni, као Немачку и Аустрију, за наше npo- 

дукте, a сад хоћемо да кроз једну цев протурамо 
nainv   имовину   и   "ama   добра.   Пре   рата,   РОСПОДО, 

■иам да смо мп у земљи радили no -ШОП вагона 
пекмеза, a сад свега 120 вагона, a nama земља je 
десет пута већа него што je била. Па смо исто тако, 
господо, имали v земљи шест до осам хиљада Ba- 
rona сувих шл.шт, a сад 200 до 300 вагона. Зашто 
сс то дешава, и зашто ми im m.i.nne не м 
продати mro греба да их гародајемо кроз туђе 
руке. Значи, трговац греба да опљачка сел.ака a 
Призад треба да опл»ачка и ам.ака и трговца. 
Исто то дешава се и са житом и осталим цереа- 
.шјама. 

A сала хоћу да пређем на стоку. Некада je у 
иоме ужичком крају било no 50—60 џелебџија, a 

сада их нема више од два до три. Зашто je то и 
како je л<) тога дошло? Зато, што се пронашло 
да све што наш сел>ак има да прода, треба да прође 
кроз неке канале и мроз неке тунеле, да прође кроз 
руке Призада, na тек онда да иоже ад буде изнето 
na страну пијацу, I lam je народ од тога огромне 
штете претрпео п ак i се овако продужи н даље, 
ои ће морати да износи на пијацу чак и ono no- 
следње jaje, које му кокошка снесе. 

Каже ci1 да |е Призад у прошлој години за- 
радио   преко 100,000.000  динара.   Ja   мислим,   m- 

није   никаква   вештина   зарадити   taj 
се имају оне коицеоије које кма Призад. 

Нека се мени даду сис те концесије и ja могу оћде 
ганатујеМ, не caiMO ча 1 (ити стотину, две- 

ci a, триста, иего и много umne милиона и ла hy 
бити v стап.у ла 'c новцем, који будем на овоме 

одужим ene сељачке дугове. Ja бих 
вде свечано гл дам својј  oSaBeav v томе 

смислу. Ja бих молио crora | шна Министра 
грговине да предлоЖи својим  Јруговима у Мини- 

-i  савету да се  onaj  Призад  укине. Нека 
bera ствбри један сапет од 30 пословних 

1И, с којима !ie сс Миипстар посапсгопати o 
свима питањима, која сс буду тицала name паролпе 
привреде, и ja сам уверен, ia he од тога бити много 
веће кормсти и no нашу државу и no nam народ, 

o веће него ли ова што ie сада држава има 
од ГТризада. Ако се ono ne уради, и то, ако сс не 
упалп што пре, онда lic се од namera паролп стпо- 
рити само пролетери и бескућници. A да je с нлша 
после прло тешко изићи na крај, то свакако није 
тешко погодити. Госпплпп Мииистар би требао 
та се постара o Time ла сс побол>ша стап.е namera 
пета у варопш, iop тај nam гпет у napoimi, то je 
као пека матппа. која поли онај спст v селу. 

Напоменуо сам neli малопре г. Министру да 
би боље било ла оч има поред себе један привред- 
КИ сапст ол људи привредника који noanajv ene 
наролне потреПе n потребе наше припреле, na да 
ол и.их исцрпс ono што je корисно. Ако би се 
тако радило уверен сам ла би, помоћу тога прп- 
вреднога савета, једна голипа рада v нашој држави 
заменила  чесстоголптп.и рад како се данас ради. 

A сада, господо, хоћу да скренем пажњу na 
једну сгвар како ми протежирамо нашу робу и 
како пролазимо преко тих Призада и Уреда, Ja 
сам био у Паризу прошлс годипс и интересовао 
гам ге како гмо заступљени тамо и какпс пезе 
одржавамо са том нашом братском Француском. 
Тамо je на изложби био направл»ен пави bon који 
je коштао иајмаи.е 5 до 0 милиона франака, a на 
мепс je. право да вам кажем, као и на cne нас који 
смо тада били, учинио тај павиљон тако ј.гкш ути- 
сак, да ми je изгледао као неки трговац који je 
банкротирао, na су му сви рафови испр&жњени 
осим иеколико шамија што стоје у некој кутији. 
Чак и албански павиљон био je боље уређен, a у 
нашем, осим шумарског одељења што je нешто 
вредело, све остало je било празно и шуто. што 
MU MOIV посведочити колеге који су са иама тамо 
заједно били. Док je у албанском павил>ону био 
изложен и угаљ и све друге намирнице којима се 
ia земља одликује, ми ипсмо имали заступљене 
радове im из наших радионица из Ilnma ни из 
Скопља, mi из Сарајева, нити наше врсте дувана, 
im нашу народну ношњу, ни опанке, ни главне 
артвкле нашега извоза, него су свугде били празпи 
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зидови, тако ла смо далеко стајали иза Румуна и 
других народа' и мене je било стид кад неко прође 
порсд тога повил>оиа, na кажс да je то павилзои 
Југославијс. 

Послс  овога  хоћу jom да скренем пажњу г. 
Министру на једну ствар, која наш живот суши и 
дави, и молио бих г. Мииистра, кога ja веома по- 
iiiTvjcM, да то узмс у обзир.  Ми, господо, имамо 
са странс пеликн прилнв туђинаца који су павалнли 
у ову нашу лијепу кућу и једнога дана, изгледа ми, 
да he доћи време, да ћемо морати рећи: na ово и 
mije наша кућа. Несумњиво  je, браћо И господо, 
да cv ту странци дошлн овамп да нам нешто узму 
a не да нам нешто даду. Сви се жале данас, и тр- 
говац, и занатлија и сељак, како им je тешко. Па 
како да нм н не буде тешко, кад je у овој нашој 
кући паврнуо -rvi) капнтал и  почео да дави наше 
људе, наше мале трговце и занатлије да je у њима 
свака кочница почела да се ломи. Узмимо само 
тога „Tarv" и „Бату". Taj „Бата" са својим радом 
и са својим гуменим опанцима удесир наш народ 
тако, да ћемо за дссет годипа имати сакате name 
синове у овој земљи. (Одобравање и узвици: Tako 
je!)  A  за доказ тога узмите само  оваквс ципелс, 
na их метппте у каљаче само три дана да престоје, 
na ћетс видети да he сасвим изгорети. Taj „Бата" 
запослио je можда стотину људи или рецимо и три 
хиљаде л.уди v својим фабрикама a упропастиће 
нам цео народ. Ти л>уди нису код н,ега упослсип 
НИ за шта друго, нсго за правлзепЈе долме! Није- 
дап радник v његовој фабрпци ne можс да купи 
олело na другом месту, ne може да се oinnina, ne 
може да се обрије, ne може да руча нигде, иего 
сваку пару мпра код њсга  потрошити,  On гуши 
наш парпд са свију страна и својим радом упро- 
пастио je преко 30.000 нашнх најбољих пословних 
људи.тга пека свакп од n,nx има бар no троје деце. 
то je nefi 100.000. A тај „Бата", кад дo^)e време да 
нам трсбају ВОЈНИЦИ, оставпће нам штрупирапс  и 
болеспе narne пајбоље младе л>уле a он he авиопом 
да одлети н да сс воза no Берлипу n Паризу пли 
no Америци. AKO Плада мислп да je њсн интерес 
да тако стањс и даље одржи, пека ради како се 
дапас ради, алп ja  мислрм да je баш у интересу 
и ibeno.M и целога нашег парода да се једаред пре- 
кипе та полптпка са тим страпцима и страни.м ка- 
питалрм који nac доведоше до пропастп. 

A сада да npeheiu на „Тату", И тај „Тата" je 
завио у црно цео Београл, тако да hc ускоро no 
свима дукптгма моратп бпти излепљени првенп 
печати, na ne само у Београду, него и у Нишу, у 
Скопљу и у Крагујевцу и у свима нашим варопш- 
ма. Чуо сам да у Загребу п.ему пије дата та кон- 
цесија да тамо ствара свој картел a у Београду му 
je дата. Стога бих ja молио да се те ствари један- 
пут доведу у состојапије, na ако ne може никако 
друкчије, нека се бар томе „Тати" и „Бати" забра- 
пи бар два дана у недељи да ne могу да раде. Лер 
када су Фрапцузи могли тако да поступе према 
тим својим великим тигровпма, можемо и ми и 
право je да то урадимо да бар толико дамо нашем 
свету, патим занатлијама и трговцима да могу бар 
мало да се надишу ваздуха и да одрже душу. Јер 
тај вам je .,Тата" и „Бата", — обадвоје суједпаки, 
као комарац кад човеку падне на руку, опи ne 
прсстају док му крв не поспсају. Ja сам сматрао 
за дужност да r. Мнпистру у иптсрссу целокупне 
name прпвреде окреием пажњу na оне околности 

Koje сам изнео, jep то je у иптсресу свих   нас a 
и v интересу Краљевске владе. 

Па било то да je влада Милепка Глишића, na 
било да je ма koja друга влада, увек треба да се 
скине тај грех да се не би могло казати да су по- 
једини министрп у појединим картелима. Ja сам 
једном мипистру са ове страпе рекао ономад: Кл- 
жу да сте ви акционар без акција и да примате 
тантијеме. Taj министар није у влади пего на овој 
страни. On ми je одговорио: Није истииа. Ja сам 
му казао: знам, г. Министре, да je једаппут доне- 
шепо у вашу кућу 22 пари ципела. И онда сш je 
тс ципеле разделпо деци, шурацима, свастикама 
итд. 

Дакле, ja бих молио господппа Мипистра да 
on ово прибележи и пекако онемогући да се баца 
та фама na мпнистре, jep ja nehy ничим да прл.ам 
ничију част. Ja нисам казао да je тај пз one Владе, 
jep су ови људи почели када су „Бата" и „Тата" 
постојали. Али би сада требали да их се опросте 
n да кажу: далеко им лепа кућа! 

Ових дана, Господиие Министре, кружи једна 
верзија да je nama држава дала Аустријп 9 Ba- 
rona куку^уза. Лепа je то ствар. Ми имамо у Ha- 
rnoj Kvlin све IIITO треба једном човеку за живот 
n дајемо свима. Али од тога треба да видимо неке 
користи. Али, како ми изгледа, ми уместо пара до- 
бпјамо пске капте, лонце, шерпс, аутомобиле. Ja 
бих молио да се убудуће тако удеси да добијемо 
бар гдавницу a интерес им џаба. Барем да узимамо 
неппо IHTO сељаку треба, али од тога нема ништа. 
Onu нам дају неке аутомобиле и којекакве ствари. 
Чуо сам и то да се каже да je уговорено да берзан- 
ски суд у Бечу суди. Дакле, ja ти продајем жито 
за празпс луле и да мп ти тамо судиш да ми не 
вал.а жито, али да ми ваљају луле! (Пљескање na 
лсвици) Ja Rac молим, Господипе Мпиистре, да Ви 
raj уговор, ако je закључен, анулирате, jep то пада 
na терет Ram, n да не дају нама празне канте и да 
нам судн берзанскп суд у Бечу, neh да нам суди 
берзански суд у Београду. Jep г. Мнпнстар то 
добро знаде како иде, када стигне роба, они кажу 
место динар добићеш no сто napa. Зато ja молим 
Господппа Мнппстра да ову ствар забележи и да 
je регулише. 

Сада ,тл пређем na фабрике uiehepa. Лепо je 
г. Јевтић пзпео o тим фабрикама шећера n дужност 
je свих иас да овде заједнички допринесемо нашем 
добру. Mame фабрике шећера, и једна и друга, за 
велнки су грех. Hama je фабрика просто сувла- 
cmiK у отимању народног добра са оппм пшеку- 
лантима, који cv се привоштили уз наша ле\)а. Они 
имају девет фабрика a ми имамо две фабрике. Њи- 
хових 9 фабрика добијају милионске суме, a про- 
шлс године код nac je било 2 милиона дефицита. 
Њихове фабрикс дају њиховим људима no пет до 
шест стотина хиљада тантијеме. Harne фабрике 
нмају де^фиците a omi узимају милионске своте, 
ne плаћају никакве камате, a узимају репу и радну 
онагу како xolic. 

Дакле, ja сам за то да се, у интересу достојан- 
ства наше државе u Владе, одмах повуку фабрпке 
из картела. Ако je Влада пријатељ себе и ако je 
пријател. народа, то треба да учини. Зашто шећер 
да будс код nac 14 дппара, и ззшто да га немамо 
за 8—9 динара?! Mn треба да дамо сел.аку могућ- 
ности, да on ca својом породицом потроши го- 
дишње no 5—6 кила uiehepa. He треба га давити 
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да тај артикал o своме Благом дану, Слави или 
свадои не можс да купи, Фабрика шећера требв да 
буде слободна na да одржава цену на сношљивој 
ипсини, a iHe да се богате у ти.м фа1брика|ма они, 
који су дошли да нас пљачкају. Ако xolic фабрике 
да сперу грех са себе, треба да искључе то л>уде. 
Ja износим овде своје мишл^ње, na нска се то за- 
пише и нека се доцније прочита, да лн сам мислио 
поштен-о или нисам мислио. 

■ iu 'сам мало пре слушао г. профеоора Косића, 
који je лепо у своме излагању хтео да да што бољи 
иатеријал Господину Минисгру не мислећи im он, 
пи ja да 1". Мшшсгру натоваримо какав прех. Али 
дужност je, ако нвко у кући свога пријатеља види, 
да иу ноко чиип зло, да му покаже ко je иривац за 
то учишено зло. Ja сам, слушајући г. КосиКа, који 
je у истпи изнео тако лепе ствари, уђидео да то 
ј^осподину Министру иоже послужити np.io згодно, 
ла ан видн ако му што на колима фали, и ако има 
нечега   mro  вије  добро,  да  се  поправи.  Upe две 
године ja сам покрснуо шитање и казао сам путем 
штампе. да je једна незгода у томе Уреду и да je 
једна тешкоћа у томе Уреду и велика несрећа. 11 ja 
саи oam ударио на та иста ммсиа, која je погодио 
г. Kocu li. Меии се пребацивало да сам ту био тесно- 
1'руд и   да сам ту хтео да уиесем заблуду. Ja сам 
гиме хтсо да сачувам ауторитет овога Дома; хтео 
са.м  да   сачувам ауторитет Владе  и ауторитет нас 
наролних посланика. Ja сам у име пословног света 
доставио  оиде na надлежном  месту  и  путем јав- 
ности сам казао, да je учињед један велики грехи 
зло. Ла   нисам за то да се не плати. Свакоме моји 
ради нека се плати. али ja писам иикако за то да 
некога   плаћам, na да ме краде! Ja сам онда по- 
мснуо, да се у Уреду кије зиало mra се ради. Тамо 
су добили странцн i«.ju пемају права на ову кућу 
ни на тај посао. Ту корист вукли су странци и о«и 

: Muctioiiepii    под    којекаквим    варошким    везсхм 
мреко   пријателза. 

И  када се  ro лепо cne пакрмило, мепи се пре- 
бацило да сам ja ту хтео бити тесногруд. Али, ja 
сам говорио баш у интересу r. Министра, да се го 
ne   iipaomui  na  ii.era, jcp у мојој  Кући, када  MOJ 
момак или cnn краде. ne каже се Да je уирао момак 
или син, исго се каже, да je Миленкова кућа непо- 
imena. TaKd исто ne каже се, да je крив чинов«ик 
који ради зло, ncro се каже да je мрив Министар. 
Ja верујем, да Миленко никад не би ono рад да се 
у његоној   Kvlin  ради  како  ne  пал.а,  a  тако   псто 
верујем, да im Министар ne жели ла се у његрвом 
Миинстарству  чини зло. Алп, Милеико je дужан 
да види   ima' се у кући ради, na je то дужност и 
спаког ресориог министра, јер, na крају. оно што ne 
ваља, (Пуца no љеговој глапп. (Joimu Здравковић: 
Helie он  то да мромепп!) Ja верујем, да he он  ro 
променити, jcp ако ne буде променио оида he то 
uhu на  №егову штсту. Ja верујем, да je cne онако 
као iiJTo je казао г. Косић. Ja имам података више 
него иједап други у парламенту; пмам података из 
Лондона, из Беча, Прага, олаидс из Београда и из 
лругих   мсста,  алп  ne  бпх  ono  рад да  разглабам 
сувише. Довољно je да кажем Да то није добро. Ja 
бих тај Урел, Призад много боље организовао, кар 
човек без школе, са мнргр иање пара. (Један глас 
са десницс: Г. Косић nnje такр рекао!) Он je ре- 
као iicniTo теже, a ja сам мало лрукчије рекао. Jep, 
ако hy што рећи, ja hy рећи као Милвнко, као до- 
Maliiiif. Xoliy да кажем како би мп моглп наше npo- 

дукте   много   .lakiiiL'   да   продамо,  са   мпого   мап.е 
пара. Месго да они no Конзулатима играју тениса, 

, . гбала n бриџа, много боље би било да у сваком 
Копзулату постоји no једна соба, у којој би били 

жени непокварени предмети које ми имамо у 
зсмлјИ, na да се поставп no једап MOHCK који lie во- 

н изидвнцију, na да onu кОји дођу у копсулат 
ију утисак да су дошли у једну лепо уређеиу 

радњу. To on донело много више користи него 
i вако као штб се ради. Ja мпс.шм да je ово згодна 
напомена и г. Мпнистар, ако види, да je то паметпо, 
t.ii he предузети што треба, ако ne, то je друга 
ствар. (Радивоје Николић: To je ствар целе земље!) 
Ja сматрам г. Министра отжчтм чоиексм n смаграм 
да м. гу да кажем ( но mro треба. (Један r.iac ca 
левице: Онда не говориш од орца!)... Ja говорим 
од срца. Ja м;ч-у да кажем то и оматрам да je боље 
да му оиако кажем. Ja нолп.м да говорпм тако н 
друкчије ne гоеорим и ne бих пи говорпо друкчије. 

Xohy сада да кажем iieniro o мом крају a што 
нисам стигао и имао могућности да кажсм у де- 
бати Министарства грађевина. Moj орез je један 
од најактивнијих орезова у земљи воћем, нарочито 
јабукама a тако ncro и шљивама. 

Али каква вајда, кад пе.мамо ппједпог метра 
пута n све mro се радп, то се ради на коп.п.ма n na 
леђима. Ствар je у томе mro сам дужан да речем 
у име иога краја, да немамо nn једно парче пута, 
да би се могли послужнти колима, аутом н желез- 
ницои. 1едино се ради са коњима. Ja hy све ово да 
доставим imc.MeiiiiM путем jep onaj je крај oneciio- 
собљен n запуштен, ваљда, зато што се давало 
оним меспима, која су ближе Београду и Mnnn- 
стрима'. 

To сам хтео да кажем у п.ме свога краја. Да 
вас ne бих imnie замарао, xol)y да вам захвалим 
mro ere ме тако лепо саслушал« a г. Министра да 
замолим, да овоме крају поклони пажњу у инте- 
ресу самога себе, Владе n опога Дома n да поправи 
ono ШТО се може поправптп n ако то пошрави гла- 
cahy за буџет, a ако ne, нећу. (Одобравање na 
десници), 

Потпретседник Јеврем Томић: Има реч народни 
посланик г. Душан Перовић. 

Душан Перовић: Гооподо народни посланици, 
нз скспозеа г. Mmmcrpa фппапспја пз годпшњег 
биланса наше опољне и унутрашње извозне и 
\ возне трговппе као н из експозеа r. Мшшстра 
трговине n ппдустрпје, којп иам je опде у Скуп- 
minun дао, види се једап иелпкп напредак name 
трговине што je сиакако заслуга n Крал>евске владе 
:ip. Mii.iana Стојадшиовића и ресориог Мпипстра 
трговппе и индустрије г. др, Мплапа Bpuaimlia. 
Томе напретку и успеху наше трговине радујемо 
ese сви Mii, a свакако највише Министар финажсија 
n ресорни Мппистар rpi-oiiime.Toj радосга свакако 
да се прпдружујем n ja као народаи посланик, 
члап посланичког 1\луба Југословенске радикалне 
заједнице, који сам имао част, да у овом Дому 
помажем Краљевску владу др. Милана Сгојадпио- 
вића кроз сво оно тешко време, када су све стреле 
биле na u.v уперене како од парламентарне ono- 
зиције у овом До.му тако и од ваппарламептарпе 
опозиције иан овога Дома. 

,\ in, господр народни посланици, морам да 
иам прнзнам, да у ono дубоко доба ноћн нисам 
узео реч n дошао na говорницу да глорификујем 
успехе и славу Краљевске владе др. МилЈана Сто- 
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jaAimouiilin, jcp су њезини успеси ис само познати 
IU'II ii признати од целога Југословенског народа. 

Напротив, на овфм месту сам, овога пута, само 
зато, да као посланик Вардарске бановине учииим, 
баш са овога највишега места, један предлог, боље 
pelin, једну сугестију, на целу Краљевску владу a 
нарочито на господу Министра трговине u инду- 
стрије и Минисгра пол>опривреде као сел^исог 
Министра, да у будуће обрате већу пажњу једном 
питању које изванредно интересује И) јужних сре- 
зова Вардарске башовине, да обрате већу пажљу 
и целисходније реше тако звано „Опијумско пи- 
тање". 

Господо народни посланици, од upe 70 година 
у 10 срезова Јужна Србија гаји мак и у велико 
производи оииЈумски катран тако познат и потре- 
бан Sa медицину, док Je маково уље познато под 
имеиом „шарлаган" употребл>иво за људску ис- 
храиу. Великп број произвођача мака, односно 
опијумског катраиа и ул.а „шарлагана" бавећи се 
ово.м тропском и трговачком биљком имали су 
велике користи и та се производња рентирала 
боље од оваке друге сељачке производње на оном 
терену.и na оном жарком сунцу. Иако je произ- 
водња врло тешка и ризична, народ се, с обзиром 
иа земљиште, климат и рентабилност њом одушев- 
љено бавио и од ње живео. Широм cniix контине- 
ната, широм свих светоких иедицинских (})абрика 
n потрошача Југословвнски опијум односио je ре- 
корд и Ono прни у овету no својој морфинској 
јачини. Kao такав он je највцше тражен и нај- 
скупл.с плаћан. Ha америчким пијацама нема кон- 
курепта. 

Ha подручју тс опијумске зоие од 10 срезопа 
Јужне Србије годишња берба кретала се до SO.OOO 
килограма опијумоког катрана. Сада се креће до 
60.000 килограма. Цене једном килограму опијум- 
ског катрана биле су разне али врло високе. Го- 
дине 1924 цена једном милограму опијумског ка- 
трана пела се до 8 енглеских златних фунти a го- 
дину дана касније цена je опала и једа« килограм 
опијумскбг катрана у Југославији све до злогла- 
сне Женевске опијумске конвенције плаћао се 
1001) динара. 

Годишња берба je давала нашим произвођа- 
чима око 80,000.000 динара прихода. 

Сада се један килограм плаћа 200 динара. Го- 
дишња берба доноои произ&ођачима 16,000.000 ди- 
napa. Ja тврдим да није пи толико Beli циглих 
12,000.000 динара. To je шест и no пута мање од 
прихода добивеног upe тако зване „хуманитарне" 
Женевске опијумске коппснције!? 

Произпо1)ачи опијума из опијумске зоне упро- 
пашћени су безобзирно и дефиЈнитивно. Они су 
жртва ради неке иазоии хуманости Женеве и Дру- 
штва народа, Белци су жртвовани да спасу Црнце 
и Бакарце. Наши Јужиосрбијанци трпе ради оних 
које Друштво народа није зашгит^ило од рата, од 
топа, бомбе, тенкова и отровних гасова. (Јонип 
Здравковић: A хоће да их штите наши Јужноср- 
бијацци). 

Њих и дал.е коси етрашна ратпа смрт, a ми 
убијамо нашу производњу опијума и наше про- 
извођаче опијума ниским ценама под притиском 
Женевске копвеиције. Какве би, господо народни 
посланици, на пример имали ми користи од тога, 
аки би mM no некој одредби, рецимо Женевске 
коивенције, нли које друге, забранили дуван, да 
пијемо umio пли шљивовнцу, a затим да нас пусте 

да гииемо и да нас згазе тепкови, и да пам осле- 
пљ>ују очи отровним и загушљивим гасовима. 

Господо народни посланици, Женевска опијум- 
ска конвенција, после онога што се у свету после 
њене рагификације догодило, нема разлога за по- 
стојање. Uu.i нпје могла постићи главни циљ: обез- 
бе1)ење и спречавање рата и убијање народа ратом, 
a погогово mije успела међународна полиција, као 
инструменат, да спречи илегалну потрошњу мор- 
фина, да спречи опијоманију, да спречн морфино- 
маиију и да опречи евентуалну дегенерацију на- 
рода, d којој ее женевска конференција KIKO бри- 
жљиво хтела да стара. 

To се можда mije могло постићи стога ui.. 
[ики број држава није потписао и примио ту 

конвенцију, али mije највише стога, no моме 
мишљењу, mio су многе државс потписнице и које 
су ратификбвале конвенцију, на ту исту конвен- 
unjv геотпуно затварале очи, као што су затварале 
очп и пред илегалЈиш прометом опијума u пред 
његовом илегалном потрошњом. Услед таквог 
сган>а стварп, услед таквог њиховог става, услед 
такве разиолике примене конвенције и долааи 
парадокса, да једна наиа суоедна држава има више 
прихода од афиона и ако га не производи, него 
Југослапнја, која га производи до Н0.000 кгр. го- 
дишње. ta држава добије око 60,000.000 њене 
новчане националне једипице, док ми добијемо од 
целокупне годишње бербе свега 12 милпона 
динара. 

Господо народни посланици, Југославија je 
једина земл>а која ту конвенцнју стриктно приме- 
њује и поштује. (Глас са левице: Ha жалост!). . . 

Mu смо дрлсава позната као исправна у погле- 
ду извршења ме1)ународних обавеза и протт-у 
тога не би се могло иматн ништа, нити захтевати, 
mi вршити сугестија за какав други став. Али. ro- 
сподо посланици, каква je фајда од тога, кад лшо- 
ге друге земље и произво1)ачке и пспронзвођачкс 
конвенцију  примењују  само про-форма. 

Немајући намеру да овога пута утичем на пра- 
вац наше државне спољне политике, који je пра- 
вац у рукама одличног мајстора др. Милана Сто- 
јадиновића, ипак морам у име опнјумскпх произ- 
во1)ача наше земље, no чпјем сам поверењу у овом 
Дому, и чије интсресе имам част да заступам и да 
браним, да jacHO и глаоно и одлучпо изјавим: да 
je Женевска опијумска конвенција оваква каква 
je за Југославију, односцо за опијумске произво- 
ђаче врло ттетпа, управо катастрофална, и да 
треба услед гога затражити њену измену, модп- 
фикацију у корист Југославије, евентуалпо и 
Турске. 

Са овога места у име произвођачког народа 
Вардарске банопине, и у име свих посланнка опи- 
јумскс зоие, апелујем на Краљевску владу др. Ми- 
лана Стојадиновића, п на ii>era лично хао Прет- 
(.■едника и Мпнистра спољннх послова, да као 
осведочени пријатсљ економског подизања шнро- 
ких народних маса, изволи предложитн и затра- 
жити измену Женевскс коивснције у корист Лу- 
гославије, која се те конвснцнје једииа стриктно 
држала, док то није случај са другим земљама, 
потписницима и продуцентима опијума. Нема ни 
једне ооавезе, која из- конвеицијс пронзлази, ла 
je Југославија mije извршила, na и no цсну вели- 
ких поднетих жртава. Ja лично мислим да смо на 
измену у нашу корист стекли право, a пко иам се 
то право ne призпаје у Жсневи, конвепцију напро- 
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стб трсба отказати, без обзира како lie државе 
увознице са иа.ма поступити. Потппс и примљсие 
шке ( бавезе na тој кшвенцији није дело да- 

нашше Краљевоке владе, «eli je то дело ранијих 
влада, које нису довољно водиле рачуна o сконом- 
ском подизању, животу и опстанку сељачког на- 
рода на Југу, те за њима народ није много ни за- 
жалио. 

Кад Женевска конвенција није успела да 
сгеречи илегалну и за здрапл>е убитачну потрошњу 
код .народа који опијум пуши јер га пуше и данас, 
онда она уопште мпје успела нити, према снсму 
што видимо око нас, има наде да he у догледно 
зреме успсти. ()на je потпуно успела да постигне 
неуспех. 

Једини њен успех, боље рсћи, неуспех, je ства- 
рање картела алкалоидних фабрика, који je кар- 
тел ,нас најтеже погодио, j ep nam опиум има нај- 
боље копднције за меднцинске сврхс. Taj картел, 
једини до сада видљиви резултат Женсвске опи- 
умске конвенцијс оборио je цсну нашем одличиом 
(лшуму. Цсна сс срозала од 1.200 дииара иа 200 
динара no килограму. Зар то иије страшно н ка- 
тастрос|)ално? Ни један производ нијс тако сру- 
шен као оппјум. To долази отуда, господо народ- 
ни пасланици, шго ова биљка, што њена потјто- 
шња, што њени гготрошачи не трпе законске ре 
гуле. Једино су трпели југословенскп продуценти, 
наш Трајко je трајао a наш Трпе je трпео али се 
ne може даље. Седам пуних година je притезао 
каиш све за једпу рупу више али се даље нема 
куд стезати, трбуха je више нестало, капт се само 
o сувој кичми држи. Трајкопцн и Трпевци у овом 
очајању рекли су ми: да Женевску опиумску кон- 
венцију запалим na скупштипској говорници, да 
ту изгори, да то буде протест и једновремено 
подстрек за тражење хитнс њене измене-у корисг 
Југославијс. 

Ja то нећу да учиним. Нећу, јер верујем да hc 
Претседник Краљевске владе др. Милан Стојади- 
новић и без тога учинити све mro Tpie6a. Још мн 
сс и дапас пријатно задрл^апају у памћењу његове 
речи у Скопл^у кад je захтев за измсну најавио. 
Овим само чиним опомену и узбуну за хитно ре- 
шење овога питања. 

Ja само овим, господо народни посланици, 
хоћу да учиним једну опомену и узбуну за хитно 
решење овога питања. Јер joiu ми je у памћењу 
и пријат-ном сећању реч господина Претседпчка 
Краљевске владе у Скопл.у o питању опиума да и 
сам увиђа да je режим опиумске конвепцијс ие- 
подношл.ии. (Jonnii Здрапковпћ: У место опиума 
гајите свипјс!) Ето, видите друже са левице, како 
дајете пецелисходан савет!? Где сте Ви видсли 
да се raje свиље у Африци, да се raje свпње у 
тропском крају?! Изволите Ви то pehu народу 
Југа. 

Потпретседипк Јеврем Томић: Господо посла- 
ници,  ja вас молим да не полемишете. 

Душан riepoBHh (наставља): Господо народни 
посланици, када смо већ видели да je овај nam 
специјалан артикал дошао у питаше због закон- 
ског регулисања и ограпнчења, морамо да сс за- 
питамо: да ли je држава чинила какву нптервен- 
цију у погледу поправке тога тешког стања: у пи- 
тању откупа опиумског катрана, у гштању откуп- 
них цена, као и у пптаљу продаје и извоза. 

Јесте, господо народни послапици, било je ин- 
тервенције државе, али морам одмах да кажом 
отворвно, да je та интервенција била иедовољпа, 
да im je била често пута ma време и да je била до 
upe две године сасвим неорганизована. Од две го- 
дине na овамо та нптериепцнЈа, може се рећи, да 
je бол.а, или нешто боља, али још није таква да 
би уопште интервенција могла бити сасвим Ko- 
pnena и да би обезбедила произвођача и да би са 
авога места могла бити похваљела. 

11отпрет£едиик Јеврем Томић: Господине по- 
сланиче, пмате још 4 минута времела na располо- 
жењу. Изволите завршити! (Маифрсд Паштровић: 
Таман толико да можеш рећн четпри речи: РадИ 
гога гласам за!) 

Душан Перовић (наставл>а): Господо народш! 
посланици, после срозаваља цепа опиуму у борбп 
са картелом алкалоидних фабрика држава je за- 
кл.учила једап споразум са Турском o нзвозу опи- 
ума ii o заједничком продајном бироу у Царигра- 
ду. Продајни биро посгоји и сада у Цариграду, a 
raj турско-југословенски споразум важи и дапас, 
јер првог јанаура 1937 године mije отказан у року 
од C месеци, те му се пре^утио прпзпаје важпосг 
до I јануара 1939 године. 

ila основу тога турско-југословенског enopa- 
зума устаповл.сп je Завод за нзвоз опиума, скра- 
heno „Јузоп". Taj завод je постао оделеше При- 
вилегованог друштва за извоз земаљских произ- 
вода, скраћено „Призад". Државна интервепцпја 
обавља се преко „Призада", „Јузопа" и Продајног 
бироа у Цариграду. Откупне цене сваке годнпе 
укврђује Министароки савет na предлог Министра 
трговине. Ta цена je 20 динара no једпом степену 
мррфина. 

Откуп се врши преко постављених поверепика 
:\ у свима среским местима a надзор и кон- 

л се ispuni преко неке летеће коптроле од три 
; !ра. 

To je, господо народни послаиици, укратко 
no, режпм државие интервенције no апијум- 

ском питању. ГоспО^о, тај режим имали смо у 
пракси na можемо улазити у оцену o томе што je 
у том режиму државне интервенције добро a шта 
mije, колико сс путем тога и таквог интервенисти- 
чког режима успело помоћи у прризводњи a ко- 
лико није. 

Господо народни посланици, ja сам још у по- 
четку свога разлагања изнео сву штетност Женев- 
ске конвенције и чиним посебан предлог за њену 
модификацпју. Друго, ja сам се упустио и у оцену 
целисходности и практичне примене namer Спора- 
зума са Турском o нзвозу опиума и дошао сам до- 
потпуног увареша да се њиме mije успело у главној 
ствари да се pa.unije картел алкалоидних фабрика. 
Пи држава mi наши произвођачи иису извукли из 
тога a разума никакве крристи нити неке веће 
цене за наш опиум! Напротив, no иом мишљењу, 
raj сг. разум нама чини сметње у продаји и у из- 
возу. У томе су нашем заводу везапе руке. Сраз- 
мера продаја je неподношшива, јер Турска има- 
гераво да продаје 75 килограма a ми тек 25 и услед 
тога nama годишња берба je увек у застоју, увек 
непродата. Ona mije могла бнти продата још и 
стога. што je Турска, пре ступања Споразума на 
снагу са Југославијом, извезла много свога опиума. 
Разуме се, то су радили шпекуланти no разним 
европским и ваневропским центрима n лукама. Тамо 
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су биле ломбардоване нелике количние опиума. Mu 
СМО морали да чекамо пунс грн годинс na да утвр- 
димо 25% за Лугославију a 75% за Туроку и да тек 
oir/ui почнемо продају. Споразумом губимо мнсло, 
ми осеКамо НЈегову шгетност no наше производе. 
Ja иредлажс.м Њвгову нзмсиу на егал. llapanno, ако 
Турска на ro ne може да пристане, опда raj спора- 
зум треба отказати. Нашег опиума нема много, 
њега купују Америка и кад будемо пмалп слобОДНе 
руке и ие буде.мо се држали те crpaume и no nac 
убитачпе сразмере, ми IICMO п.мати upe купце no 
сада под рсжимом Споразума. Кад све државо којс 
продуцирају опнум пису споразумне, кад се ннсу 
са нашом државом споразумеле да заједно про- 
дају оппум Руснјп и llcpcnjn као паши главнп кон- 
курсптп на свропском тржишту, опда Je nam cno- 
разум ca Турском no nac врло ттетан и треба га 
заиста отказати и модпфпкоиат na предложени 
пачип. 

Потпрстседиик Јеврем Томић:   Господине   no- 
сланиче, Ваше je вјјеме истекло. 

Душан riepoBiili (наставља): Молим, госиодине 
11рстседниче, допустпте да пзложим цело ОВО nn- 
тање. 

Господо народни посланицп, ja чпппм апел на 
Крал>евску владу и na r. Мипистра тргобине и ин-^ 
дустрије да се учине кораци што je могућпо пре да 
се опоразум са Турском модификује или да се от- 
каже. To je наш интерес, то уви1)а сваки наш произ- 
вођач, ro уви1)амо и ми као гсретставницм нашег 
народа и ja мислим да то уви1)ају и onu naum nper- 
ставнпцп Koju се палазе Kao Органи у том npo- 
дајном бироу. 

Господо народнн посланици, да се позабавпм 
питањем колико je пнтервенцнја „Јузупа" и »При- 
зада" на своме месту. Kao mro сте чули, једап мор- 
с|)инскп степен плгћа сс свега 20 дннара a једап 
килограм плаћа се произвођачу 200 дипара. To je 
ПО досадатњем решењу Миписгарског савета. Го- 
сподо пародпп послапици, према тој мпипмалпој 
цени, коју je одредио Министарски савет, потребно 
je да заиста признамо, да са 200 динара произво1)ач 
ne иоже да покрије im csoje радне ни режиске 
трошкове и сад, кад je паритетна цена тога опиума 
пешто ипак већа, ja апелујем на г. Миннстра трго- 
вине и ипдустрије, да, ако се овај режим проводи, 
овакав какав je до сад био, и за идућу бербу, ja 
молим да се цене повећају и да се добијепа зарада 
ne књнжп у општи биланс Призада, јер тамо и ие 
припада, seli та постигнута зарада да се врати 
name.M пр()и;*и()1)ачу према уппкатнпм призпапп- 
цама које постоје код повереника одкупа. 

,Ia мпслпм да je ro право, a пама свима, na и 
нама пародпим послаппцп.ма, nnje јасно куда сад 
иде ПОСТИПНута зарада, јер у опиумски фонд Мн- 
пистарства трговппе доспевају само казне новчане 
— новац добијен од казни оиих који су покушали 
да се нетто orpeuie илн су се огретили o Закон 
o опојним дрогама. 

Господо народни послаппци, TO ПИтање треба 
да буДе правплппје pemeno, Kao mro треба да се 
узме у ретење и пигање заосталих залиха upro- 
пачког опијума — старог опијума од пре неколпко 
година, јер no Жепевској коивепцији пије забрање- 
no namnM трговцпма да могу извозити "опијум кад 
се претходно снабду са дозволом иностране земл.е 
у коју опијум треба да се увезе. Ме^јутим, ми не- 
мамо случајева да je ко.ме трговцу та дозвола дата 

пз Минпстарства. Трговци су упућепп да свој 
опнјум чувају и не знају шта he ca п»име! Јузуп га 
пије откуппо, јер ш*су донета потребна решеша o 
ценама, no којима би он као стари опијум могао 
onrn опкупл.еи. 

Па, господо иародни послапнци, ннсу довољне 
за то залихе старог опнјума фабрике у Скопљу и 
Храстнику, да one уоптте откупе цео тај опијум, 
јвр n.nn капацитет није тако велпкп. Према томс, 
namn трговци са југа захтевају да се пптање тога 
заосталог опијума решн, или, ако се nehe откуп 
учипити, да им се пемиповпо да дозвола за извоз 
у стране земље. Они тај опијум Helie да прарађују, 
nelie ca њпм да шверцују, јер иаши људи са Југа, 
a нарочито којп су поседнпцп тога опијума, неће 
да се упуштају у илегалап промет, нити xohe да 
се rpeme o законе ове земље. Мислим" да ни само 
Министарство грговине n индустрије н Завод за 
пзвоз опијума ne греба да доиусте да они буду у 
таквом положају да се и na raj корак, и протпв 
своје вол.е, одлучују. 

Господо народни послашиди, даље се мора ре- 
шити n питање будућвг откупа опијума. lle мо- 
жемо мп притећи у noMoh пронзво1)ачима ако бу- 
лсмо самп платплп 200 динара, a за њега добијалн 
400 дппара, na свих оппх 200 дипара задржнмо за 
пепозпатп фонд n допустимо да оде у општи би- 
ланс Призада. Тиме није нпкаква иптервепција Ko- 
pnena и потребна, Ако такав режим треба и дал>е 
да остане, ja молим гооподиаа Mnmicrpa трговине 
n ппдустрпје да у буду|1е иппјум не откупљује. 
Такву интервенцију одбија.мо и осу1)ујемо. 

Господо народни посланици, као посланик 
Вардарске баповнпе ja морам ипак да учиним 
једаи добропамерпи приговор на Правилник за 
откуп опијума. Taj правилник, издаи no „Јузопу", 
предвпдео je неке страховите „конвенционалне 
казне" за поверепике за откуп опијума. И до- 
вол.но je то да су повереницп за откуп оппјума 
у Кавадару, у Неготину, Велесу и Св. Николи, учи- 
нили какву малу грешку против тога Правилника, 
onu су од.мах кажпЈепи огромним сумама, тако ве- 
ликим сумама, да тако велпке 'И тако високе нов- 
чане казне нису доле na Лугу досада запажене нн 
npiiMeif.eiie mi пре.ма шверцерима великога стпла. 
Господо посланици, ja сам ово изложио лично u 
самоме господину Миппстру n наишао сам на ње- 
гову пуну лојалиост у томе питаљу, na се надам 
да he он то и исправити. He би било право да ти 
људи, који су сви скупа кажњени до преко 300.000 
динара, само зато што их je рефернсао један кон- 
тролор и само зато mro им сс благовремено HHje 
дала могућност да се оправдају или што их Јузоп 
nnje благовремоно обавестио o евентуалној гре- 
тцп, ако je тамо стварно и било неке грешке, него 
je то учинио тек када je прошло осам месеци од 
тога времепа. Господо, кад знамо да no томе пра- 
вилиику половина од ове казне треба да пде у 
фонд опијумоми при Министарству трговине и нн- 
дустрије, a цела једна половипа иде оном контро- 
лору, који je поднео реферат, онда je, господо, 
положај тога коптролора врло рентабилан, и онда 
ja не могу да верујем у објективност тога контро- 
лоровог pecjiepara, и не могу да верујем у објек- 
тивност овакве коптроле. Господо народни посла- 
пнцп, ja знам и свестан сам тога, да je интервеи- 
цпја Призадова, ма колико она у овоме Дому била 
критикована, ипак велика и да je успела. Она je 
можда најмање успела баш у овом опиумском пн- 
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тању, али у тешким данн.ма га иитериеиција При- 
зада ипак je добро дошла. Сад су, господо, иа- 
стали нови моменти и 'нове приликс. И заиста сада, 
под овакпим системом, не би интсрпспцнја успела 
и зато с п>ом треба раскинути. Ja нарочито ииси- 
стирам на ТОМС И молнм, ако тај рсжим остане 
овакав какав je, оцда треба да се пусги трговцима 
да могу извозити оипјум у стране земље no до- 
зволи дотичнс увозне лсмл.с, јер би го уједно Гжла 
и јелна друга мера која би заиста показпла стпприи 
паритст опију.мских цена. Оиако, ми ту цеиу не 
знамо. Нама та цена mije јасна н imjc нам при- 
казаиа пијсдним билаисом. Према томе, пригрвори 
који ггадају на рачун откупа, на рачун систсма 
откупа, мор.ају бпти опрапдаии све док ne дамо 
доказа, нс дамо убедл.ивих доказа, да ствари не 
стоје овако. 

Господо народнн посланицп, да je ово питање 
овако како je и како сам га ja у гланним потезимп 
изложио, иегде у другој баиовини, ono би било 
о.тппио иелисходиије [тешено. (Гласови: Тако je!) 
Али, господо наподни гтосланици. морате признати 
ла смо ми na .1уг\' н пајстрпл>пвиЈ11 и пајскром- 
пији. Може битн да та окромпост n ne ваља, али 
ми нисмо никако хтелн да чипимо какав прптпсак 
све донде докле се и сами шгсмо освслочилп да 
морамо чипити притисак. Па, госполо послапипи, 
ja баш зато и тражим да се ове сугестије name 
V3MV v оцену баш зато што Вардарска бановина 
imje претстављена no главппм својим проблемима 
и гтроизподпма nn v Управи монопола иако ш 
дајемо и највише дувана n пајбпл.п дуван. Па 
nama Вардарска баппвина, господо. нијс прсстаи- 
љена ни тамо рде се кредити деле. Варлпрска бамо- 
вина није претстанл.епа nn у Народној банци, a 
није претсгављеиа ни v Призаду, na nn у Јузопу. 
Tla, гооподо. Пардарска баиовина mije претстав- 
л>ена ни v Краљевокој влади и зато па.ма мпжда 
овако тешко и иде. 

Господо, MU смо били ти народни послапицп, 
који нис.мо хтели да водимо политику покрајинску 
и регионалну ncrn смо имали nvno поверење, 
имамо и лапас, v Крал^евску влалу, да he ona вп- 
дити рачуна o иитсреспма Пагхтарске банонипе и 
да ће оиа v иајкраћем врбмену бити гтретстављена 
на спимл оиим местпма n ПО свима проблемкма 
ВЗЖНИМ за Вардарску баноиииу. И паламо се. да 
hc и ono питап-е, које жслимо да се међу првима 
репги, да hc н ono бити pemeno. Ако бпх [a као 
посланик Ваолаоске бановине гледао само na ово 
питан>е, ja не бпх могао гласати за буџет Mnmi- 
старства тргоимпе и индустри.је. Али бат зато што 
сам послаишс пелога наоода и што ne могу бити 
присталица регионалне политнке, ja hy гласатп за 
oeaj 6VUCT ca дубоком вером да lie Крал>евска 
влада на све оно на шта сам као народни посланик 
умесно указао, да ће na све то Краљевска влада 
обратити пажп.у. (Одобравап.е n п.ч.ескап.е у цеп- 
труму 'и на десници). 

Потпрстссдпик Раднсав Вучетић; Пма реч на- 
[>одни ппслаппк г. Војпслав Лазпћ. 

Војислав Лазић: Горподо народни посланици, 
ja не знам да ли уопштс има разлога да постоји 
Министарство тргоаине. Ja мнслнм, господо. да 
после свега овога ШТО смо чулп да п>ега треоа 
\кинути. Свн посланици из опозицијс износили су 
такве оптужбе противу овога Мпиистарства да 
фактички   не  може да  буде  никакве  друге  казпе 

према Мтшстру, односно чрема свпмп онима у 
томе Мнннстарству, na да она буде ефнкасна за 
парод, до једино укидањс целокупног тога Мипи- 
старства. 

Господо, поред тога mro су сви опозициони 
посланицн критиковали рад овог Миннстарства и 
изпосилн факта, изпоснли доказе да то Мппистар- 
ство не ради у корист народа него ради na штету 
лржапе. Па, господо, и два говорника из Владине 
neliime и онн су то псто учппили и пзпели опту- 
жбе против овог Министарства (Пл>ескаи.е на ле- 
иицн)- Такве оптужбс .\m усвдјамо у целости онако 
како су то omi изнели. To су, господо пародни im- 
сланици. Tiophe Јевтнћ -и г. Душап Перовић. Ila. 
господо, када ne би ова Влада другп грех имала 
пего само ono што су ова два наша посланнчка 
лруга овде изпели, онда Мппистар трговнпе ne 
би могао да остапе na положају na коме je сада! 
To je, господо, парламептарпи ред да одмах no- 
сле овога он поднесс остапку. (TL'hecKaibc na ле- 
вици). Господо, видите, није мала оптужба Ђор^а 
Јевтића. Ta je одтужба пелика. Она je отшпла 
иало дал.е од оптужбс г. Перооића. Длп, na крају 
крајсва. кад се пз цслог гопора г. Душапа Перо- 
Rniia извуче резпмс и on mije ишита друго пре- 
стављао пего оптужбу. On je ипак гледао да убла- 
жп ту cnojv оптужбу из чисто полптичко-папти- 
СКИХ разлога, али ипак ocehai je бпо таклн да 
фактички преставл.а оптужбу. И према томе, го- 
сппдо, ггемојте пи ла криппте никога лпугог него 
саме себе за ово зло стање којс ви износите. али 
иемате куражи да устанете противу тога! Молба, 
гпсподо, ту ne помаже! Лер господа из Влалипе 
већше која су криткковала рад владе како даиас 
тако и |уче, послс изпршерЈе критике. ла живе V 
некакој нади, na из те иале гласлју sa onaj буцет. 
Л, госполо Mola, mric сс ништа за народ извоје- 
ВВЛО молбом! Лпсолутпо пптта! За пародпа права 
и зп народно благостање мора сс водити борба. 
(Пл.ескап.о na лспици). И само се бопбом то по- 
стизава! И зато, господо, пошго je утвпИеп IIITCTPH 
рад опог рссора, ja предлпжем ла се овај бупст 
схдбаци. 

Госполпп Мипистап je лапае у Нуетовом ек- 
ечозеу лва три гита сам себн ппотивпсчпо. On ie 
казао: закључили с.мо добре трговачке уговоре са 
страпим државаиа и зато ie иастао проспеоитет. 
Затим каже: Птишлеговапо изпозпо друштво до- 
плаћивало ie преко светских цена, куг1Л.епу пшепи- 
пу и тп: на 1ПП кплогпама nmemine 20 a пеки пут и 
30 динара, Сала ако су добои уговопп, зтптп ii- 
опча Привплегопано извозпо лпуштно мопало та 
доплаћу{е? Јер лобар уговор, ако |е добао \то- 
вор, онда ne повлачи за собом ппкакну ттсту. na 
да мора доћи до тога да пеко штету палокпа!,ана 

Дал^е мало од тога, on каже: Ппинилегоипио 
извозно лруштво зарадило je 120 милиона. Наста- 
ie сада пптап.с: добар уговор, и због његове т>- 
бротс Прпвнлсговапо пзвозпо лрупгтво аоллаћи- 
вало je na сваких 10П кплограма 20 ло 30 лпиапа, 
a кад се злиошио рачуп ово ируштвб je, каже, ипак 
зарадило 120 штлиоиа. To je у супротпости јелпо 
с лпугпм. Како ie ono могло заралитп кад ie до- 
плаћЈивало. Ja тврдим да оно ништа није допла- 
Кивало, Beli иање плаћало и мало зарадило. 

П|1Пвилеговано извозпо друттво, каже Мини- 
стар, радило je за добро сељака. Каква je то до- 
брота за сељака кад je друштво зарадпло преко 
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100 милиоиа a сел.ак од тога нншта није добио. 
Сем Привилсговапог извозпог друштва, имамо 
Уред за извоз стоке. И он je опет 'Намсљен као 
некаква noMoh сел.аку. Али ни овај Уредсељаку 
није ништа помогао. Овај Уред давао je извозни- 
цс својим прнјатсл.има, даппо извозницс једнсхм 
реду људи, који су ближл оиима, који су у томе 
Урсду. Ha крају крајева, испало je опет, да je неко 
ту зарадио. Сад настаје питање: ко je зарадио? 
Тамо у селу вије се осетило ништа од тс зараде, 
нити од онрга, mro je зарадило Привилеговано 
извозно друштво, нити од овога што cv omi други 
зарадили иа нзвозпицама. ,Ја се пнтам: ко je зара- 
дио и куда су те nape отмшлс? 

Господин Министар, ronopelui n проспсрмтсту, 
казао je: проспсритет С€ осетио п no томе mro сс 
у Београду зидају палате. (Министар трговине и 
индустрије др. Mu.mn Bp6ciiiuh: Нпсам казао na- 
лате!) Ако иистс употребили реч палате, али дока- 
зујући оостојање прдсперитета позвали сте се и 
на то што je почело зидан>е no Београлу. Ако 
одемо у село, na ггатамо o просперитету, сел,ацч 
Ке казати: Ми висмо осстпли просперитет. Ako 
одемо у имрот, na питамо трговце. na и овс тр- 
говце, који купују стбтсу и друге сељачке произ- 
водс, onii кажу: писмп зарадили пишта. Ово name 
извозиичко друштво нама поставља такве услове 
n даје млле цене да нам не остане ни марјаша 
зараде. 

И многи ће изјавити и ono napa што сам имао 
n то са.м изгубио. A, господо, ако сада питате за- 
натлије како су pa тим просперитетом, nn једног 
занатлију нећете иаћи који he рећи: Ла сам зара- 
дио. Господо, сви onu he да кажу: Нема, и ништа 
иисам зарадио. Гоопода сад говорс o просперитету 
a тај се просперитет не Осећа на широким слоје- 
р.имл кародај ne осећа се na сел>аку, ne осећа сс 
на занатлији, ne осећа сс на малом трговцу- Опда, 
господо, ja пптам: na коме се осећа, и ко je тај 
који je гве то зарадио? Један узак круг, малп број 
'. ui. И, господо, када сс тако водп трговина, на- 
равно ла зарађује само onaj мали број људи, a 
цео свег незадовољан, онда je сасвнм логичпо ла1 
установу једну која ne допоси никакву корист 
иего штету треба mro npe укидати. (Пдобравање 
nn левпци). 

Господо, ми смо у скорашњој прошлости чи- 
тали кампап^у o велпк-пм магацинима у јавности, 
да се сни трг.овци буне прптпв великнх магацина. 
Ми смо в.пдели тај магацип овде у Бсограду којн 
je добио име „Та-та". Ko je позади тога имена, ми, 
господр, то не можемо да видимб. To Бог свети 
зна. Можда су то rajmi ортаци чија имена ко зна 
када he се сазнати али, господо, чудно изгледа 
n;i који je начин та фирма постала, na који je на- 
чин та радп.а постала и na који je начин ona до- 
била крајњу одЛуку да иоже постојати. 

Када je, господо, та радња основана, у јавно- 
crn je почела кампања против те радње. Кампања 
je тврдила да je то na штету широких слојева na- 
рода, да je TO нарбчи.то на штету малн.ч трговаца 
и да je незгодно у nauioj земљи дозв.олити да nc- 
коликр људи оснује својим великим капиталом је- 
дну велику раДњу да ona угуши стотинама n хи- 
љадама других. Господо, нациоиални интервс наше 
Земље n namer народа ne нде за тии- Наш иаци- 
онални интерес не сме дозвдлити да се тако ства- 
рају нагомилани капитали na да ти нагомилани ka- 

питали, било у великом поседу у трговини, било 
у великом поседу у земљишту или ма каквом дру. 
гом капиталу раде na угушивању мањих и капита- 
лом сиромашнијих. Међутим, господо, како се rv 
држао г. Мппистар трговине? Он je заштитник сви\ 
трговаца, ом je заштитник трговине уопште као 
трговине, и, господо мени као народном m 
нику никако се нису свиђале одлуке г. Министра, 
Он je одобрио оснпвање овог магацина на IUTCTV 
великог броја сиромашнијих трговаца. 

Он je, господо, поништио pcuieibe Управе гра- 
да Београда којим je решешем тој фирми забра- 
њена радња. Минстар, поништавајући ту одлуку, 
навео je неке чисто формалне разлоге и док je ca ta 
понова Управа града Београда прикупила one pa- 
злоге, које je on ставио, и кад je она то cee oma 
скрпила u када je требало да следује друго penie- 
n.e o поновној забрани, онда je Мипистар донео 
Уредб^ онивашу великих магаципа и у тој Ур ■ 
би vneo такву одредбу. да се признају до садј 
осповапи магацип и да у будуће не могу се осно- 

i адобрења. Ha тај начип, господо, MH- 
нистар je признво једну дотле незаконнту галпл 
и озакпппо je ca том Уредбом, a забранио другима 
да T2i;<Be радње оснивају. Ту, господо, појав 
се   '      i ipn врло тешке no Министра, no 
схиатању,   npno,   што   je   дозволЈено   оснивање 
радње   na   штету   мпотих   и   многих   трговаца  у 

vi Београду и штр je опет дал>е забранио 
гима оонивањетаквих радши. Онда мора, господо, 
да се посумња да ту има нечега, и народ то тумачн 
овако: неко je умсшап ту из Владе и има неког 
интереса и Влада да само ona радња остане, a да 
се лруге ne дозволе. Господо, грговцп су се п] 
тога бупили. Ово су, господо, Трговачке иовине, и, 
како видите, < ва предња страна je остала пр 
na  je,  иесто  уводног  чланха,  стављено:  „Чи 
и ширитс Тргопачке повине, јер су оне nam искрени 
заштитник! Шаљите уредно претплату, јер с 
издржавају искључиво од претплате!". Зашто то? 

се та страна испупи тиме, јасно je, госпол 
е ono написан чланак којим се трговачко удру- 

жеше   борило   против   оонивања   овога   магацина; 
чланак у  коме  су  ове  новине  захтевале  уки 
те велике радше, али цснзура ове Владе није до- 
зволила да се то отштампа. Па ево, господо, n a 
друге страие ових новина били су свакако чланцн 
у овим сада празним ступцима, који су отворилп 
борбу трговачког реда против г. Минпстра n npo- 
тпв iberoBor решења и против љегове Ур( 
се го није дозволило да се штампа,  јер Влада ж 
дозвољава ничију критику ibenor рада. Чак, ш. 
више,  као  што  видите  у  овим   нови.нама,   MI 
je  нас ■   .:  „Швајцарска je  продужила забрану 
отварању велкких магацина", али сама  raj н 
n после празно, што значи да je то избрисано, јер 
трговачке новипе, као заштитник трговаца, хтелс cv 
да отштампају решење швајцарске владе к ■ 
продужена забрана великих магацина. Ona I 
грегии   против  закопа  и   иптереса  народа,   али н: 
дозвољава да се против њеног рада износи кри- 
тика путем јавности. Па кад те критике mije 
да буде путем јавноСти, онда je nama дужш 
ми  бар,  na  овоме  месту, то  кажемо отворено t 
јарно, a [a варујем да mi то неће отићи у јав 
алп иека бар чује Мимистар да су народни i 
minu  незад0вол>ни   радом  Министарства  трг 
n  радом  ове  Пладе! 
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Дис године се води бор{ба; дис године сс води 
кампања против господииа Петровнћа, шефа Уреда 
за извоз стоке! 

1 Inje, господо, од јуче то! Више од две годмне 
то сс ради! ['осподину Министру чии.сис су прет- 
ставке, писмене н усмене; депутације су долазиле 
да 'се жале на њвгов рад, али je г. Мишстар 
Шдржао г,. Петровића и даље na овом положају, 
na га на томе положају тако MHOIO штити, да je 
сменуо комисију која je ncmmiua.ia рад г. Петро- 
вићев u ушла у његове неисправности, a поставио 
другу, повол>ну за г. Петровића! Народни посла- 
иик, r. Милснко Глишић, jom npe две године, у 
присуству два народна посланика, рекао je гоопо- 
липу Министру у његовом кабинету ово; ...Тамо, 
у Заводу за извоз стоке, onu су učim хајдуци него 
што су били они на гори Романији!. .Ј. A народ 
сматра да cic ви и.ихои јатак! . . .". To je, господо, 
Miioio речено! Г. Мииисгар трговине и поред свега 
тога, n поред толиких протеста на рђав рад г. 
Петровића, on њега n даље задржава. Јц се питам: 
Зашто!? Кад се голико жали свет na његов рад, 
свеједно je да ли he г. Петровић бити чмиоппик 
у Уреду n.m na другом месту. Зашто он не би 
ono уклоњеп одатле, да се ииди, да ли he бнти 
боље илп горе кад on одатле оде. Дакле; господо, 
има i\ нечега и заго ja не моту да пре1)ем преко 
тога. него хрћу да кажем и да затражим, да се г. 
Министар макар у дванаестом часу тргне и да овај 
Уред доведе на висину исправности тако, да тамо 
буду .ч.удп' којима се не може пригонарати. Поппо 
господина MmiMcrpa грповине сматрам крпиим за 
оиакио стање, и пошто ове његове ииституције 
раде противно шнтересима сељака, против којих 
ниче цсо свет, предлажем, да се овс обадие инсти- 
гуције, као непотребне и штетие укину! 

Jom једна велика pa;iiba у нашој зе.мљи има, 
a то je „Бата". Народ се борио и бори и даиас 
против њега. On Je многе name занатлјије отерао 
у службу, a људи су ммали своје радње, a даиас 
их немају. Ова je Влада дозволила „Бати" да пре- 
трчи са једног краја земље na други крај. Иако 
je његова фабрика код Вуковара, он je огишао 
чак у Струмички срез. Тамо je „Бата" купио 500 
хектара зиратне земље и каже да хоће да просве- 
iiyje парод, да научи народ како се радп. Ие уме 
сжај народ да ради. Он je, каже, бсз просвете и 
ne уме радионално да ради н треба „Бата" да му 
каже како се ради, a.in ,,lnna"' треба да пма 500 
хектара n да пакаже како се иодерно И по.моћу 
čupana   n  трактора ради. 

Господо, када Cm сваки сел>ак TiMao no 500 хек- 
тара зе.мл>е и имао OIKJ.IIIKO каппгала колико има 
„liara" na расположСН»у, on on хмео и сам да се 
усавршава и рационализирв, и не би rpećiap ,,Ба- 
ту" да му показује кто he рациоицлно земљу 
обрађиваги. Али, када има земл.е свега 2, 5 или 
10 хектара, када о|)е ралпцом n неиа плуга, зато 
што не.ма чпме да га купп, nelie овај Батин ве- 
шки пр.сед тппта користитн иашем сеЛ)аку( Beli, na 
ијхпип, само na штету. 

Умесго, да се Влада старала да имамо тамо 
nacc.i.LMi nam живаљ којп je иацпоналап, да^насе- 
i.eiiH сељаци буду задовољии, иного више би ви- 
дела земља и нација користа, него од „Бате", који 
he имати 500 хекгара зе.мље. Али, господо, он није 
стаи na томе, Beli сада откупљује једну утр_ину и 
за ту утрину дао je 35 хиљада днпара, али je она 
велика"   1.100 хектара.  Бата je  читаво турско село 

раселио, иослао у Азију, дао им 35.000 дннара, 
чак протнвно уговру o мпру, no којем Турци тре- 
ба да се прво иселе n:) ДоОруџе и Бугарске, na гек 
опда НЗ name држане. Bara je отишао аероилапом 
у Царнград n Анкару И ДОбио прнстанак пајприје 
тамо, a опда Je дошао и код nac n до5по псго n 
код name Владе одобрења која су му потребпа 
за n.iiHo одсељење и отселио их. Тако je „Bara" 
сада заменио цело село, које се je претворнло у 
„Бату" n „Бата" je сада село. Ha иечију доставу 
Мипнсгарство се je заиптересовало за цепу те ис- 
паше n iiponam.io да то вреди 439.000 дипара. И, 
ко би сада имао да прнми гих 439.000 дипара? Опет 
„Бата" пма да ii|)ii.\iii, јер пема никога другог у 
селу сем „Bare", noimo je OH то ССЛО раселио. On 
je тако učio, опет no одобрењу Владе, раселио и 
добровол>це нз овога села у друго, јер, сем Ту- 
рака у овом селу бнло je IH нешто добропољаца 
насел.ено, и тако je on постао једини стапонннк 
ТОга Gmmier села. 

Да лп je то Kopneno за парод, ja се питам, 
n долазим до тога закључка, да то није добро, да 
je то штетпо и да Je то опасно. Велике поседе 
ipeoa укидати, \1<оликонх пма, a ne стварато нове. 

Ja сам у доста махова овде излагао тта je 
Србију довело до онако високог пацноналнзма, шта 
je српски парод доиело Д(ј ополпко велике свести 
за отаџбииу и своју држаау. To je, господо, што 
je имао ciiojo от.пште, a ако heMO за рачун „Ba- 
re", „Tare", странаца и дошљака уништавати паш 
жппал., ja иас питам, запгго he поеле онај Кврод да 
ее борп када ипдп да страпцп у његовој домовинп 
шмају толико пмап.а, a Ofl пема mi куће nn ку- 
liimi i .1. 

Министар каже, да се понекшају радње у се- 
лпма. lio селима нрсу то радн>е, то су људи који 
ne могу да продају ono иВло земље што имају 
као иаглаипцу na други пачпп, пего да ИЗВВДе 
праио, да су тргонцп. 

И сад господин Министар мисли да су то тр- 
говци. To су људи. који су на raj начин продали 
имање, naiviaunuv и ко зна куда су отишли. Па 
зашто су то учинилм? Учпппли су од муке и не- 
воље, јер немогу да опстапу no дапапт.см npo- 
сперптету. 

Гоеподо.   o   ocnrvpanajvliiiM   друштппма   и   o 
п.има je говбрио г. Мпнистар. (Јоваи Здравковић: 
о   „Фепиксу"!)   „Феникс"   je   свакако 
Здрапковић: Рак раџа!) .. 
рекао ■ 

Иотпретседиик   Радисав   ^j .~  
говорничс, Bame je преме истекло и молим Вас да 
заиршите. 

Војислав Jlasuli (паставља): Оснгуравајућа 
друштва чнпе злоупотребе са ТИМ осигурап.ем n 
пека г. Мппистар завири шта ona раде. Ona сво- 
jiiM осигураницима дају зајмове, ако пеко од њих 
затражи'и то две трећине од упла^еиог осигура- 
n.a. Али, гослодо, под какипм услоиима? Седам од 
сто камате и унапред за годину дана наплаНују 
с mM, да се nco nmioc дуга уједанпуг мора пла- 
тпти. И ако je «еко узео десет хиљада динара 
зајма O'H не може да донесе хиљаду дппара плч 
да да тромесечну отплату, nero мора да плати 
'наједанпут десет хил>ада дипара. A ко може да 
врати? Онај, што узима na зајам, on ne може целу 
ту суму даскупи и на тај начин дотерују своје 
оснгуранике да нм то осигураше одузму, И на raj 
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пачин осигуравајућа друштва, уместо да осигурају 
пекога, umi га сасвнм упропасте. 

Господо, г. Мииистар да бп утврдио КОЛИКО 
je Влада дибро учииила у аог.чеду аросперитета 
народног кажс овако: У 1937 години посећао сс 
извоз са 'iO'/o према извозу у 1936 години, a каже: 
ETO, видите, како Влада много чини, видите, ова je 
Влада di годину дана учинила напредак, Међутим, 
ja hy да пигсегнм г. Мииисгра на то, да je 1935 
година била неродна и главна годдша у целој 
земЛ»и и иикакких заостатака иијс било да сс у 
1936 извезе. Пи знате да сс род у једној годиин .ne 
и.шезе цсо у roj годппи, једна полоиииа (iciaje 
редовно за извоз у идућој години. Пошто у 19;^5 
години mije ммало ништа, опда сс у 1930 годиии 
mije МОГЛО ни ИЗВОЗИТИ. A 1936 годииа била je 
плодна и, наравно, у 1936 гоДини mije се то свс 
могло извести, већ су главне килтпше хране 
ммале да се извезу тек у 1937 годпнп. 

И тај iionelian извоз mije заслуга Владе, иего 
Божија заслуга, зати што je Бог помогао сељаку 
да му роди година. Ако се сеља« буде наслањао 
na Владу, ако се буде наслањао на Призад и Уред 
за извоз стоке, on има да сасвим пропадне. 

Господо, има Miioio још и других који се ја- 
вљају као пријател.п сељака и кажу: ero сви мн 
радимо за сел.ака. И, господо, све ono mio се 
ради за сељака нзлази протнв ce.i.ai<a. Тако ncio 
м она Влада cue ради за сељака a све исиада npo- 
гив сељака. I! према тоие, сељак ne верује овој 
Илади. On ВИДИ да нема од ње ннкакие користи И 
on се n.oj неће im молити, on lie с€ молити оиоме 
у кога једино верује, a то je Богу. Миогобројиим 
пријатељима, који му се јављају, он ne верује. И 
зато ja, као сељак, кшајући пред сОбом осећај се- 
л.ака, ne могу да примам овај буџет и ne могу да 
гласам за ову Владу, јер ипдпм да ona ради npo- 
тиву интереса n na штету сељака na hy зато гла- 
сатп противу овога буџета. (Одобраваше n пл.е- 
скање на левицп). 

Иотпретссдиик Раднсак Вучетић: Реч пма na- 
родпп послаппк господин Александар Лазаревић. 
(Гласови: Није присугап.) Како гошодин Лазаре- 
luili mije присутан сматра се да je одустао рд 
речи. Реч има народи посланик г. Бранко Tb- 
доровић. 

Бранко ТодоротМ): Господо народни посла- 
ннии, експозе Мипнстра трговппе, сгручпо обра- 
зложен и зналачки саставл.еп, пружио je један 
доказ више да се у ресору Мипистарства грговиие 
спроводи корисна трговииска-лшдусгријока и за- 
натока политика, која na целокупиом ексиомакш 
подручју наше државе уиосм све снажнији бољи- 
так. Мз критика појединих предговорника моглп 
смо да иидимо да су те крнтпке без доказа и без 
Д(ЈИол.пога  кригпчког  промаграња.  Кад се  гоиој.ц 
о једноме важном ресору, онда се његова важност 
ne сме ттодаштаиатп и ne смеју се правити алу- 
аије na његов рад и постављати ироблсмп онде 
где II\ нема. To нлуструје паше појмове н схвата- 
n.a за најважнија економаса и соцпјалпа при- 
вредна miran.a. 

Ми смо.цретходиих дапа a и дапас ималн npn- 
лике да из говара поједтгих пародпих посланика 
дођемо до закл.учка, да извесиа господа народни 
посланици са левице нису давали објективне оце- 
не, које су требали дд дају у иитересу лојалпости 

и правилнога вршења дужностп, всћ су cue чин«ли 
само због свога опозиционог става. Критика no- 
сланика са деснице била je објективиа a критика 
посланика са левнце бпла je такпа, да je cue »muc 
пружала уиереп.е да ra господа ne схватају оз- 
бпл.но сиоју дужност, иако баш onu пребацуј;. 
пеозбилхпост послаппцпма са десиице. Господо, MI; 
смо чули пеколпко гоиорппка који су у истоме 
правцу покушали да крптпкују рад Уреда за кон> 
тролу и извоз сгоке. У овоме пптап.у мпогп пмај\ 
своје лпчпе интервсе na ca тога становишта н 
i'onope. 

аато n mije никакво чудо да се такве кампање 
предузимају противу једпе установе miju рад 
ооухвата тако велико пол.е разних и јаких ннте- 
peca. llnje никакво изненађење, да се од рђав! 
инфррмисаних, можда чак и добронамерних л.уди, 
cue ono чппи. Али je ппак чудо, зашто ГОСПОда 
нису, upe no mro су почела да критикују, уложила 
пешто труда да сазпају право чињеничко стањс, 
Јер, господо, лакомислепост овакве критике мож« 
изоиљно шкодптп угледу у земљи и иностранствЈ 
Једној оваквој установи, којој се, међутим, неможе 
iiopelm вељика важност у односу na делокруг ње- 
nor рада n даттш.у сгрукгуру раз.мепе дооара ci 
нностранством и принцишша дириговане привреде. 

У колпко крпшка рада ouor Уреда има за сврху 
промену чиновника no сваку цену, онда nehe бити 
претерано ако нзјавпм, да je овај начим борбе ne- 
достојан и onacan јер, свакако, да mije исправно 
стварати за себе или cuoje штићенике положаје Hi 
оспоиу пепрслЈереппх оптужби. У колпко пак та 
критика иде за тим да се рад ове организције, a 
ca тим n iicnpaunocT њених функционера ирокои- 
пролише n, у случају потребе, рад реорганизује, 
одгоиорна лица, у колико се установи одговор- 
noći-, упуте на Суд — ja не само да ппсам nporniu 
гога, пего се n сам залажем за једну оиакиу на- 
јлеру. — Чини MU се, међутим, ако се ово желела 
nocTnhn, да се je пошло пеправплппм путем, јер je 
у том случају грсбало ,najiij)e да се дође до neiu- 
средпог позпаиата рада нападнуте устапоие n да 
се cTuopn објективан суд na оспову документова- 
них чињепица n факата, 

Господип Мнппстар тргошше, како па.м je eeh 
позпато, ni)e неколико месецп je образоиао коми- 
сију која je испитивала рад овога Уреда  и која 
je,  како сам  ппформисап, дошла до закључка 
ne nocroje никакви докази који би теретнли uu 
Уреда. 

Ми   смо   уиажепог   колегу   господпна   Kocnh.! 
чулп  n  у  Фипапспјском  одбору.  Његова  крил 
у Фипапспјском одбору, у одпосу na рад Уреда 3 
контролу 'извоза сгоке, била je истоветна са њ« 
вом   вечераплвом   крптиком   у   Пленуму   Mapo 
скутптппе.  Господош  др.  Kocnli,  без  икаквог до 
ку.мепта, без икакве солидпе аргументације, у п 
једног озбплтог човека, у пози једпог култур 
мпслиоца,   изнео  je   овде  стварп,   које  тешко  тс- 
рете не само рад једне погпупи  корисне opranu- 
зације, него ц рад људи од чијег посла у roj о,- 
ганпзацијп завпсп егзпстепцпја њиховпх nopo 
n  цео  њпхон  Mopa.inn  капптал  садашњости  n бу- 
дућпостп. 

Ja сматрам да je дужносг иас народних no- 
сланнка  запста  деликатпа,  али   за  cue   nac,  и 
ne подлежимо Kpimi.nii јавпостп, строго обавезна, 
и мп, и no cauecTii cuojoj, мор;амо je nouiTouai 
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достојно и лојално извршавати. Тл сс лужност, 
господо, која je врло деликатна и врло озбнл.на, 
v највише случајева нс само пренебрегава, нсго 
сс са овога места и злоупотрсбљапа. 

Kao што рскох, у Фишшсијском одбору ми 
смо имали прилике да слушамо господииа др. Мир- 
ка Косића no овом истом питању. Господин др. 
Косић je оптужио у томс случају такође гооподина 
лп. Милутина Пстропнћа, припгоца дужности 111С(|)а 
Уреда за контролу нзпоза стокс. On je, господо, 
онда тврдио да je кривица до господина Милутина 
Ucrpomihn. Због извоза иских 35 вагона слапинс 
н због тога таквог извоза, који je наводно био 
непратшлаи и пекорсктан, госполии Кооић je хтео 
лиректно да окрини госполина Пстровића. Mef)y- 
тим, госполп, меии je познато, a свакако и самом 
заводу, да госггодин Петровић оида није био управ- 
ник завода, да je цео тај извоз ч-Јзвртен no за- 
icr.v'iKv стручног одбора и ла господин Петровић 
ннје имао никаквог удела v rove. (Др. Јордан Аћи- 
unnnh: Да гн иије ом написао тај говор?) Kao што 
видтп, ja не читам никакав говор. 

Звог   свих  пријављених неправилности,  како 
сам већ   казао, образована je комисија од cipane 
госгтодина   Министра  тргопиие  ла   испита   истипи- 
тост пријама. Дотична комисија и v Београлу и na 
■Timv мсста   v   Прагу,   код  тамошњс   експозитуре 
овога  завола, вршила  je разна ислеђења. Када je 
та  комисија  завршила  enoj  рад, онда  je  настала 
једна утакмица између појелииих чиновника, и то 
и чииовника   који  су ушли v састап  дотичне  ко- 
мисије,  'и   чиновиика који се већ  иалазе na  изве- 
ским другим тголожајима. Одмах се почело са pa- 
дом   да   се   ппеко  поједине  госполе  народних  no- 
сланика   v  Парламенту  пласирају  разне  вести   o 
нешравилЋгостима v дотичном заврду. Тако ie, го- 
иоло,  дошло до тога да и  ja, порсл другах на- 
родних  ггослапика, добијсм апонимпо једну ковср- 
ту  са   пеколнко   података   o  пеправилпом   раду   у 
лотичном  Уреду. Господо, са дотичним Уредом и 
са личиостима из тога Уреда пнсам ни У какполт од- 
косу,   л.7ги   сам  сматрао за своју послапичку дуж- 
иост ла  сс после тога, кад сам добио one полаткс, 

ррано и«формишем како фактично croje та пи- 
тања  и  ко je и уколико no тим пптап.пма заиста 
крип. 

TOM приликом дошао сам до уверења да Уред 
ппетставлЈа јелну врло обиину и, са гледишта стшх 
')imx који сс служе њиме, врло примамљиву и ин- 
тересаитну организацију. Он, господо, лаје MOTVH- 
иосги миогпма за врло рептабилно пословање. To 
пак такво пословаљс 'изазвало je, сасвим прирОДНО, 
иеобично живу утакмицу код nelier броја пзвоз- 
итоа у гтоглелу пласираља ппо neher утицаја na 
пословс Уреда, a парочпто na пптап.а постапл.еп.а 
v Стручиом одбору n водећпм чиповппчкпм ме- 
стима погодних личности, преко гсојих бп што лак- 
iue спроводплп политику својих послова. Сам тај 

i j подслио je урслскс иптсрссепте у два та- 
бора, тако да сс борба тих фронтова сада у глав- 
ном оконцентрисала на појелпне чииовникс Уреда. 
У раду лотнчпих чппоппика меропатпо ла пма из- 
весних мапа и педостатака. У раду пеког госпо- 
липа Бузач-ића, чиновника експозитуре v flparv, 
можда ј<^ било n крупппјпх пеправплпости, али 
[i raj чимовппк, због тога, >'лал>еп ОД дужпосгп. 
Оц je тимс свакако кажњен. Ha тај пачпп поспо- 
лин Министар }е одроворио својој лужпостн. Али 
— да  nofjCMO даље ... 

Слушали смо, госполо, n друту страну. Прп- 
бављали смо информације и, према свим тим ин- 
формацијама. ja сам дошао до једног позитивног 
закључка, који je заснован на чистим и сасвим ја- 
сним документима, да у том Уреду ne постоје не- 
правилпоста и злоупотребе у обнму и размерамп 
како ге овде вечерас и раније у Фипапспском од- 
бору претставл.ало. (Глаговп еа лсвице: Где су ти 
дтчх-меппР) Пилећете их, ако je потребно. И, го- 
споло, улазећи у суштину целе те акције, улазећи 
у њену позалипу, имајући у виду дужност народ- 
ног посланика да строго, no својо.ј самокоптролп. 
да строго na остгову извеоних гтварних и jacno 
олпе1)епи\ чип>сиипа суда и ла сс ocepiie на сва- 
чпјп пал, ja сам схватио ту лужпост и сматрао sa 
потоебно ла рвле, после ових изнетих чињеница, 
изнссем своје мишљен.е. 

Гооподо, измећу осталих полатака, na којима 
се засиивају оптужбе са којима сс досал овде опо- 
рисало, постоји и извештај дотичпс компсше. До- 
тични извештај, no своме саставу. no читавој сво- 
јој стилизацији, претставља. no мом мишљењу, Ie- 
дан неповољио олрсћсп и iacan састав, (едан са- 
став, коме се неко парочпто повепси.с не може и 
не сне поклонити. .Ta, госполр. имам ппи руци и, 
изглела ми ла располажем сличним матеоијалом 
еа коГим ie пасполагао и господин Кошћ. (Гла- 
еови:  Само  пзплачитп  друге  закључке!) 

Ja изногим објектпвно мишљење и onenv целе 
те ствапч. Из тога минтљењр вмли се ча гс коми- 
гија у ГТппгу и v Београлу блчила овим питач^ем 
и да ie v тпм бављењу покушала ца на све могуће 
начине поибави ма какве документе, који би могли 
да докажу основаност отттужбе рогана у Уреллг за 
контррлу извоза стоке у Београду. 

Господо. v дотичном извештаЈу се опширно на 
пеколпко страница  onncvie  живот у Flparv пеког 
г. Бузачића, кога ja никад v свом жппоту нисам 
видео. У дотичном извештају се umne како je оп 
nno кои>ак, колико je зл њега тоошио лневно, види 
се како je одело носила његова госпођа, с кпм се 
дружи n тако je тај изрештај испуњен највећим 
делом гпмо овим пеозбил.пим стварима a отсуствује 
оним пгго je пајпотребпије н mro je комисија мо- 
pa.-ia ла уради, отсуствује здраврм оценом и npa- 
nmr   мпшл.еп.ем.  У  дотичпом   нзвегптају,   госполо 
народни  иослапипи. .измећу осталог, постоји оба- 
вештење o тоие. да су поједини чинрвници пашег 
посланства  у Прагу примтнш разне ситне позај- 
мпие, na да  ie позајмице примао и сам ондашњи 
послаиик   г.   Гризогоно.   Ja   вас,   господо,   питам 
каквс  везе чиновници  namer посланства  у Прагу 
n какве везе ондашњи nam посланик у Прагг има 
са ралом тамошњег Уреда за контРолу гтоке, Иема, 
госттодо,  иикакве  везе.  Али, требало  je да  с^е на 
некакав пачпп исконструише једна тпто тежа, једна 
пгго цпп.а оптужба   ла би се љули; КОЈИ емојим na- 
порима и својим тпудом заоађујУ хлеб, што више 
оцрнили: (Ђорђе Јевтић: Није  ни најмање nanio 
боанити  човека  којп je  извршио толико злоупо- 
TpeHa!)   Ппје   часно   г.   ЈевтИћу,   папалатп   човека 
који mije крип. (Александар Дачић: Дајте паола- 
ментарну анкетуП Овој закључак ioni нисам изнео, 
саслушајте ме. Из овога извештаја, који се налази 
пполампом, свакн објективан човек мои<е јпсно да 
утврди да се ондашња комиси.ја бавила свима мо- 
гућим питањима, али се није бавила довољно по- 
требом да утврди право чињеничко стање и да га 
утврди   веродостојпнм   докумснтпиа   и   доказима. 

84* 
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Доказа, веродостојиих доказа и локумената нема, 
a да их нема, локпзује и гопор г. др. Косића и дру- 
гих предговорника који су овде критиковали. 

У дотичипм извештају, господо народни ио- 
сланици, каже сс, изме^у осталог, да je .дотични 
Бузачић, no налогу г. др. Петрови^а. од једне пра- 
тке фирме затражио зајам од 200.000 чехосло- 
вачких крупа, да je та.ј зајам примио и да ra je 
уручио r. ПетровиКу. Међутим, господо, шта сс 
дешава? Дотична фирма, која je била наведена да 
je од п.е тражен и примл.еи зајам, писмено je то 
демантовала. (Граја и протссти и iiomnui: Hira Ви 
алвоцирате за њега! Јесте ли Пи адвсхкат или на- 
пптгни  посланик?) Г. Петронпћа  ja по  познајем. 

[potei      ••■, •' ши " чесници. — 
'■' то пплне, 

се такве ствари im (ешавале!) Гоопадо на- 
родни прсланици, ако вам je стало ло тога ла утвр- 
дитс материјалну истину, да дозпате !елну матери- 
јалну истипу, онда вам je свакако дужност да са- 
слушатс свога послаиичког друга. (Помпвпи бучнп 
протести и поклицп: Нећемр да те слуџЈамо! CH1)II 
ca говорнице!) Ja сматрам. господб, jbiii једанпут, 
независно од тога шта ко овде мисли, да je no 
среди свакако једна мистификација. (fpaja n про- 
тести у целој дворани). 

AKO сам убе1)ен д'а говорнм iicmnv, илп лл ие- 
кога одбраним од клевете, оида то чииим неза- 
висно од тога да лп со то иекомс доплда или иг 
допада. Многи људи суде н гопоро према своме 
расположен)У и овојим потребама. Ja сам o i увек 
то чмпио само na OCHOBV истипс, права и правде 
и са гледишта само тих строго моралпих прип- 
ципа и једико псправних начела мерио сам сваКу 
cTBaip !и анализппао сваку појаву v животу људи. 
To ca »стим осећаи.см прппччпостп п дужности 
чиннм и  сад. 

Знајући да je Комисија радила ., строго и ак- 
iiiniro". и. тт'о ro тиче н.еие г'б;рктиниости. рба- 
веттен, да je fciair члан те Крмисије, за времс 
њеног рада, био истакнут као канлидат за поло- 
жај управника Завода —иа базн најелсмрнтапшпг 
психологијс могу закључити na, уколико може би- 
тиречи.б необјективмогти Комисије, та необјок- 
тивипст пије извесно утла у копист шефа Ур.еда, 
односио конкурената за исто мссто, на које je био 
кандилован један члан рвчене КомисиЈе. 

Дал>е, господо, може ли се узсти ислравном 
изјава јсдног паподног посланика, који критику- 
\vhi\ ппд овога Урсда иамепио доводн у везу и 
неку позајмицу од три стотине пгилипга, коју [е 
ппимила, кпкп on каже, јсдна rocnoha. ПЈта ово, 
господо, значи? Зиачи ли то да v ову кампању 
треба да се увлачн преко CBOI'C жене и једагн Ми- 
нистар и иопсл свс своје добпоиамсриостц и cfl- 
весмогти. Значи ли то да Цела ова појава није 
је.лнп загпнетеа. јолиа исконструисана кампан>а са 
јасно оттпећеним цил>евима и иедовол.по освотље- 
ном позаднном. 

To ie мистиф-икација, o којој ми морамо да 
знамо- Да ie, господо, била ствар за суд, господпи 
Министар би то учииио као mro je v свнма при- 
лнклма досад врпто своју дужиост. Лли. господо 
иаролпп послаиици, кпд иеко.ме иије стало до тога 
да доНсмо до материја.-те истине," то су оида cn- 
свим природпи овакви п.сгови протссти, и онда 
cv природна оваква његова исгодовата . .. (Гла- 
сови ca левнце: У чијс имс говориш? -- Ллексапдлр 

Дачић: Шуј&Ш да се у стсиографским бслешкама 
каже, ла je говорио у име своје, a ис као извс- 
стплац всћнне!) Говорио сам у својс имс. 

Потпретседнпк Јеврем Томић: Господин Бран- 
ко Тодорови!) јавио се да гонори као известилац 
већине, a кад je дошао na говоринцу говорио je J 
enoje име, IHTO je и сам на завртетку изјавио. 

Реч има пародни послапмк господпн Петар 
Стојисављевић. 

Петар Стојисавл.евн11: Гооподо народни посла- 
iimur, с обзпром да je вромс добро поодиакло и 
да стс vMopnn, a потребпо je да овај буџет изгла- 
само joni у току ове заморпс ноћи, ja hy бн 
кратак и потрудићу се ла вам у најкраћим цртама 
изнесем потоебе мога краја у име бивше покоајмнр 
Далмације, У моме срезу као и v пелој биашој 
Далмашии иапод je сиромашап и већим делом м 
бави* земл.ора'IH.OM n сточарством, icp ie ваш 
свима добро позпато да ie то ie.ian пасиван KOai 
и да со v иремепима те.шке глали и псвол.с, a што 
се понавља сваке другс године, баш та! мали и спт- 
mi сточар и земљораднкк морао ie да тражи кре- 
лнта код тргопапл n мллпх поседппкп, ла би м 
ran одожати себе и enoiv породицу. Daai ма.ти 
гтоседник, трговаи и занатлија дајући na кредит, 
задужио сс u сам код банака, u тако cv cBoinv 
коедитирањем они ланас довели себе и овс малс 
и ситче земљораднике n сточарс у безизлазан no- 
ложа!. 

Како видите, ja сам вам бар у најкраћим цр- 
тама лтимч-ле описао ситуацију тих малих и с 
иих. и ia бих молио Крал>евску владу n ресорног 
Министра пол.оприпроле да попадп v Краљевскр! 
влали да се донесс једа« закоп или 1една уредба 
Kola би овпм малпм n ситним трговтима, посел- 
нкцима n ванатлијама омоггћила опстаиак. 

Јср  Упелбом  o  ликпчлпшпп   земљорадничкш 
дугова од 2П септсмбпа 1036 голппо, трговци. о' 
imun и оггалп поверпотт земљорадника доведенн 
су у 'елан HCCVMH.UBO о.лпећ тежак положај. 

Из  Mnoro6poimix   преставака  трговаччих  ко- 
Mopfl и дпугпх ппивпсдпих удружеља из Пржиоо- 
ске бановине документовано cv доказане сво ттст- 
no   nocu'iimo   пнс   Упслбс,  за   хиљаде   и   хиља 
ппивоедника,  ion док ова Уоедба  пира привата\' 
спојину с јсдпе, с аруге стоане ocielin сву ucici- 
плкогт ппед заколом, или. бол.о речено. icmv v 
nv социдаЈгау нопоавду према огромиом деду та- 
мошњег средњег сталожа, моји и v cnoioi ппош 
сти, ii v оа ■lamn-ocTii. a боз cvMH,e и v будућт 
пма  да  и   иалал.о  уноси  потоебити  и   драгои 
cimi дио ^г даљној изградњи, учвршћиваљу и • 
номском боллшсу nanio заједничке дпжавнс згр 

У овоме craibv ствари уопште, посебно се no- 
тичу onaino прилике настале у нашој llpnMopcKoi 
бапонипи  v ОДНОСу малоиарошкпх  трговапа  и 
rii лшжа, с једае и земљорад^Шка-дужшжа, с друге 
страпс. 

Cne дп доношења прве Уредбе o раадужењ1 

земљооадника у годппп 1032, наши земљорадашц! 
a оообито оии у загорским оп.штинама Примо! 
баповипо, уживали су у пупој мјери крсдпт, neon- 
холпо погребит п.пховој домаћој економмји, 
po искл.учпво код маловарошких n  ссоскпх   i 
ваца n приврсдппка. 

Да прибавс дал.па сретства за кредитир 
зомл.орадппка, јер у миого случајева пијс био 
вољан  ограничени   властити   капитал,  iianm   np 
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врсдници, залажући своју муко.м стечену имовину, 
гражили су даљна иовчаиа сретства код разних 
иоичпиих устаиова, на која и лаиас ПЛаћају јчмикс 
камате, и тако обављали, у највеће« делу namc 
бановине, једну смишлјСну II за ссл.ака корисну 
гтосрвдничку улогу између капитала и землк>радње. 
Шта више, принрслтти, рсрбито у загорском 

делу наше бановине, етсономски већ исирпљени, 
остали су скоро боз икаквих сретсгава sa даљни 
рад, i ep су изгубили досадзшњи кредит, a њихова 
дутогодишнмм радом стечена тловииа оптерећена 
прск-о своје вредности рали високих камата, пар- 
иичкнх и онтпнмх трошкова, уколико већ до сада 
im je, очекује сваки час прнсилиу продају у Kojoj 
v OHIIM наигам крајевима нема купаца, осим опет 
(тстих новчаних завода повјериоца, али, sa поло- 
BHHV процењене врслпосгп. Тамо he, без сумње, 
v всл-икомс делу ла страла и велики капитал. јер 
оаике као повсрноцн тих прппрслника неће бити 
v MorvIiiiocTH да наплатс сиоја потраживања пл 
презадужених маловарошких трговаца и обрткика, 
лок he оии опет са својим породицама omu бачени 
олјелиом, a бсз cnojc кривиие, са иоложаја утлед- 
ног и корисног члана зајелнице без крпва нал гла- 
вом, na просјачки пггап, постати читавим фалан- 
i амм  бескућника-пролетера, 

Гледајући у очи овој и овакво.ј котини и у 
оправдажм стрепњи за даљни опстанак тих поро- 
дица, привредници Приморске бановше обоаћали 
г\г со v више момената надлежнима да озбиљно и 
без даљњег одлагаша порале na томо ла сс неми« 
ковне и кобне послелице, које са доношен>ем*Уред- 
бе o ликвилацији земљоралничких дугова пријете 
гл коначном пропасти том привредном сталежу, 
безо ■жлачнп уклоне. 

V пуиоме познавању људи и прилика, гчзсподо 
иаролпи посланици, тврдим да je sa привоеднике 
voniuTc, a нарочито за наше привреднике Примор- 
crcc бвмовше, који жпве и делују у изиимно тс- 
IIIKIIM прнликама, поссбно лошао задњи час, ion 
стојс отворено пред опасности „бпти или не бити". 

Потребно je да наша КралЈввска влада, no 
овлашћењу које има од Народног претставништпа. 
заштити и овај наш средњи сталеж како бн се већ 
јглпом од њих уклониле одвећ тешке реперкусије 
Уредбе o ликвидацији вемљорадничких дугова, a 
која би Уредба према закл.учењу конференције 
свију трговачких комора одржаној прошлих мје- 
сеци v Београду, ставнла у дужност Привилегова- 
noj аграрној банци аналого чл. 7 Уредбе и исплату 
дугова бар оних грговаца и осталих прив|5едника 
који су у стању да докажу да су упали у финаи- 
сијалне потешкоће, само стога mro су отлом при- 
лика и регионалних обичаја били, na rope изло- 
жени начин, одувјек посредници великог капитала 
и лсмл.орадника. Међутим, потребито je да се од- 
мах суспендују сва овршна дјела која су у току, 
како би иноги задужени.привредникбио поштеђен 
сув«шних овршних грошкова. 

Ова Урсдба требала би ла предвиди faKpbe и 
могућност ломбардовања (зблитација, како би се 
na onaj начин рмогукило оживљење привреднрг 
животи na селу и у нашим малим варошпиама na- 
ралелно са привредним животом који и заслугом 
Крал.епеке владб узимље у далеко сретппјнм прИ- 
ликпма, свс то јачи замах у псКим центрима namc 
простране државе. 

Хитпо доношење ове урбдбе намеће се јелпом 
речи   као  императив, јер nam  средњи  сталеж са 

право.м тражи да буде пред закопом пзједпачеп 
са земљораднМком са којпм on, у привредиом ре- 
шењу овога гттања, само на oBai начин и у бу- 
дуће могао да адржава ј^днако живу Рну давну 
пословпу везу HCTlpeKTiriifTjl у хармоипчиом р'а'ду 
na обострану корист, увјек за добрб n нат1редак 
нате наролне зајелппис. 

За добар успјех овога решења, госполо na- 
родни послапици, јавпо и више пута дато je обе- 
Кање Рдлучујућих фактбрЈа, да Ке Краљевска ^ла- 
да, увиђајули оправданост аахтева, у најскоријем 
року времепа прпвсстп у лело заштнту n привред- 
nor сталежа који, још јеЛном кстичем, заслужује 
ову заттиту, јер itam средњи сталеж има, ббз сум- 
п.е, пспролазппх заслуга v државнрм жпвоту наше 
ОтаОбине. 

Молим господина ресорпог Мшшстра да узмс 
v разматрањс овс потребе и страдања паших ма- 
лих поселника обргпика и запатлија, те и п,и\ да 
се заттнтп једпом такиом уредбом^ na имајући 
пуно поверење v Краљевску владу на челу са rbr 
сподииом др. Мплапом Стојадиновићем изјављу- 
јем да liy гласати за буџет. (ОдРбретач>е у цен- 
труму и na лесиици). 

Потпрстссдитс Радисап Вучети|1: Има реч на- 
ррдни ;посланик г. Мита Д^митркјевић. 

Мита ДимнтридевиК: Госполо паролни iiocia- 
ници, као послапнк Јужне Србије говорићу upnu 
o трговнни, индустрији и запатству у тој рбласти. 
Ham Југ, v средњем веку у доба наше старе др- 
жаве, имао je разграпату и развијепу трговниу у 
јелиом правцу гтрема Ладрапском мору ол куда су 
сткзали лва вслнка трговачка пута, један дубрО' 
вачки пут, који je пролазио кроз Херцеговину, cn- 
лазио ло l Inma n одатле ое рачвао у два правца, 
јслипм Варларском лолппом ло Солуна, a другнм 
правцсм npeico Једреиа na Царпграл. Други je пут 
са Јалрапског мора, тз. Драчки пут илп Вна F.riia- 
ција, разви.јен још из римркрг доба, v Средњем 
веку врло жпк, ггблазио je опст с Лалрапског мора 
и хватао после Албаније крајеве name западне Ma- 
кедоније. li трећи пут укриггао се преко Скрпљз, 
водећи од Боеграда на Исток, рчуван за све време 
као Цзрки^радски пут, којим je доцније прршла и 
железница. Укрттаи.е гвих опнх свстских путсва 
KDP3 Јужну Cponiv доказује да je nam Југ v pa- 
mtjiiM вековима бно трговински врлр значајан у 
сваком погледу. Скопл.е, nam царски град, центар 
name лржапе n цептар средњевекрвне тргонмпе, 
имао je доста велпкп бррј караванч:ераја где су 
у жином [гррмету icapanami ca ссвера n занада и 
каравани са јута и пстока истрваривали cnojv рр- 
бу. И лапас још једаи рд најстаријих караван- 
ccpaia canvnao сс у Скопл.х-. 

C проласком железнице, иако Je дрнекле onaj 
/Kumi трговински.промет умањио се, нлак Јужна 
Србија остаје централка област за тргрвичу у np- 
врмреду за Орбију. Кад ie K'pa.-i.cBima СрбиЈа ушла 
у еконрмску бррбу са Аустро-Угарском, и кал je 
наша земл>а ступила у царински рат са п.ом, пут 
за економску еманципацију и рслрбрђење рд Ау- 
стрије пошао je на Југ долииом Вардара на Со- 
лун. Тим путсм nama je тршвчпа пзашла rta за- 
падна систска тржишта ^лббодивији се екРИомскб 
зависности РД Аустро-Угарскс. To je била прва 
прбеда Крал.сшшс СрбИје НвД CKOHOMCKVI.M аавп- 
СНРшћу од Аустро-Угарске. To je била прва rio- 
беда Краљевине Србпјс иад економоком зависно- 
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шћу од Аустро-Угарске, a то je утврдило и наш 
политички пут na Југ, jcji се није дала замислити 
Моравска долина без њеног природног наставл>а- 
li.a у Вардарску долину за излазак на море, макар 
na гуђе море. У том наиону Краљевиме Србије за 
њено героширење на Југ долипом Вардара леиш и 
ivraiuiii paj.ior Аустрије да после наших оалакаи- 
ок1их победа no сваку цеиу опречп резултатс да- 
ЛјСг »ашег полигичког и принредног развијања, 

C таквом економски значајжш улогом иаш Јут 
ушао je у границе наше nonclianc државе. Њсгов 
значај у привредном погледу, на жалост, почео 
je да опада поглавито због тога, urno су границе 
балканских држава гаресекле цариноким подвојеио- 
стима ону економску експапзнвност целокупностн 
Југа. Тако je од балканоког склопа свих јужннх 
крајева, из доба турске царевине, одвојено три 
привредне посебиости, те je привреда њихова Be- 
sana била за три оалкаиске државе, што je раз- 
бпло привреДну целокуппосг наших јужких кра- 
јева. 

Сад да пређем конкретно на трговину Јужне 
Србије, како се она данас приказује. 

Главнн трговачки артикли пол.оприирсдиог су 
карактера. И то су: дувап, опиум, свиленс коконе, 
памук, пирипач IH ул.арице. Ово су, порсд стике п 
сточних производа, можс сс рсћи, једини артикли 
na којима почива ис само трговина ове бановпмо 
непо и св-а остала њена радиност. Истичем да се 
опиум, памук и пирнпач у нашој КралЈевиии raje 
једино у овој баиовинн и да од пласмана оппх 
артикала зависи ne еамо трговина пего и сва 
остала привреда onora краја. Зато je трговина у 
Србпји, a нарочито извозна, била од увек најглав- 
нија грана радиносги. Mcl)\ пим, од ослобођења, a 
у задње време нарочито, она се .иажалост све више 
опутава јер се један no један од напред помеиу- 
тпх артикала узимају трговцима из руку. Тако je 
иајпре дуваи, одмах no аслобођењу onora краја, 
проглашвн монополским артнклом и пј^сшао пот- 
пуио у државну режију. Опиум, други no важно- 
стм аграрии производ, одузет je такођс трговцнма 
пз руку и прешао у иокључиву надлежност При- 
зада. Са неком малом раз.шком иста je судбнна 
задесила и рад трговаца са уљарицама. Прошле 
годиие доиесена je, с једне стране, Уредба o свилар- 
ству, која прописује да државне фабрике имају 
да откупљују свилепс чауре само од пр()изво1)ача, 
a, с друге стране, Урадба o опжупу домаћег памука, 
која одређује да прерађивачи памука могу овај 
да откуплЈују једино од произвођача, односно од 
њихових задруга. Ово зиачн да сс аграрии арги. 
кли на Југу одузимају трговцима један"за другим 
из руку, јер je једино још пирипач остао слобо- 
дап. Другим речпма, ово значи да трговачкп ред 
ове name покрајиие, који je некада играо пајвећу 
улогу у њеном пршфедном развитку и који je 
.taro највише допринео благостању њеног станов- 
ништва, imje у стаи.у дапас да својом иптсрвенпи- 
јом у купопродаји оннх артикала доприноси њи- 
ховом oo.i.e.M удовчењу, јер je, као што je напред 
истакнуто. у своме раду потпуно спутан. 

Дуван mije само артикал Вардарске бановипе 
иако ова бановина ироизводи од прилике поло- 
ипиу годшип.е иербе у нашој Краљевиии. C обзи- 
|)<)м иа садатње стање и схватање наших меро- 
давпих, o слободној трговИНИ дуваном ne може се 
дапас пи мислитн. Због схиатаЈиа нашпх меродав- 

пих данас се не може мислити чак ни o слободној 
производп^и овога артнкла за изноз, али што се 
тиче опиума, памука и свилених чаура мора да се 
нагласи да ствар стоји мало друкчије. Потписом 
Жепевска копвекција o оипуму мп с.мо се, истина, 
обавезалп да промет са овим артиклом n ca њего- 
вим дериватима тј. производњу, прераду, изпоз и 
увоз, регулишемо и унутарњим законодавством. 
Ми смо ово и учипили али наопако, јср смо и onaj 
артпкал узели тргоииима из руку. Њега, паиме, 
извози данас само Призад, што значи да га on 
само може да оикупљује. Може се pehu да ниједаи 
закопски пропис не приморава да се опиум отку- 
11л>ује салш о,д шроизво^ача, одпосно да трговци ив 
унутарте трговипе опиумом пису искључени. 
Призад га, Mel)yTii.\i, <)ткуплл'је дапас само од про- 
изво^ача и то путем својих повсрршка *cojii су у 
раду везани једним правилником. Откуп се врши 
na бази скспертизе n na бази скспертнзом утврђе- 
них процгната морфииа. Откупна се цспа одређује 

■сваке годипе. Лане je била 20.— динара no овако 
утврђеном једпом проценту мор(|)ипа. У момсигу 

■овог и оваквог peiuema трговци су опиум куповалп 
слободно, плаћајућн за њега куд и камо већс ценс. 
Попавл>ам да њима ппједап законски проппс nnjc 
забранио да опиуи и дапас купују, радп чега га 
onu н купују у нади да he Прпзад и na шихова 
врата закуцати. On се, међутим,непојављује има 
већ 4 годиие и тако затечепи стокови старог 
опиум расту, a расту и у љих уложепи мртвп капи- 
талп трговаца. После овога може се закључитм v 
каквом сс стап.у трговци палазс и какав приговор 
меродавнима онп чине. 

Уредбама o откупу домаћег памука (ojioj 
()G925/VII од 14.Х. 1936 г.) и o свнларству (број 
76.060,V1I од 16. X. 1936 г.) решено je неповол.пи 
no трговцс и пптање откупа памука и свилених 
кокона, јер je првом Уредбом речено да he npepa- 
1)пвачп памука тј. ипдустрпјалцп и занатлије отку- 
пљивати овај једпно од произвођача и љпхоппх 
задруга, a друго.м Уредбом да he државпе фабрикс 
свиле свилепс чауре откупљнвагп једнпо од дома- 
linx произво1)ача no цепи коју сваке годппе одре- 
1)ује Министар пол.опрпвреде у споразуму са Ми- 
нпстром трговипе n ппдустрпје. Тако су, ero, naj- 
главппји артикли пол>ог1риврелног карактера узетн 
пз руку њених трговаца без икакве потребе, јер je 
циљ ових Урсдаба — подизан.е цена овим арти- 
клима — могао да буде постигнут и без елпмппи- 
сања трговаца нз тихове купопродаје. 

Иа основу свега пзложепог треба имати v 
внду истакпутс грешке и исправитп их. Да on сс 
пак оие грешке пспраипле погребпо je да ее питање 
тјрговине опиумом, памуком n кокаииппма crami по- 
ново иа дневни ред и реши тако да трговцп не 
Пуду искл.учспп бар пз унутарше куповине и 
прође ових артикала, тј. да Прпзад опиум, a пре- 
рађивачи памук и кокопе купују и од трговаца. 
Ово и овакво peuieii>e захтева ситуација у којој 
се налазе трговцн Вардарске баповипе, onmrn im- 
терсси и правда која je папред помспутпм закоп- 
ским проппсима окрљсна. 

Због пезгода, које пропзлазе ш самог система 
огкупа, потребно je да се систем откупа преко по- 
веремика npoinnpn иа raj пачпп што би у откупу, 
поред поверепика учествовалп joni .и трговци, за- 
лруге произвођача и утружења произвођача, ксцја 
on се образовала специјално за ову 'куповнпу. Ha 
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тај би се начин на нашим пнјацама појавиле че- 
тири врсте купаца, чија би утакмица донела сел.а- 
ку бољу цену за његов опиу.м. On je, паиме, до 
сада опиум продавао само попереиику од кога je 
заиисило коју he му цену за њега дати. Како je 
апиуци сељвму први производ, ca којим се он на 
пијаци појавлЈује и како он у доба прође опиумп 
осећа највећу ггопребу за шжцсм, рн je свој опнум 
поверпику продапао no цени коју му je oiuij нудио 
без обзира, да ли je за њега добивакз праву цену- 
C обзиром на то да повереннку уиек нпше конве- 
иира да опиум плати мањеодутврђенецене,он je 
при.шком ожупа, гледао сној интерес. Колико су 
сељаци на овај начин губнлн нека послужн слел^- 
ha коистатацнја: годипе 1936/37 повереннци су от- 
куиили 52.243.350 кгр. опиума који je дао 10.69%. 
Опиум je плаћаи no 18.73 уместо no 20 дии. no је- 
дииицц морфина. Ово зна^ да оу сељаци no јед- 
ном процепту морфипа добивалн 13.58 дин. мање 
него што je рребало да дпГтју, нли, да су na којги* 
чиии опиума, која je у 1936/37 г. поктипнута, доби- 
ЛИ 709.4()4.()9 дпп. мап.е нсго mro je требало да 
добију. 

Ово мишљеше Скопске трговачке коморе тре- 
бало би Мипистарство трговине и индустрије у 
свему да уважи. 

Кад je реч o трговини и Јужној Србпји треба 
овде навести једну значајну резолуцију тргошш- 
оких комора Вардарске бановнне, која се односи 
на мешање државе у грговину. Утицај државе на 
пословање трговачко зиатно се повећава, 

Ja ћу пз те резолуције прочитати ono што ми 
се чини најважније: 

•Мешање државе у трговачко пословање nnje 
специфично nama појава, него je апшта појава у 
свету, наметнута новим облитша међународне 
размене   добара. 

„Свесне свега тога тргоппнско коморе сматрају 
ипак, да су досадашња интервенција и учешће др- 
жаве, посредно или непосредно, у трговачком по- 
словању, врло често били o штете no развитак 
грговине n трговачког реда у namoj земљи, a ппсу 
донеле никакве битне користи нашој пародној 
привреди. 

,,У том погледу Коморе указују парочито na 
следеКе; 

Фаворизовање државних предузећа na штету 
легалне трговине мора, у сваком случају, да се 
напусти (нарочито од стране државних шумских 
и рударских предузећа). Истичемо, да су расписи 
издати последњих година од črpane Мпппстарства 
финансија no том питању знатно нашкодили noje- 
диним трговачким струкама. 

2) Привилсговаме устапове, основане да уна- 
пређују nam пзвоз нпсу испупиле свој задатак. 
Уместо да помажу извознике у њиховим извоз- 
ничким пословима, one су се само појавиле у улози 
пзвозника, заузимајући ne li očno jene положаје no 
приватним извозницима и остављајући им да врше 
само оне послове, који су готово редовно скопчави 
ca  великим ризиком и незнатпим зарадама. 

„Коморе сматрају, да не треба приватној ини- 
цијапиви повраггипи umo лотпунију слободу рада, 
a привилеговане извозне установе — у колико мо- 
рају да и даље остаиу — свести na улогу помагача 
паших трговаца у њнховим извозним пословима. 

,,3) Иарочито се подвлачи потпуна несређе- 
nocT наших трговинских односа ca Немачком, na- 

niiiM пајважнијим сполЈПО-трговппским партнером. 
Пуна неизвесност у пословању ca Немачком потиче 
нарочито од 1 прила о. r., од када je na снази 
привремени споразум o регулисању платног про- 
мета, који садржи извесне контингенте према гру- 
пама артикала. Резултат овога споразума je 
огромно смањивање нашег извоза у Немачку и 
онаквих артикала које не иожемо да пласирамо 
у друге  земл.е. 

() спољној трговини наше зешБе na бази тр- 
говинских уговора и споразума може се поставити 
ово конкретно питање; Да ли je у интвресу ма 
које земље, нарочито name и њеног географског 
положаја да у опољној трговини завпсп од свега 
дие звмље. Јер no увозу н no нзвозу Југославија 
je за no педесет процепата у својој тргоншт за- 
висна од Италнје и Немачке. Може се сматратп 
наш повишен пзвоз п увоз у Немачку и Игалију 
како се хоће, али je интерес да се протпрује иата 
привреда и na друга тржишта. .lep та завпсност 
нашег извоза од ове две земље доводн до многих 
незгода. Шта би значило да нам се затворе пијаце 
иаједанпут у тим двема земљама. Сиртплп би, на- 
стала би за извесно време катастрофа. Чехословач- 
ка, na пример, пајвпте пзвози за Немачку, али 
тај ibe« удео чппи ne више од 12%, a у другим 
земљама нзвоз Чехословачке разређује се процен- 
туално тако да je подељеп na иише земаља, a не 
зависи њена опрљна трговина од једне или две 
земље какав je случај код nac. Закључак je из 
овога да треба разредитп nam извоз, преиосипи 
ra и na остала тржишта n емапциповати ra од за- 
внспости једпе или две државс. 

У .протлости пмали смо такав случај 1905 ГО- 
дине ca затварањем Аустро-Угарскнх тржишта за 
nam извоз. 

Има здравих тенденцпја да се паш нзвоз npc- 
несе и иа друго землуиште, само треба створити 
предуслове. У томе треба радити ca пла- 
ном да се добију нова тржитта, na макар у том 
појачавали и мала тржишта. A главпо je редуцп- 
ратп зависпост паше спол.пе трговппе. Треба лп 
па1)очито наглашаватп да смо ми према Немачкој 
увек повериоци, a стање клирипга je увек na naiiiv 
штету. Говорнти o спољној трговинској ПОЛИТИЦИ 
данашње Владе врло je тешко, пошто je немогуће 
утврдити ко je компеитентап за вођење пашс спол>- 
не трговннске политике. 

Наиме, данас код нас постоји 7 установа које 
воде спољну трговинску политику, a то су Mmm- 
старство трговине n индустрије, Завод за унапре- 
1)Пвање спољпе трговине, Мнпистарство фппапсија, 
Мштстарство спол.них послова, Коордппациопп 
одбор, Народна банка и Призад. 

Ових 7 устапова у нашој спољној трговипској 
ПОЛИТИЦИ не само да пемају једпог реалпог кон- 
такта међу собом, пего међу п.пма се води једпа 
сштајпа борба, чији je циљ личпп престиж, a nn- 
како интереси  пародпс привреде. 

Мипнстарство трговипе, односпо четпрго оде- 
љење овог Мпнистарства — Одел.ење за СПОЉВу 
трговинску политику постојн само na папиру. Ово 
Одел.ење нема чак пи начелника, јер пстп врши 
дужност управника Завода за унапређење сполј- 
не трговине. 

Крајем 1929 годнпе оспован je Завод за упа- 
пређивање сполте трговипе и његрвим оснивањем 
очекпвало се да he се сви послови за пашу сполјПУ 
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тргсшпиу коицентрисати у овој устанонн и да lic 
ова установа kao такиа једина имати компентси- 
ције у иашој ексиоЈЈГиоЈ причреди, 

Међутим, Заврд за унапрсђивање спољие тр- 
iDiumc ca даиашњи.м сиојим компентенцијама и до- 
садаиш.им сиијим радим има карактср устанрве за- 
„yxji)eunja' . Ona устаноиа ие само да није исиу- 
иила cuuj задатлк, исги je иамстнула привреди pa- 
,iuc неприметне намете. umi наметч дрдазе издава- 
Њем разшх ад]Јсса1)а (^скјх^з ирли слаоих), гласни- 
ка ii билтеиа, који немају ии нај.мањс практичие 
ирг/ишсти, али привреда дајс гбдишње у инду 
протплата и Di.iaca иреки милиии дииара оешј 
усганоин. 

Данас Заиод нма прекр 150 чиноштка од kora 
броја ни једна трсћииа исма ии iiajuciiuuiuije киа- 
лификације за рад у ouoj устаиоии. 

lipciia iiocrujchoj Уридби o Заиоду, ирсдии- 
Ijcuu je 11остаБЛ>ањо тргоиинских аташеа у uaiiuiii- 
ји еврбпским ириирсдиим цснтрима. 

Даиас исма иише од 5 аташса, иднисни де- 
легата Мииистра ipi uuiiue и иидустријс. Mcl)y оиих 
аст има их ii raiviiiiK, KOJU ие саљго да исмају О0НОВ- 
НрГ iiojAia u спољној iproiiHiicivOj иолишца, иеги 
уоиштс ue.\iajy uujMa u ириирсди. Хакав je случај 
ca трготшским делегатим у Италијн ириф. Сте- 
(раиини. ИталиЈа je за иас јсдио од најглавииЈих 
тржишга, na ииак je Miuinciaj) тргошше iioc.iacj у 
Иил! једииг иензишшсаног присресора. £то, како 
се третира иилижај делегага Миннстра ipi овиие и 
индусЈрије. 

Док je такав сдунај са постојећим трговиншим 
делегатима, дотле ^авод нема делегата у другим 
држаиама, каи limviecKOj, Белгнји, Швајцарскиј и 
другнм зсмљалш, кији ipeoa да исиитују [рлшшга 
и стварају везе и ириБредне могућности за извоз. 

ilajiiuiepecaHTiiiija устаиова у Завиду за уна- 
npe^iinaibe спољие тргоаине je Отсек за конгролу 
извоза стоке и сточјшх произиода. Остшањем овог 
Отсека извоз стоке ие.ма више слоиодне руке него 
се врши иутем контиигенага. 

1'1зв(јз стоке се врши иугем коитингената na 
raj начин шти извозиици-трговци имају 40% од 
копгингената,   задруге   40%   a   приизво1)ачи • 20;с/• 

O трговцнма-извозннцима тешко je говорити, 
јер се oua грана пародне привреде налази још увек 
у тешкоћама. МеђутиМЈ овде треба да се изНесу 
иеке сгвари o начниу како 1ИЗвозе задруге. По по- 
CTOjeiiHM ирописима o коигроли извиза стоке И 
сгочиих произвида, могу СГОМу извозиги само one 
задруге, које продају стоку, одгојену од стране 
задруга, односно задругараЈ a никако не Ci\iejy ку- 
поваги  сгоку па  je  иродавати, односно  извознти. 

Ме^утиш, тих npoiiiica се нико не дрлш, a уко- 
лико бн се држао онда господин Boja TiopljeBuh 
ИЈједузима најенсргичнију акцију да се ти про- 
писи не иримењују. Има случајева где су задруге 
своје извознице (дозволе) продавале другим ли- 
цнма. 

Отсек за контролу извоза стоке и сточиих 
ироизвода има д-анас разних фондова за интер- 
венцпју у случају слабнх цеиа. Ови сЈнзндови су 
даиас трн у- оку многима н хгели би сс дочепатн 
ове устаиове како би располагали фоидовима. 
Отуда je протекла главна кампања у извесним кру- 
птпма, да сс изиосни виши чиновници Завода ие 
само смене, односно преместе, него да се отпусте. 
Ова  кампања  скуиаиа  je  и  расипа   се  из  околипе 

веома блискс Главпом сапезу српских земљорад. 
иичких задруга, na онда mije чуди mro je Живоп, 
МилановпК напао врдеће лрчности у Заводу ;{а 
спољиу трговину. 

Килико je 1 лавни савез српских земљораднич- 
ки.ч задруга uocrao neli моћан у овој установи, види 
се no томе, што Мппнстар трговине за годину дана 

mije поставпо у „Стручпом одбору за стоку" де. 
легата нзвозника-трговца, ма да у Одбору под pg. 
зним нидовима има четири претставника задру. 
гарства,  a нн један од  грговине. 

Овај Отсек за стоку по пбстојећим прогтсима 
треба да се бави и контролом извоза и свих сточ- 
ннх героизвода. Међушим, то даиас шуе случај. 

Ево, конвфетан пример: ивзвоз вуне дозн^л.сц 
je само за девнзе. Ме1)утим, извесни трговци one- 
кулапгп (OKO 12 њих) покуповали су крајем про- 
шле године око 90 вагона вуне no веома нискиц 
цепама, na су опда предали Министарству финан- 
сија молбу да добију дозволу за извоз ове кили- 
чппе вуке у Немачку са плаћањем кроз клиримг. 
Мпиистар фпиапсија у сагласности са Мародном 
банком одобрио je овај извоз и тиме легализовао 
једну пљачку од десетину милиона динара. Кад 
je beli хтер да дозволи извоз вуне кроз клиринг 
онда je Министар фипапспја требао да објави пр^- 
ко јавности да ће дозволити извоз извесне коли- 
чипе вуие у Пемачку са плаћањем кроз клиринг, 
na онда да изда дозволе. 

Миппстар фппапспја ne са.мо да то ннје ура- 
дио пего mije објавпо im да je издао одобрење 
за поменутих 90 вагопа. 

Господо, o ивоме случају Заводу за уналређи- 
вање спол.пе трговппе, односпо Отсеку за стчжу, 
mije minira бпло позпато све док mije издат^ 
решење. 

Исги je случај са компепзацпоним пословима 
Ннкад mnpa јавност ne зна како се могу иртит 
компензацпони послови са извесним државама. To 
je монопол само једног круга људи, na онда н 
чудо in KI народна привреда mije осетила нарочитс 
unpiicin од повећања нашег извоза у току прошле 
године. 

Колпко  има органске  везе између  свих ком- 
петенција у нашој  спољној трговини  дозвољено 
je   павестп   само   случај  са   трговинским   прегово- 
рима  са  С. A. Д. Завод за унапређивање  спол.не 
трговине  још у  новембру   прошле  године   из 
једно  полузванпчно   саопштење  да   су   преговорн 
са С. A. Д. готрви. Mel)yTiiM, Министарство ciuv 
них послова издало je почетком прошлог месеца 
one г једап коминике у коме се каже да су  трг< 
винскп   преговори  са  С,  A.  Д.  започели   и   да ht 
ускоро бити готовп. 

Ja сумњам да и Министар трговине и  mi.u- 
сгрије може pelin у ком се стадијуму налази 
питање. 

Ирошле године oenonan je Компепзационп 
сек при Заводу за унапређивање опољне трговши 
који п.ма и свој одбор. У овом Одбору нема 
једпог привредника. Међупим, na првим седни- 
ца.ма овог Одбора ДОШЛО je до сукоба између Ha- 
родне банке и члапова Одбора, јер претставшп 
Народне банке оспорава крајпу компетенцију овог 
Одбора n каже да je за компензацноне послове 
једино падлежна Народна оапка. 

Исти je случај и са Сталиим коордипационим 
одбором при Мттстарсгву ополлтх послова j 
коме   raKoljc  иема  nn  јодпог  прпвредппка. 



СТЕНОГРЛФСКЕ БЕЛЕШКЕ 67Ј 

Стални координациони олбор треба да буде 
врховни орган наше спољне трговинске политике 
и као такап треба да заседава чешће и даје јапно- 
сти поближа рбавештења o разним питањима у 
вези   са   експортном   привредом. 

Међутим,  координациани  одбор jom  ни јбд- 
I'O.M   нијс  дао  један  опширнији извештај  o свом 
раду, a то нам н-и Министар трговиие mije такође 

■'»јаснио. 
Идемо даље, господо, пн зиате да немачка 

марка у нашој зс.мл.и нема сталаи курс иего за- 
писи од бсрзе однооно стварио зпвиси од На- 

|не банке, Поштанскс штедионице, Призада и 
Завода ■ за унапређивање спољне трговине, који 
имају nehc стокове клиришпких марака. 
Призад и Завод имају марке, од преференцијала 
али Поштанска штедионица je продавала ових 
дана Behc стоковемарака no 14.40 динара за једпу 
марку. Знатс ли откуда оволикс марке код По- 
штанске штедионице, то cv маркс наших извоз- 
ника, које су прошле годиие продавали чак и 
испод 12 динара за једну марку, a разлика измс1)у 
12 и 14.40 нијс мала и она je отишла у касу Ми- 
нистра финансија, који na пвај пачин опорсзује 
привреду скривеним порезима. 

To су 1све чип.счице. ко'\е се iic могу деманто- 
вати и које je М'иннстар трпжиис и нндустрије 
лгжли објаснигги, јер, у колико их не пбј-нчги, лаје 
нам за право да nir нема никаквих компетенција 
у  нашој   спол^гој  трговинској   политицп. 

У ггогледу на унутрашњу трговну интересан- 
тно je забележити да се статистички изражен про- 
сперитет у нашо-ј привреди тако pehn ne oceha 
специјално у тргопачким радња-ма, ту се пркзмет, 

'irnire узевшн. није повећао. зарада гамође, Па- 
дање фирма под стечај и осиромашење трговаца 
иде IH даље. Важио je овде марочито икггаћи, ла 
ми v нашој специјалној структури губимо нагло 
онај део нашег прађаиског сталежа, названог бур- 
жоазијс. којн je у осталом врло млад a моји се 
у свима  земљама опецијално чува. 

Ja hv овде навести o чувануу тог конструктив- 
ног срелњег сталежа како се ono наромито полп- 
жава v Француској. Kao потврДу за то навешћу 
печи позпптог државника француског. г. Едуарда 
Ериоа. кој;и je на дан 8 октоПрп прошле године, 
брамећи средњу и ситну трговину m н>ихов сталсж 
пек-ао  ово: 

,,Не заборавимо да ситан трговац издржава 
целу јелну породицу; ако п.ста нестане или ако 
дозволимо ла га нестане, нестало je јелне од гпага 
на којима почива наша држава. .Тер за своју снагу 
Фраиц\-ска v великом crenenv дугује овом сталежу 
и oFioj ситној трговини, која претставлза толико 
разних   користи,  радлуивости   и   штедње." 

A то се може рећи и за imin срсди.п трго- 
■;,1чки и занатлијски сталеж који чини варошко 
станопниппво n иа којем се засипва, као na сс- 
л>ачком   свету, наша држаиа. 

Г. Ерио такође узео je v одбрану овај средњи 
трговачки сталеж од странаца и њпхоног круппог 
;:,';11итала који почип.х' да пролиру и у Фрапцуску. 
И ево   шта  каже r.  Epiio: 

,,Приметао сам да извесан број страпаца, који 
imev могли да добију дозволу за упослеп.е, отва- 
рају трговачкс радње, јер им je то лакше. Према 
обавештењима,  која  сам сакупио, могао сам кон- 

статовати, да су многи од ових импровизираних 
трговаца у ствари агенти страних кућа, који врше 
„демпннг". Стога бих желео да сс предузму зако- 
нодавпе мере, како би се проблем боравка стра- 
наца у Француској регулисао како ваља. 

„Овај проблсм у послсдњс врсме поставио се 
на тако бруталан начин, да je и сам господип Шо- 
тан морао да интервенише. On се поставља у то- 
лико озбиљније, јер су у последње време извршени 
атентати na нашој територији. Најпослс, он се по- 
ставља jom и стога, што присуство многобројних 
страних раднпка у Фрапцуској претставл^а праву 
опасност за национални рад. 

„Тако, примера ради, напоминзем, да у Лиону 
нма пише странаца пего што износи број паших 
незапослених. To ne значи да би се једни могли 
заменитп другима, али принуђеки смо да конста- 
тујемо, да код nac нема довољно рада нити до- 
вол.по активве ипдустрпје, која би могла истодоб- 
no да исхрани и француске грађане и мпогобројне 
страпце. које нам шаљу извесне земље које са 
своје страпе, нао Италија, тако тспгко узимају 
нашу робу, док нам тако радо упућују своју радну 
cnarv". 

Ha овом месту, и v духу ових мисли великог 
државшжа госиадина Едуарда Ерно-а трсбало би 
ne губнти из вида зло дсјство на рушењу наших 
трговаца   n   запатлија,   целог   једпог  нациопалпог 
сталежа, које прши магазин Та-Та у Бсограду, a 
зло ће бити утолико већс ако се допусте његове 
филијале no другим малим варсшима у земл.п. 

Рецимо HeniTO и  o картслима. 
У гтитаџзу картела може се pehn, ла, кад je већ 

нсмогућс да се картели ефикаспо зпбранс опда  ic 
дужност  држпвс   да   1Г)ИХОв   рад   коптролишо   naj- 
пажлЈИпт1Јс,  плрочито  кад  сс  ради  o  страпом  ка- 
гтиталу  који  исисапа  крв   нашег народа.  Укпатко 
печспо, треба TiacrojaTii да кпртели ne добију са- 
мовласпо  и   препласио   сву  произволп>у,  и  да   нс 
ударају na напиопалне и домаће индустрије којс 
водо nainn пацпонални људи, Картели имају увек 
тенденцију да отклоне коикуренппју слабих и да 
vr3Mv превлпст у подизап>у цена. Напротив, са 03- 
билчгом   контролом   државе   пал   њима  треба   na- 
статч   да  буду здрав   регулптор   пормллнпх  цена. 

За   зараву   контролу   картсла   трсба   примити 
проллог Трговачкс коморе Koin се v нсколпко ре- 
золупија ynyhy.fe Министру тпговпне и пндустпијс, 
a сасгоји се у овоме: да се за свагки картел обра- 
зује стална мосшоија, саставл»епа ол претставнкка 
стручних и заштторосовапих ппочзвоћача. затим од 
потрпптачкпх кпугова Koin ће гтрого прптпти ne- 
локуппи рад картела и спречнти сваку злoyпoтpeб^' 
са те гтрапс. Затто се тај ппеллог јелном ne примт!? 

Ha  завршетку, господо, мррам иапоччто по- 
менути  ла трговппа  сад, у Јужној  Србит.  ппо- 
живл^ује очајне цане. Умире трговина дОле, VMHPV 
занати; a ca мало заштите и гкулллтривреда и ona 
не 'i-'iie бол.с наде. 

Кад све ово узмеме у обзир, и кад знам да ова 
Влада нема пикаквог привредног плана урпште, 
изузев једног јелипог плана ла влала бсз народа 
n ппотпв нпрода, ja, у знак протеста, изјавллмем 
д'а ћу гласати протпв овог бупста. (Одобравање 
na левици.) 

Потпретседник Јеврем   Томић:   Има   реч   Ha- 
p:);uin псЈСлаппк г. Јован ЗдравковиК. 
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Јован SflpaBKOunh: Господо народни посла- 
ницн, кад мн je пала у део та жалосна cpeha да 
говорим после три сата ноћу, ja морам да признам, 
да ми то иијс баш тако лако. Говорићу стога врло 
кратко и pehu само неколико речи. 

Комисија, коју je одредио био Мкнистар грго- 
вине, несумљиво je утврдила крпвицу чиновника 
v Уреду за контролу извоза стоке. A што ова ствар, 
ова кривица тих чиновника, није до краја изви- 
ђена, одговорност носи за то и сам господин Ми- 
нистар. Он ту одговорност нс може да избегне. 
Јер комисија, коју je он био олредио, радила je 
преко три месеца, утврдила je кривице чиновиика, 
покупила je преко 500 докумената, све их прсгле- 
дала и насликала je све чиновнике, na и тога го- 
сподина др. Петропића. Али када je господин Ми- 
нистар чуо до каквих je резултата дошла ова ко- 
мисија у свомс ралу, on je наједанпут распустно 
ту комисију и одредио другу, блажију но што je 
била ова. Из тога се јасно види да господин Ми- 
нистар није наиван човек, нсго да je тим својим 
поступком очигледно nnian na то, да чиновнике 
спасава од злоупотреба које je она прва комисија 
била утврдила. .Ton кад се вилело, ла Министар 
зна, да се у овом Уреду за коптролу извоза стоке 
чине врло рђаве ствпри. да сс вршс утаје новца, 
да се врше злоупотребс v поглсду додељивања 
извозннца, on je то толерипао, и кад му je моми- 
сија имала o томе ла поднеСе извсшта!, којпм бп 
све то било несумшиво утврђено, on спречава ко- 
Mncniv да заврши свој извештај и смењује le. na 
одређује лругу. Јасно je, дакле, да се тиме ишло 
на то, да се заштите ови људи, који су почипили 
кпнвична дела злочине прироле. Госполип Мипп- 
стар he се сетити кад су ишли к њему неки да гс 
жалс на злоупотребо ових .чиновиика, да су му 
изтавили. како сматрају. да je n on сам овим за- 
интересовап, и зато госполин Минпстар, ако мисли 
ла се од тих оптужи оппавла, on то ne може vnn- 
пити на други нач-ин свм пко прими анкету, koja ће 
.извидети гпе тс злоштотпебе и пећи да ли има кпи- 
випе и ло госполипа Мипистра. Бсз тогл господин 
Минисгао ne може изићи чист из ове ствари. 

Rn сте ЧУЛИ, ГОСПОДО, та Мипистар војни nnie 
хтео ла примп парллмептаппу ппкетг, mro ie било 
на Theronv ттету. Њему чпк nnio било ппппо ни 
то. гпто io опле v Скупштини био кпитикован. Ме- 
'IVTHM. ми из Србше знамо да cv пре ратп наши 
војнички великапи. na положап' Митгстра војгке. 
ioni како критиковани овле v Наполпој скупштини 
и то батп за свој шал v погледу воших набавки. али 
од тога HHie било никакве штете за nmnv eoicKV. 
Тако cv i/питикоиатт if Војвода Степа и Војвола 
Путпик. И ne само да од топ nnie бпло никакве 
тптето, него ie та крптикп, пппротив. дала n пози- 
тивпе резултате. кпп што се ie тг показало v ми- 
нулим ратовпма. iep ie 1наша војска била врло 
лпбро опоемљена, Зато ia v овом случају преллп- 
жем анкету Koia he иклштати све и утврлити. да 
ли л^ OBOI стпари има какве кривице и до госпо- 
дина Мииистра или нема. 

Ja ипак сада. ппема оваквом гтлп.у гтиапи. више 
кривим н»ега него чиновнике, iep чиновнипп he 
упек ралити пттп хоће ако их пико ne icoHTPOTnme. 
И када ie реч o чпповппцпма, гогполо, треба зплти 
да сс они Агвек налазе пол разпим ппесијама. ДоНе, 
na прпмер. {еллп поглаппк код чиповпикл n каже: 
...Ta ca\f лпчни пријатељ госполипа Ппетселника 
Владе; ja саи спноћ с њим био на вечери или na 

неком другом састанку . . ." Разуме се да то упла- 
ши чнповника и on мора да му додели извозницу 
и npcKO рсда, као што je случај са господином 
Баџаком. Ми знамо, господо, да je било и попу- 
ларних иинистара, али су онн имали no некога 
човека који им je зло доноспо. Ja змам да je у Бео- 
граду био доста популаран Бол<а Максимовић, алн 
je on имао свога Гачулу. Можда и господин Стп- 
јадиповић има некога свога Гачулу! Ja сам вам у 
пачелпој дискусији пзнео прнмера ради, како се v 
том Уреду ради и како се додел^ују неправилно 
извознице, na сам као прнмер навео господина Ми- 
лана Баџака. И госппдин Баџак, као што се многи 
сећате, одговорир ми je, да je његова фирма изве- 
зла у прошлој години само 43 вагона, a не више. 
Међутим, господо, звапичпи извештаји говоре са- 
свим друкчије. У овом звапнчном извештају стоји 
да Милан Баџак ни један вагон mije извезао, јер 
on n нема фирме ннти има право да извози. али 
то чине друга лица за његов рачун. Тако госпо 
hnua Спмка Баџак, љегова ссстра, у прошлој го- 
дини, према .,Гласпику завода за унапређење спољ- 
ne трговппе", извезла je у 1937 години и у 2 Me- 
cena 1938 године 13 вагона лебелих свиња. Го- 
спођа Радмила Баџак, cnaja господпна Милана Ва- 
џака. у 1937 и у 2 месеца 1938 године извезла je 
78 вагона дебелих свиња; a брат господина Ми- 
лана Баџака, Јппко Баџак, претседнкк општине v 
Младеповцу, извезао je само 1 ватон. A зпате за- 
niTO? Јер je он члан Централпог друштва товљача 
свип.л у Новом Сад\' и кад му je приговорепо лл 
on није извезао ни један вагон онда je он то ио 
pao учинити, пако je зпао да he га повериоци noiv- 
рити да плати лугове. Поптто се није могао од- 
бранитн од тих приговора, on je ипак извезао je- 
дап вагон за Беч, али П)еговп поверпоци сазнаду 
за то и оду авиопом за Беч, где су сазналн да je 
новап за тат вагон послат Београдској задрузн, 
ставе злбрлпу na тлј новац, и тако оц nnie МОГЗО 
доћи ло тога новца, пего je новац депонован v 
сул. Али nnie само фамилија росподина Баиака 
која je извозила, него су onn протоколисали 'i1" 
ме и na своје слуге који пемају nn једнога П| 
сета, a камо ли хигпјенски ypchcne оборе за тов- 
љење свиња. To ie познато ne само у Младеновт', 
исго je то^ познато и Уреду за контролу изв 
гтоке. To ie позпато и господипу Миннстру, алл 
Баиака инко ne дира, iep ie ппит-елт rncno-i 
Стојадинбвића, On пма своје товљаче и то Ми- 
ловапа MnpoBniia и Божилара Гинића из Me 
лужЈа. Милана СтоЈановића и Лпагомпра Станчи- 
ha из Мллленовпа, м onn cv извозили потпто v п 
шлој годипи. a има и лругих лица која нису m 
товл.ачи nn зсмл,орлдпипи него cv nx Браћа Ba- 
nak пшЈавили n за Нјих плаћају порез и на њих 
имена доби1'а|'у извознице n изпозе свип^е. У TOKI 
прошле годипе извезла cv та лица 92 вагона, a на 
Љирму Драгомира Мнловановића, слуге код Jai 
Бапака, u на Миловаиа Миопнића, чиновиика банке 
V току проптле годипе извезлп су пет влгона, a 
na име ЈозеЉа Гостинчића, пгаајлера из Младе- 
новца, пзвезли cv три вагопл, a псто тако n на 
имеиа Драгољуба Стапчића. Стевана Благо!ев1 
Белимира Вићеитијевића из Јагњила, Мнлана Ci 
nnMirpoBnlia и Тихомира Милошевића, из Млло 
Врбицбј извезли су 24 вагона. 

Они cnrvpno дају овии људима пеке малс з 
раде  што  се  служе  њиховим  нменима.    Ако 
узели само ово што je регистровано на име Симко 
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н Радмиле Баџак и један вагон на пмо Јанка Ба- 
џака онда се, господо, очитледно види како се 
фаворизирају изв&сна лица на штету осталих, којн 
плаћају порез на ono mro рили, јер J;i ne верујем 
;ui Баџаци, на ово, што изаозе, плалају порез којн 
ои требало према обрпу п пбслошша. I'OCTIOAO, 
ии износимо то и ради нзванредне зараде која 
се ту појављује. Ево како изгледа та зарада. По 
једном вагону просечно зарада чгзноси 15.()()() a 
она нде и до 22.000 динара, али узиимо 15.()()() 
(Браико Тодоровић: Можда се највише због те 
зараде и ради!) Сигурно. \\јл узмете, господо, да 
су трошкови na један вагои дебелих свиња око 
25.0(К), где долази падвсхз и таксе за извоз и т. д. 
и кад узмете да свс го плаћа произвођач, и како 
je »шзерна зарада произвођача према заради no- 
средника, онда се тек види како јо ова Влада 
подесила raj систем извоза. (Један rrfac ca деснице: 
Иије ова Влада одговор«а1) Свака je Влада одго- 
ворна у моменту када се ово претреса, jep њој je 
то достављено и депутације су ишле и пиоиа cvc.ia- 
та г. ЈЧинистру a.m без резултата. Господин Мипи- 
стар Je обећао и прошле годинс и lonopno o тој 
новој Уредби, сада чини ми се рече г, Мииистар 
да сс спрема опет Уредба али, росподо, TO су само 
Зећања a нијс ништа урађено да се то питање 

уреди. Гооподо, кад се тако ради да се ro зло подр- 
жава, ииди се да пма неки шнтерес и рачун зашто сс 
ro тако ради да се богдте изнесна .uma na рачун 

.I.I;IX. Ja мислим да су и сами уговори који су 
иачип.сни са другим државама na штету произвО' 
ђача, Jep пркжзвођачи греба да дају много више, да 
сносе ризик, да уложе капитал у сииње, да их 
угоје и да за то добију минимум, jep главно одс 
na разне трошкове и зараде, ге сгога нрошвођа- 
чи после не добијају праву цену за своје прон- 
зводе. Гооподо, не може се претпоставити да сс 

изв-ознице дају за пријател»ство него се прет- 
i,iii.i.a материјална корист. И г. Министар тога 

чипоииика, за кога jt' компспја утврдила да no- 
ju криипца, nnje ошужио ад\-, пптп je ма мога 

другог, и ако су утврђене овакве злоупотребе, on 
mije никога послао na суд. Ако Je г. Миинстар 
чист, ori hc npiiMiini аикету, jep he анкета утврдипи 
'>ii(> mro јесте у ствари, a ако се oojn ашкете, он je 
неће примити. Ja мислим да г. Мпнпстар треба да 
приии анкету да се види где je истина. Није mi- 
nira теже него када долазе људи чак и из владине 
већине и износе злоупотребе Уреда a после се то 
(аташкава, jep TO мора да се окрене na штету n 
скупштинске већине и Владе. Гошодо, немам вре- 
мсиа iiinn иогу да улазим у детаље, али, есолико 
сам обавештен, ту има тако удешених ствари да 
су могуће злоупотребе. Један иој клијент донео 
мп Je извештај Уреда за извоз, један за Веч a дру- 
ги за Праг. Из објашњења која сам добио излази 
да извозници имају права да слободно бирају ко- 
иисионара. У извеиггају Уреда стоји, да иу je одре- 
l;cii комиснонер. Значи, да Уред изиграва правд 
извозника. обавезујући га да узме онога кога иу 
Уред одрсди. И онда сам чуо како све те ианипу- 
лације иду. ПостоЈс слободни коптпгецти ,па сс 
препродају из руке у руму тако, да се ствара мо- 
гућност злоупотреба. II то he трајати вечито, до- 
кле сс томе злу ne стане на пут. Да on r. Минн- 
стар и.мао втпс ауторитета да ту Уредбу променн, 
треба да се рашчиств што Je било са овим ста- 
њем. због чега су биле злоупотребе, ко nx Je вр- 

nnio, n да крпнцп одговарају за све ono, што су 
учинили. 

Иначе нисам задовол>ан im ca буџетои Госпо- 
дина Министра трговине, a још мање са његовим 
радом не само у обласги извоза стоке, који Je 
страховито рђаво организован, него im пиаче ни- 
сам задонол.ап због тога, што су Влада н њен 
експонент Министар трговине највећи протежери 
велкког капитала, страног капитала и тако зване 
домаће нндусгрије. linje то грешка n.in пспозна- 
вање ствари, Jep je г. Министар стручњак у томе 
Мипистарству. Они свесно одсбравају и помажу, 
да домаћа нндустрија пљачка нашу пол10привреду. 
To они вероватно чине зато, mro су и са.мп у сво- 
јој политици експонети великог капитала, и због 
tora mio сматрају да je сел>ак најпростији, да Je 
невешт и неорганизован и мајмање he доћи до 
свесгп да може да се побуни протпв таквог рада 
и такве политике. II због тога су они и до сада 
разноразним ne само заштитним царинама пего и 
прохибитивнкм царппама покутапалп да се до- 
маћа нндустрија са рђавим маишнама закрепи у 
землуи и да мо/ке производе лошег квалитета да 
пласира на рачун name пол>олривреде. I lam се- 
љак двоструко губи. Једанпут због тога, mro 
плаћа скупо робу, коју куотује, a други пут због 

i. mro се због заштштне napune купцп наших 
пол»опривредних производа штите контра цари- 
пама n nam сељак мора продавати производе Јев- 
гиније. Поштеније би било, да се маиипулише са 
царинама гако, да сељак ii|)();iaje cuoje производе 
скупље a да купује своје потребе јевтиније, тако 
да се иаказе цена, које постоје између вадустриј- 
асих и сељачких производа смање, и у колико 
се о\де 'nnme приближила uena, ппдекс цспа no- 
л»опривредних и нндустријскх продуката, у Уолико 
би то било  правичније. 

Уколпко Je већа раздал>ина у ценаиа произ- 
вода селЈачких и индустријсмих, a дапас видимо 
да Je врло велика, иако сељак чини највећи део 
становништва у нашој земл.и, постепспо и систе- 
матски се сељак псисава И тпме слаби, a мп због 
тога ne иожемо кренути напред. Jep без напреднот 
села ne може да оудо налредна mi варош сш на 
пљачкашки namin. 

И, како ne всруЈем да Iie ова Влада ма ima 
vmnnrni na то.ме побол.шању, neli iie на upornu n 
даље. докле год може, nhn папред у овоме пстом 
правцу, ona he и даље упропашћавати сел>ака, a 
ona je ro u до сада чинила, ja вам офећем паж- 
ii,\- na ono, господо: Ако поглсдатс експозс Mnmi- 
стра пол.оприиредс, видећете да on mije тако ру- 
жпчаст. Докле пам сви други Миппстрп даЈу паде 
na просперитет, Мпппстар пол.опрнврде Je ту био 
доста објективан и on каже: Житарице су подба- 
циле, sohe негде сасвим подбацило, виногради су 
crpaurao подбацили, a и ono што Je родило бпло 
je слабог квалитета, n v томе тону и даље настав- 
л.а. AKO се сећатс, ja сам рекаО у начелној дсбаш: 
Министар пол.опрпиреде м ие брппс o томс да 
помогне пол>опривреду, али када већ роди, mro 
je дао ссл.ак својим радом, mm je прстзвео сво- 
јим анојем и трудом, и Bor одозго, онда тек долази 
ангажман Министра трговине и нндустрије. Ono 
mro се произведе, on кроз устапове које су. стпо- 
рене n коЈе ова Г.лада одржава, дозпол.аиа да се 
богатс појсдппип, a парод за CBOJ рад И труд опст 
страда. iep ne добија праву цену за своЈс пронз- 

85» 
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воде. И како рекох, пошто не верујем, a за то има 
доиољно објективних чнљеиица да човск не верује 
овој Влади, која не показује ни мало добре воље 
да једанпут крене ово питање IH да га рсши н по- 
ред свнх молепствнја и поред свнх делутација, 
поред свих писмоинх молби којс су joj предаиане, 
онда, господо, ja мнслим да пре свега господин 
Министар трсба да прими анкету, јер je то једини 
пут и начин, да се утврди истина, да се свн крив- 
ци пошаљу пред суд и да их суд, ако су криви, 
пошалЈе на робију где им je место, a дотле ћу ja 
гласати против овог буџета. (Одобравање и пље- 
скање на левици.) 

Потпрстссдиик Јеврем ТомиК: 11ма реч народ- 
ни посланик г. др. Мнлан Главинић. 

Др. Милан Главнпн1|: Гооподо народни посла- 
ници, узимам реч у дискусији буџета Министар- 
ства трговине и нндустрије, да нарочито скрсисм 
пажњу господнну Миннстру na благотворну при- 
ватну иницијативу „Рукотворине", задруге за уна- 
пређивање производње и продаје ручних радова у 
Београду, која je до сада у Београду и no другим 
местима у уиутрашњости одржала неколико прак- 
гичних течајсва, на којима je учеснике практички 
упознавала с иредеи.ем na преслнцн с ножним по- 
гоном, с ткањем платна на разбоју са брзим чуи- 
ком, са ткањем глаткнх и чулавих ћилимова иа 
усправном разбоју и са бојаднсањем предива у 
постојашш бојама. 

Молим гооподпиа Министра, да ову акцију што 
обилннје новчано иомогне из кредита Државног 
завода за унапређење »ндустрије и занатства, који 
он добија из чистог прихода Државне класне лу- 
трије у Београду. 

Задруга „Рукотиорина" упозиаје наше сељаке 
са модерним справама за предење, са ткањем, са 
бојадисањем, са везењем, као и са прерадом кудел)- 
ног, ланеног нли вуненог влакна, ради добијања 
лепог предива n доброг и јаког платна и сукна 
за сел>ачке потребе. 

У центру Шумадије задруга „Рукотворииа" je 
у селима око Тополе постигла врло добре резул- 
тате, јер je у тамошњим домаћичким школама за- 
дужбинс Нпколе Спаоића увела преслицу с иож- 
ним погоно.м п разбој са брзнм чунком, riOMoliy 
којнх справа су тамошње прел.е и ткаље 3—4 пу- 
та брже радилс него са старим направама. Изра- 
1)ено je врло лспо предиво и платно за израду се- 
љачког одела. Уз сарадшу са столарскнм радио- 
иицама Савеза здрапстиепих задруга успело je да 
се ropibc преслицс и разооји могу радити и no се- 
лима, тако да he и no KOiuTaiby ове nanpane бити 
приступачие селу. 

Једна од првпх дужпости државпе управе je 
у томе, да помогнс селу и да сс алатке за кућевну 
радипост што више усавршс и упеду; да се паше 
вредне сел>апке поуче како бп и.пхоиа израда оде- 
ла и других потреба од ткашша била кориснија 
и боЛ)е одговарала папретку села. 

Кад погледамо статистику увоза текстилпе ро- 
бе. као и статистнку namer пзвоза за ову робу, 
мораћемо се ужаснути, јер ми три четвртапе сио- 
јих пол>опривредп11х пропзвода спремл.епих за из- 
воз дајемо само за иностране ткапппс. Све те тка- 
нине се брзо троше и цепају. 

За последње трп годипе 1935, 1936 и 1937 ми 
смо платили шшстранству за памук и израде од 
памука без мало  две милијарде и три  четвртппе 

дппара и то: за сиров памук 800 милиона динара. 
за памучно предиво без мало милијарду и четврт 
дипара и за готову памучну робу 607 милиона дин. 

Гајсље памука до прошле годипе mije бпло 
рептабилно за паше одгајиваче, јер власници на- 
ишх иамучцих фа^рика (који су више од 90 
страпцп) нису га радо куповали. Тек доношељем 
Урсдбс o откупу домаћег памука створени су усло- 
ви да се рентабилност гајења памука повећа и на 
тај пачип lie се појачати и пропзводња ове инду- 
стријске биљке код nac. Једна мешовпта комисија 
одређује цену памуку. He дозвољава се увоз па- 
мука из иностранства док наше фабрике не откупе 
сву количипу домаКег памука. 

Huje давно бнло, када je наша сељанка своју 
кудељу, лан, вуну и свилу сама 11рера1)ипала зпми, 
кад нема тсшких пољских радова који траже и 
њену noMoli. У то доба већина наших сел.анки 
саме су преле, ткале na n пшле свс ono што je 
било потребпо њиховим породицама, a често су 
прстек и продавале. Зар nncv na тај начин својим 
радом у знатној мерп смањивалс издатке у поро- 
.umu? A оним mro су продале зар нису опет под- 
миривале и друге кућевне потрсбе, набављајући ii\ 
пз варошп? Оваквим радом mune сељанке, a и мпо- 
гс варошанке, биле су скоро na равној пози са 
мушкарцима у поглсду издржавања породицс. 

И дапас no нашим брдовитијим крајевима н 
no Косову Ползу мушка и жепска одела израђују 
се ручпим домаћим радом. Због оскудице новца, 
моде и фабрпчки продуктн join нису продрли у 
ова села. 

Ko je  путовао  no папшм крајевима  морао јо 
опазити како се наш народ у већини бедно одева. 
Нигде се не видп толико света, нарочито мушког. 
у дроњавом и поцепапом оделу као код nac. K 
многобројпих оваца, коза, лана и кудеље nam o 
љак je у већини без целог гуња, губера и кошуље. 
Већина namer сеоског становпшптва сада оскудева 
ne  сао у  празпнчном већ  и у радном  прпстојном 
оделу.  У већини  домова  на  селу и сада  се  могу 
видети  само исцепапи  простпрачи  и   покрипачи 
исцепане целокуппе људске преобуке. 

До прс 40—50 годипа ове сеоске беде није 
било у толикој мерп, јер je тада село само с 
израђивало свс тканине које су биле довол^не « 
за лстп.с, тако и за зимско одело n за преобуке. 

Пот.ребно je mro прс оспособити наше село 
да се оно врати оделу од јаче и чисте домаћс мате- 
рије, коју he израђивати name сељанке у зиму, 
када има мало пољбпривредних радова. 

Наш сел>ак мора данас да прода 40 кгр. вуие 
да би могао себи купити обично чојано одело. 
Са ODOM колпчипс>м вупе могло би да се одене 
читава породица његова. Кад бп се текстилна роба 
пропзводила na селу путем кућевне радиности и o.i 
домаћег влакна, онда би се одмах n сеоске при- 
вредне прилике побол>шале1 јер повећање потреба 
села аа фабричном робом највише погоршава ua- 
теријално  стање  ссла. 

У nanio j  земљи постоје cmi услови за развн- 
јање кућевке гекстилне радиности. У nainoj земљм 
raje се успеишо не само кудеља н лан но и памук. 
Код нас je развијено ne само овчарство и ко 
crni) neli n свиларство. 

Ледпом речју, мп имамо сва влакна за ирсдиво, 
од којих сваке годппе производимо: око 40 м: 
ona кгр.  кудеље,  10 милиопа  кгр. лана,  1   милнсж 
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кгр.   памука, 20 милиоиа кгр. вј-нс, пола милиоиа 
лозје длаке и 10.000 кгр. сбилсиог кхжца. 

Од овог домаћег предивног материјала умешне 
н вредне руке иаших ссл.аики могу и данас да нз- 
l)alJ>J3' лепе ii практичне тканине ne само за одело, 
прео&уку и посгељно рубље, ucli за украс снојих 
ООба, па ii за продају. 

К-од иас се no сслима све ређе виђа право iia- 
р »дно сељачко одело. Потискивањем наших народ- 
иих рукотворина иЈири сс у народу с једне стране 
све више раскош, a с друге стране крајња не- 
маштина. 

Тежиште израде рукотворнне иа селу ие сме 
иити за продају него у приим рсду за искоришКа- 
ван>е и подмиривање оолсгвених потреба у дому. 

Треба научиЈН све сељаикс да одело и прео- 
буку са.ме справљају за сеие и за своје укућане. 
'Il)cGa објаснити жвнама и девојкома да ne про- 
дају читаве товаре производа сслЈачких мука и 
труда, каки on се куппле нвке свилене мараме, 
сукња од поркета плп рекла од цица. 

J 1ска се паше сељанке што upe опет лате брзе 
преснице n разиоја с брзи.м чупком и на њима 
почпу прести и гкати кудељу од скојс коиопље, лан 
||,ч свог ланишта, иуиу од сиојп.ч оеаца и пбчну 
вести na овојим ђерђефима свиленим концем од 
спојих свилобуба. 

Потребно je упозпатп пашс пољопривреднике 
и сточаре с рационалном обрадом и других одев- 
пих влакана, a нарочито са обрадом лана и вуне, 
као и са савременим начином белења предива и тка- 
иине, iKao и са бојењем. 

Ha тај начин бн село лако мргло да спреми 
лепу, јаку, јефтину и хигијенску ткапину за одело, 
за преобуку н за постељно рубље, као и тканине 
за  украс дома. 

За неколпко година соло би се могло при- 
стојно одснути и ослободитп сс свог највећвг из- 
датка за одело. Јачим развијањем и брзпм побол)- 
шањем name кућевле текспилне радиности ради 
одевања села посгигло би се екопомско, здрав- 
ствепо, ооцијадно и културво подиаање села. 

Краљевска влада под претстедниковап.см г. др. 
Милана Стојадиновића постигла je велике и вндне 
резултате у nainoj cno.bnoj по.титици и у иашој тр- 
romiFfCKOj полпгицп. Ona je рсшпла лшоге екопам- 
ске IH 100ЦИЈалие приблсме, и требало Cm оада да по- 
свети своју парочиту iia>Kii>y, поред подизаља наше 
тешке ипдустрпје, и јачању и ширспл' домаће радп- 
носги на селу. 

Село сс мора културпо и приирсдио npenopo- 
дити. To je пнтерес паше државе, интерес name 
pače. 

Због природпе 11С1)азвијепост11 и прпмитпвпог 
пачииа пол>опривредпе производње, псдовоЛ)Не 
спреме, слабе пли никакве селскције се.мепа и 
стоке, — живот наших ссл.ака je тежак, неблвго- 
даран, печалан. 

( )iiaj KOJU васкрсне name село, onaj којп га 
привредно реоргавизује, који га ооцијадно препо- 
роди, који га културпо пддипне и учиш поли- 
1ички напредним - тај he задужити Отаџбину као 
n.eii иови спасилац. 

Једаи начпи културнот \-здпзап.а naniei- ссла je 
и преко јачање и [иир,ен>е дрмаће радиностп. 

Ha мрају иолим још једном Господина Мипи- 
стра, да посветш нарочиту пажњу пово образо- 
ваном    Комитету   npn   задрузи   „Рукотцорпна"   у 

Београду чијп je ирстседпик Коста Д. Главипи!!, 
који je парочпто сгвореи с ЦлЛјСМ да цедосреДВО 
у народу и очиглсдно ради на ооиаил.аи.у и на 
унапре1)ењу кујКевне одевие радипостп; да матерп- 
Јално n моралпи uoMonie rupu.u Комптет у шего- 
BOU тедцсоц пислу, јер he од тога посда видети Ko- 
pnem и народ и држава у пајкраће.м времену. 

1 [мајући пупо noaep'eibe у Крал.евску владу и 
Г, MiiHiicrpa iproDime п иидустрији и надајућн ое 
да lie n овом питанжу јачања и iiiiipen>a домаће 
радипосги na селу посветптп своју пажњу и свој 
рад, пзјавлзујем да hy гласатн за овај буџет. (-Одо- 
бравање и пљеокање у центруму и na десници). 

Потпретседиик   Јеврем   Томић:   Реч   нма   na- 
родни ппслаиик г. Радпсав Вучетић. 

Радисав Вучетић: Господо пародпи пислаппци, 
гдаваш артикал паше извозне трговпне еу земљо- 
раднички пронзводи. Отуда je бпло ичекпвати да 
ne Mnmicrapciiiu гргооине И ипдусгрпје датп од 
себе ano шго се je ичскивало да да, a то je пупу 
заштиту пршшх-ши извоаа гих земл.ирадпичкпх 
пропзвода. Али, посподо, из вечерашње дискуспје 

1кид иуџета (.mora MinniciapcTBa баш нз говора na- 
родних пислаппка и са дссипце n ca левпце пзгледа 
да je Миписгарство трговиис иодбацпло у очекп- 
вању. Изгледа, господо народди послаппци, као 
да су установе као што су: Призад, Уред за извоз 
стоке, Уред за коптролу извиза стике управо једна 
пова стена, једап нови притисак у том погледу na 
зе.мл.ородиии-а KIU, прои.чаоЈЈача главпих извозних 
артикала. 

Гиспиди пародпи иослаиицп, после исцрпле 
критике од вредговОјраика ja мора.м бити кратак 
алп hy само екрепутп г. Миппстру пажњу na из- 
весне стаари к<уе ешадају у њвгову падлежпост и 
(јд нелпког су значаја да гу бар cevnaK буде зашти- 
iien од псираидс и експлоатацлје коју врше наше 
варошке опшгипе. У Краљевипи Србпји 25 апрнла 
1в90 годипе донет je Закоп o оиттипској мерипп 
n ии чл. 4 тога закона општипе су могле наплаћн- 
иатп na име мерине na тежппи од 25—50 кнло- 
грама 5 napa a од 50 до 100 килограма no 10 napa 
na име кантарипе. 

Ме1)утпм> шга впдимо дапас? Впдпмо прво, да 
.',е.\1л.о|1адппк, ДОИОСеЈш сноје пропзводе у варош 
иа ородају, мора да пзмерп и да n.iarii no .1 ди- 
пара од  100 килограма. 

Мора обавезно да пзмерп своје производе na 
опшпшском каптару и да плати 3 динара од 100 
килограма за каптар, сем тога што плаћа једап 
дппар скидање са каптара, један динар за y}iomeibe 
у магацин за 1 џак измереве робе. Зпачи, да na 
100 кгр. naniii земл.орадппци плаћају 5 днпара 
у корпст варошке касе. Ha овај начпн, господо na- 
родии послаппцп, пма пупо градских општпна које 
се пд тога нздржавају. Значп, земл.орадпицп пз- 
државају и оцосе све герете варошких општина, 
које подижу калдрме, плаћају добрр оцштинске 
часппке, a, ме1)утпм, овај Закоп o опшгипској ме- 
l)iiiiii nnje nn до дапас измењен. To што се плаћа 
долазп огуда што onn допесу одлуке које одобрп 
падлежпп Миппстар n мимо закопа допесу уредбе 
KOJe rciiiKo iiorahaJN' nainer земл.орадппка. ГОСПОДО 
иародии послапици, ми свп тежпмо да се у пашој 
земљи унифицира закоподавство, да буде нзједпа- 
чено. Међутим, баш код opora пзједначења иема. 
Отидите у Банат, тамо je слободпа мерппа, земљо- 
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радник мсри na чијем хоћс каитару и никад иишта 
ne ii.iani. Мерно na ииштииском каигару опет je 
свеједно. 'ббог vara, гоојодо народни посланици, 
ja оих предложио г. Министру да се овај Закон o 
општпнској мернпн укине и да сс сиима варошким 
сшштинама засрани да земљррадник мира мерити 
обавезно на оиштинском кантару. Нека трговина 
буде слободиа, и нека земљорадник измери na кан- 
гару ouora коме продаје, и нека сс погоде за ме- 
рпиу n нска ctiii кангарн стојс пид контрилом др- 
жаис. Тиме lic сс учипнги многи за нашег земљо- 
радника. A ja мислим да у полнтичком погледу то 
значи много. 

Сем тога, господо народпи иисланицп, потребно 
je још да учншш једну сугестију. Ми имамо много 
млииоиа који иа име ујма за мељаву наплаћују ко- 
лико icohe. Ja мислим, да би г. Министар требао 
олет да заштити људе који морају да самел>у 
брашно за хлеб и да одреди једном својом 
уредбам колнко могу нашшћивати млииови на име 
ујма за мељаву. Пека наллаћују lU/o, па до 18% 
итд. Али, гооподо народни посланици, ja мислим 
да би се могли и илтл подрезати покти и да не 
наплаћују колико њима прасне liecj). Ja сам толико 
имао да кажем, a као члам Клуба којн je при Влади 
гласаћу за буџег. (Одобравање и пл>ескање у цен- 
груму и на десници). 

Потиротссдиик Јеврем Томић: Има реч на- 
родни посланик г. Си.мо Будимир. 

Симо Будимир: Господо народни посланици, 
поштење сваког места цени се мо броју стечајева, 
колико их je било код трговаца или занатлија- У 
моме месту, Мркоњић Граду, од 1918 године још 
im један стечај није нзјављен. Занатлије су биле 
задужене обу11арским фирмама за набавку коже, 
Ijoiia, a omi су правнли обућу и сељацима je да- 
вали на кредит. Мајчувенији ковачи коса не само 
у Краљсвиии Југославији, Европи, него и целом 
свету, иалазе се у моме месту МркоилПиграду. 
Kao што су иекада билечувеис сабље димискије 
из Дамаска, тако су чувене косе из МркоњиК- 
града, зваие „Варцарке". 1! onu дугују трговцима 
за челнк. 

Када je дошла Уредба o раздужењу земљо- 
радника, разуме се, земљорадмици су престали да 
одговарају својим обавезама, na како ове занат- 
лије иису бнле заштићене, као што нису ни даиас, 
њихови поверноци устали су са тужбама против 
њих. И, господо, док je један занатлија, o6yhap, 
који je од 1925 до 1932 важно као грађши« међу 
првим грађанима, данас су такве занатлије, већ 
iiiii\ иеколшко, остади без овоје властитс куће. Ja 
сам имао обућара којн су имали као занатлије no 
ШО.ОООдииара na кредиту код зсмл.ордника. To je 
мало вама невероватно, алн то je једно тако ме- 
сто, које je имало 30 обућарских радњи, a данас 
они дугују све што имају, јер су моралн да очу- 
вају образ, na да плате трговцу у Загребу, Новом 
Саду, Марпбору, Љубл>ани ii)iixoBO д^гоиаи.е, јер 
вијеоу Законом заштиКеии. 

Видите, господо, ти људи не траже заштиту 
да ne платс свој дуг, него само толико, да им се 
пмање не прода, или да се нађе пачипа, да њима 
и њихови дужиици, макар н у ратама, отплате п>и- 
хова дуговања n да људи остзну бар у својим до- 
мовима, под својим кровом. 

To што се тиче занатлије. 

Даље, што се тиче Закона o радњама он je 
врло лепо написан, савремен je, може да важи и за 
Француску, само ми још Французи нисмо. Нигде 
raj закон mije предвидео, да се изнимка даје n 
нашим обућарима. Moj срез нема ни железннце, 
mi путева, забачси je и када no где-где iipelje no 
који војпи авноп преко њега, то све. У таквнм кра- 
јевима у срезу живот je примитнвап, a то зависи n 
од саме културе земл>орадника-€ељака. 

Код нас na зборовпма био je обичај још за 
■ урске владавине, -- na ни за време Аустрије то 
mije забра1иено — да поједипи сељаци noće и иеку 
кафу, јер за raj дан nehe ваљда кафеџија до1ш из 
града да пече кафу, него то обичио радн no где- 
којп сиро.мах. 

Сав њихов еспап je обнчна канта од петро- 
леја, два дрвена коца, мало ватре, пола кила ше- 
Кера и фртаљ кила каве, џезва и филџанн, и они 
иду од цркве до цркве- Имамо нх no селима ваљда 
неких двадесет. 'lo им je занимање, нарочито o 
часном посту. И, господо, њима се тражи обрт- 
ница и да имају локал. A on има такву кућицу 
да не мпже ипко унутра ућн и треба да плати ко- 
мисију, лекара, инжиљера ла они прегледају згра- 
ду, a његова je зграда таква, да не могу да се два 
човека у њој окрену и вредпа je 100—200 динара 
a TO му je све имање. Ово je једап обпчај, a, ме- 
1)утим, тн Јиудн мирају сад да плаћају глобу. Omi 
су то паучили и пеку тако каву педесет година, a 
сад надзорпи орган запишс га и on мора да плаш 
глобу 50 динара, a за све те каве није пазарпо 
20—30 дипара. Зато би требало изнимно да се 
тим сеоским кафеџијама дозволи слободан рад 
које je Закон затекао, јер кад су могли тако да 
раде за време Турске, за време Аустрије, na мо- 
гли би и за време Југославије. 

Шегртски течајсви пребачепи су општинама 
na њихов буџет. llaine општнне, хвала Богу, нншта 
пе.мају a ипак им се наређује да те течајеве држе. 
Па како one пи од просветног оделзења Банске 
управе ни од Министарства трговине и индустрпје 
немају срестава финансијских да плаћају настав- 
нике, то, пако у месту има преко 40 шегрта, оне 
ове течајеве ове године нису ни одржали- Зато 
нли трсба да им се помогне од стране •Министар- 
ства трговине и индустрије, или да предавања буду 
бесплатна na да се ти течајеви могу да или даље 
држе или да се обуставе. 

Ja hy још поменути Уред за извоз стоке. Вр- 
баска бановина je једна сточарска бановина, алн 
je удаљена од центра и не гравитира према Солупу, 
куда се ситна стока пзвози. Међутим, како има и 
крупне стокс, ja бнх молио да се нешто учипп са 
тим извозпицима n за те крајеве у Врбаској ба- 
iK/iiinni за нзвоз крупне стоке. A што би најбоље 
било то je, да се пронађе нека пијаца за сухо меоо 

• као Аргентииа или друго које место, пошто има- 
дсмо  МИЛИЈОН  u  ПО  кпмада  cmne  стоке,  na  би се 
могло  извозити  сухо  месо,  нарочито у  крајеве, 
где се сухо месо троши. 

Најзад, имам још да замолим Господина Мн- 
нистра трговине и нндустрије, да помогне и нашу 
нсенску запаску стручну школу у Мркоњићу Град}' 
и то обилнијом иовчаном помоћу. 

Пошто сам у нади да he се то cne лепо уредити 
и завршити, ja liy гласати за буџет. (Пљескање на 
деспици и у цеитруму.) 
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Потпретседник  Јеврем   Томић:   Реч   има   на- 
родни посланик г. Бенко Јосип. 

Josip Benko: Gospodo narodni poslanici, na 
ekspozc Gospodina Ministra trgovino i industrije 
pale su izvesne kritike. Te kritike nisu uglavnom 

• pogađale direktive, i sisteme, koji su primenjeni kod 
upravljanja našom trgovinskom politikom, nisu po- 
stavljale nova gledišta u cilju obezhedenja što kori- 
snijeg oživljenja naše privredne delatnosti, u cilju 
što boljeg unapređenja našeg izvoza ili u cilju što 
celishodnijeg regulisanja sistema zamene dobara, na- 
ročito s obzirom na klirinške režime, na naplatu 
izvoza  putem uvoza i slično. 

Ako nedostatak takvih kritika znači zadovoljenje 
želja zainteresovanih privrednika i odobravanje pri- 
menjenih načela i metoda od strane g. Ministra tr- 
govine, onda ne preostaje drugo nego da se njemu 
čestita na ovakvom uspehu, što ja činim s osobitim 
zadovoljstvom. 

Gospodo narodni poslanici, navikli smo na naš 
stari običaj da se na sve i na svakoga, što pretstavlja 
neku vlast, neki vizi položaj, neku izrazito visoku 
državnu funkciju od strane poznavaoca i nepoznava- 
oca stvari, upućuju kritike, katkada dobronamerne, 
češće zlonamerne, katkad u cilju odbrane istine ili 
nekog' opšte važnog interesa, češće u cilju stvaranja 
situacija koje bi godile samo izvesnim ličnim i bes- 
pravnim interesima. 

Ima ljudi koji pred problemom zaštite interesa 
svojih i svojih protežiranih prijatelja toliko zaslepe 
da iz.gube iz vida više, opšte interese, pa se zanesu u 
odbrani svoje teze te se dovate argumenata i upotre- 
bljavaju tvrđenja i metode koji sami po sebi postna- 
trani sa opšte objektivnog, socijalnog, čovečanskog, 
političkog ili privrednog gledišta — mogu lako da 
dokažu necelishodnost njihovu i njihovu štetnost" po 
opštu stvar. (Vojislav Lazić: Pošto prodaješ jedan 
vagon?) Ja mislim da nije sramota ako je neko trgo- 
vac. Ja sam izvoznik. 

Ali na žalost naša uobičajena slabost tera nas da 
uvek tražimo neku crnu tačku, da mek tragamo za 
nekom senzacionalnom aferom, i ovoga puta je ani- 
mirala neke moje drugove da iznesu u Skupštini 
izvesne kritike protiv rada Ministra trgovine, ali 
samo u koliko se tiče jedne institucije Ministarstva 
trgovine, koja je nadležna za kontrolu i unapređenje 
izvoza naše stoke i stočnih proizvoda. Govorim o 
Zavodti za unapređenje snoljne trgovine ili, tačniie 
rečeno, o Otseku za stoku i stočne proizvode, ranije 
Ured za kontrolu izvoza stoke. 

Gospodo, čuli ste da se traži ukidanje kontrole 
izvoza. I ja sam stoprocentno za slobodnu trgovinu 
ali, na žalost, ako su države, koje naše agrarne pro- 
izvode kupuju, ograničile uvoz morao se i kod na? 
ograničiti izvoz. To je sasvim prirodno. Ovaj izvoz 
raspodeljen je kod nas ne samo na izvoznike nego 
40% dobiju zadruge a 20% dobiju proizvođači. Onda 
tu su grupacije koje se mogu koristiti. Ja ne branim 
nikoga, jer nije potrebno da koga branim. Ne bra- 
nim ni sebe, jer nemam prljavih stvari. Nemojte da 
mi smetate, gopodine Jevtiću, i da me izazivate da 
i Vama nešto kažem. (Vojislav Lazić: A'kako se zove 
Vaša firma! Dr. Branko Kalcmbcr: Nije lepo što 
kao narodni poslanik branite izvoznike i svoje izvoz- 
ničke  interese!). 

Пптпретседиик Јеврем Томић: Молим вас, го- 
подо, да не сметате г. говорника. 

Josip Benko (nastavlja): Udruženje izvoznika 
ima svoju organizaciju, a zadrugarstvo ima Glavni 
savez. Proizvođači imaju svoju organizaciju, koja 
stavlja predloge za stručni odbor, gde se čini raz- 
deoba. Retko kad stručni odbor menja njihovu 
odluku. Naročito kod zadrugarstva, a isto tako i kod 
proizvođača niko ne menja njihove predloge kod 
stručnog odbora. Onakav, kakav je, predlog se obično 
prima, ali kod izvoznika često se koji vagon promeni 
u korist jednog ili drugog. Ekskontingente ne daje 
naša država. Njih daje inostranstvo. (Dorde Jevtič: 
Ali ko ih dobija?) Ako ko dobije ekskontingent onda 
je to njegova lična stvar. Ekskontingenti spadaju 
izvan kontingenata, koji su sklopljeni sa našom 
državom. 

Isto tako i Glavni savez ima 30 vagona izvoza 
slanine. Iako Glavni savez srpskih zemljoradničkih 
zadruga izvozi 700 vagona živih svinja, onda se ne 
može kazati da Glavni savez ne dobija ništa, ier 
raspodelu vrši sam putem svog zadrugarstva. (Alek- 
sandar Đačić: Benko, nemoj da se kačiš za nas!) Ne 
kačim se. 

Sto se tiče komisije, koju je imenovao Gospodin 
Ministar trgovine, koja je imala za zadatak da ispita 
rad nekih činovnika — ja neću da spominjem Prag i 
delegaciju u Pragu — neka se to ispita i gospodin 
Ministar će sa svoje strane odrediti što je potrebno. 
Ali rad ove komisije nije ostao u prirodnom okviru 
u kome je trebao da ostane već je pušten u javnost 
sa izvesnim dodacima i tumačenjima, kako bi se stvo- 
rila atmosfera nepovoljna za one činovnike zavodi 
protiv kojih je vodena istraga, pa i za samog g. 
Ministra. Poznato mi je da cirkulišu u javnosti pa- 
susi i izvodi iz izveštaja istražne komisije. Ko ima 
interesa da obaveštava javnost u prvcu potpuno 
suprotnom realnom stanju stvari, ne znam. Ali znam 
da je naokolo serviran tendenciozni materijal koji 
bi trebao da stvori iz ničega jednu aferu, iz koje bi 
izvesno crpeli koristi možda zainteresovani ljudi ili 
neke zainteresovane grupacije. 

Poznato mi je, na primer, da je jedan član komi- 
sije bio predložen g. Ministru trgovine kao sposobna 
ličnost za mesto upravnika Zavoda za unapređivanje 
spoljne trgovine. Taj gospodin, koji uzgred budi re- 
čeno, pokazuje neumornu aktivnost u nanadaniu šefa 
Ureda za stoku i nekih od njegovih saradnika trebalo 
le da istražuje rad šefa koji je u istom vremenu 
trebao da bude postavljen na mesto upravnika zavo- 
da. Neka mi dozvoli g. Ministar, da ovde jasno izja- 
vim, da sumnjam u objektivnost toga člana komisije, 
koji je, rušeći svoga konkurenta, sebi stvarao željene 
mogućnosti. Po mome mišljenju, bilo ie potrebno da 
se taj član komisije odmah isključi. (Prigovori). 

Inače, iz onoga što sam ovde čuo, i iz onoga Sto 
sam mogao videti, čitajući nekoliko pasusa izveštaja 
komisije, kao čovek koji je uvek voleo pravdu i po- 
štovao poštenje, a kao dugogodišnji član stručnog 
odbora pri Otseku za stoku i stočne proizvode, do- 
zvolite mi da kažem, da u stvari protiv toga činov- 
nika nema apsolutno ništa i da taj čovek ne samo da 
ne zaslužuje obeležje nekorektnog činovnika, već 
naprotiv zaslužuje pohvalu za njegov rad na una- 
pređenju izvoza naše stoke i stočnih proizvoda. 

Komisija u više mahova tvrdi, dakle, da je dele- 
gal zavoda U Pragu neispravno radio. Za sve njegove 
neispravnosti, greške, prema mišljenju komisije, za 
sve njegove eventualne zloupotrebe komisija čini sa- 
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učesnikom dr. Petroviča Zbbg topa što mu je bio pret- 
postavljen u službi. 

Pretpostavljajuei da je stvarno delegat Zavoda 
neispravno radio, što bi trebalo utvrditi, kako sam već 
kazao, istraigom vodfcnoiti na manje teatralan način 
i sa inno^o N'iše osečaja pravičnosti i ozbiljnosti, vrlo 
je proizvoljno tvrditi da je za takav rad eo ipso odgo- 
voran njegov starešina t. j. šef Ureda u Beogradu. 
Kada bi se usvojio peincip da je svaki starešina sa- 
učesnik u neispravnom radu svojili podredenib samo 
u koliko im je pretpostavljen, kao što .ц-а usvaja 
komisija, onda bi za neispravnosti delegata Zavoda 
trebalo da odgovara dr. Petrovič, a njegov rad bi 
se morao u tom smislu obeležiti neispravnim. Za. 
njegov rad pak bio bi saodgovoran njegov direktni 
pretpostavljeni t. j. upravnik Zavoda, pa onda načel- 
nik odeljenja za spoljnu trgovinu, pa onda Ministar 
trgovine. 

Komisija takodo našla je za shodno da osudi i 
šefa računovodstva Ureda za stoku, te je izjavila da 
je taj gospodin jedanput govorio preko telefona sa 
Beogradom i da je tom prilikom dao razumeti da ima 
prljavih stvari na račun Šefa ureda! Kao da je taj 
bivši šef računovodstva Ureda tako ^lup i naivan 
čovek, da bi o svom pretpostavljenom takve stvari go- 
vorio i u slučaju da takve stvari stvarno postoje. Ko- 
misija raznim akrobacijama nastoji da prikaže šefa 
računovodstva Ureda kao nesposobnog i neispravnog 
čoveka. Međutim, taj je čovek došao u Ured u momen- 
tu kada je ova ustanova razgranala svoj rad u vezi sa 
preferencijalima i previranjem izvoza i stručnim, upor- 
nim radom uspeo je da or<;anizuje takvo jedno knji- 
govodstvo da je isto sasvim u skladu sa potrebama 
ustanove i u svakom pogledu uzorno. Ova komisija, 
dakle, umcsto da podeli dužno priznanje radu bivšeg 
šefa računovodstva — priznanje koje bi mu morala 
podeliti svaka nepristrasna ličnost koja razume knji- 
govodstvo — nastoji da i njega prikaže kao neisprav- 
nog činovnika sa onom sadističkom i neosnovanom 
manijom, koja se pojavljuje u svakoj reči njenog ža- 
losnog izveštaja. 

Za jednog činovnika Ureda komisija nalazi da je 
veoma sumnjivo što ima jedan ili dva automobila. A 
komisija nije proverila, da li je taj gospodin imao ta- 
kode jedan ili dva automobila pre negd što je nastu- 
pio u službu Ureda i koliko je imao imetka u tom mo- 
mentu. Da je to proverila bila bi sigurrto izbrisala 12 
svoga izveštaja ovako ležernu izjavu, jer bi bila uvi- 
dela da je ona netačna a što se tiče konkluzije koje 
se iz nje povlače ona je sasvim proizvoljna i zlona- 
merna. 

[nače, za sve činovnike koji ne šetaju sa zakrplje- 
nim turom i koji kadkad uveče sede u kafani, komi- 
sija bez daljeg tvrdi da su kompcionaši i da nedozvo- 
ljenim načinom dolaze do sretstava potrebnih za tako 
razvratan život. 

Ceo materijal koji je komisija predala Ministru 
trgovine, a istovremeno dostavila i mnogim drugim 
ličnostima u Beogradu, osniva se u glavnom na izja- 
vama čehoslovačkih komisionara. Ovi su se izjavlji- 
vali nezadovoljnim sa radom našeg Ureda za stoku. 
Svaki čovek koji bi iole hladnokrvno i objektivno pro- 
suđivao ovo pitanje, odmah bi razumeo da je cela 
borba oko regulisanja i poboljšanja našeg izvoza svi- 
nja u Čehoslovačku bila vodena godinama baš između 
Ureda za stoku kao zaštitnika našeg izvoznika, s jedne 
strane i čehoslovačkih komisionara, s druge strane. 

Inače, komisija se oslanja na ono što ona zove 
»izjave« a što ja zovem »pričanja« »sekretara udru- 

ženja čehoslovačkih komisionara g. Vondriha«. Vrlo 
moralna i karakterna ličnost, koja je, sve mi se čini, 
odležala izvesno vreme na robiji zbog nekih zločina 
koji se kod nas nazivaju neznani tačno, da li kradom 
utajom ili slično. Pa čak i takvi svedoci u prilog tvr- 
đenja komisije nisu mogli da komisiju zadovolje sa 
onakim izjavama kakve je ona tražila, već sii joj 
optužile izjave obećali, ali. razume se, da ih naknadno 
nisu mogli dati. A skroz lažne izjave verovatno nisu 
hteli dati, jer su sigurno promislili: kad sam \чч; 

bio na robiji zbog drugih zločina, zašto da reskiram 
ponovo robiju zbog klevete! 

Dakle, ceo izveštaj ove komisije pun je zlonamer- 
nih insinuacija, netačnih prosuđivanja stvari, i tvrđe- 
nja koja nisu potkreoljena nikakvim dokazima. Ko- 
misija nije radila u cilju da dođe do istine. 

Vodile su se protiv Zavoda mnoge novinarske 
kampanje ili, boljo rečeno, protiv Ureda za stoku, od 
strane raznih zainteresovanih ličnosti ili grupacija,' Iz- 
vesne kampanje vodile su se i od strane nekih gru- 
pacija, koje su dostavljale g. Ministru pretstavke bez 
potpisa, čudim se da je g. Ministar takve pretstavke 
uopšte uzimao u obzir, jer, po mome shvatanju, 
ovu grupaciju vodila je želja da na izvesne položaje 
postavi svoje ljude, kako bi došla do upravljanja 
ovom ustanovom, i kako bi, možda, sebi obezbedila 
onih 50 do 00 miliona dinara, koji dolaze iz raznih 
preferencijalnih refakcija, a s kojima ta ustanova di- 
riguje i radi. 

Uveren sam da g. Ministar dr. Vrbanić i Vlada dr 
Milana Stojadinovića neće uvažiti ovako neosnovane 
i nepotpisane optužbe, nego će ostati pri svome pra- 
vičnom i hladnokrvnom i objektivnom rasuđivanju. 
Verujem da će na odgovarajuća mesta u Zavodu i u 
Otseku za stoku biti postavljeni ljudi koji su to sa 
svojini dugogodišnjim radom zaslužili, koji su nešti 
korisnoga U našoj državi stvorili i koji su post 
uspešne rezultate, na kojima nam zavide mnoge dr- 
žave, čija ekonomska struktura im nalaže potrebu da 
primene mere slične onima koje smo mi morali pri- 
meniti  u razrneni  dobara s inostranstvom. 

Sa raznih strana naglašava se da treba reorgani- 
zovati Zavod za unapređenje spoljne tugovine, a na- 
ročito Otsek za stoku i stočne proizvode. I j'a sam 
lično toga mišljenja, jer smatram da je organizacija 
ove tako važne državne ustanove potrebna usled i< 
što se situacija na svetskom, pa i na našem tržištu, 
izmenila u roku od ovih 6—7 godina od kako po- 
stoji Ured za kontrolu izvoza stoke. Ta reorganiza- 
cija mora biti dovedena u sasvim objektivnom, real- 
nom i stručnom duhu, u cilju da bi ova ustanova 
odgovarala i u buduće svojim zadatcima, kao Sto i, 
odgovarala u prošlosti. 

Ja kao član stručnog odbora imao sam i imair, 
prilike da vidim sve dobre strane te ustanove kao 
i  neke  njene  greške. 

Neću da se upuštam u hvalenje te ustanove, jer 
držim da joj dovoljna pohvala leži u postignutim re- 
zultatima. 

Niti hoću da nabrajam neke sitne greške koje se 
u njenom dugogodišnjom radu mogu konstatovati, 
jer one imaju suviše malo važnosti da bi ih ja morao 
ovde izneti. Ali moram ipak naglasiti, da kod ova- 
kvog velikog posla, kakav je bio posao Otseka 
stoku i njegovog stručnog odbora, a naročito g. Mi- 
nistra trgovine i cele Kraljevske vlade, nije nikakvo 
čudo Sto su se činile po neke greške, jer je to razu- 
mljivo i prirodno. Ali one ni u kom slučaju ne mogu 
da nepovoljno utiču na ocenu celog tog rada. 
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Od strane levice često se naglašavalo da pri- 
vredni polet nije posledica mera naše Kraljevske 
vlade, već da je isključivo posledica svetske konjuk- 
ture, i ja kažem da je konjuktura u nekoliko pomo- 
gla da se dodc do sadašnjeg privrednog poleta, ali 

: mora priznati da je Vlada gospodina dr. Stojadi- 
novica tu konjukturu realno i praktički proučilia te 
da je vesto primenila sve celisliodne mere u cilju da 
tu konjukturu potpuno iskoristi u interesu naše pri- 
vrede. 

Što se tiče razvoja trgovine u zemlji i industri- 
jalizacije naše zemlje, svima je poznato kakvim se 
ie krupnim koracima otišlo napreci i smatram da ne 
može niko da negira pozitivne rezultate, do kojih 
je   došla  Vlada  gospodina  dr.  Stojadinovića. 

Razumem da padne izvesna kritika od strane 
levice, ali tvrdim da bi ta kritika morala da bude 
realpa i objektivna. Ne razumem, međutim, da se ta 
kritika upućuje u pravcu podvrgavanja izopačenih 
činjenica političkih i ličnih stanovišta tih kritičara, 
kao što ne mogu da razumem ni to da se stvarnost 
prikazuje na izobličeni način, a da se namerno ne 
govori o mnogim uspesima i mnogim realizicijama 
ove Vlade. 

Nemojte mi zameriti, gospodo narodni poslanici, 
ako vas sada potsetim na mnogobrojne izjave naših 
privrednih organizacija koje su u većini' slučajeva 
dale puno priznanja radu Vlade gospodina dr Stoja- 
dinovića. 

Ova se Vlada držala zdravog principa da trgo- 
vina ne srne da bude politička, i, ako što vidite, Vlada' 

podina dr. Stojadinovića nije mešala trgovinu u 
politiku, bilo u državi a bilo u radu sa inostran- 
stvom. Time je ova Vlada dala potstreka opštem 
razvijajnu naše privrede, a nije nikako radila u cilju 
da bi koristila bilo pojedincima bilo izvesnim grupa- 
cijama   sa  određenim  političkim  nijansama. 

Kao narodni poslanik i kao privrednik' moram 
kazati iskrenu pohvalu radu Kraljevske vlade dr. Mi- 
lana Stojadinovića zhoir veštog. realnog i potpuno 
zadovoljavajućeg vodenja naše trgovinske politike u 
granicama naše države kao i s obzirom na našu trgo- 
vinu  sa   inostranstvom. 

Gospodin dr. Stojadinović, u svojstvu Ministra 
inostranih poslova, sa svojim shvatanjem i upravlja- 
njem naše politike u vezi sa stranim državama, koje 
imaju interesa za kupovinu jugoslovenskih proizvo- 
da, stvorio je sa inostranstvom pomirljivu i prijatelj- 
sku atmosferu, i tim omogućio oživljavanje naše 
trgovačke i uopšte privredne delatnosti, kao i inten- 
zivniju i korisniju razmemi dobara sa stranim dr- 
žavama. 

Imajući puno poverenje u Vladu g. dr. Stojadi- 
novića, izjavljujem da ću glasati za ovaj budžet. 
[Odobravanje  i  pljeskanje kod  većine). 

Потпрстседтт Јеврем Томић: Има реч Мини- 
стар трговине и индустрије г. лр. Мчлан Врбашћ. 

Ministar trgovine i industrije dr. Milan Vrbanić: 
Gospodo narodni poslanici, pošto je već poodmaklo 
vreme, neću da vas zamaram i dozvolite mi da se sa 
nekoliko reči osvrnem na ono što je ovde izneto 
ne ulazeći u pojedinosti. Kako je debata trajala pri- 
lično dugo, ipak, verujte mi, da je za mene bila inte- 
resantna i da sam je vrlo rado slušao i da sam za- 
hvalan na kritici. Ja sve kritike vrlo rado slušam 
i vrlo rado primam. To ne znači da ih sve mogu i 
usvojiti. Svako može imati svoje mišljenje i svoju 
ocenu. 

Dakle, da ne bih dužio i da ne bih ulazio u de- 
talje manjih pitanja koja su ovde bila pokrenuta, 
hteo bih samo da se osvrnem na jedno malo,pitanje 
koje mi naročito leži na srcu, i da kažem nekoliko 
reči, naime, u odbranu našeg paviljona na pariškoj 
izložbi. Ovde je pala od strane govornika koje ja 
cenim, od strane mog bivšeg kolege Ministra g. 
Komnenovića i g. Clišića reč, gotovo oštre kritike 
o našem paviljonu. Ja ne znam ko je od gospode 
bio u Parizu i ko je video naš paviljon, ali mogu 
da kažem: Paviljon je bio jedan od najjevtinijih pa- 
viljona na pariškoj izložbi. Jedan je govornik spo- 
menuo da je bio lepši rumunski paviljon, .ali znamo 
da je on deset puta više koštao nego naš. Sa onim 
skromnim sretstvima koje smo imali na raspoloženju, 
držim da smo bili vrlo dobro reprezentovani i ne 
mogu se saglasiti da smo bili bedni i da ništa nismo- 
pokazali. U toliko više, što je deviza te izložbe bila 
A rt ct technique (Umetnost i tehnika), dok se drugi 
nisu toga pridržavali i pokazivali su pšenicu, kuku- 
ruz i so, mada to ne spada u umetnost i tehniku, a 
mi smo se pridržavali onoga što je bila deviza iz- 
ložbe. 

Sad da se osvrnem sa nekoliko reči na onu anke- 
tu koju sam ja otvorio i naredio u Uredu za kontrolu 
i izvoz stoke. Već sam taj fakt da sam tu anketu na- 

' redio, dokazuje da ni najmanje ne bežim od toga što 
je potrebno preduzeti da se utvrdi odgovornost. Po- 
stavio sam tu anketu, i to 29 oktobra onu prvu komi- 
siju. Hoću. odmah da spomenem, čuo sam od strane 
nekolicine, kako su se delile izvoznice, kako se na 
njima zarađivalo, dok, međutim, nije u tome bila stvar. 
Tu ne može biti kritike. Gospoda, koja imaju sa Ure- 
dom posla, znaju, da svaka grupa deli između sebe, ni- 
kada šef otseka ne deli nesro izvoznici svoje, a zadru- 
garj svoje kontinfrente. Čak je i retko koja žalba na 
to došla do mene. Dakle, u tom pogledu držim da nema 
nikakve nepravilnosti. Nepravilnosti su se odnosile na 
rad ekspoziture u Pragu. To ic bila dužnost komisije 
da ispita. 15 januara od prilike dobio sam prvi izve- 
'štaj ml te komisije. Tu se g. Košić prevario nehotice 

i pobrkao datume kad je rekao, da se seća da je to 
bilo odmah posle debate u Finansiskom odboru gde 
sam spomenuo tu komisiju i pretpostavljao je da je 
to bilo 25 februara, a to je bilo 25 januara. 

Ona je bila 25 januara i od tosra dana nisam ni- 
koga dirnuo. Prošlo je više od mesec dana i nikakvi 
dopunski izveštaji meni nisu bili podnošeni, ne<ro tek 
sad pre osam do devet dana to mi je podneto. Razlo? 
da sam postavio novu komisiju jeste taj, da sam mo- 
rao postupiti PO svojoj savesti i u prvom redu da bra- 
nim državne interese; ali sam isto tako morao voditi 
računa i o Mudima na koje se bacala sumnja da su 
krivi. I pre neeo što donesem definitivnu odluku, ja 
hoću da imam'jasnu sliku o celoj stvari. Ne dirajući 
u poštenje članova ni prve ni druge komisije, ja ovde 
izjavljujem da onaj materijal, koji mi je bio podnet 
nije mi davao tu jasnu sliku. Ja sam kao Ministar 
imao i pravo i dužnost ne da korigiram onu komisiju, 
i da donosim neke suprotne odluke njenome radu, 
nego da dopunim onp što mi je bilo nejasno u onom 
materijalu koji mi je bio predložen, u toliko pre što 
meni kao ministru nije bilo pored ovolikih poslova 
moguće, da pročitam sto dvadeset stranica toga izve- 
sta јм i preko 300 priloga. Ovako stoji ta stvar. Ova 
druea komisija dobila je od mene nalog da ceo pred- 
met u najkraćem roku prouči i kad ga bude proučila 
ja ću doneti dalju svoju odluku. (Odobravanje i plje- 
skanje u centrumu i na desnici). 

8G 
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Потпрегссдиик Јеврем Томић: Господо на- 
родни посланнцн, пошто je лнста rotiopnnKa исцр- 
псна ro je претрес у поједииостима предлога 
буџета расхода XIV раздео — Миннстарство трго- 
пине ii ипдустрије завршен. Прелазимо на гласање. 
Гласаће се no партијама седењем и устајањем. 
Господа народни посланици, који примају прочи- 
тане napinje изволеће седети, a који не примају, 
нзволеће устати. Молим известиоца г. др. Часлава 
Никитовића да изполи прочнтати партију 858 са 
предложеиим амапдманом Краљевске владе. 

Известилац др, Часлав Ннкитовнћ прочита 
партију 858 — XIV раздео — Министарство трго- 
вине и индустрије, са предложени.м амандмаиом 
Крал>евске владе, који гласи: 

XIV РАЗДЕО — МИНИСТАРСТВО ТРГО- 
ВИНЕ И ИНДУСТРИЈЕ 

ГЛАВА СХИ — МИНИСТАРСТВО 

VII) Банске управе 
Одељеља н отсеци 

Место:    „Bumu    саветник 
IV/l-l"  ставити:  „2  ви- 
ша   саветника:   I-IV/1-1 
ii   1-lV/l"  u  субпоз.  по- 
већатн  са + 44.040.— 

Место: „7 саветника: 3-IV/2 
и  4-V"  ставити;  „6 са- 
ветиика 3-IV/2 и 3.V" и 
субпоз.  сиањити  са .   . — 27.000.— 

Место:   „5   пристава   VIII" 
ставити:    „7    пристава 
VIII"   и    субпоз.    пове- 
iiam  ca +  27.120.— 

VIII)  Одељење за радње при  Управи 
Избраии   суд 

ip^i/ui   Пеограда 

Парт. Поз 
858 

Рсдовнн расходи 
A. Л и ч н н p a с х o д и 

Лнчис   пршшдлсжиостн 
1 Платс — перибдске попи- 

шице   и   положајни   до- 
додацн   чппоиинка 

a)  Чииониици 
1)   Мипистарство 

Место:     „6     инспектора: 
4-III/2 п 2-IV/l" ставити: 
„6   ииспсктора:   5-III/2  и 
и   1-IV/l"   и  субпоз.  по- 
већати   са +  12.«00.— 

Мссто:  „4  ниша секретара 
V"   ставити:   „5   виших 
секрстара  V"  и  субпОЗ. 
повећати са + 27.000.— 

Место: „3 архнв. чнпои- 
ника: 2-1Х п 1-Х" ста- 
бнтн: ,,4 архинска чи- 
новника: 2-1Х н 2-Х" и 
субпоз.   повећатн   са    . +    8.100.— 

IV)   Упраиа   за   заштнту   ипдустријске   својипе 
Мссто:      „5      ипспектора: 
МИ/2,    1-IV/l    и   3-IV/2 
ставити: „6 инспектора: 
I-III/2,   1-IV/l   и   4-1V/2" 
II субпоз. iioiicliarn ca    . +    5.520.— 

Место;   „3 архивара: VIII-1" 
ставити:    ,,4    архивара 
VIII-l"   u   субпоз.   пове- 
ћатн   са +  13.560.— 

V) Државни завод за уналређење индустрије н занатства 
Мссто: „Пом. секретар VI" 

ставити:  „Секретар   VI" 
износ субпозиције оста. 
,ic   HCTit 

Место: „3 прнстава 2-VII п 
l-VIII"  ставити: „2 прн- 
става"   a   субпоз.   сма- 
и.мтп  сп -f  13.560.— 

Изп   3   пристапа   итд.  ста- 
впти  иопс  ставопс: 

Kii.nroBoha   VIII    .    .    .    . +  13.560.— 
Архивар VIII + 13.560.— 

VI)  Завод за  yiianpel)cn.c  спол.пе тргопипе 
Место: „5 саветн.:  1-IV/l, 

2-IV/2   ii   2-V"   ставмти; 
„6    саветника :     l-IV/1, 
2-IV/2 и  3-V"  u  субпоз. 
noiieharii   ca     .... -f    6.240.— 

Место:   „10 пристава: 6-VJl 
н   4-V1H"   ставити:   ,,10 
прнстава: 7-V1I п 3-VIH" 
ii   субпоз.   iiouehaTii   ca +    3.360.— 

+ 21.600.— 

(Суд  добрнх  људи) 
Место:   „2   секретара   VI" 

стаиитн:    „3    секретара 
VI"  п  субпоз, повећати 
са  

Иза писар IX ставити нов 
став: 

Архивскн   чиновиик   X     . -f    8.100.- 
IX) Коптроле мера 

Место :     Виши     секретар 
IV/2"   ставити:   ,,Савет- 
iiiiK IV/2" изиос субпоз. 
со ne иења 

Место :      „10      жнгосача : 
2-VII,  l-VIII, 4-1Х и 3-Х" 
ставити:   „11   жигосача: 
2-VII, l-VIII, 4-1Х и 4-Х" 
и  субпоз.  noBchaTii  ca . +    8.100.- 

б) Чиновнички  приправиици 
I) Мииистарстио 

Место: „7 чин. приправ- 
иика у I разреду ску. 
nolic" ставити: „8" н у 
разврставаљу мссто: „I 
од X групе" стаиитн: 
„2 од X групе" и суб- 
поз. iioBctiaTH ca    ... +  13.882.- 

VI)   Одељсше   за   радњс 
Избрапи  суд 

(Суд добрнх људи) 
Мссти:   „2   41111.   приправ- 

ника   у   I   разреду  ску- 
iiohe" ставити: „4"  и у 
разврставању  иесто;  „1 
од VIII"  ставнтн:  „2 од 
VIII    групс"    и    субпоз. 
повеКатн   са 

Мссто:   „1    од   IX   груис" 
ставити:   „2   од   IX   гру- 
пс"     и     субпоз.     пове- 
l.iui, ca + 15.840.—+ 219.922, 

2 Плате — псриодске  noiui- 
iiuinc  званичника 

I)  Минпстарство 
Место: „6 зваппчппка: 1-1, 

2-III-2 и 1.I1I-1" ста- 
nuTii : .,(> званичника : 
I-I, 2-II, l-III-l" ста- 
вити : ,,(> званичника : 
1-1, 2-II, 1-III-2, l-III-l u 
I-III"    ii   субпоз.    пове- 
Кати са +   3.550.— 

II) Контроле мера 
У тексту  субпозиција иза 

речи:   „зипппчнпка,,   до- 
датн   речи;   „жигосача" 

Додаци    личии     и     поро- 
дичпи 

a) Чиновника,  повећати са 

+  18.300.- 

+ 3.550.- 
+ 96.620,- 
+ 320.092,- 
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+   44.040.- 

ГЛАВА СХП — МИППСТАРСТВО 

Редовни расходи 
A.   Л и ч п и   p a с х o д и 
Лнчне   прикадлежности: 

Парт. Поз. 
1   Плате — псриодскс  пови- 

шице итд, 

a) Чиновницн 
I)   Мипиетарство 

После   субпоз.  2 —  умет- 
нути  нову субпозицију, 
која гласи: 

Управник  (шеф.  ранг  ин- 
спектора)   IV/1     .    .    . + 44.040.— 
и  износ позиције  пове- 
liaTH ca  

5 Додаци    лични    и    uopo. 
дични 

a) Чиновника, лични, сма- 
њити   са        —  44.040.— 

Укуппо XIV раздео   .    .    . — "^' 

Потпретседипк Јеврем Томић: Прима ли На- 
родна скупштина прочитану иартију 858 са пре- 
дложеним амандманом Краљепске владе? (Гласови: 
Прима! —- Не прима!) Она господа народни посла- 
ници који примају, нека изволе седети, a који не 
примају, нека нзволе устати. (BeiiHHa ссди). Ве- 
ћина седн, према томе објављујсм да je партијл 
858 са предложеним амапдманом Краљевске владс 
већином гласова прнмљена. Изволите чути пар- 
тију 859 са предложеним амаидманом Краљевске 
владе. 

Известилац др. Часлав Никитовић прочита 
партију 859 са предложеним амандманом Краљев- 
ске владе, који гласи: 

Парт. поз. 
859 Награде     коиграктуалним 

чипоцмицима   нгд. 
I) Мииистарство  и  рачуноводство 

Место :   „13   дневничара • 
званичника"      ставити : 
„15   дневничара - звани- 
чника"  п  субпоз.  пове- 
ћати   са + 24.282.— 

Место: „Диеипичар-служи- 
телЈ" ставити: ,,2 днев- 
ничара - служитеља" и 
субпоз.   повећати  cn    . + 12.138.—■ 

Избраин суд 
И з б p a ii и  с у д 

(Суд добрнх људи) 
Мссто:     „3    дневничара - 

званичника"       ставити: 
,,4     дневничара - звани- 
чпика"   и   субпоз.   пове- 
ћати  са +  13.333.— 

Место: „4 дневничара - 
служитеља" стаиити: 
„5 дневничара-служите- 
ља" повећати са    .   .   . + 11.540.—+   61.293.— 

Потпретссдиик Леврем Томић: Прима ли На- 
родна скутптииа прочитану партију 859 са пре- 
Аложеним амандманом КралЈевске владе? (Гласови: 
Прима! ■—• Не прима!) Она господа народни по- 
сланици који примају, нека изволе седетн, a који 
ие иримају, нека 'изволе устати. (Већина седи). 
Већина седи, према томе објављујем да je партија 
859 са предложеним амандманом Краљевксе владе 

већином гласова примљена. Изволите чути партију 
860 са предложеним амандманом Краљевске владе. 

Изпестилац   др.   Часлав   Никитовић   пррчита 
партију 860 са иредложеним амандманом Краљев- 
ске владе, који гласи: 

Парт. моз. 
860 Сиецнјалие  иаграде: 

1) Министарство 
2 Награде   и   дневнице   чла- 

новииа комисија за кон- 
тролу пољопривредних 
производа нтд., износ 
позиције повећати са   . -f- 25.000.— 

3 Награде стручним експер- 
ТИМа    итл.,    ИЗНОС    П03И- 
ције повећати са   .   .   . -|-   3.000.— 

3 Награде за  израду уреда- 
ба   ii   правилника   итд., 
износ  позиције  повећа- 
т"   са +   2.000.— 

II) Управа  за заштиту  ипдустријске  сво.јине 
9 Награде за прсвод попе 

класификације, врста 
робе за жигове итд., из- 
нос   позиције   повећати +   4,000,— 

III) Трговачка-техничка  и  з&натска  настав a 
10 Награде и дневнице иза. 

сланицима за одржава- 
iiic    завршних     испита 
ИТД. 

У наслову позиције у тре- 
Кем реду иза речи:: у 
целој Краљевинн на 
основу"   додати   речи: 
,,§ 34 Закопа o срсдн.им 
трговачким школама", 
износ позиције се viciba +   34.ОП0.- 

Потпрегссдпик Јевреи Томић: Прииа ли На- 
родна скупштнна прочитану партију 860 са пре- 
дложеним амандманом Краљевске владе? (Гласови: 
Прима! — Ие прима!) Она господа народни посла- 
ници који примају, нека изволе седети, a који ne 
примају, нека изволс устати, (Већина седи). Већина 
седи, према томе објављујем да je партија 860 са 
иредложеним амандманом Краљ.евске владе већи- 
»OM гласова примл>ена. Изволнте чути партију 861. 

Известилац др. Часлав Никитрвић прочита пар- 
тију 861. 

Потпретседипк Јеврем Томић: Прима ли На- 
родна скупштина прочитану партију 861? (Гласови: 
Прима! — Ие прима!) Она господа народни по- 
сланици којн примају, нека изволе ссдети, a који 
ne примају, нека изволе устати. (Већина седи). Вс- 
ћина седи, према томе објављујем да je партија 
861 са предложеним амандманом Краљевске владе 
већином гласова примљена. Изволите чуги пар- 
тију 862. 

Известилац др. Часлав Никитовић прочита 
партију 862. 

Потпретседник Јсврем Томић: Прима ли Ha- 
родна скупштина прочитану партију 862? (Гласови: 
Прпма! — Me прима!) Ona господа народни посла- 
иици који примају, иска нзволе седети, a који не 
примају «ека изволе устати. (Већина седи). Већина 
сгдп, прсма IOMC објављујем, да je прочитана пар- 
тнја 862 већином гласова примљеПа. Изволите чути 
партију 863 са предложеним амандманом Краљев- 
ске владе. 

80* 
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Известилац др. Часлав ИнкитовнИ прочита 
партију 863 са предложеним амандманом Краљев- 
ске владе, који гласи: 

Парт. 

863 

В.   M a т е p и j a i n n   |i a c х o д и 
Путни, подцозип u селидбени трошкови: 

I) Министарство 
Трошковн за службена пу- 

товања 
Субпоз. с) За путне 
трошкове итд., субпози- 
ЦИЈу iioneliiim ca    .   .    . 30.000.- 

Потпретседник Јеврем Томић: Прима ли На- 
родиа скупштина прочитану партију 863 са npe- 
дложеним амандманом КраЛ)С»ске владе? (Гласови: 
Прима! — Не прима!) Она господа народни посла- 
ници који примају, нека изволе седети, a који не 
примају, нека изволе устати. (Већина седи). Belui- 
иа седи, према томс објанљује1\1 да je партија 863 
са предложеним амандманом Краљевске владе ис- 
IIHHOM гласова прнмљена. Изволнте чути партију 
864 са предложеним амандманом Краљевске владе. 

• Изиесгилац др. Часлав Никитовић прочита 
партију 864 са иредложеним амандманом Краљев- 
ске владе, који гласи: 

11арт. 
864 Управми  трошкони: 

КанцелариЈски трошкови 
a) Огпнте     канцеларијске 

потребе 
Vll) Одељен>е за радње III>II 

Управн    града    Бео- 
града 

Субпоз. ,,0;ic.i>eii.u",  пове- 
tia-ni  ca + 5.000 

Субпоз.  ,,Суд добрнх  љу- 
ди", повећати са   .   .   . + 5.000 +   10.000,— 

Потпретседичк Јеврем Томић: Прима ли На- 
родна скупштина прочитану партију 864 са пре- 
дложеним амандманом Крал>евскс владе (Гласови: 
Прима! — Не прима!) Ona росподо народни посла- 
ници који примају, нека изволе седети, a који не 
пр^мају нека изволе устати. (BcliiiHa седи). Већина 
седи, према томе објављујем, да je прочитана пар- 
тија 864 већином гласова примљепа. Изволите 
чути иартију 865. 

Известплац др. Часлав Никнтовић прочита 
партију 865. 

Потпретседиик Јеврем Томић: Прнма ли На- 
родиа скупштина прочитану партију 865? (Гласови: 
Прима! • I lc прмма!) Ona господа народни по- 
сланицм који примају, нека изволе седети, a који 
не примају, нека нзволе устатн. (Већина седи). 
BcliHiia седи, према томе објавлЈујем да je прочи- 
тана napTiija 865 већином глаоова примљена. Изво- 
лите чуги партију 866 са предложеним амаидмаиом 
Kpa.hCBCKo владе. 

Известилац др. Часлав Никнтовнћ прочнта 
партију 866 са предлрженим амаидмаиом Краљевске 
владе, који гласи: 
Парт. 
866 Матерпјалне погребе за унапређење трговине: 

1 Унутрашња трговина 
Субпозиција  под  б)  Тро- 

IUKOBH no чл. 45 Уредбе 
итд., ионећати са    .    .    . +    10.000.- 

Потпретседппк Јеврем Томић: Прима ли На- 
родиа скупштина прочитану партију 866 ca npe« 
дложеии.м амаидманом Краљевске владе (Гласови- 
Прима! — Не прнма!) Оиа господа народни no- 
сланицн који примају, нека изволе седети, a којц 
не примају нека изволс устати. (Belimia седи) 
Већина седи, 111)ема томе орјављујем, да je npo- 
читана партија 866 са предложеним амандманои 
Краљевоке владе ве^ином гласова примљена. Из- 
волите чути партију 867. 

— За овим je Народна скупштииа, гласајући 
седењем и устајањем o свакој појединој партији v 
смислу чл. 102 Устава и § 67 Закона o иословном 
реду у Народној скушптини већином гласова усво- 
јила у појединостима све партије предлога буџета 
расхода XIV раздео — Мннистарство трговине и 
индустрије од партије 867 до партије 877 за- 
кључно. — 

Потпретседник Јеврем Томић: Изволите чутц 
партију 878 са предложеним амаидманом Краљев- 
ске владс. 

Известплац др. Часлав Никитовић прочита 
партију 878 са предложеним амандманом Краљев- 
ске владе, којн гласи: 

ГЛАВА СХШ — СТРУЧНО ШКОЛСТВО 
У ЦЕЛОЈ КРАЉВВИНИ 

Парп 

S7S 

— 465.385.-- 
■465.383.- 

Cuera гл. СХ11, iiouelinni ca + 465.385.— 

Редовни  расходн 
A.   Лнчни   расходи 
Лпчие прпнадлсжностн: 

1 11.1атс-11сриодске поииши- 
це и положајни додаци 
чиновника 

a) Чиноиници 
III) Дноразреднс тргоиачкс  школс 

Место:     „12    предметних 
учитеља  итд."  ставити: 
7 наставннка V 189.000.— 
5  предметних  учнтсља; 
2-VI    п    3-V1I    66.080.— 

5 Додацп личнии породични 
итд. 
Субпоз.   a)   Чиновника, 
лични, смањити са 

Свега гл. СХ111, смашити са        
Укупмо XIV раздео   .   .   .  

Потпретседипк Јеврем Томић: Прима ли Ha- 
родна скупттина прочитану партију 878 са пре- 
дложении амандманом Краљевске владе? (Гласови: 
Прима! — Не прима!) Она господа иародни ло- 
сланици који примају, нека изволе седети, a који 
ие примају, нека изволе устати. (Већнна седи). 
Belinna седи, према гоме објавуљјем да je партнја 
878 са предложеним амандманом Краљевске владе 
већином гласова примљена. Изволите чути пар- 
тију 879. 

—За овим je Народна скупштина, гласајући 
седешем и устајањем o свакој појединој партији 
у смислу чл. 102 Устава и § 67 Закона o пословном 
реду у Народној скупштини веИином гласова усво- 
јила у појединостнма ове партије предлога буџета 
расхода XIV раздео — Миннстарство трговинс и 
индустрије од партије 879 до партије 893 за- 
кључно. — 

Потпретссднпк Јеврем Томнћ: Господо на- 
родни послаиици, пошто   je   предлог   буџета   XIV 
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раздео — Министарство тргоиинс и индустрије 
no свим партијама појединачно примљен, објав- 
Ј»УЈем да je цео предлог буџета расхода XIV раздео 
Министарства трговине и нндустрије примљен. 
(Бурно пљескање и одобравање у центруму и na 
десници). 

Са вашим пристанком, господо народни посла- 
иицн, ову седницу закључујем, a идућу заказујем 
за данас у 9 часова пре подне са овим дневним 
редом: 

Наставак претреса у појединостима извештаја 
Финаисијског одбора o предлогу буџета државних 

расхода и прихода са прелогом Финансијског за- 
кона за буџетску 1938/39 годину и то: 

1 — Претрес буџета расхода — XV раздео — 
Министарства шума и рудника; 

2 — Претрес буџета расхода — XVII раздео — 
Министарства  физичког васпитања  народа. 

Прнма ли Народна скупштина предложени 
дневни ред? (Прима) Објављујем да je предло- 
жени дневни ред примљен. 

(Седница je закључена у 4,30 часова). 




